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°۲۶تهران

تغ�رقیمتعنوان

460 (%0.62)74,190درهم امارات

100 (%0.33)30,400لير ترکيه

300 (%0.71)42,450يوان چين

1,500 (%0.68)221,300دلار کانادا

1,400 (%0.47)297,200فرانک سوئيس

39 (%1.2)3,250افغاني

0 (%0)4,300روبل روسيه

1,400 (%0.69)204,300دلار استراليا

1,600 (%0.59)272,470دلار

2,100 (%0.67)316,140يورو

3,600 (%0.97)374,690پوند انگليس

 
شنبه ۲۴ مهر ۱۴۰۰

 
October 16, 2021
دهم ربیع الاول ۱۴۴۳

مناسبت ها

[ October 16 ] ۲۴ مهر روز جهانی غذا
[ October 17 ] ۲۵ مهر روز جهانی ریشه کنی فقر

۲۶ مهر روز تربیت بدنی و ورزش
۲۷ مهر میلاد رسول اکرم به روایت اهل سنت [ ١٢ ربيع الاول ]

۲۹ مهر روز ملی کوهنورد

اوقات شرعی به افق تهران
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تغ�رقیمتعنوان

860,000 (%0.73)118,020,000سکه امامي

40,000 (%0.04)112,980,000سکه بهار آزادي

200,000 (%0.33)59,800,000نيم سکه

80,000 (%0.23)34,920,000ربع سکه

50,000 (%0.23)21,970,000سکه گرمي



 

1- 86 محصول دانشگاه آزاد اردبیل به مرحله تجاري سازي رسید - خبرگزاري قرآن

2- اجراي طرح «نقش تأثیرگذار فرهنگ اسلامی در کاهش طلاق» در کهگیلویه و بویراحمد - خبرگزاري قرآن

3- پروژه گازرسانی به 26 روستاي لرستان به بهره برداري رسید - شانا

4- طرح آمایش در همه شهرستان هاي کشور اجرایی می شود - صنعت کار

5- همایش ملی راهکارهاي احیاي صنعت گردشگري خوزستان در پساکرونا برگزار شد - میراث آریا

6- شناسایی مشکلات و ارتباط مستمر با کارگران، رموز موفقیت واحدهاي صنعتی - باشگاه خبرنگاران جوان

7- پاسخ به پرسش هاي مشتریان درباره طرح صدف در اولین برنامه لایو "پژواك" - ایلنا

8- مشکلات معلولان "پیل افکن" است/خدمات آموزشی نابینایان نیازمند فکري اساسی است - ایسنا

9- تقویت هنرستان کشاورزي یاسوج با محور تربیت نیروي متخصص - خبرگزاري صدا و سیما

10- خطر انفجار براي 402 واحد صنعتی در قزوین - عصر ایران

11- نماینده مجلس:مجلس موانع برگزاري نمایشگاه را در شهرآفتاب مرتفع می کند - عصر ایران

12- 3 انتصاب در حوزه معاونت آموزشی وزارت بهداشت - ایسنا

13- اجراي طرح سنجش استعدادهاي شغلی در دانشگاه علامه - خبرنامه دانشجویان ایران

14- بوت کمپ استارتاپی هاب شیراز با حضور اساتیدي از داخل و خارج از کشور برگزار می شود - انتخاب

15- چرخ زیباترین «سوزن دوزي» جهان در انتظار سرمایه گذار/ زنجیره تولید «پته» در کرمان کامل نیست! - خبرگزاري فارس

16- مصوبات سفر هیات دولت به استان فارس - تابناك

17- بوت کمپ استارتاپی هاب شیراز با حضور اساتیدي از داخل و خارج از کشور برگزار می شود - سروش نیوز

18- دومین کنفرانس ملی انجمن علمی پارك هاي فناوري و سازمان هاي نوآوري ایران برگزار می شود - عصر کاسپین

19- بوت کمپ استارتاپی هاب شیراز با حضور اساتیدي از داخل و خارج از کشور برگزار می شود - خبرگزاري صنایع

20- پایان برداشت گوجه فرنگی از مزارع بخش رخ تربت حیدریه - موج

21- افتتاح مدرسه بانک اقتصادنوین در روستاي حاجی قره شهرستان آق قلا - بورس نیوز

22- معتادین متجاهر پس از بهبودي می توانند از تسهیلات استفاده کنند - آرمان کرمان

23- نرخ سنگ آهن و فولاد، گرفتار حلقه بسته المپیک زمستانی پکن - ماین نیوز

24- مسئولیت پذیري مثال زدنی فولاد مبارکه براي تأمین انرژي در فلات مرکزي ایران - ماین نیوز

25- رفع مشکلات شهرستان بشاگرد نیازمند بودجه و اعتبارات ویژه است - قلمنا

26- حقوق مصرف کننده قربانی حمایت از تولید در فضاي انحصاري - برداشت روز

27- بازدید از طرح هاي تأمین مالی شده از سوي بانک صنعت و معدن - برداشت روز

28- رویارویی سازمان غذا و دارو با پلت فرم هاي فروش آنلاین - روزنامه فناوران اطلاعات

29- کارگاه تولید سفال ملکان 90 درصد پیشرفت دارد - باشگاه خبرنگاران جوان

30- بخت بسته فروش صنایع دستی باز می شود - باشگاه خبرنگاران جوان

31- طرح سنجش استعدادهاي شغلی در دانشگاه علامه اجرا می شود - خبرگزاري مهر



32- افتتاح مرکز کسب و کار خانگی محصولات خانگی نازخاتون در محله مظاهري منطقه 15 - اکونا پرس

33- اعلام نظرات شوراي نگهبان درباره آخرین مصوبات مجلس - بازار کار

34- آخرین وضعیت طرح ساماندهی بازار خودرو / طرح جهش تولید مسکن تایید شد - روزنامه کسب و کار

35- ایجاد 250 شغل در سبزوار - خبرگزاري صدا و سیما

36- ایجاد ناحیه صنعتی به پیشرفت شهرستان زرآباد کمک شایانی می کند - خبر اقتصادي

37- ضرورت مناسب سازي فضاي شهر براي روشندلان - تابناك

38- بازدید از طرح هاي تأمین مالی شده از سوي بانک صنعت و معدن - کیوسک خبر

39- بازدید مدیرعامل بانک مهر ایران از شعب خوزستان - کیوسک خبر

40- سهم 40 درصدي زنان در کارفرمایی واحدهاي صنفی پوشاك - خبرنامه دانشجویان ایران

41- 105 ایثارگر در 5 سال گذشته حائز رتبه هاي زیر 100 کنکور - خبرنامه دانشجویان ایران

42- آخرین وضعیت بررسی طرح واردات خودرو در مجلس - خبرنامه دانشجویان ایران

43- بازدید از طرح هاي تأمین مالی شده از سوي بانک صنعت و معدن - دیوان اقتصاد

44- با نخبگان اقتصادي و مدیران توانمند در هولدینگ هاي اقتصادي بخش زیادي از مشکلات اشتغال کشور رفع می شود -
لیجار

45- رویاي وام بدون وثیقه محقق می شود؟ - پایگاه خبري 598

46- طرح سنجش استعداد هاي شغلی در دانشگاه علامه اجرا می شود - دانشجو

47- رییس اتحادیه پوشاك تهران تاکید کرد: - قم پرس

48- بخت بسته فروش صنایع دستی باز می شود - ایسنا

49- طلایه داران توسعه روستایی - همشهري

50- پژوهشگران دانشگاه حکیم سبزواري 500 هزار دلار پژوهانه جذب کردند - ایرنا

51- دبیر کل اتاق اصناف ایران: ظرفیت 74 میلیارد دلاري صادرات پوشاك - سرزمین پویا

52- بانک توسعه تعاون با توجه به مزیت هاي منطقه اي گیلان، فعالیت توسعه اي انجام می دهد - امتداد نیوز

53- استقبال فعالان اقتصادي از ضمانت نامه بانکی موسسه اعتباري ملل - روزنامه آرمان ملی

54- توسعه صادرات غیرنفتی با اعطاي تسهیلات صادرات کشاورزي - رادیو اقتصاد

55- تشکل ها و نخبگان شاهد ناظري قوي بر مسائل مربوط به ایثارگران باشند - خبرگزاري مهر

56- وي اودي ها نامه دادخواهی به رییس جمهوري نوشتند - پانا

57- بازدید مدیرعامل بانک مهر ایران از شعب خوزستان - روزنامه شروع

58- استقبال فعالان اقتصادي از ضمانت نامه بانکی موسسه اعتباري ملل - روزنامه شروع

59- مشکلی بابت تامین زمین براي اجراي قانون جهش تولید مسکن در زنجان نداریم - موج رسا

60- خیابان هاي ارومیه در قرق تبلیغات تحصیلات در ترکیه - شهداي ایران

61- درخشش مخترع نوشت افزار آنتی باکتریال/ توسعه محصول دانش بنیان و نانو فناور - هم اندیشی

62- دیدار نماینده محترم مردم شهرستانهاي گناباد و بجستان در مجلس شوراي اسلامی با مدیر صندوق کارآفرینی امید استان
- صندوق کارآفرینی امید

63- 86 محصول مرکز رشد دانشگاه آزاد اردبیل به مرحله تجاري سازي رسید - جوان آنلاین



64- شش چالش صنعت فولاد - ایسنا

65- راهیابی دانش آموز شیروانی به بیست و سومین جشنواره کشوري جوان خوارزمی - شبستان

66- چرخ زیباترین «سوزن دوزي» جهان در انتظار سرمایه گذار/زنجیره تولید «پته» در کرمان کامل نیست! - خبرگزاري فارس

67- گذري بر مصوبه هاي سفر هیات دولت به فارس/ تامین 6 هزار و 400 میلیارد تومان اعتبار جهت تحقق مصوبات سفر -
خبرگزاري فارس

68- استقبال فعالان اقتصادي از ضمانت نامه بانکی موسسه اعتباري ملل - شما و اقتصاد

69- ایجاد اشتغال براي 70هزار بیکار در اردبیل دغدغه اصلی مسؤولان است - خبرگزاري فارس

70- میرکاظمی:تغییر راهبرد توسعه نیاز اساسی کشور - خبرگزاري صدا و سیما

71- حجم سرمایه گذاري طرح هاي گردشگري خراسان رضوي 500 هزار میلیارد ریال است - میراث آریا

72- آغاز دوره هاي آموزشی صنایع دستی در روستاهاي محروم هلیلان ایلام - میراث آریا

73- اصالت و هویت روستا را با ویلاسازي مخدوش نکنیم - برنا نیوز

74- پرداخت یارانه میلیاردي براي کشاورزان فارسی - تابناك

75- در شش ماهه نخست سال 1400؛ رشد 246 % سود در فولاد سنگان - درآمد نیوز

76- درخواست انجمن صنفی VODها از رئیسی براي کاهش نظارت صدا و سیما روي تولیدات سینمایی - دیجیاتو

77- گام طلایی فولادسنگان، در ارتقاي ورزش حرفه اي شهرستان خواف - درآمد نیوز

78- مجلس یازدهم مصوبه اي درباره محرمانه بودن اموال مسئولان نداشته است - خانه ملت

79- طرح ساماندهی صنعت خودرو ابهام دارد/ در مورد محرمانه بودن فهرست اموال مسئولان مصوبه اي به دست شوراي

نگهبان نرسیده است - شفاف

80- مشروح نشست خبري سخنگوي شوراي نگهبان: از اساسنامه بانک سپه تا محرمانگی اموال مسئولان - تیک

81- برنامه 5 ساله راهبردي عملیاتی دانشگاه آزاد اسلامی رونمایی شد - ایرنا

82- اجراي طرح «نقش تاثیرگزار فرهنگ ایرانی- اسلامی در کاهش طلاق» در کهگیلویه و بویراحمد - کبنا نیوز

83- ابهامات درباره مصوبه واردات خودرو باید برطرف شود - نود اقتصادي

84- مجلس یازدهم مصوبه اي درباره محرمانه بودن اموال مسؤولان نداشته است - 8 دي خبر

85- مشروح نشست خبري سخنگوي شوراي نگهبان: از اساسنامه بانک سپه تا محرمانگی اموال مسئولان - ساعت 24

86- سهم صنعت در مسیر تحقق ایران قوي - روزنامه تجارت

87- اعلام نظرات شوراي نگهبان درباره آخرین مصوبات مجلس - ایسنا

88- چشم البرز به شکوفایی اقتصادي در زمینه صنایع دستی خشک شد/ جشنواره گذر هنري؛ مرهمی بر زخم هاي فرهنگی

کلانشهر کرج - دانا

89- مسئولیت پذیري مثال زدنی فولاد مبارکه براي تأمین انرژي در فلات مرکزي ایران - آواي صنعت

90- سهم 40 درصدي زنان در کارفرمایی واحدهاي صنفی پوشاك - تسنیم

91- بهره برداري از بزرگترین استخر ذخیره آب کشاورزي استان در ارومیه - خبرگزاري صدا و سیما

92- چهل هزار هسته گروه جهادي می توانند پیشرفت روستاها را محقق کنند - روزنامه قدس

93- قرارداد کار متعارف و عرفی بین کارگر و کارفرما چگونه است؟ - روزنامه قدس

94- برداشت 300 تن انار در خلخال+ فواید بی نظیر این میوه بهشتی - خبرگزاري صدا و سیما



95- گرامی داشت روز جهانی عصاي سفید در تبریز در سکوت کامل مسئولین و رسانه ها - تبریز من

96- بانک توسعه تعاون با توجه به مزیت هاي منطقه اي گیلان، فعالیت توسعه اي انجام می دهد - آریا نیوز

97- برداشت هزاران تن گوجه فرنگی از مزارع بخش رخ تربت حیدریه - خبرگزاري صدا و سیما

98- آغازفصل بیکاري در چهارمحال و بختیاري - خرداد

99- برنامه راهبردي 5 ساله دانشگاه آزاد رونمایی شد - دانشجو

100- قفل بر چرخ زیباترین «سوزن دوزي» جهان در کرمان/تکمیل زنجیره تولید «پته» سرمایه گذار می خواهد! - خبرگزاري
فارس

101- معاون استاندار خراسان شمالی: بانک ها منابع خود را در استان هزینه کنند - ایرنا

102- لزوم پیگیري مسوولین استانی در جهت تسهیل امر اشتغال و ازدواج جوانان - وزارت ورزش و جوانان

103- هشت مزیت اصلی احداث راه آهن دوخطه برقی اصفهان به اهواز - تین نیوز

104- سنگ اصفهان می تواند چندین برابر نفت درآمد داشته باشد - ایمنا

105- بازدید مدیرعامل بانک مهر ایران از شعب خوزستان - تجارت گردان

106- هموار شدن مسیر توسعه همه جانبه کشور با تداوم سفرهاي استانی - قم پرس

107- طرح ساماندهی صنعت خودرو ابهام دارد/ در مورد محرمانه بودن فهرست اموال مسئولان مصوبه اي به دست شوراي

نگهبان نرسیده است - تجارت گردان

108- طرح ساماندهی صنعت خودرو ابهام دارد/ در مورد محرمانه بودن فهرست اموال مسئولان مصوبه اي به دست شوراي

نگهبان نرسیده است - مرصاد نیوز

109- دومین کنفرانس ملی انجمن علمی پارك هاي فناوري و سازمان هاي نوآوري ایران برگزار می شود - بازار کار

110- معاون وزیر اقتصاد: 62 درصد نقدینگی کشور در تهران متمرکز شده - انتخاب

111- توسعه زیرساخت هاي مناطق آزاد با قرارداد راهبردي ایران و چین/ وعده سعید محمد براي پیگیري لایروبی اروند -
فصل اقتصاد

112- سرمایه گذاري 6400 میلیارد دلاري چین در کشورهاي هدف ابتکار کمربند و راه/ تامین یک سوم نیازهاي تجاري ایران

از کشورهاي واقع در کریدور BRI - فصل اقتصاد

113- رشد 600 درصدي جمعیت مهندسان ساختمان - اقتصاد آنلاین

114- چشم البرز به شکوفایی اقتصادي در زمینه صنایع دستی خشک شد/ جشنواره گذر هنري؛ مرهمی بر زخم هاي فرهنگی

کلانشهر کرج - تیتر 1

115- مجلس یازدهم مصوبه اي درباره محرمانه بودن اموال مسؤولان نداشته است - روزنامه رسالت

116- تحول صنعت برق با تکیه بر نیروي انسانی متخصص و آموزش دیده - نشریه اقتصاد بومی

117- کرمان پیشرو در طرح کارورزي دانش آموختگان دانشگاهی - خبرگزاري صدا و سیما

118- در مورد محرمانه بودن فهرست اموال مسئولان مصوبه اي به دست شوراي نگهبان نرسیده است - حزب االله نیوز

119- مجلس یازدهم مصوبه اي درباره محرمانه بودن اموال مسؤولان نداشته است - نماینده

120- سهم بیش از 40 درصدي بانوان در کارفرمایی واحدهاي صنفی پوشاك - نود اقتصادي

121- متهم شدن سخنگوي مطبوعاتی کاخ سفید به نقض قانون فدرال - تهران نیوز

122- سیگنال رئیسی از شیراز به دلار تهران / واکنش احتمالی ارز در آینده - تهران نیوز



123- دنیاي اقتصاد: کارآیی زنجیره   هاي تامین در گرو توسعه خدمات بازرگانی - شاتا

124- دنیاي اقتصاد: طرح آمایش در همه شهرستان هاي کشور اجرایی می شود - شاتا

125- 40 میلیارد وام بانکی براي مشاغل خانگی به بندرلنگه اختصاص یافته است - ایرنا

126- نقدینگی به سمت تولید برود - روزنامه شیراز نوین

127- مشروح نشست خبري سخنگوي شوراي نگهبان: از اساسنامه بانک سپه تا محرمانگی اموال مسئولان - خبر آنلاین

128- در پاندمی کرونا 150 میلیون نفر به گرسنگان جهان اضافه شد/ استان هاي ناامن غذایی کدامند؟ - شبکه ایران

129- بندر کیاشهر از مؤلفه هاي لازم براي توسعه پایدار و ایجاد اشتغال برخوردار است - انطباق

130- سخنگوي مطبوعاتی کاخ سفید به نقض قانون فدرال متهم شد - شبکه ایران

131- سطح مطالبه گري و حضور بانوان کارآفرین مازندران باید ارتقاء یابد - شمال نیوز

132- گام طلایی فولادسنگان در ارتقاي ورزش حرفه اي شهرستان خواف - ایلنا

133- از جهاد مجازي تا همکاري با مدافعان سلامت/ مؤسسات معطل بودجه هاي دولتی نمانند - خبرگزاري قرآن

134- راهکار هایی براي کشاندن حاشیه به متن - شهرآرا آنلاین

135- از "ارتقاء کیفیت و کارآمدي دوره هاي تحصیلی"تا"توسعه فناوري، نوآوري و کارآفرینی" در دانشگاه آزاد - ایسنا

136- طرح ساماندهی صنعت خودرو ابهام دارد/ در مورد محرمانه بودن فهرست اموال مسئولان مصوبه اي به دست شوراي

نگهبان نرسیده است - روزنامه آرمان ملی

137- تاکید استاندار گیلان بر استمرار برگزاري دوره هاي مهارت آموزي شغلی نسل جوان - مرجع آنلاین

138- 70 طرح از حمایت هاي توانمندسازي پارك فناوري پردیس برخوردار شدند - ایرنا

139- در مورد محرمانه بودن فهرست اموال مسئولان مصوبه اي به دست شوراي نگهبان نرسیده است - ملیت

140- انتخاب کارمند صندوق کارآفرینی امید استان خوزستان به عنوان نماینده مستخدمان در هیات تجدید نظر کمیته تشویقات

و انضباط کار - صندوق کارآفرینی امید

141- دیدار مدیر صندوق کارآفرینی امید استان مرکزي و نماینده مردم شازند در مجلس شوراي اسلامی - صندوق کارآفرینی
امید

142- اهداء کتاب کارآفرینی و امید در ایران 1400 توسط استاندار سمنان و نماینده مجلس شوراي اسلامی به کارآفرین برتر

صندوق کارآفرینی امید - صندوق کارآفرینی امید

143- بررسی مشکلات کسب و کارهاي آسیب دیده از زلزله شهرستان اندیکا از سوي صندوق کارآفرینی امید خوزستان -
صندوق کارآفرینی امید

144- بررسی مشکلات و موانع طرح هاي حمایت شده صندوق شهرستان جوانرود - صندوق کارآفرینی امید

145- اقدامات لازم بعد از برگشت کارت و برگه سبز خودرو - قلمنا

146- 62 درصد نقدینگی کشور در تهران متمرکز شده است - ایسنا

147- کرونا و تورم موجب بروز «ناامنی غذایی» در برخی استان ها شده / براي 8 استان داراي ناامنی غذایی برنامه مداخله

اي اجرا می شود - روزنامه اعتماد

148- آوار محرومیت بر سر اندیکاي زلزله زده - باشگاه خبرنگاران جوان

149- عدالت محوري رئیس جمهور در فسخ واگذاري هاي مشکل دار - ایران اکونومیست

150- آشنایی کشاورزان با فناوري هاي نوین کشاورزي - باشگاه خبرنگاران جوان



- صفحه نخست مطبوعات 1400/07/24



 

86 محصول دانشگاه آزاد اردبیل به مرحله تجاري سازي رسید

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  1  |  تاریخ: 1400/07/24

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان اردبیل، گفت: تاکنون حدود 200 محصول در مراکز رشد این دانشگاه تولید شده که 86
محصول به مرحله تجاري سازي رسیده و بیش از 480 خدمت توسط امکانات دانشگاه قابل ارائه به مردم است.

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان اردبیل، گفت: تاکنون حدود 200 محصول در مراکز رشد این دانشگاه تولید شده که 86

 
محصول به مرحله تجاري سازي رسیده و بیش از 480 خدمت توسط امکانات دانشگاه قابل ارائه به مردم است. 

به گزارش ایکنا از اردبیل، اسحاق رسولی، رئیس دانشگاه آزاد
اسلامی استان اردبیل، 24 مهرماه، در نشست هم اندیشی با
صاحبان صنایع و رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان
اردبیل، اظهار کرد: تعامل با صنعت، بازار و محیط هاي اجرایی به
عنوان امري لازم و ضروري بوده که در این زمینه به دنبال هم

 
افزایی هستیم. 

وي بیان کرد: استفاده از ظرفیت هاي دانشگاه آزاد اسلامی به
همراه تلاشگران صنعت بسیار حائز اهمیت بوده و در چند سال
اخیر رویکرد دانشگاه به سمت کارآفرینی و فناوري سوق پیدا

 
کرده و درصدد هستیم به تمامی اهداف خود در این راستا جامه عمل بپوشانیم. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان اردبیل، گفت: 45 شرکت فناور در دانشگاه آزاد اسلامی واحد اردبیل داریم که تست محصول و بازار

 
را انجام داده اند. 

وي اظهار کرد: با این رسالت به دنبال این هستیم که از آموزش تا اشتغال در کنار دانشجویان باشیم، چرا که خود را در دغدغه اشتغال

 
دانشجویان و فارغ التحصیلان سهیم می دانیم. 

رسولی تصریح کرد: تاکنون حدود 200 محصول در مراکز رشد این دانشگاه تولید شده که 86 محصول به مرحله تجاري سازي رسیده
و بیش از 480 خدمت توسط امکانات دانشگاه قابل ارائه به مردم است که با استفاده از ظرفیت وجود اعضاي هیئت علمی براي

 
استفاده از امکانات دانشگاه براي خدمت رسانی به مردم، رویکرد دانشگاه است. 

وي اظهار کرد: این تغییر رویکردها به سمت مسئله گرایی و جامعه گرایی کارآفرینی و فناوري است؛ بنابراین تعامل با صنعت، بازار و
محیط هاي اجرایی ضروري است و در این جلسه به دنبال هم افزایی هستیم و آماده ایم تا ظرفیت هاي دانشگاه را در اختیار

 
تلاشگران صنعت قرار دهیم. 

انتهاي پیام





اجراي طرح «نقش تأثیرگذار فرهنگ اسلامی در کاهش طلاق» در کهگیلویه و

بویراحمد

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1400/07/24

معاون فرهنگی جهاددانشگاهی استان کهگیلویه و بویراحمد از اجراي طرح «نقش تأثیرگذار فرهنگ ایرانی ـ اسلامی در
کاهش طلاق» خبر داد.

معاون فرهنگی جهاددانشگاهی استان کهگیلویه و بویراحمد از اجراي طرح «نقش تأثیرگذار فرهنگ ایرانی ـ اسلامی در کاهش

 
طلاق» خبر داد. 

به گزارش ایکنا از کهگیلویه و بویراحمد، ایمان اکبري، سرپرست
معاونت فرهنگی جهاددانشگاهی واحد کهگیلویه و بویراحمد
امروز، 24 مهرماه در جمع خبرنگاران، از اجراي برنامه هاي
فرهنگی دانشجویی متنوع با همکاري دانشگاه ها و مراکز آموزش
عالی استان در سال تحصیلی 1401-1400 با رویکرد تبدیل
شدن به فراگیرترین شبکه توانمندسازي دانشجویان در گام دوم

 
انقلاب اسلامی خبر داد و به تشریح آنها پرداخت. 

اکبري افزود: این برنامه ها با حمایت و نظارت سازمان هاي
فرهنگی جهاددانشگاهی و در سرفصل هاي مختلف از جمله

 
ترویج فرهنگ قرآنی، فرهنگ اجتماعی، فرهنگ مطالعه، کارآفرینی و مهارت افزایی دانشجویان و مخاطبان است. 

سرپرست معاونت فرهنگی جهاددانشگاهی استان با بیان این که طرح هاي فوق در دو قالب هماهنگ و داخلی اجرا می شود، تصریح
کرد: برنامه هاي دانشجو معلم قرآن کریم(تربیت معلم قرآن ویژه دانشجویان علاقه مند)، اولین دوره مسابقات کتاب سه دقیقه اي ـ
مرحله استانی (تقویت مهارت هاي بیانی دانشجویان)، فصل سخن/گفتار(سلسله نشست هاي نقد و بررسی کتاب هاي حوزه علوم

 
انسانی و سلسله نشست هاي فرهنگی پیرامون کتاب گفتار) برگزار می شود. 

اکبري برگزاري کرسی هاي آزادندیشی، بوم ایران (با موضوع محیط زیست و منابع طبیعی)، کلاس آبی (با موضوع آموزش مهارت
هاي زندگی)، حسینیه مجازي دانشجویان ایران(برگزاري نشست، نمایشگاه و تولید محتوا، برنامه مناسبتی جهت تقویت دینداري
دانشجویان)، کلاس نارنجی (با موضوع کارآفرینی)، اردوي مهرباران (محرومیت زدایی)، طرح عیادت و هم نشینی انارانه(ارمغان مهر)
دیدار و عیادت از فراموش شدگان و کسانی که شاید نیازمند توجه بیشتر از سوي جامعه باشند، را از برنامه هاي اجرایی این نهاد

 
انقلابی عنوان کرد. 

وي ابراز کرد: دهمین دوره مسابقات ملی مناظره دانشجویان ایران(فرصتی براي یادگیري انتشار حقایق با رعایت اخلاق ، منطق علمی
قوي و سخن متین)، ایران مرز پرگهر(بازدید نظام مند دانشگاهیان کشور از مراکز علمی و فناورانه، پروژه هاي ملی و مواریث تاریخی و
طبیعی کشور به صورت تولید محتوا)، فرداي انقلاب(نشست و کارگاه با هدف آشنایی دانشجویان با تاریخ انقلاب اسلامی و اندیشه



 
هاي بزرگان انقلاب اسلامی آنان)، قاب هاي ماندگار(نشست تخصصی با موضوع امام(ره) و انقلاب) نیز برگزار می شود. 

سرپرست معاونت فرهنگی جهاددانشگاهی استان همچنین از اجراي یک طرح مطالعاتی با عنوان «نقش تاثیرگزار فرهنگ ایرانی ـ

 
اسلامی در کاهش طلاق» به سفارش دفتر مطالعات فرهنگی جهاددانشگاهی خبر داد. 

وي افزود: این طرح ها، همزمان با آغاز سال تحصیلی جدید، بر اساس برنامه زمان بندي عملیاتی به همت معاونت فرهنگی

 
جهاددانشگاهی واحد استان کهگیلویه و بویراحمد و سازمان دانشجویان استان کهگیلویه و بویراحمد اجرا خواهد شد. 

انتهاي پیام



پروژه گازرسانی به 26 روستاي لرستان به بهره برداري رسید

منبع: شاناشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1400/07/24

پروژه هاي گازرسانی به 26 روستاي شهرستان چگنی در
استان لرستان با حضور استاندار و جمعی از مدیران استانی

 
به بهره برداري رسید. 

به گزارش شانا به نقل از شرکت ملی گاز ایران، کرم
گودرزي، مدیرعامل شرکت گاز استان لرستان در آیین
افتتاح این طرح ها گفت: با گازرسانی به 26 روستاي
شهرستان چگنی در مجموع 1500 خانوار با جمعیت

 
5500 نفر از گاز طبیعی بهره مند شدند. 

وي با بیان اینکه ضریب نفوذ گازرسانی روستایی در استان اکنون 92.5 درصد است، افزود: از مجموع 2340 روستاي واجد شرایط
گازرسانی استان، تاکنون گازرسانی به 1931 روستا انجام شده و اکنون به طور میانگین هر 43 ساعت یک روستاي استان به شبکه

 
سراسري گاز متصل می شود. 

مدیرعامل شرکت گاز استان لرستان تصریح کرد: سهم گاز طبیعی در سبد انرژي استان لرستان به بیش از 70 درصد رسیده که دلیل

 
عمده آن بهره مندي 3000 واحد تولیدي و صنعتی از گاز طبیعی است. 

گودرزي در پایان با قدردانی از همکاران، پیمانکاران و مشاور اجرایی شرکت گاز استان لرستان، گفت: خدمات گازرسانی و ایجاد

 
زیرساخت گاز به عنوان یکی از شاخص هاي مهم براي توسعه اقتصادي، اشتغال، حفظ محیط زیست و رفاه مردم استان است. 

فرهاد زیویار، استاندار لرستان نیز با قدردانی از شرکت گاز استان لرستان در ارائه خدمات گازرسانی به روستاها، اظهار کرد: روستاها
پشتوانه توسعه کشور عزیزمان هستند و ارائه خدمات به روستاییان سبب توسعه زیرساخت ها، اشتغال پایدار و افزایش تولید می شود

که شرکت گاز در ارائه خدمات به این قشر موفق بوده است.



طرح آمایش در همه شهرستان هاي کشور اجرایی می شود

منبع: صنعت کارشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1400/07/24

به گزارش صنعت کار، رضا فاطمی امین با اشاره به اینکه ایجاد اشتغال به عنوان یک اولویت در کشور مطرح است، تاکید کرد:
برنامه آمایش سرزمین در تمام شهرستان ها اجرایی می شود که یک برنامه عملیاتی و نقشه راه براي سال هاي آینده است

که با نظر صاحب نظران شهرستان ها عملیاتی...

به گزارش صنعت کار، رضا فاطمی امین با اشاره به اینکه ایجاد
اشتغال به عنوان یک اولویت در کشور مطرح است، تاکید کرد: برنامه
آمایش سرزمین در تمام شهرستان ها اجرایی می شود که یک برنامه
عملیاتی و نقشه راه براي سال هاي آینده است که با نظر صاحب
نظران شهرستان ها عملیاتی خواهد شد. او افزود: درباره راه اندازي
صنایع تبدیلی، کشاورزي و صادرات برنامه ریزي هاي مشخصی انجام
شده است اما تولید محصولات صادراتی مباحث مربوط به خود را دارد.
وزیر صمت تصریح کرد: محصولات صادراتی باید متناسب با ذائقه

 
مشتري تولید و بسته بندي شود و یک جریان ثابت می خواهد تا بتوانیم در این بازار موفق باشیم. 

فاطمی امین یادآور شد: قطعا باید سرمایه گذاران براي شروع کار 60 درصد آورده داشته باشند تا منابع موجود به درستی تخصیص

 
داده شود و کسانی که وارد بحث می شوند، اهلیت داشته باشند. 

 
منبع: شاتا 

انتهاي پیام/



همایش ملی راهکارهاي احیاي صنعت گردشگري خوزستان در پساکرونا برگزار

شد

منبع: میراث آریاشماره خبر:  5  |  تاریخ: 1400/07/24

 
 

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی خوزستان، این همایش جمعه 23
مهرماه 1400 با حضور محمدعلی محسنی بندپی (نایب رئیس فراکسیون)، سیدغنی نظري، محمدرضا آریان پور و محمدصالح جوکار

 
(اعضاي فراکسیون) در محل سالن همایش هاي هتل بوستان اهواز برگزار شد. 

این همایش ملی با محوریت معرفی و تقویت ظرفیت هاي گردشگري و میراث فرهنگی خوزستان، ارتباطات، خلاقیت و نوآوري در
گردشگري و تغییر سبک ارائه خدمات، حمایت دولت از مؤسسات بخش خصوصی گردشگري، تسهیل شرایط سرمایه گذاري و جذب

 
سرمایه گذار و نیز سازو کارهاي علمی و اجرایی اقتصاد گردشگري برپا شد. 

 
دیدگاهی فراتر از نگاه سنتی به گردشگري داشته باشیم 

محمدعلی محسنی بندپی در این همایش با اشاره به نقش صنعت گردشگري در توسعه و اشتغال زایی کشور، اظهار کرد: «در صنعت

 
گردشگري تنها به درآمد فکر نمی شود و تمدن، فرهنگ، تاریخ و اصالت منطقه و کشور صادر می شود.» 

او عنوان کرد: «من به عنوان نماینده مردم قرار نیست بگویم براي مردم چه کار کرده ایم. در بحث بهداشت و درمان در خوزستان
پزشکان پاکستانی، بنگلادشی و هندي زیاد بودند که اگر به سبک و سیاق قدیمی کار می کردیم اکنون بیمارستان ها پر از پزشکان

 
بیگانه بود.» 

محسنی بندپی خاطرنشان کرد: «در 40 سال گذشته هیچ ایرانی اي در مرکز بهداشت و درمان یا بیمارستان به دست پزشک بیگانه

 
معاینه نشده است، بلکه از سوي پزشکان ایرانی معاینه و درمان می شوند.» 

او گفت: «سال ها است بساط کمیسیون اعزام بیماران به خارج از کشور جمع شده است. همچنین با افتخار می گویم مادري نداریم



 
که دغدغه ابتلاي کودکش به سرخک و فلج اطفال را داشته باشد.» 

 
 

نایب رئیس فراکسیون گردشگري و میراث فرهنگی مجلس با بیان این که همچنان در دفاع مقدس قرار داریم، ادامه داد: «درست
است که هشت سال دفاع مقدس داشتیم اما یادمان نرود، زمانی که داروي کودکان مبتلا به سرطان همچنان تحریم است، هواپیماي
مسافربري مورد تهدید است و مواد اولیه تولید واکسن ها در بدترین پاندمی قرن اخیر تحریم است و وقتی می بینیم دانشمندان هسته

 
اي در فهرست ترور دشمنان هستند بدانید در تحریم و دفاع مقدس هستیم.» 

او بیان کرد: «زمانی که حتی در وصول مطالبات نفت به عنوان مهمترین رکن اقتصاد مشکل داریم و نه تنها دارایی ها مسدود شده
آزاد نشده بلکه به کشورهاي همسایه و برادر فشار می آورند تا پول نفت مان را ندهند یعنی که در جنگ اقتصادي هستیم که به

 
مراتب خطرناکتر و آسیب زننده تر از جنگ نظامی است.» 

محسنی بندپی با بیان این که در این شرایط هر روز شاهد پیشرفت کشور هستیم، گفت: «یک شب مهمان سفیر پاکستان در ایران
بودیم که او گفت یکی از بانک هاي این کشور که با ایران ارتباط داشت 330 میلیون یورو جریمه شد. بنابراین فشار همه جانبه
سختی بر کشور ما حاکم است. خوشبختانه به برکت خون شهدا و همراهی بین سه قوه به طور قطع خار دیگري در چشم دشمنان

 
ایران فروخواهیم برد.» 

او بیان کرد: «احساس نیاز، مهمترین فاکتور براي ایجاد اختراع است. دشمن صنایع دیگر ایران، نفت بوده است. داشتن نفت و عدم

 
بهره مندي درست از این موهبت الهی موجب شده چشم مان را به روي سایر درآمدهاي کشور ببندیم.» 

نایب رئیس فراکسیون گردشگري و میراث فرهنگی مجلس افزود: «با وجود دشمنی همه دولت هاي آمریکا به ویژه دولت ترامپ از
ابتداي انقلاب اسلامی تاکنون، تحریم همه جانبه نفت، خدمتی براي ما بود. یعنی قبل از خشک شدن چاه هاي نفت ما را در شرایطی

 
قرار داد تا فکر کنیم این چاه ها خشک شده و مجبور شدیم به سایر دارایی ها فکر کنیم.» 

او گفت: «سایر دارایی هایمان را به دلیل دارایی غنی نفت خوب نشناختیم و به همین دلیل نتوانستیم مدیریت خوبی داشته باشیم.
بنابراین نخستین شرط بهره مندي از این دارایی احساس نیاز است که امروز ایجاد شده است. ایجاد بستر لازم براي بهره برداري از این

 
دارایی نیز مورد بعدي است.» 

محسنی بندپی با اشاره به این که در صنعت گردشگري فقط به درآمد فکر نمی شود بلکه تمدن، فرهنگ، تاریخ و اصالت منطقه و



کشور صادر می شود، عنوان کرد: «اگر باور داریم امروز صنعت گردشگري علم است پس می توانیم بگوییم سفر به خوزستان سفر به

 
جغرافیاي کشور نیست بلکه مقصد گردشگري مسیرمحور مطرح است.» 

این نماینده مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: «نگرش، دانش و تغییر رفتار مسؤولان از این موارد نیز مهمتر است. اگر نگرش مسئولان

 
تغییر کند با حداقل نیرو حداکثر بهره وري را خواهیم داشت.» 

او با بیان این که این مملکت با تغییر آدم ها درست نمی شود بلکه با تغییر افکار، ایده ها و راهبردها درست خواهد شد نیز افزود: «اگر
قرار است خوزستان از این وضعیت خارج شود و استانداري ویژه داشته باشد باید همه چیز آن ویژه باشد. روز گذشته دارایی هاي
تاریخی زیاد خوزستان را دیدیم اما با این دارایی چه کرده ایم؟ اکنون این دارایی ها نه تنها براي ما درآمد تولید نکرده اند، بلکه

 
تهدیدي براي مردم شده اند.» 

محسنی بندپی همچنین با اشاره به سازه هاي آبی ـ تاریخی شوشتر نیز اظهار کرد: «تقریبا دیواره غربی این سازه ها در حال

 
فروریختن است و هر لحظه امکان فروریختن این دیواره ها وجود دارد. بنابراین اگر رویکرد علمی نباشد، اتفاقی در کشور نمی افتد.» 

نایب رییس فراکسیون گردشگري و میراث فرهنگی مجلس با اشاره به این که در کشور دو وظیفه قانون گذاري و نظارت بر اجراي
قانون وجود دارد، گفت: «بنا داریم در فراکسیون گردشگري موضوع قانون گذاري را اجرا کنیم. در برنامه اول تنها در حد تغییر ارزهاي
مسافران و در برنامه دوم هیچ چیزي در این حوزه وجود ندارد. در برنامه سوم، چهارم و پنجم نیز ردپاي مختصري از گردشگري،
میراث فرهنگی و صنایع دستی داریم که امیدواریم در این فراکسیون اسناد بالادستی را درست کنیم و سپس الزامات قانونی براي

 
اجراي این اسناد را فراهم و نظارت کنیم.» 

 
او بیان کرد: «باید دیدگاهی فراتر از نگاه سنتی به گردشگري داشته باشیم تا به تدریج از وابستگی به نفت جدا شویم.» 

 
 

 
لزوم همکاري بین بخشی براي رونق گردشگري استان 

در ادامه این همایش، سیدکریم حسینی نماینده مردم اهواز در مجلس شوراي اسلامی نیز با تأکید بر این که لازم است به شکل
تخصصی و کارشناسی ظرفیت هاي خوزستان در مقوله گردشگري و میراث فرهنگی را معرفی کنیم تا بتوانیم صنعت گردشگري را به
معنی واقعی کلمه در خوزستان احیا کنیم، افزود: «ظرفیت هاي گردشگري در خوزستان به دلیل ظرفیت هاي دیگر به ویژه ظرفیت
هاي صنعتی از جمله نفت و صنایع تحت الشعاع قرار گرفته است و نتوانسته ایم به آن شکل به ظرفیت گردشگري، فرهنگی و تاریخی



 
خوزستان بپردازیم.» 

او بیان کرد: «از ابتداي کار این مجلس به دنبال آن بودیم تا محورهاي اصلی توسعه استان و برطرف کردن برخی مشکلات به ویژه
بیکاري و سرمایه گذاري را دنبال کنیم. در این زمینه از فعالان این بخش ها دعوت کردیم و جلسات متعدد با مسئولان داشتیم تا به

 
این امور بپردازیم.» 

حسینی تأکید کرد: «باید جایگاه خوزستان را در این مقوله معرفی کنیم و غفلتی در این حوزه نشود. البته این موضوع مربوط به یک
تشکل اجتماعی ـ فرهنگی میراثی و گردشگري نیست و باید مجریان، نمایندگان مردم و صاحب نظران به این بحث مغفول مانده

 
خوزستان بپردازند.» 

او با بیان این که به بحث گردشگري خوزستان به درستی پرداخته نشده است، تصریح کرد: «مشکلات عدیده اي در کشور وجود دارد

 
و سوءمدیریت کشور در حوزه هاي مختلف موجب نپرداختن یا کم اهمیت دادن مسئولان به این مقوله شده است.» 

نماینده مردم اهواز در مجلس شوراي اسلامی بیان کرد: «باید به کمک همه در خوزستان بتوانیم به نقاط مغفول مانده و پنهان

 
بپردازیم و برنامه ریزي کنیم تا این همایش فتح بابی براي برنامه هاي بعدي باشد.» 

او با تأکید بر این موضوع که متخصصان موضوع باید براي نمایندگان و مجریان، وظیفه تعیین کنند گفت: «شاید نماینده ها یا مدیران
به دلیل مشغله کار و مشکلات استان در این خصوص غفلت کنند. بنابراین باید برنامه مشخص، مدون و جامعی با جدول زمان بندي

 
داشته باشیم و وظایف هر بخش را مشخص کنیم.» 

حسینی با بیان این که براي رونق بخشیدن به صنعت گردشگري خوزستان باید همکاري و همراهی بین بخشی داشته باشیم، خاطر
نشان کرد: براي مسئولان این حوزه عذري پذیرفته نیست. همچنین عنوان محدودیت اعتبارات و سایر مشکلات هم بهانه اي براي
نپرداختن به این موضوع، پذیرفتنی نیست. همه نمایندگان دغدغه این موضوع (گردشگري) را دارند و مجمع نمایندگان خوزستان

 
آمادگی دارد به این موضوع بیشتر بپردازد.» 

او با اشاره به غفلت از صنعت گردشگري خوزستان، گفت: «به طور قطع صنعت گردشگري خوزستان می تواند نقطه عطفی براي

 
توسعه و حضور گردشگران براي رفع بخشی از معضل بیکاري استان باشد.» 

 
 



 
براي هریک از آثار تاریخی باید ردیف اعتبار جداگانه اختصاص یابد 

همچنین سیدحکمت اله موسوي مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی خوزستان نیز در این همایش با یادآوري این
موضوع که چهار اثر تاریخی خوزستان تاکنون ثبت جهانی شده اند، اظهار کرد: «روز گذشته تنها مثلث طلایی ظرفیت هاي خوزستان
یعنی سه اثري که در گذشته ثبت جهانی شدند نیز مورد بازدید قرار گرفتند. امسال راه آهن ثبت جهانی شد و سال آینده کاروانسراها
که کاروانسراي شوشتر را نیز شامل می شود، ثبت جهانی خواهند شد. همچنین به زودي مساجد تاریخی کشور به ثبت جهانی

 
خواهند رسید.» 

او خاطرنشان کرد: «چغازنبیل اولین اثر جهانی کشور است. سازه هاي آبی ـ تاریخی شوشتر نیز منحصر به فردترین اثر جهانی کشور و
شاید دنیا باشد و همچنان تولید ثروت و اشتغال می کند. قلعه شوش نیز قدیمی ترین بناي باستانی کشور و برخی کشورهاي جهان

 
است. 

موسوي با بیان این که این آثار نیازمند رسیدگی هستند بیان کرد: «می طلبد براي هرکدام از این آثار ردیف اعتبار جداگانه اي وضع

 
شود؛ همان گونه که چنین چیزي در آثار جهانی در پاسارگارد داریم.» 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی خوزستان عنوان کرد: «فرسودگی این آثار نیازمند مرمت و رسیدگی است که
براي این کار باید اعتباري در نظر گرفته شود. همچنین باید ردیف اعتبار در بحث توسعه گردشگري سواحل جنوب در برنامه ها لحاظ

 
شود؛ به همان شکل که چندین سال است اعتبارات خوبی براي توسعه گردشگري سواحل شمال منظور شده است.» 

او ادامه داد: «بیش از 600 کیلومتر ساحل در آب هاي آزاد داریم که باید در این حوزه کار شود و اعتبارات و تسهیلات براي راه اندازي

 
کشتی هاي تفریحی با حداقل سود اختصاص یابد.» 

موسوي با اشاره به تأثیر شیوع ویروس کرونا بر مقوله گردشگري، افزود: «در این شرایط گردشگري ضعیف خوزستان سخت آسیب

 
دید. البته درپی سیل نیز گردشگري خوزستان ضرر زیادي کرد.» 

او تأکید کرد: «باید در شرایط آب و هواي مناسب استان گردشگر بپذیریم که این آمادگی را داریم اما گردشگران اندکی به خوزستان

 
می آیند.» 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی خوزستان با اشاره به ناشناخته بودن اماکن گردشگري و ظرفیت هاي تاریخی
خوزستان خاطرنشان کرد: «به جز تعطیلی مدارس در پی شیوع کرونا، تعطیلاتی دیگري وجود ندارد تا مردم به سمت خوزستان

 
بیایند. بنابراین تعطیلات زمستانه باید تصویب شود.» 

او با تأکید بر تعیین تکلیف کارکنان میراث فرهنگی خوزستان گفت: «نزدیک به 300 نیرو در سطح ملی و جهانی داریم که بسیاري از
آن ها استادان برجسته دانشگاهی هستند و با ماهانه حدود سه میلیون و اندي کار می کنند و برخی اوقات ماه ها حقوق آن ها به

 
تعویق می افتد.» 

موسوي همچنین با تأکید بر لزوم تبدیل وضعیت کارکنان بیان کرد: «پرسنلی داریم که ردیف استخدامی براي آن ها در چارت



 
سازمانی نداریم که لازم است چارت بازنگري شود.» 

او با بیان این که تأکیدشده جذب نیرو و گسترش دستگاه انجام نشود افزود: «مسلح کردن نیروهاي یگان حفاظت ضروري است.
نیروهاي ما با حفارها و قاچاقچی ها بدون هیچ وسیله اي براي دفاع از خود درگیر می شوند؛ همان گونه که وقتی محیط بانان محیط
زیست آسیب می بینند جانباز می شوند یا اگر فوت کنند شهید محسوب می شوند، باید نیروهاي یگان حفاظت که پاسدار واقعی

 
حفظ آثار و فرهنگ ما هستند از این ظرفیت بهره مند شوند.» 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی خوزستان با بیان این که اعتبارات مرمتی زیادي نیاز داریم ادامه داد: «بیش از
یک هزار و 400 اثر ثبت ملی و هزاران اثر ثبت نشده داریم. بیش از یک هزار و 200 هکتار بافت تاریخی مصوب با دست هاي خالی

 
داریم. براي حفظ این آثار اعتبار نیاز است.» 

او گفت: «باید دستگاه کمک پذیر باشیم تا از کمک هاي مختلف بهره مند شویم. در قانون سال 97 در دولت مصوب شد از محل چهار
درصد، شرکت نفت بتواند در قالب مسئولیت هاي اجتماعی به برخی دستگاه ها کمک کند که میراث فرهنگی جزو این دستگاه ها
نیست در حالی که اگر فقط این مورد براي ما در نظر گفته شود به خوبی آثار و ابنیه ها حفظ خواهند شد تا احتیاجی به اعتبارات

 
دولتی نداشته باشیم.» 

موسوي با بیان این که رفع خطر از سازه هاي آبی ـ تاریخی اضطراري است، عنوان کرد: «همچنین ایجاد زیرساخت ها در محور
طلایی یا مثلث طلایی نیز به اعتبارات و تسهیلات نیاز دارد که باید کمک شود زیرا در صورت تقویت این محور حس رقابت در استان

 
ایجاد خواهد شد.» 

او افزود: «متقاضی ثبت جهانی سنگ نگاره هاي ایذه هستیم و این آثار از سال 2007 در فهرست موقت یونسکو قرار دارد اما تاکنون
فرصتی به آن داده نشده است. بنابراین باید حمایت شوند. تل ثبت جهانی دزفول نیز به عنوان شهر ملی صنایع دستی باید انجام

 
شود.» 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی خوزستان بیان کرد: «در یکی ـ دو سال گذشته کارگروه گردشگري حذف شد که
این موضوع موجب شد برعکس عمل شود و این فرصت براي حل دغدغه نهایی گردشگري گرفته شد. از این رو لازم است کارگروه

 
گردشگري احیا شود.» 

او در پایان نیز عنوان کرد: «به طور قطع فراهم کردن بازدید از برخی آثار تاریخی خوزستان اثرات کوتاه مدت و درازمدت خواهد

 
داشت که امیدوارم در فرصت هاي بعدي، ظرفیت هاي زیاد گردشگري خوزستان نیز مورد بازدید قرار گیرد.» 

در ادامه این همایش، مدیر مهندسی عمومی و گردشگري سازمان آب و برق خوزستان نیز با بیان این که تنها سازمان وزارت نیرو که
داراي واحد گردشگري است، سازمان آب و برق خوزستان است افزود: «از حدود 20 سال پیش این سازمان این ایده را داشت که از

 
تجهیز کارگاه سدها استفاده بهتري داشته باشد که در این زمینه اقداماتی انجام شد.» 



 
 

 
لزوم تمرکز بر گردشگري مسیرمحور به جاي مقصدمحور 

محمدامین ایزدجو ادامه داد: «در زمان ساخت سد شهید عباسپور و مارون ساختمان هایی که براي اسکان کارکنان در نظر گرفته

 
شده بود به صورت دو منظوره احداث شدند تا پس از اتمام کار از ساختمان ها استفاده هاي دیگري شود.» 

مدیر مهندسی عمومی و گردشگري سازمان آب و برق خوزستان خاطر نشان کرد: «تجربه 20ساله نشان داد که دولت، بهره بردار و

 
حتی سازنده خوبی براي اماکن گردشگري نیست و اگر این کار به مردم واگذار شود به مراتب بهتر در این زمینه اقدام می کنند.» 

او اظهار کرد: «اکنون تفکر تغییر کرده و دیگر به دنبال احداث شهرك ها با بودجه و امکانات دولتی نیستیم و وظیفه داریم، زیرساخت

 
هاي احداث این شهرك ها را فراهم کرده و در اختیار مردم قرار دهیم.» 

ایزدجو گفت: «سال 98 موافقتنامه اي با سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان با موضوع بهسازي زیرساخت هاي گردشگري سدهاي
خوزستان منعقد شد که در قالب آن نیز زیرساخت هاي گردشگري در سدهاي مارون، شهید عباسپور، مسجدسلیمان و کرخه را
بهسازي کنیم تا سپس با مطالعه و برنامه ریزي اقتصادي مجموعه بسته هاي سرمایه گذاري تولید شود و بازسازي ساختمان ها به

 
بخش خصوصی واگذار شود.» 

او خبر داد: «بهسازي زیرساخت ها در شهرك گردشگري سدگدار تقریبا تمام شده و فراخوان عمومی بسته هاي سرمایه گذاري آغاز

 
شده است.» 

مدیر مهندسی عمومی و گردشگري سازمان آب و برق خوزستان بیان کرد: «همچنین مطالعه و شناسایی سازه هاي آبی ـ تاریخی
خوزستان توسط این سازمان انجام شده است و 618 اثر و سازه آبی ـ تاریخی استان احصا و شناسنامه دار شده اند و بالغ بر بیست و

 
چندهزار صفحه سند، تولید و در اختیار پژوهشگران قرار گرفت.» 

او اعلام کرد: برنامه ریزي اقتصادي مدیریت و سرمایه گذاري سازه هاي آبی ـ تاریخی و گردشگري خوزستان و طرح احیاي آن ها از
دیگر اقدامات انجام شده هستند. در این کار، خوزستان به چهار پهنه مدیریتی تقسیم و هشت مسیر گردشگري براي استان تعریف

 
شده است. 

ایزدجو ادامه داد: «تلاش شده تا به جاي گردشگري مقصدمحور که سال ها در کشور پیگیري می شد، در خصوص گردشگري



مسیرمحور کار کنیم. با این اقدام، امکانات در مسیر تقسیم و همه مردم در این مسیر از مواهب بزرگ گردشگري بهره مند می شوند.»

او اضافه کرد: ایجاد اشتغال، توسعه زیرساخت ها در مناطق کم برخوردار و زمینه سازي نقش آفرینی و مشارکت جامعه محلی در

 
ترویج گردشگري، از دیگر مواهب گردشگري مسیرمحور است.» 

 
 

 
 

 
 



 
 

 
 

 
 





شناسایی مشکلات و ارتباط مستمر با کارگران، رموز موفقیت واحدهاي صنعتی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  6  |  تاریخ: 1400/07/24

رئیس اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی شهرستان زرند،رموز موفقیت همه واحد هاي صنعتی را تعامل با دستگاه هاي مرتبط،
شناسایی مشکلات و ارتباط مستمر با کارگران دانست.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از کرمان، نشست مدیران منابع انسانی شرکت هاي
تابع فولاد زرند ایرانیان با رئیس اداره تعاون کار و رفاه

 
اجتماعی شهرستان زرند برگزار شد. 

علیرضا ابراهیمی رئیس اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی
شهرستان زرند در این نشست ضمن تشکر از اقدامات انجام شده از سوي شرکت فولاد زرند ایرانیان در بخش اشتغال در شهرستان
زرند گفت: تعامل با دستگاه هاي مرتبط، شناسایی مشکلات و ارتباط مستمر با کارگران از رموز موفقیت همه واحد ها،در مسیر

 
پیشبرد اهداف است. 

او افزود: تلاش ما در این اداره بر این اصل استوار است که فرآیند خدمت رسانی بهبود یابد تا شاهد افزایش سطح رضایت مندي مردم
به ویژه کارگران، کارآفرینان و تعاونگران در سطح این شهرستان باشیم.



پاسخ به پرسش هاي مشتریان درباره طرح صدف در اولین برنامه لایو "پژواك"

منبع: ایلناشماره خبر:  7  |  تاریخ: 1400/07/24

اولین برنامه لایو ''پژواك'' در صفحه اینستاگرام با حضور رضا گودرزي کارشناس اعتباري اداره کل اعتبارات بانک ملی ایران
برگزار شد و وي در این لایو به سوال ها و ابهام هاي مخاطبان درباره طرح صدف پاسخ داد.

اولین برنامه لایو ""پژواك"" در صفحه اینستاگرام با حضور رضا
گودرزي کارشناس اعتباري اداره کل اعتبارات بانک ملی ایران برگزار
شد و وي در این لایو به سوال ها و ابهام هاي مخاطبان درباره طرح

 
صدف پاسخ داد. 

به گزارش ایلنا به نقل از روابط عمومی بانک ملی ایران ، مهم ترین

 
نکات مطرح شده در این لایو اینستاگرامی به این شرح است: 

با بررسی نیازها و خواسته هاي مشتریان،قابلیت هاي مختلفی در
طرح صدف قرار داده شده است تا مشتریان بتوانند به سادگی بسته
به نیاز و توان خود در بازپرداخت تسهیلات،از مزایاي این طرح

 
استفاده کنند. 

این طرح در قالب عقد مرابحه و بر اساس میزان ماندگاري منابع نزد بانک در قبال سپرده هاي 6 ماهه، 9 ماهه و یک ساله به
هموطنان گرامی پرداخت می شود.با افزایش مدت زمان ماندگاري مشتریان در بازه هاي 9 ماهه یا 12 ماهه،میزان سود این تسهیلات

 
کاهش می یابد. 

 
حسابی ویژه این طرح افتتاح می شود 

متقاضیات دریافت تسهیلات باید اقدام به افتتاح حسابی ویژه این طرح نمایند.این حساب در طول مدت ماندگاري قابل واریز و

 
برداشت است.حداقل دوره ماندگاري براي دریافت تسهیلات نیز شش ماهه است. 

این حساب کوتاه مدت و جاري است و پس از دریافت تسهیلات و اصل مبلغ سپرده گذاري شده توسط مشتري در موعد مقرر،بسته
می شود اما مشتریان می توانند بلافاصله با افتتاح یک حساب دیگر از تسهیلات متفاوتی که شرایط و ضوابط آن به زودي به شعبه ها

 
ابلاغ می شود،استفاده کنند. 

این کارشناس اعتباري تاکید کرد:دارندگان دستگاه هاي کارتخوان پوز می توانند این دستگاه ها را به حساب هاي ویژه افتتاح شده

 
براي طرح صدف معرفی کنند، اما این حساب ها کوتاه مدت بوده و پس از دریافت تسهیلات، بسته می شوند. 



 
شرایط ضامن براي دریافت تسهیلات 

شرایط ضامن، به سقف تسهیلات درخواستی متقاضیان بستگی دارد. در طرح صدف متقاضیان تسهیلات دسته بندي شده اند.مثلا
قضات و پزشکان می توانند تا سقف 300 میلیون تومان تسهیلات با دو ضامن رسمی داراي کسر از حقوق،دریافت کنند.اما مشتریانی
که متقاضی دریافت 50 میلیون تومان تسهیلات هستند می توانند با یک کارمند قراردادي داراي نامه اشتغال به کار یا کاسب داراي

 
جواز کسب،در این طرح کنند. 

سازمان ها و شرکت ها می توانند با افتتاح حساب به نام خود نسبت به دریافت تسهیلات براي مدیران یا کارکنان خود تا سقف 250
میلیون تومان مطابق با جدولی که به بانک ارائه خواهند کرد،تسهیلات بگیرند.در این صورت خود سازمان ها باید نسبت به دریافت

 
تضمین این تسهیلات اقدام کنند. 

کارکنان شاغل در سازمان ها نیز می توانند به صورت انفرادي اقدام به افتتاح حساب ویژه طرح صدف کرده و تا سقف 300 میلیون

 
تومان تسهیلات دریافت کنند.سایر اقشار جامعه نیز می توانند تا سقف 200 میلیون تومان تسهیلات بگیرند. 

 
براي دریافت تسهیلات از 50 تا 100 میلیون تومان نیاز به دو کارمند رسمی با نامه کسر از حقوق است. 

 
مبلغ تسهیلات می تواند برابر با 70 درصد یا تا سه برابر میزان مبلغ سپرده گذاري شده را شامل شود. 

در صورتی که مشتري ضامن نداشته باشد می تواند با تضمین وثیقه اموال غیر منقول،طلا و یا حساب سپرده نسبت به دریافت

 
تسهیلات اقدام کند. 

 
طلا یا سپرده بانکی به جاي ضامن 

مشتریانی که تمایل دارند تا از طریق توثیق طلا این تسهیلات را بگیرند به بانک کارگشایی معرفی می شوند و کارشناسان این بانک
نسبت به ارزشگذاري طلاي آنها اقدام می کنند،سپس طی روال قانونی، طلاي مشتریان تا زمان بازپرداخت تسهیلات به عنوان امانت

 
در نزد بانک کارگشایی نگهداري خواهد شد. 

کارکنان بانک ها به دلیل محدودیت هاي مقرر شده از سوي دولت براي دریافت تسهیلات نمی توانند راسا نسبت به دریافت تسهیلات
طرح صدف اقدام کنند اما با افتتاح حساب به نام خود،مانند سایر اقشار جامعه می توانند امتیاز تسهیلات را به اعضا درجه یک خود

 
منتقل کنند. 

در صورت انتقال امتیاز دریافت تسهیلات به اعضا درجه یک،بانک میزان تسهیلات پرداختی را نسبت به توان باز پرداخت وام گیرنده

 
می سنجد، نه فردي که صاحب حساب است. 

کسانی که پیش از این از تسهیلات 50 میلیون تومانی خرید کالاي بانک ملی ایران استفاده کرده اند می توانند در طرح صدف شرکت

 
کنند،اما براي تسهیلات طرح صدف دیگر نیاز به پیش فاکتور یا فاکتور نیست و مبلغ تسهیلات نیز به حساب مشتریان واریز می شود. 

 
سود این تسهیلات از یک درصد تا 18 درصد و مدت بازپرداخت آن از 12 ماه تا 60 ماه بسته به تمایل و توان مشتري متغیر است. 



افراد غیر شاغل در صورتی که بتوانند مدارکی ارائه کنند که نشانگر توان آنها در بازپرداخت تسهیلات باشد،می توانند نسبت به

 
استفاده از مزایاي طرح صدف اقدام کنند. 

 
قابل ذکر است سه شنبه هر هفته ساعت 15 به صورت مستقیم در صفحه رسمی اینستاگرام بانک ملی ایران پخش می شود . 

برنامه ""پژواك"" در نظر دارد تا با حضور یک کارشناس متخصص به صورت زنده به سوالات مشتریان و کاربران در خصوص موضوع

 
هفته پاسخ دهد. این موضوعات بنا به درخواست مشتریان انتخاب می شوند. 

انتهاي پیام/



مشکلات معلولان "پیل افکن" است/خدمات آموزشی نابینایان نیازمند فکري

اساسی است

منبع: ایسناشماره خبر:  8  |  تاریخ: 1400/07/24

رییس سازمان بهزیستی کشور گفت: 208 هزار نفر از افراد داراي معلولیت کم بینایی و نابینایی تحت پوشش سازمان
بهزیستی هستند که 12 درصد معلولان تحت پوشش را تشکیل می دهند. 130 هزار نفر از این افراد مران و حدود 70 هزار

نفر زن هستند.

به گزارش ایسنا، وحید قبادي دانا در نشست تخصصی که
با حضور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و جامعه نابینایان
کشور و انجمن هاي فعال در امور نابینایان به مناسبت روز
جهانی عصاي سفید برگزار شد، اظهار کرد: حدود 86 هزار
نفر از این افراد را معلولان شدید و خیلی شدید بینایی
تشکیل می دهند. البته در دنیا هم 280 میلیون نفر دچار
معلولیت بینایی هستند که یک پنجم آنها را نابینایان

 
مطلق تشکیل می دهند. 

وي بیان کرد: در ارتباط با موضوع اشتغال، معیشت و
بهداشت، آموزش و مسکن وضعیت مناسب سازي و… مشکلاتی وجود دارد که مشکلات عدیده و زیادي است که هرکدام از آنها یک
پیل افکن است، اما این باعث نشده که افراد نابینا باز بمانند. شاهدیم که حدود 3000 نفر از این افراد در رشته هاي دانشگاهی

 
مشغول تحصیل هستند. 

قبادي دانا با بیان اینکه حدود 23 هزار نفر از دانش آموزان ما را دانش آموزان نابینا و کم بینا تشکیل می دهند، ادامه داد: این افراد
در قالب انجمن ها و گروه هایی براي دفاع از حقوق خودشان متشکل شدند و امروز 52 تشکل افراد داراي مشکلات نابینایی و کم
بینایی در کشور حضور دارند و در قالب شبکه ملی تشکل هاي افراد نابینا متشکل شدند، انتخاباتشان برگزار شد و اعضاي هیات مدیره
مشخص شدند. این امکان را می توانند فراهم کنند تا بتوانند نظر کارشناسی دقیق و تخصصی دهند و تصمیم گیري هایی که براي

 
آنها می شود با حضور خودشان می تواند به طور رسمی ـ توسط تشکلهاي موجود و شبکه ملی افراد داراي نابینایی ـ شکل گیرد. 

وي این را هم گفت که با نظر تخصصی معاونت حقوقی ریاست جمهوري هم مجوز فعالیت افراد داراي معلولیت و کسانی که در حوزه

 
سازمان بهزیستی فعالیت می کنند، توسط سازمان بهزیستی به طور خاص صادر می شود. 

قبادي دانا در بخش دیگري از سخنان خود با اشاره به صندوق فرصت هاي شغلی، خاطرنشان کرد: صندوق فرصت هاي شغلی که
ظرفیت مغفول مانده اي است که در ماده 10 قانون حمایت از حقوق افراد داراي معلولیت است، می تواند زیرساخت خوبی براي

 
اشتغال افراد داراي معلولیت به ویژه افراد نابینا باشد که می تواند مدنظر قرار گیرد. 

رئیس سازمان بهزیستی کشور با اشاره به موضوع مناسب سازي گفت: موضوع مناسب سازي بسیار مهم است و با توجه به مانع زدایی



براي افرادي که می خواهند در عرصه اجتماع حضور پیدا کنند، یکی از موارد بحث مناسب سازیهاي فیزیکی، معابر، ادارات، سازمانها و

 
محیطهاي مختلف آموزشی و فرهنگی است. 

قبادي دانا همچنین بر مناسب سازي منابع آموزشی براي افراد داراي مشکلات نابینایی تاکید کرد و گفت که خط بریل و کتاب هاي

 
گویا محدود است و افرادي که می خواهند مطالعه و تحصیل کنند و آموزش ببینند، نیاز است براي آموزش فکر اساسی شود. 

قبادي دانا در ادامه با بیان اینکه پیشگیري از مشکلات بینایی کار بزرگی است که از سال 1375 این کار توسط سازمان بهزیستی
صورت گرفته است، گفت: تاکنون 48 میلیون نفر کودك بین 3 تا 6 سال در سالهاي متمادي مورد بررسی قرار گرفتند و افرادي که

 
دچار مشکل بودند ارجاع شدند. 

رئیس سازمان بهزیستی کشور در ادامه با اشاره به موضوع مسکن نیز اظهار کرد: بودجه مسکن بهزیستی در سال حدود 45 میلیارد
تومان بود که با حمایتهایی که صورت گرفت و مساعدت مجلس در بودجه 1400 مبلغ 1500 میلیاردتومان در تبصره 14 گذاشته
شده که 500 میلیاردتومان براي جبران میزان درصد سود وام مسکن است که به وام قرض الحسنه تبدیل می شود و 1000
میلیاردتومان هم براي کمکهاي بلاعوض ساخت مسکن لحاظ شده که می تواند جهشی را براي ساخت مسکن معلولان ایجاد کند اما

 
تاکنون تخصیص آن نزدیک به صفر بوده است. 

انتهاي پیام



تقویت هنرستان کشاورزي یاسوج با محور تربیت نیروي متخصص

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1400/07/24

تنها هنرستان کشاورزي یاسوج با محوریت تربیت نیروي انسانی متخصص تقویت می شود.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز کهگیلویه و بویراحمد،
رئیس سازمان جهاد کشاورزي این استان گفت: هنرستان
کشاورزي آیت االله ملک حسینی یاسوج جهت تربیت نیروي انسانی

 
بخش کشاورزي تقویت می شود. 

الیاس تاج الدینی در بازدید از هنرستان کشاورزي آیت االله ملک
حسینی یاسوج گفت: کهگیلویه و بویراحمد پتانسیل ها و ظرفیت
هاي بزرگی در حوزه کشاورزي دارد که تاسیس هنرستان

 
کشاورزي گام مهمی براي تربیت نیروي انسانی در این بخش است. 

وي با اشاره به شرایط آب هوایی مناسب و وجود 8 درصد آب هاي روان و 78 درصد پوشش جنگلی در سطح استان کهکیلویه و
بویراحمد افزود: اولویت اول این استان استفاده از ظرفیت هاي بخش کشاورزي بالاخص در حوزه پرورش ماهیان سردآبی و گیاهان

 
دارویی است . 

تاج الدینی با بیان اینکه کشاورزي یکی از محور هاي توسعه استان و نقش مهمی در تامین امنیت غذایی مردم دارد افزود: تربیت

 
نیروي انسانی در رشته هاي مرتبط با بخش کشاورزي براي تحول و کمک به ارتقاء دانش کشاورزي و بهره وري آن ضروري بود. 

وي با بیان اینکه استان کهگیلویه وبویراحمد سومین استان در بخش ماهیان سردآبی است گفت: با توجه به شرایط آب هوایی و وجود
آبهاي فراوان می توان با تربیت نیروي متخصص در رشته تکثیر پرورش ماهیان سردآبی گام مهمی در راستاي تولید و اشتغال در این

 
بخش برداشته شود. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي بااشاره به موفقیت هاي این هنرستان گفت: پیگیري مجدانه و دلسوزانه مدیر این مجموعه در ارتقاء

 
کیفی فعالیتهاي هنرستان و حل مشکلات آن قابل تحسین است. 

تاج الدینی با بیان اینکه امنیت غذایی کشور به طور مستقیم به تولیدات بخش کشاورزي وابسته است خاطرنشان کرد: هرگونه

 
اختلالی در روند تولید این بخش می تواند به طور مستقیم، امنیت غذایی، اقتصادي، اجتماعی و حتی سیاسی کشور را تهدید کند. 

رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان ، آموزش را ابزار توانمند سازي افراد جامعه عنوان کرد و گفت: با تقویت هنرستان کشاورزي و
هدایت دانش آموزان در تحصیل در رشته هاي کشاورزي امید می رود در آینده شاهد توسعه و بهره وري بیشتر در تولید محصولات

 
کشاورزي و اشتغال زایی در این عرصه باشیم. 

رئیس مرکز تحقیقات کشاورزي ومنابع استان کهگیلویه وبویراحمد نیز ، تقویت هنرستان کشاورزي را از اولویت هاي مرکز تحقیقات
کشاورزي استان دانست و گفت: تلاش می کنیم تا آنجا که توان داریم در زمینه حل مشکلات این هنرستان و ارتقاء کیفیت آموزشی

 
گامهاي بزرگی برداریم. 

کاووس کشاورز، اختصاص یک هکتار زمین در ایستگاه چم خانی مختار و سه حوضچه در مرکز تحقیقات واصلاح نژاد شهید مطهري
دشت روم به هنرستان کشاورزي در سال گذشته را اقدامی ارزشمند در راستاي انجام فعالیت هاي علمی و آموزشی هنرجویان این

 
هنرستان دانست. 

وي با تقدیر وتشکر از تلاشهاي دلسوزانه و عالمانه مدیرهنرستان کشاورزي آیت االله ملک حسینی یاسوج در پیگیري مشکلات



ونارسایی هاي براي تحقق اهداف آموزشی وتربیتی این هنرستان خاطرنشان کرد: با توسعه زیرساخت هاي هنرستان کشاورزي و

 
ظرفیتهاي خوب استان در بخش کشاورزي رشته هاي این هنرستان توسعه می یابد. 

 
فضاي هنرستان کشاورزي جهت آموزش همراه با آرامش دانش آموزان مستقل شود. 

معاون آموزشی مرکز تحقیقات کشاورزي و منابع طبیعی استان نیز در این جلسه با تشکر از پیگیرهاي خوب مدیر و عوامل اجرایی
هنرستان کشاورزي در زمینه فضا و مسائل آموزشی گفت: با توجه به اهمیت آموزش لازم است با حمایت رئیس سازمان جهاد

 
کشاورزي استان فضاي این هنرستان جهت آموزش همراه با آرامش دانش آموزان مستقل شود. 

فرامرز روزبهی گفت: زمین فضاي پشت این هنرستان براي کارهاي عملی دانش آموزان بسیار مطلوب است که انتظار می رود این

 
زمینه به محوطه هنرستان کشاورزي ملحق شود تا دانش آموزان و اساتید با فراغ بال بهتر به مسائل آموزشی بپردازند. 

وي با بیان اینکه این هنرستان فرصت ارزشمندي براي دانش آموزان جهت مهارت آموزي در رشته هاي مرتبط با بخش کشاورزي
فراهم آورده است گفت: آموزش تنها راه تغییر و تحول در جامعه است و تنها راه کمک به حل مشکل اشتغال و رفع بیکاري نیز

 
تحصیل دررشته هاي فنی وحرفه اي وکاردانش بالاخص در بخش کشاورزي است. 

 
مستقل شدن فضاي هنرستان کشاورزي براي توسعه رشته هاي بخش کشاورزي ضروري است 

مدیر هنرستان کشاورزي آیت االله ملک حسینی یاسوج یکی از مهمترین مشکلات هنرستان کشاورزي در چندسال اخیر را کمبود
فضاي آموزشی دانست وگفت: خوشبختانه با پیگیریهاي مجدانه ، همکاري آموزش وپرورش، سازمان جهاد کشاورزي و مرکز تحقیقات

 
این مشکل حل شد. 

سید ولی موسوي به مشترك بودن فضاي این هنرستان با مجموعه سازمان بسیج کشاورزي و منابع طبیعی سپاه فتح استان اشاره کرد
و از رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان خواست جهت مستقل شدن فضاي آموزشی این هنرستان نسبت به جابجایی این مجموعه

 
مهم و حامی بخش کشاورزي تدبیري بیندیشد. 

وي محصور نبودن فضاي پشت هنرستان کشاورزي و لزوم ملحق شدن بخشی از زمین فضاي پشت هنرستان براي کارهاي عملی
هنرجویان را یاداور شد وگفت: حدود 70 درصد از آموزشهاي دروس مهارتی دانش آموزان کارهاي عملی است که امیدواریم با ملحق

 
شدن زمین به محوطه این هنرستان شاهد ارتقاء فعالیتهاي عملی و تحقق شعار مزرعه در مدرسه باشیم. 

موسوي، مستقل شدن فضاي هنرستان کشاورزي براي توسعه رشته هاي بخش کشاورزي در این هنرستان را ضروري دانست و گفت:
بر اساس برنامه ششم توسعه و سیاست هاي وزارت آموزش وپرورش باید تا پایان این برنامه 50 درصد دانش آموزان به سمت رشته
هاي فنی وحرفه اي و کاردانش سوق داده شوند که باید بخش کشاورزي در این زمینه با توجه به پتانسیلهاي استان نقش خویش را به

 
خوبی ایفا کند. 

مدیر هنرستان کشاورزي آیت االله ملک حسینی یاسوج ، با اشاره به حمایت و تعامل آموزش و پرورش با مرکز تحقیقات در بحث شبانه
روزي،کادر مدیریتی و دروس عمومی هنرستان کشاورزي نیز گفت: انتظار می رود مرکز تحقیقات کشاورزي فضاي این هنرستان را به

 
بهترین شکل ممکن تجهیز کند تا محیطی شاداب براي آموزش دانش آموزان فراهم شود. 

موسوي پرهیز از مسائل حاشیه اي و توجه خاص به مسائل آموزشی و علمی هنرستان را از سیاست هاي کلیدي مجموعه عوامل
اجرایی هنرستان کشاورزي عنوان کرد و گفت: با همکاري دانشگاه یاسوج وسایر ظرفیت هاي استانی و حمایت ویژه متولیان کشاورزي

 
استان تلاش می کنیم مهارت آموزي دانش آموزان به بهترین نحو ممکن انجام شود. 

وي در پایان از رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان و رئیس مرکز تحقیقات کشاورزي استان خواست با همکاري و پیگیري مجدانه
مستقل شدن محوطه هنرستان کشاورزي و محصور نمودن فضاي پشت هنرستان با ملحق شدن زمین جهت کارهاي عملی و آموزش

 
همراه با آرامش جهت هنرجویان این هنرستان را هرچه سریعتر عملیاتی نمایند. 

در پایان این جلسه مدیر هنرستان کشاورزي آیت االله ملک حسینی با اهداء لوح سپاس از حمایتها و پیگیریها رئیس سازمان جهاد

 
کشاورزي استان در رفع مشکلات فضاي هنرستان در چند سال گذشته تقدیر کرد. 

پس از این دیدار رئیس سازمان جهاد کشاورزي استان به همراه رئیس مرکز تحقیقات کشاورزي استان و معاون آموزشی مرکز



تحقیقات از نزدیک در جریان زیباسازي فضا و مشکلات محوطه هنرستان کشاورزي قرار گرفتند که قول پیگیري و رفع این مشکلات
را در آینده نزدیک داد.



خطر انفجار براي 402 واحد صنعتی در قزوین

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1400/07/24

قدرت انفجاري و تخریب گاز اتیلن اکساید به اندازه اي است که حجم کمتر از یک لیتر آن می تواند در صورت انفجار چند
ساختمان را کاملا تخریب کند. آمونیاك، اسید سولفوریک، اسید کلریدریک و اسید نیتریک هم از جمله مواد شیمیایی

خطرناکی است که در صنایع استان قزوین بسیار پرمصرف هستند.

قدرت انفجاري و تخریب گاز اتیلن اکساید به اندازه اي
است که حجم کمتر از یک لیتر آن می تواند در صورت
انفجار چند ساختمان را کاملا تخریب کند. آمونیاك، اسید
سولفوریک، اسید کلریدریک و اسید نیتریک هم از جمله
مواد شیمیایی خطرناکی است که در صنایع استان قزوین

 
بسیار پرمصرف هستند. 

قزوین در بخش صنعت و اقتصاد کشور، دست کم در پنج

 
دهه گذشته، جایگاه قابل توجهی داشته است. 

به گزارش خبرگزاري صداوسیما، از همان ابتدا، راه اندازي شهر صنعتی البرز بعنوان یکی از قدیمی ترین و بزرگترین قطب هاي

 
صنعتی کشور، موجب ورود صنایع مختلف و نام آشناي متعددي به استان قزوین شد. 

اقبال صاحبان صنایع به نحوي بود که علاوه بر توسعه شهر صنعتی البرز، به عنوان سایت اصلی اقتصادي و صنعتی، شهرك ها و

 
نواحی دیگري هم در چشم انداز توسعه ي استان دیده شدند. 

چشم انداز و مزایاي احداث واحد هاي صنعتی کوچک و بزرگ، اقتصاد و صنعت استان را به شکل گیري شهرك ها و نواحی صنعتی
در گوشه و کنار استان سوق داد به نحوي که در برخی حوزه ها همچون مواد شوینده و محصولات سلولزي، صنعت قزوین گوي

 
سبقت را از دیگران ربود. 

به این ترتیب در استانی با سطح اشغال تنها یک درصد از مساحت کشور، حدود هشت درصد صنایع و تولیدات مستقر شد و عملا

 
استان قزوین در جمع پنج استان اول صنعتی کشور قرار گرفت. 

به گفته عزیز االله افضلی رئیس سازمان صمت، این صنایع شامل بیش از سه هزار و چهارصد واحد تولیدي و صادراتی غیرنفتی است
که گردش مالی آن ها 400 میلیون دلار برآورد می شود؛ رقمی که قدرت تنظیم بازار براي 32 میلیون نفر یعنی 40 درصد از جمعیت

 
ایران را داراست. 

امتیاز دیگر این کارخانجات و واحد هاي تولیدي، اشتغال بیش از 130 هزار نفر در استان است که از این حیث نیز استان قزوین در



 
شمار استان هاي با نرخ بیکاري نسبتا پایین تر از نرُم کشوري (کمتر از 10 درصد) قرار دارد. 

فعالیت این واحد هاي تولیدي اگرچه بخشی از اقتصاد استان را به گردش درمی آورد و تامین کننده ي معیشت هزاران کارگر است،
اما به مثابه ي شمشیر دولبه اي است که می تواند سرمایه هاي عظیم اقتصادي، صنعتی، تولیدي و حتی نیروي انسانی استان را به

 
چالش بکشد. 

پیامد هاي صنعتی شدن صنعتی شدن در کنار همه ي مواهب و دستاورد هاي آن اعم از توسعه اقتصادي، جذب سرمایه و ایجاد

 
اشتغال، پیامد هاي منفی نیز به همراه دارد که بعضاً در زمینه هاي مختلف مشهود است. 

آثار و تبعات منفی صنعتی شدن گاهی آنچنان نمود پیدا می کند که به طور کلی، صنعتی شدن بر روي نمودار توسعه، بار منفی تلقی

 
می شود. 

اصلی ترین پیامد ناشی از صنعتی شدن در نگاه مردم، آلایندگی است که شامل دامنه ي وسیعی از آلاینده ها می شود؛ از آلودگی هوا

 
که شاخص ترین آنهاست تا آلودگی آب هاي سطحی و زیرزمینی. 

 
موضوع آلودگی هوا در قزوین با نام دو صنعت بزرگ گره خورده: کارخانه سیمان آبیک و نیروگاه برق شهید رجایی. 

آلایندگی این دو واحد بزرگ و تبعات آن در سال هاي اخیر، دامنگیر استان و به ویژه شهرستان آبیک شده به نحوي که شاخص

 
آلودگی هوا بارها، به بالاي 100 رسیده که براي گروه هاي حساس خطرناك است. 

 
این ها گفته ي ظهیري معاون نظارت و پایش اداره کل حفاظت محیط زیست استان است. 

از سوي دیگر معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار، بخش قابل توجهی از آلودگی ها را- جدا از نامناسب بودن فیلترها- ناشی از
اضافه برداشت معادن شن و ماسه در آبیک می داند و می گوید: بررسی ها نشان داده برخی از این معادن گاه تا 10 برابر میزان تعیین

 
شده برداشت کرده اند که این موضوع، آلایندگی شدید و همچنین مخاطرات محیط زیستی به همراه دارد. 

موضوعی که به گفته ي علی فرخزاد و بنا بر هشدار کارشناسان محیط زیست، می تواند استان قزوین را به کانون ریزگرد ها تبدیل

 
کند. 

 
در کنار آلودگی هوا، آلودگی آب ها نیز مطرح است. 

تابستان سال گذشته بود که موضوع آلودگی رودخانه هاي فصلی جنوب قزوین مطرح شد. ماجرا از این قرار بود که به دنبال رهاسازي
پساب صنعتی تصفیه نشده ي شهرك صنعتی لیا، در مزارع پائین دست و بخش هایی از دشت قزوین، عملا اراضی زیر کشت گندم،

 
جو، ذرت، یونجه و سبزیجات که در مجاورت شهرك صنعتی لیا قرار دارند با این منبع آبیاري شدند. 

عمده این آلودگی ها فلزات سنگین، مواد سمی، نیترات و مشتقات آن بود که از پساب چند واحد تولیدي در شهرك صنعتی لیا

 
سرچشمه می گرفت. 

همین مسئله در بخش هایی از اراضی کشاورزي مجاور ناحیه صنعتی تاکستان، موجب اتلاف تعداد زیادي از دام و طیور کشاورزان



 
شد. 

پساب خروجی از صنایع، غیر از این موارد قطعا اثرات متعددي هم بر منابع زیرزمینی و آب شرب دارد چرا که همزمان با ورود به آب

 
هاي سطحی، به دل زمین هم نفوذ کرده و باعث آلودگی سفره هاي آب می شود. 

 
این مسائل بعد از رسانه اي شدن، موجب ورود دستگاه قضا شد؛ همچنین مقرر شد برنامه اي براي تصفیه پساب در نظر گرفته شود. 

اما باید پذیرفت همه این آلودگی ها به مثابه ي مخاطرات بالقوه، سلامت و جان شهروندان را تهدید می کند و نیاز به چاره اندیشی

 
دارد. 

 
با این حال خطر هیچ یک به اندازه ي تهدید انفجار و اشتعال و تبعات آن، هولناك نیست. 

 
آلایندگی یا انفجار؟ بحران آلایندگی صنایع از منظري متفاوت قابل بررسی است و آن خطر اشتعال و انفجار است. 

 
مدیرکل مدیریت بحران می گوید: خطر اشتعال مواد شیمیایی و انفجار، 402 واحد صنعتی در استان قزوین را تهدید می کند. 

بر اساس طرح مطالعه جامع خطرپذیري صنایع که به صورت پایلوت در قزوین اجرا می شود، علاوه بر 402 واحد صنعتی (هر یک با

 
بیش از 25 کارگر)، 40 انبار هم که محل دپوي مواد اولیه است، جزو نقاط با ریسک بالا شناسایی شده است. 

قدرت اله مهدیخانی ادامه می دهد: هر چند ممکن است گفته شود این انبار ها فاقد فعالیت تولیدي است و آنچنان خطرناك نیست،

 
اما به هر حال نگهداري این مواد در داخل شهر ها ممنوع است و این انبار ها باید به بیرون از شهر انتقال پیدا کنند. 

از طرفی، خانپور مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی استان می گوید: طراحی شهرك ها و نواحی صنعتی به گونه اي است که
قابلیت سرمایه گذاري در اغلب رشته هاي صنعتی را داشته باشند؛ و این یعنی غالب مخاطرات و حوادث حین کار در کمین این

 
مناطق است. 

شاید تصور شود که این خطر، تنها منحصر به واحد هاي تولیدکننده مواد شیمیایی و صنعتی است و می توان با شناسایی محدوده ي

 
خطر، میزان تهدید را به حداقل رساند، اما این همه ي ماجرا نیست. 

واقعیت آن است که علاوه بر 500 واحد تولید محصولات شیمیایی و صنایع فلزي که حدود 54 درصد صنایع مستقر در استان را

 
شامل می شود، خطر، 150 واحد تولید مواد غذایی را نیز تهدید می کند. 

هر چند که به گفته مدیرکل مدیریت بحران، تمهیدات ایمنی لازم نظیر آنچه در برخی واحد هاي شیمیایی، یا تولیدکننده ها ي

 
صنایع فلزي و برق و الکترونیکی وجود دارد، در صنایع غذایی دیده نشده! 

به طور کلی این کارخانجات با انبار هاي مملو از مواد اولیه، به مثابه ي بشکه هاي باروت می توانند در کوتاه ترین زمان، حجم عظیمی
از سرمایه و حتی نیروي انسانی را از بین ببرد؛ به ویژه اینکه بنا بر آمار مدیریت بحران استانداري، در 82 واحد صنعتی استان، هر

 
لحظه امکان انفجار وجود دارد. 



مثل آتش سوزي گسترده اي که بهار امسال در یکی از سوله هاي شرکت تاژ آغاز شد و احتمال می رفت که به دلیل مجاورت با انبار

 
اتیلن اکساید به یک فاجعه انسانی و زیست محیطی منجر شود که خوشبختانه مهار شد. 

یک استان و این همه مواد اولیه پرخطر! به گفته ي مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداري قزوین، بیش از 3 هزار
ماده شیمیایی در صنایع استان به کار گرفته می شود که به طور کلی در سه گروه بی خطر، کم خطر و پرخطر طبقه بندي شده است.

 
نگرانی ها هم ناشی از وجود مقادیر بالاي مواد پرخطر، نحوه ي نگهداري و کار با آنهاست. 

قدیر موسی خانی می گوید: صاحبان صنایع که با مواد پرخطر سروکار دارند موظفند مواد اولیه خود را هنگام دپو و حمل و نقل ایمن

 
سازي کنند. 

 
او اتیلن اکساید را مثال می زند که در صنایع رنگ، رزین و شوینده کاربرد دارد و از این رو در صنایع قزوین پرکاربرد است. 

موسی خانی می گوید: اشتعال پذیري این ماده به حدي است که در رده بندي درجه 4 قرار دارد یعنی حتی در دماي اتاق هم قابلیت

 
انفجار دارد. پس اگر به درستی مراقبت نشود، قدرت تخریبی آن بسیار بالا خواهد بود. 

منیره السادات میررحیمی مدرس شیمی دانشگاه بین المللی امام خمینی (ره) هم درباره یکی دیگر از مواد پرکاربرد در کارخانجات
می گوید: گاز کلر محلول در آب وقتی از حد معینی بیشتر شود، موجب مسمومیت و حتی بیهوشی انسان می شود؛ بنابراین قابل

 
پیش بینی است که نشت گاز کلر از یک مخزن چه تبعات جبران ناپذیري دارد. 

 
یکی از کارشناسان ایمنی محیط هم بر رعایت اصول ایمنی در حمل و نقل این مواد تاکید می کند. 

مرتضی گنجه ها می گوید: قدرت انفجاري و تخریب گاز اتیلن اکساید به اندازه اي است که حجم کمتر از یک لیتر آن می تواند در
صورت انفجار چند ساختمان را کاملا تخریب کند. آمونیاك، اسید سولفوریک، اسید کلریدریک و اسید نیتریک هم از جمله مواد

 
شیمیایی خطرناکی است که در صنایع استان قزوین بسیار پرمصرف هستند. 

او اضافه می کند: برخی از این مواد علاوه بر اینکه به دما حساسیت دارند، به ضربه نیز حساس هستند؛ به طور مثال ممکن است با
افتادن بر روي زمین یا پرتاب شدن، دچار فعل و انفعالات خطرناکی شوند؛ بنابراین هر میزان بی دقتی یا بی توجهی در نحوه بارگیري

 
و حمل و نقل مواد قابل انفجار، می تواند منجر به حادثه اي تلخ شود. 

به گفته ي این کارشناس ایمنی، مدیران و صاحبان صنایع، موظفند نیرو هاي انسانی خود را در زمینه ي کار با مواد شیمیایی آموزش
دهند، اما آنچه دیده می شود خلاف این است؛ یعنی حتی خود مسئولان شرکت ها از ماهیت موادي که با آن سروکار دارند مطلع

 
نیستند. 

از این رو در کمال حیرت می بینیم که انبار مواد قابل اشتعال در مجاورت ماشین آلات تعبیه می شود، یا در مجاورت انبار، پوشش
ضخیمی از علف هاي هرز و ته سیگار دیده می شود و بدتر از همه اینکه کارگران بخش بسته بندي و حمل و نقل، مواد پرخطر را

 
براي بارگیري پرتاب می کنند! 

این در حالی است که گفته می شود نحوه ي حمل این مواد به اندازه اي مهم است که باید صرفا توسط رانندگان آموزش دیده و



کارگران حرفه اي حمل شود و خودرو هاي حامل این مواد باید با نشان و برچسب مخصوص، و حتی الامکان با اطلاع و هماهنگی

 
پلیس تردد کنند، اما واقعیت چیز دیگري است. 

مثلا تابستان سه سال پیش بود که مواد شیمیایی دپو شده در شهرستان البرز به خاطر بی احتیاطی، از مخازن نشت کرد و موجب
آتش سوزي شد؛ یا آتش سوزي شرکتی در شهرك صنعتی لیا که به گفته ي مهدیخانی، بخت یار استان بود که حریق به سوله اتیلن

 
اکساید نرسید! 

 
اواخر زمستان همان سال یک دستگاه تریلی در آزادراه قزوین- زنجان با ماده شیمیایی «آب ژاول» واژگون شد. 

 
اردیبهشت دو سال پیش هم حادثه ي دیگري رخ داد؛ تریلر حامل مواد حلال در آزادراه قزوین - رشت از مسیر منحرف شد. 

آخرین حادثه جاده اي هم مربوط به مرداد سال گذشته بود که در آن، کامیون حامل هشت تن گاز مایع در جاده ي الموت شرقی

 
تصادف کرد. به این فهرست می توان موارد متعدد دیگري هم اضافه کرد که نشان می دهد حادثه همیشه در کمین صنایع است. 

 
در اغلب این موارد، خطر انفجار ناشی از وجود مواد قابل اشتعالی مانند اتیلن اکساید بوده، اما این تمام مشکل نیست. 

مهدیخانی هم به نبود آگاهی کافی اشاره می کند و می گوید: مشکل اصلی در واحد هاي تولیدي با انبار هاي متعدد مواد اولیه، آشنا

 
نبودن صاحبان صنایع با خواص و ویژگی هاي مواد اولیه مورد نیازشان است. 

وجود مواد شیمیایی خطرناك، سمی و قابل انفجار در واحد هاي تولیدي، می تواند با اندك بی توجهی و سهل انگاري، شهر هاي
استان را در محاصره ي خطر آتش سوزي و انفجار قرار دهد. همین ناآشنایی تاکنون، زمینه ي رخ دادن حوادث متعددي در استان

 
شده که هر یک به اندازه خود به محیط زیست و نیروي انسانی آسیب رسانده است. 

در موضوع جابجایی و حمل و نقل مواد اولیه شیمیایی هم اینگونه است؛ تردد تانکر هاي حمل مواد همواره خطرناك و نگران کننده
بوده که خود ناشی از عوامل دیگري است: از جمله رعایت نشدن استاندارد هاي ویژه ي حمل در خودرو هاي سنگین، نبود آیین نامه

 
ي ویژه براي رانندگان این وسایط و مهم تر از همه، نبود آموزش فراگیر در زمینه مواد اولیه ي حمل شدنی. 

به این موارد باید مخاطرات دیگري را هم اضافه کرد که از سر بی احترامی به قانون سر می زند. مهدیخانی در این زمینه می گوید: در
کنترل سرزده برخی تانکر هاي حامل مواد شیمیایی، مشخص شده که برخی رانندگان، مواد شیمیایی را بدون مشخصات فنی و

 
بارنامه حمل می کنند که نشان می دهد چه اندازه در بارگیري و حمل و نقل مواد اولیه، ناآگاهی وجود دارد. 

مدیرکل پدافند غیرعامل استانداري قزوین هم می گوید: از آنجا که موضوع مواد شیمیایی پرخطر در واحد هاي صنعتی چه از نظر
نگهداري و چه از نظر حمل و نقل، حائز اهمیت است، پدافند غیرعامل و مدیریت بحران در کارگروهی ویژه با حضور نهاد هاي متولی

 
این موضوع را رصد می کنند. 

افشار با اشاره به بازدید اعضاي کارگروه از واحد هاي صنعتی پرخطر و مستعد حادثه می گوید: مدیران این واحد ها موظفند ایرادات و
اشکالات کار با مواد شیمیایی را در زمان تعیین شده برطرف کنند چرا که در صورت بروز هر حادثه اي، مسئول مستقیم آن خواهند

 
بود. 



 
ضمن اینکه مدیران واحد هاي مذکور می توانند از مشاوره رایگان براي رفع اشکالات فنی واحد هاي خود بهره بگیرند. 

راه حل چیست؟ از آنجا که بیشتر واحد هاي صنعتی داراي مواد خطرناك، در مجاورت هسته هاي جمعیتی (به ویژه قزوین و الوند)

 
قرار دارند مدیریت حوادث در آن ها هم اهمیت ویژه اي دارد. 

مدیرکل پدافند غیرعامل درباره ي راهکار هاي کاهش تهدیدات می گوید: اولویت اول این است که مواد پرخطر، به میزان مورد نیاز در
کارخانجات نگهداري شود نه اینکه به صورت انبوه دپو شوند. پس از آن باید آموزش کارکنان و کارگران در دستور کار قرار گیرد که

 
البته این موضوع به تدریج آغاز شده است. 

مسئول برنامه مدیریت حوادث شیمیایی مرکز بهداشت استان هم می گوید: کارگاه آموزشی ویژه بازرسان بهداشت حرفه اي براي ارتقا

 
و گسترش مهارت هاي علمی از جمله اقداماتی است که در حال انجام است. 

به گفته ي افشار نکته ي دیگري هم وجود دارد و آن اینکه نباید احتمال خرابکاري در تاسیسات و انبار هاي کارخانجات را نادیده

 
گرفت و آمادگی مقابله با آن همواره باید وجود داشته باشد. 

 
اما مهم ترین نکته را مدیرکل مدیریت بحران مطرح می کند. 

مهدیخانی می گوید: واحد هاي صنعتی استان قزوین، باید موجودي انبار هاي مواد شیمیایی را اعلام کنند تا تمهیدات لازم براي

 
مقابله با حوادث احتمالی صورت گیرد. 

به گفته ي او، هر یک از واحد هاي صنعتی داراي مواد شیمیایی، مطابق لیست تعیین شده از سوي وزارت بهداشت، مکلف هستند
ضمن اجراي تدابیر فنی براي پیشگیري از بروز حوادث شیمیایی و آمادگی در برابر حوادث احتمالی، لیست مواد و میزان موجودي

 
خود را گزارش کنند. 

اما واقعیت آن است که روساي کارخانجات مطرح و نشاندار، به دلیل رقابت در تولید و نگرانی از افشا اطلاعات و فرمولاسیون

 
تولیداتشان، تمایلی براي ارائه فهرست انبار هاي خود ندارند. 

در کنار این مسئله، ناآگاهی از ماهیت مواد اولیه هم دردسرساز شده است؛ مثلا اینکه صاحبان صنایع غذایی، تصور درستی از

 
مخاطرات و فعل و انفعالات مواد اولیه خود ندارند در حالی که یکی از گروه هاي پرخطر در حوادث تلقی می شوند. 

به طور کلی مخاطرات پنهان در دل صنایع، آفتی است که می تواند بهشت توسعه و اقتصاد استان قزوین را به جهنمی براي آن تبدیل

 
کند. 

واقعیتی تلخ که براي دور ماندن از آن آموزش مدیران صنعتی و نیروي کار، جمع آوري آمار دقیق و به روز از آخرین وضعیت صنایع و

 
انبار هاي استان و اتخاذ تمهیدات مدیریتی لازم، اجتناب ناپذیر است. 

استان قزوین با بیش از 20 شهرك و ناحیه صنعتی و بیش از 3 هزار صنعت کوچک و بزرگ، به واقع قطب توسعه در کشور محسوب

 
می شود. 



چنین فرصتی نباید در گیر و دار ناآگاهی ها به تهدید بدل شده و اقتصاد برآمده از صنعت که بخشی از هویت استان قزوین است، بی

 
اعتبار شود. 
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نماینده مجلس:مجلس موانع برگزاري نمایشگاه را در شهرآفتاب مرتفع می

کند

منبع: عصر ایرانشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1400/07/24

حسین جلالی: اگر براي برگزاري نمایشگاه در شهرآفتاب مشکلاتی وجود دارد مجلس براي برطرف کردن آن اقدام کند.
همچنین اگر نیاز به بستر سازي و زمینه سازي است مجلس کاملا آماده است در این زمینه شهرداري را یاري نماید.

حسین جلالی: اگر براي برگزاري نمایشگاه در شهرآفتاب
مشکلاتی وجود دارد مجلس براي برطرف کردن آن اقدام
کند. همچنین اگر نیاز به بستر سازي و زمینه سازي است
مجلس کاملا آماده است در این زمینه شهرداري را یاري

 
نماید. 

نماینده مردم سیرجان در مجلس شوراي اسلامی گفت:
شهرآفتاب به عنوان یک سایت فوق العاده باید در آن هر
روز نمایشگاه برگزار شود و اگر در این زمینه مشکلی وجود
دارد، مجلس می تواند با بستر سازي شرایط برگزاري

 
نمایشگاه در این مکان را فراهم کند. 

به گزارش عصر ایران به نقل از روابط عمومی و اموربین الملل شهرآفتاب، حسین جلالی در حاشیه بازدید از نمایشگاه پوشاك
شهرآفتاب، اظهار داشت: نمایشگاه بین المللی شهرآفتاب امکانات فوق العاده اي دارد و نباید یک روز این سالنها خالی از نمایشگاه

 
باشد. 

نماینده مردم رفسنجان در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به اینکه سالنهاي نمایشگاه شهرافتاب بسیار مجلل و استاندارد است گفت:
نزدیکی به فرودگاه بین المللی امام(ره) و دسترسی به اتوبانهاي اصلی کشور از مزیتهاي مهم این سایت نمایشگاهی است که در کنار

 
موارد دیگر سبب شده تا بهترین جایگاه براي برگزاري نمایشگاه هاي بین المللی و داخلی باشد. 

وي با بیان اینکه باید از ظرفیت شهرآفتاب به خوبی استفاده شود، بیان کرد: باید اصناف، صنعتگران و تولید کنندگان براي برگزاري

 
نمایشگاه هاي مهم در شهرآفتاب برنامه ریزي کننند. 

دبیر کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه نمایشگاه هاي می توانند در زمینه اشتغال، کار آفرینی و ترویج فرهنگ
ایرانی و اسلامی موثر باشند، اظهار کرد: براي ساخت چنین مجتمع عظیم نمایشگاهی هزینه هاي بسیاري شده است که باید به

 
بهترین شکل از آن استفاده کنیم. 

جلالی با شاره به اینکه مجلس باید زمینه حضور برگزارکنندگان در شهرآفتاب را فراهم کند، افزود: اگر براي برگزاري نمایشگاه در
شهرآفتاب مشکلاتی وجود دارد مجلس براي برطرف کردن آن اقدام کند. همچنین اگر نیاز به بستر سازي و زمینه سازي است مجلس



 
کاملا آماده است در این زمینه شهرداري را یاري نماید. 

 
بیشتر بخوانید: 

 
معاون وزارت صمت: سایت شهرآفتاب مطابق با استانداردهاي جهانی امکان برگزاري نمایشگاه هایی مانند اکسپو را دارد 

 
زنان می توانند سیاره ما را نجات دهند/ اکسپو دبی و معرفی نخستین مدافعان زمین (فیلم) 
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3 انتصاب در حوزه معاونت آموزشی وزارت بهداشت

منبع: ایسناشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1400/07/24

طی احکام جداگانه اي از سوي دکتر ابوالفضل باقري فرد معاون آموزشی وزارت بهداشت، "دبیر شوراي گسترش دانشگاه هاي
علوم پزشکی" ، "دبیر شوراي آموزش علوم پایه پزشکی، بهداشت و تخصصی"و همچنین "دبیر شوراي عالی برنامه ریزي

علوم پزشکی"معرفی و منصوب شدند.

به گزارش ایسنا، به نقل از معاونت فرهنگی دانشجویی
وزارت بهداشت، طی احکام جداگانه اي از سوي دکتر
ابوالفضل باقري فرد معاون آموزشی وزارت بهداشت، دبیر
شوراي گسترش دانشگاه هاي علوم پزشکی ، دبیر شوراي
آموزش علوم پایه پزشکی، بهداشت و تخصصی و همچنین
دبیر شوراي عالی برنامه ریزي علوم پزشکی معرفی و

 
منصوب شدند. 

دکتر جلیل کوهپایه زاده اصفهانی، به عنوان دبیر شوراي

 
گسترش دانشگاه هاي علوم پزشکی کشور منصوب شد 

طی حکمی از سوي معاون آموزشی وزارت بهداشت، دکتر جلیل کوهپایه زاده اصفهانی استاد دانشگاه علوم پزشکی ایران، به عنوان

 
دبیر شوراي گسترش دانشگاه هاي علوم پزشکی منصوب شد. 

در بخشی از این حکم خطاب به دکتر کوهپایه زاده آمده است: "نظر به تعهد و تجارب ارزشمند شما، بدین وسیله به عنوان دبیر
شوراي گسترش دانشگاه هاي علوم پزشکی منصوب می شوید تا با همکاري کلیه اساتید، صاحبنظران و دست اندرکاران حوزه آموزش

 
علوم پزشکی و همچنین باهماهنگی کامل با حوزه معاونت آموزشی وزارت متبوع، در راستاي تحقق اهداف زیر تلاش کنید. 

تلاش در جهت توسعه منطقی دانشگاه هاي علوم پزشکی و موسسات آموزش عالی سلامت مبتنی بر سند آمایش سرزمینی در آموزش

 
عالی سلامت 

تلاش جهت تداوم و ارتقاي نظام برآورد نظام سرمایه انسانی مورد نیاز حوزه سلامت از مجراي تعامل با دانشگاه ها، مناطق آمایشی و

 
مراکز تحقیقاتی کشور 

 
کوشش در جهت گسترش رشته مقاطع علوم پزشکی بر اساس نیازهاي کشور 

 
تلاش در جهت ایجاد بستر حضور بخش خصوصی در آموزش عالی سلامت 



 
تلاش در جهت ارتقاي استانداردهاي آموزشی مراکز آموزشی و درمانی و استمرار اعتباربخشی این مراکز 

تلاش در جهت تامین نیازهاي مناطق مختلف کشور در زمینه منابع انسانی نظام سلامت از مجراي اجراي قوانین مرتبط با بومی

 
گزینی 

 
دکتر مریم بختیاري، دبیر شوراي آموزش علوم پایه پزشکی، بهداشت و تخصصی شد 

همچنین دکتر مریم بختیاري عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی،با حکم دکتر باقري فرد به عنوان دبیر شوراي

 
آموزش علوم پایه پزشکی، بهداشت و تخصصی معرفی و منصوب شد. 

در بخشی از این حکم خطاب به دکتر بختیاري آمده است: علوم پایه نقش بنیادین در توسعه سایر حوزه هاي علوم پزشکی داشته و
لازم است برنامه ریزي عملیاتی و هدفمند در راستاي تحول این حوزه و توسعه فرا رشته ها، در علوم پایه و بکارگیري آنها در تمام

 
حیطه هاي نظام سلامت صورت گیرد. 

نظر به تجارب ارزشمند شما، بدین وسیله به عنوان دبیر شوراي آموزش علوم پایه پزشکی، بهداشت و تخصصی منصوب می شوید تا با
همکاري همه اساتید، صاحب نظران و دست اندرکاران حوزه آموزش علوم پزشکی و همچنین باهماهنگی کامل با حوزه معاونت

 
آموزشی وزارت متبوع، در جهت تحقق اهداف زیر بکوشید: 

تلاش در جهت ارتقاي علوم پایه پزشکی، بهداشت و تخصصی از طریق بازنگري در برنامه درسی و آموزشی دانشجویان باتاکید بر

 
توانمندسازي کارآفرینی و خلق ثروت دانش بنیان 

 
کوشش مستمر در جلب همکاري هاي بین بخشی در وزارت متبوع به منظور تامین هدف فوق 

 
تحلیل و برآورد نیروي انسانی مورد نیاز این بخش با همکاري واحدهاي مربوطه و برنامه ریزي براي تامین نیازهاي کشور 

 
ارتقاي کیفی آزمونها، بروزرسانی و کارآمدسازي استانداردهاي اعتباربخشی برنامه اي و موسسه اي در دانشکده هاي مربوطه 

 
کاهش تصدیگري و واگذاري امور ستاد به دانشگاه ها و واحدهاي مربوطه تا حد ممکن 

توسعه همکاري هاي بین المللی از طریق بسترسازي براي جذب فراگیر از کشورهاي خارجی، طراحی کوریکولوم هاي مشترك و

 
شناساندن مدارك دانش آموختگان ایرانی در سایر کشورها 

 
دکتر غلامرضا حسن زاده، دبیر شوراي عالی برنامه ریزي علوم پزشکی شد 

دکتر غلامرضا حسن زاده استاد دانشگاه علوم پزشکی ایران نیز با حکم دکتر باقري فرد به عنوان دبیر شوراي عالی برنامه ریزي علوم

 
پزشکی معرفی و منصوب شد. 

در بخشی از این حکم خطاب به دکتر حسن زاده آمده است: امید است با هماهنگی کامل با حوزه معاونت آموزشی وزارت متبوع در



 
جهت تحقق اهداف زیر بکوشید: 

 
تلاش در راستاي دستیابی به مرجعیت علمی در حوزه آموزش علوم پزشکی 

 
کوشش مستمر در جلب همکاري هاي بین بخشی در وزارت متبوع به منظور تامین اهداف 

تلاش در راستاي ارتقاي سطح سلامت جامعه از طریق توسعه و بازنگري برنامه هاي درسی با تاکید بر علوم بین رشته اي و حسب

 
نیازهاي جامعه 

 
کاهش تصدي گري و واگذاري امور صنف به دانشگاه ها و واحدهاي مربوطه تا حد ممکن 

 
توسعه همکاري هاي بین المللی توسط بسترسازي براي طراحی کوریکولوم هاي مشترك و برنامه هاي تطبیقی 

 
برنامه ریزي در جهت ارتقاي پاسخگویی اجتماعی در حوزه آموزش و نهادینه کردن آن در دانشگاه هاي علوم پزشکی. 

انتهاي پیام



اجراي طرح سنجش استعدادهاي شغلی در دانشگاه علامه

منبع: خبرنامه دانشجویان ایرانشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1400/07/24

 
اجراي طرح سنجش استعدادهاي شغلی در دانشگاه علامه 

طرح سنجش استعدادهاي شغلی براي کلیه ورودي هاي جدید مقطع کارشناسی دانشگاه علامه طباطبایی از 25 مهر تا 10 آبان اجرا

 
می شود. 

به گزارش «خبرنامه دانشجویان ایران» به نقل از مهر؛ این طرح به همت مرکز کارآفرینی و هدایت شغلی دانشگاه علامه طباطبایی و با
همکاري واحد فناور یکی از شرکت هاي مستقر در مرکز رشد دانشگاه علامه طباطبایی و با هدف سنجش استعدادها، علایق شغلی،

 
ایجاد پروفایل، کارنامه استعدادهاي شغلی براي کلیه دانشجویان ورودي جدید به اجرا در می آید. 

علاوه بر سنجش شاخص هاي سلامت روان و جسمی که پیش از
این در فرایند ثبت نام دانشجویان ورودي جدید انجام می شد، با
اجراي این طرح از سال جدید، کلیه دانشجویان، کارنامه

 
استعدادهاي شغلی نیز دریافت خواهند کرد. 

قرار است مرکز کارآفرینی و هدایت شغلی دانشگاه از این نتایج
براي ترسیم برنامه مسیر شغلی آینده دانشجویان، ارائه مشاوره
هاي شغلی- تحصیلی و نیز برگزاري دوره هاي مهارت آموزي،

جهت بالا بردن آمادگی دانشجویان براي ورود به بازار کار و کارآفرینی استفاده کند.



بوت کمپ استارتاپی هاب شیراز با حضور اساتیدي از داخل و خارج از کشور

برگزار می شود

منبع: انتخابشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1400/07/24

 
 

شتاب دهنده هاب شیراز که فعالیت خود را در اکوسیستم نوآوري همراه اول و دانشگاه شیراز آغاز کرده، با هدف تقویت و غنی سازي
زیست بوم کارآفرینی و جذب و پرورش ایده ها و تیم هاي مستعد و فعال به دنبال راه اندازي یک بوتکمپ استارتاپی به صورت آنلاین

 
است. 

شرکت هاب شیراز در برج نوآوري دانشگاه شیراز مستقر است اما دوره بوت کمپ این شرکت به صورت آنلاین با حضور اساتید و

 
منتورهایی در داخل و خارج از کشور برگزار می شود. 

این دوره با تمرکز بر ایجاد کسب و کارهاي استارتاپی مبتنی بر اینترنت اشیاء و 5G در یک دوره 20 هفته اي به صورت آنلاین اجرا
خواهد شد، بخش هاي اصلی این دوره بوت کمپ شامل بیش از 120 ساعت کارگاه آموزشی، منتورینگ و کوچینگ، پنل هاي
تخصصی، تیم سازي، برنامه هاي لایو، انجام پروژه و کافه کتاب استارتاپی بوده و مهلت ثبت نام در آن تا 10 آبان تمدید شده است.
لازم به ذکر است بخشی از برنامه هاي بوت کمپ متناسب با شرایط کرونا و با رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی به صورت حضوري

 
برگزار خواهد شد. 

دوره بوتکمپ استارتاپی هاب شیراز با چشم انداز ارتقاي اکوسیستم استارتاپی کشور در زمینه 5G و اینترنت اشیاء برگزار می شود و
از اصلی ترین اهداف این دوره می توان به شناسایی استعدادها، توانمندسازي و ایجاد تیم هاي مسئله محور در راستاي تقویت روحیه

 
کارآفرینی و پرورش نوآوري جهت دستیابی به محصول در سطح MVP اشاره کرد. 



 
 

برگزاري کارگاه هاي آموزشی از مهم ترین بخش هاي بوت کمپ 20 هفته اي هاب شیراز است که شامل 14 دوره توسعه مهارت

 
تکنیکال و نرم بوده که به صورت مسئله محور و آموزش محور برگزار خواهد شد. 

MBA ،در این دوره تمام افراد علاقمند شامل دانشجویان کامپیوتر، برق و مخابرات، کنترل، الکترونیک، مکانیک، مدیریت، کارآفرینی
و پزشکی، کارمند شرکت ها و سرویس هاي فعال در زمینه 5G ،LTE و اینترنت اشیاء، افراد علاقمند به شروع کسب و کار در
استارتاپ هاي 5G ،LTE و اینترنت اشیاء می توانند ثبت نام کنند، هزینه شرکت در بوت کمپ هاب شیراز 2 میلیون و 500 هزار
تومان تعیین شده که البته پرسنل شرکت ها، دانشجویان دانشگاه هاي داراي تفاهم نامه و همچنین پرسنل شرکت هاي خانواده همراه
اول با 50 درصد تخفیف، افراد فراخوان شده از طرف هاب شیراز با 30 درصد تخفیف و افراد معرفی شده از طرف اساتید این دوره

 
بوت کمپ با 20 درصد تخفیف می توانند از طریق سایت هاب شیراز در این دوره ثبت نام کنند. 

 
 

تیم آي تی رسان در همین زمینه با جناب آقاي مهندس مهدي معظمی پیرو، طراح و دایرکتور بوت کمپ گفتگویی انجام داد که در

 
ادامه آن را می خوانید: 

جناب آقاي مهندس معظمی، هدف هاب   شیراز از راه اندازي این بوت کمپ چیست و چه نیازهایی در اکوسیستم استارتاپ کشور

 
مشاهده کردید که به فکر برگزاري این دوره بوت کمپ افتادید؟ 

یکی از مشکلات فارغ التحصیلان دانشگاهی ما کمبود شفافیت و هموار نبودن مسیر و نحوه ورود به دنیاي کسب و کار پس از دوره



تحصیلی است، این تجربه اي است که بنده شخصا تجربه کردم و پس از پایان دوره تحصیلی نمی دانستم که باید کار خودم را از کجا
آغاز کنم، متاسفانه این خلأ باعث شده تا بسیاري از استعدادها و افراد نخبه هرگز نتوانند در مسیر درست رشد و تعالی خودشان قرار
بگیرند. ما با راه اندازي این بوت کمپ به دنبال آن هستیم تا در حد توان این خلأ را پر کنیم و به عنوان تسهیلگر در کنار فارغ
التحصیلان و دانشجویان علاقمند به فعالیت در حوزه کسب و کارهاي استارتاپی ایفاي نقش کنیم و چارچوبی جهت تیم سازي و

 
توانمند سازي گروهی فراهم کنیم. 

شرایط کلی این دوره بوت کمپ به چه شکل است و پس از پایان این دوره، چه اتفاقی براي استعدادهاي شناسایی شده در بوت کمپ

 
رخ می دهد؟ 

ما این دوره بوت کمپ را بر اساس تجریبات و مطالعات تطبیقی انجام شده از بوت کمپ هاي داخلی و خارجی برگزار می کنیم. در
این دوره همه افراد علاقمند و با انگیزه بدون محدودیت می توانند حضور پیدا کنند. این دوره بوت کمپ در 20 هفته برگزار می شود
و حوزه هاي اصلی آن شامل سلامت دیجیتال، تجارت الکترونیکی، آموزش مجازي، شهر هوشمند و رسانه و بازي است. ما براي جذب
افراد در این دوره هیچ محدودیتی قائل نیستیم. بنده شخصا به فیلترکردن افراد در دوره استعدادیابی اعتقادي ندارم. ما می خواهیم
افرادي که در پایان دوره دانشجویی خود هستند یا قصد دارند به حوزه کسب و کارهاي دیجیتال و استارتاپی وارد شوند را جذب این

 
دوره کنیم. 

 
 

در این دوره افراد پس از طی فرایندي عضوي از یک تیم استارتاپی شده و مراحل اجراي پروژه واقعی را تجربه کرده و خواهند آموخت.
در پایان دوره نیز هر تیم استارتاپی می تواند ایده و پروژه خود را ارائه دهد و پس از ارزیابی اگر معیارهاي ما را برآورده کردند، وارد
دوره پیش شتابدهی و سپس شتاب دهی هاب شیراز شده و مسیر رشد و توسعه خود را ادامه خواهند داد. ایده آل ما این است که از
این دوره گروه هاي استارتاپی خارج شوند و ما بتوانیم این استارتاپ ها را به هاب شیراز متصل کنیم، همچنین شرکت کنندگان در
این دوره متوجه خواهند شد که استعداد و توانمندي حضور در استارتاپ ها را دارند یا خیر. همچنین این امکان را فراهم کردیم که
افراد علاقمند به صورت کارآموزي وارد شرکت هاي زیر مجموعه هاب شیراز شوند تا به یک شبکه علمی و نوآوري وارد شده و در کنار

 
محصول و دانش خود، با اتصال به این شبکه استارتاپی از منافع آن بهره مند خواهند شد. 

 
لطفا بفرمایید چه اساتید و منتورهایی در این دوره حاضر خواهند بود؟ 

ما گروه بسیار مجربی از افرادي که در حوزه کسب و کارهاي آنلاین و استارتاپ ها شناخته شده هستند را در جمع خود داریم،
اساتید، کوچ ها و منتورهاي این دوره در داخل و خارج از کشور در اکوسیستم استارتاپی تجارب و دانش ارزشمندي دارند و همگی



 
جزو نیروهاي شاخص در بدنه کسب و کار هاي مطرح یا دانش آموختگان برجسته این حوزه هستند. 

 
علاقمندان براي ثبت نام در این دوره می توانند تا 10 آبان از طریق لینک زیر در دوره بوت کمپ هاب شیراز ثبت نام کنند: 

 
 http://www.hubshiraz.ir/bootcamp



چرخ زیباترین «سوزن دوزي» جهان در انتظار سرمایه گذار/ زنجیره تولید

«پته» در کرمان کامل نیست!

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1400/07/24

 خبرگزاري فارس_کرمان - محبوبه سعیدي: استان کرمان
به دلیل داشتن پیشینه تاریخی و فرهنگی غنی همواره در کشور به عنوان یکی از قطب هاي صنایع دستی محسوب می شود، پته

 
دوزي یکی از صنایع دستی شاخص استان کرمان است، پته جزء رودوزي هاي سنتی محسوب می شود. 

کاظم حسین زاده معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی استان کرمان به خبرنگار فارس گفت: حدود 20 هزار نفر پته دوز در

 
استان کرمان داریم که بیشترین پته دوزها در شهرستان زرند، کرمان، رفسنجان، سیرجان و بم در حال فعالیت هستند. 

وي اظهار داشت: در استان کرمان حدود 70 هزار نفر هنرمند و صنعت گر در رشته هاي صنایع دستی به غیر از فرش داریم. فرش

 
جزء صنایع دستی محسوب می شود اما زیر نظر میراث فرهنگی نیست و زیر نظر سازمان صمت و در  شرکت فرش فعالیت می کنند. 

 
ثبت پته دوزي در میراث ناملموس کشور  

حسین زاده عنوان کرد: حدود 600 رشته صنایع دستی در دنیا وجود دارد که از این تعداد حدود 300 رشته در ایران فعال است و ما

 
به همین دلیل متنوع ترین صنایع دستی در دنیا را داریم. 

 
وي بیان داشت: از 300 رشته فعال صنایع دستی در کشور در استان کرمان 100 رشته و زیر رشته صنایع دستی فعال هستند. 



 
 

 
  

معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی استان کرمان با اشاره به اینکه پته دوزي یکی از صنایع دستی شاخص استان کرمان

 
است، افزود: پته جزء رودوزي هاي سنتی محسوب می شود و بیشترین سوزن دوزي در کشور است. 

حسین زاده گفت: سال 1390 رشته  پته دوزي در میراث ناملموس کشور به ثبت رسیده است و علاوه بر این، پنج پرونده دیگر از
جمله کرمان به عنوان شهر ملی صنایع دستی، راور شهر ملی فرش، قلعه گنج شهر ملی حصیربافی، شهربابک شهر ملی سنگ هاي
قیمتی و نیمه قیمتی فیروزه و راین شهر چاقو در حال تکمیل است که به وزارتخانه ارسال می شوند تا در اولین فرصتی که وزارتخانه

 
وقتی براي استان در نظر گرفته شود، از آنها دفاع خواهد شد و امیدواریم به ثبت برسد. 

وي بیان کرد: گلیم سیرجان ابتدا ثبت ملی و بعد ثبت جهانی شد و اکنون یک برند جهانی صنایع دستی در جهان مطرح است و به

 
عنوان شهر جهانی گلیم است. 

معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی استان کرمان تصریح کرد: به دلیل کرونا و شرایط بالاي تورم حاکم بر جامعه، قدرت

 
خرید مردم در حوزه صنایع دستی بسیار تا بسیار پایین آمده است. 

وي ابراز داشت: بزرگترین معضل و مشکل ما در دو سال اخیر در بازار صنایع دستی، حذف خرید صنایع دستی از سبد هزینه هاي

 
مردم است؛ زیرا اولویت آنها تامین تغذیه و سایر نیازهاي اولیه زندگی است. 

معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی استان کرمان خاطرنشان کرد: یکی دیگر از مشکلات ما در صنایع دستی تامین مواد

 
اولیه و گران شدن این مواد و همچنین گران شدن دستمزد دوزنده ها است. 

 
  



 
 

 
  

 
زنجیره تولید پته در استان کرمان کامل نیست 

حسین زاده با اشاره به اینکه زنجیره تولید پته در استان کرمان کامل نیست، بیان کرد: مواد اولیه پته (نخ و شال ) از استان هاي یزد،

 
اصفهان، آذربایجان شرقی و ...تامین می شود. 

وي افزود: ما به دنبال این هستیم که زنجیره تولید پته در استان کرمان تکمیل شود؛ اما براي تکمیل این زنجیره نیاز  به حضور
سرمایه گذار در این بخش است و این بخش مربوط به صنعت بوده و  به صنایع دستی مربوط  نمی شود و تاکنون سرمایه گذار در این

 
بخش پیدا نشده است؛ هر چند یکی، دو نفر اقدام کردند، اما مراحل کاري را تکمیل نکردند. 

 
صادرات پته به صورت رسمی نداریم 

حسین زاده با اشاره به اینکه سرمایه گذارانی که علاقه مند هستند در حوزه تولید مواد اولیه پته سرمایه گذاري انجام دهند ما آماده
همکاري با آنها هستیم و تسهیلات ارزان قیمت هم در اختیار آنها قرار خواهیم داد، افزود: آمارها در حوزه صنایع دستی آمارهاي

 
برآوردي است و ما 20 هزار نفر پته دوز در سطح استان داریم که گردش مالی این افراد در سال بالغ بر 50 میلیارد تومان است. 

حسین زاده با اشاره به اینکه صادرات رسمی از طریق کرمان انجام می شود، تصریح کرد: با توجه به اینکه زیرساخت صادراتی در

 
استان تامین نیست، صادرات صنایع دستی استان کرمان از سایر گمرکات استان هاي دیگر انجام می شود. 

وي اظهار کرد: میزان ارزآوري صنایع دستی استان همه ساله بالغ بر2 میلیون دلار است، البته صادرات پته به صورت رسمی نداریم؛
زیرا صادرات آن به صورت چمدانی است و گردشگر خارجی وارد استان می شود و به عنوان ره آورد سفر به کشور و شهر خودش می

 
برد. 

 
پته دیگر آن ظرافت گذشته را ندارد/نقش پته در گذشته از طبیعت الهام می گرفت 

مرجانه محمدي یکی از تولیدکنندگان و مدرسان پته در استان کرمان نیز در گفت وگو با خبرنگار فارس اظهار داشت: جنس پته

 
مانند قالی از پشم است و این پشم ها به صورت گیاهی و شیمیایی رنگ رزي می شوند. 

وي عنوان کرد: مردم در گذشته به دلیل نبود امکانات، نخ هاي مورد نیاز خود چه براي پته و قالی را خودشان به صورت گیاهی رنگ

 
می کردند. 

0:00



محمدي در زمینه تاریخچه پته می گوید: در پته شاه نعمت االله ولی که بیش از 100 سال قدمت دارد، بیش از 30 رنگ براي دوخت
آن استفاده شده است و  100 سال بعدي را که  مورد بررسی قرار می دهیم، می بینم آن همه دنیا رنگ تبدیل به هشت رنگ شده

 
است. 

 
 

 
  

وي گفت: بعد از انقلاب صنعتی، به دلیل واردات پارچه و انواع رنگ به کشور،  مردم دیدند دیگر رنگ رزي به صورت گیاهی برایشان

 
سخت، طولانی، زمان بر و گران در می آید، از رنگ هاي شیمیایی که هم به صرفه تر و زودتر نخ ها رنگ می شوند، استفاده کردند. 

مدرس این رشته بیان کرد: در زمان انقلاب صنعتی، هشت رنگ یعنی سه رنگ قرمز، سه سبز، یک زرد و یک آبی وارد کشور می شود
و با این رنگ ها، نخ ها رنگ آمیزي می شدند و مردم فکر می کردند نخ پته ها با همین هشت رنگ، رنگ آمیزي می شوند و با

 
گذشت زمان این هشت رنگ رنگ هاي اصلی دوخت پته شدند. 

محمدي افزود: دوخت پته به دلیل استفاده از نخ هاي گیاهی بسیار ظریف بوده، اما با ورود نخ هاي شیمیایی، دوخت ها ضخیم و

 
درشت شدند و دیگر آن ظرافت گذشته را ندارند. 

 
وي با اشاره به اینکه طرح اصلی پته که دوخته می شد سرو جاویدان بود، تاکید کرد: نقش پته در گذشته از طبیعت الهام می گرفت. 

 
عمده ترین مشکل پته کرمان تعصبات اشتباه است 

دوزنده پته ابراز داشت: به دلیل ضخامت نخ ها، نقوش پته درشت طراحی شدند و دیگر خبري از آن نقوش ریز و زیبا که مردم نقش

 
هاي ذهنی بر روي آنها انجام می دادند، نیست. 

محمدي با اشاره به اینکه پته نه تنها در کرمان بلکه در دنیا یک هنر پرطرفدار جهانی است، بیان کرد: زمانی که پته صنعتی می شود،
از حالت هنري خود خارج و ساده دوزي در آن صورت می گیرد و  دیگر خبري از نقش هاي گل ها و پرندگان و بوته هاي ریز نیست و



 
جایگزین اینها گل و برگ هاي بزرگ می شود. 

مدرس پته گفت: حدود هفت تا هشت سال است که دوباره رنگ گیاهی وارد پته کرمان شده و اکنون در بازار هم رنگ گیاهی و هم

 
رنگ شیمیایی موجود است. 

وي با اشاره به اینکه قیمت رنگ طبیعی و گیاهی پته، گران و قیمت رنگ شیمیایی ارزان است، افزود: شال پته پشمی اکنون جاي

 
خود را به الیاف نانویی داده است زیرا شال پشمی خیلی گران قیمت است. 

محمدي عنوان کرد: عمده ترین مشکل پته کرمان تعصبات اشتباه است؛ به عنوان مثال فرهنگی بین مردم باب شده که کارفرماها
براي دوخت پته  از کارگر هاي خارجی استفاده می کنند و دوخت  پته را از بین برده اند، که این مسئله درست نیست، زیرا تمام کار
به کارفرما برمی گردد. اگر جنس  مرغوب تهیه و در اختیار کارگران خود قرار دهند و  تمام امکانات، تجهیزات، آموزش هاي لازم و

 
دستمزد خوب به کارگر توسط کارفرما داده شود، محصول خوبی  به دست می آید. 

 
 

 
  

 
پایه و مادر پته در جهان، کرمان است 

تولیدکننده پته در استان کرمان تصریح کرد: نخ و شال پته توسط  افراد غیر متخصص در حال تولیدشدن است، زیرا  صنایع دستی
باید مواد اولیه  طبیعی تولید شوند. پته در منطقه کشمیر تولید می شود و کل درآمد این منطقه از راه تولید و صادرات پته است و

 
هیچ صنعت دیگري ندارند. 

 وي با اشاره به اینکه متاسفانه پته به ثبت جهانی نرسیده است، افزود: برخی می گویند از دوره تیموریان یا صفوي   توسط میرعلی

 
همدانی پته از کرمان به کشمیر رفته و کشمیري ها دوخت پته را یاد گرفتند و شروع به دوخت آن کرده اند. 

محمدي با اشاره به اینکه  پایه و مادر این هنر در جهان کرمان است، بیان داشت: کشمیري ها نقوش قدیمی را حفظ کرده اند و پته
را بر روي شال هاي پشمی و با نخ هاي گیاهی رنگ شده می دوزند و پته کشمیري در جهان بین 3 تا 4 هزار دلار به فروش می

 
رسد.  



وي توضیح داد: شهرهاي دیگر کشور نسبت به پته خیلی خیلی حساس هستند و بهتر از کرمانی ها می دوزند؛ زیرا کرمانی ها هنوز در
تعصبات و سنت هاي قدیمی خود باقی مانده اند و می گویند این نوع دوخت را مادر مادران ما هم می دوختند و رنگ آمیزي می

 
کردند، اما در شهرهاي دیگر رنگ آمیزي جدیدتر و دوخت بهتري دارند. 

 
تعصبات بی جا، تولیدات و واردات مواد نامرغوب عمده مشکل پته استان کرمان 

محمدي ادامه داد: عمده مشکلات پته استان کرمان تعصبات بی جا، تولیدات بد و نامرغوب و واردات نخ نامرغوب است. اکنون نخ از

 
استرالیا، نیوزیلند، چین و اروگوئه وارد کشور می شود و کسی قدر ظرافت و مرغوبیت نخ ایران را نمی داند. 

وي با اشاره به اینکه دستگاه کافی براي تولید نخ در استان کرمان وجود ندارد، افزود: چند دستگاه تولید نخ وجود دارد، اما  انحصاري

 
و خصوصی هستند. 

محمدي در جواب این سوال که آیا به دلیل مشکلات اقتصادي و معیشتی که مردم دارند خرید صنایع دستی کاهش داشته است،
گفت: نه این حرف من و شما است، صنایع دستی هیچ وقت کاري به اقتصاد ندارد و کسی که از لحاظ مالی مرفه است، صنایع دستی

 
خریداري می کند. 

وي ابراز داشت: مردم اکنون آگاه تر هستند و استقبال خوبی از پته هاي پشمی با رنگ هاي گیاهی دارند، زیرا قبلا پته هاي پلی استر

 
و رنگ هاي شیمیایی خریده و کلاه سرشان رفته و دیگر حاضر نیستند پول بابت آنها بدهند. 

مدرس پته در استان کرمان در مورد اینکه تاکنون در نمایشگاه هاي بین المللی شرکت کرده است، گفت: تاکنون در نمایشگاه هاي

 
خارج کشور شرکت نکرده ام و بر اي اولین بار در نمایشگاه سلیمانی عراق و بعد عمان شرکت خواهم کرد. 

وي یادآور شد: ما به دلیل تحریم نمی توانیم صادرات انجام دهیم و عمده صادرات ما در زمینه پته به صورت چمدانی توسط توریست

 
هاي خارجی است. 

محمدي ادامه داد: هنرجوهایی در کشورهاي مختلف از جمله آمریکا، ایتالیا، پاکستان، قزاقستان، استرالیا، کانادا و ...دارم که به صورت

 
مجازي در حال یاد گرفتن دوخت پته هستند. 

وي بیان کرد: من حدود 24 سال که  در زمینه پته در حال فعالیت هستم، تحصیلات  من چه در دبیرستان و دانشگاه طراحی دوخت

 
است و دبیر آموزش و پرورش و طراحی دوخت را به دانش آموزان خود آموزش می دهم. 

این مدرس پته با اشاره به اینکه من خودم تولیدکننده 100 درصد نخ و شال پشمی و رنگ رزي گیاهی هستم، گفت: کرك ما به
صورت خام از کشور خارج می شود؛ زیرا دستگاه هاي مربوط به تولید پارچه هاي کرك نداریم و من اکنون آرزو دارم که شال پته

 
کرك به دست بگیرم و بدوزم و بهتر ین کرك مربوط به راین است. 

 
 بساط سودجویان از صنعت پته برچیده شود/حضور موفق در نمایشگاه هاي بین المللی 



 حمیده شورآبادي تولیدکننده و مدرس رشته پته در استان کرمان هم اظهار داشت: پته یکی از  سوزن دوزي هاي اصیل  و زیباي
ایرانی و همچنین یکی از اصیل ترین صنایع دستی ایران محسوب می شود که خواستگاهش کرمان دیار مردمان صبور و زنان سخت

 
کوش و هنرمند است. 

شورآبادي بیان کرد: چند سالی است که پته با مشکلات زیادي از جمله  ورود مواد اولیه نامرغوب، ورود تکنیک هاي دوخت غلط و

 
آموزش اشتباه و ....روبه رو شده است. 

تولیدکننده پته در استان کرمان عنوان کرد: متاسفانه اگر نظارت بیشتري صورت می گرفت و  بساط سودجویان جمع می شد پته

 
امنیت بهتري داشت. 

شورآبادي با اشاره به اینکه خوشحالم که کرمان پته این هنر ناب را براي زنانش به میراث گذاشته است، گفت: مادرم از شش سالگی

 
شروع به دوخت  پته کرده  و من هم در  سن شش سالگی این کار را شروع کردم. 

وي با اشاره به اینکه باید به جرات بگویم بسیار تلاش کردم پته را به ایرانی ها و خارجی ها بشناسانم، عنوان کرد:  برند پته شهرزاد را 

 
به همراه مادرم تاسیس کردیم و  15سال به صورت حرفه اي براي نزدیک به 300 خانم آموزش دادیم و کارآفرینی کردیم. 

شورآبادي افزود: ما به چهار کشور پته ارسال کردیم و یک نمایندگی فروش در استرالیا داریم و در تلاش براي ارسال کار به ایتالیا و

 
اروپا هستیم. 

 
مدرس پته در استان کرمان ابراز داشت: ما هر ساله در نمایشگاه هاي بین المللی حضور موفق و عالی داریم. 

شور آبادي ادامه داد: از مسؤولان درخواست داریم در زمینه بازاریابی و فروش، دوره هاي آموزشی برگزار کنند و در این زمینه آموزش

 
هاي به روز را در اختیار تولیدکنندگان صنایع دستی قرار دهند. 

انتهاي پیام/80018/ب



مصوبات سفر هیات دولت به استان فارس

منبع: تابناكشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1400/07/24

 
مصوبات سفر هیات دولت به استان فارس 

استاندار فارس با اشاره به مصوبه هاي سفر هیات دولت به استان فارس در حوزه هاي عمرانی، کشاورزي، گردشگري و فرهنگی گفت:
جهت اجراي این مصوبه ها، حدود 6 هزار و 400 میلیارد تومان اعتبار مورد نیاز است که توسط سازمان مدیریت و برنامه ریزي، از
طریق وزارت خانه هایی که مسئول اجراي این طرح ها هستند، تامین خواهد شد; علاوه بر اعتبارات ملی، اعتبارات استانی نیز به این

 
طرح ها تزریق می شود. 

تابناك فارس به نقل از فارس: محمدهادي ایمانیه با اشاره به مصوبات سفر هیات دولت به استان فارس، اظهار داشت: تکمیل موزه
دفاع مقدس و مشارکت در تکمیل آزاد راه شیراز- اصفهان همچنین احیاي ورزشگاه هاي موجود در پادگان هاي استان و تهیه

 
تجهیزات اطفاء حریق در استان فارس، در این سفر بررسی شد و در دستور کار قرار گرفت. 

وي به تکمیل برج پارك علم و فناوري اشاره کرد و افزود: مساعدت دانشکده نفت دانشگاه شیراز همچنین تجهیز مرکز رشد لارستان

 
نیز از دیگر طرح ها است. 

ایمانیه بیان کرد: توسعه خط فرعی شماره یک و تکمیل خط دوم قطار شهري شیراز، تقویت ناوگان اتوبوسرانی شیراز و مشارکت خط
بازآفرینی حرم حضرت احمد بن موسی همچنین تکمیل ساختمان مدیریت بحران استان فارس نیز بخش دیگري از پروژه هایی است

 
در سفر ریاست جمهوري، مورد بررسی قرار گرفت. 

استاندار فارس در خصوص وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز گفت: تکمیل تالار مرکزي شیراز و کتابخانه مرکزي شیراز و مجتمع

 
فرهنگی شهرستان خنج را از مصوبات این وزارت است. 

ایمانیه در ارتباط با تکمیل چند پروژه مرتبط با وزارت نیرو گفت: تکمیل سد نرگسی کازرون وسد کوار همچنین تکمیل خط دوم
آبرسانی شیراز، بیضا، خرامه، تکمیل فاضلاب 6 شهر استان یعنی داراب، فیروزآباد، نی ریز، فسا، سپیدان و آباده از مصوبات این بخش

 
بود. 

وي با بیان اینکه راه اندازي سد حلقه در سال جاري، آبرسانی به شهر ارسنجان و فاز دوم آبرسانی به شهرستان زرین دشت، رودبال و
جنت شهر، ادامه داد: تکمیل رینگ آبرسانی شهر شیراز و تکمیل آبرسانی به روستاهاي شرق مرودشت و روستاي خانه کت قشقاوي و
مجتمع آبرسانی رضا و آبرسانی به شهرستان سرچهان و قیروکارزین، تکمیل تصفیه خانه فاضلاب کازرون و آب رسانی به شهر جهرم

 
از دیگر طرح هاي مورد . 

استاندار فارس در ارتباط با مصوبه هاي راه و شهرسازي نیز گفت: تکمیل راه آهن شیراز، بوشهر، عسلویه و تکمیل آزاد راه شیراز

 
اصفهان که با مشارکت وزارت دفاع در حال انجام است و امیدواریم در پایان سال جاري، به بهره برداري برسد. 



ایمانیه از تکمیل کمربندي شمال شرق شیراز تکمیل بزرگراه دشت ارژن قائمیه تنگ ابوالحیات خبر داد و گفت: تکمیل 50 کیلومتر از
محور جهرم- لار و احداث باند دوم محور فیروزآباد- جم و تکمیل 10 کیلومتر از بزرگراه نی ریز- قطرویه همچنین تکمیل 16 کیلومتر
از بزرگراه فسا- داراب تکمیل 5 کیلومتر از محور مرودشت- درودزن، بهسازي 8 کیلومتر از جاده قدیم فسا داراب، تکمیل 9 کیلومتر

 
از محورر لار- بستک، تکمیل 6 کیلومتر از قطعه باند الف بابا میدان- گچساران به تصویب رسید. 

وي افزود: تامین زمین مورد نیاز و پرداخت تسهیلات جهت احداث 110 هزار واحد مسکن شهري و 12 هزار واحد مسکن روستایی
رفع نقاط حادثه خیز استان با اعتبار بالغ بر یکصد میلیارد تومان و تهیه و تصویب طرح تفصیلی مجموعه 57 هکتاري اطراف حرم

 
حضرت شاهچراغ از دیگر مصوبات این وزارت خانه بود. 

استاندار فارس در خصوص مصوبات وزارت نفت اظهار داشت: شروع اجراي خط لوله اتیلن مرکز احداث مخازن ذخیره فعال مخازن
نفتی در نقاط مختلف استان، گاز رسانی به 100 روستا 6 شهر و 440 واحد صنعتی استان و اختصاص 250 میلیارد تومان کمک هاي

 
وزارت نفت به طرح هاي آموزشی، ورزشی بهداشتی، راه و آب رسانی، طرح هاي مورد نظر در این بخش است. 

ایمانیه از طرح هاي روستایی همچنین کمک وزارت نفت در تکمیل و برج پارك علم و فناوري سخن گفت و ادامه داد: اختصاص 57
میلیارد تومان جهت تکمیل بیمارستان حضرت زینب سلام االله، تکمیل ابنیه فنی مسیر شیراز- کوار- جم- عسلویه و کمک به افراد
تحت پوشش بهزیستی و کمیته امداد حضرت امام خمینی، کمک به لوله کشی منازل 500 خانوار تحت پوشش کمیته امداد و سازمان

 
بهزیستی 

وي در خصوص مصوبات میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی توضیح داد: تکمیل مجموعه موزه هاي منطقه اي و تکمیل

 
محوطه سازي ورودي مجموعه تخت جمشید و تکمیل موزه بوانات نیز در دستور کار این وزارت خانه قرار گرفت. 

استاندار فارس گفت: از بانک مرکزي خواسته شد که تسهیلات قرض الحسنه ازدواج را پرداخت کند و در ارتباط با بنیاد مستضعفان
توسعه مسکن محرومان در شهرستان فراشبند و ارائه تسهیلات معیشتی اشتغال، مساعدت در زمینه بهداشت آموزشی و فرهنگی و

 
مشارکت در پروژه هاي آبخیزداري و کشاورزي 

ایمانیه به مصوبات حوزه ورزش و جوانان نیز اشاره کرد و گفت: تکمیل ورزشگاه 6 هزار نفري شیراز و تکمیل پنج پروژه نیمه تمام

 
استان همچنین تجهیز پارك هاي بانوان به وسایل ورزشی و تکمیل دو سالن ورزشی بانوان در کازرون و قیر و کارزین است. 

وي با بیان اینکه کمک به سازمان صدا و سیما استان فارس جهت تسهیلات به این سازمان و صندوق کارآفرینی امید از دیگر صوبات
بود گفت: صندوق کارآفرینی امید موظف شد تسهیلات براي 54 طرح اشتغالزایی زود بازده فراهم کند همچنین پرداخت وام هاي

 
قرض الحسنه به متقاضیان وام در سفر ریاست رئیس جمهور محترم را تامین کند. 

استاندار فارس با اشاره به مصوبات حوزه بهداشت و درمان گفت: احداث بیمارستان هزار 216 تختخوابی محمد رسول االله، تکمیل
بیمارستان جنرال خاتم الانبیا و تکمیل بیمارستان اعصاب و روان شهر صدرا، تکمیل و تجهیز بیمارستان امام علی کازرون همچنین
تکمیل بیمارستان 160 تختخوابی داراب و مردشت، تکمیل بیمارستان 64 تخت خوابی مسیري، تکمیل بیمارستان 32 تخت خوابی
قادرآباد، تکمیل بیمارستان ارسنجان همچنین تکمیل بیمارستان حضرت زینب (سلام االله علیها)، تجهیز بیمارستان هاي جدید فسا و

 
جهرام و تکمیل 105 پروژه بهداشتی استان از پروژه هاي مورد تصویب است. 



ایمانیه همچنین با بیان اینکه کمک به حضور تمام وقت اساتید در دانشگاه علوم پزشکی شیراز در ارتباط با ستاد اجرایی فرمان
حضرت امام همچنین کمک به پروژه هاي سفر در قالب پروژه هاي محرومیت زدایی نیز در دستور کار قرار گرفته است افزود: تبدیل
همه مدارس کانکسی استان فارس به ساختمان آموزشی، اجراي 3 هزار و 300 طرح با اشتغالزایی 9 هزار و 900 نفر در استان و
تکمیل 589 پروژه عمرانی که شامل 43 مدرسه 14 مسجد 85 پروژه عمرانی تامین زمین زیرساخت براي جهت اجراي گیاهان
دارویی توسط بنیاد برکت و تامین هزینه ناباروري 200 زوج جوان همچنین ساخت 10 خانه بهداشت سیار عشایري، همچنین ساخت

 
خانه بهداشت سیار عشایري از پروژه هاي مورد نظر بود. 

وي از اهداف وزارت جهاد کشاورزي و مصوبات این وزارت خانه گفت: احداث کانال هاي آبیاري عمومی در حوزه هاي سد خسویه-
زرین دشت و فدامی و تکمیل شبکه آبیاري و زه کشی 12 هزار هکتار زیردست سد سلمان فارسی، اجراي طرح هاي آبیاري تحت
فشار استان، خرید 20 دستگاه خودرو آبرسانی براي عشایر و اختصاص یارانه براي تسهیلات برنامه اصلاح الگوي کشت باغات مرکبات
انار، انجیر، خرما و همچنین مرمت و تکمیل 21 طرح تغییر مصنوعی در سطح استان فارس از مصوبات حوزه جهاد کشاورزي می

 
باشد. 

ایمانیه مصوبات کمیته امداد را این گونه تشریح کرد: تامین اعتباراحداث 4 هزار واحد مسکونی واحداث 1600 واحد مسکن در براي
نیازمندان فاقد زمین و بهسازي 5800 واحد مسکونی دیگر لوله کشی گاز 2 هزار واحد مسکونی تامین وسایل ضروري زندگی به تعداد
25 هزار خانواده تامین کمک هزینه ازدواج به 2 هزار و 500 زوج همچنین تامین وام قرض الحسنه ودیعه مسکن وام براي 5 هزار
مورد تأمین وام کارگشایی ضروري به تعداد 9 هزار و 500 مورد هر کدام به مبلغ 10 میلیون تومان اختصاص مبلغ 800 هزار مورد
تسهیلات قرض الحسنه درمان و اختصاص مبلغ 50 میلیارد ریال براي کمک کمیته امداد فارس، اختصاص مبلغ 8 هزار میلیارد تومان

 
براي اشتغال 21 هزار نفر نیز مصوب شده است. 

استاندار فارس خاطرنشان کرد: وزارت صنعت معدن و تجارت با احداث و تکمیل تصفیه خانه هاي فاضلاب صنعتی در شهرك هاي
صنعتی استان، اختصاص تسهیلات جهت اجراي 12 طرح تولیدي و احداث پست برق فوق توزیع و خطوط توزیع و انتقال فشار قوي
خارج از شهرها و نواحی صنعتی تا ورودي شهرك ها وزارت صنعت معدن و تجارت همچنین صندوق توسعه ملی با تمدید مهلت

 
بازپرداخت تسهیلات مربوط به شرکت پاك پارسه موافقت کرد. 

ایمانیه با اشاره به میزان اعتبارات مورد نیاز طرح هاي مصوب، بیان کرد: امیدواریم که با پیگیري هاي جدي که در سطح استان و
کشور انجام می شود، هر چه زودتر شاهد اجراي این طرح ها و شکوفایی و توسعه بیشتر استان فارس باشیم.



بوت کمپ استارتاپی هاب شیراز با حضور اساتیدي از داخل و خارج از کشور

برگزار می شود

منبع: سروش نیوزشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1400/07/24

شتاب دهنده هاب شیراز که فعالیت خود را در اکوسیستم نوآوري همراه اول و دانشگاه شیراز آغاز کرده، با هدف تقویت و
غنی سازي زیست بوم کارآفرینی و جذب و پرورش ایده ها و تیم هاي مستعد و فعال به دنبال راه اندازي یک بوتکمپ

استارتاپی به صورت آنلاین است. نوشته بوت کمپ استارتاپی هاب شیراز با حضور اساتیدي از ...

 
 de26ba7d-cf07-4ee9-ba82-35110d6d2500

 
سروش گزارش می دهد: 

 
بوت کمپ استارتاپی هاب شیراز با حضور اساتیدي از داخل و خارج از کشور برگزار می شود 

شتاب دهنده هاب شیراز که فعالیت خود را در اکوسیستم نوآوري همراه اول و دانشگاه شیراز آغاز کرده، با هدف تقویت و غنی سازي
زیست بوم کارآفرینی و جذب و پرورش ایده ها و تیم هاي مستعد و فعال به دنبال راه اندازي یک بوتکمپ استارتاپی به صورت آنلاین

 
است. 

شتاب دهنده هاب شیراز که فعالیت خود را در اکوسیستم نوآوري همراه اول و دانشگاه شیراز آغاز کرده، با هدف تقویت و غنی سازي
زیست بوم کارآفرینی و جذب و پرورش ایده ها و تیم هاي مستعد و فعال به دنبال راه اندازي یک بوتکمپ استارتاپی به صورت آنلاین

 
است. 

 
بوت کمپ استارتاپی هاب شیراز 

به گزارش سروش، شرکت هاب شیراز در برج نوآوري دانشگاه شیراز مستقر است اما دوره بوت کمپ این شرکت به صورت آنلاین با

 
حضور اساتید و منتورهایی در داخل و خارج از کشور برگزار می شود. 

این دوره با تمرکز بر ایجاد کسب و کارهاي استارتاپی مبتنی بر اینترنت اشیاء و 5G در یک دوره 20 هفته اي به صورت آنلاین اجرا
خواهد شد، بخش هاي اصلی این دوره بوت کمپ شامل بیش از 120 ساعت کارگاه آموزشی، منتورینگ و کوچینگ، پنل هاي
تخصصی، تیم سازي، برنامه هاي لایو، انجام پروژه و کافه کتاب استارتاپی بوده و مهلت ثبت نام در آن تا 10 آبان تمدید شده است.
لازم به ذکر است بخشی از برنامه هاي بوت کمپ متناسب با شرایط کرونا و با رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی به صورت حضوري

 
برگزار خواهد شد. 

دوره بوتکمپ استارتاپی هاب شیراز با چشم انداز ارتقاي اکوسیستم استارتاپی کشور در زمینه 5G و اینترنت اشیاء برگزار می شود و
از اصلی ترین اهداف این دوره می توان به شناسایی استعدادها، توانمندسازي و ایجاد تیم هاي مسئله محور در راستاي تقویت روحیه

 
کارآفرینی و پرورش نوآوري جهت دستیابی به محصول در سطح MVP اشاره کرد. 

 



برگزاري کارگاه هاي آموزشی از مهم ترین بخش هاي بوت کمپ 20 هفته اي هاب شیراز است که شامل 14 دوره توسعه مهارت

 
تکنیکال و نرم بوده که به صورت مسئله محور و آموزش محور برگزار خواهد شد. 

MBA ،در این دوره تمام افراد علاقمند شامل دانشجویان کامپیوتر، برق و مخابرات، کنترل، الکترونیک، مکانیک، مدیریت، کارآفرینی
و پزشکی، کارمند شرکت ها و سرویس هاي فعال در زمینه 5G ،LTE و اینترنت اشیاء، افراد علاقمند به شروع کسب و کار در
استارتاپ هاي 5G ،LTE و اینترنت اشیاء می توانند ثبت نام کنند، هزینه شرکت در بوت کمپ هاب شیراز 2 میلیون و 500 هزار
تومان تعیین شده که البته پرسنل شرکت ها، دانشجویان دانشگاه هاي داراي تفاهم نامه و همچنین پرسنل شرکت هاي خانواده همراه
اول با 50 درصد تخفیف، افراد فراخوان شده از طرف هاب شیراز با 30 درصد تخفیف و افراد معرفی شده از طرف اساتید این دوره

 
بوت کمپ با 20 درصد تخفیف می توانند از طریق سایت هاب شیراز در این دوره ثبت نام کنند. 

در همین زمینه با جناب آقاي مهندس مهدي معظمی پیرو، طراح و دایرکتور بوت کمپ گفتگویی انجام گرفته که در ادامه آن را می

 
خوانید: 

جناب آقاي مهندس معظمی، هدف هاب   شیراز از راه اندازي این بوت کمپ چیست و چه نیازهایی در اکوسیستم استارتاپ کشور

 
مشاهده کردید که به فکر برگزاري این دوره بوت کمپ افتادید؟ 

یکی از مشکلات فارغ التحصیلان دانشگاهی ما کمبود شفافیت و هموار نبودن مسیر و نحوه ورود به دنیاي کسب و کار پس از دوره
تحصیلی است، این تجربه اي است که بنده شخصا تجربه کردم و پس از پایان دوره تحصیلی نمی دانستم که باید کار خودم را از کجا
آغاز کنم، متاسفانه این خلأ باعث شده تا بسیاري از استعدادها و افراد نخبه هرگز نتوانند در مسیر درست رشد و تعالی خودشان قرار
بگیرند. ما با راه اندازي این بوت کمپ به دنبال آن هستیم تا در حد توان این خلأ را پر کنیم و به عنوان تسهیلگر در کنار فارغ
التحصیلان و دانشجویان علاقمند به فعالیت در حوزه کسب و کارهاي استارتاپی ایفاي نقش کنیم و چارچوبی جهت تیم سازي و

 
توانمند سازي گروهی فراهم کنیم. 

شرایط کلی این دوره بوت کمپ به چه شکل است و پس از پایان این دوره، چه اتفاقی براي استعدادهاي شناسایی شده در بوت کمپ

 
رخ می دهد؟ 

ما این دوره بوت کمپ را بر اساس تجریبات و مطالعات تطبیقی انجام شده از بوت کمپ هاي داخلی و خارجی برگزار می کنیم. در
این دوره همه افراد علاقمند و با انگیزه بدون محدودیت می توانند حضور پیدا کنند. این دوره بوت کمپ در 20 هفته برگزار می شود
و حوزه هاي اصلی آن شامل سلامت دیجیتال، تجارت الکترونیکی، آموزش مجازي، شهر هوشمند و رسانه و بازي است. ما براي جذب
افراد در این دوره هیچ محدودیتی قائل نیستیم. بنده شخصا به فیلترکردن افراد در دوره استعدادیابی اعتقادي ندارم. ما می خواهیم
افرادي که در پایان دوره دانشجویی خود هستند یا قصد دارند به حوزه کسب و کارهاي دیجیتال و استارتاپی وارد شوند را جذب این

 
دوره کنیم. 

در این دوره افراد پس از طی فرایندي عضوي از یک تیم استارتاپی شده و مراحل اجراي پروژه واقعی را تجربه کرده و خواهند آموخت.
در پایان دوره نیز هر تیم استارتاپی می تواند ایده و پروژه خود را ارائه دهد و پس از ارزیابی اگر معیارهاي ما را برآورده کردند، وارد
دوره پیش شتابدهی و سپس شتاب دهی هاب شیراز شده و مسیر رشد و توسعه خود را ادامه خواهند داد. ایده آل ما این است که از
این دوره گروه هاي استارتاپی خارج شوند و ما بتوانیم این استارتاپ ها را به هاب شیراز متصل کنیم، همچنین شرکت کنندگان در



این دوره متوجه خواهند شد که استعداد و توانمندي حضور در استارتاپ ها را دارند یا خیر. همچنین این امکان را فراهم کردیم که
افراد علاقمند به صورت کارآموزي وارد شرکت هاي زیر مجموعه هاب شیراز شوند تا به یک شبکه علمی و نوآوري وارد شده و در کنار

 
محصول و دانش خود، با اتصال به این شبکه استارتاپی از منافع آن بهره مند خواهند شد. 

 
لطفا بفرمایید چه اساتید و منتورهایی در این دوره حاضر خواهند بود؟ 

ما گروه بسیار مجربی از افرادي که در حوزه کسب و کارهاي آنلاین و استارتاپ ها شناخته شده هستند را در جمع خود داریم،
اساتید، کوچ ها و منتورهاي این دوره در داخل و خارج از کشور در اکوسیستم استارتاپی تجارب و دانش ارزشمندي دارند و همگی

 
جزو نیروهاي شاخص در بدنه کسب و کار هاي مطرح یا دانش آموختگان برجسته این حوزه هستند. 

علاقمندان براي ثبت نام در این دوره می توانند تا 10 آبان از طریق لینک زیر در دوره بوت کمپ هاب شیراز ثبت نام کنند:

 
 www.hubshiraz.ir/bootcamp

 
آي تی رسان 

 
 

انتهاي پیام///



دومین کنفرانس ملی انجمن علمی پارك هاي فناوري و سازمان هاي نوآوري

ایران برگزار می شود

منبع: عصر کاسپینشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1400/07/24

دومین کنفرانس ملی انجمن علمی پارك هاي علم و فناوري و مراکز رشد ایران به عنوان بزرگترین گردهمایی مدیران و
کارشناسان پارك هاي علم و فناوري کشور در روزهاي 18 و 9 آبان ماه 1401 به میزبانی پارك علم و فناوري گیلان برگزار

خواهد شد. عصر کاسپین/ دکتر باستی، رئیس پارك علم و فناوري گیلان به عنوان (...)

دومین کنفرانس ملی انجمن علمی پارك هاي علم و فناوري و مراکز رشد ایران به عنوان بزرگترین گردهمایی مدیران و
کارشناسان پارك هاي علم و فناوري کشور در روزهاي 18 و 9 آبان ماه 1401 به میزبانی پارك علم و فناوري گیلان برگزار خواهد

 
شد. 

عصر کاسپین/ دکتر باستی، رئیس پارك علم و فناوري گیلان به عنوان دبیر اجرایی دومین کنفرانس ملی این انجمن، با اکثریت آرا و

 
تصمیم اعضاي هیات مدیره انتخاب و برپایی دومین کنفرانس ملی انجمن را بر عهده پارك علم و فناوري گیلان قرار داد. 

دکتر باستی، عضور هیات مدیره انجمن علمی پارك هاي فناوري و سازمان هاي نوآوري ایران گفت: دومین کنفرانس سالانه پارك
هاي علم و فناوري و مراکز رشد ایران، جهت شبکه سازي در حوزه نوآوري و فناوري کشور، به میزبانی پارك علم و فناوري گیلان و با

 
حمایت و مشارکت پارك هاي علم و فناوري و مراکز رشد کشور و فعالان این حوزه به صورت حضوري و مجازي برگزار می گردد. 

رئیس پارك علم و فناوري گیلان درباره محورهاي فرعی این کنفرانس اشاره کرد و گفت: در این کنفرانس که در پارك علم و فناوري
گیلان برگزار می شود؛ 11 محور فرعی با موضوعات مختلف در نظر گرفته شده است که امید است با حضور متخصصین و کارشناسان
در این کنفرانس راهکارهایی مناسبی مطرح شود تا در ارزیابی سیاست ها و برنامه هاي مراکز سیاستگذار، قانونگذار و اجرایی کشور در

 
حوزه پارك هاي علم و فناوري، مراکز رشد، مراکز نوآوري و اقتصاد دانش بنیان ایران، مورد توجه و استفاده قرار گیرد. 

ایشان اشتغال، کارآفرینی و اقتصاد دانش بنیان را یکی از مهمترین محورهاي دومین کنفرانس یاد کرد و ادامه داد: همکاري دولت و

 
بخش خصوصی؛ اسناد توسعه، قوانین و برنامه ها از موضوعات محوري هستند که در این کنفرانس مطرح خواهد شد. 

دبیر اجرایی دومین کنفرانس ملی انجمن علمی پارك هاي فناوري و سازمان هاي نوآوري ایران موضوعاتی همانند تأمین سرمایه و

 
صندوق هاي پژوهش و فناوري؛ تأمین خدمات و کارگزاران را از دیگر محورهاي فرعی این کنفرانس اعلام کرد. 

رئیس پارك علم و فناوري گیلان اظهار کرد: مخاطبان کنفرانس کارشناسان ستادي پارك هاي علم و فناوري، مراکز رشد و نوآوري
کشور، اعضاي هیات علمی، دانشجویان رشته هاي کارآفرینی، مدیریت نوآوري و رشته هاي مرتبط و نیز شرکت هاي مرتبط با عنوان

 
کنفرانس هستند. 



بوت کمپ استارتاپی هاب شیراز با حضور اساتیدي از داخل و خارج از کشور

برگزار می شود

منبع: خبرگزاري صنایعشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1400/07/24

شتاب دهنده هاب شیراز که فعالیت خود را در اکوسیستم نوآوري همراه اول و دانشگاه شیراز آغاز کرده، با هدف تقویت و
غنی سازي زیست بوم کارآفرینی و جذب و پرورش ایده ها و تیم هاي مستعد و فعال به دنبال راه اندازي یک بوتکمپ

استارتاپی به صورت آنلاین است. نوشته بوت کمپ استارتاپی هاب شیراز با حضور اساتیدي از ...



پایان برداشت گوجه فرنگی از مزارع بخش رخ تربت حیدریه

منبع: موجشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1400/07/24

مدیر جهاد کشاورزي بخش رخ تربت حیدریه بیان کرد:
تولید و سطح زیرکشت این محصول در منطقه رخ نسبت
به سال زراعی قبل به خاطر کمبود نزولات آسمانی و
کاهش قیمت در سال گذشته حدود 25 درصد کاهش

 
داشته است. 

به گزارش خبرگزاري موج خراسان رضوي، محمد نجفی
مدیر جهاد کشاورزي بخش رخ تربت حیدریه در خبري

 
اظهار کرد: بیش از 12 هزار تن گوجه فرنگی از 300 هکتار زیرکشت این محصول در مزارع این منطقه برداشت شد. 

نجفی در ادامه این خبر متذکر شد: میانگین تولید این محصول را 40 تن در هر هکتار عنوان کرد و افزود: گوجه فرنگی در منطقه

 
تربت حیدریه از ارقام مبین، اولا، سوپرچک، باسیمو برنتا، آلیسا، سان ست و متین می باشد. 

مدیر جهاد کشاورزي بخش رخ تربت حیدریه همچنین تاکید کرد: تولید و سطح زیرکشت این محصول در منطقه رخ نسبت به سال
زراعی قبل به خاطر کمبود نزولات آسمانی و کاهش قیمت در سال گذشته حدود 25 درصد کاهش داشته است و گوجه فرنگی رخ

 
براي تبدیل به رب به کارخانجات استان و بازار مصرف ارسال می شود. 

وي در ادامه یادآور شد: محصول گوجه فرنگی از جمله محصولات جالیزي رخ است که اکنون به قیمت هر کیلو گرم 40 هزار ریال

 
براي مصرف تازه خوري در بازار عرضه می شود. 

مدیر جهاد کشاورزي بخش رخ تربت حیدریه همچینی تصریح کرد: برداشت محصول گوجه فرنگی در مزارع این بخش زمینه اشتغال

 
بیش از 10 هزار نفرروز را فراهم کرد. 

نجفی در خاتمه خاطرنشان کرد: نیاز روز ما لزوم افزایش بهره وري در کشاورزي است و بیش از 95 درصد گوجه فرنگی منطقه به
صورت نشایی و بقیه با روش آبیاري نوین تیپ (نواري) آبیاري می شود.



افتتاح مدرسه بانک اقتصادنوین در روستاي حاجی قره شهرستان آق قلا

منبع: بورس نیوزشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1400/07/24

طی مراسمی با حضور مدیرعامل بانک اقتصادنوین، دانش آموزان و معلمان و تنی چند از مسئولان استانی، مدرسه بانک
اقتصادنوین در روستاي حاجی قره از توابع شهرستان آق قلا افتتاح شد.

 
افتتاح مدرسه بانک اقتصادنوین در روستاي حاجی قره شهرستان آق قلا 

طی مراسمی با حضور مدیرعامل بانک اقتصادنوین، دانش آموزان و معلمان و تنی چند از مسئولان استانی، مدرسه بانک اقتصادنوین

 
در روستاي حاجی قره از توابع شهرستان آق قلا افتتاح شد. 

به گزارش بورس نیوز، در این مراسم علیرضا بلگوري، مدیرعامل
این بانک با اشاره به اهمیت ایفاي مسئولیت هاي اجتماعی در
کنار مسئولیت هاي حرفه اي از سوي بنگاه هاي اقتصادي اظهار
کرد: مقوله هایی چون کمک به تولید و اشتغال به ویژه اشتغال
مولد، اقدام در جهت توزیع عادلانه امکانات در حوزه سلامت،
اقدامات زیست محیطی و از همه مهمتر تلاش در جهت رشد و
بالندگی سرمایه هاي انسانی آینده کشور همواره مورد تاکید و
توجه سهامداران، هیئت مدیره و مدیران و کارکنان بانک بوده

 
است. 

بیشتر بخوانید: سودسازي مستمر بانک اقتصاد نوین/ تراز 4 ماهه این بانک به هزار میلیارد تومان نزدیک شد بلگوري با اشاره به آغاز
سال تحصیلی جدید در پاندمی کرونا تاکید کرد: فرایند اجتماعی شدن دانش آموزان به ویژه در مقطع ابتدایی در مدرسه و همراه با
سایر دانش آموزان و مشارکت در مباحث و کار گروهی شکل می گیرد. از این روست که قاطبه کارشناسان بر حضوري شدن مدارس
علی رغم همه مخاطرات آن تاکید دارند و به نظر می رسد با وجود سرعت بسیار بالا در غیر حضوري شدن خدمات که در نتیجه شیوع
ویروس کرونا شتاب بیشتري هم به خود گرفت، مدرسه و محیط آن بی بدیل است و هرگز قابل حذف نخواهد بود. سی و دومین

 
مدرسه بانک اقتصادنوین هم با این اعتقاد و باور افتتاح و تقدیم دلبندان شما شد. 

تعداد مدارس بانک اقتصادنوین در مناطق کمتر برخوردار در سال 1400 به 43 مدرسه افزایش پیدا کرده که از این تعداد 32 واحد به

 
بهره برداري رسیده، 8 واحد در حال ساخت است و سه مدرسه نیز در مرحله آغاز عملیات اجرایی ساخت قرار دارند. 

گفتنی است، مدرسه روستاي سیل زده حاجی قره شهرستان آق قلا واقع در استان گلستان سه کلاس دارد که در زمینی به مساحت
یک هزار متر مربع و زیربناي 306 مترمربع ساخته شده است. همچنین بانک اقتصادنوین به منظور حمایت و تشویق دانش آموزان به

یادگیري، تعدادي کوله پشتی حاوي لوازم التحریر به آن ها اهدا کرد.



معتادین متجاهر پس از بهبودي می توانند از تسهیلات استفاده کنند

منبع: آرمان کرمانشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1400/07/24

ابوذر داوریان گفت: طلاق یکی از مهم ترین معضلات اجتماعی محسوب می شود و بخشی از طلاق ها ناشی از فقر و اعتیاد
می باشد.

به گزارش راه آرمان؛ ابوذر داوریان در نشستی که با حضور
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره)، فرمانده انتظامی
عنبراباد، رئیس کمیته امداد عنبرآباد برگزار شد،گفت:
خانواده هاي نیازمند واقعی تحت پوشش کمیته امداد قرار
بگیرند و درجهت توانمند سازي خانواده ها اقدامات لازم

 
صورت گیرد. 

رییس دادگستري شهرستان عنبرآباد ضمن تقدیر از اقدامات رئیس کمیته امداد عنبرآباد ابراز کرد: کمیته امداد خانواده هاي داراي

 
سرپرست معتاد که براي ترك اعتیاد اقدام می کنند را در یک دوره چندماه تحت پوشش قرار دهد. 

صادقی در این نشست گفت: باید خانواده هاي تحت پوشش کمیته امداد توانمندسازي شوند، اگر خانواده اي نیازمند واقعی باشد تحت

 
پوشش کمیته امداد قرار خواهد گرفت و تا زمانی که نیاز باشد ما از آنها حمایت خواهیم کرد. 

مدیرکل کمیته امداد استان کرمان اظهار کرد:کمیته امداد باهمکاري خیرین تعدادي از معتادین متجاهر در سطح شهرستان عنبرآباد

 
جهت درمان وترك اعتیاد با رضایت خانواده هایشان به کمپ معرفی خواهند شد. 

وي ضمن تقدیر از پیگیري و دغدغه دادستان و فرمانده انتظامی عنبرآباد گفت:عدم اشتغال معتادین علت بازگشت به سوي مواد
مخدر است و در این راستا معتادین پس از گذراندن دوران ترك اعتیاد ،تسهیلات جهت ایجاد اشتغال پایدار به آنها پرداخت خواهد

 
شد. 

این مقام مسئول عنوان کرد: همچنین خانواده معتادین که در حال ترك هستند در یک دوره چندماه تحت پوشش کمیته امداد قرار
می گیرند و ضمن ارائه خدمات معیشتی لازم؛ نسبت به ارائه خدمات آموزشی و فرهنگی جهت پیشگیري از آسیب پذیري آنها اقدام

 
خواهد شد. 

مدیرکل کمیته امداد استان کرمان همچنین از خیرین و سایر دستگاه هاي مرتبط خواست در جهت ساماندهی معتادین متجاهر در

 
سطح شهرستان با کمیته امداد همکاري کنند. 

انتهاي پیام/تاج الدینی





نرخ سنگ آهن و فولاد، گرفتار حلقه بسته المپیک زمستانی پکن

منبع: ماین نیوزشماره خبر:  23  |  تاریخ: 1400/07/24

هدفی که چین با شعار «فتح آسمان آبی» آن را دنبال می کند منجر به سقوط بی سابقه و صددرصدي نرخ سنگ آهن در
تاریخ دو سال گذشته به رقمی معادل 94 دلار شد...

هدفی که چین با شعار «فتح آسمان آبی» آن را دنبال می کند منجر به سقوط بی سابقه و صددرصدي نرخ سنگ آهن در تاریخ

 
دو سال گذشته به رقمی معادل 94 دلار شد... 

به گزارش ماین نیوز، پکن میزبان محافظه کار بیست و چهارمین دوره بازي هاي المپیک زمستانی 2022 باوجود تکاپوي غرب در
اعمال فشارها و درنهایت وارد آوردن حداکثر ضربه مالی تجاري بر کشور چین، چندي است بر فراهم آوردن ملزومات برگزاري هرچه

 
بهتر این دوره از رقابت ها حتی به قیمت اثرگذاري بر سیاست هاي کلان کشور، تمرکز کرده است. 

تکرار سیاست هاي «بلو المپیک» یا همان المپیک آبی در سال 2012 که مهم ترین آن کاهش آلودگی هوا بود، در زمره مهم ترین
تدابیر شی جینگ پینگ است. اتخاذ این تصمیم و ابلاغ آن به واحدهاي مربوط تبعات قابل ذکري به همراه داشته است؛ مهار آلودگی
هوا منجر به محدودیت بسیاري از فعالیت ها به ویژه کاهش اشتغال کارخانه هاي فولاد، یکی از کلیدي ترین صنایع چین در راستاي

 
کنترل سهم 15 درصدي آن ها به عنوان اهم آلاینده هاي هوا در سه ماهه گذشته شده است. 

رکود کارخانه هاي فولادي و ترغیب نیروگاه هاي برق به تولید حداقلی نیرو، افت تقاضا و واردات محصولات معدنی مورد مصرف

 
صنایع مذکور را در پی داشته که نه تنها اقتصاد چین بلکه اقتصاد بازارهاي معدنی جهان را تحت الشعاع قرار داده است. 

هدفی که چین با شعار «فتح آسمان آبی» آن را دنبال می کند منجر به سقوط بی سابقه و صددرصدي نرخ سنگ آهن در تاریخ دو
سال گذشته به رقمی معادل 94 دلار شد؛ رقمی که بازارهاي جهانی پیش ازاین به موجب روند رو به رشد تقاضا در چین صعود بی
مثال و حداکثري آن را جشن گرفته بود. نرخ سنگ آهن در ماه می سال 2021 از بالاترین پلکان ترقی بیست ساله خود گذشت و به

 
240 دلار عیار CFR %62 چین رسید. 

نظر به محدوده زمانی برگزاري المپیک زمستانی که مصادف با روزهاي پایانی سال هزار و چهارصد شمسی نیز هست و همچنین
سیاست آسمان آبی که به قوت خود باقی و موجبات افزایش تقاضاي فولاد را در برابر عرضه کم آن فراهم می آورد، پیش بینی می
شود بازار جهانی، روند افزایشی قیمت ها و حداقل عدم کاهش قیمت در این حوزه و برخلاف انتظار با توجه به عرضه بالا و تقاضاي
ناچیز سنگ آهن، روند کاهشی و حداکثر افزایش این ماده معدنی تا 150 دلار را نه فقط تا پایان سال جاري میلادي بلکه تا سه ماهه

 
اول سال 2022 نیز، به تماشا خواهد نشست. 

گفتنی است امریکا، این رقیب دیرین نیز با وضع عوارض 25 درصدي بر واردات فولاد و آلومینیوم در افت نرخ سنگ آهن، بی تقصیر
نبوده و نیست. لازم به ذکر است ترامپ در دور دوم حکمرانی خود به دنبال اتفاق نظر فعالان حوزه تولید فولاد در امریکا و با استدلال
اینکه منع وضع عوارض بر واردات، سیل فولاد صادراتی را به امریکا روانه ساخته و بازار داخل را تحت تأثیر قرار می دهد؛ وضع عوارض



بر واردات را به تصویب رساند. گرچه بایدن پس از نشستن بر کرسی ریاست از هیچ تلاشی براي نقض این قانون فروگذار نکرد اما با
مخالفت همه جانبه فولادسازان در امریکا که ازجمله مهم ترین آن ها می توان شرکت استرالیایی اسکوپ استیل و ارسلورمیتال
هندوستان و فرانسه را برشمرد، نه تنها موفقیت ماحصل این جریان نشد بلکه توانست بر تقاضاي سنگ آهن و تعیین نرخ آن نیز مؤثر

 
واقع شود. 

اگرچه تعاملات توسط دولت بایدن براي کاهش تعرفه قیمت ها از سر گرفته شده است اما به اصطلاح بخش 232 همچنان پابرجا
است. نکته حائز اهمیت این است، مصوبه مذکور قبل از این که بتواند حافظ منافع بازار داخلی فولاد در امریکا باشد، اکنون ایفا کننده
نقش پررنگی در تأمین نیاز چین به فولاد است. چراکه به دنبال اجراي سیاست هاي کنترلی منسوب به المپیک زمستانی، قطب
واردات سنگ آهن جهان حالا مجبور به تأمین تقاضاي فولاد از این طریق است بنابراین می توان نرخ نزولی سنگ آهن را تا هفتاد

 
درصد مرهون سیاست هاي چین و مابقی را مدیون وضع عوارض واردات فولاد در امریکا دانست. 

به راستی در پس پرده سیاست چه می گذرد؟ آیا امریکا تنها، حافظ منافع امریکاست؟! آیا فورس ماژورها و به خصوص برف زودهنگام،

 
این مهمان ناخوانده هفته طلایی چین می تواند سیاست هاي وارداتی را به بازي بگیرد؟! 

هما مؤید جعفري، تحلیل گر حوزه صنایع معدنی



مسئولیت پذیري مثال زدنی فولاد مبارکه براي تأمین انرژي در فلات مرکزي
ایران

منبع: ماین نیوزشماره خبر:  24  |  تاریخ: 1400/07/24

انرژي یکی از اولین نیازهاي زیست انسان و محوریت شکل گیري هرگونه کسب وکار و فعالیت اقتصادي و صنعتی است. در
این میان آب، باد و خورشید منابع انرژي تجدیدشونده و نفت، گاز، زغال سنگ و انرژي هسته اي منابع انرژي تجدیدناپذیر به

حساب می آیند و تولید جریان برق از طریق این منابع و توسعه شبکه برق رسانی یکی ...

انرژي یکی از اولین نیازهاي زیست انسان و محوریت شکل گیري هرگونه کسب وکار و فعالیت اقتصادي و صنعتی است. در این
میان آب، باد و خورشید منابع انرژي تجدیدشونده و نفت، گاز، زغال سنگ و انرژي هسته اي منابع انرژي تجدیدناپذیر به حساب می

 
آیند و تولید جریان برق از طریق این منابع و توسعه شبکه برق رسانی یکی از اولویت هاي اصلی دولت ها و حاکمیت هاست. 

به گزارش ماین نیوز، با وجود برنامه ریزي هاي صورت گرفته در وزارت نیرو، به منظور تأمین انرژي برق موردنیاز در بخش مصارف
خانگی و صنعتی به عنوان زیرساخت موردنیاز توسعه و پیشرفت، متأسفانه در حال حاضر این بخش با محدودیت هاي زیادي مواجه
است که قطعی برق و خاموشی هاي گسترده در سال هاي اخیر در هر دو بخش، در میزان رضایت عمومی مردم، تولید و اشتغال و
رونق تولید و کسب وکار در کشور تأثیر گذاشته، به گونه اي که در شرایط کنونی تأمین انرژي و برق موردنیاز کشور، یکی از عمده

 
ترین موانع تولید قلمداد می شود. 

کارشناسان صنعت برق بر این مسئله اذعان دارند که مشکل عمده در این بخش افزایش مصرف، فرسودگی نیروگاه ها و عدم سرمایه
گذاري مناسب و تأمین اعتبارات و منابع مالی براي تولید نیروگاه هاي جدید در کشور است و با توجه به کمبود بودجه بخش هاي
مختلف کشور که متأثر از تحریم هاست، بهره گیري از ظرفیت بخش هاي خصوصی و صنایع و معادن به منظور احداث نیروگاه و
توسعه شبکه زیرساخت برق کشور، ضرورتی اجتناب ناپذیر به شمار می آید و این مسئله در روزهاي اول دولت سیزدهم موردتوجه
وزراي محترم صمت و نیرو و کارشناسان این حوزه قرار گرفت و مقرر شد براي نخستین بار در کشور، احداث نیروگاه هاي جدید و

 
افزایش میزان ظرفیت نیروگاهی توسط بخش صنعت و معدن انجام شود. 

در این شرایط شرکت هاي سرمایه گذار و مجري در حوزه صنعت و اقتصاد، با تأمین انرژي و برق موردنیاز خود و اتصال به شبکه
سراسري، اطمینان و امنیت کافی را براي سرمایه گذاري به دست می آورند و با این اقدام، علاوه بر ایجاد نیروگاه هاي جدید و توسعه
شبکه برق و انرژي در کشور، در پیشرفت و رونق کسب وکارهاي کلان و خرد و افزایش تولید و اشتغال در کشور نقش مؤثري ایفا می

 
کنند. 

اتفاق مبارك امضاي تفاهم نامه بین وزارت صمت و وزارت نیرو به منظور احداث نیروگاه هاي جدید با ظرفیت تولید 10 هزار مگاوات
در هفته گذشته، اقدامی شایسته به منظور توسعه زیرساخت هاي موردنیاز تولید در کشور محسوب می شود که انجام بخشی از این

 
خدمت، به شرکت فولاد مبارکه واگذار شده است. 

شرکت فولاد مبارکه در سال هاي اخیر، با برنامه ریزي مدون و اجراي پروژه هاي متعدد، بهینه سازي فرایندهاي تولید، به روزرسانی
تجهیزات و حذف قسمت هاي پرمصرف و کاهش 50 درصدي مصرف برق در خطوط تولید در ساعات اوج بار، به یکی از نمونه هاي



موفق کاهش مصرف برق و مدیریت پیک بار تبدیل شده که ضمن کاهش مصرف برق خود در زمان اوج مصرف، با تولید برق در
نیروگاه داخلی خود و تزریق 200 مگاوات برق به شبکه سراسري، در کاهش خاموشی و قطعی برق در مصرف خانگی نقش مؤثري

 
داشته است. 

براساس تفاهم نامه میان دو وزارت خانه صمت و نیرو، توسعه زیرساختی شبکه برق، ایجاد نیروگاه و تولید 1500 مگاوات برق در سه
سال آینده به شرکت فولاد مبارکه محول شده و ازآنجاکه ظرفیت بالایی در کشور براي احداث نیروگاه هاي تجدیدپذیر همچون
نیروگاه هاي خورشیدي وجود دارد، اراده فولاد مبارکه بر تولید برق در دو بخش انرژي هاي تجدیدپذیر و تجدیدناپذیر است و ایجاد
نیروگاه خورشیدي 10 مگاواتی در محل کارخانه فولاد مبارکه ازجمله برنامه هاي این شرکت است که در صورت تولید 1500 مگاوات

 
برق، شرکت فولاد مبارکه علاوه بر رفع نیاز خود، می تواند بخشی از مشکلات شبکه برق را نیز رفع کند. 

آنچه مسلم است این است که اقدامات شرکت فولاد مبارکه در زمینه تأمین آب و برق موردنیاز براي مصارف خانگی و صنعتی در
کشور، بدون اغراق مصداق و الگویی موفق از حساسیت این شرکت به موضوعات اجتماعی و نیازهاي جامعه و انجام مسئولیت اجتماعی
و توسعه زیرساخت هاي موردنیاز بخش انرژي کشور است که به یقین نمونه اي همچون شرکت فولاد مبارکه در این زمینه را نمی

 
توان یافت. 

حمایت ها و سرمایه گذاري هاي متعدد، کلان و مداوم شرکت فولاد مبارکه از طرح هاي انتقال آب در حوضه آبریز زاینده رود به
منظور تأمین آب موردنیاز و کاهش خسارات خشکسالی، اختصاص بودجه براي طرح انتقال آب از خلیج فارس به فلات مرکزي ایران،
توسعه شبکه زیرساخت برق منطقه و تأمین برق موردنیاز شبکه سراسري در زمان اوج مصرف ازجمله اقدامات فولاد مبارکه به منظور
تأمین انرژي است و به یقین برنامه ریزي این شرکت به منظور تولید 1500 مگاوات برق در سه سال آینده، نقطه عطفی در رفع موانع

 
تولید و توسعه زیرساخت هاي لازم به منظور ایجاد رونق اقتصادي و صنعتی در کشور است. 

هادي نباتی نژاد - مدیر روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه



رفع مشکلات شهرستان بشاگرد نیازمند بودجه و اعتبارات ویژه است

منبع: قلمناشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1400/07/24

مهندس مهدي دوستی پس از بازدید از شهرستان بشاگرد با بیان اینکه این شهرستان با مجموعه اي از مشکلات مختلف از
جمله در زمینه هاي راه، آب، برق، زیرساخت هاي آموزش و اشتغال مواجه است، عنوان کرد: این مشکلات با اعتبارات جاري

و عمرانی قابل حل نیست و رفع مشکلات شهرستان بشاگرد نیازمند بودجه و اعتبارات ویژه ...

استاندار هرمزگان پس از بازدید از شهرستان بشاگرد مطرح
کرد: رفع مشکلات شهرستان بشاگرد نیازمند بودجه و
اعتبارات ویژه است هرمزگان/قلمنا-استاندار هرمزگان گفت:
مشکلات شهرستان بشاگرد با اعتبارات جاري و عمرانی
قابل حل نیست و رفع مشکلات شهرستان بشاگرد نیازمند

 
بودجه و اعتبارات ویژه است. 

مهندس مهدي دوستی پس از بازدید از شهرستان بشاگرد
با بیان اینکه این شهرستان با مجموعه اي از مشکلات
مختلف از جمله در زمینه هاي راه، آب، برق، زیرساخت
هاي آموزش و اشتغال مواجه است، عنوان کرد: این

مشکلات با اعتبارات جاري و عمرانی قابل حل نیست و رفع مشکلات شهرستان بشاگرد نیازمند بودجه و اعتبارات ویژه است.وي با
اشاره به مشکلات مدارس شهرستان بشاگرد، ادامه داد: باید با یک اقدام سریع و در کوتاه مدت، امکانات آموزشی لازم براي تحصیل
دانش آموزان این شهرستان فراهم شود که این امر به طور جدي مورد پیگیري قرار می گیرد و همچنین پس از آن کارهاي دائمی در

 
این زمینه صورت خواهد گرفت. 

استاندار هرمزگان با اشاره به ظرفیت هاي شهرستان بشاگرد در زمینه ایجاد اشتغال، افزود: طیف متنوعی از محصولات معدنی در این
شهرستان وجود دارد و باید مطالعات گسترده روي معادن بشاگرد صورت گیرد که از بخش خصوصی براي سرمایه گذاري و فعالیت در

 
زمینه معادن در این شهرستان دعوت می کنیم. 

دوستی با اشاره به قابلیت کشت محصولات کشاورزي مختلف باغی و زراعی در بشاگرد، تصریح کرد: کشاورزي، کشت گیاهان دارویی،

 
محصولات زراعی و باغی و کشت محصولات خاص از دیگر ظرفیت هاي اشتغال زایی در شهرستان بشاگرد محسوب می شوند. 

وي گفت: تمرکز و مطالعات ویژه بر روي چهار دشت ویژه در شهرستان بشاگرد صورت می گیرد تا به چهار هاب کشاورزي تبدیل

 
شوند و همچنین با توجه به گستردگی کشت، ایجاد صنایع تبدیلی محصولات کشاورزي نیز در این شهرستان در دستور کار است. 

استاندار هرمزگان خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه میانگین بارندگی در شهرستان بشاگرد، از متوسط بارش در استان هرمزگان بیشتر
است، آبخیزداري و مهار روان آب ها از دیگر موارد مورد توجه در این شهرستان خواهد بود که با توجه به بارش هاي فصلی، باید از

 
روش هاي آبخیزداري براي مهار و استفاده از این آب جهت تامین نیاز این شهرستان استفاده شود. 



انتهاي پیام/



حقوق مصرف کننده قربانی حمایت از تولید در فضاي انحصاري

منبع: برداشت روزشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1400/07/24

به گزارش برداشت روز، این شاخص در هر کشور، متوسطی از ارزش کالاهاي صادراتی آن کشور است و تا زمانی که صادراتی
از یک بنگاه اقتصادي رخ ندهد، آن بنگاه اقتصادي را نمی توان یک تولید کننده نامید. اگر در یک فضاي رقابتی، مشتریان

بین المللی حاضر به خرید محصول شما باشند، دیگر انحصارطلبی در (...)

شاخص پیچیدگی اقتصادي دانشگاه هاروارد و ام آي تی ، ECI نشان می دهد که چگونه صادرات می تواند نمایانگر اختلاف

 
توسعه یافتگی اقتصادي آشکار بین کشورها باشد و رشد اقتصادي و حجم فعالیت هاي اقتصادي یک کشور را بازتاب دهد. 

به گزارش برداشت روز، این شاخص در هر کشور، متوسطی از
ارزش کالاهاي صادراتی آن کشور است و تا زمانی که صادراتی از
یک بنگاه اقتصادي رخ ندهد، آن بنگاه اقتصادي را نمی توان یک
تولید کننده نامید. اگر در یک فضاي رقابتی، مشتریان بین
المللی حاضر به خرید محصول شما باشند، دیگر انحصارطلبی در
تولید و محدودیت در واردات کالا، معنا پیدا نمی کند. الگوهاي
حمایت از تولید متعالی با هدف اشتغال پایدار، با برنامه هایی
همچون انحصار طلبی و حذف فضاي رقابتی در تعارض است چرا
که با بازشدن فضاي اقتصادي کشور و حضور رقباي خارجی
شاهد کنار رفتن بخش بزرگی از صنایع وابسته به انحصار خواهیم
بود. تولید محصول با کیفیت در کنار ایجاد مزیت رقابتی و همراه
با احترام و حمایت از حقوق مصرف کننده میسر می باشد.

مدیرعامل گروه صنعتی هیدروپارس با بیان موارد فوق اعلام نمود: این مجموعه همواره خود را متعهد به تولید محصولات با کیفیت
بین المللی دانسته و در این راستا علاوه بر حضور موفق در پروژه هاي ملی، موفق به صادرات محصولات و خدمات مهندسی خود به

کشورهاي همسایه از جمله عراق، افغانستان، امارات متحده، کویت و بحرین نیز شده است.



بازدید از طرح هاي تأمین مالی شده از سوي بانک صنعت و معدن

منبع: برداشت روزشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1400/07/24

به گزارش برداشت روز، به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک صنعت و معدن، در این سفر که به منظور بررسی میزان توانمندي
ها، ظرفیت ها، پیشرفت فیزیکی و مشکلات برخی از طرح ها و واحدهاي صنعتی انجام شد، از شرکت ذوب آهن پاسارگاد و

کاغذ زاگرس فارس بازدید به عمل آمد. آیت االله رییسی در (...)

حجت الاسلام سید ابراهیم رییسی و سید رضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت به اتفاق هیأت همراه در سفر به استان

 
فارس از تعدادي واحد صنعتی که از سوي بانک صنعت و معدن تأمین مالی شده است، بازدید نمودند. 

 به گزارش برداشت روز، به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک
صنعت و معدن، در این سفر که به منظور بررسی میزان توانمندي ها، ظرفیت ها، پیشرفت فیزیکی و مشکلات برخی از طرح ها و

 
واحدهاي صنعتی انجام شد، از شرکت ذوب آهن پاسارگاد و کاغذ زاگرس فارس بازدید به عمل آمد. 

آیت االله رییسی در بازدید از شرکت کاغذ زاگرس فارس با تأکید در خصوص پیگیري مراحل بهره برداري این واحد تولیدي با بیان این
که تکمیل 13 درصد مراحل ساخت باقی مانده آن کار دشواري نیست، افزود: مسأله تأمین مالی این واحد تولیدي، باید سریعاً حل و

 
فصل گردد تا با وارد شدن این کارخانه به چرخه تولید، نیاز به واردات کاغذ کاهش یابد. 

وي با بیان اینکه ویژگی این کارخانه این است که با استفاده از ضایعات و کاغذ هاي باطله می تواند بخشی از نیاز کشور را تأمین کند،
اظهار داشت: جاي پرداخت تسهیلات بانکی همین جاست که هم اشتغال ایجاد می کند و هم با رونق تولید، نیاز کشور به واردات را

 
مرتفع می سازد. 

 
شرکت کاغذ زاگرس فارس به تولید کاغذ کرافت، لاینر، تست لاینر و تحریر اشتغال دارد. 

این شرکت که 87 درصد پیشرفت فیزیکی دارد، با ظرفیت تولید 150 هزار تن کاغذ در سال، توانایی تأمین 40 درصد کاغذ مورد نیاز
کشور را دارا می باشد و از بانک صنعت و معدن یک هزار و 167 میلیارد ریال تسهیلات در قالب تسهیلات سرمایه ثابت دریافت کرده

 
که براي 300 نفر به صورت مستقیم اشتغالزایی در بر داشته است. 



همچنین وزیر صنعت، معدن و تجارت به اتفاق هیئت همراه از مجتمع صنعتی ذوب آهن پاسارگاد که از بانک صنعت و معدن

 
تسهیلات دریافت کرده است، بازدید به عمل آورد. 

شرکت صنعتی ذوب آهن پاسارگاد با هدف ایجاد یک مجتمع کامل فولادسازي از مرحله دریافت سنگ آهن از معدن تا تولید انواع
فولادهاي آلیاژي احداث گردیده است به این ترتیب که سنگ آهن از معادن کشور دریافت و مراحل بعدي شامل خردایش و تغلیظ
سنگ آهن، تبدیل کنسانتره تولیدي به گندله، تبدیل گندله به آهن اسفنجی، تبدیل بخشی ازآهن اسفنجی به فولاد مذاب و تبدیل
فولاد خام به انواع فولادهاي آلیاژي ازطریق متالورژي ثانویه با استفاده از کوره پاتیلی و واحد گاز زدایی در خلاء و یا واحد کربن زدایی

 
در خلا صورت می پذیرد. 

این مجتمع به منظور قطع کامل وابستگی به سایر واحدها، اجراي فازهاي دوم و سوم واحدهاي تکمیل و توسعه زنجیره تولید فولاد را
به صورت همزمان آغاز و اولین واحد مگا مدول تولید آهن اسفنجی آن از اوایل مهرماه 1398 وارد مرحله بهره برداري شد و واحدهاي
دوم و سوم هم هریک با ظرفیت یک میلیون و 800 هزارتن در سال در دست اجرا بوده و طبق برنامه زمانبندي تا پایان سال 1401
آماده بهره برداري خواهند شد، همچنین ماشین آلات واحد اول و دوم تولید و تغلیظ کنسانتره سنگ آهن، و واحدهاي اول و دوم
گندله سازي هم هر یک با ظرفیت 3 میلیون و 400 هزار تن در سال و واحد آهک سازي هم با ظرفیت 250 هزار تن در سال با بیش

 
از 65 درصد پیشرفت فیزیکی در دست اجرا است که تا پایان سال جاري به بهره برداري خواهند رسید. 

این واحد تولیدي 280 میلیون دلار تسهیلات سرمایه ثابت و یک هزار میلیارد ریال تسهیلات سرمایه در گردش و یک هزار میلیارد
ریال در قالب اعتبار اسنادي ریالی از بانک صنعت و معدن دریافت نموده و براي 1306 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد کرده

 
است. 

در دیدار فعالان صنعتی و معدنی استان فارس با رییس جمهور و وزیر صمت، مسایل و موانع پیش روي بخش تولید استان که عمده
آن موضوع تأمین مالی و نقدینگی مورد نیاز این واحدها می باشد، مطرح شد که براي پیگیري این مشکلات و راهکارهاي رفع آنها از

 
سوي مسؤلان و مقام هاي دست اندر کار بخش صنعت و معدن کشور، در اسرع وقت قول پیگیري و مساعدت داده شد. 



رویارویی سازمان غذا و دارو با پلت فرم هاي فروش آنلاین

منبع: روزنامه فناوران اطلاعاتشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1400/07/24

نزدیک به چهار سال است که عرضه کالاهاي سلامت غیردارویی روي پلتفرم هاي فروش آنلاین به موضوع کشمکش میان این
پلتفرم ها و سازمان غذا و دارو بدل شده است. از یک طرف این پلتفرم ها به دلیل استنکاف سازمان غذا و دارو از وظایف

قانونی خود به مراجع قانونی مثل کمیته حمایت از کسب وکار مراجعه کرده اند و از طرف ...

 
رویارویی سازمان غذا و دارو با پلت فرم هاي فروش آنلاین 

آي تی من- ماجرا از این قرار است که از آنجا که طبق
اعلام سازمان غذا و دارو، 213 داروخانه مجوز فروش آنلاین
دارند پلتفرم هایی مانند دیجی کالا و اسنپ دکتر هم مایل
به عرضه کالاهاي سلامت غیردارویی بر روي پلتفرم هاي
خود به روش بازارگاه یا مارکت پِلِیس هستند. در واقع آن

ها می خواهند به عنوان یک به هم رسان که می تواند فرد خریدار را به داروخانه موردنظر متصل کند، عمل کنند. اما سازمان غذا و

 
دارو به بهانه لزوم نظارت بر روند عرضه انواع دارو و مکمل هاي غذایی و ورزشی از ارائه مجوز به آن ها خودداري می کند. 

سازمان غذا و دارو به استناد مواد 3 تا 5 قانون خوراکی و آشامیدنی سال 1334 و تبصره هاي آن مبنی بر این که مکمل ها و
ویتامین ها، دارو محسوب می شوند و محل عرضه آن ها صرفا باید داروخانه باشد می گوید که عرضه مکمل ها و ویتامین ها امري

 
تخصصی است و ورود پلتفرم هاي آنلاین به این حوزه خلاف قانون است. 

اما محسن عامري، مدیر اجرایی کمیته حمایت از کسب وکار اتاق ایران در گفت وگو با پایگاه خبري اتاق ایران معتقد است اگرچه
همه ما به عنوان شهروند موافق هرگونه سخت گیري در عرضه کالاهاي دارویی و غیردارویی سلامت محور در جامعه هستیم، اما این
مخالفت خاص سازمان غذا و دارو ابهام برانگیز است و هیچ ارتباطی به موضوع سلامت ندارد. چرا که به گفته وي، وقتی به یک
داروخانه مجوز فروش آنلاین داده می شود، این داروخانه باید بتواند از طریق پلتفرم ها هم فروش آنلاین داشته باشد. در حال حاضر
مطالبه پلتفرم ها این نیست که به طور مستقل مکمل هاي غیر دارویی را نگهداري کنند و به فروش برسانند. بلکه درخواست آنها این
است که به داروخانه هاي داراي مجوز عرضه آنلاین، متصل شوند و یک پل ارتباطی بین خریدار و فروشنده باشند و با حفظ شرایط
مدنظر قانون و با نظارت سازمان غذا و دارو بدون تغییر در مکانیزم نگهداري و حمل محصول، زمینه خرید آسان تر را براي خریدار

 
مهیا کنند.» 

عامري پیش از این هم این سخنان را در آخرین نشست کارگروه حمایت از کسب و کار بیان و تاکید کرده بود: در حال حاضر ضابطه
فروش اینترنتی فرآورده هاي سلامت غیردارویی براي داروخانه ها وجود دارد. اگر این امکان، قانونی است پس تفاوتی بین فروش از
طریق سایت داروخانه یا پلتفرم به هم رسان نیست. اگر هم فروش آنلاین این نوع کالاها ممنوع است، بنابراین باید مجوز این داورخانه

 
ها نیز لغو شود» 



او معتقد است اگر از طریق پلتفرم ها زمینه خرید مکمل هاي غیردارویی فراهم شود، حتی امکان نظارت بیشتر بر روند خرید آن ها
وجود دارد. چون اطلاعات کامل کالا و سفارش دهنده با تاریخ ثبت درخواست در دسترس است، در حالی که در خرید حضوري هیچ
گونه اطلاعاتی از فرد خریدار ثبت نمی شود و هیچ نسخه پزشکی هم براي فروش حضوري این مکمل هاي غیردارویی مورد نیاز
نیست. پس این ابهام به وجود می آید که آیا واقعا سازمان غذا و دارو در این موضوع دغدغه سلامت دارد یا اینکه در پشت شعار
سلامت، هدف دیگري را دنبال می کند؟ به خصوص که به گفته عامري، این اقدام سازمان غذا و دارو در حالی است که حتی معاونت
حقوقی و معاونت علمی ریاست جمهوري هم به عنوان نمایندگان تخصصی دولت در این حوزه، کاملا مخالف نظرات سازمان غذا و دارو

 
در این موضوع هستند. 

 
هدف پلتفرم هاي آنلاین از فروش کالاي سلامت چیست؟ 

واقعیت این است که همه 213 داروخانه داراي مجوز فروش آنلاین، لزوما داراي سایت حرفه اي فروش نیستند و براي آن ها هم
مقرون به صرفه است که براي فروش آنلاین با پلتفرم هاي شناخته شده همکاري کنند. این پلتفرم ها هم در ازاي دریافت درصدي از
فروش هر محصول واسطه ارتباط مشتري با این داروخانه ها می شوند. حتی در مواردي این پلتفرم ها براي کامل بودن سبد محصول
خود و یا براي از دست ندادن اطلاعات بازار، حاضر هستند بدون دریافت سودي از خریدار و فروشنده این سرویس را ارائه دهند. یعنی
آن ها ممکن است محصول را عینا با همان قیمت داروخانه آنلاین به فروش برساند. با این همه اما سال هاست تلاش آن ها براي

 
دریافت مجوز از سوي سازمان غذا و دارو به جایی نرسیده است. 

 
نمایندگان سازمان غذا و دارو چه می گویند؟ 

بعد از بالا گرفتن این کشمکش بین پلتفرم هاي فروش آنلاین و سازمان غذا و دارو، آرش انیسیان، مدیرکل اقتصاد سلامت سازمان
نظام پزشکی، در آخرین نشست کارگروه حمایت از کسب وکار گفت: اگر درخواست پلتفرم ها تنها منوط به هم رسانی است، با آن
موافقیم. اما باید به صورت شفاف امکان عرضه مکمل ها را از طریق پلتفرم ها مهیا کنیم و در این مسیر روند قیمت گذاري و عرضه

 
باید قانونی و با نظارت کامل انجام شود. 

باقري، نماینده اداره کل امور فرآورده هاي طبیعی، سنتی و مکمل سازمان غذا و دارو هم با اشاره به تبصره 3 ماده 3 قانون مربوط به
مقررات امور پزشکی، دارویی، مواد خوردنی و آشامیدنی گفت: کلیه فرآورده هاي تقویتی، تحریک کننده، ویتامین ها، و غیره جزء

 
اقلام دارویی محسوب شده و هر مقرراتی که بر دارو حاکم است، بر مکمل ها هم حاکم خواهد بود. 

در کنار این ها نوشین محمدحسینی، مدیرکل نظارت و پایش مصرف فرآورده هاي سلامت سازمان غذا و دارو با بیان این مطلب که
سازمان غذا و دارو مخالف تسهیل دسترسی به فرآورده هاي سلامت نیست، گفت: آنچه اهمیت دارد عرضه دقیق دارو با رعایت کلیه
استانداردهاست. باید امکان رصد درخواست هاي ثبت شده براي دارو یا انواع مکمل ها در پلتفرم ها فراهم باشد. دغدغه سازمان

 
نگهداري و حمل اصولی داروست. 

بنابراین تا اینجا نباید مشکلی براي عرضه کالاهاي سلامت بر بستر پلتفرم هایی مانند دیجی کالا و اسنپ دکتر وجود داشته باشد.
چراکه این پلتفرم ها در حال حاضر قصد عرضه مستقیم این کالاها و یا حتی نگهداري آن ها را ندارند؛ بلکه آن ها صرفا می خواهند

 
در نقش به هم رسان میان داروخانه هاي داراي مجوز فروش آنلاین و متقاضی دارو عمل کنند. 

با این حساب مشکل کجاست که سازمان غذا و دارو بر مخالف خوانی خود با این موضوع پافشاري داشته و نه تنها به دستورالعمل
قبلی خود براي فروش آنلاین مکمل هاي غذایی غیر دارویی (که بر مبناي آن مجوز فروش آنلاین به 213 داروخانه صادر شده است)

 
پایبند نیست، بلکه اقدامی براي صدور دستورالعمل جدید نمی کند؟ 



 
تعارض منافع؛ دلیل مخالفت سازمان غذا و دارو 

محسن عامري معتقد است ریشه این مخالفت را باید در تعارض منافع جستجو کرد. به گفته او اگر اقتصاد دیجیتال به حوزه سلامت
وارد شود موضوع کنترل بازار ( و نه کنترل سلامت) از نفوذ برخی دست اندرکاران غذا و دارو خارج می شود و آنها انحصار خود در
ارائه مجوز، کنترل فروش و قیمت گذاري را از دست خواهند داد. به همین دلیل هم از حدود 13 هزار داروخانه فقط 213 مورد مجوز

 
فروش آنلاین دارند. 

البته گزارش دیوان محاسبات از تفریغ بودجه سال 99 هم موید این سخنان عامري است. چه آنکه دیوان محاسبات در بخشی از
گزارش خود به موضوع تعارض منافع در صدور مجوزها از جمله مجوزهاي مربوط به داروخانه اشاره و تاکید کرده که موسس بیش از
هزار داروخانه در کشور از کارکنان بخش دولتی یا کارمندان شاغل در بخش هاي حاکمیتی سیاست گذاري و صدور مجوز و نظارت بر

 
امور دارو هستند! 

بررسی هاي دیوان محاسبات نشان می دهد از حدود 13 هزار داروخانه فعال، مؤسس 812 داروخانه از کارکنان بخش دولتی و
نهادهاي عمومی غیردولتی بوده و مؤسس 221 داروخانه هم از کارمندان شاغل در پست هاي حاکمیتی سیاست گذاري، صدور مجوز
و نظارت بر امور دارو است. همچنین تعداد 177 نفر از شاغلان بخش دولتی نیز به عنوان مسئول فنی در سایر داروخانه ها اشتغال

 
دارند که 66 نفر از آنها از پرسنل شاغل در دستگاه هاي حاکمیتی هستند. 

 
چه کسانی از فضاي خاکستري نفع می برند؟ 

به گفته عامري سازمان غذا و دارو یک فضاي خاکستري ایجاد کرده که با بلاتکلیف گذاشتن موضوع، فقط به نفع افراد به خصوصی
انحصار ایجاد می کند. چرا که در این فضا نه داروخانه جدیدي می تواند مجوز فروش آنلاین دریافت کند و نه پلتفرم آنلاینی می تواند
وارد بازار فروش مکمل هاي غذایی غیردارویی شود.این در حالی است که در پنجاهمین جلسه شوراي عالی هماهنگی اقتصادي در
سال 99، به پیشنهاد وزارت بهداشت تعمیم قواعد و روش هاي تجارت الکترونیکی در خصوص فروش و تحویل دارو مصوب شد، ولی

 
حالا سازمان غذا و دارو رویه اي کاملا عکس این مصوبه را در پیش گرفته است. 

 
استنکاف از مصوبات کمیته حمایت از کسب وکار و هیات مقررات زدایی 

11 اسفندماه سال 99 در کمیته حمایت از کسب وکار با حضور نمایندگان روساي قواي سه گانه مصوب شد که سازمان غذا و دارو
ظرف مدت یک هفته پیش نویس اولیه ""ضوابط جدید فروش اینترنتی فراورده هاي سلامت غیردارویی"" را تهیه و به دبیرخانه

 
کمیته ارسال کند. 

قبل تر هم در هیات مقرارت زدایی و بهبود محیط کسب وکار مصوبات دیگري وجود داشت که سازمان غذا و دارو باید هرچه زودتر
برخی رویه هاي خود را را اصلاح کند. اما این اتفاق هرگز نیفتاد و به گفته عامري سازمان غذا و دارو با وجود پیگیري هاي مختلف از

 
سوي دبیرخانه کمیته و معاونت حقوقی ریاست جمهوري، این پیش نویس را تاکنون تهیه نکرده است. 

عامري می گوید این سازمان تنها در 21 تیرماه امسال آیین نامه فعالیت سامانه هاي حوزه سلامت (دیجیتال) را براي دبیرخانه کمیته
حمایت از کسب وکار ارسال کرده که ارتباط مشخصی هم با مطالبات مطرح شده در نشست هاي کمیته و خواسته هاي بخش

 
خصوصی ندارد. 

حالا باید منتظر ماند و دید سازمان غذا و دارو بالاخره از مصوبات کمیته حمایت از کسب وکار و هیات مقرارت زدایی تمکین کرده و



دستورالعمل جدید فروش اینترنتی فرآورده هاي غیردارویی سلامت را خواهد نوشت یا همچنان با اصرار بر تداوم فضاي بلاتکلیف
موجود بر صیانت از منافع گروه خاصی تاکید خواهد کرد.



کارگاه تولید سفال ملکان 90 درصد پیشرفت دارد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1400/07/24

رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی ملکان گفت: ساخت و تجهیز کارگاه صنایع دستی تولید سفال و
مجسمه این شهر 90 درصد پیشرفت فیزیکی دارد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از تبریز،خادمی رئیس اداره میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی ملکان گفت: با توجه به صدور
مجوز تاسیس و پیشرفت مناسب کارگاه تولید سفال ملکان
که از سوي شرکت تعاونی داش یونار روستاي ملاسراب
ایجاد شده است، به زودي و با حضور مدیران استانی و

 
مسئولان شهرستان افتتاح و به بهره برداري می رسد. 

او حمایت از تعاونی هاي نوپا و ترویج آموزش صنایع دستی را جزو اولویت هاي میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري ملکان

 
برشمرد که با همکاري مدیریت تعاون، کار و رفاه اجتماعی شهرستان براي ترویج این صنایع فعال و تقویت می شود. 

خادمی ادامه داد: توسعه همکاري هاي دو جانبه بین این دو نهاد در راستاي حمایت از طرح هاي تعاونی سرمایه گذاري در حوزه

 
گردشگري و صنایع دستی به انجام می رسد. 

او گفت: با توجه به ظرفیت هاي بالقوه شهرستان ملکان در حوزه طرح هاي اشتغال روستایی و حمایت و استقبال سرمایه گذاران در
این زمینه، اعتبارات مشاغل خانگی و اعتبارات توسعه روستایی فرصت شکوفایی و خودکفایی فعالان صنایع دستی را فراهم کرده است.

خادمی اضافه کرد: در آینده نزدیک نمایشگاه توانمندي هاي حاصل از ظرفیت هاي مشاغل خانگی با همکاري مشترك اداره تعاون،
کار و رفاه اجتماعی در محل نمایشگاهی اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان ملکان برگزار خواهد شد.



بخت بسته فروش صنایع دستی باز می شود

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1400/07/24

عضو شوراي شهر شیراز گفت: با حمایت شورا و دیگر سازمان ها و اختصاص فضا هاي شهري براي ارائه محصولات صنایع
دستی، بخت بسته این صنایع باز شده و بازار فروش آن رونق می یابد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شیراز، افسانه خواست خدایی نایب رئیس کمیسیون
فرهنگی، اجتماعی و فرهنگی شوراي شهر شیراز در حاشیه
بازدید از نخستین مرکز کارآفرینی و اشتغال هنر هاي
سنتی و صنایع دستی شیراز با بیان اینکه استان فارس و
شهر شیراز مزین به گنجینه و میراث معنوي بزرگی از هنر
هاي سنتی و صنایع دستی فاخر است، بر حفظ و ترویج

 
این هنر ها تاکید کرد. 

او، ایجاد بستر مناسب براي کمک به حفظ و ترویج رشته
هاي مهم صنایع دستی و جلوگیري از منسوخ شدن آن ها

 
و حمایت از صاحبان صنایع، حرف و استادکاران و ایجاد فضاي آموزشی را از جمله اهداف راه اندازي این مرکز برشمرد. 

عضو هیات رئیسه شوراي شهر شیراز همچنین با اشاره به حضور اساتید برجسته هنر هاي سنتی در این مرکز عنوان کرد: کارگاه هاي
آموزشی و تولیدي کاشی هفت رنگ، گچبري سنتی، پیکر تراشی، تابلو فرش، منبت، مشبک، خاتم سازي، جوك، خوشنویسی، نقاشی
و نگارگري در این مرکز فعالیت دارند که با حمایت از این هنر هاي دستی و سنتی می توان در راستاي فروش این محصولات و کسب

 
درآمد مناسب براي صاحبان این حرف گام نهاد. 

مهدي نصیري، ناظر شورا در منطقه 2 شهرداري شیراز نیز در این بازدید با اشاره به اهمیت بازار فروش محصولات گفت: در نظر داریم

 
بوستان هاي منطقه 2 شهرداري شیراز را به فضایی براي ارائه محصولات صنایع دستی اختصاص دهیم. 

مرتضی جعفري، معاون فرهنگی شهردار شیراز نیز گفت: ساختمان این مرکز مدت هاي زیادي بلا استفاده رها شده که اکنون پس از
احیا، بازسازي و تجهیز، به محلی براي استقرار هنرمندان صنایع دستی شیراز و فرصتی براي کارآفرینی و اشتغال زایی زنان سرپرست

 
خانوار تبدیل شده است. 

رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداري شیراز افزود: این مرکز به همت سازمان فرهنگی شهرداري با همکاري بخش
خصوصی به عنوان کارگاه تولید و آموزش در محله شاهداعی االله راه اندازي شده است.



طرح سنجش استعدادهاي شغلی در دانشگاه علامه اجرا می شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1400/07/24

طرح سنجش استعدادهاي شغلی براي کلیه ورودي هاي جدید مقطع کارشناسی دانشگاه علامه طباطبایی از 25 مهر تا 10
آبان اجرا می شود.

طرح سنجش استعدادهاي شغلی براي کلیه ورودي هاي
جدید مقطع کارشناسی دانشگاه علامه طباطبایی از 25

 
مهر تا 10 آبان اجرا می شود. 

به گزارش خبرنگار مهر، این طرح به همت مرکز کارآفرینی
و هدایت شغلی دانشگاه علامه طباطبایی و با همکاري
واحد فناور یکی از شرکت هاي مستقر در مرکز رشد
دانشگاه علامه طباطبایی و با هدف سنجش استعدادها،
علایق شغلی، ایجاد پروفایل، کارنامه استعدادهاي شغلی

 
براي کلیه دانشجویان ورودي جدید به اجرا در می آید. 

علاوه بر سنجش شاخص هاي سلامت روان و جسمی که پیش از این در فرایند ثبت نام دانشجویان ورودي جدید انجام می شد، با

 
اجراي این طرح از سال جدید، کلیه دانشجویان، کارنامه استعدادهاي شغلی نیز دریافت خواهند کرد. 

قرار است مرکز کارآفرینی و هدایت شغلی دانشگاه از این نتایج براي ترسیم برنامه مسیر شغلی آینده دانشجویان، ارائه مشاوره هاي
شغلی- تحصیلی و نیز برگزاري دوره هاي مهارت آموزي، جهت بالا بردن آمادگی دانشجویان براي ورود به بازار کار و کارآفرینی

استفاده کند.



افتتاح مرکز کسب و کار خانگی محصولات خانگی نازخاتون در محله مظاهري
منطقه 15

منبع: اکونا پرسشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1400/07/24

مرکز کسب و کار خانگی نازخاتون در منطقه 15 با هدف توانمندسازي اجتماعی- اقتصادي بانوان محله افتتاح شد.

 
مرکز کسب و کار خانگی نازخاتون در منطقه 15 با هدف توانمندسازي اجتماعی- اقتصادي بانوان محله افتتاح شد. 

به گزارش اکونا پرس، به نقل از اداره ارتباطات و امور بین الملل
سازمان نوسازي شهر تهران، کاوه حاجی علی اکبري از مرکز
کسب و کار خانگی نازخاتون که به همت دفتر توسعه محله
شوش، مظاهري و مطهري در منطقه 15در قالب برنامه تشکیل
نهاد مدیریت جمعی (یکی از پروژه هاي اجتماع محور در این
محله) راه اندازي شده، بازدید کرد و در جریان این بازدید ضمن
تشکر از زحمات دفتر توسعه محله، یادآور شد: این اقدام که در
حوزه توانمندسازي اجتماعی-اقتصادي بانوان محله صورت
پذیرفته، بعد از تلاش هاي دوساله دفتر با ظرفیت سنجی و

 
امکان سنجی تشکیل گروه هاي کسب وکار خانگی در این محله و با حمایت صندوق کارآفرینی امید به ثمر نشسته است. 

مدیرعامل سازمان نوسازي شهر تهران با بیان این که مرکز کسب و کار خانگی نازخاتون در حال گسترش فعالیت هاي خود در زمینه
تولید محصولات و بازاریابی است، عنوان کرد: در حال حاضر گروه 18 نفره اي متشکل از بانوان ساکن محله و علاقمند در حوزه تولید

 
محصولات خانگی در این مرکز به صورت متمرکز فعال هستند و محصولات خانگی خود را به صورت روزانه تحویل مشتري می دهند. 

علی اکبري همچنین از راه اندازي مرکز آموزش کودکان کار در محدوده کوه گچی به همت دفتر توسعه محله و باحمایت شهرداري
منطقه خبر داد و تصریح کرد: این مرکز در طبقه فوقانی مسجد علی ابن ابی طالب (ع) مستقر شده و در حال آموزش 40 دانش آموز

 
است. 

مدیرعامل سازمان نوسازي شهر تهران از پروژه مشارکتی کوچه هاي طوطی و صفایی که در قالب اقدامی متمرکز با مشارکت ساکنان
به اجرا رسیده نیز بازدید به عمل آورد و در این بازدید گزارشی از سوي مدیر دفتر توسعه محله در خصوص آخرین اقدامات صورت

گرفته براي امکان سنجی و توسعه مجموعه اوراق چی هاي محور فداییان اسلام ارائه شد.



اعلام نظرات شوراي نگهبان درباره آخرین مصوبات مجلس

منبع: بازار کارشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1400/07/24

سخنگوي شوراي نگهبان نظرات این شورا درباره آخرین مصوبات مجلس را اعلام کرد.

 
سخنگوي شوراي نگهبان نظرات این شورا درباره آخرین مصوبات مجلس را اعلام کرد. 

 
به گزارش ایسنا، آخرین نظرات شوراي نگهبان به شرح زیر است: 

 
"لایحه واگذاري مالکیت مربوط به تأسیسات آب و فاضلاب 

که با اصلاحاتی در جلسه مورخ پنجم مرداد ماه هزار و چهارصد به تصویب مجلس شوراي اسلامی رسیده است؛ در جلسه مورخ
1400/05/14 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت و با توجه به اصلاحات به عمل آمده مغایر با موازین شرع و قانون اساسی

 
شناخته نشد. 

 
طرح جهش تولید مسکن 

که با اصلاحاتی در جلسه مورخ هفدهم مرداد ماه یکهزار و چهارصد به تصویب مجلس شوراي اسلامی رسیده است؛ در جلسه مورخ
1400/06/03 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت و با توجه به اصلاحات به عمل آمده مغایر با موازین شرع و قانون اساسی

 
شناخته نشد. 

 
طرح استفساریه بند "ز" تبصره (1) قانون بودجه سال 1400 کل کشور 

که با اصلاحاتی در جلسه مورخ بیست و چهارم شهریور ماه یکهزار و چهارصد به تصویب مجلس شوراي اسلامی رسیده است؛ در
جلسه مورخ 1400/06/31 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت و با توجه به اصلاحات به عمل آمده مغایر با موازین شرع و

 
قانون اساسی شناخته نشد. 

 
لایحه اصلاح قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز 

که با اصلاحاتی در جلسه مورخ پنجم مرداد ماه یکهزار چهارصد به تصویب مجلس شوراي اسلامی رسیده است؛ در جلسه مورخ 20/

 
05/ 1400 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت و با توجه به اصلاحات به عمل آمده به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

 
1_ در ماده 17، موضوع الحاق ماده (2 مکرر) به قانون، 

1_1_ از این جهت که روشن نیست آیا قیود مذکور در ذیل تبصره 5 (علم و عمد) و تبصره 9 (قوه قاهره) در مورد موضوع مذکور در

 
صدر تبصره 5 نیز جریان دارد یا خیر، ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

2_1_ در تبصره 9، مجرم دانستن اشخاص طبق "ضوابط تعیینی شوراي پول و اعتبار"، مغایر اصول 36 و 85 قانون اساسی شناخته

 
شد. 



2_ در ماده 47، موضوع اصلاح ماده (56) قانون، تبصره 2 از این جهت که در صورت اثبات مالکیت پس از صدور راي بدوي و گذشت

 
موعد مذکور، تکلیف روشن نشده است، ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
تذکر: 

_ در ماده 18، موضوع اصلاح ماده (3) قانون، عبارت "سایر دستگاه هاي ... جز در موارد نیاز به اذن رهبري نیز موظف به همکاري با

 
ستاد می باشند" به این شکل اصلاح گردد "سایر دستگاه هاي ... با اذن رهبري موظف به همکاري ..." 

 
طرح ساماندهی صنعت خودرو 

که با اصلاحاتی در جلسه مورخ بیست و چهارم شهریور ماه یکهزار و چهارصد به تصویب مجلس شوراي اسلامی رسیده است؛ در
جلسه مورخ 1400/06/31 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت و با توجه به اصلاحات به عمل آمده به شرح زیر اعلام نظر

 
می گردد: 

 
1_ در ماده 4، عبارت "واردات بدون انتقال ارز" ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

2_ در تبصره 3 این ماده، اطلاق "سایر مقررات" از این جهت که آیا مقررات شامل موارد قانونی نیز می شود یا خیر و از این جهت که

 
منظور از تعیین آن توسط وزارت، تصویب توسط وزیر است یا خیر، ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

3_ با توجه به نامه شماره 0101/101182 مورخ 27/ 06/ 1400 رئیس هیأت عالی نظارت بر حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام
که عیناً به پیوست ارسال می گردد، در خصوص مغایرت این مصوبه با سیاست هاي کلی نظام، مصوبه در موارد مذکور در نامه، مغایر

 
بند 2 اصل 110 قانون اساسی شناخته شد. 

 
طرح پشتیبانی و رفع موانع تولید کشاورزي 

مصوب جلسه مورخ بیست و چهارم شهریور ماه یکهزار و چهارصد مجلس شوراي اسلامی در جلسات متعدد شوراي نگهبان مورد بحث

 
و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

 
1 - در ماده 1، 

1-1 - در تبصره 5، عبارت "ازجمله تضمینی و توافقی" از این حیث که شامل موارد دیگر قیمت گذاري نیز می شود یا خیر ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

1-2- در تبصره 6، اطلاق اعطاي صلاحیت تصویب "مقررات صادرات و واردات کالاهاي کشاورزي" به شوراي قیمت گذاري و اتخاذ
سیاست هاي حمایتی محصولات اساسی کشاورزي نسبت به مواردي که ماهیت تقنینی دارد، مغایر اصل 85 قانون اساسی شناخته

 
شد. 

2- تبصره 1 ماده 2، از این حیث که راه اندازي "سامانه یکپارچه اطلاعات تولید و عرضه کالاهاي کشاورزي" داراي بار مالی بوده و



 
پیش بینی اعتبارات مورد نیاز در بودجه سنواتی، تأمین کننده بار مالی محسوب نمی شود، مغایر اصل 75 قانون اساسی شناخته شد. 

3- تبصره 4 ماده 3، با عنایت به وجود شوراي شهرستان، به جهت روشن نبودن وظایف "شوراي پشتیبانی و رفع موانع تولید
کشاورزي استان" و ارتباط این وظایف با وظایف "شوراي پشتیبانی و رفع موانع تولید کشاورزي" در شهرستان، ابهام دارد؛ پس از رفع

 
ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

4- بند (ب) ماده 4 از جهت روشن نبودن نحوه تصمیم گیري و تأیید مصوبات "کارگروه ملی نهاده هاي فناورانه کشاورزي" ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

5- در ماده 6، ماده 63 اصلاحی قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت (2)، به دلیل داشتن بار مالی و

 
عدم پیش بینی طریق جبران آن مغایر اصل 75 قانون اساسی شناخته شد. 

 
6- در ماده 8، 

6-1 - در تبصره به این دلیل که اطلاق چگونگی و نحوه تشکیل اتحادیه هاي فراگیر کشوري و اساسنامه آن ها مشتمل بر امور داراي

 
ماهیت تقنینی است، تصویب آن از سوي وزیر کشاورزي، مغایر اصل 85 قانون اساسی شناخته شد. 

6-2 - تبصره این ماده از این جهت که آیا مصوبات کارگروه ساماندهی تشکل هاي صنفی کشاورزي و منابع طبیعی درخصوص

 
بندهاي (2) و (3) باید به تأیید وزیر جهادکشاورزي برسد یا خیر، ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
7- در ماده 11، 

7-1 - موضوع اصلاح تبصره 4 ماده 1 قانون حفظ کاربري اراضی زراعی و باغ ها مصوب 1374/03/31 با اصلاحات و الحاقات بعدي،
به جهت اینکه چارچوب و ضوابط لازم جهت موارد مقرر در تبصره اصلاحی و همچنین مصادیق "سایر نیازها و تولیدات بخش

 
کشاورزي" را ارائه نداده است، داراي ابهام می باشد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

7-2 - ذیل تبصره 4 مزبور مبنی بر برخورداري شهرك هاي کشاورزي و دامپروري غیردولتی از همه مزایاي شهرك هاي دولتی به
دلیل افزایش هزینه هاي عمومی داراي بار مالی بوده و از این جهت که محل تأمین آن مشخص نشده است، مغایر اصل 75 قانون

 
اساسی شناخته شد. 

 
8- در ماده 12، 

8-1 - تبصره 4 از این حیث که مشخص نیست آیا رأي کمیسیون استانی از سوي قاضی صادر می شود یا خیر، داراي ابهام است؛ پس

 
از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

8-2 - تبصره 4 از این جهت که مشخص نیست آیا آراء قطعی این کمیسیون ها نزد مراجع قضایی قابل اعتراض است یا خیر، ابهام

 
دارد، پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 



 
9- در ماده 13، 

9-1 - بند (پ) به جهت اینکه مشخص نشده مقصود از مجوزهاي صادره از سوي "سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی"

 
کدام مجوزها است، ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

9-2 - جزء 3 بند (پ) از این جهت که مشخص نیست مقصود از "خدمات لازم" کدام خدمات است، ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام
اظهارنظر خواهد شد. همچنین پروانه هاي صادره از سوي سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی مبنیاً ابهام مقرر در جزء

 
1-9 این نظر، ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

10 - اطلاق حکم مقرر در ماده 14 و تبصره آن مبنی بر انتقال قطعی اراضی دولتی برخلاف نظام اداري صحیح بوده و لذا مغایر بند

 
10 اصل 3 قانون اساسی شناخته شد. 

 
تذکرات: 

1- باعنایت به اینکه در جزء 2 بند (ب) ماده 1، رئیس سازمان سرمایه گذاري و تجارت کشاورزي ایران به عنوان "دبیر" ستاد تنظیم
بازار کشاورزي معرفی شده است و علی الاصول حضور دبیر در نهادهاي شورایی شخصاً و بدون امکان تفویض موضوعیت دارد، امکان

 
حضور معاون ذي ربط و تام الاختیار وي براساس تبصره 2 همین ماده صحیح نیست. 

2- در بند (الف) ماده 4، عنوان "سازمان توسعه، آموزش و ترویج کشاورزي" به "سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزي" اصلاح

 
شود. 

 
3- در صدر بند (ب) ماده 4 عبارت "تعیین می گردد" به عبارت "را بر عهده دارد" اصلاح شود. 

 
4- در تبصره ماده 5 ماهیت صندوق هاي موضوع این تبصره از جهت دولتی یا غیردولتی بودن مشخص گردد. 

 
5- در ذیل ماده 10 تکلیف تأیید و ابلاغ دستورالعمل موضوع این ماده مشخص گردد. 

 
6- در ماده 14 عبارت "مناطق ویژه ایجاد اقتصادي مصوب" به عبارت "مناطق ویژه اقتصادي مصوب" اصلاح شود. 

 
طرح جوانی جمعیت و حمایت از خانواده 

که با اصلاحاتی بر اساس اصل 85 قانون اساسی در جلسه مورخ بیست و سوم شهریور ماه یکهزار و چهارصد به تصویب کمیسیون
مشترك رسیده است، در جلسه مورخ 21/ 07/ 1400 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می

 
گردد: 

1- ماده(52) از این جهت که آیا حکم ماده شامل ضرر یا حرج بعد از زایمان نیز می شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر

 
خواهد شد. 



 
2- تبصره "3" ماده (53) از این جهت که آیا شامل ضرر روانی نیز می شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
تذکرات: 

 
1- در تبصره "2" ماده (3) عبارت "بر اساس موازین قانونی ارث به ورثه متوفی" جایگزین عبارت "به ورثه" شود. 

2- ردیف "15" از تذکرات سابق شورا مبنی بر ذکر عنوان کامل "قانون برنامه ششم توسعه اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی جمهوري

 
اسلامی ایران"، درخصوص مواد (4)، (16) و (23) باقی است. 

 
3- در تبصره "5" ماده (7) کلمه "وزارت" بعد از عبارت "وزارتخانه هاي علوم، تحقیقات و فناوري و" حذف شود. 

 
4- ردیف "1-4" از تذکرات سابق شورا در خصوص ابلاغ مصوبه هیات وزیران از سوي رئیس جمهور، باقی است. 

 
5- در تبصره "3" ماده (61) عبارت "ماده فوق الذکر" به عبارت "حکم این ماده" اصلاح شود. 

 
اصلاح اساسنامه سازمان فناوري اطلاعات ایران 

مصوب جلسه مورخ بیستم تیر ماه یکهزار چهارصد هیأت وزیران در جلسه مورخ 1400/07/21 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی

 
قرار گرفت که مغایر با موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد. 

 
اصلاح اساسنامه شرکت مادر تخصصی سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران 

مصوب جلسه مورخ بیست و چهارم مرداد ماه یکهزار چهارصد هیأت وزیران در جلسه مورخ 1400/07/21 شوراي نگهبان مورد بحث و

 
بررسی قرار گرفت که مغایر با موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد. 

 
اساسنامه صندوق کارآفرینی امید 

که با اصلاحاتی در جلسه مورخ بیست و هشتم شهریور ماه یکهزار و چهارصد به تصویب هیأت وزیران رسیده است؛ در جلسه مورخ
1400/07/21 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که با توجه به اصلاحات به عمل آمده مغایر با موازین شرع و قانون

 
اساسی شناخته نشد. 

 
اساسنامه صندوق بیمه حوادث طبیعی ساختمان 

مصوب جلسه مورخ ششم تیر ماه یکهزار چهارصد هیأت وزیران در جلسه مورخ 1400/06/03 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار

 
گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ در ماده 1، ارجاع به قانون تأسیس بیمه مرکزي ایران و بیمه گري مصوب 1350، با توجه به این که برخی مواد این قانون داراي

 
ایراد شرعی است، خلاف موازین شرع شناخته شد. 



2_ در بند 13 ماده 9، اعطاي اختیار اتخاذ تصمیم درباره مطالبات مشکوك الوصول به هیأت امناي صندوق، از این جهت که آیا

 
تصمیم گیري در این مورد با رعایت قوانین و مقررات است یا خیر، ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

3_ در ماده 14، بند 6 با توجه به عدم وجود مجمع عمومی در ارکان صندوق براساس ماده 5 اساسنامه، ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام

 
اظهارنظر خواهد شد. 

 
4_ در تبصره ماده 15، عدم ذکر شرط وثاقت و امانت نسبت معاونان و مدیران مفوض الیهم، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
تذکرات: 

 
1_ بند 17 ماده 14، نیازمند اصلاح عبارتی است. 

 
2_ در تبصره 2 ماده 27، عبارت "به رییس هیأت امنا برسد" به عبارت "به تأیید رییس هیأت امنا برسد" اصلاح گردد. 

 
اساسنامه بانک سپه 

مصوب جلسه مورخ بیست و دوم فروردین ماه یکهزار چهارصد هیأت وزیران در جلسات متعدد شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی

 
قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ در بند 22 ماده 4، در پذیرش قیمومت و وصایت توسط بانک، از این جهت که مشخص نیست منظور این است که خود شخص
حقوقی وصی و قیم قرار گیرد یا نماینده اي (شخص حقیقی) از سوي شخص حقوقی براي این امر مشخص خواهد شد، ابهام دارد؛

 
پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

2_ در ماده 7، با توجه به نظر رهبر معظم انقلاب اسلامی پیرو گردشکار ارسالی، ترکیب مجمع، مغایر اصل 57 قانون اساسی شناخته

 
شد. 

 
3_ در ماده 11 ، 

1_3_ بند 7، در خصوص تصویب ساختار کلان بانک و سقف پست هاي سازمانی توسط مجمع عمومی، مغایر اصل 126 قانون

 
اساسی شناخته شد. 

2_3_ تبصره، نسبت به بندهاي غیر مندرج در تبصره از حیث نامشخص بودن مفوَّض الیه و شرایط تفویض ابهام دارد؛ پس از رفع

 
ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
4_ در بند 2 ماده 14، اعطاي اختیار کاهش یا افزایش سرمایه به مجمع عمومی، مغایر اصل 85 قانون اساسی شناخته شد. 

 
5_ ماده 18 ، 



1_5_ با توجه به نظر رهبر معظم انقلاب اسلامی پیرو گردش کار ارسالی، ترکیب اعضاي هیأت مدیره، مغایر اصل 57 قانون اساسی

 
شناخته شد. 

 
2_5_ از جهت عدم ذکر شرط اسلام و ایمان براي اعضاي هیأت مدیره، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
6_ در ماده 23، نصاب تصمیم گیري با حداقل سه رأي موافق، مغایر بند 10 اصل سوم قانون اساسی شناخته شد. 

 
7_ در ماده 25، عدم ذکر شرط اسلام، ایمان، وثاقت و امانت در مورد اعضاي هیأت عامل بانک، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

8_ در ماده 26، اعطاي اختیار ارجاع دعاوي به داوري و صلح آنها به هیأت عامل بانک، از این جهت که اصل 139 قانون اساسی

 
رعایت خواهد شد یا خیر، ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

9_ ماده 31، از این جهت که افراد مأمور به انجام این کار، شرط اسلام و ایمان دارند یا خیر، ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر

 
خواهد شد. 

 
تذکرات: 

 
1_ در تبصره ماده 15، عبارت "ظرف شش ماه از پایان دوره" به عبارت "ظرف شش ماه قبل از پایان دوره" اصلاح گردد. 

 
2_ در تبصره ماده 21، واژه "عهد" به "عهده" تغییر یابد. 

 
3_ در ماده 25، واژه "قایم مقام" به "قائم مقام" اصلاح گردد. 

 
4_ در ماده 31، بعد از عبارت "بازرس قانونی بانک" ویرگول گذاشته شود. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803169 مورخ 1398/11/26؛ 

موضوع بند 4 نامه شماره 12/605 - 26/ 5/ 1398 معاون قضایی دادگستري کل استان تهران در خصوص دریافت الکترونیکی تمبر
مالیاتی وکلاء، در جلسه مورخ 1400/04/13 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر

 
می گردد: 

_ چنانچه تمبرهاي کاغذي که در بند مورد شکایت امر به عدم قبول آنها شده است، از جهت قانونی واجد اعتبار باشند، بند مورد

 
شکایت خلاف شرع شناخته شد. 



 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9802169 مورخ 1398/09/04؛ 

موضوع تبصره 2 ماده 48 شیوه نامه فنی و اجرایی ضوابط و شرایط بهره برداري از مراتع کشور، در جلسه مورخ 1400/04/13 فقهاي

 
معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ اطلاق تبصره 2 مورد شکایت نسبت به مواردي که اقلیت محروم از پروانه چرا نسبت به مشمولین تبصره و یا اشخاص ثالث داراي

 
مرجحات ملزمه اي باشند و این امر موجب عدم تدبیر صحیح امور باشد، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803865 مورخ 1399/01/24؛ 

موضوع تبصره 2 ماده 48 شیوه نامه فنی و اجرایی ضوابط و شرایط بهره برداري از مراتع کشور مصوب سازمان جنگل ها، مراتع و
آبخیزداري کشور، در جلسه مورخ 1400/04/13 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام

 
نظر می گردد: 

_ اطلاق تبصره 2 مورد شکایت نسبت به مواردي که اقلیت محروم از پروانه چرا نسبت به مشمولین تبصره و یا اشخاص ثالث داراي

 
مرجحات ملزمه اي باشند و این امر موجب عدم تدبیر صحیح امور باشد، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804084 مورخ 1399/04/08؛ 

موضوع بخشنامه شماره 115917/655 - 1397/12/11 سازمان غذا و دارو درخصوص نحوه اولویت بندي متقاضیان تأسیس داروخانه،

 
در جلسه مورخ 1400/04/15 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ بخشنامه مورد شکایت خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 



 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804303 مورخ 1399/04/08؛ 

موضوع بند 2 مصوبه شماره 112608/97 - 1397/11/29 سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران، در جلسه مورخ

 
1400/04/15 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ در صورتی که تفکیک صنف خرازي فروشان براساس ضرورت یا مصلحت ملزمه اي باشد و مرجع وضع مصوبه مورد شکایت،
صلاحیت وضع را داشته است؛ مصوبه خلاف شرع شناخته نشد اما چنانچه ضرورت یا مصلحت ملزمه اي بر تفکیک صنف یاد شده و
تشکیل صنف جدید وجود نداشته است، اطلاق مصوبه مورد شکایت نسبت به اشخاصی که براساس پروانه هاي کسب و کار صادره
پیشین، ذیل صنف خرازي فروشان، مجاز به عرضه محصولات آرایشی، بهداشتی و عطریات بوده اند و با تصویب مصوبه جدید، از عرضه

 
محصولات مذکور منع می شوند، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900110 مورخ 1399/04/08؛ 

موضوع کل بخشنامه شماره 400/57865 - 1400/10/20 وزارت راه و شهرسازي در خصوص شرایط انجام رایگان خدمات مهندسی
در ساختمان هاي مساجد، مدارس، اماکن خیریه و ...، در جلسه مورخ 17/ 04/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و

 
بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبه مورد شکایت خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9701415 مورخ 1397/11/10؛ 

موضوع بخشنامه شماره3200/87 - 1387/09/05 ستاد نظارت و پیگیري پرونده هاي موضوع اصل 49 قانون اساسی، در جلسه مورخ

 
1400/04/17 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ متن مستند تاییدیه مذکور در بخشنامه مورد شکایت رویت نشد و لازم است دیده شود، اما حسب ضوابط شرعی، نفی امکان طرح

 
دعاوي اشخاص ثالث، از موارد خلاف بیَّن شرع منصرف است. 



 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900675 مورخ 1399/06/05؛ 

موضوع ماده 15 تعرفه عوارض محلی شوراي اسلامی شهرستان کلاله در سال 1398 در خصوص عوارض ارزش افزوده اراضی و املاك
ناشی از اجراي طرح هاي توسعه شهري، در جلسه مورخ 1400/04/21 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت

 
که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ اطلاق مصوبه از جهت شمول بر مصادیقی که موجب سلب حق تظلم خواهی به واسطه محکومیت به پرداخت عوارض بیشتر به
صرف مراجعه مالکان به مراجع قضایی می شود و نیز در مصادیقی که میزان عوارض متعینه، متضمن اجحاف به مالکان اراضی است،

 
خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900170 مورخ 1399/04/31؛ 

موضوع بخشنامه 155/264862 – 1398/09/12 دانشگاه تهران در خصوص ممنوعیت استخدام اقوام و خویشاوندان درجه یک در
پردیس ها و دانشکده هاي دانشگاه تهران، در جلسه مورخ 1400/04/21 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت

 
که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ اطلاق مصوبه مورد شکایت در مواردي که مانع استخدام کارمندان یا اعضاي هیأت علمی در فروضی می شود که ضرورتی در

 
استخدام آنها براي دانشگاه وجود دارد، خلاف شرع شناخته شد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9702513 مورخ 10/10/ 1397؛ 

موضوع تعرفه شماره 504 - 97 مورخ 13/ 11/ 1396 شوراي اسلامی شهر خارگ در خصوص عوارض استفاده از خدمات عمومی
توسط اشخاص، در جلسه مورخ 22/ 04/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام

 
نظر می گردد: 

_ در صورتی که وضع عوارض مربوطه، براساس صلاحیت قانونی صورت گرفته باشد، مصوبه مورد شکایت خلاف موازین شرع شناخته



 
نشد. تشخیص موضوع از جهت قانونی، بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804120 مورخ 03/ 02/ 1399؛ 

موضوع کل دستور اداري شماره 50798/60/1000 - 23/ 9/ 1390 سازمان تأمین اجتماعی در خصوص اصلاح نحوه محاسبه
مستمري بیمه شدگان شاغل در دو کارگاه یا بیشتر یا همزمان، در جلسه مورخ 22/ 04/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد

 
بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبه مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900612 مورخ 06/ 05/ 1399؛ 

موضوع دستور اداري شماره 90/1000 مورخ 23/ 9/ 1390 درخصوص اصلاح نحوه محاسبه مستمري بیمه شدگان شاغل در دو
کارگاه یا بیشتر به صورت همزمان، در جلسه مورخ 22/ 04/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به

 
شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبه مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900669 مورخ 31/ 04/ 1399؛ 

موضوع کل بخشنامه شماره 696488 – 30/ 11/ 1398 سازمان برنامه و بودجه کشور در خصوص افزایش امتیازات فصل دهم قانون
مدیریت خدمات کشوري، در جلسه مورخ 31/ 04/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح

 
ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ بخشنامه مورد شکایت در صورتی که خلاف تعهد معتبري نباشد، خلاف شرع شناخته نشد. 



 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803194 مورخ 03/ 02/ 1399؛ 

موضوع عوارض تغییر کاربري، استقرار بنا و بهاي خدمات از مصوبه تعرفه عوارض و بهاي خدمات محلی سال 1398 شوراي اسلامی
شهر آمل، در جلسه مورخ 31/ 04/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می

 
گردد: 

_ در صورتی که مرجع وضع مصوبه، از لحاظ قانونی حق جعل عوارض در موارد مذکور را داشته و مقدار عوارض نیز متضمن اجحاف

 
نباشد، مصوبه مورد شکایت خلاف شرع نمی باشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803004 مورخ 03/ 02/ 1399؛ 

موضوع نامه شماره 476679/95 - 26/ 12/ 1395 اداره کل دفتر مدیریت خدمات بیمه سلامت، در جلسه مورخ 31/ 04/ 1400

 
فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ نامه مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد مگر اینکه خلاف تعهد معتبر سابق باشد که در صورت اختلاف، تشخیص آن با

 
مرجع قضایی است. تشخیص قانونی بودن موضوع شکایت برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804109 مورخ 07/ 02/ 1399؛ 

موضوع بند 5 و تبصره ذیل آن و بندهاي 17، 16 بخشنامه شماره 34975/29013/2901 مورخ 15/ 2/ 1398 اداره کل آموزش و
پرورش آذربایجان غربی، در جلسه مورخ 31/ 04/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل

 
اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبه مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن برعهده دیوان عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 



 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900294 مورخ 08/ 04/ 1399؛ 

موضوع بند (ب) تصویب نامه شماره 49083/ت 17065 ك مورخ 31/ 6/ 1375 وزراي عضو شوراي عالی مناطق آزاد تجاري، در

 
جلسه مورخ 31/ 04/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ مصوبه مذکور در صورتی که بر اساس موازین قانونی باشد، خلاف شرع شناخته نشد. اختلاف موضوعی (ناظر به رعایت شرایط

 
قانونی) و اصل قانونی بودن آن مربوط به مراجع ذي صلاح است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9802282 مورخ 04/ 09/ 1398؛ 

موضوع بند یک صورتجلسه مورخ 20/ 12/ 1367 کمیسیون ماده پنج شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران و مصوبه شماره
3341/96/4/ش - 3/3/1396 شوراي اسلامی شهر مشهد در خصوص تهاتر املاك واقع در مسیر طرح هاي توسعه شهري، در جلسه

 
مورخ 10/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ با توجه به اینکه در مصوبات مورد شکایت، به لزوم تنظیم صلحنامه به عنوان مقدمه اجراي مواد و احکام ذي ربط تصریح شده و

 
مقَوّم صلح، رضایت طرفین است، مصوبات مورد شکایت خلاف شرع شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9802784 مورخ 17/ 09/ 1398؛ 

موضوع قسمتی از ماده 18 مصوبه شماره 90 مورخ 2/ 11/ 1396 شوراي اسلامی شهر مشکین شهر، در جلسه مورخ 10/ 05/ 1400

 
فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبه مورد شکایت خلاف شرع دانسته نشد. تشخیص قانونی بودن آن برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 



 
عطف به نامه شماره 9803272 مورخ 06/ 03/ 1399؛ 

موضوع بخشنامه هاي شماره 441 - 2/20 - 21/ 6/ 1398 و 291 - 2/20 مورخ 2/ 5/ 1397 وزیر نفت در خصوص مدیریت و
کاهش هزینه ها در شرکت هاي تابعه صنعت نفت، در جلسه مورخ 10/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی

 
قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبه مورد شکایت خلاف شرع دانسته نشد. تشخیص قانونی بودن آن برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900119 مورخ 08/ 04/ 1399؛ 

موضوع بخشی از مصوبه 578606 - 1/ 4/ 1395 شوراي عالی اداري در خصوص دستورالعمل اجرایی شرایط عمومی و اختصاصی
نحوه انتخاب و انتصاب فرمانداران و بخشداران، در جلسه مورخ 10/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار

 
گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبه مورد شکایت خلاف شرع دانسته نشد. تشخیص قانونی بودن آن برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900014 مورخ 10/ 04/ 1399؛ 

موضوع کل بخشنامه شماره 10095- 31/ 2/ 1398 سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي کشور در خصوص شرایط تبدیل وضعیت
مستخدمین پیمانی به رسمی آزمایشی، در جلسه مورخ 10/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت

 
که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ مصوبه مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص صلاحیت قانونی مرجع مذکور در وضع مصوبه و قانونی بودن مفاد

 
مصوبه برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 



 
عطف به نامه شماره 9803374 مورخ 06/ 03/ 1399؛ 

موضوع بند 10 بخشنامه شماره 30222/ل - 15/ 8/ 1370 سازمان زمین شهري درخصوص شناسایی و تملک اراضی، در جلسه مورخ

 
16/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ تسري مقررات مذکور در قانون در خصوص تملک زمین هاي ملکی اشخاص، منوط به وجود شرایط مقرر در قانون، از جمله احصاء
شهرهاي موردنظر در فهرست موضوع ماده (9) قانون مربوطه است. از آنجا که عدم تطبیق اجراي بخشنامه مورد شکایت با قانون و

 
مقررات ذي ربط محل ایراد واقع شده است، بررسی آن در صلاحیت مراجع صالحه است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804304 مورخ 20/ 03/ 1399؛ 

موضوع تبصره هاي 5، 3 ماده 3 و ماده 6 تصویبنامه شماره 13073/ت54153هـ مورخ 4/ 10/ 1397 هیأت وزیران، در جلسه مورخ

 
16/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ تبصره ها و ماده مورد شکایت، فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900133 مورخ 06/ 05/ 1399؛ 

موضوع بند 13 ضوابط اجرایی بودجه مصوب سال 1394 جمعیت هلال احمر جمهوري اسلامی ایران، در جلسه مورخ 16/ 05/ 1400

 
فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبه مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع دانسته نشد. تشخیص قانونی بودن آن برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900295 مورخ 06/ 05/ 1399؛ 

موضوع 1_ بند الف-14 و بند 15 ضوابط بودجه سال 1391 جمعیت هلال احمر 2_ بند 12 ضوابط بودجه سال 1394 3_ نامه



شماره 31617/23/92 - 3/ 2/ 1392 معاون توسعه منابع انسانی و پشتیبانی جمعیت هلال احمر در خصوص تبدیل وضعیت
استخدامی کارکنان قرارداد کار معین 4_ صورتجلسه مورخ 21/ 1/ 1397 کمیته منابع انسانی جمعیت هلال احمر درخصوص تبدیل
وضعیت استخدامی کارکنان قرارداد کار معین 5_ بخشنامه شماره 8090/23/97 - 11/ 2/ 1397 دبیرکل جمعیت هلال احمر در
خصوص تبدیل وضعیت استخدامی کارکنان قرارداد کار معین، در جلسه مورخ 16/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد

 
بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبات مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900629 مورخ 05/ 06/ 1399؛ 

موضوع بند 7 مصوبه مورخ 22/ 6/ 1394 شوراي اسلامی آموزشی دانشگاه گیلان در خصوص زمان بندي اعمال آیین نامه هاي
مصوب دانشگاه، در جلسه مورخ 16/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام

 
نظر می گردد: 

 
_ در صورت رعایت مصالح در تصویب مقررات ذي ربط، مصوبه مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803708 مورخ 24/ 01/ 1399؛ 

موضوع 1_ کل دستورالعمل پرداخت مبنی بر عملکرد پزشکان و اعضاي هیأت علمی مصوب زمستان 1395 وزارت بهداشت، درمان و
آموزش پزشکی 2_ کل دستورالعمل پرداخت مبتنی بر عملکرد پزشکان درمانی و اعضاي هیأت علمی شاغل در بیمارستان هاي
وابسته به دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی مصوب پاییز 1398 وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 3_
بخشنامه شماره 955331 مورخ 22/ 10/ 1395 رییس سازمان اداري استخدامی کشور درخصوص نحوه پرداخت کارانه پزشکان، در

 
جلسه مورخ 17/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبات مورد شکایت خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آنها برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 



 
عطف به نامه شماره 9804125 مورخ 18/ 04/ 1399؛ 

موضوع کل دستورالعمل پرداخت مبتنی بر عملکرد پزشکان و اعضاي هیأت علمی مصوب سال 1395 و کل دستورالعمل پرداخت
مبتنی بر عملکرد پزشکان درمانی و اعضاي هیأت علمی شاغل در بیمارستان هاي وابسته به دانشگاه هاي علوم پزشکی مصوب سال
1398 وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، در جلسه مورخ 17/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی

 
قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبات مورد شکایت خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آنها برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900623 مورخ 05/ 06/ 1399؛ 

موضوع بند سه ماده 13 تعرفه عوارض محلی و بهاء خدمات سال 1398 شوراي اسلامی شهر اردبیل، در جلسه مورخ 17/ 05/ 1400

 
فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ در صورتی که وضع عوارض مذکور در صلاحیت مرجع وضع مصوبه مورد شکایت بوده و رعایت موازین قانونی در آن شده است و

 
متضمن اجحاف نباشد، مصوبه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص جهات مذکور بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9701507 مورخ 19/ 01/ 1398؛ 

موضوع تعرفه عوارض سال هاي 1395، 1394، 1393 شوراي اسلامی شهر کهریزك درخصوص عوارض مشاغل و پسماند شرکت هاي
تولیدي، در جلسه مورخ 17/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می

 
گردد: 

_ در صورتی که وضع عوارض مذکور در صلاحیت مرجع وضع مصوبه مورد شکایت بوده و رعایت موازین قانونی در آن شده است و

 
متضمن اجحاف نباشد، مصوبه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص جهات مذکور بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 



 
عطف به نامه شماره 9801889 مورخ 23/ 06/ 1398؛ 

موضوع بندهاي (الف) و (ج) ماده یک و مواد 5 و 3 از مصوبه 33637/2530/160 - 15/ 11/ 1397 شوراي اسلامی شهر تهران
درخصوص اخذ عوارض افزایش ارزش قانونی ناشی از طرح هاي توسعه شهري، در جلسه مورخ 17/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي

 
نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ در صورتی که وضع عوارض مذکور در صلاحیت مرجع وضع مصوبه مورد شکایت بوده و رعایت موازین قانونی در آن شده است و

 
متضمن اجحاف نباشد، مصوبه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص جهات مذکور بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900222 مورخ 06/ 05/ 1399؛ 

موضوع بخشی از بند 7 صورتجلسه کمیسیون طرح تفصیلی ماده پنج شهر اراك مورخ 27/ 8/ 1383، در جلسه مورخ 17/ 05/ 1400

 
فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ مصوبه مورد شکایت در صورت رعایت موازین قانونی ذي ربط فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. در صورت اختلاف در رعایت

 
موازین قانونی ذي ربط، تشخیص موضوع برعهده مراجع صالح قضایی است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900181 مورخ 22/ 05/ 1399؛ 

موضوع بخشنامه شماره 1016/700/د - 18/ 3/ 1398 معاونت تحقیقات و فناوري وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی
درخصوص ابلاغ مصوبه کمیته ملی اخلاق در جهت ارتقاء رعایت استانداردهاي اخلاق در پژوهش هاي علوم پزشکی، در جلسه مورخ

 
18/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ با توجه به تسري مصوبه به تاریخ پیش از ابلاغ آن (در صورتی که مصوبه ذي ربط به نحو قانونی از طرق دیگر اطلاع رسانی نشده
باشد) در صورت تحدید حقوق منجز مشمولین مصوبه (مثلاً حق منجز ناشی از قرارداد صحیح)، مصوبه مورد شکایت خلاف شرع

 
شناخته شد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 



 
عطف به نامه شماره 9900965 مورخ 22/ 05/ 1399؛ 

موضوع قسمتی از بند 1 تصویبنامه شماره 58144/ت55637هـ مورخ 13/ 5/ 1398 هیأت وزیران، در جلسه مورخ 18/ 05/ 1400

 
فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبه مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9802179 مورخ 04/ 08/ 1398؛ 

موضوع بندهاي 183 و 181 از مجموعه بخشنامه هاي ثبتی، در جلسه مورخ 18/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث

 
و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ فارغ از لازم الاجرا بودن یا نبودن بندهاي مورد شکایت در حال حاضر، مشروعیت بندهاي مورد شکایت منوط به صلاحیت مرجع

 
وضع آن است و تشخیص این موضوع برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804288 مورخ 08/ 04/ 1399؛ 

موضوع کل صورتجلسه مورخ 27/ 9/ 1392 شوراي توسعه مدیریت و سرمایه انسانی کشور درخصوص نحوه تعیین عوامل خاص و
اجراي طرح مسیر ارتقاء شغلی کارشناسان، مدیران و مشاوران و بند 4 مصوبه شماره 7240 - 30/ 2/ 1393 شوراي توسعه مدیریت و
سرمایه انسانی شهرداري ها و دهیاري هاي کشور، در جلسه مورخ 31/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی

 
قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبات مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900370 مورخ 06/ 05/ 1399؛ 



موضوع کل شیوه نامه شماره 277496 مورخ 1/ 11/ 1398 وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی درخصوص تخصیص یارانه مطبوعات در
سال 1398، در جلسه مورخ 31/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر

 
می گردد: 

 
_ شیوه نامه مورد شکایت خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803143 مورخ 27/ 12/ 1398؛ 

موضوع بخشنامه شماره 128812/020/53 - 22/ 03/ 1381 سازمان امور اراضی کشور در خصوص نحوه پرداخت اقساط معوقه
کشاورزان و مالکین اراضی کشت موقت، در جلسه مورخ 31/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت

 
که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ محاسبه تورم با رعایت موازین شرعی در موارد تأخیر در پرداخت اقساط، خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن مصوبه

 
برعهده دیوان محترم عدالت اداري است و در موارد اختلاف میان طرفین قراردادها، موضوع در صلاحیت مراجع قضایی است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900858 مورخ 05/ 06/ 1399؛ 

موضوع رأي شماره 2090/4/30 - 24/ 03/ 1374 شوراي عالی مالیاتی در خصوص شمول یا عدم شمول معافیت مالیاتی در مناطق
آزاد تجاري، در جلسه مورخ 31/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر

 
می گردد: 

 
_ رأي مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900657 مورخ 05/ 06/ 1399؛ 



موضوع بند 8 بخشنامه شماره 13598/92/200 - 01/ 08/ 1392 معاون توسعه مدیریت و سرمایه انسانی رییس جمهور درخصوص
بکارگیري نیروهاي قرارداد کار معین دستگاه هاي اجرایی، در جلسه مورخ 31/05/1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و

 
بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ بند مورد شکایت خلاف شرع شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803960 مورخ 24/ 01/ 1399؛ 

موضوع شق (الف) و (ب) از بند 3 ماده 2 مصوبه شماره 1 جلسه شماره 217 مورخ 8/ 4/ 1394 کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات،

 
در جلسه مورخ 01/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ مصوبه نسبت به مواردي که امور مندرج در بندهاي مورد شکایت، در قرارداد میان دارنده پروانه و خریداران سیم کارت، اشتراط
شده است خلاف شرع شناخته نشد. در مواردي که این امور بین طرفین قرارداد واگذاري سیم کارت ولو به نحو ارتکازي شرط نشده

 
باشد، خلاف شرع شناخته شد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804419 مورخ 17/ 03/ 1399؛ 

موضوع ردیف (ب) بند 2-3 ماده 2 و بند 3-3 ماده 3 دستورالعمل مدیریت سیم کارت هاي مقررات و ارتباطات، در جلسه مورخ 01/

 
06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ مصوبه نسبت به مواردي که امور مندرج در بندهاي مورد شکایت، در قرارداد میان دارنده پروانه و خریداران سیم کارت، اشتراط
شده است خلاف شرع شناخته نشد. در مواردي که این امور بین طرفین قرارداد واگذاري سیم کارت ولو به نحو ارتکازي شرط نشده

 
باشد، خلاف شرع شناخته شد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900253 مورخ 31/ 04/ 1399؛ 



موضوع آگهی و نتایج آزمون استخدامی شهرداري رشت در سال 1380، در جلسه مورخ 01/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان

 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ آگهی مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804254 مورخ 12/ 05/ 1399؛ 

موضوع بند (الف) از ماده 1 جلسه 22 مورخ 30/9/1398 شوراي سنجش و پذیرش دانشجو، در جلسه مورخ 01/ 06/ 1400 فقهاي

 
معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبه مورد شکایت خلاف شرع شناخته نشد. خسارات احتمالی متوجه اشخاص از مصوبه مورد شکایت، برعهده مسببین است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900663 مورخ 05/ 06/ 1399؛ 

موضوع کل تصویبنامه شماره 113200/ت49516 - 5/ 6/ 1392 هیأت وزیران با اصلاحات بعدي درخصوص تشکیل شوراي عالی
مناطق آزاد تجاري - صنعتی و ویژه اقتصادي، در جلسه مورخ 02/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار

 
گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبه مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن با دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9701452 مورخ 25/ 12/ 1397؛ 

موضوع تعرفه شماره 6 از دفترچه عوارض محلی سال 1396 شهر گراش درخصوص عوارض مسکونی و غیرمسکونی براي مازاد تراکم،

 
در جلسه مورخ 04/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ چنانچه وضع عوارض مذکور در مصوبه مورد شکایت در صلاحیت واضع آن بوده و میزان آن متضمن اجحاف نباشد، مصوبه خلاف



 
شرع شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804414 مورخ 17/ 03/ 1399؛ 

موضوع بندهاي 4 و 1 و تبصره ذیل بند 4 مصوبه مورخ 10/ 7/ 1397 شوراي توسعه مدیریت و سرمایه انسانی سازمان اداري و
استخدامی کشور، در جلسه مورخ 04/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام

 
نظر می گردد: 

_ چنانچه مصوبه مورد شکایت قانونی بوده و خلاف تعهدات معتبر دستگاه هاي اجرایی طرف قرارداد کارکنان کار معین نباشد، خلاف

 
شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900991 مورخ 26/ 06/ 1399؛ 

موضوع عبارات (طبق ماده 74 ابلاغ سردفتر کان لم یکن) در جمله اول بند 1 فصل اول بخشنامه هاي ثبتی، در جلسه مورخ 04/ 06/

 
1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ همانگونه که در نظر شماره 16823/102/99 مورخ21/ 2/ 1399 در همین مورد بیان شده است، مصوبه مورد شکایت خلاف شرع

 
شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9801523 مورخ 04/ 08/ 1398؛ 

موضوع کل آیین نامه اجرایی ماده 7 قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی به شماره 1561640/ت46746ك - 7/ 8/ 1390 و تصویب
نامه هاي شماره 169432/ت46748ك - 3/ 7/ 1390 و 40368/ت169432ك - 17/ 12/ 1394 مصوب هیأت وزیران درخصوص
تعیین جریمه هاي تخلفات رانندگی مربوط به حمل و نقل و عبور و مرور در کلیه نقاط کشور و مناطق آزاد تجاري - صنعتی، در

 
جلسه مورخ 08/06/1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 



 
_ مصوبات مورد شکایت خلاف شرع شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804033 مورخ 03/ 02/ 1399؛ 

موضوع دستور سی ام از چهارمین جلسه نشست از دوره اول هیأت امناي دانشگاه هاي فنی و حرفه اي و جامع علمی کاربردي مورخ
22/ 4/ 1398، در جلسه مورخ 08/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام

 
نظر می گردد: 

_ انتقال املاك و امکانات مذکور در مصوبه مورد شکایت به مجتمع آموزش عالی لارستان در قسمتی که از بودجه هاي دولتی تهیه
شده است خلاف شرع شناخته نشد. تعیین تکلیف درخصوص ادعاي مغایرت انتقال آن بخش از املاك و امکانات مذکور که از سوي

 
خیرین و واقفین تهیه شده است، موضوعی قضایی و در صلاحیت مرجع قضایی است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804306 مورخ 08/ 04/ 1399؛ 

موضوع بند 34-880 از سی و چهارمین جلسه کمیسیون ماده پنج طرح تفصیلی شهر گرگان مورخ 13/05/1398، در جلسه مورخ

 
08/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ حکم به اخراج اراضی موضوع مصوبه مورد شکایت از محدوده شهر گرگان در مواردي که موجب ورود ضرر به حقوق معتبر اشخاص

 
شود خلاف شرع شناخته شد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900713 مورخ 31/ 06/ 1399؛ 

موضوع مواد 6، 3، 1 و تبصره ذیل آن از آیین نامه اداره و تردد در جایگاه هاي تشریفاتی فرودگاه هاي کشور به شماره 129089 -
28/ 7/ 1387 دفتر ریاست جمهوري درخصوص اشخاص مجاز به تردد در جایگاه هاي تشریفاتی فرودگاه هاي کشور، در جلسه مورخ

 
10/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 



 
_ مصوبات مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804316 مورخ 17/ 03/ 1399؛ 

موضوع دستورالعمل هاي شماره 507/98/200 - 12/ 3/ 1398 و 511/98/200 - 29/ 3/ 1398 و جدول ضرایب تشخیص درآمد
مشمول مالیات به شماره 37/98/200/ص - 1/ 5/ 1398 سازمان امور مالیاتی کشور درخصوص اخذ مالیات از خریداران سکه، در

 
جلسه مورخ 10/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ در صورتی که مرجع مورد نظر صلاحیت وضع مصوبه مورد شکایت را داشته است و میزان مالیات متعینه متضمن اجحاف نباشد،

 
مصوبه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص این امر بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803977 مورخ 30/ 02/ 1399؛ 

موضوع بند دوم از فصل یکم بخشنامه شماره 1/14593/200 - 21/ 2/ 1388 معاونت توسعه مدیریت و سرمایه انسانی رییس
جمهور، در جلسه مورخ 10/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می

 
گردد: 

 
_ بند مورد شکایت خلاف شرع شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900375 مورخ 26/ 06/ 1399؛ 

موضوع 1_ بخشنامه شماره 2706 - 10/ 2/ 1387 سازمان پزشکی قانونی کشور درخصوص مبنا قرار گرفتن کتاب "ارش و دیه اندام
فوقانی و اندام تحتانی"2_ قسمت ج بند 3-3 دستورالعمل مهم اجرایی پاییز 1395، در جلسه مورخ 10/ 06/ 1400 فقهاي معظم

 
شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ با استظهار این که بخشنامه مورد شکایت متضمن بیان تکالیف کارشناسان و راهنمایی ایشان در ارائه نظرات کارشناسی به مقامات



 
قضایی است، خلاف شرع شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804138 مورخ 30/ 02/ 1399؛ 

موضوع بخشی از بند 5 مصوبه مورخ 7/5/1397 دویست و نود و سومین جلسه هیأت مدیره سازمان صنایع کوچک و شهرك صنعتی
ایران، در جلسه مورخ 10/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می

 
گردد: 

_ با توجه به اینکه موضوع مصوبه مورد شکایت مواردي است که "منجر به انعقاد قرارداد نشده است" مصوبه خلاف شرع شناخته

 
نشد. اختلاف احتمالی شاکی از حیث انعقاد یا عدم انعقاد قرارداد امري قضایی و در صلاحیت مرجع قضایی است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900618 مورخ 31/ 06/ 1399؛ 

موضوع بخشنامه شماره 1922/95/2 - 16/ 12/ 1395 بانک سپه درخصوص دستورالعمل اجرایی ماده 2 آیین نامه اجرایی تبصره 35
قانون اصلاح بودجه سال 1395 کل کشور، در جلسه مورخ 10/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار

 
گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ چنانچه مصوبه مورد شکایت مطابق قانون باشد خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص آن بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804281 مورخ 18/ 04/ 1399؛ 

موضوع کل تصویب نامه شماره 386106 - 14/ 4/ 1398 شوراي عالی اداري و کل تصویب نامه شماره 114447/ت57223هـ -
10/9/1398 هیأت وزیران درخصوص تعیین شرکت هاي قابل واگذاري، در جلسه مورخ 17/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان

 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ چنانچه مصوبات مورد شکایت مغایر قوانین و مقررات ذي ربط نباشد خلاف شرع نیست. 



 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900856 مورخ 31/ 06/ 1399؛ 

موضوع تبصره 4 بند 1 و بندهاي 5، 4، 3، 2 اطلاعیه دیوان محاسبات کشور درخصوص تاریخ و نحوه ثبت نام از متقاضیان شرکت در
آزمون استخدام پیمانی سال 1398، در جلسه مورخ 17/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که

 
به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ در صورتی که مرجع وضع اطلاعیه مورد شکایت قانوناً حق وضع تمام موارد آن را داشته است و مفاد اطلاعیه خلاف قانون نباشد،

 
اطلاعیه مورد شکایت خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص این امر بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803273 مورخ 08/ 04/ 1399؛ 

موضوع بند (ج) ماده 21 و ماده 26 دستورالعمل اجرایی ماده 5 قانون نظام جامع دامپروري، در جلسه مورخ 17/ 06/ 1400 فقهاي

 
معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ در صورتی که مرجع وضع مصوبه مورد شکایت قانوناً حق وضع آن را داشته و مفاد آن خلاف قانون نباشد، خلاف شرع شناخته نشد.

 
تشخیص این امر بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900054 مورخ 31/ 06/ 1399؛ 

موضوع ماده 1 و بندهاي (ب) و (ج) آن از صورتجلسه کمیسیون ماده پنج شوراي عالی شهرسازي و معماري استان همدان مورخ 12/
11/ 1366، در جلسه مورخ 17/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر

 
می گردد: 

_ در صورتی که مرجع وضع مصوبه مورد شکایت قانوناً حق وضع آن را داشته است و مصوبه مغایر قانون نباشد، خلاف شرع شناخته

 
نشد. تشخیص این امر بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 



 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803106 مورخ 03/ 02/ 1399؛ 

موضوع بند 4 مصوبه شماره 91/300/49105 - 7/ 8/ 1391 شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران، در جلسه مورخ 17/ 06/ 1400

 
فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ اطلاق مصوبه مورد شکایت از جهت حکم به خروج اراضی از محدوده شهر در مواردي که منجر به ورود ضرر به حقوق مکتسب

 
معتبر شرعی اشخاص بدون جبران لازم می شود، خلاف شرع شناخته شد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900136 مورخ 05/ 06/ 1399؛ 

موضوع مصوبه هاي شماره 1797/98/5/ش - 10/ 2/ 1398 و 17296/98/5/ش - 12/ 9/ 1398 شوراي اسلامی شهر مشهد
درخصوص ضوابط محاسبات درآمدي، در جلسه مورخ 17/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که

 
به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ اطلاق مصوبات مورد شکایت از جهت چگونگی محاسبه عوارض ذي ربط ظهور در اجحاف نسبت به مؤدیان دارد و از این جهت

 
خلاف شرع شناخته شد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803817 مورخ 03/ 02/ 1399؛ 

موضوع بند 2 مصوبه شماره 55993/300 - 23/ 10/ 1393 شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران درخصوص طرح جامع شهر
بهبهان، در جلسه مورخ 17/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می

 
گردد: 

_ اطلاق مصوبه مورد شکایت از جهت حکم به خروج اراضی از محدوده شهر در مواردي که منجر به ورود ضرر به حقوق مکتسب
معتبر شرعی اشخاص بدون جبران لازم می شود، خلاف شرع شناخته شد".





آخرین وضعیت طرح ساماندهی بازار خودرو / طرح جهش تولید مسکن تایید
شد

منبع: روزنامه کسب و کارشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1400/07/24

به گزارش کسب و کار نیوز به نقل از تجارت نیوز، نشست خبري هادي طحان نظیف سخنگوي شوراي نگهبان امروز شنبه در
محل این شورا آغاز شد. طحان نظیف در ابتداي این نشست درباره مصوبات بررسی شده در شوراي نگهبان گفت: نخستین

... The ... لایحه بررسی شده از سوي شوراي نگهبان لایحه واگذاري مالکیت مربوط به تاسیسات آب

سخنگوي شوراي نگهبان با اعلام تایید طرح جهش تولید مسکن گفت: طرح ساماندهی صنعت خودرو در روز هاي اخیر مورد
بررسی قرار گرفت که با بررسی هاي شوراي نگهبان، اعضا دو یا سه ابهام داشتند. ابهام نخست درباره واردات بدون انتقال ارز بود که

 
شکل هاي مختلفی دارد، زیرا این ارز چند حالت را شامل می شود. 

به گزارش کسب و کار نیوز به نقل از تجارت نیوز، نشست خبري هادي طحان نظیف سخنگوي شوراي نگهبان امروز شنبه در محل

 
این شورا آغاز شد. 

طحان نظیف در ابتداي این نشست درباره مصوبات بررسی شده در شوراي نگهبان گفت: نخستین لایحه بررسی شده از سوي شوراي

 
نگهبان لایحه واگذاري مالکیت مربوط به تاسیسات آب و فاضلاب بود. 

وي ادامه داد: طرح هاي استفساریه بند 3 قانون بودجه 1400 کل کشور و همچنین طرح جهش تولید مسکن نیز تایید شدند. البته
طرح استفساریه پس از یک رفع ابهام مورد تایید واقع شد. لایحه اصلاح قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز پس از رد و بدل شدن میان

 
مجلس و شوراي نگهبان، انشااالله با اصلاحات مجلس به زودي شاهد تبدیل این لایحه به قانون باشیم. 

سخنگوي شوراي نگهبان افزود: یکی از ابهامات شورا درباره ماده 7 این لایحه بود. روشن نبود شرط قوه قاهره شوراي پول و اعتبار
دقیقا چیست و اگر علم و عمدي هم در تخطی افراد نبود، آیا فرد مجرم تلقی می شود یا خیر؟ در تبصره نهم هم از حیث اینکه
شوراي پول و اعتبار می تواند تعیین جرم و مجازات کند، مورد ایراد واقع شد. زیرا این موضوع در صلاحیت مجلس است، همچنین
قیمت نمایندگی قائم به شخص است. در تبصره دو ماده 47 هم مهلت هایی در نظر گرفته شده بود که براي احقاق حق مردم ایراد

 
هایی از سوي شوراي نگهبان مطرح شده است. 

طحان نظیف گفت: طرح ساماندهی صنعت خودرو در روز هاي اخیر مورد بررسی قرار گرفت که با بررسی هاي شوراي نگهبان، اعضا
دو یا سه ابهام داشتند. ابهام نخست درباره واردات بدون انتقال ارز بود که شکل هاي مختلفی دارد، زیرا این ارز چند حالت را شامل
می شود. همچنین درباره تبصره اي که سایر مقررات را به وزارت صمت واگذار کرده بود، ابهام هایی وجود دارد. ممکن است یک

 
معاون و یک مدیرکل مصوبه اي داشته باشد که باید پاسخگوي آن و همچنین منظور از سایر مقررات مشخص شود. 

طحان نظیف اظهار کرد: البته هیات عالی نظارت بر حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام نامه اي را به شوراي نگهبان ارسال کرد و
برخلاف شوراي نگهبان که ابهام داشت ایراد هاي متعددي را درباره سیاست هاي حمایت از تولید ملی و… اعلام کرد. طرح پشتیبانی
و رفع موانع تولید کشاورزي که پیشتر به عنوان طرح تقویت امنیت غذایی مطرح شده بود هم در پژوهشکده شورا و شوراي نگهبان
مورد بررسی قرار گرفت و حتی وزیر مربوط در برخی جلسات حضور یافت. از نظر اعضاي شوراي نگهبان این طرح نیاز به قانون گذاري



دارد و نمی توان همه مسئولیت تعیین ضوابط را به دولت واگذار کرد. در برخی بند هاي این طرح مانند ایجاد سامانه و… نیز ایراد بار

 
مالی وارد شد. 

وي ادامه داد: درباره پیش بینی شدن یک شورا در طرح مذکور، از آنجا که در استان ها چنین شورا هاي پایین دستی وجود دارد و
صلاحیت هاي کاملی دارد، اشکال شوراي نگهبان ابهام خود را مطرح کرد. در ماده 14 این مصوبه که درباره انتقال قطعی اراضی
صحبت می کند، شوراي نگهبان اعلام مغایرت با قانون اساسی اعلام کرد. شوراي نگهبان طرح جوانی جمعیت و حمایت از خانواده را

 
بررسی کرد که در جلسه اخیر، تنها دو ابهام ناظر بر مواد 52 و 53 مطرح شده است. 

طحان نظیف افزود: در ماده 52 که موارد استثناء در عقیم سازي را مطرح می کند، از سوي شورا بیان شده که آیا حکم این ماده
شامل ضرر و حرج پس از زایمان را شامل می شود یا خیر؟ در ماده 53 که موارد تجویز آزمایش غربالگري بیان شده، شوراي نگهبان

 
مطرح کرده که آیا علاوه بر ضررهاي جسمی ضرر هاي روحی و روانی هم باید در نظر بگیریم یا خیر؟ 

سخنگوي شوراي نگهبان با اشاره به برنامه کاري این شورا در هفته اي که گذشت: در روز هاي اخیر 5 اساسنامه در شوراي نگهبان
مورد بررسی قرار گرفت که اولی صندوق بیمه حوادث طبیعی ساختمان بود و دو یا سه اشکال مطرح شد. این اساسنامه به قانون
تاسیس بیمه مرکزي ایران ارجاع داده شده بود و از آنجا که این قانون مصوبه پیش از انقلاب است و برخی مصوبات آن خلاف شرع

 
است، شوراي نگهبان ایراد وارد کرد. 

وي ادامه داد: همچنین درباره مطالبات مشکوك الوصول هم ابهام هایی مطرح شد. درباره مجمع عمومی این صندوق و عدم ذکر
وثاقت مدیران و… هم ایراد ها و مغایرت هایی اعلام شد. همچنین اساسنامه جدید بانک سپه در شوراي نگهبان بررسی شد. درباره
بند هاي مربوط به اینکه آیا شخص حقوقی می توانند قیم یا وصی شخص دیگر قرار بگیرد، ایراد و ابهام وجود داشت. همچنین از
آنجایی که این بانک دولتی محسوب می شود، باید هماهنگی هاي با دولت داشته باشند و یک مغایرت با قانون اساسی اعلام شد.
اعطاي اختیار کاهش یا افزایش سرمایه بانک به مجمع نیز مغایرت با قانون اساسی واقع شد. اصلاح اساسنامه سازمان فناوري اطلاعات
ایران، اصلاح اساسنامه شرکت مادر تخصصی سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و اساسنامه صندوق کارآفرینی امید

 
نیز از نظر شورا تایید شدند. 

طحان نظیف با اشاره به شکایات مردمی واصله به شورا هم گفت: 65 استعلام در شوراي نگهبان مربوط به شکایات مردم و شهروندان
از دستگاه هاي دولتی، شهرداري ها، شورا هاي شهر و روستا و تامین اجتماعی دریافت کردیم. آن ها مدعی بودند که متضمن اتفاقات
خلاف شرع است. فقهاي شوراي نگهبان در همین هفته جلساتی را براي بررسی این مسائل دارند. دستگاه هایی که مردم شکایاتی از
آن ها دارند بسیار متنوع هستند؛ دانشگاه تهران، وزارت بهداشت، کمیسیون ماده 5 طرح تفصیلی گرگان، وزارت ارتباطات و فناوري

 
اطلاعات، کمیسیون ماده 5 شهرداري خوراسگان و… از نمونه هاي متنوع این شکایات هستند. 

طحان نظیف در ادامه با اشاره به قانون انتخابات اظهار کرد: امروز پنجمین سالگرد ابلاغ سیاست هاي کلی انتخابات است. دستگاه هاي
مختلفی مخاطب این سیاست ها هستند و حتی شوراي نگهبان نیز مخاطب این سیاست هاست و به سهم خودمان کار هایی را انجام
داده ایم. در موارد متعددي اشاراتی داریم که نظام انتخاباتی ما با آسیب ها و مشکلات روبروست، این سیاست ها راهکار هایی هم
دارد. آنچه از خروجی هاي این سیاست ها مورد توقع بود، دیده نشده است. قوانین باید به نحوي اصلاح شوند که حداکثر عدالت
انتخاباتی و شناخت مردم از نامزد ها فراهم شود یا اینکه داوطلبان در تبلیغات انتخاباتی فرصت ها و امکانات برابر داشته باشند. در
منابع و هزینه هاي انتخاباتی داوطلبان باید شفاف سازي رخ دهد و از تخلفات انتخاباتی پیشگیري شود. بر این مبنا سطح شناخت و
آگاهی عمومی در این خصوص ارتقا یابد و همچنین چارچوب ها و قواعد لازم براي فعالیت قانونمند و مسئولان احزاب پیش بینی



شود. البته در این سال ها تلاش هایی شده، اما باید اتفاقات مهم تري رخ دهد. امیدوارم با نگاه مثبت مجلس و دولت اتفاقات بهتري را
در این خصوص شاهد باشیم و شوراي نگهبان ظرفیت مشورتی خود را در اختیار نهاد ها قرار می دهد تا در انتخابات بعدي اصلاحات

 
محقق شود. 

طحان نظیف در پاسخ به سؤالی در مورد محرمانه بودن فهرست اموال مسئولان و نظر و تفسیر شورا در صورت حذف قید محرمانگی از
سوي مجلس پاسخ داد: در مورد موضوع محرمانگی اموال، متن جدید مصوبی از سوي مجلس اعلام نشده و مصوبه فعلی و لازم الاجرا،
از سوي مجمع تشخیص مصلحت نظام مطرح شده است. چنانچه مصوبه خلاف شرع یا قانون اساسی نباشد حتماً شوراي نگهبان آن را
تایید خواهد کرد. باید ببینیم که چنین مصوبه از سوي مجلس و شوراي نگهبان می رسد یا خیر تا بررسی کنیم. البته در سال هاي
گذشته شوراي نگهبان اعلام مغایرت کرده بود. درباره اعلام دارایی و اموال مسئولان شوراي نگهبان جزو اولین دستگاه ها و نهاد هایی

بود که پیشتاز به شمار می رفت و اعضاي شوراي نگهبان در سامانه مربوط، دارایی هایشان را پس از فراخوان ثبت کردند.



ایجاد 250 شغل در سبزوار

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1400/07/24

250 شغل براي مددجویان در سبزوار ایجاد شد.

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما، مرکز خراسان رضوي، رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) سبزوار گفت: با اعطاي تسهیلات
در طرح راهبري شغلی کمیته امداد امام خمینی (ره) در سبزوار از پارسال تاکنون

 
براي 250 نفر شغل ایجاد شده است. 

داورزنی افزود: طرح راهبري شغلی در 6 رشته دامداري، کشاورزي و صنایع دستی
در سبزوار دایر شده است که این طرح موجب اثر بخشی بیشتر اعطاي تسهیلات

 
اشتغال و پایداري مشاغل ایجاد شده براي مددجویان می شود. 

وي گفت: وام اختصاص یافته به طرح راهبر شغلی بسته به نوع فعالیت از ده میلیون

 
تومان تا 100 میلیون تومان است. 

رئیس کمیته امداد امام خمینی (ره) سبزوار از همه کار آفرینان دعوت کرد: براي بهره مندي از تسهیلات طرح راهبر شغلی و اشتغال

 
مددجویان با کمیته امداد همکاري کنند. 

وي افزود: مددجویانی که نیازمند آموزش هستند پس از فراگیري برخی مهارت ها وارد بازار کار می شوند.



ایجاد ناحیه صنعتی به پیشرفت شهرستان زرآباد کمک شایانی می کند

منبع: خبر اقتصاديشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1400/07/24

فرماندار شهرستان زرآباد در جنوب سیستان و بلوچستان،گفت: ایجاد ناحیه صنعتی در این شهرستان در ایجاد اشتغال پایدار
و پیشرفت شهرستان کمک شایانی می کنند.

اقتصادگردان- نعمت االله نجاري در جلسه بررسی موانع و مشکلات پروژه هاي سواحل مکران افزود: با توجه به اینکه شهرستان
زرآباد یکی از قطب هاي کشاورزي مهم و استراتژیک است لذا استقرار صنایع پایین دستی پتروشیمی با بخش کشاورزي منجمله
کارخانجات کود پتاس ،کود نیترات آمونیوم ،کود سولفات آمونیوم ،کود فسفات ،کود پتاس ،کود نیترات سدیم در این شهرستان لازم

 
است. 

وي افزود: ایجاد زنجیره بزرگ کشتی سازي و هاب کشتی سازي در پهنه سواحل زرآباد و تعمیرات کشتی هاي بزرگ با توجه به افق
چابهار بعنوان مرکز تجاري خاورمیانه و زنجیره کالاهاي صادراتی ،دام و شیلات ،احداث سردخانه ،پایش ماتریس و ارزیابی درخصوص
بانوان و خانواده و ایجاد پارك مخصوص بانوان و از همه مهمتر احداث گمرك در بندر شهید رضایی کلات به پیشرفت روز افزون

 
شهرستان زرآباد و بویژه استان سیستان و بلوچستان کمک دو چندان می کنند. 

وي ادامه داد: شرایط براي واردات کالاهاي ته لنجی براي ملوانان شهرستان زرآباد و استان سیستان و بلوچستان فراهم شود.



ضرورت مناسب سازي فضاي شهر براي روشندلان

منبع: تابناكشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1400/07/24

 
ضرورت مناسب سازي فضاي شهر براي روشندلان 

استاندار فارس در پیامی به مناسبت روز جهانی عصاي سفید گفت: ضرورت دارد که فضاهاي شهري و عمومی و همچنین اماکن و

 
معابر استان براي رفت و آمد و استفاده نابینایان مناسب سازي شود. 

تابناك فارس به نقل از روابط عمومی و امور بین الملل استانداري فارس شنبه به نقل از محمد هادي ایمانیه افزود: استفاده از امکانات
بهداشتی، رفاهی، فرهنگی، اقتصادي، سیاسی و اجتماعی، تردد ایمن، مشارکت هاي مستمر، مطالعه، تحصیل و تفریح حق مسلم هر
فرد داراي معلولیت است تا این قشر عزیز بتوانند در زمینه توانمندسازي و حصول فرصت هاي برابر، تعاملات معمول و اشتغال، مانع

 
بیرونی را سد راه خود احساس نکنند. 

وي، با بیان اینکه روشندلی زلالیت چشمان افرادي است که نگاهشان به جهان از بطن وجود خداوند سرچشمه می گیرد ادامه داد:
فلسفه روز جهانی عصاي سفید، تفسیر ارزشمند نابینایانی است که محدودیت عضوي از پیکرشان، ممنوعیت در رسیدن به یک زندگی

 
ایده ال برایشان نیست. 

او اظهار داشت: کم نیستند عزیزان روشندلی که با امید، پشتکار و سعه صدر در بسیاري از زمینه ها به درجات تعالی رسیده اند و

 
جامعه را نیز در پرتو تعلیمات، ابتکارات، افتخارات و حوصله خویش متبلور ساخته اند. 

استاندار فارس افزود: گرامیداشت 23 مهرماه هر ساله قبل از هر چیز یادآور رعایت شان، منزلت و احترام اجتماعی نابینایان عزیز است
و وظیفه همه شهروندان است تا رعایت جدي حقوق این عزیزان را به معناي واقعی کلمه پیاده سازي نموده و مانعی بر تحقق نگرش

 
ها و ترقی دستاوردهایشان نباشند. 

ایمانیه بیان کرد: عصاي سفید، پرنده سفیدي است ایستاده بر شانه هاي زمین تا با لمس تپش هاي جهان، مفهوم بودن را تداعی کند
و امروز نشانی است بر گردن همه مردم، تا به افراد داراي معلولیت به علت نقص عضوي که در اثر ایجاد حادثه و یا به صورت مادرزادي

 
به وقوع پیوسته با دیده ترحم نگاه نکنند و در مقابل سعی شود تا سنگی در مقابل خواسته هایشان تلقی نشوند. 

وي ادامه داد: همه باید سعی کنند تا حمل و نقل آسان، استفاده از عابر بانک ها، تردد در معابر پیاده، خیابان ها و حضور در مدارس و

 
دانشگاه ها را براي روشندلان این مرز و بوم دسترس پذیر کرده و با آنها به شکل معمول رفتار کنیم. 

او گفت: از آنجا که جامعه کنونی ما جامعه برابري ها است، باور به توانایی، قدرت فکري و روحی روشندلان، زدودن نگرش هاي منفی
نسبت به معلولیت هاي ظاهري شان است.



بازدید از طرح هاي تأمین مالی شده از سوي بانک صنعت و معدن

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1400/07/24

حجت الاسلام سید ابراهیم رییسی و سید رضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت به اتفاق هیأت همراه در سفر به
استان فارس از تعدادي واحد صنعتی که از سوي بانک صنعت و معدن تأمین مالی شده است، بازدید نمودند.

حجت الاسلام سید ابراهیم رییسی و سید رضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت به اتفاق هیأت همراه در سفر به استان

 
فارس از تعدادي واحد صنعتی که از سوي بانک صنعت و معدن تأمین مالی شده است، بازدید نمودند. 

به گزارش کیوسک خبر به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک صنعت و معدن، در این سفر که به منظور بررسی میزان توانمندي ها،
ظرفیت ها، پیشرفت فیزیکی و مشکلات برخی از طرح ها و واحدهاي صنعتی انجام شد، از شرکت ذوب آهن پاسارگاد و کاغذ زاگرس

 
فارس بازدید به عمل آمد. 

آیت االله رییسی در بازدید از شرکت کاغذ زاگرس فارس با تأکید در خصوص پیگیري مراحل بهره برداري این واحد تولیدي با بیان این
که تکمیل 13 درصد مراحل ساخت باقی مانده آن کار دشواري نیست، افزود: مسأله تأمین مالی این واحد تولیدي، باید سریعاً حل و

 
فصل گردد تا با وارد شدن این کارخانه به چرخه تولید، نیاز به واردات کاغذ کاهش یابد. 

وي با بیان اینکه ویژگی این کارخانه این است که با استفاده از ضایعات و کاغذ هاي باطله می تواند بخشی از نیاز کشور را تأمین کند،
اظهار داشت: جاي پرداخت تسهیلات بانکی همین جاست که هم اشتغال ایجاد می کند و هم با رونق تولید، نیاز کشور به واردات را

 
مرتفع می سازد. 

 
شرکت کاغذ زاگرس فارس به تولید کاغذ کرافت، لاینر، تست لاینر و تحریر اشتغال دارد. 

این شرکت که 87 درصد پیشرفت فیزیکی دارد، با ظرفیت تولید 150 هزار تن کاغذ در سال، توانایی تأمین 40 درصد کاغذ مورد نیاز
کشور را دارا می باشد و از بانک صنعت و معدن یک هزار و 167 میلیارد ریال تسهیلات در قالب تسهیلات سرمایه ثابت دریافت کرده

 
که براي 300 نفر به صورت مستقیم اشتغالزایی در بر داشته است. 

همچنین وزیر صنعت، معدن و تجارت به اتفاق هیئت همراه از مجتمع صنعتی ذوب آهن پاسارگاد که از بانک صنعت و معدن

 
تسهیلات دریافت کرده است، بازدید به عمل آورد. 

شرکت صنعتی ذوب آهن پاسارگاد با هدف ایجاد یک مجتمع کامل فولادسازي از مرحله دریافت سنگ آهن از معدن تا تولید انواع
فولادهاي آلیاژي احداث گردیده است به این ترتیب که سنگ آهن از معادن کشور دریافت و مراحل بعدي شامل خردایش و تغلیظ
سنگ آهن، تبدیل کنسانتره تولیدي به گندله، تبدیل گندله به آهن اسفنجی، تبدیل بخشی ازآهن اسفنجی به فولاد مذاب و تبدیل
فولاد خام به انواع فولادهاي آلیاژي ازطریق متالورژي ثانویه با استفاده از کوره پاتیلی و واحد گاز زدایی در خلاء و یا واحد کربن زدایی

 
در خلا صورت می پذیرد. 

این مجتمع به منظور قطع کامل وابستگی به سایر واحدها، اجراي فازهاي دوم و سوم واحدهاي تکمیل و توسعه زنجیره تولید فولاد را
به صورت همزمان آغاز و اولین واحد مگا مدول تولید آهن اسفنجی آن از اوایل مهرماه 1398 وارد مرحله بهره برداري شد و واحدهاي
دوم و سوم هم هریک با ظرفیت یک میلیون و 800 هزارتن در سال در دست اجرا بوده و طبق برنامه زمانبندي تا پایان سال 1401
آماده بهره برداري خواهند شد، همچنین ماشین آلات واحد اول و دوم تولید و تغلیظ کنسانتره سنگ آهن، و واحدهاي اول و دوم
گندله سازي هم هر یک با ظرفیت 3 میلیون و 400 هزار تن در سال و واحد آهک سازي هم با ظرفیت 250 هزار تن در سال با بیش

 
از 65 درصد پیشرفت فیزیکی در دست اجرا است که تا پایان سال جاري به بهره برداري خواهند رسید. 

این واحد تولیدي 280 میلیون دلار تسهیلات سرمایه ثابت و یک هزار میلیارد ریال تسهیلات سرمایه در گردش و یک هزار میلیارد



ریال در قالب اعتبار اسنادي ریالی از بانک صنعت و معدن دریافت نموده و براي 1306 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد کرده

 
است. 

در دیدار فعالان صنعتی و معدنی استان فارس با رییس جمهور و وزیر صمت، مسایل و موانع پیش روي بخش تولید استان که عمده
آن موضوع تأمین مالی و نقدینگی مورد نیاز این واحدها می باشد، مطرح شد که براي پیگیري این مشکلات و راهکارهاي رفع آنها از

سوي مسؤلان و مقام هاي دست اندر کار بخش صنعت و معدن کشور، در اسرع وقت قول پیگیري و مساعدت داده شد.



بازدید مدیرعامل بانک مهر ایران از شعب خوزستان

منبع: کیوسک خبرشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1400/07/24

دکتر مرتضی اکبري، مدیرعامل به همراه دکتر ناصر سیف اللهی عضو هیأت مدیره بانک مهر ایران به منظور بررسی ظرفیت
هاي پولی و مالی خوزستان به این استان سفر کردند.

دکتر مرتضی اکبري، مدیرعامل به همراه دکتر ناصر سیف اللهی عضو هیأت مدیره بانک مهر ایران به منظور بررسی ظرفیت هاي

 
پولی و مالی خوزستان به این استان سفر کردند. 

به گزارش کیوسک خبر به نقل از روابط عمومی بانک قرض الحسنه مهر ایران، بررسی پتانسیل هاي مالی براي افزایش سهم بانک از
بازارهاي هدف، ارزیابی صنایع کوچک و متوسط به منظور حمایت از تولید و اشتغال زایی و نظارت بر عملکرد مدیریت شعب استان از

 
جمله اهداف سفر مدیرعامل و عضو هیأت مدیره بانک مهر ایران به استان خوزستان است. 

بازدید از شعب با هدف ارزیابی عملکرد بانک در شهرهاي مختلف خوزستان، برگزاري جلسه هم اندیشی با کارکنان صف و ستاد

 
مدیریت شعب خوزستان و برگزاري نشست خبري با اصحاب رسانه از دیگر برنامه هاي این سفر است. 

شایان ذکر است در این سفر یوسف نجدي مدیر امور استان ها و مجید وکیل مشاور مدیرعامل و رئیس اداره کل حوزه مدیریت بانک
مهر ایران نیز حضور دارند.



سهم 40 درصدي زنان در کارفرمایی واحدهاي صنفی پوشاك

منبع: خبرنامه دانشجویان ایرانشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1400/07/24

 
سهم 40 درصدي زنان در کارفرمایی واحدهاي صنفی پوشاك 

دبیر کل اتاق اصناف ایران با اشاره به سهم بیش از 40 درصدي بانوان در کارفرمایی پوشاك، گفت: صنوف تولیدي پوشاك، امروز روند

 
افزایش کیفیت را دنبال می کنند و باید براي صادرات به ویژه به کشورهاي اسلامی برنامه ریزي کرد. 

به گزارش «خبرنامه دانشجویان ایران» به نقل از اتاق اصناف ایران، محمدباقر مجتبایی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه اطلاع رسانی
اتاق اصناف ایران بیان کرد: با توجه به این که در تقسیم بندي ها، پوشاك را شامل لباس هاي زنانه، مردانه و بچگانه (از کلاه و
روسري گرفته تا پالتو و مانتو و ... به جز کفش) در نظر می گیریم، از میان حدود 3 هزار عنوان کد آیسیک که فعالیت هاي صنفی را

 
نشان می دهند، گروه پوشاك از اهمیت بالایی برخوردار است. 

وي گفت: در این گروه، فعالان صنفی هم در حوزه تولیدي و هم
در حوزه توزیعی فعالیت دارند و 95 درصد تولید پوشاك در
کشور، توسط صنوف تولیدي تامین می شود. همچنین، در بحث
توزیع هم سهم اصناف 100 درصد است و در فروشگاه هاي
صنفی سطح شهر اعم از فروشگاه هاي زنجیره اي و مغازه ها و
فروشگاه هاي مجازي توزیع انجام می شود. البته مد نظر ما در

 
این گزارش، فروشگاه هاي داراي مجوز است. 

دبیر کل اتاق اصناف ایران بیان کرد: در بخش پوشاك ایران ، 230 هزار و 315 واحد صنفی تولیدي و توزیعی مجاز فعالیت می کنند
که از این تعداد، 57 هزار و 404 واحد، تولیدي است. متوسط شاغلان در واحدهاي صنفی تولیدي پوشاك، 10 نفر است و متوسط
شاغلان در حوزه توزیع پوشاك نیز به 3 نفر می رسد. به منظور مقایسه این آمار خوب است بدانیم، حدود 1000 نوع کد آیسیک
تولیدي صنفی در کشور داریم که متوسط شاغلان در آن ها حدود 5 نفر است و متوسط شاغلان در کل 3 میلیون واحد صنفی

 
(تولیدي، توزیعی، خدماتی، خدمات فنی)2.1 ( دو و یک دهم ) نفر کشور است. 

مجتبایی ادامه داد: از میان 57 هزار و 404 واحد صنفی تولیدي پوشاك کشور، 23 هزار و 702 کارفرما و کارآفرینان بانوان هستند که
حدود 41 درصد را نشان می دهد و در حوزه توزیع پوشاك (به غیر از کسب و کارهاي مجازي) 172 هزار و 911 واحد توزیعی در
کشور داریم که 77 هزار و 450 پروانه کسب از این آمار، یعنی حدود45 درصد متعلق به بانوان است. اگر به آمار بانوان کارآفرین در
حوزه پوشاك، تعداد بانوانی که در صنف تولید یا توزیع پوشاك مشغول به کار هستند نیز اضافه شود، به روشنی سهم بانوان در این

 
حوزه را در خواهیم یافت. 



وب درباره آمارهاي واحدهاي تولیدي و توزیعی پوشاك در تهران نیز گفت: از میان کل واحدهاي صنفی تولیدي پوشاك کشور، 12

 
هزار و 666 واحد و از کل آمار واحدهاي صنفی توزیعی پوشاك، 22 هزار و 340 واحد در استان تهران فعالند. 

 
ایرانی ها چه قدر پوشاك می خرند؟ 

دبیر کل اتاق اصناف ایران با اشاره به بررسیهاي بعمل آمده در اطلاعات مربوط به مرکز آمار ایران اظهار کرد: اولویت مردم براي خرید
پوشاك، اولویت پنجم و حدود 5 درصد هزینه خانوارها مربوط به پوشاك و کفش است. همان طور که می دانید کل جامعه ایران به
10 دهک تقسیم شده است که خانوارهاي دهک اول که ضعیف ترین گروه از نظر مالی هستند، 2.2 درصد درآمد خود را صرف
پوشاك و کفش می کنند. این مقدار در خانوارهاي دهک پنجم حدود 5.2 درصد است و به طور کلی جامعه ایران، به طور متوسط 3.5

 
درصد از درآمد خود را هزینه پوشاك و کفش می کنند. 

وي با تاکید بر لزوم جلوگیري از قاچاق تصریح کرد: با مطالعه آمارهاي بین المللی و صادراتی پوشاك سایر کشور ها به ایران می بینیم
که حدود 16.6 درصد از نیاز بازار ایران به پوشاك توسط واردات تامین شده که با توجه به ممنوعیت واردات پوشاك به ایران طی چند
سال اخیر، این میزان واردات پوشاك به ایران، قاچاق بوده است و با تلفیق امار اعلامی از سوي گمرکات سایر کشورها و اندازه بازار
مصرف ایران میتوان نتیجه گرفت حدود 83.4درصد نیاز بازار داخل از طریق تولیدکنندگان ایرانی و مابقی توسط قاچاق تامین می

 
شود. 

مجتبایی گفت: اندازه بازار ایران در زمان دلار حدود 4 هزار تومانی، 12 میلیارد دلار پیش بینی شده بود. با گرانی دلار، پیش بینی می
کنیم که اندازه بازار کاهش یافته و احتمالا در قاچاق هم تغییراتی داشته ایم. با وجود این قاچاق هنوز وجود دارد و عامل مخربی بر
علیه تولید داخلی است. خصوصا این که عمده تولیدکنندگان داخلی پوشاك، کارگاه هاي کوچک و متوسط هستند و این گروه به
نسبت صنایع بزرگ، از قاچاق بیشتر آسیب خواهند دید و ضمن تقدیر از تلاش هاي ارزشمند و موثر ستاد مبارزه با قاچاق براي

 
کاهش این پدیده شوم، انتظار صنوف تولیدي و اتاق اصناف ایران این است که همت عالی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز ادامه یابد. 

وي خاطر نشان کرد: از سوي دیگر،سیاست هاي حمایتی براي تقویت واحدهاي طراحی و تولید در نظر گرفته شود. به ویژه در تامین
مواد اولیه از نخ و پارچه و ملزومات جانبی تا سرمایه در گردش باید حمایت جدي و موثر از سوي دولت و بانک مرکزي بعمل آید.طی
سال هاي گذشته، کیفیت تولیدات داخلی بالا رفته، آن چنان که در نمایشگاه مدکس هم که براي نخستین بار در حال برگزاري است

 
شاهد این کیفیت هستیم. 

وي ادامه داد: برخی از تولیدات پوشاك داخلی با برند هاي خارجی برابري می کند و حتی بالاتر از محصولات رقبایی نظیر ترکیه و
هند و بنگلادش است. در این نمایشگاه که از 20 تا23 مهر در نمایشگاه آفتاب با حمایت اتاق اصناف ایران برگزار شده است، حدود
100تولید کننده برتر کشور حضور یافته اند تا باري دیگر در کنار هم قرار گرفته و قدرت و توانی مضاعف یابند و در ادامه به آن هایی

 
که میل به برندپوشی دارند تولیدات با کیفیت ایرانی را معرفی کنند. 

 
حمایت از «تولید براي صادرات» از اولویت هاي اتاق اصناف ایران 

وي در خصوص ظرفیت صادارتی پوشاك تولید ایران نیز گفت: پوشاك از جمله اولویت هاي اتاق اصناف ایران در خصوص تولید براي
صادرات است. در سال 2020 کل واردات پوشاك در جهان 410 میلیارد دلار گزارش شده است و متاسفانه سهم ایران از این صادرات

 
0.1 درصد است. از سوي دیگر 57 کشور اسلامی (OIC) 74 میلیارد دلار واردات پوشاك دارند. 



دبیر کل اتاق اصناف ایران افزود: با توجه به این که ایران یکی از بزرگترین کشورهاي اسلامی است و ظرفیتی قابل قبول در تولید
پوشاك دارد و در مقابل، اکثر این کشور ها از نظر صنعتی ضعیف هستند، لذا بازار بسیار خوبی براي تولیدات ایرانی خواهند بود. از این
رو مسئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت و اتاق هاي اصناف، بازرگانی و تعاون باید در کنار هم برنامه ریزي اجرایی براي سند ملی

 
ساماندهی، توسعه و حمایت از تولید صادراتی گروه پوشاك را تهیه کنند تا بتوانیم از این بازار پر اهمیت بهره کافی ببریم. 

 
با وجود مصوبات ستاد کرونا، چک ها برگشت خورد 

مجتبایی بیان کرد: در جریان مبارزه با کرونا، پوشاك از جمله گروه هایی بود که بیشترین آسیب را دید. صنوف توزیعی ما با پیک
هاي شدید کرونا در مجموع حدود 2 ماه مجبور به تعطیلی مطلق شدند و در سایر ایام مثل اسفند 98 که اعلام رسمی پاندومی کرونا

 
شد، پوشاك تولید شده روي دست تولیدکنندگان و توزیع کنندگان ماند و ما شاهد موجی از چک هاي برگشتی بودیم. 

وي اظهارداشت: کرونا همچنین مسئولان کشور را مجبور به اتخاذ و اجراي سیاست هاي تعطیلی مدارس و دانشگاه ها کرد. مراسم ها
و میهمانی ها هم با توصیه کارشناسان بهداشتی کاهش یافت و یا لغو شد و بدین ترتیب سطح خرید و تقاضا براي پوشاك کاهش

 
چشمگیري یافت و مجموع این عوامل موجب بروز ضربات مکرر بعدي کرونا بر گروه پوشاك شد. 

دبیر کل اتاق اصناف ایران خاطر نشان کرد: مردم در 20 ماهه گذشته از خرید 70 درصد پوشاك تقاضاي متعارف خود منصرف شدند.
چون وقتی میهمانی، مدرسه و دانشگاه و دید و بازدیدي نباشد، نیاز به خرید پوشاك هم کاهش خواهد یافت. اگرچه با پیگیري هاي
اتاق اصناف ایران، گروه پوشاك در ستاد ملی مبارزه با کرونا جزء 14 گروه آسیب دیده از کرونا قرار گرفت اما به دلیل محدودیت هاي

 
مالی دولت، حمایت از این گروه نزدیک به صفر بود. حتی در دو مرحله در ستاد کرونا مصوبه گرفتیم که چک ها برگشت نخورد. 

وي گفت: متاسفانه به علت ضعف در ساختار نرم افزاري بانک مرکزي و بانک هاي کشور، همیشه چک هاي اصناف برگشت خورد و
این خسارت بسیار چشمگیر است. وزارت صنعت، معدن و تجارت، اتاق اصناف ایران، اتحادیه پوشاك تهران که مرکز تحقیقات خوبی
دارد و گروه مشورتی اتاق اصناف ایران که متشکل از اتحادیه هاي پوشاك سراسر کشور است، بررسی هاي دقیقی در خصوص فرصت

 
هاي پوشاك داشته اند و حمایت از زنجیره ارزش پوشاك در دستور کار است. 

وي نمایشگاه مدکس را یکی از این کمک ها و حمایت ها دانست و تاکیدکرد: براي ایجاد رونق نسبی و اتصال دوباره بنگاه هاي
تولیدي و توزیعی و آگاهی از مدل ها، کیفیت و توانمندي هاي ایشان با حمایت و پیگیري اتاق اصناف ایران و همت اتحادیه پوشاك
تهران که زحمات بسیار ارزنده اي کشیدند و با همکاري اتحادیه هاي پوشاك در سراسر کشور، نخستین نمایشگاه مدکس به صورت

 
تخصصی در نمایشگاه آفتاب برگزار شده است طراحان و تولیدکنندگان در این نمایشگاه بسیار خوب درخشیدند. 

مجتبایی تصریح کرد: در بازدیدي که داشتیم بسیاري از نمونه هاي پوشاك عرضه شده آن قدر جذاب بود که تفاوتی با برند هاي
خارجی نداشت. بنابراین ظرفیت بسیار خوبی داریم که حیف است دولت سیزدهم که به دنبال ایجاد و توسعه فرصت هاي شغلی و
تقویت صادرات است، از کشش پذیري بالاي گروه پوشاك استفاده نکند. در گروه پوشاك ما با کمتر از 200 میلیون تومان می توانیم

 
یک شغل ایجاد کنیم در حالی که در صنعت این میزان دست کم 2 میلیارد تومان و در صنایع بزرگ حداقل 20 میلیارد تومان است. 

دبیر کل اتاق اصناف ایران گفت: مسئولان کشوري لازم است از این گروه که خود پیشران فعالیت هاي متعددي در زمینه سایر
مشاغل مثل نخ ریسی، پارچه، رنگرزي، دوخت، تولید پوشاك، حمل و نقل و توزیع هستند، حمایت کنند. ضمن این که پوشاك بستر



مناسبی براي اشتغال تحصیلکردگان در حوزه هاي مختلف از طراحی تا توزیع ایجاد می کند و زنان و مردان بدون محدودیت می

 
توانند در آن مشغول به کار باشند و علاوه بر تامین نیاز داخلی، ارز آوري کنند. 

 
تجهیز و به روزرسانی دستگاه هاي تولید پوشاك در اصناف 

مجتبایی بیان کرد: در سند توسعه پوشاك که نوشته شده است و در حال اجراي گام به گام آن هستیم، یک بخش توجه به فرهنگ
ایرانی و اسلامی است. چهل میلیون از جمعیت کشور ما در سنین بین 20 تا 50 سال هستند، بدین معنا است که این صنف براي
رضایت مشتري به کیفیت، تنوع، زیبایی و نام و نشان تجاري ایرانی توجه دارد. برند سازي یکی از سیاست هاي حمایتی اتاق اصناف
ایران است. موفقیت هاي خوبی از نام و نشان هاي ایرانی شکل گرفته و برخی از آن ها حتی در فروش مجازي در عرصه داخلی و بین

 
المللی موفق و خوش نام هستند. 

وي ادامه داد: استراتژي بعدي، تولید براي صادرات است و همچنین تجهیز و نوسازي و کاهش هزینه هاي سربار است. در برش و
دوخت می توان از تجهیزات لیزري و نوین استفاده شود اما در سایر حوزه ها بحث افزایش بهره وري عوامل تولید بویژه نیروي کار از

 
طریق اموزش و ارتقاي سطح مهارت ها دنبال می شود. 

مجبتایی در ادامه گفت: تولید انبوه و یکپارچه سازي چند واحد مکمل با هم از دیگر استراتژي ها است . حتی چند شهرك صنفی در

 
شهرستان هاي مختلف مکان یابی شده است. 

دبیر کل اتاق اصناف ایران اظهار کرد: گروه پوشاك به دلیل ظرفیت بالایی که در اشتغال زایی و سهم بزرگی که در اقتصاد دنیا دارد
باید بیش از گذشته مورد توجه قرار گیرد و اتاق اصناف ایران به موجب همین اهمیت، تقویت زنجیره ارزش پوشاك را دنبال می کند.
اما براي این منظور همکاري جمعی از سوي نهادهاي دولتی و بخش خصوصی ضروري است تا بتوان به جایگاهی مناسب در تولید و
صادرات دست یافت. ضمن اینکه سیاست هاي مبارزه با قاچاق پوشاك باید ادامه پیدا کند تا نام و نشان هاي ایرانی فرصت رشد و

توسعه و ماندگاري در بازار پیدا کنند.



105 ایثارگر در 5 سال گذشته حائز رتبه هاي زیر 100 کنکور

منبع: خبرنامه دانشجویان ایرانشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1400/07/24

 
105 ایثارگر در 5 سال گذشته حائز رتبه هاي زیر 100 کنکور 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران با بیان اینکه جامعه ایثارگري همواره در زمینه دستاوردهاي علمی عملکرد درخشانی داشته است،

 
گفت: در طول 5 سال گذشته، جمعاً 105 نفر از ایثارگران در کنکور سراسري حائز رتبه هاي زیر 100 شده اند. 

به گزارش «خبرنامه دانشجویان ایران» به نقل از فارس؛ نشست «بررسی نقش نخبگان شاهد و ایثارگر در پویش جهادي تبیین
حقایق» با حضور سیدامیرحسین قاضی زاده هاشمی معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران در مجتمع شهید

 
رسول زاده و به صورت هم زمان از طریق ویدئوکنفرانس در استان هاي سراسر کشور امروز (شنبه 24 مهرماه) برگزار شد. 

قاضی زاده هاشمی در این نشست ضمن تبریک آغاز امامت امام
زمان (عج)، حضور نخبگان شاهد و ایثارگر را فرصت و موقعیتی
مناسب براي کشور دانست و گفت: این عزیزان از خانواده هایی
هستند که نسبت به مسائل و مشکلات بی تفاوت نبوده اند و این

 
روحیه و نوع نگاه همچنان در وجود آنان جاري است. 

وي افزود: ظرفیت هاي این عزیزان می تواند فراتر از بنیاد شهید و امور ایثارگران و حتی کشور به کار گرفته شود و در عرصه هاي بین

 
المللی نیز از حضور آنان بهره گرفت. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران بیان داشت: از تشکل ها و نخبگان شاهد و ایثارگر نیز می خواهیم به عنوان ناظري قوي موضوعات
و فعالیت هاي بنیاد و موارد مربوط به جامعه ایثارگري را تحت نظر داشته باشند و مسائل و نظرات خود را به بنیاد شهید و امور

 
ایثارگران منعکس کنند و در واقع چشم ناظر بنیاد باشند. 

وي با اشاره به شرح وظایف بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: بر اساس آیین نامه، عمده وظایف بنیاد شهید و امور ایثارگران در حوزه
فرهنگی است و ساختارها و فعالیت هاي بنیاد نیز باید بر همین اساس تنظیم شود.قاضی زاده هاشمی اظهارداشت: نخبگان شاهد و
ایثارگر از افراد پیشروي جامعه هستند که می توانند براي حل مشکلات ایثارگران فعالیت هاي بسیار خوبی داشته باشند. یکی از این

 
موارد موضوع اشتغال است که کارآفرینان ایثارگر می توانند به ایثارگران جویاي کار کمک هاي مختلفی ارائه کنند. 

وي با بیان اینکه جامعه ایثارگري همواره در زمینه دستاوردهاي علمی عملکرد درخشانی داشته است، ادامه داد: نمونه این عملکرد
کسب 13 رتبه زیر 100 کنکور سراسري سال جاري توسط ایثارگران و بدون استفاده از سهمیه است. در طول 5 سال گذشته نیز

 
جمعاً 105 نفر از ایثارگران در کنکور سراسري حائز رتبه هاي زیر 100 شده اند. 



عادل مهري مدیرکل دفتر دانش پژوهان و تشکل هاي شاهد و ایثارگر نیز در این نشست با اشاره به ظرفیت هاي مجموعه تشکل ها و

 
نخبگان شاهد و ایثارگر گفت: هدف از اجراي این برنامه تحقق دستور مقام معظم رهبري در زمینه نهضت تبیین است. 

حسن سالاریه قائم مقام بنیاد ملی نخبگان نیز در این مراسم تأکید کرد: بنیاد ملی نخبگان برنامه هایی براي دانش آموزان مستعد در
نظر گرفته است که یکی از آن ها همراهی و حضور این دانش آموزان در کنار نخبگان کشور است و براي این بخش می توانیم از
ظرفیت نخبگان شاهد و ایثارگر نیز کمک بگیریم و نخبگان شاهد و ایثارگر نیز با توجه به خودساخته بودن می توانند در این زمینه

 
بسیار مثمرثمر واقع شوند. 

وي افزود: بنیاد ملی نخبگان برنامه هایی را براي حمایت از هسته هاي پژوهشی، شناسایی نیازها و مشکلات کشور و تشکیل هسته
هاي نخبگانی براي برطرف کردن آن ها و برگزاري رویدادهاي رقابتی در جامعه مخاطبان دانشجو در نظر دارد که در این زمینه ها می

 
توانیم از حضور و همراهی دانشجویان شاهد و ایثارگر و همچنین بنیاد شهید و امور ایثارگران استفاده کنیم. 

در این نشست با حضور رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران از 3 نفر از برپاکنندگان موکب هاي مجازي ایثارگران براي مراسم اربعین
حسینی (ع) تقدیر به عمل آمد و جمعی از نخبگان شاهد و ایثارگر حاضر در این نشست نیز به بیان نظرات و دیدگاه هاي خود

پرداختند.



آخرین وضعیت بررسی طرح واردات خودرو در مجلس

منبع: خبرنامه دانشجویان ایرانشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1400/07/24

 
آخرین وضعیت بررسی طرح واردات خودرو در مجلس 

 
سخنگوي کمیسیون صنایع و معادن مجلس، آخرین وضعیت بررسی طرح ساماندهی بازار خودرو در این کمیسیون را تشریح کرد. 

به گزارش «خبرنامه دانشجویان ایران» به نقل از تسنیم، «روح االله عباسپور» سخنگوي کمیسیون صنایع و معادن مجلس شوراي
اسلامی، با اشاره به آخرین وضعیت بررسی طرح ساماندهی بازار خودرو در این کمیسیون گفت: این طرح در دستور کار این هفته

 
کمیسیون قرار دارد تا ایرادات آن را برطرف کنیم. 

وي با اعلام اینکه هفته گذشته نیز با حضور نماینده شوراي نگهبان این طرح مورد بررسی قرار گرفت، ادامه داد: چند ایراد جزئی در
این طرح وجود دارد که قابل برطرف شدن است، اما مجمع تشخیص مصلحت نظام اعلام کرده که واردات خودرو برخلاف اقتصاد

 
مقاومتی است و نظر و دیدگاه هایی در این زمینه دارد که باید این موضوع را برطرف کنیم. 

نماینده بوئین زهرا در مجلس با تأکید بر اینکه اعضاي کمیسیون صنایع در تلاش براي رفع ایرادات این طرح هستند، عنوان کرد:
نمایندگان و اعضاي کمیسیون عقب نشینی از مصوّبه خود نخواهند داشت و با رایزنی هاي که با شوراي نگهبان و مجمع تشخیص

 
خواهیم داشت تلاش می کنیم این طرح را مصوب کنیم. 

سخنگوي کمیسیون صنایع و معادن مجلس با اعلام اینکه قرار بر این است درباره این طرح جلسه اي نیز با رئیس مجلس داشته

 
باشیم، تصریح کرد: احتمالاً جمع بندي جلسه با رئیس مجلس از سوي آقاي قالیباف در جلسه سران قوا مطرح شود. 

عباسپور با بیان اینکه درخواست هاي متعددي براي تصویب این طرح از سوي مردم وجود دارد، اظهار داشت: مصوبه مجلس درباره
واردات خودرو محدود است و قطعاً به اشتغال و تولید خودروسازان آسیبی وارد نمی کند.



بازدید از طرح هاي تأمین مالی شده از سوي بانک صنعت و معدن

منبع: دیوان اقتصادشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1400/07/24

حجت الاسلام سید ابراهیم رییسی و سید رضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت به اتفاق هیأت همراه در سفر به
استان فارس از تعدادي واحد صنعتی که از سوي بانک صنعت و معدن تأمین مالی شده است، بازدید نمودند.

حجت الاسلام سید ابراهیم رییسی و سید رضا فاطمی امین
وزیر صنعت، معدن و تجارت به اتفاق هیأت همراه در سفر به
استان فارس از تعدادي واحد صنعتی که از سوي بانک

 
صنعت و معدن تأمین مالی شده است، بازدید نمودند. 

به گزارش دیوان اقتصاد، در این سفر که به منظور بررسی
میزان توانمندي ها، ظرفیت ها، پیشرفت فیزیکی و مشکلات
برخی از طرح ها و واحدهاي صنعتی انجام شد، از شرکت

 
ذوب آهن پاسارگاد و کاغذ زاگرس فارس بازدید به عمل آمد. 

آیت االله رییسی در بازدید از شرکت کاغذ زاگرس فارس با تأکید در خصوص پیگیري مراحل بهره برداري این واحد تولیدي با بیان این
که تکمیل 13 درصد مراحل ساخت باقی مانده آن کار دشواري نیست، افزود: مسأله تأمین مالی این واحد تولیدي، باید سریعاً حل و

 
فصل گردد تا با وارد شدن این کارخانه به چرخه تولید، نیاز به واردات کاغذ کاهش یابد. 

وي با بیان اینکه ویژگی این کارخانه این است که با استفاده از ضایعات و کاغذ هاي باطله می تواند بخشی از نیاز کشور را تأمین کند،
اظهار داشت: جاي پرداخت تسهیلات بانکی همین جاست که هم اشتغال ایجاد می کند و هم با رونق تولید، نیاز کشور به واردات را

 
مرتفع می سازد. 

 
شرکت کاغذ زاگرس فارس به تولید کاغذ کرافت، لاینر، تست لاینر و تحریر اشتغال دارد. 

این شرکت که 87 درصد پیشرفت فیزیکی دارد، با ظرفیت تولید 150 هزار تن کاغذ در سال، توانایی تأمین 40 درصد کاغذ مورد نیاز
کشور را دارا می باشد و از بانک صنعت و معدن یک هزار و 167 میلیارد ریال تسهیلات در قالب تسهیلات سرمایه ثابت دریافت کرده

 
که براي 300 نفر به صورت مستقیم اشتغالزایی در بر داشته است. 

همچنین وزیر صنعت، معدن و تجارت به اتفاق هیئت همراه از مجتمع صنعتی ذوب آهن پاسارگاد که از بانک صنعت و معدن

 
تسهیلات دریافت کرده است، بازدید به عمل آورد. 

شرکت صنعتی ذوب آهن پاسارگاد با هدف ایجاد یک مجتمع کامل فولادسازي از مرحله دریافت سنگ آهن از معدن تا تولید انواع
فولادهاي آلیاژي احداث گردیده است به این ترتیب که سنگ آهن از معادن کشور دریافت و مراحل بعدي شامل خردایش و تغلیظ
سنگ آهن، تبدیل کنسانتره تولیدي به گندله، تبدیل گندله به آهن اسفنجی، تبدیل بخشی ازآهن اسفنجی به فولاد مذاب و تبدیل
فولاد خام به انواع فولادهاي آلیاژي ازطریق متالورژي ثانویه با استفاده از کوره پاتیلی و واحد گاز زدایی در خلاء و یا واحد کربن زدایی

 
در خلا صورت می پذیرد. 

این مجتمع به منظور قطع کامل وابستگی به سایر واحدها، اجراي فازهاي دوم و سوم واحدهاي تکمیل و توسعه زنجیره تولید فولاد را
به صورت همزمان آغاز و اولین واحد مگا مدول تولید آهن اسفنجی آن از اوایل مهرماه 1398 وارد مرحله بهره برداري شد و واحدهاي



دوم و سوم هم هریک با ظرفیت یک میلیون و 800 هزارتن در سال در دست اجرا بوده و طبق برنامه زمانبندي تا پایان سال 1401
آماده بهره برداري خواهند شد، همچنین ماشین آلات واحد اول و دوم تولید و تغلیظ کنسانتره سنگ آهن، و واحدهاي اول و دوم
گندله سازي هم هر یک با ظرفیت 3 میلیون و 400 هزار تن در سال و واحد آهک سازي هم با ظرفیت 250 هزار تن در سال با بیش

 
از 65 درصد پیشرفت فیزیکی در دست اجرا است که تا پایان سال جاري به بهره برداري خواهند رسید. 

این واحد تولیدي 280 میلیون دلار تسهیلات سرمایه ثابت و یک هزار میلیارد ریال تسهیلات سرمایه در گردش و یک هزار میلیارد
ریال در قالب اعتبار اسنادي ریالی از بانک صنعت و معدن دریافت نموده و براي 1306 نفر به صورت مستقیم اشتغال ایجاد کرده

 
است. 

در دیدار فعالان صنعتی و معدنی استان فارس با رییس جمهور و وزیر صمت، مسایل و موانع پیش روي بخش تولید استان که عمده
آن موضوع تأمین مالی و نقدینگی مورد نیاز این واحدها می باشد، مطرح شد که براي پیگیري این مشکلات و راهکارهاي رفع آنها از

سوي مسؤلان و مقام هاي دست اندر کار بخش صنعت و معدن کشور، در اسرع وقت قول پیگیري و مساعدت داده شد.



با نخبگان اقتصادي و مدیران توانمند در هولدینگ هاي اقتصادي بخش زیادي
از مشکلات اشتغال کشور رفع می شود

منبع: لیجارشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1400/07/24

به گزارش لیجار نقل از روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان گیلان: امروز شنبه (بیست و چهارم مهرماه)
ششمین جلسه شوراي هماهنگی مدیران استان گیلان با حضور عباس علیزاده مدیرکل و رییس شوراي هماهنگی مدیران به

میزبانی تامین اجتماعی گیلان برگزار شد. علیزاده با تبریک آغاز امامت حضرت ولی ...

رشت-لیجار:رییس شوراي هماهنگی مدیران استان گیلان
گفت: باید با ارایه راه کارهاي موثر برخی از خلا ء هاي
قانونی نظیر طلاق هاي صوري که براي سازمان و صندوق

 
ها مشکلاتی به وجود می آوردند برطرف شوند. 

به گزارش لیجار نقل از روابط عمومی اداره کل تعاون، کار
و رفاه اجتماعی استان گیلان: امروز شنبه (بیست و چهارم
مهرماه) ششمین جلسه شوراي هماهنگی مدیران استان
گیلان با حضور عباس علیزاده مدیرکل و رییس شوراي

 
هماهنگی مدیران به میزبانی تامین اجتماعی گیلان برگزار شد. 

علیزاده با تبریک آغاز امامت حضرت ولی عصر (عج) از زحمات مدیران شوراي هماهنگی و ارایه خدمات شایسته به جامعه هدف در

 
مناسبت هاي ملی مهر ماه سال جاري تقدیر کرد. 

رییس شوراي هماهنگی مدیران استان با اشاره به 25 صندوق بازنشستگی فعال و با بیان اینکه حدود 80 درصد از بیمه شدگان کشور
تحت پوشش تامین اجتماعی هستند یادآور شد: ناکارآمدي مدیران هولدینگ هاي بزرگ اقتصادي نظیر شستا در گذشته به عملکرد

 
سازمان و صندوق ها ضربه زد. 

علیزاده تصریح کرد: با توجه به تنوع خدمات و سرمایه گذاري هاي خوبی که صورت گرفته چنانچه از نخبگان عرصه اقتصادي و
مدیران توانمند در این هولدینگ ها استفاده شود؛ بخش زیادي از مشکلات سازمان تامین اجتماعی، صندوق هاي بیمه اي بازنشستگی

 
و اشتغال کشور رفع می شود. 

وي با اشاره به برخی از خلا ء هاي قانونی نظیر طلاق هاي صوري که براي سازمان و صندوق ها مشکلاتی به وجود می آوردند گفت:
در راستاي پیشنهاد مدیرکل بهزیستی گیلان می توان شرایطی فراهم کرد تا با هماهنگی و تعامل  از طریق مراکز مشاوره و مددکاري

 
اجتماعی زیر نظر بهزیستی استان از صحت طلاق ها آگاه شد. 

علیزاده در ادامه با بیان اینکه ساماندهی و ارایه خدمات به کودکان کار شاغل در کارگاه ها در دستور کار است خواستار ارایه
مشخصات کامل واحدهاي تولیدي که از کودکان کار به عنوان نیروي کار خود استفاده می کنند توسط سازمان تامین اجتماعی استان



 
شد. 

وي در خصوص رصد و شناسایی کارگران آسیب دیده اجتماعی با اشاره به سامانه رصد بهزیستی استان و به منظور تسریع و شناسایی
بهتر کارگران آسیب دیده در واحدهاي تولیدي براي برگزاري دوره هاي آموزشی پیشگیرانه؛ خواستار ایجاد قابلیت گزارش گیري در

 
این سامانه براي اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعی گیلان شد. 

علیزاده در ادامه از واگذاري مجدد دبیري کارگروه اشتغال و سرمایه گذاري استان به اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گیلان خبر
داد و افزود: در اولین جلسه این کارگروه در مهر ماه سال جاري به مشکلات دستگاه هاي اجرایی شوراي هماهنگی با بانک هاي استان

 
در خصوص تخصیص اعتبار رسیدگی می شود. 

رییس شوراي هماهنگی مدیران استان در پایان با اشاره به مصوبات پیشین شورا در راستاي تالیف کتاب زندگی نامه 418 شهید
کارگري استان خواستار همکاري و حمایت هاي مادي و معنوي  مدیران دستگاه هاي اجرایی عضو شوراي هماهنگی با مولف این اثر

ارزشمند شد.



رویاي وام بدون وثیقه محقق می شود؟

منبع: پایگاه خبري 598شماره خبر:  45  |  تاریخ: 1400/07/24

بررسی آمار ها نشان می دهد در سال هاي اخیر دهک هاي پردرآمدتر بیش از دهک هاي پایین تسهیلات دریافت کرده اند.
رئیس کل بانک مرکزي براي رفع این مشکل در همان روز اول انتصابش برنامه هایی پیشنهاد داده است.

به گزارش پایگاه 598، روزنامه وطن امروز نوشت: بارقه
هاي امید درباره حرکت نظام تسهیلات دهی کشور از
وثیقه محوري به سمت اعتبارسنجی با اظهارنظر هاي
رئیس کل بانک مرکزي و وزیر امور اقتصادي و دارایی به
وجود آمده است. در صورتی که این مهم محقق شود، گام
بلندي در راستاي عدالت اقتصادي و تامین مالی طبقات

 
متوسط برداشته می شود. 

سیستم اقتصاد خانوار هاي ایرانی در زمینه شاخص اخذ
اعتبارات و سهولت و میزان دسترسی به تسهیلات بانکی

 
براي تامین نیاز هاي مصرفی مانند تسهیلات ازدواج، مسکن، خودرو و سایر نیاز هاي ضروري زندگی در وضعیت مطلوبی قرار ندارد. 

اساسا یکی از نظام هاي بازتوزیع ثروت در کنار نظام یارانه ها و نظام مالیاتی، نظام تسهیلات دهی است که با تامین مالی طبقات
متوسط و فرودست باعث توانمند سازي آن ها می شود. در کشورمان، اما با توجه به اینکه تسهیلات بر مبناي وثیقه اعطا می شود و به
عبارت دیگر وثیقه محور است، اساسا توانایی دریافت تسهیلات براي این طبقه هدف وجود ندارد و از سوي دیگر طبقات توانمند با
ارائه وثیقه براحتی تسهیلات دریافت می کنند. بررسی شکاف بین تولید و نقدینگی که 90 درصد زیربناي تشکیل آن در بانک ها و به
واسطه تسهیلات دهی رخ داده است، نشان از آن دارد که این طبقه نیز تسهیلات دریافتی را در بازار هاي غیرمولد و سوداگري هزینه

 
می کنند. 

این چرخه معیوب باعث می شود در نهایت تسهیلات بانکی نه در راستاي تولید و رشد اقتصادي باشد نه در راستاي عدالت اقتصادي،
زیرا هیچ تقاضاي محرکی را در اقتصاد ایجاد نمی کند و صرفا باعث تورم در بازار هاي مالی غیرمولد و تاثیرگذاري روي تورم عمومی

 
کالا ها می شود. 

به عبارت دیگر وثیقه محور بودن تسهیلات خرد موجب شده است که یک: درصد پوشش نیاز هاي مصرفی مردم با تسهیلات رسمی
بانکی بسیار پایین باشد و 2: تسهیلات پرداخت شده هم لزوما در اختیار کسانی که اهلیت استفاده از آن را داشته اند، قرار نگیرد.
فراگیر شدن تامین مالی یکی از ضرورت هاي بسیار کلیدي اقتصاد کشور محسوب می شود که در سال هاي اخیر مورد تاکید سیاست

 
هاي کلان کشور هم قرار گرفته است. 

 
صالح آبادي وثیقه محوري را تمام می کند؟ 

چند ساعت از اعلام رسمی خبر انتصاب علی صالح آبادي به عنوان رئیس کل بانک مرکزي نگذشته بود که وي در گفت وگویی با



 
رسانه ملی به تشریح برنامه هاي خود پرداخت. 

صالح آبادي نخستین هدف خود را اینگونه تشریح کرد که نظام بانکی باید در خدمت مردم باشد و اظهار داشت: «دسترسی مردم به
نظام بانکی کشور را تسهیل خواهیم کرد و اعتبارسنجی و توجه به رتبه اعتباري مشتریان در اعطاي تسهیلات خرد را جایگزین وثیقه

 
محوري کنونی در نظام بانکی کشور خواهیم کرد». 

پیش تر سیداحسان خاندوزي، وزیر امور اقتصادي و دارایی هم نسبت به ناعادلانه بودن نظام تسهیلات کشور انتقاد کرده و گفته بود:
«نظام بانکی وثیقه محور ثروتمندان را بر فقرا ترجیح می دهد و منابع مالی را از کسانی که بیشترین نیاز را دارند دریغ می کند که

 
این امر نابرابري ها را تعمیق خواهد کرد». 

وي افزود: محور اول این بود که کمک کنیم تا تامین مالی تولید و کارآفرینی و بخش هاي مولد نسبت به گذشته را افزایش دهیم،

 
زیرا بدون این اتفاق رشد اقتصادي بلندمدت و پایدار محقق نخواهد شد. 

وزیر امور اقتصادي و دارایی تصریح کرد: محور دوم براي رفع موانع گذار اقتصاد ایران از شرایط تحریمی و رونق تجارت که نیازمند یک

 
تحرك ارزي ویژه است و زمینه هاي آن هم با تغییر رئیس کل بانک مرکزي فراهم شده است. 

وي گفت: محور بعدي تقویت نظارت و پایبندي بانک ها به مقررات است، زیرا بخش زیادي از نارضایتی مردم ناشی از عدم رعایت

 
مصوبات شوراي پول و اعتبار و دولت است که توسط بخشی از سیستم بانکی نادیده گرفته می شود. 

خاندوزي با بیان اینکه حرکت به سمت دسترسی مردم به قرارداد هاي الکترونیک است، افزود: قرارداد هاي الکترونیکی به این منظور
باید طراحی شود که مشتریان بانک ها بتوانند نحوه محاسبه سود، جریمه دیرکرد و استمهال تسهیلات را مطلع شوند و اگر اجحافی به
آن ها می شود بتوانند به وسیله آن حقوق خود را مطالبه کنند. به نظر می رسد با توجه به اینکه دولت سیزدهم ماموریت در نظر
گرفتن پیوست عدالت را در تمام تصمیم ها دارد، این اتفاق برنامه ریزي شده بوده و به همین دلیل مردان اقتصادي دولت سیزدهم

 
توجه ویژه اي به این موضوع دارند. 

شاید بتوان این اقدام را گام مهمی در راستاي بازتوزیع ثروت و مصداق در نظر داشتن پیوست عدالت در سیاست هاي دولت سیزدهم

 
دانست که البته تا اجرایی شدن، مسیر طولانی در پیش دارد. 

تقدم اعتبارسنجی بر وثیقه محوري چند سال است به طور جسته و گریخته توسط کارشناسان اقتصاد عنوان شده است. در حال حاضر

 
بانک ها به طور عمومی به کسانی خدمت تسهیلات را اعطا می کنند که بتوانند وثیقه بیشتري تامین کنند. 

البته بانک هایی هم هستند که اعتبارسنجی مشتري یکی از شاخص هاي تسهیلات دهی آنهاست، اما در نهایت این بانک ها هم براي
خدمت تسهیلات درخواست وثیقه می کنند. به بیان ساده تر بانک ها نمی پذیرند صرفا با اعتبارسنجی تسهیلات در اختیار مشتري

 
بگذارند. 

بررسی آمار هاي نظام بانکی هم گویاي آن است که دهک هاي پردرآمدتر بیش از دهک هاي پایین تسهیلات دریافت کرده اند به
طوري که طبق آمار 8 ماه نخست سال 99 بانک مرکزي، هم اکنون 469 هزار نفر در دهک دهم و تنها 110 هزار نفر در دهک اول در

حال بازپرداخت تسهیلات خود هستند.



طرح سنجش استعداد هاي شغلی در دانشگاه علامه اجرا می شود

منبع: دانشجوشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1400/07/24

به گزارش خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو، طرح سنجش استعداد هاي شغلی براي کلیه ورودي هاي جدید مقطع
کارشناسی دانشگاه علامه طباطبائی از 25 مهر تا 10 آبان اجرا می شود. این طرح به همت مرکز کارآفرینی و هدایت شغلی

دانشگاه و با همکاري واحد فناور اندازه از شرکت هاي مستقر در مرکز رشد دانشگاه علامه ...

به گزارش خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو، طرح
سنجش استعداد هاي شغلی براي کلیه ورودي هاي جدید
مقطع کارشناسی دانشگاه علامه طباطبائی از 25 مهر تا

 
10 آبان اجرا می شود. 

این طرح به همت مرکز کارآفرینی و هدایت شغلی دانشگاه
و با همکاري واحد فناور اندازه از شرکت هاي مستقر در
مرکز رشد دانشگاه علامه طباطبائی و با هدف سنجش

 
استعداد ها و علایق شغلی و ایجاد پروفایل و کارنامه استعداد هاي شغلی براي کلیه دانشجویان ورودي جدید به اجرا در می آید. 

علاوه بر سنجش شاخص هاي سلامت روان و جسمی که پیش از این در فرایند ثبت نام دانشجویان ورودي جدید انجام می شد، با

 
اجراي این طرح از سال جدید، کلیه دانشجویان، کارنامه استعداد هاي شغلی نیز دریافت خواهند کرد. 

قرار است مرکز کارآفرینی و هدایت شغلی دانشگاه از این نتایج براي ترسیم برنامه مسیر شغلی آینده دانشجویان، ارائه مشاوره هاي
شغلی- تحصیلی و نیز برگزاري دوره هاي مهارت آموزي، جهت بالا بردن آمادگی دانشجویان براي ورود به بازار کار و کارآفرینی

 
استفاده کند. 

دانشجویان می توانند براي آشنایی بیشتر با جزئیات طرح استعدادیابی شغلی ورودي هاي جدید می توانید به صفحه معرفی این طرح
و آدرس https://academy.andaze.io/atu-ac/ مراجعه کنند.



رییس اتحادیه پوشاك تهران تاکید کرد:

منبع: قم پرسشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1400/07/24

به گزارش گروه فرهنگی ایرنا از روابط عمومی چهارمین جشنواره ملی دیبا، ابوالقاسم شیرازي رییس اتحادیه پوشاك تهران در
مراسم معرفی برگزیدگان چهارمین جشنواره ملی طراحی مد ضمن تاکید بر لزوم تزریق بنیه علمی به بازار در خصوص...

به گزارش گروه فرهنگی ایرنا از روابط عمومی چهارمین جشنواره ملی دیبا، ابوالقاسم شیرازي رییس اتحادیه پوشاك تهران در
مراسم معرفی برگزیدگان چهارمین جشنواره ملی طراحی مد ضمن تاکید بر لزوم تزریق بنیه علمی به بازار در خصوص نقش این
جشنواره در این راستا گفت: جشنواره دیبا اثرگذار است و حلقه واسطه بین پوشاك و دانشگاه محسوب می شود. امروز می خواهیم
علم و تجربه را با هم تلفیق کنیم نتیجه این تلفیق این است که تولید کنندگان در کارگاه هاي تولیدي خود از دانشجویانی که فارغ
التحصیل دانشگاه ها یا در حین تحصیل هستند استفاده می کنند و درنهایت آنها را جذب کارگاه هاي تولیدي خود خواهند کرد تا

 
تولیدات دانش بنیان و خلاقانه و متنوع را روانه بازار کنند. 

وي در ادامه افزود: ما توانسته ایم بسیاري از دانشجویان را جذب بدنه صنعت و تولید کنیم و این رویه همچنان ادامه خواهد داشت
چون این دانشجویان می توانند در بدنه تولید اثر مطلوبی داشته باشند و کارگاه هاي تولیدي ما با ورود دانشجویان بر اساس دانش و

 
علم روز کار تولید را پیش می برند. همچنین کارها و تولیدات آنها متنوع و با سلیقه و ذائقه مشتري نیز همراه است. 

رئیس اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاك تهران اظهار کرد: جذب دانشجویان داراي استعداد برتر، بهره وري را در کار و

 
تولید بالا می برد. بنابراین پیوند آنها به بدنه تولیدکنندگان و طراحان در اولویت قرار دارد. 

سپس در ادامه مراسم اختتامیه چهارمین جشنواره ملی مد و لباس دیبا بهزاد رشیدي رئیس جهاد دانشگاهی هنر و رئیس جشنواره
گفت: معاونت فرهنگی جهاد هنر در این جشنواره تلاش می کند بهترین طراحان جوان و دانشجو را شناسایی و به صنعت پوشاك

 
کشور معرفی کند تا هم بین دانشگاه و صنعت پل ارتباطی برقرار و هم مسیر ایده تا محصول و ایده تا بازار هموار شده باشد. 

وي افزود: با افتخار اعلام می کنم که طرح هاي حاضر در این جشنواره که حاصل هنر و خلاقیت جوانان ایرانی است، بعد از نمایش در
نمایشگاه، در ماه هاي پیش رو توسط برندهاي همکار جشنواره تولید و در سطح کشور عرضه می شود و برنامه ریزي ها و ارزیابی ها

 
به طوري بوده که طرح هایی انتخاب و روانه بازار شوند که بیشترین مطابقت را با برنامه ها و اولویت هاي برندها داشته باشند. 

وي درادامه افزود: به امید روزي که بازار پوشاك ایران از آثاري که طراحان و تولیدکنندگان ایرانی با مواد و متریال ایرانی و با استفاده

 
از علم و تخصصی دانشگاهیان و توسط استعدادهاي جوان کشور آماده شده است، بهره مند شود. 

در پایان مراسم و بعد از پخش ویدیوهاي گزارشی این جشنواره از رتبه هاي برتر با حضوران مدیرهاي برندهاي میزبان جشنواره به

 
شرح زیر تقدیر به عمل آمد: 

 
رتبه سوم: زهرا همتی مردي 

 
رتبه دوم: زهرا روشنی منفرد 

 
رتبه اول: یلدا خلیلی 



آپلود عکس

برگزیدگان این دوره از این جشنواره عصر روز چهارشنبه طی مراسمی با حضور ابوالقاسم شیرازي رییس اتحادیه پوشاك تهران،
مجتبی توانگر نماینده مجلس شوراي اسلامی، ابراهیم درستی مشاور و نماینده وزیر صنعت در اتاق اصناف، بهزاد رشیدي رییس جهاد
دانشگاهی هنر، امین مختاري دبیر جشنواره، داوران جشنواره و فعالان عرصه مد و لباس کشور همزمان با برگزاري نمایشگاه تهران

 
مدکس واقع در شهر آفتاب معرفی شدند. 

چهارمین جشنواره ملی مد و لباس دیبا به همت جهاد دانشگاهی هنر و با مشارکت اتحادیه پوشاك تهران و همچنین با حمایت

 
کارگروه ساماندهی مد و لباس کشور و مرکز رشد و کارآفرینی دانشگاه هنر و به دبیري امین مختاري برگزار شد. 

 
منبع : مهر 

 
قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد. 



بخت بسته فروش صنایع دستی باز می شود

منبع: ایسناشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1400/07/24

نایب رئیس کمیسیون فرهنگی، اجتماعی و فرهنگی شوراي شهر شیراز گفت: با حمایت شورا و دیگر سازمان ها و اختصاص
فضاهاي شهري براي ارائه محصولات صنایع دستی، بخت بسته این صنایع باز شده و بازار فروش آن رونق می یابد.

افسانه خواست خدایی شنبه 24 مهرماه در حاشیه بازدید
از نخستین مرکز کارآفرینی و اشتغال هنرهاي سنتی و
صنایع دستی شیراز با بیان اینکه استان فارس و شهر
شیراز مزین به گنجینه و میراث معنوي بزرگی از هنرهاي
سنتی و صنایع دستی فاخر است، بر حفظ و ترویج این

 
هنرها تاکید کرد. 

او، ایجاد بستر مناسب براي کمک به حفظ و ترویج رشته
هاي مهم صنایع دستی و جلوگیري از منسوخ شدن آنها و
حمایت از صاحبان صنایع، حرف و استادکاران و ایجاد
فضاي آموزشی را از جمله اهداف راه اندازي این مرکز

 
برشمرد. 

عضو هیات رئیسه شوراي شهر شیراز همچنین با اشاره به حضور اساتید برجسته هنرهاي سنتی در این مرکز عنوان کرد: کارگاه هاي
آموزشی و تولیدي کاشی هفت رنگ، گچبري سنتی، پیکر تراشی، تابلو فرش، منبت، مشبک، خاتم سازي، جوك، خوشنویسی، نقاشی
و نگارگري در این مرکز فعالیت دارند که با حمایت از این هنرهاي دستی و سنتی می توان در راستاي فروش این محصولات و کسب

 
درآمد مناسب براي صاحبان این حرف گام نهاد. 

مهدي نصیري، ناظر شورا در منطقه 2 شهرداري شیراز نیز در این بازدید با اشاره به اهمیت بازار فروش محصولات گفت: در نظر داریم

 
بوستانهاي منطقه 2 شهرداري شیراز را به فضایی براي ارائه محصولات صنایع دستی اختصاص دهیم. 

مرتضی جعفري، معاون فرهنگی شهردار شیراز نیز گفت: ساختمان این مرکز مدت هاي زیادي بلا استفاده رها شده که اکنون پس از
احیا، بازسازي و تجهیز، به محلی براي استقرار هنرمندان صنایع دستی شیراز و فرصتی براي کارآفرینی و اشتغال زایی زنان سرپرست

 
خانوار تبدیل شده است. 

رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداري شیراز افزود: این مرکز به همت سازمان فرهنگی شهرداري با همکاري بخش

 
خصوصی به عنوان کارگاه تولید و آموزش در محله شاهداعی االله راه اندازي شده است. 

انتهاي پیام





طلایه داران توسعه روستایی

منبع: همشهريشماره خبر:  49  |  تاریخ: 1400/07/24

همشهري در پرونده ویژه اي روستاهاي نمونه در زمینه رونق اقتصاد گردشگري، تحقق مهاجرت معکوس و کارآفرینی را
معرفی کرده است.

به گزارش همشهري آنلاین، این روزها با توجه به برجسته
تر شدن اهمیت توسعه روستاها در تقویت اقتصادملی،
سیاست گذاري ها براي هموار کردن این مسیر شتاب
محسوسی گرفته است؛ موضوعی که در اسناد بالادستی
کشور نیز اشاره هاي صریحی به آن را می توان یافت. این
درحالی است که بخش قابل توجهی از روستاییان درآمد
کمتري نسبت به شهرنشین ها دارند و آسیب پذیري هاي
ناشی از این موضوع، زمینه ساز مهاجرت آنان به سوي
شهرها می شود. براین اساس برنامه هاي توسعه روستایی،
جزء مهمی از راهبردهاي کلان تصمیم سازان کشور به

حساب می آید. در گذشته اینگونه تصور می شد که با تکیه بر کشاورزي، می توان مناطق روستایی را درمسیر توسعه پایدار قرار داد،
اما خشکسالی هاي مستمر در سال هاي اخیر نشان داد توسعه کشاورزي به تنهایی به نتیجه مطلوب ختم نمی شود. برهمین اساس
هم بود که در سال هاي اخیر رونق گردشگري و تقویت زیرساخت هاي لازم براي گسترش مشاغل خرد روستایی، بسیاري از
روستاییان مهاجرت کرده به شهرها را به خانه و کاشانه خود بازگرداند و به معیشت آنان رونق داد؛ مسیري که درصورت تداوم و اتخاذ
راهکارهاي مناسب، می تواند به تحقق هرچه سریع تر توسعه روستاها در کشور بینجامد. با توجه به این موضوع، همشهري در پرونده
ویژه اي، ضمن بررسی آماري روستاها در استان هاي مختلف کشور، روستاهاي نمونه در زمینه رونق اقتصاد گردشگري و تحقق

 
مهاجرت معکوس و کارآفرینی را معرفی کرده است که در ادامه می خوانید. 

 
آذربایجان شرقی 

استان آذربایجان شرقی حدود 3هزارروستا دارد که از این تعداد، کمی بیشتر از 2هزارروستا بالاي 20خانوار جمعیت دارند که
زیرپوشش طرح هاي خدمات رسانی و هادي هستند. دراین میان یکی از روستاهایی که در نزدیکی تبریز قرار دارد، «دیزج» نام دارد
که درسال هاي اخیر نه تنها ازجمعیت آن کاسته نشده، بلکه مهاجرت معکوس هم درآن رخ داده است. دیزج برخلاف روستاهاي
حاشیه تبریز که شاهد حضور پررنگ مهاجران از شهرهاي دیگر هستند، با مهاجرت معکوس خود اهالی درحال رشد و توسعه است.
اصلی ترین زمینه توسعه این روستا، باغداري به ویژه باغ هاي گردو و همچنین تولید نان محلی ویژه اي است که اقتصاد این روستا را
متحول کرده است. وجود روستاهایی مانند «کندوان» یا روستاي پلکانی «اشتبین» و روستاهاي منطقه «ارسباران» سبب شده

 
آذربایجان شرقی ازنظر قابلیت هاي گردشگري روستایی ممتاز باشد. 

 
اصفهان 

استان اصفهان داراي حدود هزارو 800روستا و آبادي با جمعیتی افزون بر 610هزارنفر است که 935روستاي آن بیش از 20خانوار
جمعیت دارند. از این تعداد، 25روستاي هدف گردشگري دراین استان ثبت شده و 100روستاي دیگر نیز در نوبت ثبت هستند.
روستاهاي اصفهان ظرفیت هاي گردشگري، صنعتی، کشاورزي و فرهنگی مختلفی دارند. افزایش 40درصدي بودجه دهیاري هاي



استان، اختصاص 900میلیارد ریال از محل صندوق توسعه ملی براي اشتغال زایی روستایی، کاهش هزینه هاي جاري دهیاري ها و
اختصاص این بودجه به توسعه عمرانی، ارائه وام هاي ارزان قیمت و زمین براي ساخت مسکن و بهینه سازي مبلمان روستاها ازجمله
اقدام هاي انجام شده براي رونق زندگی دراین مناطق به حساب می آید که در ایجاد روند مهاجرت معکوس به روستاها موثر بوده
است. دراین میان روستاي «شیرازان» از روستاهایی است که با بهسازي و اجراي طرح هادي، مهاجرت معکوس درآن اتفاق افتاده
است. اینها درحالی است که به دنبال بروز خشکسالی، تأمین آب کشاورزي در روستا سخت شده است و به تبع آن، نرخ بیکاري

 
درجوامع روستایی افزایش یافته است. 

 
آذربایجان غربی 

استان آذربایجان غربی بیش از 2هزارو800روستا دارد که حدود 2هزارو600روستا بالاي 20خانوار جمعیت دارند. براین اساس
آذربایجان غربی را می توان یکی از استان هاي با جمعیت بالاي روستایی ارزیابی کرد که حدود 40درصد از جمعیت استان در
روستاها ساکن هستند. با وجود اینکه این استان حدود 50روستاي گردشگرپذیر دارد، اما براي توسعه گردشگري دراین روستاها
تاکنون اقدام هاي کافی صورت نگرفته و کم تر از 30خانه روستایی براي بوم گردي آماده شده اند. با خشک شدن رودخانه هاي پرآب
استان یا کم آب شدن رودخانه هاي بزرگ، بسیاري از روستاها با مشکلات جدي روبه رو شده اند. این مشکل در سال آبی جاري
حادتر از بقیه سال ها به نظر می رسد و کارشناسان بروز مهاجرت گسترده از روستاها را دور از ذهن نمی دانند. روستاي
«آلاگوزسفلی» در شهرستان نقده ازجمله روستاهاي نمونه استان به شمار می رود و درسال هاي اخیر شاهد مهاجرت معکوس بوده

 
که اصلی ترین دلیل آن، رونق کشت گیاهان دارویی است. 

 
بوشهر 

براساس سرشماري نفوس و مسکن سال1395، ازمجموع 850روستاي استان بوشهر، 629روستا مسکونی و 221روستا هم خالی از
سکنه هستند. براین اساس از کل جمعیت استان، 9/27درصد، معادل325هزارو495نفر، در نقاط روستایی سکونت دارند. به دلیل
قرارگرفتن بیشتر روستاهاي بوشهر در جوار نخیلات، مزارع کشاورزي و واقع شدن در نقاط ساحلی، از ظرفیت هاي بسیاري در زمینه
ایجاد اشتغال پایدار برخوردارند؛ هرچند که به نظر می رسد درصورت توجه بیشتر و سرمایه گذاري هاي راهبردي، این ظرفیت ها
بیش از گذشته در توسعه و آبادانی روستاهاي هدف تأثیرگذار باشد. روستاي «بحُِیري» در بخش مرکزي شهرستان دشتی و
85کیلومتري مرکزاستان قرار دارد و با وجود اینکه شغل بیشتر مردم این روستاي هزارنفري کشاورزي و دامداري است، اما احیاي
کارگاه هاي عبابافی؛ صنعتی که رو به فراموشی می رفت؛ سبب شده بحُِیري به عنوان «روستاي عبابافی کشور» ثبت ملی شود.
محصولات تولیدي 18کارگاه عبابافی این روستا علاوه بر عرضه در شهر قم، به عراق و کشورهاي حاشیه خلیج فارس نیز صادر می

 
شود. 

 
مرکزي 

در استان مرکزي هزارو 128روستاي داراي سکنه وجود دارد که از این تعداد، 792روستا دهیاري دارند. این درحالی است که از حدود
یک میلیون و 421هزارنفر جمعیت استان، 329هزارنفر در روستاها سکونت دارند. حدود 40روستاي هدف گردشگري دراین استان
وجود دارد که از مهم ترین آنها می توان به «انجدان» و «هزاوه» و «گوار» در اراك، «آتشکوه» در محلات، «پاکل» در شازند،
«سیاوشان» در آشتیان، «وفس» در کمیجان نام برد. عمده تولیدات صنایع دستی و صنعتی روستاهاي استان شامل فرش، گلیم،
صنایع چرم، منبت، معرق، قلم زنی روي مس، گیوه و سبدبافی، مصنوعات فلزي، کابینت، لوازم آشپزخانه، میز، مبل و کفش است.
همچنین «رباط میل» در 10کیلومتري اراك، یکی از روستاهاي مستعد براي پذیرش بنگاه هاي تولیدي است که بیشتر مردم آن در
صنعت کابینت سازي مشغول به کارند. اهالی این روستا را می توان جزو کارآفرینان موفق کشور دانست. این روستاي صنعتی داراي
250کارگاه کابینت سازي و 50کارگاه مشاغل وابسته به این حرفه است. در هر کارگاه به صورت میانگین 5نفر مشغول به کارند و
حداقل 10فرصت شغلی غیرمستقیم نیز درآن ایجاد شده و می توان گفت هر روز حدود 800نفر از ساکنان روستاهاي اطراف براي کار



 
به رباط میل می آیند. 

 
قم 

قم کم ترین درصد جمعیت روستایی کشور را در اختیار دارد. کم تر از 5درصد جمعیت این استان معادل، 56هزارنفر، در روستاها
زندگی می کنند و بیش از 95درصد از جمعیت این استان، شهرنشین هستند. قم 186روستا دارد که 108روستا داراي دهیاري و
78روستا فاقد دهیاري هستند. بخش مرکزي قم با 30درصد و بخش خلجستان با کم تر از 10درصد، بیشترین و کم ترین جمعیت
روستایی استان را دارند. در سال هاي اخیر به دلیل توسعه زیرساخت هاي لازم در روستاها، مهاجرت معکوس در بیشتر روستاهاي این
استان اتفاق افتاده است. یکی از روستاهایی که ازنظر اشتغال زایی و مهاجرت معکوس موردتوجه قرار گرفته، روستاي «سیرو» در
شهرستان کهک است. جمعیت این روستا در سرشماري1395، حدود 814نفر درقالب 263خانوار اعلام شد که برآوردهاي جدید نشان
می دهد اکنون بیش از 300خانوار و هزارو 60نفر دراین روستا زندگی می کنند. شغل بیشتر ساکنان این روستا پرورش پرندگان
زینتی است. روستاي سیرو همچنین داراي یک ناحیه صنعتی است و درصد بیکاري درآن صفر است. کمبود آب براي بخش کشاورزي
و دامپروري، کمبود اعتبارات در بخش هاي زیربنایی، بیکاري در برخی روستاها و عدم ایجاد کسب وکار در تعداد قابل توجهی از

 
روستاها به دلیل کمبود نقدینگی و کمبود نهاده هاي دامی و علوفه، از مهم ترین مشکلات روستاهاي استان قم به حساب می آید. 

 
خراسان جنوبی 

در استان خراسان جنوبی هزارو 778روستاي داراي سکنه وجود دارد که دراین روستاها جمعیتی درحدود 309هزارو 923نفر زندگی
می کنند. از هزارو 778پارچه روستاي استان، 899روستا داراي دهیاري هستند و از مزایا و اعتبارات دولتی برخوردارند. در استان
خراسان جنوبی 14روستاي هدف گردشگري در شاخص هاي مختلف، تاریخی، صنایع دستی، طبیعت گردي و... وجود دارد که داراي
مصوبه کشوري نیز هستند. از سال گذشته طرح «هر روستا یک محصول، هر خانه یک کارخانه» در استان آغاز شده است که در قالب
آن، روستاهایی که ظرفیت تولید یک محصول در زمینه پارچه بافی، حوله بافی، تراش سنگ یا سایر موارد را دارند، شناسایی می
شوند. روستاي «خراشاد» از توابع بخش مرکزي شهرستان بیرجند را می توان به عنوان روستاي نمونه استان در زمینه ایجاد اشتغال
معرفی کرد. صنایع دستی حوله بافی سنتی (توبافی) بعد از سال ها رکود، به همت اهالی روستا دوباره احیا و براي تعداد زیادي از

 
اهالی خراشاد ایجاد اشتغال کرد، همین موضوع سبب شد این روستا در سال1397 به ثبت جهانی هم برسد. 

 
کرمانشاه 

از جمعیت حدود 2میلیون نفري استان کرمانشاه، حدود 500هزارنفر، معادل 26درصد، در 2هزارو 595روستاي استان زندگی می
کنند. از این تعداد روستا، هزار و 660روستا دهیاري دارند. «زردویی» یکی از روستاهاي کرمانشاه است که جزو توابع بخش «باینگان»
در شهرستان پاوه محسوب می شود؛ روستایی که در دهستان «ماکوان» قرار دارد و 258خانوار درآن زندگی می کنند. این روستاي
قدیمی جزو روستاهایی به حساب می آید که کسب وکارها درآنجا رونق دارد. صنایع دستی و تولید محصولات ارگانیک باغی و دامی از
مهم ترین فعالیت هاي اقتصادي مردم روستاست. دراین روستا به واسطه خلاقیت هاي مردم، هیچ فردي بیکار نیست. زن و مرد این
روستا همگی مشغول کار و تلاش هستند. همچنین زردویی از پربازدیدترین روستاهاي استان کرمانشاه محسوب می شود که تا پیش
از همه گیري ویروس کرونا، سالانه گردشگران بسیاري را به خود جذب می کرد. برگزاري جشن هایی مانند «آزادسازي کبک ها»،

 
«طبیعت»، «تبرسوزان» و «آواي روستا» ازجمله برنامه هاي متنوعی است که ازسوي اهالی روستا برگزار می شود. 

 
سمنان 

آخرین آمارها نشان می دهد سمنان ازنظر جمعیت ساکن روستایی سی امین استان محسوب می شود، اما بیشترین آمار شهرستانی
ضریب جمعیت روستایی کشور مربوط به شهرستان میامی در استان سمنان است که 2/88درصد از جمعیت آن در روستاها سکونت
دارند. درمجموع از جمعیت 702هزارنفري سمنان، حدود 142هزارنفر در 549روستا زندگی می کنند که از این تعداد، 256روستا



دهیاري دارند. طی سال هاي اخیر تلاش هایی براي رونق اقتصادي روستاهاي سمنان بر پایه فعالیت هاي حوزه گردشگري انجام شده
است. البته گردشگري روستایی در سمنان با توجه به پهناور بودن این استان و موقعیت جغرافیایی هر شهرستان، به شاخص هاي
مختلفی وابسته است. درمیان روستاهاي سمنان، برخی روستاها توانسته اند با توجه به ظرفیت هاي موجود، علاوه بر ایجاد مهاجرت
معکوس، اشتغال برخی از جوانان جویاي کار روستاها و حتی شهرهاي اطراف را نیز تأمین کنند. روستاي «ده ملا» در شهرستان
شاهرود یکی از همین روستاهاست که مشاغل وابسته به چوب درآن رونق فراوانی دارد. بیش از 100کارگاه نجاري و منبت دراین
روستا مشغول تولید محصولات چوبی مختلف هستند که هر روز بیش از 300نفر نیروي کار سایر روستاها براي فعالیت به این کارگاه

 
ها می آیند. 

 
مازندران 

استان مازندران حدود 3هزارو500 روستا دارد که نزدیک به 47درصد از جمعیت 3میلیون و 300هزارنفري این استان ساکن همین
روستاها هستند. حدود 2هزار500روستاي مازندران بیش از 20خانوار جمعیت دارند و 2هزارو250روستا نیز از دهیاري برخوردار
هستند. بسیاري از روستاهاي کوهستانی و دامنه اي مازندران به دلیل جاذبه هاي طبیعی و بافت فرهنگی و اجتماعی، از ظرفیت هاي
ویژه اي براي رونق گردشگري برخوردارند. به همین دلیل نیز فعالیت هاي مرتبط با بوم گردي یا تولید صنایع دستی در روستاهاي
مازندران طی سال هاي اخیر به صورت چشمگیري رونق گرفته است. دراین میان هرچند که زیرساخت هاي روستایی در مازندران
طی سال هاي اخیر گسترش یافت، اما یکی از مشکلات جوامع روستایی محدودیت ساخت وساز در بافت است که این موضوع با توجه
به جمعیت بالا و کم بودن زمین به دلیل کاربري باغی و کشاورزي، براي ساکنان برخی روستاهاي مازندران مشکل ساز شده است. با
این حال در بسیاري از روستاهاي استان فعالیت هاي اقتصادي متکی بر مشاغل بومی مانند دامداري، کشاورزي، پرورش گل و گیاه و
صنایع دستی طی سال هاي اخیر افزایش یافته است. «گرجی پل»، از توابع ساري، یکی از این روستاهاست که به دلیل اجراي طرح
هاي توسعه مشاغل بومی، به عنوان یکی از «روستاهاي بدون بیکار» مازندران و کشور معرفی شده است. در غرب مازندران نیز
روستاي «یالبندان» از توابع عباس آباد، علاوه بر رونق کارآفرینی متکی بر مشاغل بومی، لقب «روستاي بدون دخانیات» را نیز یدك

 
می کشد. 

 
زنجان 

درحالی که از جمعیت 85میلیون نفري کشور، حدود 27درصد در روستاها زندگی می کنند، میزان جمعیت روستایی در استان زنجان
بالاتر از میانگین کشوري است. براساس آمار سرشماري1395، حدود 5/37درصد از جمعیت این استان در روستاها زندگی می کنند و
درحال حاضر در زنجان حدود 935روستا وجود دارد. زنجان جزو استان هاي مهاجرفرست کشور محسوب شود و با وجود آمار قابل
توجه مهاجرت از روستاها و شهرهاي کوچک زنجان، چند سالی است شاهد مهاجرت معکوس به روستاها نیز هستیم. بخش «قره
پشتلو» در محور ارتباطی به آذربایجان شرقی، اردبیل و مسیر سرچم قرار دارد. دراین بخش روستاها دیگر مانند گذشته بدون امکانات
نیستند و تعداد زیادي از اهالی به روستاها برگشته اند، چراکه موقعیت کار و زندگی در روستا براي آنها فراهم شده است و با وجود راه
هاي ارتباطی مناسب، به راحتی می توانند از سایر خدمات در شهرها بهره مند شوند. ازسوي دیگر گردشگري روستایی می تواند نقطه
عطفی در توسعه روستاهاي استان باشد، چراکه طبیعت و فرهنگ غنی روستاها، ظرفیت مناسبی براي جذب گردشگران و تقویت بوم

 
گردي است که تاکنون آنچنان که باید از این ظرفیت ها استفاده نشده است. 

 
اردبیل 

از مجموع حدود یک میلیون و 248هزارنفر جمعیت استان اردبیل، 448هزارو 554نفر در هزارو 859روستا سکونت دارند. به گفته
مسئولان استان، درحال حاضر 150روستا در استان به دلیل مهاجرت، خالی از سکنه شده اند و درصورت تداوم مهاجرت ها، احتمال
افزایش تعداد روستاهاي خالی از سکنه وجود دارد. مشکلات ناشی از بیکاري و نبود شغل، درآمد پایین، وقوع خشکسالی، ضعف
امکانات و زیرساخت هاي تولیدي و صنعتی ازجمله عواملی است که کارشناسان در تداوم معضل مهاجرت از روستاها دخیل می دانند.



این درحالی است که مسئولان براي مقابله با موج مهاجرت ها، طرح توسعه اشتغال با پرداخت تسهیلات کم بهره در روستاهاي بالاي
40خانوار را دراین استان اجرا می کنند که تاحدودي سبب کنترل موقت میزان مهاجرت شده است. علاوه براین در سال هاي اجراي
طرح هاي گردشگري روستایی، مهاجرت معکوس به روستاهاي اردبیل را رقم زده است. به عنوان نمونه می توان به روستاي «نوشنق»
در نمین اشاره کرد که با سرمایه گذاري بخش خصوصی، حدود 12اقامتگاه بوم گردي دراین روستا راه اندازي شد؛ موضوعی که

 
بازگشت تعداد زیادي از اهالی را به روستا به دنبال داشته است. 

 
خراسان رضوي 

براساس سرشماري سال1395، از 7هزارو 359روستاي استان خراسان رضوي، حدود 3هزارو 335روستا داراي جمعیت ساکن هستند.
از این تعداد، 2هزارو 524روستا نیز جمعیتی بیش از 20خانوار دارند. براین اساس بیش از یک میلیون و 700هزارنفر از جمعیت
6میلیون و 400هزارنفري خراسان رضوي، ساکن روستاهاي این استان هستند. این درحالی است که 40درصد از روستاهاي خراسان
رضوي مهاجرفرست هستند و تعداد قابل توجهی از اهالی به دلیل پایین بودن درآمد نسبت به هزینه ها، ناپایداري درآمدها و پدیده
خشکسالی مهاجرت کرده اند. اقتصاد این گروه از روستاها متکی به کشاورزي صرف بوده، اما به دلیل وضعیت ناپایدار منابع آبی،
درآمد اندك و از دست رفتن زمینه هاي معیشت جمعیت از آنها خارج شده است. روستاي پلکانی «کنگ» در 19کیلومتري غرب
طرقبه و 29کیلومتري مشهد قرار دارد و آخرین روستا در دره رودخانه کنگ است که از طریق یک جاده آسفالته، به روستاي «نغندر»
و سپس شهر طرقبه و از آنجا به شهر مشهد مرتبط می شود. این روستا سال گذشته به ثبت ملی رسید و براي ثبت جهانی آن نیز
اقدام هایی انجام شده است. از سال1398 مهاجرت معکوس به کنگ اتفاق افتاد و 20خانوار که قبلا روستا را ترك کرده بودند، به

 
کنگ بازگشتند، این موضوع به دلیل ایجاد اشتغال پایدار که در زمینه گردشگري به وجود آمده، رخ داده است. 

 
یزد 

استان یزد 2هزارو900روستا دارد که از این تعداد، هزارو 128روستا داراي سکنه و 361روستا داراي دهیاري هستند. بیشترین تعداد
روستاهاي استان به ترتیب در شهرستان تفت و مهریز قرار دارند و بیشترین مهاجرت هم از این روستا اتفاق افتاده است. مجموع
جمعیت روستایی استان نزدیک به 158هزارنفر است. در 2دهه گذشته تعداد قابل توجهی از روستاییان یزد، به دلیل نبود آب و
خسارت هاي ناشی از خشکسالی، روستاهاي خود را ترك کرده اند. اما دراین میان برخی از روستاهاي استان نیز شاهد مهاجرت
معکوس بوده اند. ازجمله دلایل اصلی این مهاجرت هم ایجاد صنایع به ویژه دربخش کاشی و سرامیک و صنعت فولاد در جوار برخی
از این روستاها بوده است. این موضوع سبب شده است که بسیاري از جوانان روستایی براي اشتغال دراین کارخانه ها به روستاها
مهاجرت کنند. براین اساس می توان به روستاهایی واقع در بخش «گالیزات» شهرستان مهریز و برخی روستاهاي بخش مرکزي

 
شهرستان بهاباد اشاره کرد. 

 
خراسان شمالی 

خراسان شمالی داراي 40دهستان و 862روستاي داراي سکنه است. این استان شمال شرق ایران، 863هزارنفر جمعیت دارد که
44درصد آنان در روستاها زندگی می کنند. یکی از روستاهاي نمونه دراین استان، «سارمران» از توابع بخش مرکزي شهرستان
اسفراین است که سال گذشته به عنوان دومین روستاي پایلوت کشوري در کشت محصولات گلخانه اي انتخاب شد، چراکه ساکنان
سارمران با ایجاد 50واحد گلخانه اي و برداشت بیش از هزارتن محصول درسال، این روستا را به یکی از روستاهاي برتر کارآفرینی
کشور تبدیل کرده اند. به گفته دهیار روستاي سارمران، سال هاي قبل به دلیل نبود شغل و تولید در روستا، افراد زیادي به شهرهاي
دیگر و به ویژه تهران مهاجرت کردند و تقریبا روستا خالی از سکنه شده بود. افرادي که در گلخانه هاي کرج و ورامین کار می کردند و
روش هاي پرورش محصولات گلخانه اي را آموزش دیدند، برایشان جرقه اي شد که این کار را در روستاي خود آغاز کنند و زمینه ساز
رشد اقتصادي در این روستا شوند. افرادي که دوباره براي کار به این روستا برگشتند، با هزار متر گلخانه حتی گلخانه هاي چوبی کار

 
را آغاز کردند؛ کم کم متراژ گلخانه ها زیاد شد و اکنون به گلخانه هاي بزرگ رسیده است ... 



 
کهگیلویه وبویراحمد 

کهگیلویه وبویراحمد استانی است که به دلیل قرارگرفتن در نقطه کور ارتباطی و در نبود راه هاي دسترسی مناسب، چندان شناخته
شده نیست. با وجود این، 3/44درصد از جمعیت این استان، یعنی حدود 315هزارو 486نفر، در روستاهایی زندگی می کنند که گاهی
همان راه ارتباطی غیراستاندارد را هم ندارند. با اینکه جمعیت روستایی استان 18درصد بالاتر از میانگین کشوري (26درصد) است، اما
این ویژگی به جاي فرصت، به محرومیت بیشتر استان دامن زده است. کهگیلویه و بویراحمد درمجموع 2هزارو232روستا دارد که از
این میان، هزارو643روستا داراي سکنه و 589روستا خالی از سکنه هستند. این استان علاوه بر مهاجرت روستاییان به شهر، با پدیده
حاشیه نشینی عشایر در اطراف شهرهاي بزرگ هم روبه روست، به طوري که درصد زیادي از حاشیه نشینان یاسوج را عشایر تشکیل
می دهند. البته اجراي طرح هاي هادي، تکمیل زیرساخت ها و طرح هاي اشتغال زایی، توانسته است بخشی از جمعیت روستایی را به

 
ویژه در مناطقی چون چرام و باشت برگرداند، اما محرومیت زیاد اجازه نداده مورد شاخصی دراین زمینه مطرح شود. 

 
البرز 

به گفته مسئولان البرز، 199هزارنفر از جمعیت حدود 3میلیون نفري این استان در 350روستا ساکن هستند. با وجود اینکه در سال
هاي گذشته بخشی از روستاهاي استان از جمعیت خالی شده بود، اما حدود 3سالی می شود که با افزایش خدمت رسانی در روستاها،
7درصد مهاجرت معکوس به روستاهاي البرز اتفاق افتاده است. البته در برخی روستاها شامل روستاهایی در کرج، ساوجبلاغ و طالقان
که در مناطق سخت گذر قرار دارند، امکان ارائه برخی خدمات مانند گاز، اینترنت و... به آنها وجود ندارد. قابلیت هاي اقتصادي
روستاهاي البرز به دلیل موقعیت ویژه جغرافیایی و طبیعی بسیار زیاد است، بااین حال وضعیت موجود به ویژه در حوزه اشتغال، راضی
کننده نیست و دولت در تلاش است دامنه اشتغال و تولید را در روستاهاي البرز به بالاترین سطح برساند. از همین رو 260میلیارد
تومان وام کم بهره در اختیار روستاییان قرارگرفته که منجر به ایجاد شغل پایدار براي 3هزارو 300روستا در بخش هاي کشاورزي،
دامداري، سفالگري، فرش دست باف، میناکاري و... شده است. اینها درحالی است که روستاهاي البرز ظرفیت هاي بسیاري در حوزه
گردشگري و بوم گردي دارند که تاکنون مغفول مانده است. البته 49روستاي هدف گردشگري دراستان وجود دارد که برخی از آنها
مانند برغان، ورده، آغشت و... تا پیش از همه گیري ویروس کرونا، گردشگران بسیاري را به خود جذب می کردند، اما گردشگري

 
روستایی هنوز آنچنان که باید در البرز رونق نگرفته است. 

 
سیستان وبلوچستان 

در استان سیستان وبلوچستان بیش از 7هزارو148روستاي داراي سکنه وجود دارد که پراکندگی این روستاها زیاد است. دراین میان
زاهدان با هزارو140روستا، بیشترین و شهرستان گلشن با 5روستا، کم ترین تعداد روستاهاي استان را دارند. براساس سرشماري نفوس
و مسکن سال1395، جمعیت استان حدود 2میلیون و 775هزارنفر است که یک میلیون و 427هزارنفر از آنان در نقاط روستایی
ساکن هستند. مهاجرت جمعیت روستایی طی سال هاي متمادي ازجمله چالش هاي جمعیتی در سیستان وبلوچستان به شمار می
آید که نبود امکانات زیرساختی در برخی روستاها، خشکسالی و کم آبی، بیابانی شدن مناطق روستایی و نبود کار و فقر اقتصادي
ازجمله دلایل این موضوع هستند. برهمین اساس دولت ها در ادوار مختلف برنامه هاي متعددي براي مهاجرت معکوس به روستاها
درنظر گرفته اند که در برخی از استان ها نتیجه بخش بوده است، اما در سیستان وبلوچستان این روند خیلی کند است، چراکه هرچه
زمان می گذرد، بر میزان خشکسالی و کمبود منابع آبی استان افزوده می شود. با این وجود درسال هاي اخیر تقویت زیرساخت هاي
گردشگري در مناطق گردشگرپذیر زمینه ساز رونق اقتصادي و حفظ جمعیت روستایی در استان شده که دراین رابطه می توان به
«کلپورگان» به عنوان «روستاي جهانی سفال» و همچنین روستاي «تمین» اشاره کرد. تمین تاکنون 2بار به عنوان روستاي نمونه
گردشگري کشور انتخاب شده است. این درحالی است روستاي «منزل آب» از توابع زاهدان، به دلیل ایجاد طرح هاي کارآفرینی و

 
توسعه کارگاه هاي اشتغال زایی به «روستاي بدون بیکار» سیستان وبلوچستان شهرت یافته است. 



 
هرمزگان 

ازمجموع جمعیت یک میلیون و 800هزارنفري هرمزگان، 800هزارو 512نفر ساکن 2هزارو 269روستا و آبادي این استان هستند؛
یعنی عددي معادل 6/45درصد جمعیت استان. اگرچه برنامه ها براي توسعه گردشگري در روستاهاي استان از 3سال قبل با جدیت
آغاز شده بود، اما به گفته مسئولان اداره کل میراث فرهنگی، همه گیري ویروس کرونا سبب توقف همه برنامه ریزي ها در حوزه
گردشگري روستایی شده است. ازسوي دیگر اگرچه مسئولان اداره کل بنیاد مسکن هرمزگان آمار دقیقی اعلام نمی کنند، اما معتقدند
مهاجرت معکوس و بازگشت به روستاهاي هرمزگان حدود 5سالی می شود که آغاز شده است. «آیسین» در بندرعباس یکی از
روستاهاي موفق در زمینه کارآفرینی روستایی به حساب می آید که با تشکیل تعاونی خرد روستایی زنان در حوزه صنایع دستی، بیش

 
از 100بانوي جوان و خانه دار مشغول به کار شده اند. 

 
چهارمحال وبختیاري 

استان چهارمحال وبختیاري 800روستاي برخوردار از سکنه دارد که از این تعداد، 575روستا داراي جمعیت بالاي 20خانوار هستند.
حدود 340هزارنفر در روستاهاي استان سکونت دارند که این رقم 36درصد از جمعیت چهارمحال وبختیاري را شامل می شود. درمیان
روستاهاي شاخص چهارمحال وبختیاري در حوزه کارآفرینی می توان به روستاي «شیخ شبان»، قطب خاتم ایران که عنوان «روستاي
نمونه ایثارگري» را هم دارد، اشاره کرد. این روستا با حدود 2هزارنفر جمعیت، 400هنرمند و شاغل درحوزه تولید خاتم دارد. دراین
روستا خوشه خاتم ایجاد شده و علاوه بر مجتمع هاي کارگاهی، کارگاه هاي خانگی نیز دراین روستا فعال هستند. علاوه بر شیخ
شبان، این استان 12روستاي هدف گردشگري دارد که بیشترین ظرفیت آنها در حوزه گردشگري طبیعی است. دراین میان از مهم

 
ترین مشکلات روستاییان استان نبود دسترسی مناسب به آب آشامیدنی سالم و لوله کشی است. 

 
قزوین 

بیش از 824روستا در استان قزوین وجود دارد که از این تعداد، 76درصد آنها داراي دهیاري فعال هستند و 321هزارو 610نفر نیز در
مناطق روستایی استان زندگی می کنند. روستاي «اردلان» قزوین به عنوان «روستاي بدون بیکار در کشور» شناخته می شود و این
اشتغال فقط در حوزه کشاورزي نیست و اهالی این روستا با همکاري و خوداشتغالی در زمینه هاي مختلف، توانستند بیکاري را از
روستا حذف کنند. این درحالی است که قزوین جزو 4استان برتر ازنظر پرداخت تسهیلات اشتغال زایی روستایی است. همچنین
15روستاي نمونه گردشگري در قزوین وجود دارد که «حصار» در آوج از مهم ترین آنها به شمار می رود. برج هاي معروف دوقلو
خرقان در نزدیکی این روستا قرار دارند و غار تاریخی و زیباي «قلعه کرد» نیز در نزدیکی این روستا واقع شده است. از مهم ترین

 
مشکلات روستاهاي قزوین می توان به وجود ضعف هاي زیرساختی، ازجمله راه هاي مناسب روستایی اشاره کرد. 

 
کرمان 

جمعیت روستایی استان کرمان حدود یک میلیون و 302هزارنفر است که 41درصد از جمعیت استان را شامل می شود. از روستاهاي
«زیري» و «چکري» در بخش مرکزي شهرستان کهنوج، به عنوان روستاهاي کارآفرین نام برده می شود که به «روستاهاي بدون
بیکار» نیز معروف هستند. در سال هاي اخیر تقویت زیرساخت ها، راه اندازي واحدهاي تولیدي، ایجاد مشاغل خرد روستایی، مقاوم
سازي خانه ها و راه اندازي واحدهاي بوم گردي از عوامل تثبیت جمعیت موجود و همچنین مهاجرت معکوس از شهرها به روستاهاي
استان بوده است. اینها درحالی است که دسترسی نداشتن به بازارهاي مناسب براي عرضه محصولات، انگیزه نداشتن سرمایه گذاران
بخش خصوصی براي حضور در روستاها، کمبود امکانات ورزشی، کافی نبودن منابع اعتباري براي تکمیل پروژه هاي عمرانی و ضعف

 
هاي زیرساختی، از مهم ترین مشکلات جوامع روستایی در استان کرمان به شمار می رود. 

 
کردستان 

هزارو 700روستاي داراي سکنه در استان کردستان وجود دارد که از این تعداد، هزارو 315روستا جمعیت بالاي 20خانوار دارند. از



یک میلیون و 500هزارنفر جمعیت کردستان، حدود 30درصد آن در روستاها زندگی می کنند. این درحالی است که در سال هاي
اخیر و با توجه به برنامه دولت ها براي تقویت زیرساخت هاي روستایی، مهاجرت معکوس از شهرها به روستاهاي کردستان بیشتر شده
است. اجراي پروژهاي عمرانی در کنار فراهم کردن امکانات لازم براي رفاه بیشتر روستاییان و دسترسی آسان به مراکز درمانی، زمینه
ساز امیدآفرینی در روستاهاي کردستان شده است. دراین میان بیشتر روستاهاي این استان از قابلیت هاي مناسبی در حوزه
گردشگري برخوردارند. «بیساران» ازجمله روستاهاي کردستان به حساب می آید که مردم آن با بهره گیري از قابلیت هاي موجود،
توانسته اند به کسب وکار خود رونق دهند. به لطف آب و هواي ایده آل این منطقه، باغداري و کشاورزي در کنار دامداري، بهترین

 
گزینه هاي اشتغال زایی براي مردم این روستا به شمار می روند. 

 
ایلام 

آخرین آمارها نشان می دهد حدود 26درصد از جمعیت کشور، معادل 20 میلیون ایرانی، در روستاها زندگی می کنند که این رقم در
استان ایلام با 34درصد، بالاتر از میانگین جمعیت روستایی کشور است. ایلام داراي 600روستا و 335دهیاري بوده و جمعیت
روستایی این استان بیش از 188هزارنفر برآورد می شود. از بین روستاهاي استان ایلام، «پشته ارشت» از توابع شهرستان بدره در
دامنه هاي زیباي کبیرکوه واقع شده است که ساکنان آن سال هاي نه چندان دور، به دلیل کمبود امکانات، به شهر مهاجرت کردند،
اما در سال هاي اخیر رونق کشاورزي، دامداري و گردشگري سبب پیشرفت و آبادانی و مهاجرت معکوس به روستاي پشته ارشت شده
است. این روزها همت بلند وپشتکار مردم سختکوش بدره اي، روستاي متروکه پشته ارشت این شهرستان را به کلکسیونی از کار و

 
فعالیت و اشتغال تبدیل کرده است. 

 
فارس 

استان فارس داراي 2هزارو 107روستاست و 29درصد از جمعیت استان، یعنی چیزي حدود یک میلیون و 400هزارنفر، در روستاهاي
فارس زندگی می کنند. کشت گلخانه اي و پرورش گیاهان دارویی در برخی از روستاهاي این استان سبب رونق اشتغال و مهاجرت
معکوس به این روستاها شده است. یکی از این روستاها «همت آباد» از توابع شهرستان پاسارگاد است که اهالی این منطقه با راه
اندازي 16گلخانه کوچک مقیاس، توانسته اند از بیکاري و مهاجرت جوانان روستا جلوگیري کنند و این منطقه را به آبادانی برسانند.
این کار سبب ایجاد یک حرکت اقتصادي بزرگ شده است و بسیاري از اهالی با دیدن سود این کار، خودشان اقدام به راه اندازي

 
گلخانه کرده اند. 

 
خوزستان 

استان خوزستان 6هزارو419روستا دارد که از این میان، 4هزارو55روستا داراي سکنه و 2هزارو364روستا خالی از سکنه هستند و
بیش از 24درصد از جمعیت 4میلیون و 710هزارنفري استان در روستاها زندگی می کنند. نه تنها روستاها، بلکه شهرهاي استان
خوزستان هم به دلیل محرومیت هاي بسیار، به ویژه در زمینه آب، بیکاري و زیرساخت ها جزو مهاجرفرست ترین مناطق کشور
محسوب می شوند. با وجود این در شمال استان می توان به نمونه هایی از مهاجرت معکوس رسید؛ روستاي «تراز» واقع در شمال
شهرستان لالی، ازجمله روستاهاي محروم و عشایري استان خوزستان بود که با برخورداري از خدمات، اکنون به عنوان یک روستاي
مهاجرپذیر در منطقه محسوب می شود، به طوري که طی چند سال، جمعیت آن چندبرابر شده است. اعطاي وام مسکن روستایی،
ایجاد مرکز بهداشتی و انتظامی، ارائه خدمات رفاهی آب و برق، ایجاد مراکزآموزشی و اجراي طرح هاي هادي مهم ترین دلایل

 
مهاجرت معکوس به این روستاست. 

 
لرستان 

استان لرستان حدود هزارو569روستاي بالاي 20خانوار جمعیت دارد و تعداد جمعیت ساکن در روستاهاي استان نیز به حدود
611هزارنفر می رسد. این آمارها درحالی است که تاکنون 9روستاي هدف گردشگري دراین استان شناسایی شده است و براي جذب



اعتبارهاي موردنیاز، انجام پیگیري هاي لازم ازسوي اداره کل بنیاد مسکن و اداره کل میراث فرهنگی لرستان ضروري است. تنوعی از
انواع غذاها و صنایع دستی، در کنار خانه هاي سنتی و زبان شیرین لري و آیین هاي متنوع، ازجمله عواملی است که سبب جذب
بیش ازپیش گردشگران به مناطق روستایی استان شده است. «سنگ تراشان» و «بیشه» ازجمله روستاهایی هستند که ویژگی هاي
منحصربه فردي دارند؛ سنگ تراشان بافت سنتی خود را حفظ کرده است. یکی دیگر از روستاهاي هدف گردشگري مشهور در لرستان
بیشه است که درحال حاضر داراي زیرساخت هاي کامل گردشگري، راه دسترسی آسان، اقامتگاه، رستوران، سرویس بهداشتی عمومی،
پاسگاه انتظامی و خط راه آهن است. همه اینها درحالی است که آمار بالاي بیکاري در روستاها، سبب شده مهاجرت از روستاهاي
لرستان به شهرها بالا باشد، اما دستگاه هاي متولی به دنبال تقویت زیرساخت هاي روستایی با هدف سرعت دادن به روند مهاجرت

 
معکوس هستند. 

 
همدان 

استان همدان داراي هزارو 67روستاست که از این تعداد، 879روستا دهیاري دارند. براساس آخرین آمارها، 36درصد از جمعیت استان
را روستاییان تشکیل می دهند. «ورکانه»، «سیمین»، «شهرستانه»، «ویرایی»، «قلعه جوق»، «حیدره قاضی خان»، «اشتران»،
«پري»، «ملهمدره»، «مانیزان»، «خاکو»، «کاج»، «فارسبان»، «حبشی»، «اکنلو»، «درجزین»، «علیصدر» و «گشانی» روستاهایی
هستند که تاکنون به عنوان روستاي هدف گردشگري معرفی شده اند. ازسوي دیگر «کردآباد»، «لتگاه»، «زاغه»، «دستجرد» و «دهنو
آورزمان» ازجمله روستاهاي بدون بیکار همدان هستند که مردمانش همه مشغول به کار هستند و زمینه ساز شکل گیري مهاجرت
معکوس شده اند. کردآباد از توابع شهرستان کبودرآهنگ، روستایی است که همه اهالی و ساکنان آن به کار تولید پوشاك مشغول
هستند. محصولات این روستا به تهران، اراك، کرمانشاه و عراق هم ارسال می شود. هم اکنون 300واحد خیاطی، 20واحد بافندگی،

 
20واحد چاپ، 20واحد بسته بندي و 4واحد اتوبخار در سطح روستا فعالند. 

 
گیلان 

استان گیلان 2هزارو568روستا با جمعیتی درحدود 928هزارنفر دارد و بررسی ها نشان می دهد حدود 4/37درصد از جمعیت استان،
معادل تقریبی 317خانوار، در روستاها زندگی می کنند. درمیان روستاهاي استان، «دهنه سرشیجان» به عنوان روستاي نمونه
گردشگري و بوم گردي معرفی شده است. این روستا در دهستان «چاپارخانه» و در حاشیه تالاب انزلی قرار دارد و گردشگران می
توانند از طریق اسکله موجود در روستا، از این تالاب زیبا و جنگل هاي اطراف آن دیدن کنند. ازسوي دیگر روستاي «سقالکسار»
رشت نیز به عنوان «روستاي پاك و بدون زباله کشور» معرفی شده است. علاوه براین، روستاي «اسطلخ جان» رودبار نیز به عنوان
«روستاي بدون بیکار گیلان» شناخته می شود، چراکه طرح ملی «روستاي بدون بیکار» در اسطلخ جان، به عنوان پایلوت روستاي
نمونه گردشگري، اجرا شد. اجراي این طرح سبب رونق اقتصادي روستا و مهاجرت معکوس شده است. در سال هاي اخیر اشتغال زایی
و بهبود فضاي کسب وکار در روستاها از طریق توسعه کشاورزي، گردشگري و صنایع خرد مرتبط با مشاغل خانگی در دستورکار

 
دهیاران قرار دارد. 

 
گلستان 

ازمجموع یک میلیون و 900هزارنفر جمعیت استان گلستان، حدود 861هزارو 546نفر، معادل 6/46درصد از جمعیت استان، ساکن
هزار روستاي استان هستند. از این تعداد روستا، 96درصد از گاز، 100درصد از برق و تلفن و 90درصد از آب آشامیدنی مناسب
برخوردارند و 66/83درصد هم زیرپوشش اینترنت هستند. دراین میان سهم روستاهاي گلستان در رونق گردشگري این استان قابل
توجه است؛ اگرچه گردشگري روستایی نیز پس از همه گیري ویروس کرونا با رکود شدید مواجه شده است. با این وجود حدود
121واحد بوم گردي با مجوز اداره کل میراث فرهنگی گلستان در روستاهاي این استان فعالیت می کنند. ازسوي دیگر روستاي «عطاء
آباد» از توابع شهرستان آق قلا، ازجمله روستاهاي نمونه در کارآفرینی روستایی است. راه اندازي کارگاه هاي ساخت مبل در روستا
زمینه ساز بازگشت تعداد قابل توجهی از جوانانی شد که در جست وجوي کار، روانه پایتخت شده بودند و به عنوان کارگر در کارگاه



هاي مبل سازي تهران مشغول به کار بودند. با گذشت 8سال از راه اندازي نخستین کارگاه مبل سازي دراین روستا، امروز عطاءآباد
میزبان نخستین شهرك خصوصی مبل درایران است. درحال حاضر علاوه بر بازگشت جوانان به روستا، عطاءآباد به محل کار براي

جوانان روستاهاي اطراف نیز تبدیل شده است؛ روستایی که درحال حاضر حدود 3هزارنفر جمعیت دارد.



پژوهشگران دانشگاه حکیم سبزواري 500 هزار دلار پژوهانه جذب کردند

منبع: ایرناشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1400/07/24

سبزوار- ایرنا- رییس دانشگاه حکیم سبزواري گفت: 500 هزار دلار پژوهانه (گرنت) بین المللی به وسیله پژوهشگران این
دانشگاه از طریق طرح هاي مشترك با دانشگاه هاي هلند، سوئد و روسیه در یک سال گذشته جذب شده است.

سبزوار- ایرنا- رییس دانشگاه حکیم سبزواري گفت: 500
هزار دلار پژوهانه (گرنت) بین المللی به وسیله پژوهشگران
این دانشگاه از طریق طرح هاي مشترك با دانشگاه هاي
هلند، سوئد و روسیه در یک سال گذشته جذب شده است.

دکتر علی اصغر مولوي روز شنبه در گفت و گو با
خبرنگاران افزود: توسعه همکاري ها و افزایش تعاملات
علمی دانشگاه حکیم سبزواري با دانشگاه هاي معتبر جهان

 
از اهداف چشم انداز این دانشگاه است. 

وي با اشاره به دستاوردهاي این دانشگاه تصریح کرد: کسب رتبه هاي تک رقمی بسیار در آزمون هاي ارشد و دکتري و درخشش
دانشجویان فعال دانشگاه حکیم در انجمن هاي علمی و کانون هاي فرهنگی و هنري در جشنواره هاي ملی حرکت و رویش از جمله

 
این توفیقات بوده است. 

رییس دانشگاه حکیم سبزواري با اشاره به اهمیت حضور دانشگاه ها در رتبه بندي هاي بین المللی افزود: این دانشگاه در 2 حوزه

 
آموزش و پژوهش به عنوان 2 عامل مهم در رتبه بندي هاي بین المللی، برندسازي را دنبال کرده است. 

دکتر مولوي با اشاره به حضور موفق دانشگاه حکیم سبزواري در رتبه هاي جهانی، گفت: حضور در رتبه بندي تایمز به عنوان یکی از
قدیمی ترین و معتبرترین نظام هاي رتبه بندي دانشگاه هاي جهان و قرار گرفتن در ردیف 11 دانشگاه جامع و 18 دانشگاه کل وزارت

 
علوم در این رتبه بندي، نتیجه برندسازي دانشگاه حکیم سبزواري است. 

وي ادامه داد: برگزاري بیش از 70 رویداد محلی، منطقه اي، ملی و بین المللی، جذب بیش از 600 دانشجوي بین المللی و 18 محقق
پسادکترا، جذب 34 عضو هیات علمی وابسته بین المللی و صنعتی و سه محقق سرآمد کشور از دیگر دستاوردهاي دانشگاه حکیم در

 
سال هاي اخیر بوده است. 

رییس دانشگاه حکیم سبزواري گفت: در راستاي توانمندسازي دانشجویان دروس مدیریت مالی، کارآفرینی و استارتاپ براي
دانشجویان ارائه شده و نیز مشوق هایی براي افزایش مشارکت صنعتی و بین المللی پایان نامه هاي تحصیلات تکمیلی در نظر گرفته

 
شده است. 



دکتر مولوي تصریح کرد: دانشگاه حکیم سبزواري از 10 دانشکده و یک پردیس، مرکز رشد، مرکز جذب نخبگان و کارآفرینان ایرانی و

 
خارج از کشور، مرکز نوآوري و شکوفایی برخوردار است. 

 
سبزوار در 230 کیلومتزي غرب مشهد واقع است. 

 
برچسب ها 

 
- هلند 

 
- روسیه 

 
- پژوهش 

 
- سبزوار 

 
- پژوهشگر 

 
- سوئد 

 
- دانشگاه 

- استاد دانشگاه



alternative title

دبیر کل اتاق اصناف ایران: ظرفیت 74 میلیارد دلاري صادرات پوشاك

منبع: سرزمین پویاشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1400/07/24

 
دبیر کل اتاق اصناف ایران: ظرفیت 74 میلیارد دلاري صادرات پوشاك 

مجتبایی دبیر کل اتاق اصناف ایران گفت: صنوف تولیدي پوشاك، امروز روند افزایش کیفیت را دنبال می کنند و حالا باید براي
صادرات به ویژه به کشورهاي اسلامی برنامه ریزي کرد.به گزارش سرزمین پویا نیوزبه نقل از روابط عمومی اتاق اصناف ایران،
محمدباقر مجتبایی اظهار کرد: با توجه به این که در تقسیم بندي ها، پوشاك را شامل لباس هاي زنانه، مردانه و بچگانه (از کلاه و
روسري گرفته تا پالتو و مانتو و … به جز کفش) در نظر می گیریم، از میان حدود 3 هزار عنوان کد آیسیک که فعالیت هاي صنفی را
نشان می دهند، گروه پوشاك از اهمیت بالایی برخوردار است. به طوري که در این گروه، فعالان صنفی هم در حوزه تولیدي و هم در
حوزه توزیعی فعالیت دارند و 95 درصد تولید پوشاك در کشور، توسط صنوف تولیدي تامین می شود.وي ادامه داد: در بحث توزیع هم
سهم اصناف 100 درصد است و در فروشگاه هاي صنفی سطح شهر اعم از فروشگاه هاي زنجیره اي و مغازه ها و فروشگاه هاي مجازي
توزیع انجام می شود. البته مد نظر ما در این گزارش، فروشگاه هاي داراي مجوز است.دبیر کل اتاق اصناف ایران تصریح کرد: در بخش
پوشاك ایران ، 230 هزار و 315 واحد صنفی تولیدي و توزیعی مجاز فعالیت می کنند که از این تعداد، 57 هزار و 404 واحد، تولیدي
است. متوسط شاغلان در واحدهاي صنفی تولیدي پوشاك، 10 نفر است و متوسط شاغلان در حوزه توزیع پوشاك نیز به 3 نفر می
رسد. به منظور مقایسه این آمار خوب است بدانیم، حدود 1000 نوع کد آیسیک تولیدي صنفی در کشور داریم که متوسط شاغلان در
آن ها حدود 5 نفر است و متوسط شاغلان در کل 3 میلیون واحد صنفی (تولیدي، توزیعی، خدماتی، خدمات فنی)2.1 ( دو و یک
دهم ) نفر کشور است.مجتبایی ادامه داد: از میان 57 هزار و 404 واحد صنفی تولیدي پوشاك کشور، 23 هزار و 702 کارفرما و
کارآفرینان بانوان هستند که حدود 41 درصد را نشان می دهد و در حوزه توزیع پوشاك (به غیر از کسب و کارهاي مجازي) 172 هزار
و 911 واحد توزیعی در کشور داریم که 77 هزار و 450 پروانه کسب از این آمار، یعنی حدود 45 درصد متعلق به بانوان است. اگر به
آمار بانوان کارآفرین در حوزه پوشاك، تعداد بانوانی که در صنف تولید یا توزیع پوشاك مشغول به کار هستند نیز اضافه شود، به
روشنی سهم بانوان در این حوزه را در خواهیم یافت.وي درباره آمارهاي واحدهاي تولیدي و توزیعی پوشاك در تهران نیز گفت: از
میان کل واحدهاي صنفی تولیدي پوشاك کشور، 12 هزار و 666 واحد و از کل آمار واحدهاي صنفی توزیعی پوشاك، 22 هزار و 340

 
واحد در استان تهران فعالند. 

 
ایرانی ها چه قدر پوشاك می خرند؟ 

دبیر کل اتاق اصناف ایران با اشاره به بررسی هاي به عمل آمده در اطلاعات مربوط به مرکز آمار ایران اظهار کرد: اولویت مردم براي
خرید پوشاك، اولویت پنجم و حدود 5 درصد هزینه خانوارها مربوط به پوشاك و کفش است. همانطور که می دانید کل جامعه ایران
به 10 دهک تقسیم شده که خانوارهاي دهک اول که ضعیف ترین گروه از نظر مالی هستند، 2.2 درصد درآمد خود را صرف پوشاك و
کفش می کنند. این مقدار در خانوارهاي دهک پنجم حدود 5.2 درصد است و به طور کلی جامعه ایران، به طور متوسط 3.5 درصد از
درآمد خود را هزینه پوشاك و کفش می کنند. وي با تاکید بر لزوم جلوگیري از قاچاق تصریح کرد: با مطالعه آمارهاي بین المللی و
صادراتی پوشاك سایر کشورها به ایران می بینیم که حدود 16.6 درصد از نیاز بازار ایران به پوشاك توسط واردات تامین شده که با
توجه به ممنوعیت واردات پوشاك به ایران طی چند سال اخیر، این میزان واردات پوشاك به ایران، قاچاق بوده است و با تلفیق امار
اعلامی از سوي گمرکات سایر کشورها و اندازه بازار مصرف ایران می توان نتیجه گرفت حدود 83.4 درصد نیاز بازار داخل از طریق

 
تولیدکنندگان ایرانی و مابقی توسط قاچاق تامین می شود. 

مجتبایی گفت: اندازه بازار ایران در زمان دلار حدود 4 هزار تومانی، 12 میلیارد دلار پیش بینی شده بود. با گرانی دلار، پیش بینی می
کنیم که اندازه بازار کاهش یافته و احتمالا در قاچاق هم تغییراتی داشته ایم. با وجود این قاچاق هنوز وجود دارد و عامل مخربی بر



علیه تولید داخلی است. خصوصا این که عمده تولیدکنندگان داخلی پوشاك، کارگاه هاي کوچک و متوسط هستند و این گروه به
نسبت صنایع بزرگ، از قاچاق بیشتر آسیب خواهند دید و ضمن تقدیر از تلاش هاي ارزشمند و موثر ستاد مبارزه با قاچاق براي
کاهش این پدیده شوم، انتظار صنوف تولیدي و اتاق اصناف ایران این است که همت عالی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز ادامه یابد و
از سوي دیگر،سیاست هاي حمایتی براي تقویت واحدهاي طراحی و تولید در نظر گرفته شود. به ویژه در تامین مواد اولیه از نخ و

 
پارچه و ملزومات جانبی تا سرمایه در گردش باید حمایت جدي و موثر از سوي دولت و بانک مرکزي به عمل آید. 

دبیرکل اتاق اصناف ایران بیان کرد: طی سال هاي گذشته، کیفیت تولیدات داخلی بالا رفته، آن چنان که در نمایشگاه مدکس هم که
براي نخستین بار در حال برگزاري است شاهد این کیفیت هستیم. برخی از تولیدات پوشاك داخلی با برندهاي خارجی برابري می
کند و حتی بالاتر از محصولات رقبایی نظیر ترکیه و هند و بنگلادش است. در این نمایشگاه که از 20 تا23 مهر در نمایشگاه آفتاب با
حمایت اتاق اصناف ایران برگزار شده است، حدود 100تولید کننده برتر کشور حضور یافته اند تا باري دیگر در کنار هم قرار گرفته و

 
قدرت و توانی مضاعف یابند و در ادامه به آن هایی که میل به برندپوشی دارند تولیدات با کیفیت ایرانی را معرفی کنند. 

 
حمایت از «تولید براي صادرات» از اولویت هاي اتاق اصناف ایران 

وي درباره ظرفیت صادارتی پوشاك تولید ایران نیز گفت: پوشاك از جمله اولویت هاي اتاق اصناف ایران در خصوص تولید براي
صادرات است. در سال 2020 کل واردات پوشاك در جهان 410 میلیارد دلار گزارش شده است و متاسفانه سهم ایران از این صادرات
0.1 درصد است. از سوي دیگر 57 کشور اسلامی (OIC) 74 میلیارد دلار واردات پوشاك دارند و با توجه به اینکه ایران یکی از
بزرگترین کشورهاي اسلامی است و ظرفیتی قابل قبول در تولید پوشاك دارد و در مقابل، اکثر این کشورها از نظر صنعتی ضعیف
هستند، لذا بازار بسیار خوبی براي تولیدات ایرانی خواهند بود. از این رو مسئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت و اتاق هاي اصناف،
بازرگانی و تعاون باید در کنار هم برنامه ریزي اجرایی براي سند ملی ساماندهی، توسعه و حمایت از تولید صادراتی گروه پوشاك را

 
تهیه کنند تا بتوانیم از این بازار پر اهمیت بهره کافی ببریم. 

 
با وجود مصوبات ستاد کرونا، چک ها برگشت خورد 

مجتبایی بیان کرد: در جریان مبارزه با کرونا، پوشاك از جمله گروه هایی بود که بیشترین آسیب را دید. صنوف توزیعی ما با پیک
هاي شدید کرونا در مجموع حدود 2 ماه مجبور به تعطیلی مطلق شدند و در سایر ایام مثل اسفند 98 که اعلام رسمی پاندومی کرونا
شد، پوشاك تولید شده روي دست تولیدکنندگان و توزیع کنندگان ماند و ما شاهد موجی از چک هاي برگشتی بودیم. کرونا همچنین
مسئولان کشور را مجبور به اتخاذ و اجراي سیاست هاي تعطیلی مدارس و دانشگاه ها کرد، مراسم ها و میهمانی ها هم با توصیه
کارشناسان بهداشتی کاهش یافت و یا لغو شد و بدین ترتیب سطح خرید و تقاضا براي پوشاك کاهش چشمگیري یافت و مجموع این
عوامل موجب بروز ضربات مکرر بعدي کرونا بر گروه پوشاك شد.دبیر کل اتاق اصناف ایران خاطر نشان کرد: مردم در 20 ماهه گذشته
از خرید 70 درصد پوشاك تقاضاي متعارف خود منصرف شدند. چون وقتی میهمانی، مدرسه و دانشگاه و دید و بازدیدي نباشد، نیاز
به خرید پوشاك هم کاهش خواهد یافت. اگرچه با پیگیري هاي اتاق اصناف ایران، گروه پوشاك در ستاد ملی مبارزه با کرونا جزء 14
گروه آسیب دیده از کرونا قرار گرفت اما به دلیل محدودیت هاي مالی دولت، حمایت از این گروه نزدیک به صفر بود.مجتبایی
نمایشگاه مدکس را یکی از این کمک ها و حمایت ها دانست و تاکیدکرد: براي ایجاد رونق نسبی و اتصال دوباره بنگاه هاي تولیدي و
توزیعی و آگاهی از مدل ها، کیفیت و توانمندي هاي ایشان با حمایت و پیگیري اتاق اصناف ایران و همت اتحادیه پوشاك تهران که
زحمات بسیار ارزنده اي کشیدند و با همکاري اتحادیه هاي پوشاك در سراسر کشور، نخستین نمایشگاه مدکس به صورت تخصصی در
نمایشگاه آفتاب برگزار شده است طراحان و تولیدکنندگان در این نمایشگاه بسیار خوب درخشیدند. در بازدیدي که داشتیم بسیاري از
نمونه هاي پوشاك عرضه شده آن قدر جذاب بود که تفاوتی با برندهاي خارجی نداشت. بنابراین ظرفیت بسیار خوبی داریم که حیف
است دولت سیزدهم که به دنبال ایجاد و توسعه فرصت هاي شغلی و تقویت صادرات است، از کشش پذیري بالاي گروه پوشاك
استفاده نکند. در گروه پوشاك ما با کمتر از 200 میلیون تومان می توانیم یک شغل ایجاد کنیم در حالی که در صنعت این میزان
دست کم 2 میلیارد تومان و در صنایع بزرگ حداقل 20 میلیارد تومان است. دبیر کل اتاق اصناف ایران گفت: مسئولان کشوري لازم
است از این گروه که خود پیشران فعالیت هاي متعددي در زمینه سایر مشاغل مثل نخ ریسی، پارچه، رنگرزي، دوخت، تولید پوشاك،
حمل و نقل و توزیع هستند، حمایت کنند. ضمن این که پوشاك بستر مناسبی براي اشتغال تحصیلکردگان در حوزه هاي مختلف از



طراحی تا توزیع ایجاد می کند و زنان و مردان بدون محدودیت می توانند در آن مشغول به کار باشند و علاوه بر تامین نیاز داخلی،

 
ارز آوري کنند. 

تجهیز و به روزرسانی دستگاه هاي تولید پوشاك در اصنافمجتبایی افزود: یک بخش از سند توسعه پوشاك که در حال اجراي گام به
گام آن هستیم، توجه به فرهنگ ایرانی و اسلامی است. با توجه به اینکه 40 میلیون از جمعیت کشور ما در سنین بین 20 تا 50 سال
هستند، بنابراین این صنف براي رضایت مشتري به کیفیت، تنوع، زیبایی و نام و نشان تجاري ایرانی توجه دارد. برندسازي یکی از
سیاست هاي حمایتی اتاق اصناف ایران است. موفقیت هاي خوبی از نام و نشان هاي ایرانی شکل گرفته و برخی از آن ها حتی در
فروش مجازي در عرصه داخلی و بین المللی موفق و خوش نام هستند. دبیر کل اتاق اصناف ایران ادامه داد: استراتژي بعدي، تولید
براي صادرات است و همچنین تجهیز و نوسازي و کاهش هزینه هاي سربار است. در برش و دوخت می توان از تجهیزات لیزري و
نوین استفاده شود اما در سایر حوزه ها بحث افزایش بهره وري عوامل تولید بویژه نیروي کار از طریق اموزش و ارتقاي سطح مهارت ها
دنبال می شود. مجبتایی در ادامه گفت: تولید انبوه و یکپارچه سازي چند واحد مکمل با هم از دیگر استراتژي ها است . حتی چند
شهرك صنفی در شهرستان هاي مختلف مکان یابی شده است. وي اظهار کرد: گروه پوشاك به دلیل ظرفیت بالایی که در اشتغال
زایی و سهم بزرگی که در اقتصاد دنیا دارد باید بیش از گذشته مورد توجه قرار گیرد و اتاق اصناف ایران به موجب همین اهمیت،
تقویت زنجیره ارزش پوشاك را دنبال می کند. اما براي این منظور همکاري جمعی از سوي نهادهاي دولتی و بخش خصوصی ضروري
است تا بتوان به جایگاهی مناسب در تولید و صادرات دست یافت. ضمن اینکه سیاست هاي مبارزه با قاچاق پوشاك باید ادامه پیدا

کند تا نام و نشان هاي ایرانی فرصت رشد و توسعه و ماندگاري در بازار پیدا کنند. 1400/7/24



بانک توسعه تعاون با توجه به مزیت هاي منطقه اي گیلان، فعالیت توسعه اي
انجام می دهد

منبع: امتداد نیوزشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1400/07/24

به گزارش پایگاه خبري امتداد ، حجت اله مهدیان مدیر عامل بانک توسعه تعاون در بازدید از واحدهاي تعاونی و اقتصادي
استان اظهار داشت: استان گیلان در صنایع چاي و برنج حائز مزیت هاي ویژه اي است و اقدامات زیر ساختی عمده اي نیز در

گردشگري صورت پذیرفته است. وي طی بازدید از شرکت نقش (...) نوشته بانک توسعه ...

امتداد - مدیر عامل بانک توسعه تعاون طی سفر به استان
گیلان، فعالیت توسعه اي بانک را متناسب با مزیت هاي

 
منطقه اي تلقی نمود. 

به گزارش پایگاه خبري امتداد ، حجت اله مهدیان مدیر
عامل بانک توسعه تعاون در بازدید از واحدهاي تعاونی و
اقتصادي استان اظهار داشت: استان گیلان در صنایع چاي
و برنج حائز مزیت هاي ویژه اي است و اقدامات زیر ساختی

 
عمده اي نیز در گردشگري صورت پذیرفته است. 

وي طی بازدید از شرکت نقش گستر عمران گفت: بانک
توسعه تعاون توانمندي ارائه خدمات تخصصی بانکی در بخش هاي مختلف اقتصادي را اثبات نموده است و این شرکت مهندسی و

 
عمرانی نیز می توانند از انواع خدمات بانکی نظیر ضمانت نامه و تسهیلات بهره مند شوند. 

وي گفت: درخواست حد اعتباري هزار میلیارد ریالی شرکت در بانک پیگیري می شود و حداکثر مساعدت براي پیشبرد فعالیت

 
شرکت اعمال خواهد شد. 

مهدیان در ادامه به همراه سید کاظم دلخوش نماینده مردم صومعه سرا در مجلس شوراي اسلامی، حجت الاسلام راشدي نوري امام
جمعه و سید محمدي فرماندار صومعه سرا به بازدید از شرکت تعاونی گیلان کوب پرداخت و گفت: تسهیل گري و کمک به رفع
مشکلات واحدهاي تولیدي از راهبردهاي بانک توسعه تعاون است و شرکت تعاونی گیلان کوب نیز در صورت تکمیل طرح توسعه
زمینه اشتغال جدید براي 100 نفر را فراهم می آورد که می تواند در این مسیر از انواع خدمات بانکی و اعتباري بانک توسعه تعاون

 
بهره مند گردد. 

 
مهدیان در حاشیه این بازدید نسبت به بررسی و پاسخگویی به مراجعات و درخواست هاي مردمی اقدام نمود. 

مدیر عامل بانک توسعه تعاون همچنین در بازدید از شعبه لنگرود خاطرنشان کرد: شعبه لنگرود شعبه اي منظم و مجهز با ویژگی
هاي مناسب از جهت مکان یابی است و این فرصت وجود دارد تا با تجهیز منابع و نیز تخصیص به واحدهاي تعاونی و تولیدي، فعالیت

 
توسعه اي مناسبی را در منطقه صورت دهد. 

مهدیان در بازدید از شعبه لاهیجان گفت: این شعبه در منطقه اي جغرافیایی واقع شده است که به لحاظ تولید چاي و برنج و جاذبه

 
هاي گردشگري از مزیت هاي عمده اي برخوردار است. 

وي در بازدید از برخی شعب رشت با اشاره به اراده بانک مبنی بر تبدیل وضعیت نیروهاي شرکتی گفت: تدابیر ارزنده اي از سوي
دولت و مجلس براي جذب نیروهاي شرکتی در حال انجام است و در صورت اعطاي مجوز، این موضوع مهم در بانک به جدیت دنبال

خواهد شد. 



گفتنی است در این بازدیدها احمد محمدي مدیر امور استانها و شعب، حمید البرزي مدیر امور اعتباري، ابراهیم واسعی مدیر شعب
استان گیلان و حجت شمس رییس اداره کل حوزه مدیریت نیز حضور داشتند.



استقبال فعالان اقتصادي از ضمانت نامه بانکی موسسه اعتباري ملل

منبع: روزنامه آرمان ملیشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1400/07/24

موسسه اعتباري ملل براي کمک به فعالان اقتصادي و تسریع در انجام معاملات و قراردادها نسبت به صدور انواع ضمانت نامه
بانکی اقدام می کند و بر همین اساس تمامی بنگاه ها و فعالان اقتصادي می توانند با دریافت ضمانت نامه از موسسه اعتباري

ملل سهولت بیشتري در چرخه امور اقتصادي و بازرگانی خود ایجاد کنند به ...

 
نسخه چاپی 

استقبال فعالان اقتصادي از ضمانت نامه بانکی موسسه اعتباري
ملل موسسه اعتباري ملل براي کمک به فعالان اقتصادي و
تسریع در انجام معاملات و قراردادها نسبت به صدور انواع
ضمانت نامه بانکی اقدام می کند و بر همین اساس تمامی بنگاه
ها و فعالان اقتصادي می توانند با دریافت ضمانت نامه از موسسه
اعتباري ملل سهولت بیشتري در چرخه امور اقتصادي و بازرگانی

خود ایجاد کنند به طوري که صدور ضمانت نامه هاي بانکی در سال جاري نسبت به دوره مشابه سال قبل رشد قابل توجهی داشته

 
است . 

آرمان ملی آنلاین - این موسسه از ابتداي فعالیت خود در سال 1366 تاکنون همواره علاوه بر رضایت مشتریان و خدمات نوین،
مسولیت هاي اجتماعی مانند گسترش روحیه تعاون و همکاري، تقویت اشتغال جوانان، تامین مالی بخش تولید اقتصاد را به منظور
کمک به شکوفایی و حفظ ثبات اقتصادي در دستور کار قرار داده است. موسسه اعتباري ملل در کنار حفظ و تمرکز روي اصول
بانکداري اسلامی، تلاش کرده دامنه فعالیت خود را فراتر از مرزها گسترش دهد تا با مقیاس بزرگتري به اقتصاد و شهروندان خدمات

 
ارزنده تري ارائه دهد. 

در روزهاي شیوع ویروس کرونا و نیز ابلاغیه بانک مرکزي ایران مبنی بر حمایت از مشاغل و کسب و کار آسیب دیده ناشی از شیوع
این ویروس منحوس، موسسه اعتباري ملل در این برهه تلاش کرد به همه اشخاص حقیقی و حقوقی دارنده مجوز فعالیت در حوزه
گردشگري در قالب تاسیسات گردشگري، دفاتر خدماتی مسافرتی و گردشگري، راهنمایان گردشگري و موسسات آموزشی گردشگري،
تسهیلاتی را پرداخت کند. موسسه اعتباري ملل در راستاي تکریم مشتریان و مراجعین محترم و کامل کردن سبد خدمات این

 
موسسه، خدماتی را توسط شرکت خدمات ارزي و صرافی ملل با مجوز از بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران ارائه می کند. 

بر اساس دستورالعمل بانک مرکزي خدمات قابل ارائه در شرکت صرافی ملل شامل خرید و فروش اسعارمختلف با نرخ مصوب بانک
مرکزي جمهوري اسلامی ایران به صورت اسکناس و سکه، خرید ارز هاي حاصل از صادرات به صورت حواله ارزي با توجه به عرضه
ارزهاي مختلف در سامانه نیما، فروش حواله از محل خرید ارزهاي حاصل از صادرات به منظور تامین به موقع نیاز هاي وارداتی کشور



در سامانه نیما و ارسال آن به اقصی نقاط دنیا و خرید و فروش ارز هاي مختلف به صورت اسکناس یا انواع سکه با سایر صرافی هاي

 
بانکی یا غیر بانکی می شود. 

همچنین موسسه اعتباري ملل به منظور تولید کالاي ایرانی، نسبت به اعطاي تسهیلات به تولیدکنندگان براي تهیه و خرید مواد اولیه
تولید، خرید ماشین آلات و تجهیزات، خرید کالاي بادوام ایرانی، دریافت خدمات و توسعه دامداري ها در قالب طرح آفاق (1) اقدام
کرده است. موسسه اعتباري ملل با ارائه ي سامانه ي همراه بانک خود، با توجه به گستردگی شبکه ي تلفن همراه و افزایش روزافزون
کاربران تلفن هاي هوشمند، زمینه را براي عملیات بانکی غیر حضوري فراهم کرده است. این موسسه علاوه بر ایجاد زیرساخت هاي
لازم براي ارائه خدمات الکترونیک و خدمات غیرحضوري، توجه ویژه اي به ایجاد شرایط مناسب در مسیر فعالیت در چرخه اقتصادي
کشور داشته است به طوري که صدور ضمانت نامه بانکی در هفت ماه نخست سال 1400 در موسسه اعتباري ملل نسبت به دوره

 
مشابه سال قبل رشد قابل توجهی داشته است. 

به گزارش آرمان ملی آنلاین به نقل از شمانیوز، این موسسه براي کمک به فعالان اقتصادي و تسریع در انجام معاملات و قراردادها
نسبت به صدور انواع ضمانت نامه بانکی اقدام می کند و بر همین اساس تمامی بنگاه ها و فعالان اقتصادي می توانند با دریافت
ضمانت نامه از موسسه اعتباري ملل سهولت بیشتري در چرخه امور اقتصادي و بازرگانی خود ایجاد کنند. اما موسسه اعتباري ملل در
تازه ترین اقدام خود و به منظور تسهیل در انجام امور مشتریان، امکان رهگیري مرسولات پستی را از طریق نرم افزار فام موسسه

 
اعتباري ملل ایجاد کرد. 

بر همین اساس هموطنان گرامی می توانند ضمن نصب نرم افزار فام از خدمات پستی شامل رهگیري مرسولات پستی، استعلام
خدمات کد پستی، محاسبه و نرخ پستی مرسولات بهره مند شوند. گفتنی است با نرم افزار فام می توان نسبت به خرید بسته اینترنتی

از کلیه اپراتورها نیزاقدام کرد.



توسعه صادرات غیرنفتی با اعطاي تسهیلات صادرات کشاورزي

منبع: رادیو اقتصادشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1400/07/24

40 میلیارد تومان تسهیلات با هدف حمایت از توسعه صادرات غیرنفتی براي فعالیت هاي صادراتی محصولات کشاورزي
استان به متقاضیان واجد شرایط پرداخت می شود.

مدیرکل هماهنگی امور سرمایه گذاري و اشتغال استانداري خراسان جنوبی: توسعه صادرات غیرنفتی با اعطاي تسهیلات

 
صادرات کشاورزي 

40 میلیارد تومان تسهیلات با هدف حمایت از توسعه صادرات
غیرنفتی براي فعالیت هاي صادراتی محصولات کشاورزي استان

 
به متقاضیان واجد شرایط پرداخت می شود. 

مدیرکل هماهنگی امور سرمایه گذاري و اشتغال استانداري
خراسان جنوبی گفت: این تسهیلات از محل منابع بانک توسعه
تعاون و صندوق توسعه ملی و براي محصولات کشاورزي صادرات
محور توسط بانک توسعه تعاون استان با نرخ بانکی 11 درصد و

 
بازپرداخت یکساله پرداخت می شود. 

اکبري راد گفت: این نوع تسهیلات به صورت سرمایه در گردش است و متقاضیان باید براي دریافت تسهیلات به سامانه سپیدار

 
سازمان توسعه تجارت ایران مراجعه و ثبت نام کنند. 

البته متقاضیان اعم از حقیقی و حقوقی نباید از محل منابع صندوق توسعه ملی در سیستم بانکی بدهی یا مانده تسهیلات داشته

 
باشند. 

مدیرکل هماهنگی امور سرمایه گذاري و اشتغال استانداري خراسان جنوبی به پیگیري و برندسازي محصولات کشاورزي توسط ستاد
توسعه خاوران اشاره کرد و گفت: با توجه به ضرورت بسته بندي و اهمیت آن در صادرات این مهم در دستور کار ستاد توسعه خاوران

قرار دارد.



تشکل ها و نخبگان شاهد ناظري قوي بر مسائل مربوط به ایثارگران باشند

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1400/07/24

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: از تشکل ها و نخبگان شاهد و ایثارگر می خواهیم به عنوان ناظري قوي موضوعات و
فعالیت هاي بنیاد و موارد مربوط به جامعه ایثارگري را تحت نظر داشته باشند.

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: از تشکل ها و
نخبگان شاهد و ایثارگر می خواهیم به عنوان ناظري قوي
موضوعات و فعالیت هاي بنیاد و موارد مربوط به جامعه

 
ایثارگري را تحت نظر داشته باشند. 

به گزارش خبرنگار مهر، نشست «بررسی نقش نخبگان
شاهد و ایثارگر در پویش جهادي تبیین حقایق» امروز با
حضور سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی، معاون رئیس

 
جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران برگزار شد. 

قاضی زاده هاشمی در این نشست ضمن تبریک آغاز امامت امام زمان (عج)، حضور نخبگان شاهد و ایثارگر را فرصت و موقعیتی
مناسب براي کشور دانست و گفت: این عزیزان از خانواده هایی هستند که نسبت به مسائل و مشکلات بی تفاوت نبوده اند و این
روحیه و نوع نگاه همچنان در وجود آنان جاري است. ظرفیت هاي این عزیزان می تواند فراتر از بنیاد شهید و امور ایثارگران و حتی

 
کشور به کار گرفته شود و در عرصه هاي بین المللی نیز از حضور آنان بهره گرفت. 

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران تأکید کرد: از تشکل ها و نخبگان شاهد و ایثارگر نیز می خواهیم به عنوان ناظري قوي موضوعات و
فعالیت هاي بنیاد و موارد مربوط به جامعه ایثارگري را تحت نظر داشته باشند و مسائل و نظرات خود را به بنیاد شهید و امور

 
ایثارگران منعکس کنند و در واقع چشم ناظر بنیاد باشند. 

قاضی زاده هاشمی با اشاره به شرح وظایف بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: بر اساس آیین نامه، عمده وظایف بنیاد شهید و امور
ایثارگران در حوزه فرهنگی است و ساختارها و فعالیت هاي بنیاد نیز باید بر همین اساس تنظیم شود. نخبگان شاهد و ایثارگر از افراد
پیشروي جامعه هستند که می توانند براي حل مشکلات ایثارگران فعالیت هاي بسیار خوبی داشته باشند. یکی از این موارد موضوع

 
اشتغال است که کارآفرینان ایثارگر می توانند به ایثارگران جویاي کار کمک هاي مختلفی ارائه کنند. 

معاون رئیس جمهور با بیان اینکه جامعه ایثارگري همواره در زمینه دستاوردهاي علمی عملکرد درخشانی داشته است افزود: نمونه
این عملکرد کسب 13 رتبه زیر 100 کنکور سراسري سال جاري توسط ایثارگران و بدون استفاده از سهمیه است. در طول 5 سال

 
گذشته نیز جمعاً 105 نفر از ایثارگران در کنکور سراسري حائز رتبه هاي زیر 100 شده اند. 

عادل مهري مدیرکل دفتر دانش پژوهان و تشکل هاي شاهد و ایثارگر نیز در این نشست با اشاره به ظرفیت هاي مجموعه تشکل ها و

 
نخبگان شاهد و ایثارگر گفت: هدف از اجراي این برنامه تحقق دستور مقام معظم رهبري در زمینه نهضت تبیین است. 



در این نشست با حضور رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران از 3 نفر از برپاکنندگان موکب هاي مجازي ایثارگران براي مراسم اربعین
حسینی (ع) تقدیر به عمل آمد و جمعی از نخبگان شاهد و ایثارگر حاضر در این نشست نیز به بیان نظرات و دیدگاه هاي خود

پرداختند.



وي اودي ها نامه دادخواهی به رییس جمهوري نوشتند

منبع: پاناشماره خبر:  56  |  تاریخ: 1400/07/24

تهران (پانا) - انجمن صنفی شرکتهاي ویدئویی آنلاین در نامه اي به رییس جمهور با اشاره به اشتغالزایی در عرصه تولید
محتوا خواستار رسیدگی به تولی گري دو نهاد وزارت فرهنگ و ارشاداسلامی و سازمان صداوسیمابر پلتفرم ها شده و تعریف

درست و جامعی از تنظیم گري ارائه شود.

تهران (پانا) - انجمن صنفی شرکتهاي ویدئویی آنلاین در
نامه اي به رییس جمهور با اشاره به اشتغالزایی در عرصه
تولید محتوا خواستار رسیدگی به تولی گري دو نهاد وزارت
فرهنگ و ارشاداسلامی و سازمان صداوسیمابر پلتفرم ها

 
شده و تعریف درست و جامعی از تنظیم گري ارائه شود. 

 
ریاست محترم شوراي عالی فضاي مجازي 

 
جناب آقاي دکترسیدابراهیم رئیسی 

 
باسلام واحترام 

نیک مستحضریدکه جمهوري اسلامی ایران جزو معدود کشورهایی است که صاحب امکان نمایش برخط با اتکا برتولیدات داخلی
درحوزه هاي مختلف نمایشی وغیرنمایشی است که درطول مقاطع اخیر و به ویژه در دوسال گذشته بازار قابل توجهی به خود
اختصاص داده است، به گونه اي که به گواه برخی مطالعات ونظرسنجی ها توانسته با اقبال گسترده مخاطبین مواجه شود و از سوي

 
دیگربه شکل قابل توجهی از بینندگان برنامه هاي ماهواره اي بکاهد. 

همچنین با شروع این صنعت در ایران میزان قابل توجهی از سهم ترافیک اینترنت کشور به محتواي داخلی اختصاص پیدا کرده است.
امروز فعالان این صنعت که همگی شرکت هاي دانش بنیان هستند توانسته اند با توسعه پلتفرم هاي خود و سرمایه گذاري جدي در
تولید محتوا و نیروي انسانی جوان، متخصص و متعهد در عرصه تولید نرم افزار و همچنین تولید محتوا، مانع خروج نیروهاي متخصص
از کشور از یک طرف و از طرفی افزایش تولید آثار نمایش خانگی در همه ژانرها و براي همه سلایق شوند. نتیجه این اقدامات اشتغال
زایی بیش از 10 هزار نفر در ماه در عرصه تولید محتوا و نیروهاي دانشگاهی و متخصص و مهمتر از آن ایجاد امید و انگیزه در فعالان
این صنعت شده است. و اما بعد؛در طی چند سال اخیر و متاسفانه برمبناي درك ناصحیح از اداره این پدیده نوظهور که به سرعت
درمسیر رشد قرار گرفته یک دعواي بیشتر سیاسی و کمی هم فرهنگی بر سر تصاحب صدور مجوز فعالیت پلتفرم هاي نمایش خانگی
و محصولات آنها نیز شکل گرفته است. پلتفرم ها نیز سردرگم بین اظهارنظرهاي عجیب نهادهاي دولتی و حاکمیتی روزهاي
بسیارسختی را می گذرانند. دونهادي که هرکدام به دلیلی خود را متولی امر دانسته یا می دانند یعنی وزارت فرهنگ و ارشاداسلامی و
سازمان صداوسیما با سوابق رویارویی درطول چند دهه، این بارعرصه جدیدي براي هماوردي یافتند. غافل از اینکه سرمایه و نیروي
انسانی که عمدتا جوان هستند، تاب آوري این حجم از نادیده گرفته شدن و اختلافات سیاسی را نداشته و نیازمند توجه بیش از پیش

 
نهادهاي متولی صنعت نمایش بر خط است. 

ما همواره به تنظیم گري در این عرصه اعتقاد داشته و داریم و آن را براي خود و کشور نیز سودمند می دانیم. اما محدودیت ها و



رفتارهاي اعمال شده یکسال اخیر توسط صدا و سیما، چنان فضاي کسب و کار و فعالیت پلتفرم ها را مخدوش و با تنش مواجه کرده
است که در خوشبینانه ترین حالت دیگر امکان اعتماد به گفتار، اقوال و تصمیمات مجموعه هاي ذیربط براي رونق و حمایت از پلتفرم
هاي VOD را نمی توان باور کرد. این در حالی است که نهاد تنظیم گر که اصالتا باید بی طرف باشد، به دنبال بسط اقتدار خود در

 
این عرصه است و هم اکنون به عنوان رقیبی که از قضا خود را تنظیم گر هم می داند اوضاع را بسیار پیچیده کرده است. 

در همین میان در واپسین روزهاي مدیریت رئیس پیشین صدا و سیما علاوه بر حضور چند نهاد تنظیم گر، شوراهاي جدیدي نیز راه
اندازي شد. که این شوراها نیز وظیفه نظارت بیشتر بر تولیدات پلتفرم ها و اعطاي مجوز تولید به آنها را عهده دار شده است. در مسیر
غیر اصولی اخیر مجموعه هاي ذیربط سازمان صدا و سیما با ادبیاتی مغایر با عملکرد واقعی شان سعی درگسترش ممیزي هایی که
حاصل نگاه اشتباه به جامعه ایرانی است و هر از گاهی سامانه اي جدید مثل مورد اخیرموسوم به «الماس» را براي کنترل بیشتر و
بیشتر راه اندازي می کنند. سامانه هایی که درسازمان متبوعشان نه تجربه شده و نه برآن مسلطند. نتیجه این رفتار بلاتکلیفی و
برخوردهاي کاملاًسلیقه اي درهمه ابعاد است، و این یعنی بازي کردن باسرمایه هاي بخش خصوصی و نیروي انسانی که سرمایه کشور

 
است و روز به روز ناامیدتر می شود. 

بی شک جذب سلایق متنوع و متکثر ملت ایران در سپهر فیلم، سریال و سرگرمی در گرو قبول و احترام به سلایق گوناگون و با
رویکرد حاکمیت قوانین موضوعه، میسر و ممکن است. که این امر با توجه به تولیدات با کیفیت و عرضه با کیفیت آن در پلتفرم هاي
VOD توانسته است میزان قابل توجهی از مخاطبین شبکه هاي ماهواره اي را بکاهد و مردم را به محتواي فرهنگی و هنري کشور و

 
تماشاي آن از پلتفرم هاي داخلی سوق دهد. 

ازطرفی مدیران وزارت فرهنگ وارشاد اسلامی هم سیاست یکی به نعل یکی به میخ راپیشه کردند، نه درهیبت متولی ظاهر شدند و نه
آن راکاملاً رها کردند و روز به روز از وظیفه ذاتی خود فاصله گرفتند و اساساً متوجه دوره جدیدي که عرصه صوت و تصویر در جهان

 
وارد آن شده است نشدند و در قالب قدیمی خود ماندند. 

 
جناب آقاي دکتررئیسی 

هم اکنون ماهانه بالغ بر 10 هزار نفر به شکل مستقیم وغیرمستقیم با محتواي نمایشی و غیر نمایشی پلتفرمها درگیر فعالیت بوده اند
که مزید استحضار معروض می دارد حدود نیمی از این تعداد از اعضاي حرفه اي صنوف سینمایی و دست اندرکاران سریال سازي بوده

 
اند و این درست در زمانی محقق شد که به دلیل شرایط بیماري کرونا سینماها عمدتاً درتعطیلی و یا تعلیق به سر می بردند. 

پلتفرمها براي سال 1400 چیزي نزدیک به دوهزارمیلیاردتومان سرمایه گذاري دربخش تولید را در برنامه اشان داشته اند واین گردش

 
مالی بدون اتکاءبه منابع دولتی بوده است. 

درحال حاضر سوال مقدّر این است که اگر بنا باشد صدا و سیما متولی حوزه صوت و تصویر فراگیر باشد، آیاطبیعی است که خود

 
اقلیمش را برمبناي واژه تفسیر برانگیز و فارغ از بقیه جریانهاي حاکمیتی مشخص کند؟ 

درحال حاضر طبق مطالعات بین المللی نزدیک به 80 درصد مصرف پهناي باند درجهان درسال 2020 حوزه صوت و تصویر
(ویدیوها،گیم ها،...) می باشد و احتمالا این سهم در ایران نیز به 80 درصد خواهد رسید، پس اگر قرار باشد تنظیم گري این 80
درصد توسط سازمان صدا و سیما صورت پذیرد، آیا سهم مرکزملی فضاي مجازي که نهاد عالی و بالادستی صنعت است با تمام
تاکیدات مقام معظم رهبري 20 درصد باقیمانده است، که از قضا ربطی به حوزه صوت و تصویر ندارد؟ آیا وقت آن نرسیده که براي

 
پایان دادن به این هرج ومرج، تعریف درست و جامعی از تنظیم گري ارائه شود؟ 

انجمن صنفی شرکت هاي VOD درطول مقاطع اخیر تلاش نموده است نهادهاي تنظیم گر را مجاب به مشورت و نظرخواهی مطابق
با قانون انجمن ها نماید. اما متاسفانه حضور انجمن واعضایش در این جلسات بیشتر نمایشی بوده و تصمیمات اتخاذ شده در این
صنعت عمدتا بدون مشورت و بدون در نظر گرفتن مشاوره هاي تخصصی این انجمن صورت پذیرفته است. انجمن VOD تنها نهاد

 
تخصصی کشور است که با حضور همه فعالان عرصه نمایش بر خط VOD تشکیل شده است. 

لذا باعنایت به شرایطی که خلاصه اي از آن ذکرشد، مصرانه تقاضا داریم در راستاي تحقق شعار سال 1400 که به نام تولید، پشتیبانی
و مانع زدایی نام گذاري شده است مقرر فرمایید موضوع به شکل جدي و فوري و با استفاده از نظرات و دغدغه هاي فعالان این عرصه
در انجمن VOD مورد بررسی قرارگرفته و شرایطی فراهم شود تا شبکه نمایش خانگی بیش از پیش درکنار خانواده هاي ایرانی و



 
تولیدات کشورمان مانند دیگر کشور ها سفیر فرهنگی در اقصا نقاط جهان باشد. 

 
هیئت مدیره انجمن صنفی شرکتهاي ویدئویی آنلاین (وي اودي،آي پی تی وي) 

شوراي عالی فضاي مجازي صنف وي او دي



بازدید مدیرعامل بانک مهر ایران از شعب خوزستان

منبع: روزنامه شروعشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1400/07/24

دکتر مرتضی اکبري، مدیرعامل به همراه دکتر ناصر سیف اللهی عضو هیأت مدیره بانک مهر ایران به منظور بررسی ظرفیت
هاي پولی و مالی خوزستان به این استان سفر کردند.

به گزارش شروع آنلاین، به نقل از روابط عمومی بانک
قرض الحسنه مهر ایران، بررسی پتانسیل هاي مالی براي
افزایش سهم بانک از بازارهاي هدف، ارزیابی صنایع کوچک
و متوسط به منظور حمایت از تولید و اشتغال زایی و
نظارت بر عملکرد مدیریت شعب استان از جمله اهداف
سفر مدیرعامل و عضو هیأت مدیره بانک مهر ایران به

 
استان خوزستان است. 

بازدید از شعب با هدف ارزیابی عملکرد بانک در شهرهاي
مختلف خوزستان، برگزاري جلسه هم اندیشی با کارکنان

 
صف و ستاد مدیریت شعب خوزستان و برگزاري نشست خبري با اصحاب رسانه از دیگر برنامه هاي این سفر است. 

شایان ذکر است در این سفر یوسف نجدي مدیر امور استان ها و مجید وکیل مشاور مدیرعامل و رئیس اداره کل حوزه مدیریت بانک
مهر ایران نیز حضور دارند.



استقبال فعالان اقتصادي از ضمانت نامه بانکی موسسه اعتباري ملل

منبع: روزنامه شروعشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1400/07/24

موسسه اعتباري ملل براي کمک به فعالان اقتصادي و تسریع در انجام معاملات و قراردادها نسبت به صدور انواع ضمانت نامه
بانکی اقدام می کند و بر همین اساس تمامی بنگاه ها و فعالان اقتصادي می توانند با دریافت ضمانت نامه از موسسه اعتباري

ملل سهولت بیشتري در چرخه امور اقتصادي و بازرگانی خود ایجاد کنند به ...

به گزارش شروع آنلاین، این موسسه از ابتداي فعالیت خود
در سال 1366 تاکنون همواره علاوه بر رضایت مشتریان و
خدمات نوین، مسولیت هاي اجتماعی مانند گسترش
روحیه تعاون و همکاري، تقویت اشتغال جوانان، تامین
مالی بخش تولید اقتصاد را به منظور کمک به شکوفایی و
حفظ ثبات اقتصادي در دستور کار قرار داده است. موسسه

اعتباري ملل در کنار حفظ و تمرکز روي اصول بانکداري اسلامی، تلاش کرده دامنه فعالیت خود را فراتر از مرزها گسترش دهد تا با
مقیاس بزرگتري به اقتصاد و شهروندان خدمات ارزنده تري ارائه دهد. در روزهاي شیوع ویروس کرونا و نیز ابلاغیه بانک مرکزي ایران
مبنی بر حمایت از مشاغل و کسب و کار آسیب دیده ناشی از شیوع این ویروس منحوس، موسسه اعتباري ملل در این برهه تلاش
کرد به همه اشخاص حقیقی و حقوقی دارنده مجوز فعالیت در حوزه گردشگري در قالب تاسیسات گردشگري، دفاتر خدماتی مسافرتی
و گردشگري، راهنمایان گردشگري و موسسات آموزشی گردشگري، تسهیلاتی را پرداخت کند. موسسه اعتباري ملل در راستاي تکریم
مشتریان و مراجعین محترم و کامل کردن سبد خدمات این موسسه، خدماتی را توسط شرکت خدمات ارزي و صرافی ملل با مجوز از
بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران ارائه می کند. بر اساس دستورالعمل بانک مرکزي خدمات قابل ارائه در شرکت صرافی ملل شامل
خرید و فروش اسعارمختلف با نرخ مصوب بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران به صورت اسکناس و سکه، خرید ارز هاي حاصل از
صادرات به صورت حواله ارزي با توجه به عرضه ارزهاي مختلف در سامانه نیما، فروش حواله از محل خرید ارزهاي حاصل از صادرات
به منظور تامین به موقع نیاز هاي وارداتی کشور در سامانه نیما و ارسال آن به اقصی نقاط دنیا و خرید و فروش ارز هاي مختلف به
صورت اسکناس یا انواع سکه با سایر صرافی هاي بانکی یا غیر بانکی می شود. همچنین موسسه اعتباري ملل به منظور تولید کالاي
ایرانی، نسبت به اعطاي تسهیلات به تولیدکنندگان براي تهیه و خرید مواد اولیه تولید، خرید ماشین آلات و تجهیزات، خرید کالاي
بادوام ایرانی، دریافت خدمات و توسعه دامداري ها در قالب طرح آفاق (1) اقدام کرده است. موسسه اعتباري ملل با ارائه ي سامانه ي
همراه بانک خود، با توجه به گستردگی شبکه ي تلفن همراه و افزایش روزافزون کاربران تلفن هاي هوشمند، زمینه را براي عملیات
بانکی غیر حضوري فراهم کرده است. این موسسه علاوه بر ایجاد زیرساخت هاي لازم براي ارائه خدمات الکترونیک و خدمات
غیرحضوري، توجه ویژه اي به ایجاد شرایط مناسب در مسیر فعالیت در چرخه اقتصادي کشور داشته است به طوري که صدور ضمانت
نامه بانکی در هفت ماه نخست سال 1400 در موسسه اعتباري ملل نسبت به دوره مشابه سال قبل رشد قابل توجهی داشته است. این
موسسه براي کمک به فعالان اقتصادي و تسریع در انجام معاملات و قراردادها نسبت به صدور انواع ضمانت نامه بانکی اقدام می کند و
بر همین اساس تمامی بنگاه ها و فعالان اقتصادي می توانند با دریافت ضمانت نامه از موسسه اعتباري ملل سهولت بیشتري در چرخه
امور اقتصادي و بازرگانی خود ایجاد کنند. اما موسسه اعتباري ملل در تازه ترین اقدام خود و به منظور تسهیل در انجام امور مشتریان،
امکان رهگیري مرسولات پستی را از طریق نرم افزار فام موسسه اعتباري ملل ایجاد کرد. بر همین اساس هموطنان گرامی می توانند



ضمن نصب نرم افزار فام از خدمات پستی شامل رهگیري مرسولات پستی، استعلام خدمات کد پستی، محاسبه و نرخ پستی مرسولات
بهره مند شوند. گفتنی است با نرم افزار فام می توان نسبت به خرید بسته اینترنتی از کلیه اپراتورها نیزاقدام کرد.



مشکلی بابت تامین زمین براي اجراي قانون جهش تولید مسکن در زنجان
نداریم

منبع: موج رساشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1400/07/24

معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازي استان زنجان گفت: مشکلی بابت تامین زمین براي اجراي قانون جهش
تولید مسکن در زنجان نداریم.

معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازي استان
زنجان گفت: مشکلی بابت تامین زمین براي اجراي قانون

 
جهش تولید مسکن در زنجان نداریم. 

سعید شاهین فر در گفت وگو با خبرنگار موج رسا; در
خصوص اخرین وضعیت پروژه 70 هکتاري شمال الهیه
زنجان در طرح اقدام ملی مسکن اظهار داشت: پیمانکار این

 
پروژه انتخاب شده و اجراي آن در حال انجام است. 

 
وي خاطرنشان کرد: اجراي پروژه شمال الهیه در حال انجام مقدمات بوده و ساخت وساز آن نیز طی روزهاي آینده آغاز می شود. 

شاهین فر در خصوص مبلغ تسهیلات این طرح افزود: فعلاً 150 میلیون تومان تسهیلات مسکن ملی مورد موافقت بانک قرار گرفته اما

 
اعطاي تسهیلات 250 میلیون تومانی در برنامه است که طی جلسات آتی به تصویب می رسد. 

معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازي استان زنجان از گردش مالی 7 هزار میلیارد تومانی اجراي طرح اقدام ملی مسکن
در این استان خبر داد و گفت: 29 هزار و 432 نفر در استان زنجان در طرح اقدام ملی مسکن ثبت نام کرده بودند که 23 هزار و 921

 
نفر در شهر زنجان، یک هزار و 41 نفر در ابهر و 4 هزار و 470 نفر در سایر شهرهاي با جمعیت زیر 100 هزار نفر بود. 

وي مجموع تاییدشدگان نهایی را 14 هزار و 64 نفر بیان کرد و اظهار داشت: تعداد تاییدشدگان نهایی در شهر زنجان 12 هزار و 513

 
نفر است. 

شاهین فر، واریزي هاي استان به اجراي طرح اقدام ملی مسکن را 12 هزار و 355 نفر اعلام کرد و افزود: در شهر زنجان 12 هزار و

 
497 نفر واریزي داشتند. 

 
این مسئول تصریح کرد: تخصیص زمین براي 100 درصد پروژه هاي طرح اقدام ملی مسکن در سطح استان زنجان انجام شده است. 

معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازي استان زنجان گفت: تعداد اشتغال مستقیم و غیرمستقیم در اجراي این طرح در
استان از شروع تا خاتمه، نزدیک 40 هزار نفر است و به عبارت دیگر به ازاي هر واحد به طور متوسط براي 2.5 نفر در سال، اشتغال

مستقیم و غیرمستقیم ایجاد می شود. 



وي در خصوص تامین زمین براي اجراي قانون جهش تولید مسکن در استان زنجان اظهار داشت: زمین مورد نیاز براي تامین این

 
قانون در دستور کار قرار دارد. 

شاهین فر با بیان اینکه استان زنجان ظرفیت تامین زمین براي اجراي قانون جهش تولید مسکن را دارد، تصریح کرد: براي چند سال

 
آینده نیز زمین آماده شده و کارهاي آن در حال انجام است. 

وي در خصوص ساخت واحدهاي مسکونی در بافت فرسوده در قالب قانون جهش تولید مسکن خاطرنشان کرد: ساخت واحدها در

 
بافت فرسوده عمدتاً توسط خود مردم و با پرداخت تسهیلات بانکی خواهد بود. 

 
شاهین فر افزود: زمین هاي بزرگ نیز طی تفاهم صورت گرفته از طریق بنیاد مستضعفان تامین خواهند شد.// آ 

انتهاي پیام/



خیابان هاي ارومیه در قرق تبلیغات تحصیلات در ترکیه

منبع: شهداي ایرانشماره خبر:  60  |  تاریخ: 1400/07/24

این روزها در حالی خیابان هاي ارومیه با بنرهاي کوچک و بزرگ جذب دانشجو در دانشگاه هاي ارومیه قرق شده است که با
بررسی وضعیت دانشگاه هاي این کشور و مقایسه با دانشگاه هاي ایران در میابیم که از بین مراکز تحصیلات تکمیلی ایران،

حتی دانشگاه ارومیه نیز جزو دانشگاه هاي برتر دنیاست! ولی ظاهرا براي یک عده ...

به گزارش شهداي ایران، هنگامی که در خصوص مسأله فرار مغزها سخن گفته می شود، بسیاري از مردم و مسوولان نمی دانند
راه برخورد با این پدیده نامبارك چیست و چگونه باید در برابر حجم عظیم از دست رفتن نخبگان و جوانان کشور که به امید آینده اي

 
روشنتر پا به آن سوي مرزها نهاده و به اهداف تیره و تار خود در خارج بال و پر می دهند، ایستادگی کرد. 

این روزها که شاهد تبلیغات پرحجم تحصیل در ترکیه در خیابان
هاي ارومیه هستیم، مسوولان فرهنگی آذربایجان غربی فعالیت
موسسات اخذ پذیرش دانشجویان از مراکز علمی و دانشگاهی
دیگر کشورها به ویژه کشورهاي هم مرز با آذربایجان غربی را
قانونی دانسته و در سایه غفلت همین مسوولان، ارومیه به
جولانگاه تبلیغات پرزرق و برق خروج ظرفیت هاي عظیم جوانان
به عنوان نیروي انسانی و متفکران آینده این مملکت، به خارج از
کشور توسط موسسات اعزام دانشجویان به ترکیه تبدیل شده

 
است. 

این در حالی است که در ترکیه بیش از 200 دانشگاه وجود دارد که بیشتر آنها توسط دولت اداره می شوند، یعنی در واقع دانشگاه
هاي دولتی محسوب می شوند. اکثر این دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی نسبتا جوان و تازه تاسیس هستند به طوري که تا سال

 
1970، تنها هشت مؤسسه و دانشگاه آموزش عالی دولتی در ترکیه وجود داشته است. 

اولین دانشگاه خصوصی (دانشگاه بلکینت) در سال 1984 تأسیس شد که می توان گفت جزء بهترین رنکینگ دانشگاه هاي ترکیه
است. از میان جوان ترین دانشگاه هاي ترکیه هم، دانشگاه بین المللی آنتالیا (AIU) است که از اولین گروه از دانشجویان خود در

 
سال 2012 استقبال کرد. هدف اصلی این دانشگاه پذیرش دانشجویان خارجی در ترکیه است. 

اما در ایران در سال 2021، دانشگاه هاي تهران، علوم پزشکی تهران، صنعتی امیرکبیر، تربیت مدرس، صنعتی شریف، علم و صنعت
ایران، اصفهان، فردوسی مشهد، شیراز، علوم پزشکی شهید بهشتی، تبریز، شهید بهشتی، علوم پزشکی تبریز، آزاد اسلامی واحد علوم و
تحقیقات تهران، علوم پزشکی مشهد، صنعتی خواجه نصیرالدین طوسی تهران، علوم پزشکی شیراز، گیلان، کاشان، اصفهان، علوم
پزشکی ایران، سمنان، علوم پزشکی اصفهان، شهید باهنر کرمان، ارومیه، رازي، پیام نور، بوعلی سینا، صنعتی نوشیروانی بابل، شاهرود،



صنعتی مالک اشتر، شهید چمران اهواز، صنعتی سهند، زنجان، مازندران و دانشگاه یزد در رتبه بندي لایدن حضور دارند و در رتبه

 
بندي 2021 لایدن، اغلب دانشگاه هاي کشور داراي با ارتقاي جایگاه نسبت به سال 2020 روبرو بودند. 

همچنین در معیار مرجعیت علمی، دانشگاه تهران که دانشگاه رتبه اول کشور است، از رتبه 140 در سال 2020 به رتبه 134 در سال
2021 رسیده است. سایر دانشگاه ها از جمله علوم پزشکی تهران، تربیت مدرس، علم و صنعت، فردوسی مشهد، شیراز، علوم پزشکی
شهید بهشتی، تبریز، دانشگاه شهید بهشتی، علوم پزشکی تبریز، علوم پزشکی مشهد، علوم پزشکی شیراز، گیلان، کاشان، اصفهان،

 
علوم پزشکی ایران، سمنان و … ارتقا جایگاه نسبت به سال 2020 داشته اند. 

با وجود تبلیغات رنگارنگ رویاي تحصیل در ترکیه که در روزهاي گذشته در اکثر نقاط ارومیه مشاهده می شود، دانشگاه کوچ،
دانشگاه سابانجی و دانشگاه بلکینت تنها تعدادي از موسسات متعددي در ترکیه هستند که در فهرست لیست هاي برتر رتبه بندي
هاي جهانی قرار دارند و این میزان در برابر مرجعیت علمی دانشگاه هاي ایران به ویژه دانشگاه ارومیه که در رتبه بندي لایدن از جمله

 
دانشگاه هاي برتر دنیا محسوب می شود، خیلی ناچیز به شمار می رود. 

 
نخبگان و مسوولان متوجه عوارض سوء فرار مغزها باشند 

حجت الاسلام بهنام دلریش در گفت و گو با خبرنگار اروم نیوز اظهار کرد: باید هم بر نحوه فعالیت تبلیغی موسسات مختلف نظارت
شود و هم اینکه در رابطه با هجمه تبلیغاتی شکل گرفته از جمله فعالیت آزادانه و پر زرق و برق موسسات اعزام دانشجو به خارج از

 
کشور توجهات لازم اعمال گردد. 

وي بیان کرد: این هجمه تبلیغاتی اغواگرانه اصلا لازم نیست. جوانان و نخبگان و افراد با سواد ما مهاجرت می کنند که این معضل

 
توسعه پیدا می کند که باید مسئولین علمی و دانشگاهی متوجه باشند. 

دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر آذربایجان غربی ادامه داد: ما سرمایه هاي نظام را از دست می دهیم و مسئولین علمی و

 
دانشگاهی آن تلاشی که باید، در راستاي جلوگیري از این امر صورت بگیرد، را ندارند. 

حجت الاسلام دلریش تاکید کرد: اگر بخواهیم به دانشجو فقط از بعد علمی نگاه کنیم که دانشگاه تمام شد تکلیف ما هم باشما تمام

 
شد،این تفکر درستی نیست. 

وي خاطرنشان کرد: باید مسئولین مرتبط علمی و دانشگاهی و امر اشتغال جوانان،به خصوص دستگاه ورزش و جوانان در این مسئله
ورود کنند، این مراکز متولیان این چالش هستند و بایستی متوجه این بخش مسئله باشند که ما دانشجو را تا مراحلی جلو می آوریم
ولی از جایی به بعد به دست بیگانگان می سپاریم و این فرد هم طبیعتا به دنبال بهترین سرنوشت براي خودش هست و این سرنوشت

 
را در خارج از کشور می بیند. 

دبیر ستاد امربه معروف و نهی از منکر آذربایجان غربی در مورد سرنوشت مبهم برخی دانشجویان و غفلت مسئولین تصمیم گیر، گفت:
مسئولین باعث می شوند که این اتفاق نامبارك بیفتد و از طرفی نوع اعزام و نحوه تحصیلی که در مراکز خارج از کشور انجام می
گیرد، علامت سوال هاي مهمی دارد، آیا مسئولین ما اطلاع دقیق دارند که سرنوشت جوانان ما چه می شود؟ کما اینکه شاهد تخلفاتی

 
بوده ایم. 

حجت الاسلام دلریش با تاکید بر اینکه کدام دستگاه متولی این مسئله است اذعان کرد: آیا نهادهاي علمی و فرهنگی ما، مسئول این



معضل هستند؟ ما در ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان این مسئله را محکوم می کنیم و از مسئولین امر مطالبه زمینه تحصیل
و اشتغال جوانان استانمان را داریم، متاسفانه اینها سرمایه هایی هستند که ما از دست می دهیم و حتی نسبت به این اتفاق بی تفاوت

 
هستیم. 

وي افزود: نتیجه بی تفاوتی در هر موضوعی تاثیر عکس دارد، بی تفاوتی در مورد معیشت جامعه، اشتغال و ازدواج جوانان نتیجه عکس
خواهد داشت. بی تفاوتی جامعه نسبت به مسائلی که دارد، آفت است و ما در ستاد امر معروف پیگیر این مسئله هستیم که جامعه باید

 
پیگیر مسائلی که در حال وقوع هستند، باشد. 

 
دانشگاه هاي ایران در تراز بین المللی قرار دارند/مسوولان متولی پاسخگو باشند 

حجت الاسلام والمسلمین منصور امامی در گفت و گو با خبرنگار اروم نیوز، گفت: بحث فعالیت موسسات اعزام دانشجو به خارج از
کشور و ادعاي برخی موسسات آموزشی که یاري گر براي کنکور جوانان هستند، اگر یک کاسه شوند، شاید این فکر ایجاد شود که مگر

 
آموزش ما چه ایرادي دارد؟ 

وي افزود: به نظر بنده این مسئله فرصت خوبی هست که خودمان را از درون نقد کنیم، آیا خلا و ضعفی در آموزش ما وجود دارد که
این موسسات اعزام دانشجو این همه در حال جولان هستند؟یا منافعی دارند و از قبل همان منافع است که به هرشکلی ورود پیدا می

 
کنند و ظاهرا کسی هم جلودارشان نیست. 

مدیر کل تبلیغات اسلامی آذربایجان غربی با اشاره به گسترش بیماري مدرك گرایی در کشور اذعان کرد: این طرز ورود به مباحث

 
آموزشی، برمی گردد به بیماري مدرك گرایی،که در چندسال اخیر متاسفانه در کشور ما گسترش پیدا کرده است. 

حجت الاسلام امامی اضافه کرد: چون طبیعتا کشور ترکیه را همه کم یا زیاد می شناسند، نه قطب علمی هست و نه در مسائل علمی

 
حرف خاصی براي زدن دارد، اگر کشور دیگري بود به لحاظ علمی شاید قابل تامل بود. 

وي عنوان کرد: به نظر می رسد همین پدیده مدرك گرایی از یک طرف و ضعف و نقصی که در نظام آموزشی وجود دارد، باعث می

 
شود که این موسسات چنین تبلیغاتی را داشته باشند. 

مدیرکل تبلیغات اسلامی آذربایجان غربی ادامه داد: مسئله دوم این است که آموزش بخشی از زندگی همه ماست و اگر بدون قاعده و
ضابطه باشد به زندگی ما صدمه وارد خواهد کرد و کشور ترکیه در سال هاي اخیر متاسفانه خیلی خوب توانسته روي سبک زندگی

 
شمال غرب ایران با سریال ها و شبکه هاي ماهواره اي تاثیر بگذارد. 

حجت الاسلام امامی در ادامه افزود: از این طرف نیز سعی دارد با تبلیغاتی هم چون معرفی نظام آموزشی مدرن، محلی براي سرمایه

 
گذاري و زندگی، خود را به عنوان الگویی براي کشورهاي منطقه تبدیل کند. 

وي اظهار داشت: طرح بسیار مهمی که در کشور ترکیه در حال پیگیري است به نام کریدور ترك و لازمه این اتفاق این است که
ترکیه خود را به عنوان محور مطرح کند که یکی از مهم ترین زمینه ها براي رسیدن به آن هدف همین بحث آموزش است که در

 
حال سرمایه گذاري هستند. 

مدیر کل تبلیغات اسلامی آذربایجان غربی گفت: اولین اقدام باید از طریق دانشگاه ها و مراکز علمی صورت بگیرد، به تبع وقتی



موسسه اي در حال تبلیغ خدمات خودش است احتمال اولیه ما این است که این کار قانونی است،یعنی آن موسسه جایی ثبت شده و

 
طبق قانون عمل می کند. 

حجت الاسلام امامی افزود: باتوجه به عواقب این کار و صدماتی که می تواند داشته باشد، باید دانشگاه هاي ما حرکت اول را انجام

 
دهند و توانایی هاي خودشان را نشان دهند. 

وي در پایان خاطرنشان کرد: ما در کشور به لحاظ آموزشی هیچ کمبودي نداریم و عزیزانی که متولی این مسئله هستند باید نسبت به
فرار یا مهاجرت مغزها حتما حساسیت نشان دهند، باقی دستگاه ها نیز دیدگاه در چارچوب قانون را نسبت به این مسئله دارند که در

 
ظاهر نیز همه چیز قانونی است. 

 
تبلیغات اعزام به خارج باید هدفمند و کنترل شده باشد 

توماج وحید افشار سخنگوي شوراي شهر ارومیه در گفت و گو با خبرنگار اروم نیوز، اظهار کرد: نفراتی که براي این کار اقدام می کنند
با هزینه خود در خارج تحصیل می کنند و دوباره به مملکت باز می گردند و در صورت استفاده از تجربیات متفاوت تحصیلی آنها در

 
کل به نفع کشور می تواند باشد. 

وي بیان کرد: سیاست گذاري هاي شوراي شهر به عنوان یکی از ارکان مدیریت شهري در راستاي حمایت و بستر سازي براي نخبگان،

 
مخترعان، مبتکران و صاحبان اندیشه در حوزه هاي مختلف علمی است. 

سخنگوي شوراي شهر ارومیه گفت: این نهاد اخیرا در خصوص کارخانه نوآوري براي فعالیت هاي استارتاپی شرکت هاي دانش بنیان با

 
معاون علمی و فنی ریاست جمهوري و استانداري آذربایجان غربی همکاري هایی داشته است. 

هرچند برخی مسئولان نسبت به این اقدام خوش بین هستند اما امید است متولیان فرهنگی استان با توجه بیشتري به سطح علمی
داخل کشور و اعتمادسازي بین جوانان، باعث علاقه مندي آنها به کشور خودمان شده و با بزرگ جلوه دادن کشورهاي همسایه به
مسئله فرار نخبگان و مغزها از کشور دامن نزنند که هرچه در انتظار آینده کشورمان باشد توسط جوانان همین مرز و بوم رقم خواهد

خورد.



درخشش مخترع نوشت افزار آنتی باکتریال/ توسعه محصول دانش بنیان و نانو
فناور

منبع: هم اندیشیشماره خبر:  61  |  تاریخ: 1400/07/24

پایگاه تحلیلی خبري هم اندیشی: بنا بر اعلام دبیر اجرایی پنجمین کنگره سلامت کشورهاي اسلامی، شرکت عالی تحریر
پارسیان، تولیدکننده محصولات دانش بنیان، نانو فناور و سلامت محور با برند پنتر، به عنوان برند برتردر حوزه صنایع خلاق بخش

 
سلامت انتخاب و در این رویداد در تاریخ 16 لغایت 18 آبانماه 1400 از آن تقدیر به عمل خواهد آمد. 

همچنین مدیر عامل این شرکت، دکتر مهرداد عالی پورهریسی، مخترع نوشت افزار آنتی باکتریال در سال 2018درکشور مالزي موفق
به اخذ جایزه برترین نوآوران (Excellent Innovators Awards) در کنگره توسعه کارآفرینی جهان اسلام(MWEDA) و در

 
سال 1398 موفق به اخذ تندیس سیمین سومین جشنواره صنعت سلامت محور کشور گردیده بود. 

نوشت افزار آنتی باکتریال پنتر با قابلیت تاثیرگذاري بر روي باکتریهاي گرم مثبت و گرم منفی و بسیاري دیگر از اجرام بیماري زا
میتواند تاثیر قابل توجهی در کاهش عوامل بیماري زا، سرایت انواع بیماریها و عفونت ها داشته باشد. بکارگیري این اختراع ارزشمند
در تولید نوشت افزارهایی براي استفاده در محیطهاي اداري، مصارف دانش آموزي و کودکان و همچنین براي استفاده در مراکز درمانی
و بیمارستانها اهمیت بسزایی دارد و می تواند به عنوان کالایی سلامت محور در ارتقا سطح بهداشت فردي و عمومی ایفاي نقش نماید.
این محصول علاوه عرضه در سطح ملی مورد استقبال دست اندرکاران صنعت نوشت افزار در سطح بین المللی قرار گرفته است و
تلاش بسیاري از شرکتهاي خارجی براي تولید این محصولات پس از ثبت این اختراع توسط دکتر مهرداد عالی پور هریسی و تولید
انواع خودکار، پاککن و برخی اقلام دیگر نوشت افزار آنتی باکتریال با برند پنتر، موید اهمیت این نوآوري دانش بنیان، نانو فناور و

 
سلامت محور است. براي مشاهده فعالیتها و افتخارات تیم پنتر به وب سایت www.panterpro.com مراجعه فرمایید. 

 
ش 

کد مطلب: 434533



دیدار نماینده محترم مردم شهرستانهاي گناباد و بجستان در
مجلس شوراي اسلامی با مدیر صندوق کارآفرینی امید استان

دیدار نماینده محترم مردم شهرستانهاي گناباد و بجستان در مجلس شوراي
اسلامی با مدیر صندوق کارآفرینی امید استان

منبع: صندوق کارآفرینی امیدشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1400/07/24

به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید خراسان
رضوي صفائی، نماینده محترم مردم شهرستانهاي گناباد و بجستان در مجلس شوراي اسلامی با حضور در دفتر خوش قامت، مدیر

 
صندوق استان دیدار کردند. 

خوش قامت، ضمن عرض خیرمقدم گزارشی از عملکرد صندوق در شهرستانهاي گناباد و بجستان ارائه نمود و تاکید نمود صندوق

 
استان با تلاش و جدیت بیشتر پیگیر پرداخت تسهیلات اشتغال خواهد بود. 

صفائی، نماینده محترم مردم شهرستانهاي گناباد و بجستان در مجلس شوراي اسلامی ضمن تشکر از عملکرد صندوق کارآفرینی امید
گفت: یکی از پتانسیل هاي شهرستانهاي گناباد و بجستان کشت گیاهان دارویی می باشد که می تواند در رفع معضل بیکاري و ایجاد

 
اشتغال براي جوانان راه گشا باشد. 

نماینده محترم مردم شهرستانهاي گناباد و بجستان در مجلس شوراي اسلامی در ادامه به بررسی وضعیت تفاهم نامه هاي فولاد ،
شرکت بسته بندي سماق و تولید عرقیات گیاهان دارویی پرداخت و خواستار تسریع و تسهیل فرایند بررسی و پرداخت تسهیلات به

متقاضیان گردید.



86 محصول مرکز رشد دانشگاه آزاد اردبیل به مرحله تجاري سازي رسید

منبع: جوان آنلاینشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1400/07/24

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی اردبیل گفت: حدود 200 محصول تا کنون در مرکز رشد این دانشگاه تولید شده که از میان آنها
86 محصول به مرحله تجاري سازي رسیده است.

به گزارش خبرنگار جوان آنلاین از اردبیل، اسحاق رسولی در نشست هم اندیشی با صاحبان صنایع بیان کرد: رویکرد دانشگاه
آزاد اردبیل در چند سال گذشته به سمت کارآفرینی و فناوري سوق پیدا کرده است و در این زمینه 45 شرکت فناور داریم که تست

 
محصول و بازار را انجام داده اند. 

وي افزود: علاوه بر ایجاد امکان تحصیل متناظر با گروه در رویکرد جدید دانشگاه آزاد اردبیل، مرکز رشد و واحدهاي فناور و متناظر با

 
دانشکده، سراهاي نوآوري ایجاد شده و دانشجویان همزمان با مباحث آموزشی به این مراکز و سراهاي نوآوري هدایت می شوند. 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی اردبیل اظهارکرد: دانشجویان در مرکز رشد می توانند به صورت تیمی با یک ایده کسب و کار ورود کنند و
با حمایت سه تا پنج ساله دانشگاه (در قالب فضا، تسهیلات، امکانات، آزمایشگاه، کارگاه و مشاوره) در صورت تبدیل ایده به محصول یا

 
خدمت و ارائه آن به بازار و رسیدن به مرحله تولید، به سراي نوآوري منتقل شوند. 

وي با اشاره به اینکه بیش از 480 خدمت از سوي دانشگاه آزاد اردبیل قابل ارائه به مردم است، اضافه کرد: با این رسالت به دنبال این
هستیم که از آموزش تا اشتغال در کنار دانشجویان باشیم؛ چرا که خود را در دغدغه اشتغال دانشجویان و دانش آموختگان سهیم می

 
دانیم. 

رسولی بیان کرد: دانشگاه آزاد اسلامی یک مجموعه بزرگ علمی و فرهنگی است که می توان گفت هر خانواده به نوعی با آن در
ارتباط است و از این رو استفاده از ظرفیت اعضاي هیات علمی در راستاي بهره برداري از امکانات دانشگاه براي خدمت رسانی به

 
مردم، رویکرد دیگر آن است. 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اردبیل در ادامه هدف از برگزاري این نشست را استقرار چرخه بهره وري و استفاده بهینه
از امکانات موجود براي تولید کالا و خدمات دانست و گفت: الزام واحدهاي تولیدي به استقرار چرخه بهره وري بر اساس ماده 5 قانون
برنامه ششم توسعه و قانون بودجه 1400 با هماهنگی سازمان ملی بهره وري، کمک به تحقق اهداف توسعه در راستاي نیل به

 
خودکفایی صنعتی و مقابله با تحریم هاي اقتصادي است. 

رامین صادقی، ضمن تشریح عوامل موثر در رشد اقتصادي کشور بر لزوم شناسایی انواع اتلاف ها در بنگاه هاي اقتصادي و حذف یا
تعدیل آنها، اصلاح و بهبود ساختارها و فرایندهاي برنامه ریزي و تولید، کاهش منطقی زمان تولید قیمت تمام شده و ارتقاي کیفیت

محصولات و خدمات تاکید کرد.



شش چالش صنعت فولاد

منبع: ایسناشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1400/07/24

سومین رویداد از سلسله رویدادهاي 3S مرکز نوآوري تحول دیجیتال فولاد برگزار و شش چالش صنعت فولاد در قالب آن
بررسی می شود.

Reverse Pitch به گزارش ایسنا، این رویداد در قالب
برگزار و چالش هاي فولاد مبارکه در تحول دیجیتال در آن
مطرح می شود. در این رویداد شش چالش حفاظت فیزیکی
هوشمند با استفاده از تحلیل تصاویر ویدئویی موجود در
فولاد مبارکه، هوشمندسازي نگهداري و تعمیرات ماشین
هاي دوار فولاد مبارکه با استفاده از تکنیک هاي پایش
وضعیت، هوشمندسازي انبار قطعات یدکی، ارتقاء ایمنی
کارکنان فولاد مبارکه از طریق مانیتورینگ و کنترل آنلاین
رفتارهاي ناایمن، همیار بازرس کنترل کیفی نورد سرد و
شبیه سازي و هوشمندسازي نرم افزاري احیاء مستقیم سبا

 
بررسی می شوند. 

در پی استقبال چشمگیر مخاطبان و ایده پردازان در نخستین و دومین رویداد 3S که در پارك علم و فناوري دانشگاه تهران برگزار
شد، هم اکنون سومین رویداد 3S توسط پارك علم و فناوري دانشگاه تهران با حمایت مجتمع فولاد مبارکه اصفهان، یک واحد کسب
و کار تحول دیجیتال، دانشگاه تهران، معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، صندوق نوآوري و شکوفایی، سازمان نظام صنفی رایانه

 
اي کشور(استان اصفهان) و سازمان فناوري اطلاعات ایران برگزار می شود. 

 
هدف رویداد 3S ، تأمین نیازهاي فناورانه صنعت فولاد ایران در حوزه تحول دیجیتال اعلام شده است. 

مرکز نوآوري تحول دیجیتال، به دنبال حرکت به سمت تحول دیجیتال در صنعت فولاد کشور است و با هدف ایجاد بازوهاي تحقیقاتی
و اجرایی وابسته به صنعت فولاد، ارائه خدمات و محصولات منطبق با زنجیره ارزشی فولاد، استفاده از پتانسیل هاي دانشی موجود در
دانشگاه جهت برطرف سازي چالش هاي موجود در صنایع، استفاده از ظرفیت هاي علمی و ایده هاي نوآور دانشجویان دانشگاه تهران
جهت ایجاد کسب و کار در تحول دیجیتال، ترویج فرهنگ کارآفرینی و نوآوري و ایجاد مرکزي براي انجام تحقیقات مرتبط با گسترش

 
و توسعه پایدار صنعت فولاد کشور ایجاد شده است. 

مأموریت این مرکز را می توان ایجاد و شتاب دهی هسته هاي نوآور و پیش رشد و سپس تشکیل و حمایت شرکت هاي رشدي و

 
پسارشدي جهت توسعه زنجیره ارزشی تحول دیجیتال در صنایع فولاد و سایر صنایع بیان کرد. 

smart ,Steel manufacturing ,Startup) مرکز نوآوري تحول دیجیتال فولاد، سومین رویداد از سلسله رویدادهاي



event) 3S را برگزار می کند. علاقه مندان می توانند از طریق سایت پارك علم و فناوري دانشگاه تهران در رویداد 3S مرکز نوآوري

 
تحول دیجیتال فولاد ثبت نام کنند. 

هم چنین علاقه مندان و صاحبان ایده باید جهت ارسال طرح هاي پیشنهادي خود، فایل پیش پروپوزال را از طریق لینک موجود در
سایت پارك علم و فناوري دانشگاه تهران دانلود کنند و پس از تکمیل، طرح هاي خود را به آدرس ایمیل

 
reversepitch@irisaco.com ارسال کنند. 

علاقمندان می توانند جهت آگاهی از نکات کلیدي و ضروري جهت ارسال پیش پروپوزال، فایل موجود در سایت پارك علم وفناوري
دانشگاه تهران را مطالعه کرده و جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره 88220700 الی 4 داخلی 183 و 09054905061 تماس

 
حاصل کنند. 

انتهاي پیام



راهیابی دانش آموز شیروانی به بیست و سومین جشنواره کشوري جوان
خوارزمی

منبع: شبستانشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1400/07/24

مدیر آموزش و پرورش شهرستان شیروان از راهیابی دانش آموز شیروانی به بیست و سومین جشنواره کشوري جوان خوارزمی
خبر داد.

مدیر آموزش و پرورش شهرستان شیروان از راهیابی دانش
آموز شیروانی به بیست و سومین جشنواره کشوري جوان

 
خوارزمی خبر داد. 

«فرامرز شجاعی» با بیان این مطلب در گفت و گو با
خبرنگار خبرگزاري شبستان در شیروان اظهار کرد: امین
زیبایی از دبیرستان استعدادهاي درخشان شهید بهشتی
دوره دوم شهرستان شیروان موفق به دعوت در مصاحبه

 
مرحله کشوري بیست و سومین جشنواره جوان خوارزمی شد. 

مدیر آموزش و پرورش شهرستان شیروان ایجاد زمینه هاي لازم براي پرورش، رشد و شکوفایی استعدادها و خلاقیت هاي نوجوانان و
جوانان، توسعه و تعمیق روحیه پژوهش و نوآوري و حمایت و هدایت مادي و معنوي دانش آموزان و دانشجویان پژوهشگر و نوآور را از

 
اهداف این جشنواره عنوان کرد. 

شجاعی تصریح کرد: ارزش بخشیدن به دستاوردهاي علمی و فنی نوجوانان و جوانان، آماده سازي نسل جوان براي ورود به میدان
رقابت هاي علمی و فنی، هدایت استعدادها و خلاقیت ها در جهت رفع نیازهاي مراکز علمی و صنعتی و انجام کارهاي علمی ، فنی و

 
پژوهشی به شیوه گروهی با حفظ رقابت سالم و سازنده از دیگر اهداف جشنواره است. 

وي خاطرنشان کرد: امین زیبایی دانش آموز رشته علوم تجربی، سال گذشته نشان طلاي نخستین دوره المپیاد تفکر و کارآفرینی

 
(تکاد) را از آن خود کرد. 

 
اینک 30 هزار دانش آموز در 421 آموزشگاه شهري و روستایی زیر نظر سه هزار فرهنگی تحصیل می کردند. 

شیروان به عنوان دومین شهر پرجمعیت خراسان شمالی در 60 کیلومتري شرق بجنورد قرار دارد



چرخ زیباترین «سوزن دوزي» جهان در انتظار سرمایه گذار/زنجیره تولید
«پته» در کرمان کامل نیست!

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1400/07/24

 خبرگزاري فارس_کرمان/محبوبه سعیدي: استان کرمان به
دلیل داشتن پیشینه تاریخی و فرهنگی غنی همواره در کشور به عنوان یکی از قطب هاي صنایع دستی محسوب می شود، پته دوزي

 
یکی از صنایع دستی شاخص استان کرمان است، پته جزء رودوزي هاي سنتی محسوب می شود. 

کاظم حسین زاده معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی استان کرمان به خبرنگار فارس گفت: حدود 20 هزار نفر پته دوز در

 
استان کرمان داریم که بیشترین پته دوزها در شهرستان زرند، کرمان، رفسنجان، سیرجان و بم در حال فعالیت هستند. 

وي اظهار داشت: در استان کرمان حدود 70 هزار نفر هنرمند و صنعت گر در رشته هاي صنایع دستی به غیر از فرش داریم. فرش

 
جزء صنایع دستی محسوب می شود اما زیر نظر میراث فرهنگی نیست و زیر نظر سازمان صمت و در  شرکت فرش فعالیت می کنند. 

 
ثبت پته دوزي در میراث ناملموس کشور  

حسین زاده عنوان کرد: حدود 600 رشته صنایع دستی در دنیا وجود دارد که از این تعداد حدود 300 رشته در ایران فعال است و ما

 
به همین دلیل متنوع ترین صنایع دستی در دنیا را داریم. 

 
وي بیان داشت: از 300 رشته فعال صنایع دستی در کشور در استان کرمان 100 رشته و زیر رشته صنایع دستی فعال هستند. 



 
 

 
  

معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی استان کرمان با اشاره به اینکه پته دوزي یکی از صنایع دستی شاخص استان کرمان

 
است، افزود: پته جزء رودوزي هاي سنتی محسوب می شود و بیشترین سوزن دوزي در کشور است. 

حسین زاده گفت: سال 1390 رشته  پته دوزي در میراث ناملموس کشور به ثبت رسیده است و علاوه بر این، پنج پرونده دیگر از
جمله کرمان به عنوان شهر ملی صنایع دستی، راور شهر ملی فرش، قلعه گنج شهر ملی حصیربافی، شهربابک شهر ملی سنگ هاي
قیمتی و نیمه قیمتی فیروزه و راین شهر چاقو در حال تکمیل است که به وزارتخانه ارسال می شوند تا در اولین فرصتی که وزارتخانه

 
وقتی براي استان در نظر گرفته شود، از آنها دفاع خواهد شد و امیدواریم به ثبت برسد. 

وي بیان کرد: گلیم سیرجان ابتدا ثبت ملی و بعد ثبت جهانی شد و اکنون یک برند جهانی صنایع دستی در جهان مطرح است و به

 
عنوان شهر جهانی گلیم است. 

معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی استان کرمان تصریح کرد: به دلیل کرونا و شرایط بالاي تورم حاکم بر جامعه، قدرت

 
خرید مردم در حوزه صنایع دستی بسیار تا بسیار پایین آمده است. 

وي ابراز داشت: بزرگترین معضل و مشکل ما در دو سال اخیر در بازار صنایع دستی، حذف خرید صنایع دستی از سبد هزینه هاي

 
مردم است؛ زیرا اولویت آنها تامین تغذیه و سایر نیازهاي اولیه زندگی است. 

معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی استان کرمان خاطرنشان کرد: یکی دیگر از مشکلات ما در صنایع دستی تامین مواد

 
اولیه و گران شدن این مواد و همچنین گران شدن دستمزد دوزنده ها است. 

 
  



 
 

 
  

 
زنجیره تولید پته در استان کرمان کامل نیست 

حسین زاده با اشاره به اینکه زنجیره تولید پته در استان کرمان کامل نیست، بیان کرد: مواد اولیه پته (نخ و شال ) از استان هاي یزد،

 
اصفهان، آذربایجان شرقی و ...تامین می شود. 

وي افزود: ما به دنبال این هستیم که زنجیره تولید پته در استان کرمان تکمیل شود؛ اما براي تکمیل این زنجیره نیاز  به حضور
سرمایه گذار در این بخش است و این بخش مربوط به صنعت بوده و  به صنایع دستی مربوط  نمی شود و تاکنون سرمایه گذار در این

 
بخش پیدا نشده است؛ هر چند یکی، دو نفر اقدام کردند، اما مراحل کاري را تکمیل نکردند. 

 
صادرات پته به صورت رسمی نداریم 

حسین زاده با اشاره به اینکه سرمایه گذارانی که علاقه مند هستند در حوزه تولید مواد اولیه پته سرمایه گذاري انجام دهند ما آماده
همکاري با آنها هستیم و تسهیلات ارزان قیمت هم در اختیار آنها قرار خواهیم داد، افزود: آمارها در حوزه صنایع دستی آمارهاي

 
برآوردي است و ما 20 هزار نفر پته دوز در سطح استان داریم که گردش مالی این افراد در سال بالغ بر 50 میلیارد تومان است. 

حسین زاده با اشاره به اینکه صادرات رسمی از طریق کرمان انجام می شود، تصریح کرد: با توجه به اینکه زیرساخت صادراتی در

 
استان تامین نیست، صادرات صنایع دستی استان کرمان از سایر گمرکات استان هاي دیگر انجام می شود. 

وي اظهار کرد: میزان ارزآوري صنایع دستی استان همه ساله بالغ بر2 میلیون دلار است، البته صادرات پته به صورت رسمی نداریم؛
زیرا صادرات آن به صورت چمدانی است و گردشگر خارجی وارد استان می شود و به عنوان ره آورد سفر به کشور و شهر خودش می

 
برد. 

 
پته دیگر آن ظرافت گذشته را ندارد/نقش پته در گذشته از طبیعت الهام می گرفت 

مرجانه محمدي یکی از تولیدکنندگان و مدرسان پته در استان کرمان نیز در گفت وگو با خبرنگار فارس اظهار داشت: جنس پته

 
مانند قالی از پشم است و این پشم ها به صورت گیاهی و شیمیایی رنگ رزي می شوند. 

وي عنوان کرد: مردم در گذشته به دلیل نبود امکانات، نخ هاي مورد نیاز خود چه براي پته و قالی را خودشان به صورت گیاهی رنگ

 
می کردند. 

0:00



محمدي در زمینه تاریخچه پته می گوید: در پته شاه نعمت االله ولی که بیش از 100 سال قدمت دارد، بیش از 30 رنگ براي دوخت
آن استفاده شده است و  100 سال بعدي را که  مورد بررسی قرار می دهیم، می بینم آن همه دنیا رنگ تبدیل به هشت رنگ شده

 
است. 

 
 

 
  

وي گفت: بعد از انقلاب صنعتی، به دلیل واردات پارچه و انواع رنگ به کشور،  مردم دیدند دیگر رنگ رزي به صورت گیاهی برایشان

 
سخت، طولانی، زمان بر و گران در می آید، از رنگ هاي شیمیایی که هم به صرفه تر و زودتر نخ ها رنگ می شوند، استفاده کردند. 

مدرس این رشته بیان کرد: در زمان انقلاب صنعتی، هشت رنگ یعنی سه رنگ قرمز، سه سبز، یک زرد و یک آبی وارد کشور می شود
و با این رنگ ها، نخ ها رنگ آمیزي می شدند و مردم فکر می کردند نخ پته ها با همین هشت رنگ، رنگ آمیزي می شوند و با

 
گذشت زمان این هشت رنگ رنگ هاي اصلی دوخت پته شدند. 

محمدي افزود: دوخت پته به دلیل استفاده از نخ هاي گیاهی بسیار ظریف بوده، اما با ورود نخ هاي شیمیایی، دوخت ها ضخیم و

 
درشت شدند و دیگر آن ظرافت گذشته را ندارند. 

 
وي با اشاره به اینکه طرح اصلی پته که دوخته می شد سرو جاویدان بود، تاکید کرد: نقش پته در گذشته از طبیعت الهام می گرفت. 

 
عمده ترین مشکل پته کرمان تعصبات اشتباه است 

دوزنده پته ابراز داشت: به دلیل ضخامت نخ ها، نقوش پته درشت طراحی شدند و دیگر خبري از آن نقوش ریز و زیبا که مردم نقش

 
هاي ذهنی بر روي آنها انجام می دادند، نیست. 

محمدي با اشاره به اینکه پته نه تنها در کرمان بلکه در دنیا یک هنر پرطرفدار جهانی است، بیان کرد: زمانی که پته صنعتی می شود،
از حالت هنري خود خارج و ساده دوزي در آن صورت می گیرد و  دیگر خبري از نقش هاي گل ها و پرندگان و بوته هاي ریز نیست و



 
جایگزین اینها گل و برگ هاي بزرگ می شود. 

مدرس پته گفت: حدود هفت تا هشت سال است که دوباره رنگ گیاهی وارد پته کرمان شده و اکنون در بازار هم رنگ گیاهی و هم

 
رنگ شیمیایی موجود است. 

وي با اشاره به اینکه قیمت رنگ طبیعی و گیاهی پته، گران و قیمت رنگ شیمیایی ارزان است، افزود: شال پته پشمی اکنون جاي

 
خود را به الیاف نانویی داده است زیرا شال پشمی خیلی گران قیمت است. 

محمدي عنوان کرد: عمده ترین مشکل پته کرمان تعصبات اشتباه است؛ به عنوان مثال فرهنگی بین مردم باب شده که کارفرماها
براي دوخت پته  از کارگر هاي خارجی استفاده می کنند و دوخت  پته را از بین برده اند، که این مسئله درست نیست، زیرا تمام کار
به کارفرما برمی گردد. اگر جنس  مرغوب تهیه و در اختیار کارگران خود قرار دهند و  تمام امکانات، تجهیزات، آموزش هاي لازم و

 
دستمزد خوب به کارگر توسط کارفرما داده شود، محصول خوبی  به دست می آید. 

 
 

 
  

 
پایه و مادر پته در جهان، کرمان است 

تولیدکننده پته در استان کرمان تصریح کرد: نخ و شال پته توسط  افراد غیر متخصص در حال تولیدشدن است، زیرا  صنایع دستی
باید مواد اولیه  طبیعی تولید شوند. پته در منطقه کشمیر تولید می شود و کل درآمد این منطقه از راه تولید و صادرات پته است و

 
هیچ صنعت دیگري ندارند. 

 وي با اشاره به اینکه متاسفانه پته به ثبت جهانی نرسیده است، افزود: برخی می گویند از دوره تیموریان یا صفوي   توسط میرعلی

 
همدانی پته از کرمان به کشمیر رفته و کشمیري ها دوخت پته را یاد گرفتند و شروع به دوخت آن کرده اند. 

محمدي با اشاره به اینکه  پایه و مادر این هنر در جهان کرمان است، بیان داشت: کشمیري ها نقوش قدیمی را حفظ کرده اند و پته
را بر روي شال هاي پشمی و با نخ هاي گیاهی رنگ شده می دوزند و پته کشمیري در جهان بین 3 تا 4 هزار دلار به فروش می

 
رسد.  



وي توضیح داد: شهرهاي دیگر کشور نسبت به پته خیلی خیلی حساس هستند و بهتر از کرمانی ها می دوزند؛ زیرا کرمانی ها هنوز در
تعصبات و سنت هاي قدیمی خود باقی مانده اند و می گویند این نوع دوخت را مادر مادران ما هم می دوختند و رنگ آمیزي می

 
کردند، اما در شهرهاي دیگر رنگ آمیزي جدیدتر و دوخت بهتري دارند. 

 
تعصبات بی جا، تولیدات و واردات مواد نامرغوب عمده مشکل پته استان کرمان 

محمدي ادامه داد: عمده مشکلات پته استان کرمان تعصبات بی جا، تولیدات بد و نامرغوب و واردات نخ نامرغوب است. اکنون نخ از

 
استرالیا، نیوزیلند، چین و اروگوئه وارد کشور می شود و کسی قدر ظرافت و مرغوبیت نخ ایران را نمی داند. 

وي با اشاره به اینکه دستگاه کافی براي تولید نخ در استان کرمان وجود ندارد، افزود: چند دستگاه تولید نخ وجود دارد، اما  انحصاري

 
و خصوصی هستند. 

محمدي در جواب این سوال که آیا به دلیل مشکلات اقتصادي و معیشتی که مردم دارند خرید صنایع دستی کاهش داشته است،
گفت: نه این حرف من و شما است، صنایع دستی هیچ وقت کاري به اقتصاد ندارد و کسی که از لحاظ مالی مرفه است، صنایع دستی

 
خریداري می کند. 

وي ابراز داشت: مردم اکنون آگاه تر هستند و استقبال خوبی از پته هاي پشمی با رنگ هاي گیاهی دارند، زیرا قبلا پته هاي پلی استر

 
و رنگ هاي شیمیایی خریده و کلاه سرشان رفته و دیگر حاضر نیستند پول بابت آنها بدهند. 

مدرس پته در استان کرمان در مورد اینکه تاکنون در نمایشگاه هاي بین المللی شرکت کرده است، گفت: تاکنون در نمایشگاه هاي

 
خارج کشور شرکت نکرده ام و بر اي اولین بار در نمایشگاه سلیمانی عراق و بعد عمان شرکت خواهم کرد. 

وي یادآور شد: ما به دلیل تحریم نمی توانیم صادرات انجام دهیم و عمده صادرات ما در زمینه پته به صورت چمدانی توسط توریست

 
هاي خارجی است. 

محمدي ادامه داد: هنرجوهایی در کشورهاي مختلف از جمله آمریکا، ایتالیا، پاکستان، قزاقستان، استرالیا، کانادا و ...دارم که به صورت

 
مجازي در حال یاد گرفتن دوخت پته هستند. 

وي بیان کرد: من حدود 24 سال که  در زمینه پته در حال فعالیت هستم، تحصیلات  من چه در دبیرستان و دانشگاه طراحی دوخت

 
است و دبیر آموزش و پرورش و طراحی دوخت را به دانش آموزان خود آموزش می دهم. 

این مدرس پته با اشاره به اینکه من خودم تولیدکننده 100 درصد نخ و شال پشمی و رنگ رزي گیاهی هستم، گفت: کرك ما به
صورت خام از کشور خارج می شود؛ زیرا دستگاه هاي مربوط به تولید پارچه هاي کرك نداریم و من اکنون آرزو دارم که شال پته

 
کرك به دست بگیرم و بدوزم و بهتر ین کرك مربوط به راین است. 

 
 بساط سودجویان از صنعت پته برچیده شود/حضور موفق در نمایشگاه هاي بین المللی 



 حمیده شورآبادي تولیدکننده و مدرس رشته پته در استان کرمان هم اظهار داشت: پته یکی از  سوزن دوزي هاي اصیل  و زیباي
ایرانی و همچنین یکی از اصیل ترین صنایع دستی ایران محسوب می شود که خواستگاهش کرمان دیار مردمان صبور و زنان سخت

 
کوش و هنرمند است. 

شورآبادي بیان کرد: چند سالی است که پته با مشکلات زیادي از جمله  ورود مواد اولیه نامرغوب، ورود تکنیک هاي دوخت غلط و

 
آموزش اشتباه و ....روبه رو شده است. 

تولیدکننده پته در استان کرمان عنوان کرد: متاسفانه اگر نظارت بیشتري صورت می گرفت و  بساط سودجویان جمع می شد پته

 
امنیت بهتري داشت. 

شورآبادي با اشاره به اینکه خوشحالم که کرمان پته این هنر ناب را براي زنانش به میراث گذاشته است، گفت: مادرم از شش سالگی

 
شروع به دوخت  پته کرده  و من هم در  سن شش سالگی این کار را شروع کردم. 

وي با اشاره به اینکه باید به جرات بگویم بسیار تلاش کردم پته را به ایرانی ها و خارجی ها بشناسانم، عنوان کرد:  برند پته شهرزاد را 

 
به همراه مادرم تاسیس کردیم و  15سال به صورت حرفه اي براي نزدیک به 300 خانم آموزش دادیم و کارآفرینی کردیم. 

شورآبادي افزود: ما به چهار کشور پته ارسال کردیم و یک نمایندگی فروش در استرالیا داریم و در تلاش براي ارسال کار به ایتالیا و

 
اروپا هستیم. 

 
مدرس پته در استان کرمان ابراز داشت: ما هر ساله در نمایشگاه هاي بین المللی حضور موفق و عالی داریم. 

شور آبادي ادامه داد: از مسؤولان درخواست داریم در زمینه بازاریابی و فروش، دوره هاي آموزشی برگزار کنند و در این زمینه آموزش

 
هاي به روز را در اختیار تولیدکنندگان صنایع دستی قرار دهند. 

انتهاي پیام/80018/ب



گذري بر مصوبه هاي سفر هیات دولت به فارس/ تامین 6 هزار و 400 میلیارد
تومان اعتبار جهت تحقق مصوبات سفر

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1400/07/24

محمدهادي ایمانیه در گفت وگو با خبرنگار فارس در شیراز
با اشاره به مصوبات سفر هیات دولت به استان فارس، اظهار
داشت: تکمیل موزه دفاع مقدس و مشارکت در تکمیل آزاد
راه شیراز- اصفهان همچنین احیاي ورزشگاه هاي موجود
در پادگان هاي استان و تهیه تجهیزات اطفاء حریق  در
استان فارس، در این سفر بررسی شد و در دستور کار قرار

 
گرفت. 

وي به تکمیل برج پارك علم و فناوري اشاره کرد و افزود: مساعدت دانشکده نفت دانشگاه شیراز همچنین تجهیز مرکز رشد لارستان

 
نیز از دیگر طرح ها است. 

ایمانیه بیان کرد: توسعه خط فرعی شماره یک و تکمیل خط دوم قطار شهري شیراز، تقویت ناوگان اتوبوسرانی شیراز و مشارکت خط
بازآفرینی حرم حضرت احمد بن موسی همچنین تکمیل ساختمان مدیریت بحران استان فارس نیز بخش دیگري از پروژه هایی است

 
در سفر ریاست جمهوري، مورد بررسی قرار گرفت. 

استاندار فارس در خصوص وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز گفت: تکمیل تالار مرکزي شیراز و کتابخانه مرکزي شیراز و مجتمع

 
فرهنگی شهرستان خنج را  از مصوبات این وزارت است. 

ایمانیه در ارتباط با تکمیل چند پروژه مرتبط با وزارت نیرو گفت: تکمیل سد نرگسی کازرون  وسد کوار همچنین تکمیل خط دوم
آبرسانی شیراز، بیضا، خرامه، تکمیل فاضلاب 6 شهر استان یعنی داراب، فیروزآباد، نی ریز، فسا، سپیدان و آباده از مصوبات این بخش

 
بود. 

وي با بیان اینکه راه اندازي سد حلقه در سال جاري، آبرسانی به شهر ارسنجان و  فاز دوم آبرسانی به شهرستان زرین دشت، رودبال و
جنت شهر، ادامه داد: تکمیل رینگ آبرسانی شهر شیراز و تکمیل آبرسانی به روستاهاي شرق مرودشت و روستاي خانه کت قشقاوي و
مجتمع آبرسانی رضا و آبرسانی به شهرستان سرچهان و قیروکارزین، تکمیل تصفیه خانه فاضلاب کازرون و آب رسانی به شهر جهرم

 
از دیگر طرح هاي مورد . 

استاندار فارس در ارتباط با مصوبه هاي راه و شهرسازي نیز گفت: تکمیل راه آهن شیراز، بوشهر، عسلویه و تکمیل آزاد راه شیراز

 
اصفهان که با مشارکت وزارت دفاع در حال انجام  است و امیدواریم در پایان سال جاري، به بهره برداري برسد. 



ایمانیه از تکمیل کمربندي شمال شرق شیراز تکمیل بزرگراه دشت ارژن قائمیه تنگ ابوالحیات خبر داد و گفت: تکمیل 50 کیلومتر از
محور جهرم- لار و احداث باند دوم محور فیروزآباد- جم و تکمیل 10 کیلومتر از بزرگراه نی ریز- قطرویه همچنین تکمیل 16 کیلومتر
از بزرگراه فسا- داراب  تکمیل 5 کیلومتر از محور مرودشت- درودزن،  بهسازي 8 کیلومتر از جاده قدیم فسا داراب،  تکمیل 9

 
کیلومتر از محورر لار- بستک، تکمیل 6 کیلومتر از قطعه باند الف بابا میدان- گچساران  به تصویب رسید. 

وي افزود: تامین زمین مورد نیاز و پرداخت تسهیلات جهت احداث 110 هزار واحد مسکن شهري و 12 هزار واحد مسکن روستایی
رفع نقاط حادثه خیز استان با اعتبار بالغ بر یکصد میلیارد تومان و تهیه و تصویب طرح تفصیلی مجموعه 57 هکتاري اطراف حرم

 
حضرت شاهچراغ از دیگر مصوبات این وزارت خانه بود. 

استاندار فارس در خصوص  مصوبات وزارت  نفت اظهار داشت: شروع اجراي خط لوله اتیلن مرکز احداث مخازن ذخیره فعال مخازن
نفتی در نقاط مختلف استان، گاز رسانی به 100 روستا 6 شهر و 440  واحد صنعتی استان و اختصاص 250 میلیارد تومان کمک

 
هاي وزارت نفت به طرح هاي آموزشی، ورزشی بهداشتی، راه و آب رسانی، طرح هاي مورد نظر در این بخش است. 

ایمانیه از طرح هاي روستایی همچنین کمک وزارت نفت در تکمیل و برج پارك علم و فناوري سخن  گفت و ادامه داد: اختصاص 57
میلیارد تومان جهت تکمیل بیمارستان حضرت زینب سلام االله، تکمیل ابنیه  فنی مسیر شیراز- کوار- جم- عسلویه و کمک به افراد
تحت پوشش بهزیستی و کمیته امداد حضرت امام خمینی، کمک به لوله کشی منازل 500 خانوار تحت پوشش کمیته امداد و سازمان

 
بهزیستی 

وي در خصوص مصوبات میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی توضیح داد: تکمیل مجموعه موزه هاي منطقه اي و تکمیل

 
محوطه سازي ورودي مجموعه تخت جمشید و تکمیل موزه بوانات نیز در دستور کار این وزارت خانه قرار گرفت. 

استاندار فارس گفت: از بانک مرکزي خواسته شد که تسهیلات قرض الحسنه ازدواج را پرداخت کند و در ارتباط با بنیاد مستضعفان
توسعه مسکن محرومان در شهرستان فراشبند و ارائه تسهیلات معیشتی اشتغال، مساعدت در زمینه بهداشت آموزشی و فرهنگی و

 
مشارکت در پروژه هاي آبخیزداري و کشاورزي 

ایمانیه به مصوبات حوزه ورزش و جوانان نیز اشاره کرد و گفت: تکمیل ورزشگاه 6 هزار نفري شیراز و تکمیل پنج پروژه نیمه تمام

 
استان همچنین تجهیز پارك هاي بانوان به وسایل ورزشی و تکمیل دو سالن ورزشی بانوان در کازرون و قیر و کارزین است. 

وي با بیان اینکه کمک به سازمان صدا و سیما استان فارس جهت تسهیلات به این سازمان و صندوق کارآفرینی امید از دیگر صوبات
بود گفت: صندوق کارآفرینی امید موظف شد تسهیلات براي 54 طرح اشتغالزایی زود بازده فراهم کند همچنین پرداخت وام هاي

 
قرض الحسنه به متقاضیان وام در سفر ریاست رئیس جمهور محترم را تامین کند. 

استاندار فارس با اشاره به مصوبات حوزه بهداشت و درمان گفت: احداث بیمارستان هزار 216 تختخوابی محمد رسول االله، تکمیل
بیمارستان جنرال خاتم الانبیا  و تکمیل بیمارستان اعصاب و روان شهر صدرا، تکمیل و تجهیز بیمارستان امام علی کازرون همچنین
تکمیل بیمارستان 160 تختخوابی داراب و مردشت، تکمیل بیمارستان 64 تخت خوابی مسیري، تکمیل بیمارستان 32 تخت خوابی
قادرآباد، تکمیل بیمارستان ارسنجان همچنین تکمیل بیمارستان حضرت زینب (سلام االله علیها)، تجهیز بیمارستان هاي جدید فسا و

 
جهرام و تکمیل 105 پروژه بهداشتی استان از پروژه هاي مورد تصویب است. 



ایمانیه همچنین  با بیان اینکه کمک به حضور تمام وقت اساتید در دانشگاه علوم پزشکی شیراز در ارتباط با ستاد اجرایی فرمان
حضرت امام همچنین کمک به پروژه هاي سفر در قالب پروژه هاي محرومیت زدایی نیز در دستور کار قرار گرفته است افزود: تبدیل
همه مدارس کانکسی استان فارس به ساختمان آموزشی، اجراي 3 هزار و 300 طرح با  اشتغالزایی 9 هزار و 900 نفر در استان  و
تکمیل 589 پروژه عمرانی که شامل 43 مدرسه 14 مسجد 85 پروژه عمرانی تامین زمین زیرساخت براي جهت اجراي گیاهان
دارویی توسط بنیاد برکت و تامین هزینه ناباروري 200 زوج جوان همچنین ساخت 10 خانه بهداشت سیار عشایري، همچنین ساخت

 
خانه بهداشت سیار عشایري از پروژه هاي مورد نظر بود. 

وي از اهداف وزارت جهاد کشاورزي و مصوبات این وزارت خانه گفت: احداث کانال هاي آبیاري عمومی در حوزه هاي سد خسویه-
زرین دشت و فدامی و تکمیل شبکه آبیاري و زه کشی 12 هزار هکتار زیردست سد سلمان فارسی، اجراي طرح هاي آبیاري تحت
فشار استان، خرید 20 دستگاه خودرو آبرسانی براي عشایر و اختصاص یارانه براي تسهیلات برنامه اصلاح الگوي کشت باغات مرکبات
انار، انجیر، خرما و همچنین مرمت و تکمیل 21 طرح تغییر مصنوعی در سطح استان فارس از مصوبات حوزه جهاد کشاورزي می

 
باشد. 

ایمانیه مصوبات کمیته امداد را این گونه تشریح کرد: تامین اعتباراحداث 4 هزار واحد مسکونی واحداث 1600 واحد مسکن در براي
نیازمندان فاقد زمین و بهسازي 5800 واحد مسکونی دیگر لوله کشی گاز 2 هزار واحد مسکونی تامین وسایل ضروري  زندگی به
تعداد 25 هزار خانواده تامین کمک هزینه ازدواج به 2 هزار و 500 زوج همچنین تامین وام قرض الحسنه ودیعه مسکن وام براي 5
هزار مورد تأمین وام کارگشایی ضروري به تعداد 9 هزار و 500 مورد هر کدام به مبلغ 10 میلیون تومان اختصاص مبلغ 800 هزار
مورد تسهیلات قرض الحسنه درمان و اختصاص مبلغ 50 میلیارد ریال  براي کمک کمیته امداد فارس، اختصاص مبلغ 8 هزار میلیارد

 
تومان براي اشتغال 21 هزار نفر نیز مصوب شده است. 

استاندار فارس خاطرنشان کرد: وزارت صنعت معدن و تجارت با احداث و تکمیل تصفیه خانه هاي فاضلاب صنعتی در شهرك هاي
صنعتی استان، اختصاص تسهیلات جهت اجراي 12 طرح تولیدي و احداث پست برق فوق توزیع و خطوط توزیع و انتقال فشار قوي
خارج از شهرها و نواحی صنعتی تا ورودي شهرك ها وزارت صنعت معدن و تجارت همچنین صندوق توسعه ملی با تمدید مهلت 

 
بازپرداخت تسهیلات مربوط به شرکت پاك پارسه موافقت کرد. 

ایمانیه با اشاره به میزان اعتبارات مورد نیاز طرح هاي مصوب، بیان کرد: امیدواریم که با پیگیري هاي جدي که در سطح استان و

 
کشور انجام می شود، هر چه زودتر شاهد اجراي این طرح ها و شکوفایی و توسعه بیشتر استان فارس باشیم. 

انتهاي پیام/س



استقبال فعالان اقتصادي از ضمانت نامه بانکی موسسه اعتباري ملل

منبع: شما و اقتصادشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1400/07/24

موسسه اعتباري ملل/ استقبال فعالان اقتصادي از ضمانت نامه بانکی موسسه اعتباري ملل 

 
 

 
-  اولین عکس منتشر شده از پدر و مادر احسان علیخانی | عکس احسان علیخانی و همسرش! 

موسسه اعتباري ملل براي کمک به فعالان اقتصادي و تسریع در انجام معاملات و قراردادها نسبت به صدور انواع ضمانت نامه بانکی
اقدام می کند و بر همین اساس تمامی بنگاه ها و فعالان اقتصادي می توانند با دریافت ضمانت نامه از موسسه اعتباري ملل سهولت
بیشتري در چرخه امور اقتصادي و بازرگانی خود ایجاد کنند به طوري که صدور ضمانت نامه هاي بانکی در سال جاري نسبت به دوره

 
مشابه سال قبل رشد قابل توجهی داشته است . 

به گزارش شما و اقتصاد به نقل از شمانیوز، این موسسه از ابتداي فعالیت خود  در سال 1366 تاکنون همواره علاوه بر رضایت
مشتریان و خدمات نوین، مسولیت هاي اجتماعی مانند گسترش روحیه تعاون و همکاري، تقویت اشتغال جوانان، تامین مالی بخش
تولید اقتصاد را به منظور کمک به شکوفایی و حفظ ثبات اقتصادي در دستور کار قرار داده است. موسسه اعتباري ملل در کنار حفظ و
تمرکز روي اصول بانکداري اسلامی، تلاش کرده دامنه فعالیت خود را فراتر از مرزها گسترش دهد تا با مقیاس بزرگتري به اقتصاد و

 
شهروندان خدمات ارزنده تري ارائه دهد. 

در روزهاي شیوع ویروس کرونا و نیز ابلاغیه بانک مرکزي ایران مبنی بر حمایت از مشاغل و کسب و کار آسیب دیده ناشی از شیوع
این ویروس منحوس، موسسه اعتباري ملل در این برهه تلاش کرد به همه اشخاص حقیقی و حقوقی دارنده مجوز فعالیت در حوزه
گردشگري در قالب تاسیسات گردشگري، دفاتر خدماتی مسافرتی و گردشگري، راهنمایان گردشگري و موسسات آموزشی گردشگري،
تسهیلاتی را پرداخت کند. موسسه اعتباري ملل در راستاي تکریم مشتریان و مراجعین محترم و کامل کردن سبد خدمات این

 
موسسه، خدماتی را توسط شرکت خدمات ارزي و صرافی ملل با مجوز از بانک مرکزي جمهوري اسلامی ایران ارائه می کند. 

بر اساس دستورالعمل بانک مرکزي خدمات قابل ارائه در شرکت صرافی ملل شامل خرید و فروش اسعارمختلف با نرخ مصوب بانک



مرکزي جمهوري اسلامی ایران به صورت اسکناس و سکه، خرید ارز هاي حاصل از صادرات به صورت حواله ارزي با توجه به عرضه
ارزهاي مختلف در سامانه نیما، فروش حواله از محل خرید ارزهاي حاصل از صادرات به منظور تامین به موقع نیاز هاي وارداتی کشور
در سامانه نیما و ارسال آن به اقصی نقاط دنیا و خرید و فروش ارز هاي مختلف به صورت اسکناس یا انواع سکه با سایر صرافی هاي

 
بانکی یا غیر بانکی می شود. 

همچنین موسسه اعتباري ملل به منظور تولید کالاي ایرانی، نسبت به اعطاي تسهیلات به تولیدکنندگان براي تهیه و خرید مواد اولیه
تولید، خرید ماشین آلات و تجهیزات، خرید کالاي بادوام ایرانی، دریافت خدمات و توسعه دامداري ها در قالب طرح آفاق (1) اقدام
کرده است. موسسه اعتباري ملل با ارائه ي سامانه ي همراه بانک خود، با توجه به گستردگی شبکه ي تلفن همراه و افزایش روزافزون
کاربران تلفن هاي هوشمند، زمینه را براي عملیات بانکی غیر حضوري فراهم کرده است. این موسسه علاوه بر ایجاد زیرساخت هاي
لازم براي ارائه خدمات الکترونیک و خدمات غیرحضوري، توجه ویژه اي به ایجاد شرایط مناسب در مسیر فعالیت در چرخه اقتصادي
کشور داشته است به طوري که صدور ضمانت نامه بانکی در هفت ماه نخست سال 1400 در موسسه اعتباري ملل نسبت به دوره

 
مشابه سال قبل رشد قابل توجهی داشته است.  

این موسسه براي کمک به فعالان اقتصادي و تسریع در انجام معاملات و قراردادها نسبت به صدور انواع ضمانت نامه بانکی اقدام می
کند و بر همین اساس تمامی بنگاه ها و فعالان اقتصادي می توانند با دریافت ضمانت نامه از موسسه اعتباري ملل سهولت بیشتري در
چرخه امور اقتصادي و بازرگانی خود ایجاد کنند. اما موسسه اعتباري ملل در تازه ترین اقدام خود و به منظور تسهیل در انجام امور
مشتریان، امکان رهگیري مرسولات پستی را از طریق نرم افزار فام موسسه اعتباري ملل ایجاد کرد. بر همین اساس هموطنان گرامی
می توانند ضمن نصب نرم افزار فام از خدمات پستی شامل رهگیري مرسولات پستی، استعلام خدمات کد پستی، محاسبه و نرخ

پستی مرسولات بهره مند شوند. گفتنی است با نرم افزار فام می توان نسبت به خرید بسته اینترنتی از کلیه اپراتورها نیزاقدام کرد.



ایجاد اشتغال براي 70هزار بیکار در اردبیل دغدغه اصلی مسؤولان است

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1400/07/24

به گزارش خبرگزاري فارس از اردبیل، علی نیکزاد ظهر
امروز در حاشیه بازدید از واحد تولیدي در شهرك صنعتی
شماره 2 اردبیل در جمع خبرنگاران اظهار کرد: حمایت از
تولیدکنندگان واقعی و ایجاد اشتغال یکی از اولویت هاي
اصلی در کشور بوده و حمایت از تولیدکنندگان و سرمایه
گذاران واقعی جزو رسالت هاي اصلی قوه مقننه، مجریه و

 
قضائیه است. 

وي افزود: دغدغه اصلی مسؤولان استان اردبیل ایجاد اشتغال و رفع مشکل بیکاري به خصوص براي 70 هزار بیکار است و در سطح
ملی تسهیلات بانکی موجود بالغ بر 2000 هزار میلیارد تومان براي سرمایه گذاران داریم و در این خصوص سیستم بانکی ما باید در

 
راستاي استفاده از این ظرفیت و حمایت از سرمایه گذاران اقدامات لازم را انجام دهند. 

نیکزاد بیان کرد: از استاندار جدید اردبیل انتظار داریم که جلسات مداوم در استان اردبیل با دستگاه هاي اجرایی و سیستم بانکی

 
استان در راستاي رفع موانع سرمایه گذاري و صدور مجوزهاي لازم براي تولید را انجام دهند. 

 
صادرات محصولات آرتاسرام به کشورهاي همسایه 

وي با اشاره به بازدید خود از واحدتولیدي آرتا سرام عنوان کرد: خوشبختانه این واحدتولیدي جزو یکی از واحدهاي فعال در استان
اردبیل بوده که محصولات این کارخانه قابلیت صادرات داشته و به کشورهایی هم چون روسیه، ترکیه، آذربایجان و ... صادر می شود و

 
بالغ بر 120 نفر در این واحد تولیدي مشغول به فعالیت هستند. 

انتهاي پیام/3463/



میرکاظمی:تغییر راهبرد توسعه نیاز اساسی کشور

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1400/07/24

رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت:تغییر راهبرد توسعه نیاز اساسی کشور است و تغییر در راهبرد توسعه اولین گام در برنامه
توسعه هفتم و بودجه 1401 است.

به گزارش گروه اقتصادي خبرگزاري صداوسیما از سازمان
برنامه و بودجه، آقاي سیدمسعود میرکاظمی در
شانزدهمین جلسه ستاد تهیه و تدوین لایحه بودجه سال
1401 کل کشور، با اشاره به اینکه تغییر راهبرد توسعه نیاز
اساسی کشور است، گفت: تغییر در راهبرد توسعه اولین
گام در برنامه توسعه هفتم و بودجه 1401 بوده و منابع
باید در جایی قرار بگیرد که منجر به افزایش تولید ملی و

 
رشد اقتصادي شود. 

وي با اشاره به راهبرد توسعه اي نادرست در چند دهه گذشته افزود: مأموریت سازمان برنامه و بودجه کلان نگري در کشور است. علی
رغم سرمایه گذاري سنگین که در بخش تولید و خدمات شد به دلیل در نظر نگرفتن شرایط رقابتی و سایر مولفه ها، منجر به تولید

 
ملی، رشد اقتصادي و افزایش بهره وري نشد. 

معاون رئیس جمهور با اشاره به اینکه تغییر راهبرد توسعه نیاز اساسی کشور است، گفت: اولین گام در برنامه توسعه هفتم و بودجه
1401، این است که راهبرد توسعه باید تغییر کند. اجازه ندهیم منابع در جایی قرار بگیرد که منجر به افزایش تولید ملی و رشد

 
اقتصادي نشود. 

رئیس سازمان برنامه و بودجه تاکید کرد: براي اصلاح راهبرد نادرست گذشته، بخش هایی به بخشنامه بودجه 1401 اضافه شد که در
بردارنده توجه به خوشه ها و زنجیر هاي صادراتی است به گونه اي که حمایت هاي مالی و یارانه هایی که تخصیص می یابد در

 
راستایی باشد که این واحد ها به بازار هاي صادراتی وصل بشوند. 

معاون رئیس جمهور جایگاه استان و شهرستان ها را در تغییر راهبرد توسعه مهم ارزیابی کرد و گفت: روش ها و فرآیند هایی که در
استان ها وجود دارد روش سنتی است و لذا رویه گذشته باید تغییر کند تا واحد کوچک تولیدي نه تنها نیاز هاي داخلی را تامین

 
کنند بلکه به بازار هاي منطقه اي و جهانی وصل بشوند. 

رئیس سازمان برنامه و بودجه تاکید کرد: باید جلساتی مستمر با معاونت علمی و فن آوري ریاست جمهوري برگزار شود و از طریق

 
صندوق توسعه ملی و منابع تبصره 18 به پروژه هاي ملی، دانش بنیان و ارزآور کمک شود. 

وي با بیان اینکه به اصلاحات در زمینه نحوه سرمایه گذاري ها نیاز داریم، تصریح کرد: رشد اقتصادي وقتی صفر است نباید مصرف



انرژي بالا باشد. در دنیا هم شاخص افزایش تقاضا و مصرف رشد اقتصادي است. علی رغم این که مصرف انرژي بسیار بالاست تولید
ملی افزایش نیافته و این چرخه نباید تدوام داشته باشد باید در استان ها و روساي سازمان و شورا هاي اقتصادي به این جهت گیري
ها توجه کنند که خوشه صادراتی و تولیدي را شکل بدهند که منجر به صادرات و ارزآوري براي کشور شود، همچنین توجه به تعاون

 
یکی دیگر از موضوعاتی است که باید در شکل دهی زنجیره هاي صادراتی اهمیت داده شود. 

وي با اشاره به بخشنامه بودجه 1401 تصریح کرد: در بخشنامه بودجه 1401 جهت گیري ها به گونه اي تغییر یافته که ریل سرمایه
گذاري به گونه اي است که علاوه بر کمک صندوق توسعه ملی، بخش خصوصی در پروژه هاي ملی سرمایه گذاري کنند و کشور به
سمتی حرکت کند که رشد تولید و ارزش افزوده ایجاد شود اگر در این چارچوب حرکت کنیم و بازنگري دقیق و علمی صورت بگیرد

 
افق روشن براي کشور ترسیم خواهد شد. 

شانزدهمین جلسه ستاد تهیه و تدوین لایحه بودجه سال 1401 کل کشور، با حضور رئیس سازمان برنامه و بودجه، حاجی بابایی
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس، آبرومند مشاور عالی رئیس مجلس شوراي اسلامی، خدابخشی نایب رئیس
کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شوراي اسلامی، رضوانی نماینده مجلس شوراي اسلامی در ستاد بودجه، اعضاي ستاد،
مشاورین و رؤساي سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان ها، با موضوع عملکرد صندوق توسعه ملی و نقش آن در تولید و اشتغال

برگزار شد.



حجم سرمایه گذاري طرح هاي گردشگري خراسان رضوي 500 هزار میلیارد
ریال است

منبع: میراث آریاشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1400/07/24

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی خراسان رضوي
احمد دیناري امروز شنبه 24 مهرماه 1400 با اعلام این
خبر افزود: «این طرح ها شامل هتل، هتل آپارتمان، مهمان
پذیر، زائرسرا، مجتمع هاي گردشگري، مجتمع گردشگی
عمومی و دهکده هاي سلامت مراکز تفریحی و سرگرمی

 
است.» 

معاون سرمایه گذاري و تامین منابع اداره کل میراث
فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی خراسان رضوي ادامه داد: «پارسال هم معادل 90 میلیون دلار سرمایه گذاري خارجی در حوزه
گردشگري این استان انجام شد و با توجه موثر به حوزه گردشگري و حمایت از این بخش شاهد رشد قابل توجه سرمایه گذاران

 
خارجی به حوزه گرشگري در این استان هستیم.» 

دیناري با اشاره به این که در سال 98 آلبوم فرصت هاي سرمایه گذاري خراسان رضوي در سه بخش میراث فرهنگی، گردشگري و
صنایع دستی تهیه شده است، گفت: «تعداد130 فرصت سرمایه گذاري در این قالب احصا شد که با حضور مسئولان عالی رتبه،

 
استانداران شرق کشور و اعضاي فراکسیون گردشگري مجلس شوراي اسلامی رونمایی شد.» 

او افزود: «تمام این فرصت ها براي فرمانداري ها و شهرستان هاي استان ارسال و تا کنون براي تعدادي از جمله منطقه نمونه

 
گردشگري سد فریمان و منطقه گردشگري قره سو در کلات سرمایه گذار پیدا شده است.» 

معاون سرمایه گذاري و تامین منابع اداره کل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی خراسان رضوي ادامه داد: «اجراي این طرح

 
ها از سال 1390 آغاز شده و بهره برداري از آنها براي حدود 11 هزار و 500 نفر اشتغال ایجاد می کند.» 

خراسان رضوي با برخورداري از بیش از 2 هزار و 700 واحد تاسیسات گردشگري رتبه نخست کشور را در این زمینه داراست.



آغاز دوره هاي آموزشی صنایع دستی در روستاهاي محروم هلیلان ایلام

منبع: میراث آریاشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1400/07/24

به گزارش میرا ث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی ایلام،
عبدالمالک شنبه زاده مدیرکل استان 24 مهر 1400 با
اعلام این خبر اظهار کرد: «در راستاي تفاهم نامه منعقد
شده این اداره با بنیاد علوي درباره حمایت از طرح هاي
صنایع دستی شهرستان تازه تأسیس هلیلان، دوره هاي
آموزشی صنایع دستی در رشته گلیم نقش برجسته در

 
روستاهاي محروم این شهرستان آغاز شد.» 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی ایلام
گفت: «دوره هاي آموزشی در رشته گلیم نقش برجسته در
روستاهاي محروم شهرستان هلیلان در حال برگزاري است
که در این دوره ها هنرجویان آموزش هاي لازم را در این

 
رشته دریافت می کنند.» 

شنبه زاده افزود: «هدف از برگزاري این دوره ها با حمایت
بنیاد علوي، ایجاد اشتغال و بهبود وضعیت اقتصادي در این

 
شهرستان تازه تأسیس و ارائه تسهیلات ارزان قیمت به کارآفرینان در حوزه صنایع دستی است.» 

او ادامه داد: «علاقه مندان براساس علاقه و توانمندي خواهند توانست وارد بازار کار شوند این آموزش ها با نظارت این اداره کل برگزار

 
می شون و در پایان دوره ها براي شرکت کنندگان گواهینامه آموزشی صادر می شود.» 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی ایلام با اشاره به اینکه صنایع دستی در استان به ویژه در شهرستان هلیلان باید
تقویت شود، اضافه کرد: «هر گونه طرح هاي صنایع دستی توجیه دار در مناطق روستایی این شهرستان ها از سوي بنیاد علوي مورد

حمایت دولت قرار می گیرد.»



اصالت و هویت روستا را با ویلاسازي مخدوش نکنیم

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  73  |  تاریخ: 1400/07/24

استاندارکرمان ضمن تاکید بر حفظ هویت و اصالت روستاها، فراهم آوردن امکانات و زیرساختها را براي ماندگاري اهالی و
جلوگیري از حاشیه نشینی ضروري دانست.

استاندار کرمان پس از گزارش دهیار دارسینوئیه و دهخانی:
اصالت و هویت روستا را با ویلاسازي مخدوش نکنیم
استاندارکرمان ضمن تاکید بر حفظ هویت و اصالت
روستاها، فراهم آوردن امکانات و زیرساختها را براي
ماندگاري اهالی و جلوگیري از حاشیه نشینی ضروري

 
دانست. 

به گزارش خبرگزاري برنا؛ علی زینی وند در جمع مردم روستاهاي دارسینوئیه، گرگینوئیه و ده خانی از توابع بخش مرکزي کرمان
اظهار داشت: مردم در این دو روستا سرزنده حضور دارند و مدیران موظفند روستاهایی که اهالی آنها در شان ساکن هستند و

 
اقتصادشان فعال است را در اولویت قرار دهند. 

 
وي با اشاره به خدمات رفاهی که در این دو روستا اظهار کرد: خوشبختانه در این دو روستا دامداري رونق دارد. 

استاندار کرمان اظهار کرد: متاسفانه در برخی مقاطع نسبت به روستاها غفلت کردیم و این امر باعث شد فرهنگ اصیل روستایی

 
کمرنگ و بیشتر جوانان روستاها را ترك کردند. 

وي از پیامدهاي مهاجرت روستاییان به شهرها سخن به میان آورد و افزود: جمعیت فعال روستایی به شهرها مهاجرت و تبدیل به

 
مصرف گرا می شوند و باید مدنظر داشت که مصرف گرایی تاثیرات منفی بر هویت فردي دارد. 

زینی وند احساس بی هویتی و افزایش حاشیه نشینی را از دیگر پیامدهاي مهاجرت روستاییان به شهرها برشمرد و تصریح کرد:

 
جوانان ساکن در روستاها بازویت و داراي اعتماد به نفس بالایی هستند که اغلب افراد موفقی نیز می باشند. 

  وي با اشاره به اشتیاق شهرنشینان به ویلاسازي در روستاهاي نزدیک شهرها، خطاب به روستائیان بیان کرد: نباید بگذارید ساختار

 
سنتی روستاها با ویلاسازي و ... تغییر کند و در روستاها با ایجاد خانه هاي بوم گردي از گردشگران پذیرایی کنید. 

استاندار کرمان بر لزوم حفظ اقتصاد روستاها تاکید کرد و افزود: خود اشتغالی و اشتغال خانگی مدل دارد و براساس آن باید اقدام کرد
ضمن آنکه روستاییان می توانند با ایجاد شرکت تعاونی اقتصاد روستاي خود را رونق بخشند و ما نیز به آنها تسهیلات لازم را عطا

 
خواهیم کرد. 



"مجید ابراهیمی" دهیار روستاهاي دارسینوئیه و دهخانی نیز با اشاره به اینکه 8 سال پیش شوراي اسلامی در این روستا تشکیل شد،

 
گفت: در اولین دوره این شورا امکانات و زیرساخت هایی در این روستاها وجود نداشت که اکنون تکمیل شده است. 

وي در ادامه با اشاره به سیل سال 98 در این منطقه اظهار کرد: قنوات روستاهاي گرگینوئیه و دهخانی بر اثر سیل آسیب دیده اند که
با همکاري دستکاه هاي مربوطه توانستیم بخشی از خسارات را جبران کنیم اما هنوز 20 درصد خسارات به قنوات جبران نشده که

 
باید قبل از شروع بارش ها مرمت آنها به پایان رسد زیرا ممکن است بارش هاي جدید باعث تخریب دوباره آنها شود. 

ابراهیمی در این دو روستا دامداري و کشاورزي را مکمل یکدیگر دانست و عنوان کرد: نبود پوشش اینترنت در این منطقه از دیگر

 
دغدغه هاي مردم روستاهاي دارسینوئیه و دهخانی است. 

دکترزینی وند غروب جمعه پس از بازدید از روستاهاي کوهپایه در دارسینوئیه پاي صحبتهاي مردم و مجید ابراهیمی دهیار دارسینو و

 
دهخانی نشست و براي مرتفع کردن مشکلات روستاها از جمله خسارات سیل دوسال قبل قول مساعد داد. 

 
دکتر تاج الدین صالحیان و حبیب االله خنجري مدیران کل بازرسی و حراست استاندار راهمراهی کردند. 

دارسینوئیه در 17 کیلومتري شرق کرمان در مسیر کوهپایه قرار دارد.



پرداخت یارانه میلیاردي براي کشاورزان فارسی

منبع: تابناكشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1400/07/24

 
پرداخت یارانه میلیاردي براي کشاورزان فارسی 

نماینده جهرم و خفر در مجلس شوراي اسلامی افزود: با توجه به بالا رفتن هزینه هاي تولید و عرضه در بخش کشاورزي و در جهت
حمایت از این بخش، با پیگیري هاي صورت گرفته، مبلغ هزار میلیارد ریال جهت پرداخت یارانه تسهیلات براي کشاورزي فارس در

 
نظر گرفته شد. 

به گزارش تابناك فارس: محمدرضا رضایی کوچی گفت: از آنجایی که بخش کشاورزي استان فارس و شهرستان هاي جهرم و خفر
نقش مهمی در اشتغال زایی، تولید و تامین مواد غذایی کشور دارد و سهم عمده اي از تولید ناخالص داخلی را به خود اختصاص می

 
دهد؛ بنابراین توجه ویژه به این بخش مهم اقتصادي لازم و ضروریست. 

او بیان کرد: تسهیلات در نظر گرفته شده به صورت وام نه درصدي است که در جهت احیا و نوسازي باغات در اختیار کشاورزان استان

 
فارس قرار می گیرد. 

رضایی کوچی خاطرنشان کرد: امید است با این اقدام و پی گیري هاي آینده در راستاي حمایت از کشاورزي، احیا و نوسازي باغات
سرعت گیرد و شاهد کاهش دغدغه هاي کشاورزان باشیم.



در شش ماهه نخست سال 1400؛ رشد 246 % سود در فولاد سنگان

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1400/07/24

سود از جمله برترین شاخص هاي اندازه گیري فعالیتهاي واحدهاي صنعتی و معدنی است، به نحوي که بخش اعظمی از رشد
اقتصادي دنیا و اشتغال تعریف شده در کشورهاي جهان وابسته به این صنایع است. مواردي چون «سود» و «فروش» از آیتم

هاي بسیارمهم درصورت هاي مالی هستند و به نوعی از مزیت هاي یک کسب و کار موفق، بهره ...

سود از جمله برترین شاخص هاي اندازه گیري فعالیتهاي
واحدهاي صنعتی و معدنی است، به نحوي که بخش
اعظمی از رشد اقتصادي دنیا و اشتغال تعریف شده در
کشورهاي جهان وابسته به این صنایع است. مواردي چون
«سود» و «فروش» از آیتم هاي بسیارمهم درصورت هاي
مالی هستند و به نوعی از مزیت هاي یک کسب و کار

 
موفق، بهره بردن از سودي آن است. 

سود از جمله برترین شاخص هاي اندازه گیري فعالیتهاي  واحدهاي صنعتی و معدنی است، به نحوي که بخش اعظمی از رشد اقتصادي
دنیا و اشتغال تعریف شده در کشورهاي جهان وابسته به این صنایع است. مواردي چون «سود» و «فروش» از آیتم هاي بسیارمهم

 
درصورت هاي مالی هستند و به نوعی از مزیت هاي یک کسب و کار موفق، بهره بردن از سودي آن است. 

شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان بعنوان عضوي از گروه فولاد مبارکه، تولید کننده گندله و کنسانتره با ظرفیت سالیانه 10 میلیون
تن در شرقی ترین نقطه ایران و در اصطلاح ” عسلویه شرق کشور” است. تولید مستمر و پایدار مواد اولیه بزرگتــرین فولاد ساز

 
خاورمیانه و نگاه راهبردي تعریف شده در افق 1404 کشور ، بیش از همه، معطوف به تامین پایدار مواد اولیه است. 

بی شک بی ثباتی و عدم اطمینان بر بازارنفت، تحریم هاي ظالمانه، پیش بینی کاهش 50 درصدي تقاضاي نفت تا سال 2050 و
ارزش افزوده ناشی از تولیدات معدنی، لزوم نگاهی ویژه بخش صنعت و معدن، بعنوان صنعتی پیشران را دوچندان نموده است. ایران ،
کشوري با  بیش از 70 نوع ماده معدنی با ذخایر قابل توجه، جزو کشورهاي برتر دنیا به لحاظ ذخایر معدنی است که حدود 7درصد از
ذخایر معدنی دنیا را در خود جاي داده است. اتمام برخی از ذخایر در حال استفاده معدنی، افزایش ظرفیت هاي فولادي در دست اجرا
، لزوم تامین  پایدار زنجیره تولید و … از جمله دلایلی است که اهمیت شرکت فولاد سنگان، بعنوان قلب تپنده تولید در زنجیره

 
تامین فولاد مبارکه را روشن تر می کند. 

شرکتی که با آینده نگري صحیح و با هدف تولید گندله سنگ آهن در جوار معادنی با ذخیره قطعی 2/1 میلیارد تن سنگ آهن
تاسیس و حال با تولید بیش از 2 میلیون تن در شش ماهه نخست جاري، ازشریان هاي حیاتی فولاد مبارکه در پشتیبانی از تولید در

 
این شرکت است. 

فولاد سنگان در شش ماه سال گذشته بیش از 1 میلیون و سیصد و هشتاد هزار تن تولید نموده و حال با افزایش بهره وري درخطوط



تولید کنسانتره و گندله، کاهش توقفات علی رغم قطعی هاي حاصل از برق ، توانسته در شش ماهه نخست سال جاري نسبت به مدت

 
مشابه سال قبل، با عبور از مرز بیش از دو میلیون تن گندله، رشد 38 درصد رشد تولید را ثبت نماید. 

امرایی با اشاره به افرایـش سود 246 درصدي شش ماهه نخست سال جاري گفت: کسب رکوردهاي موثر تولید گندله ، برنامه ریزي
هوشمندانه در تولید کنسانتره ، پتانسیل بالاي پرسنل جوان و متخصص و استفاده از ظرفیت هاي چندگانه شرکت فولاد مبارکه از
عناصر مهم در تولید پایدار و البته کسب سود متناسب بوده است. وي اظهار کرد: ثبت بالاترین رکورد تولید اسمی گندله با عبور از

 
مرز 18 هزار تن در روز، نشان از ظرفیت سازي و پتانسیل فوق العاده این شرکت در تولید و پشتیبانی پایدار از صنعت دارد. 

گفتنی است، در پایان شهریور ماه با تولید بیش از 465 هزارتن گندله، بالاترین میزان رکورد ماهیانه تولید گندله از ابتداي بهره
برداري تا کنون با همت و تلاش کارکان این شرکت به دست آمده و آمارهاي اولین گندله ساز شرق کشور، نشان از رشد 33 درصدي
مقدار فروش گندله (تن) در شش ماهه نخست سال جاري نسبت به مدت مشابه سال قبل با عملکرد فروش بیش از 1 میلیون و 950

 
هزار تن دارد. 

به گزارش روابط عمومی فولاد سنگان، اقدامات فولاد سنگان در منطقه دایر بر توسعه پایدار،متوازن و همه جانبه است و طرح هاي در
دست اقدام و توسعه اي این شرکت بعنوان نگین انگشتري توسعه شرق کشور، نویدبخش آبادانی و توسعه اي همگون را در پی خواهد

داشت.



درخواست انجمن صنفی VODها از رئیسی براي کاهش نظارت صدا و سیما
روي تولیدات سینمایی

منبع: دیجیاتوشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1400/07/24

انجمن صنفی VODها از رییس جمهور خواسته تا تعریف درست و جامعی از تنظیم گري صوت و تصویر در فضاي ...

انجمن صنفی VODها از رییس جمهور خواسته تا تعریف درست و جامعی از تنظیم گري صوت و تصویر در فضاي مجازي ارائه
شود تا نقش مرکز ملی فضاي مجازي و صدا و سیما در زمینه نظارت بر تولیدات سینمایی مشخص شود. این انجمن تاکید داشته که
نظارت هاي صدا و سیما باعث از بین رفتن اعتماد کاربران به آنها شده و همچنین بازي کردن با سرمایه هاي مالی بزرگ بخش
خصوصی است. در نامه انجمن صنفی VODها تاکید شده که ممیزي هاي سازمان هاي نظارتی بر تولیدات ناشی از نگاه اشتباه به

 
جامعه ایرانی و کاملا سلیقه اي است. 

به گزارش دیجیاتو انجمن صنفی VODها طی نامه اي خطاب به ابراهیم رییسی با ذکر این موضوع که ایران توانسته در دو سال اخیر
با اتکا بر تولیدات داخلی در حوزه ها نمایشی، مخاطبین زیادي را در زمینه بازار نمایش ویدیویی جذب کند تاکید کرده که این پلتفرم
ها توانستند به شکل قابل توجهی از بینندگان برنامه ماهواره اي بکاهند. در این نامه همچنین با اشاره به سهم ترافیک اینترنت داخلی

 
و افزایش آن توسط پلتفرم هاي VOD اعلام شده که این موضوع باعث اشتغال زایی 10 هزار نفر در ماه شده است. 

انجمن صنفی VODها در نامه خود به موضوع دعواي سیاسی و فرهنگی وزارت ارشاد و صدا و سیما پرداخته و آن را دلیل سردرگم
شدن پلتفرم هاي تولید محتواي ویدیویی دانسته است. در این بخش از نامه دقیقا چنین آمده است: «پلتفرم ها نیز سردرگم بین
اظهارنظرهاي عجیب نهادهاي دولتی و حاکمیتی روزهاي بسیار سختی را می گذرانند. دونهادي که هرکدام به دلیلی خود را متولی
امر دانسته یا می دانند یعنی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و سازمان صداوسیما با سوابق رویارویی درطول چند دهه، این بار عرصه
جدیدي براي هماوردي یافتند. غافل از اینکه سرمایه و نیروي انسانی که عمدتا جوان هستند، تاب آوري این حجم از نادیده گرفته

 
شدن و اختلافات سیاسی را نداشته و نیازمند توجه بیش از پیش نهادهاي متولی صنعت نمایش بر خط است.» 

 این انجمن با تاکید بر این موضوع که همیشه به تنظیم گري
اعتقاد دارند اعلام کرده محدودیت ها و رفتارهاي اعمال شده توسط صدا و سیما اما باعث شده که فضاي کاري پلتفرم ها مخدوش و
پرتنش بشود. انجمن صنفی VODها این موضوع را باعث ایجاد بی اعتمادي بین کاربران دانسته است: « ما همواره به تنظیم گري در
این عرصه اعتقاد داشته و داریم و آن را براي خود و کشور نیز سودمند می دانیم. اما محدودیت ها و رفتارهاي اعمال شده یکسال
اخیر توسط صدا و سیما، چنان فضاي کسب و کار و فعالیت پلتفرم ها را مخدوش و با تنش مواجه کرده است که در خوشبینانه ترین
حالت دیگر امکان اعتماد به گفتار، اقوال و تصمیمات مجموعه هاي ذیربط براي رونق و حمایت از پلتفرم هاي VOD را نمی توان باور



کرد. این در حالی است که نهاد تنظیم گر که اصالتا باید بی طرف باشد، به دنبال بسط اقتدار خود در این عرصه است و هم اکنون به

 
عنوان رقیبی که از قضا خود را تنظیم گر هم می داند اوضاع را بسیار پیچیده کرده است.» 

انجمن صنفی VODها با اشاره به ایجاد سامانه هاي جدیدي براي نظارت مانند سامانه الماس اعلام کرده که وظیفه نظارت بیشتر از
پیش هم شده است و نظارت آن را «کاملا سلیقه اي» و «ناشی از نگاه اشتباه به جامعه ایرانی» قلمداد کرده است: «و این یعنی بازي

 
کردن با سرمایه هاي بخش خصوصی و نیروي انسانی که سرمایه کشور است و روز به روز ناامیدتر می شود.» 

این انجمن تاکید کرده که وزارت ارشاد هم در این میان نتوانسته اقدام درست و درمانی کند و سیاست «یکی به نعل یکی به میخ» را
پیشه کرده است: «این وزارتخانه اساساً متوجه دوره جدیدي که عرصه صوت و تصویر در جهان وارد آن شده است نشدند و در قالب

 
قدیمی خود ماندند.» 

 به گفته انجمن صنفی VODها اکنون پلتفرم ها براي سال 1400 چیزي نزدیک به دو هزار میلیارد تومان سرمایه گذاري در بخش
تولید را در برنامه شان داشته اند واین گردش مالی بدون اتکاء به منابع دولتی بوده است: «درحال حاضر سوال مقدّر این است که اگر
بنا باشد صدا و سیما متولی حوزه صوت و تصویر فراگیر باشد، آیا طبیعی است که خود اقلیمش را برمبناي واژه تفسیر برانگیز و فارغ

 
از بقیه جریانهاي حاکمیتی مشخص کند؟» 

این انجمن اعلام کرده «درحال حاضر طبق مطالعات بین المللی نزدیک به 80 درصد مصرف پهناي باند در جهان درسال 2020 حوزه
صوت و تصویر (ویدیوها،گیم ها،...) می باشد و احتمالا این سهم در ایران نیز به 80 درصد خواهد رسید، پس اگر قرار باشد تنظیم
گري این 80 درصد توسط سازمان صدا و سیما صورت پذیرد، آیا سهم مرکز ملی فضاي مجازي که نهاد عالی و بالادستی صنعت است
با تمام تاکیدات مقام معظم رهبري 20 درصد باقیمانده است، که از قضا ربطی به حوزه صوت و تصویر ندارد؟ آیا وقت آن نرسیده که

 
براي پایان دادن به این هرج و مرج، تعریف درست و جامعی از تنظیم گري ارائه شود؟» 

این انجمن در نهایت از رئیسی خواسته تا «در راستاي تحقق شعار سال 1400 که به نام تولید، پشتیبانی و مانع زدایی نام گذاري
شده است مقرر فرمایید موضوع به شکل جدي و فوري و با استفاده از نظرات و دغدغه هاي فعالان این عرصه در انجمن VOD مورد
بررسی قرارگرفته و شرایطی فراهم شود تا شبکه نمایش خانگی بیش از پیش درکنار خانواده هاي ایرانی و تولیدات کشورمان مانند

دیگر کشور ها سفیر فرهنگی در نقاط مختلف جهان باشد.»



گام طلایی فولادسنگان، در ارتقاي ورزش حرفه اي شهرستان خواف

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1400/07/24

تفاهم نامه ورزشی فولاد سنگان و باشگاه فرهنگی ورزشی سپاهان، در راستاي ارتقاي ورزش حرفه اي شهرستان خواف،
پرسنل و خانواده هاي آنها امضا شد. نوشته گام طلایی فولادسنگان، در ارتقاي ورزش حرفه اي شهرستان خواف اولین بار در

درآمد نیوز. پدیدار شد.

تفاهم نامه ورزشی فولاد سنگان و باشگاه فرهنگی ورزشی
سپاهان، در راستاي ارتقاي ورزش حرفه اي شهرستان

 
خواف، پرسنل و خانواده هاي آنها امضا شد. 

تفاهم نامه ورزشی فولاد سنگان و باشگاه فرهنگی ورزشی
سپاهان، در راستاي ارتقاي ورزش حرفه اي شهرستان

 
خواف، پرسنل و خانواده هاي آنها امضا شد. 

امرایی، مدیرعامل فولاد سنگان در مراسم امضاي این تفاهم نامه با اشاره به جدیت فولاد سنگان در عمل به مسئولیت هاي اجتماعی
گفت : فولاد سنگان در قبال ذینفعان خویش مسئول است و اصلی ترین هدف فولاد سنگان، تولید مستمر در راستاي اهداف اقتصاي
است، اما در این بین یک سري از وظایفی بر عهده شرکت ها و البته فولاد سنگان است که از جنبه اخلاق حرفه اي مهم است و آن
اهتمام در تأمین منافع ذینفان و مردم جامعه است و بی شک این مهم از طریق فعالیت در حوزه مسئولیت اجتماعی میسر خواهد شد.

 
وي با اشاره به اهمیت والاي توجه به ذینفعان ؛”جامعه” توسط شرکت هاي بزرگ در جهان گفت : 

شرکت هاي گوگل، مایکروسافت رتبه نخست در جهان در حوزه عمل ، اهتمام و توجه به جامعه را دارا هستند و این نشانگر اهمیت
فعالیت اقتصادي و البته توجه به مسئولیت اجتماعی در جهان است و بزرگی شرکت ها تنها به اهداف اقتصادي، سود آوري معطوف

 
نبوده و در کنارش، توجه به مردم و جامعه، از شاخص هاي موفقیت کمپانی هاي بزرگ در جهان امروز است. 

 
مدیرعامل فولاد سنگان با اشاره به نگاه توسعه گرا و سازمانی نشات گرفته از فولاد مبارکه گفت : 

نگاه ویژه در فولاد سنگان به جامعه ، مفهوم ” شرکت شهروند” است و ما خودمان را در قبال مردم متعهد دانسته و فولاد سنگان را در
این منطقه بعنوان شهروندي می دانیم که باید به وظایفش در قبال جامعه عمل نموده است و براي دست یابی به توسعه متوازن

 
نیازمند پیشرفت تکنولوژیکی و صنعتی با رویکرد توسعه رفاهی و آبادانی در منطقه می باشیم. 

 
وي با اشاره به محورهاي فولاد سنگان در حوزه عمل به مسئولیت هاي اجتماعی گفت : 

توسعه زیرساخت ها، توسعه پایدار و رفع مشکلات زیست محیطی، توسعه آموزش و مهارت، توسعه مسکن ،توسعه اشتغال در



شهرستان با هدف اشتغال پایدار،توسعه ورزش و سلامت جسم و روان با هدف توسعه و ارتقا ورزش حرفه اي، از جمله شاخص ها و
محورهاي اصلی این شرکت در حوزه عمل به مسئولیت هاي اجتماعی است و اقداماتی از جمله : مشارکت فعال اجتماعی در چهاربانده
شدن جاده سنگان به تربت حیدریه، مشارکت در طرح انتقال آب دریاي عمان به استان خراسان رضوي، اهداي 110سري جهیزیه به
زوج هاي جوان و 510 دستگاه تبلت به دانش آموزان مناطق مختلف شهرستان، تفاهم نامه با آموزش و پرورش در تجهیز 60 کلاس
آموزشی، لوله گذاري و انتقال آب به روستاها، مشارکت در رفع مشکلات مرزي، ترمیم قنوات کشاورزي روستاییان، مشارکت با صندوق
کارآفرینی امید در راستاي توسعه و آبادانی شهرستان و اعطاي وام به مشاغل با سودهاي تک رقمی از جمله اقدامات انجام شده در

 
این حوزه است. 

 
امرایی ، توسعه متوازن و همه جانبه را از اهداف این شرکت دانست و عنوان کرد : 

طرح توسعه وآبادانی شهرستان خواف با مشارکت دانشگاه تهران با انجام آمایش سرزمینی گسترده و شناسایی هشتصد پروژه انجام
شده و فعالیت در حوزه هاي بهداشت و درمان، آموزش، کشاورزي و … در حال انجام بوده و در 77 روستا صندوق هاي خرد روستایی

 
تشکیل و به میزان آورده همان روستا، فولاد سنگان هم مشارکت نموده و وام با کارمزد دو درصد به روستاییان عزیز اعطا می گردد. 

در ادامه حمدرضا ساکت مدیرعامل باشگاه سپاهان گفت : شرکت فولاد مبارکه در راستاي انجام مسئولیت هاي اجتماعی خود بر
گسترش فعالیت هاي فرهنگی و ورزشی این شرکت تاکید داشته و همچنین مدیرعامل فولاد سنگان خواف نیز اراده جدي بر انجام
فعالیت هاي ورزشی و فرهنگی در شهرستان خواف داشته است. این تفاهم نامه در زمینه استعدادیابی و پرورش استعدادها، برگزاري
جشنواره هاي استعدادیابی، برپایی همایش هاي ورزشی امضا شده و به جهت تجربه اي که باشگاه سپاهان در مدیریت برنامه هاي

 
ورزشی دارد شرکت فولاد سنگان درخواست همکاري داده و فولادمبارکه اصفهان هم با قبول آن بر اجراي آن تاکید داشت. 

ساکت در پایان خاطر نشان کرد: کارهاي اجرایی و هماهنگی با همکاري آموزش و پرورش و اداره ورزش و جوانان شهرستان خواف
آغاز می شود و انشاالله با هدف افزایش شادي و نشاط، استعدادیابی و پرورش استعدادها، پر کردن اوقات فراغت و گسترش فعالیت

 
هاي ورزشی و همچنین ارتقاي توانایی نیروهاي بومی در عرصه مربیگري و مدیریت ورزشی به پیش برود. 

به گزارش روابط عمومی فولاد سنگان ، تفاهـم نامه همکاري شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان و باشگاه فرهنگی ورزشی سپاهان
اصفهان با حضور ائمه جمعه تشیع و تسنن ، فرماندار و جمعی از مسئولین و فرماندهاي نظامی و انتظامی در شهرستان خواف امضا

شد.



مجلس یازدهم مصوبه اي درباره محرمانه بودن اموال مسئولان نداشته است

منبع: خانه ملتشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1400/07/24

سخنگوي شوراي نگهبان گفت:درباره رسیدگی به اموال مسئولان باید بگویم متن جدیدي در مجلس یازدهم به تصویب
نرسیده و این موضوع مربوط به مصوبه مجالس پیشین است و مصوبه فعلی مربوط به مجمع تشخیص مصلحت نظام است.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، هادي طحان نظیف امروز (شنبه 25 مهرماه) در نشست خبري با خبرنگاران و اصحاب

 
رسانه آخرین مصوبات و نظرات شوراي نگهبان را اعلام کرد. 

سخنگوي شوراي نگهبان در این راستا اظهار کرد: شوراي نگهبان اشکالات و ابهاماتی را درباره اساسنامه بانک سپه گرفته است؛ در
پذیرش قیمومیت و صیانت در این اساسنامه شوراي نگهبان ابهاماتی داشتند، چون این بانک دولتی محسوب می شود و بر اساس
قانون اساسی استخدام ها در نهادها و ارگان هاي دولتی بایستی با نظر قوه مجریه صورت گیرد لذا اصلاح بخشی از اساسنامه بانک

 
سپه مغایر با اصل 126 قانون اساسی شناخته شد. 

وي همچنین گفت: اصلاح اساسنامه سازمان فناوري اطلاعات خلاف شرع و قانون اساسی شناخته نشد ضمن اینکه اصلاح اساسنامه

 
سازمان مادرتخصصی صنایع کوچک مغایر قانون اساسی و خلاف شرع شناخته نشد. 

طحان نظیف همچنین گفت: اساسنامه صندوق کارآفرینی امید هم ابهامات و اشکالاتی به آن وارد نشد لذا از این به بعد قانون تلقی

 
می شود. 

سخنگوي شوراي نگهبان همچنین در نشست خبري خود از دریافت 65 استعلام از دیوان عدالت اداري توسط شوراي نگهبان خبر داد
و گفت: این استعلامات در جلسات متعدد توسط فقهاي شوراي نگهبان مورد بررسی قرار گرفته است که تنوع شکایات صورت گرفته
مردم و ارگان هاي مختلف به دیوان عدالت اداري از شهرها و شهرستان هاي کشور بسیار زیاد است این در حالی است که آنها به

 
دیوان عدالت اداري شکایت کرده بودند و احکامی براي آنها صادر شده بود 

وي افزود: امروز پنجمین سالگرد سیاست هاي کلی انتخابات است که در چنین روزي از سوي مقامات رهبري ابلاغ شده است؛ این در
حالی است که دستگاه هاي مختلفی مخاطب آن بودند؛ نظام انتخاباتی ما دچار آسیب ها و اشکالاتی است که البته راهکارهاي زیادي

 
براي رفع آن وجود دارد. 

طحان نظیف تصریح کرد: فرآیند ابلاغ سیاست هاي کلی انتخابات در 5 سال اخیر آن است که آنچه مورد انتظار است واقع نشده

 
است، حتی شوراي نگهبان هم مخاطب این سیاست هاي کلی انتخابات بوده است. 

وي درباره جزئیات سیاست هاي کلی انتخابات گفت: در این سیاست ها آمده است که بایستی هزینه ها و منابع انتخابات شفاف سازي
شود ضمن اینکه پیشگیري از جرایم و تخلفات انتخابات صورت گیرد آگاهی مردم از نامزدها افزایش پیدا کرده و فعالیت هاي

 
انتخاباتی اهداف توسعه پیدا کند اما این کار به اندازه کافی صورت نگرفته است هر چند که کارهاي خوبی تا کنون انجام شده است. 

طحان نظیف اظهار امیدواري کرد: با نگاه مثبتی که در مجلس و دولت وجود دارد اصلاحات لازم در نظام انتخاباتی صورت خواهد



گرفت و امیدواریم که هر چه سریع تر سیاست هاي کلی ابلاغی انتخابات نهایی شود. البته شوراي نگهبان هم در اینباره مشورت هاي

 
لازم را خواهد داد. 

سخنگوي شوراي نگهبان درباره محرمانه بودن اموال مسئولان که اخیرا مباحثی در فضاي مجازي و به بهانه اعلام نظر مجمع تشخیص
مصلحت نظام مطرح شده است، گفت: درباره رسیدگی به اموال مسئولان باید بگویم متن جدیدي در مجلس یازدهم به تصویب

 
نرسیده و مصوبه فعلی مربوط به مجمع تشخیص مصلحت نظام است. 

وي همچنین ادامه داد: اگر مصوبه اي خلاف شرع و قانون اساسی نباشد شوراي نگهبان آن را تأیید می کند ولی قانون فعلی مربوطه
به مصوبه مجلس است و مربوط به سال هاي قبل است و اگر مصوبه اي در مجلس به تصویب برسد در شوراي نگهبان آن را بررسی

 
خواهیم کرد. 

طحان نظیف گفت: شوراي نگهبان جزو اولین دستگاه ها و نهادهاي بوده است که اعضاي آن اموال و دارایی خود را در سامانه مذکور

 
ثبت کرده اند. 

وي درباره ایراد شوراي نگهبان به مصوبه واردات خودرو هم گفت: من دو جلسه در کمیسیون صنایع مجلس حضور پیدا کردم و درباره
دو ابهام مذکور که شوراي نگهبان به آن گرفته نظرات این شورا را در کمیسیون مطرح کردم ولی اگر این ابهامات برطرف شود شوراي

 
نگهبان ابهام دیگري ندارد ولی اگر مجمع تشخیص مصلحت نظام ابهامی دارد خود آنها باید پاسخگو باشند. 

سخنگوي شوراي نگهبان گفت: ملاك شوراي نگهبان مفید و یا مضر بودن مصوبات مجلس نیست بلکه خلاف نبودن با شرع و قانون

 
اساسی مدنظرمان است . 

وي درباره اظهارنظر هیأت هاي زیرمجموعه مجمع تشخیص مصلحت نظام و برخی مصوبات مجلس قبل از ایراد شوراي نگهبان
خاطرنشان کرد: اگر در ابتدا یک نسخه از طرح هاي مجلس از سوي رئیس مجلس به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شود آنها
می تواند سوالات و ابهامات خود را در کمیسیون ها مطرح کنند ولی اگر این کار صورت نگیرد آنها رأسا اظهارنظر می کنند که گاهی

 
ممکن است در جامعه بازتاب هایی پیدا کند ولی به دلیل بی توجهی اشکالات حادث می شود. 

طحان نظیف گفت: در مجلس یازدهم اصلاح قوانین ریاست جمهوري، شوراها و مجلس شوراي اسلامی گام هایی برداشته شده است و
در کمیسیون ها هم کارهایی صورت گرفته است ولی رهبر معظم انقلاب و مردم انتظار دارند که بعد از 5 سال گام هاي اساسی براي

 
اصلاح قوانین انتخاباتی مشاهده کنند ولی در مجموع شوراي نگهبان چشم انداز مثبتی را براي اصلاح قوانین انتخاباتی می بیند. 

وي همچنین گفت: دومین رویداد شبیه سازي شوراي نگهبان در حال برگزاري است و کارشناسان حقوقی می توانند خود را به جاي
حقوق دانان شوراي نگهبان بگذارند البته این کار باعث غناي بدنه کارشناسی این شورا شده و برخی نخبگان هم جذب این شورا شده

 
اند. 

وي درباره لایحه واگذاري مالکیت مربوط به تاسیسات آب و فاضلاب گفت: طرح هاي استفساریه بند 3 قانون بودجه 1400 کل کشور
و همچنین طرح جهش تولید مسکن نیز تایید شدند. البته طرح استفساریه پس از یک رفع ابهام مورد تایید واقع شد. لایحه اصلاح
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز پس از رد و بدل شدن میان مجلس و شوراي نگهبان، انشااالله با اصلاحات مجلس به زودي شاهد

 
تبدیل این لایحه به قانون باشیم. 



سخنگوي شوراي نگهبان افزود: یکی از ابهامات شورا درباره ماده 7 این لایحه بود. روشن نبود شرط قوه قاهره شوراي پول و اعتبار
دقیقا چیست و اگر علم و عمدي هم در تخطی افراد نبود، آیا فرد مجرم تلقی می شود یا خیر؟ در تبصره نهم هم از حیث اینکه
شوراي پول و اعتبار می تواند تعیین جرم و مجازات کند، مورد ایراد واقع شد. زیرا این موضوع در صلاحیت مجلس است، همچنین
قیمت نمایندگی قائم به شخص است. در تبصره دو ماده 47 هم مهلت هایی در نظر گرفته شده بود که براي احقاق حق مردم ایراد

 
هایی از سوي شوراي نگهبان مطرح شده است. 

طحان نظیف گفت: طرح ساماندهی صنعت خودرو در روز هاي اخیر مورد بررسی قرار گرفت که با بررسی هاي شوراي نگهبان، اعضا
دو یا سه ابهام داشتند. ابهام نخست درباره واردات بدون انتقال ارز بود که شکل هاي مختلفی دارد، زیرا این ارز چند حالت را شامل
می شود. همچنین درباره تبصره اي که سایر مقررات را به وزارت صمت واگذار کرده بود، ابهام هایی وجود دارد. ممکن است یک
معاون و یک مدیرکل مصوبه اي داشته باشد که باید پاسخگوي آن و همچنین منظور از سایر مقررات مشخص شود. ما جزو معدود
نهاد هایی هستیم که براي ارسال پاسخ خود محدودیت زمانی داریم و درباره موضوع مصوبه واردات خودرو تعیین شده نظر خود را
اعلام کردیم. هفته گذشته در مجلس حضور پیدا کردم و در کمیسیون صنایع ابهام ها را تبیین کرده ایم. طبیعتاً از هیئت عالی نظارت
هم باید حاضر شوند و مسائل خود را براي نمایندگان روشن کنند. اگر ابهام هاي ما برطرف شود دیگر ایرادي نداریم و از سوي هیئت

 
عالی نظارت نمی توانم اظهار نظر کنم. 

طحان نظیف اظهار کرد: البته هیئت عالی نظارت بر حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام نامه اي را به شوراي نگهبان ارسال کرد و
برخلاف شوراي نگهبان که ابهام داشت ایراد هاي متعددي را درباره سیاست هاي حمایت از تولید ملی و... اعلام کرد. طرح پشتیبانی و
رفع موانع تولید کشاورزي که پیشتر به عنوان طرح تقویت امنیت غذایی مطرح شده بود هم در پژوهشکده شورا و شوراي نگهبان
مورد بررسی قرار گرفت و حتی وزیر مربوط در برخی جلسات حضور یافت. از نظر اعضاي شوراي نگهبان این طرح نیاز به قانون گذاري
دارد و نمی توان همه مسئولیت تعیین ضوابط را به دولت واگذار کرد. در برخی بند هاي این طرح مانند ایجاد سامانه و... نیز ایراد بار

 
مالی وارد شد. 

وي ادامه داد: درباره پیش بینی شدن یک شورا در طرح مذکور، از آنجا که در استان ها چنین شورا هاي پایین دستی وجود دارد و
صلاحیت هاي کاملی دارد، اشکال شوراي نگهبان ابهام خود را مطرح کرد. در ماده 14 این مصوبه که درباره انتقال قطعی اراضی
صحبت می کند، شوراي نگهبان اعلام مغایرت با قانون اساسی اعلام کرد. شوراي نگهبان طرح جوانی جمعیت و حمایت از خانواده را

 
بررسی کرد که در جلسه اخیر، تنها دو ابهام ناظر بر مواد 52 و 53 مطرح شده است. 

طحان نظیف افزود: در ماده 52 که موارد استثناء در عقیم سازي را مطرح می کند، از سوي شورا بیان شده که آیا حکم این ماده
شامل ضرر و حرج پس از زایمان را شامل می شود یا خیر؟ در ماده 53 که موارد تجویز آزمایش غربالگري بیان شده، شوراي نگهبان

 
مطرح کرده که آیا علاوه بر ضررهاي جسمی ضرر هاي روحی و روانی هم باید در نظر بگیریم یا خیر؟. 

سخنگوي شوراي نگهبان با اشاره به برنامه کاري این شورا در هفته اي که گذشت: در روز هاي اخیر 5 اساسنامه در شوراي نگهبان
مورد بررسی قرار گرفت که اولی صندوق بیمه حوادث طبیعی ساختمان بود و دو یا سه اشکال مطرح شد. این اساسنامه به قانون
تاسیس بیمه مرکزي ایران ارجاع داده شده بود و از آنجا که این قانون مصوبه پیش از انقلاب است و برخی مصوبات آن خلاف شرع

 
است، شوراي نگهبان ایراد وارد کرد. 

طحان نظیف درباره تفسیر قانون مربوط به سند خودرو و برگ سبز هم گفت: تفسیر قانون عادي با مجلس و تفسیر قانون اساسی و



شوراي نگهبان است. اگر مجلس به نتیجه برسد قانونی را تفسیر کند ما هم بر اساس وظیفه مان به قانون اساسی و شرع استناد می
کنیم. شوراي نگهبان با هر چیز که به نفع مردم و کشور باشد، موافق است و این برگرفته از شرع و قانون اساسی است. اینکه مسئله

 
واردات خودرو به نفع مردم و کشور است یا خیر باید کارشناسان اقتصادي اظهار نظر کنند. 

سخنگوي شوراي نگهبان ادامه داد: قانون نظارت بر رفتار نمایندگان سال هاي قبل تصویب شده و بار ها کارشناسان درباره آن
اظهارنظر کرده اند که اشکالاتی دارد و قانون قوي اي به شمار نمی رود. البته در این دوره مواردي وجود داشته تا اصلاح شود، اما از
جزئیات اصلاح قانون و احتمال انتقال وظایف به شوراي نگهبان اطلاعی ندارم. صلاحیت هاي شوراي نگهبان در قانون اساسی کاملاً
مشخص است و به دنبال توسعه وظایفش نیست و از سوي دیگر، درست نیست که وظایش را واگذار کند. شوراي نگهبان از اصلاح

 
قانون نظارت بر رفتار نمایندگان استقبال می کند، زیرا قانون قوي نیست. 

طحان نظیف تصریح کرد: ما بخشی از فرایند زنجیره قانون گذاري هستیم، اما نه ابتداي این زنجیره. شوراي نگهبان براي همه کسانی
که به عرصه انتخابات ورود می کنند فارغ از اعتراض یا عدم احراز صلاحیت انتشارات حیثیت نامزدها برایش مهم است و موارد عدم
احراز را به خود افراد اعلام می کند و همین کار صورت گرفته است. ما استعلام گزارش دستگاه ها را دریافت می کنیم که خودشان
محرمانه می زنند. نسبت به آقاي پزشکیان هم با ایشان تماس گرفتیم که در جلسه خدمتشان باشیم اما ظاهراً معذوریتی داشتند و

 
برایشان مقدور نبود. 

سخنگوي شوراي نگهبان افزود: درباره طرح حمایت از حقوق کاربران فضاي مجازي مشهور به طرح صیانت، اگر موردي به شوراي
نگهبان برسد و مشخص شود مغایرت هاي قانونی اساسی و شرع وجود دارد اعلام خواهیم کرد. امیدواریم مجلس هم بلندنظرانه نسبت

 
به دغدغه هاي جامعه توجه داشته باشد. 

سخنگوي شوراي نگهبان با بیان اینکه مجمع تشخیص مصلحت نظام صلاحیت ها و وظایف مختلفی دارد، خاطرنشان کرد: یکی از

 
وظایف این مجموعه مبتنی بر اصل 112 قانون اساسی، حل اختلاف میان مجلس و دولت از باب مصلحت کشور است./ 

پایان پیام



طرح ساماندهی صنعت خودرو ابهام دارد/ در مورد محرمانه بودن فهرست
اموال مسئولان مصوبه اي به دست شوراي نگهبان نرسیده است

منبع: شفافشماره خبر:  79  |  تاریخ: 1400/07/24

تغییر سبک زندگی مردم خراسان جنوبی در سال هاي اخیر، لذت خوردن غذا هاي محلی را به فراموشی سپرده و سلامت
جامعه را به خطر انداخته است.

 
به گزارش شفاف، نشست خبري هادي طحان نظیف سخنگوي شوراي نگهبان امروز شنبه در محل این شورا آغاز شد. 

طحان نظیف در ابتداي این نشست درباره مصوبات بررسی شده در شوراي نگهبان گفت: نخستین لایحه بررسی شده از سوي شوراي

 
نگهبان لایحه واگذاري مالکیت مربوط به تاسیسات آب و فاضلاب بود. 

وي ادامه داد: طرح هاي استفساریه بند 3 قانون بودجه 1400 کل کشور و همچنین طرح جهش تولید مسکن نیز تایید شدند. البته
طرح استفساریه پس از یک رفع ابهام مورد تایید واقع شد. لایحه اصلاح قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز پس از رد و بدل شدن میان

 
مجلس و شوراي نگهبان، انشااالله با اصلاحات مجلس به زودي شاهد تبدیل این لایحه به قانون باشیم. 

سخنگوي شوراي نگهبان افزود: یکی از ابهامات شورا درباره ماده 7 این لایحه بود. روشن نبود شرط قوه قاهره شوراي پول و اعتبار
دقیقا چیست و اگر علم و عمدي هم در تخطی افراد نبود، آیا فرد مجرم تلقی می شود یا خیر؟ در تبصره نهم هم از حیث اینکه
شوراي پول و اعتبار می تواند تعیین جرم و مجازات کند، مورد ایراد واقع شد. زیرا این موضوع در صلاحیت مجلس است، همچنین
قیمت نمایندگی قائم به شخص است. در تبصره دو ماده 47 هم مهلت هایی در نظر گرفته شده بود که براي احقاق حق مردم ایراد

 
هایی از سوي شوراي نگهبان مطرح شده است. 

طرح ساماندهی صنعت خودرو ابهام دارد طحان نظیف گفت: طرح ساماندهی صنعت خودرو در روز هاي اخیر مورد بررسی قرار گرفت
که با بررسی هاي شوراي نگهبان، اعضا دو یا سه ابهام داشتند. ابهام نخست درباره واردات بدون انتقال ارز بود که شکل هاي مختلفی
دارد، زیرا این ارز چند حالت را شامل می شود. همچنین درباره تبصره اي که سایر مقررات را به وزارت صمت واگذار کرده بود، ابهام
هایی وجود دارد. ممکن است یک معاون و یک مدیرکل مصوبه اي داشته باشد که باید پاسخگوي آن و همچنین منظور از سایر
مقررات مشخص شود. ما جزو معدود نهاد هایی هستیم که براي ارسال پاسخ خود محدودیت زمانی داریم و درباره موضوع مصوبه
واردات خودرو تعیین شده نظر خود را اعلام کردیم. هفته گذشته در مجلس حضور پیدا کردم و در کمیسیون صنایع ابهام ها را تبیین
کرده ایم. طبیعتاً از هیئت عالی نظارت هم باید حاضر شوند و مسائل خود را براي نمایندگان روشن کنند. اگر ابهام هاي ما برطرف

 
شود دیگر ایرادي نداریم و از سوي هیئت عالی نظارت نمی توانم اظهار نظر کنم. 

طحان نظیف اظهار کرد: البته هیئت عالی نظارت بر حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام نامه اي را به شوراي نگهبان ارسال کرد و
برخلاف شوراي نگهبان که ابهام داشت ایراد هاي متعددي را درباره سیاست هاي حمایت از تولید ملی و... اعلام کرد. طرح پشتیبانی و
رفع موانع تولید کشاورزي که پیشتر به عنوان طرح تقویت امنیت غذایی مطرح شده بود هم در پژوهشکده شورا و شوراي نگهبان
مورد بررسی قرار گرفت و حتی وزیر مربوط در برخی جلسات حضور یافت. از نظر اعضاي شوراي نگهبان این طرح نیاز به قانون گذاري
دارد و نمی توان همه مسئولیت تعیین ضوابط را به دولت واگذار کرد. در برخی بند هاي این طرح مانند ایجاد سامانه و... نیز ایراد بار



 
مالی وارد شد. 

شوراي نگهبان طرح جوانی جمعیت و حمایت از خانواده را بررسی کرده؛ دو ابهام وجود دارد وي ادامه داد: درباره پیش بینی شدن
یک شورا در طرح مذکور، از آنجا که در استان ها چنین شورا هاي پایین دستی وجود دارد و صلاحیت هاي کاملی دارد، اشکال
شوراي نگهبان ابهام خود را مطرح کرد. در ماده 14 این مصوبه که درباره انتقال قطعی اراضی صحبت می کند، شوراي نگهبان اعلام
مغایرت با قانون اساسی اعلام کرد. شوراي نگهبان طرح جوانی جمعیت و حمایت از خانواده را بررسی کرد که در جلسه اخیر، تنها دو

 
ابهام ناظر بر مواد 52 و 53 مطرح شده است. 

طحان نظیف افزود: در ماده 52 که موارد استثناء در عقیم سازي را مطرح می کند، از سوي شورا بیان شده که آیا حکم این ماده
شامل ضرر و حرج پس از زایمان را شامل می شود یا خیر؟ در ماده 53 که موارد تجویز آزمایش غربالگري بیان شده، شوراي نگهبان

 
مطرح کرده که آیا علاوه بر ضررهاي جسمی ضرر هاي روحی و روانی هم باید در نظر بگیریم یا خیر؟ 

سخنگوي شوراي نگهبان با اشاره به برنامه کاري این شورا در هفته اي که گذشت: در روز هاي اخیر 5 اساسنامه در شوراي نگهبان
مورد بررسی قرار گرفت که اولی صندوق بیمه حوادث طبیعی ساختمان بود و دو یا سه اشکال مطرح شد. این اساسنامه به قانون
تاسیس بیمه مرکزي ایران ارجاع داده شده بود و از آنجا که این قانون مصوبه پیش از انقلاب است و برخی مصوبات آن خلاف شرع

 
است، شوراي نگهبان ایراد وارد کرد. 

اساسنامه جدید بانک سپه در شوراي نگهبان بررسی شد/ این بانک با دولت هماهنگ باشد وي ادامه داد: همچنین درباره مطالبات
مشکوك الوصول هم ابهام هایی مطرح شد. درباره مجمع عمومی این صندوق و عدم ذکر وثاقت مدیران و... هم ایراد ها و مغایرت
هایی اعلام شد. همچنین اساسنامه جدید بانک سپه در شوراي نگهبان بررسی شد. درباره بند هاي مربوط به اینکه آیا شخص حقوقی
می توانند قیم یا وصی شخص دیگر قرار بگیرد، ایراد و ابهام وجود داشت. همچنین از آنجایی که این بانک دولتی محسوب می شود،
باید هماهنگی هاي با دولت داشته باشند و یک مغایرت با قانون اساسی اعلام شد. اعطاي اختیار کاهش یا افزایش سرمایه بانک به
مجمع نیز مغایرت با قانون اساسی واقع شد. اصلاح اساسنامه سازمان فناوري اطلاعات ایران، اصلاح اساسنامه شرکت مادر تخصصی

 
سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و اساسنامه صندوق کارآفرینی امید نیز از نظر شورا تایید شدند. 

طحان نظیف با اشاره به شکایات مردمی واصله به شورا هم گفت: 65 استعلام در شوراي نگهبان مربوط به شکایات مردم و شهروندان
از دستگاه هاي دولتی، شهرداري ها، شورا هاي شهر و روستا و تامین اجتماعی دریافت کردیم. آن ها مدعی بودند که متضمن اتفاقات
خلاف شرع است. فقهاي شوراي نگهبان در همین هفته جلساتی را براي بررسی این مسائل دارند. دستگاه هایی که مردم شکایاتی از
آن ها دارند بسیار متنوع هستند؛ دانشگاه تهران، وزارت بهداشت، کمیسیون ماده 5 طرح تفصیلی گرگان، وزارت ارتباطات و فناوري

 
اطلاعات، کمیسیون ماده 5 شهرداري خوراسگان و... از نمونه هاي متنوع این شکایات هستند. 

نظام انتخاباتی ما با آسیب ها و مشکلات روبروست طحان نظیف در ادامه با اشاره به قانون انتخابات اظهار کرد: امروز پنجمین سالگرد
ابلاغ سیاست هاي کلی انتخابات است. دستگاه هاي مختلفی مخاطب این سیاست ها هستند و حتی شوراي نگهبان نیز مخاطب این
سیاست هاست و به سهم خودمان کار هایی را انجام داده ایم. در موارد متعددي اشاراتی داریم که نظام انتخاباتی ما با آسیب ها و
مشکلات روبروست، این سیاست ها راهکار هایی هم دارد. آنچه از خروجی هاي این سیاست ها مورد توقع بود، دیده نشده است.
قوانین باید به نحوي اصلاح شوند که حداکثر عدالت انتخاباتی و شناخت مردم از نامزد ها فراهم شود یا اینکه داوطلبان در تبلیغات
انتخاباتی فرصت ها و امکانات برابر داشته باشند. در منابع و هزینه هاي انتخاباتی داوطلبان باید شفاف سازي رخ دهد و از تخلفات
انتخاباتی پیشگیري شود. بر این مبنا سطح شناخت و آگاهی عمومی در این خصوص ارتقا یابد و همچنین چارچوب ها و قواعد لازم



براي فعالیت قانونمند و مسئولان احزاب پیش بینی شود. البته در این سال ها تلاش هایی شده، اما باید اتفاقات مهم تري رخ دهد.
امیدوارم با نگاه مثبت مجلس و دولت اتفاقات بهتري را در این خصوص شاهد باشیم و شوراي نگهبان ظرفیت مشورتی خود را در

 
اختیار نهاد ها قرار می دهد تا در انتخابات بعدي اصلاحات محقق شود. 

در مورد محرمانه بودن فهرست اموال مسئولان مصوبه اي به دست شوراي نگهبان نرسیده است طحان نظیف در پاسخ به سؤالی در
مورد محرمانه بودن فهرست اموال مسئولان و نظر و تفسیر شورا در صورت حذف قید محرمانگی از سوي مجلس پاسخ داد: در مورد
موضوع محرمانگی اموال، متن جدید مصوبی از سوي مجلس اعلام نشده و مصوبه فعلی و لازم الاجرا، از سوي مجمع تشخیص
مصلحت نظام مطرح شده است. چنانچه مصوبه خلاف شرع یا قانون اساسی نباشد حتماً شوراي نگهبان آن را تایید خواهد کرد. باید
ببینیم که چنین مصوبه از سوي مجلس و شوراي نگهبان می رسد یا خیر تا بررسی کنیم. البته در سال هاي گذشته شوراي نگهبان
اعلام مغایرت کرده بود. درباره اعلام دارایی و اموال مسئولان شوراي نگهبان جزو اولین دستگاه ها و نهاد هایی بود که پیشتاز به شمار

 
می رفت و اعضاي شوراي نگهبان در سامانه مربوط، دارایی هایشان را پس از فراخوان ثبت کردند. 

وي در مورد اظهار نظرهاي سیاسی برخی اعضاي شوراي نگهبان اظهار کرد: مواضع شوراي نگهبان از سوي سخنگو مطرح می شود و

 
البته ممکن است اعضاي دیگر به دلیل سوابق و مسئولیت هاي خود نظرهاي کارشناسی شان را بیان کنند. 

طحان نظیف گفت: دستگاه هایی که وظایف شان با یکدیگر ارتباط دارد، تعاملاتی دارند. ما در کمیسیون هاي تخصصی هم حضور
پیدا می کنیم و نظرمان را هم بیان کرده ایم. اما هماهنگی میان شوراي نگهبان و مجلس براي تصویب یک قانون نداریم. هر نهادي
مستقل عمل می کند و البته این نافی برخی مشورت هاي کارشناسی نیست. ملاکمان مفید یا مضر بودن مصوبه نیست، بلکه بررسی

 
می کنیم آیا مصوبه خلاف قانون اساسی است یا خیر. 

شوراي نگهبان در مورد انتخابات شانِ نظارتی دارد سخنگوي شوراي نگهبان در ادامه بیان کرد: در مجلس اخیر دیدیم که اصلاح
قوانین انتخاباتی ریاست جمهوري، مجلس و شوراها در دستور کار قرار داده شده بود. اجمالاً اطلاع دارم در کمیسیون هاي تخصصی
مجلس اقداماتی انجام می شود. پس از گذشت چند سال از ابلاغ سیاست هاي کلی انتخابات مردم و رهبري انتظار دارند اتفاق
ملموسی رخ دهد. من نگاه مثبتی را در مجموعه هاي مختلف نسبت به سیاست هاي کلی انتخابات می بینم. شوراي نگهبان در مورد
انتخابات شانِ نظارتی دارد. پژوهشکده شوراي نگهبان هم به عنوان بازوي پژوهشی، امسال فراخوانی را داد تا با شرایط جدید کشور
نظر نخبگان را در مورد سیاست هاي انتخاباتی دریافت کند. ما موارد مختلف مطرح شده از سوي کارشناسان و نخبگان را به صورت

 
متعدد به قانونگذاران انتقال می دهیم. 

وي ادامه داد: شوراي نگهبان از بدنه کارشناسی و پژوهشی خوبی برخوردار است و نسبت به تعویض مسائل حقوق قدم برمی دارد. در
همین روزها در صدد برگزاري دومین رویداد شبیه سازي شوراي نگهبان هستیم که کارشناسان و نخبگان می توانند نسبت به

 
مصوبات و همچنین در این دوره، درباره پرونده هاي انتخاباتی اظهار نظر کنند. 

تفسیر قانون عادي با مجلس و تفسیر قانون اساسی و شوراي نگهبان است طحان نظیف درباره تفسیر قانون مربوط به سند خودرو و
برگ سبز هم گفت: تفسیر قانون عادي با مجلس و تفسیر قانون اساسی و شوراي نگهبان است. اگر مجلس به نتیجه برسد قانونی را
تفسیر کند ما هم بر اساس وظیفه مان به قانون اساسی و شرع استناد می کنیم. شوراي نگهبان با هر چیز که به نفع مردم و کشور
باشد، موافق است و این برگرفته از شرع و قانون اساسی است. اینکه مسئله واردات خودرو به نفع مردم و کشور است یا خیر باید

 
کارشناسان اقتصادي اظهار نظر کنند. 



سخنگوي شوراي نگهبان ادامه داد: قانون نظارت بر رفتار نمایندگان سال هاي قبل تصویب شده و بار ها کارشناسان درباره آن
اظهارنظر کرده اند که اشکالاتی دارد و قانون قوي اي به شمار نمی رود. البته در این دوره مواردي وجود داشته تا اصلاح شود، اما از
جزئیات اصلاح قانون و احتمال انتقال وظایف به شوراي نگهبان اطلاعی ندارم. صلاحیت هاي شوراي نگهبان در قانون اساسی کاملاً
مشخص است و به دنبال توسعه وظایفش نیست و از سوي دیگر، درست نیست که وظایش را واگذار کند. شوراي نگهبان از اصلاح

 
قانون نظارت بر رفتار نمایندگان استقبال می کند، زیرا قانون قوي نیست. 

شوراي نگهبان بخشی از زنجیره قانون گذاري است، اما نه ابتداي این زنجیره طحان نظیف تصریح کرد: ما بخشی از فرایند زنجیره
قانون گذاري هستیم، اما نه ابتداي این زنجیره. شوراي نگهبان براي همه کسانی که به عرصه انتخابات ورود می کنند فارغ از اعتراض
یا عدم احراز صلاحیت انتشارات حیثیت نامزدها برایش مهم است و موارد عدم احراز را به خود افراد اعلام می کند و همین کار صورت
گرفته است. ما استعلام گزارش دستگاه ها را دریافت می کنیم که خودشان محرمانه می زنند. نسبت به آقاي پزشکیان هم با ایشان

 
تماس گرفتیم که در جلسه خدمتشان باشیم اما ظاهراً معذوریتی داشتند و برایشان مقدور نبود. 

سخنگوي شوراي نگهبان افزود: درباره طرح حمایت از حقوق کاربران فضاي مجازي مشهور به طرح صیانت، اگر موردي به شوراي
نگهبان برسد و مشخص شود مغایرت هاي قانونی اساسی و شرع وجود دارد اعلام خواهیم کرد. امیدواریم مجلس هم بلندنظرانه نسبت

 
به دغدغه هاي جامعه توجه داشته باشد. 

سخنگوي شوراي نگهبان با بیان اینکه مجمع تشخیص مصلحت نظام صلاحیت ها و وظایف مختلفی دارد، اظهار کرد: یکی از وظایف

 
این مجموعه مبتنی بر اصل 112 قانون اساسی، حل اختلاف میان مجلس و دولت از باب مصلحت کشور است. 

وي افزود: یکی دیگر از وظایف مجمع تشخیص مصلحت نظام مربوط به هیئت عالی نظارت بر حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام
است که موضوع نظارت بر اجراي این سیاست ها از سوي رهبري در سال هاي اخیر به این هیئت سپرده شد. این وظیفه از آنجایی که

 
به مجمع تشخیص سپرده شده که خود این نهاد سیاست هاي کلی را به رهبري پیشنهاد می دهد. 

طحان نظیف با یادآوري قانونی بودن جایگاه مجمع تشخیص مصلحت نظام بیان کرد: بر اساس ماده 7 مقررات مربوط به نظارت براي
اجراي سیاست هاي کلی نظام، از همان ابتداي اعلام وصول یک طرح یا لایحه در مجلس، رئیس مجلس یک نسخه را باید براي مجمع

 
تشخیص یا هیئت عالی نظارت ارسال کند. 

وي تاکید کرد: مسئولان هیئت عالی نظارت موظفند در کمیسیون ها حضور پیدا کنند و نظرهایشان را ارائه دهند. اگر نکات هیئت

 
عالی نظارت مورد توجه قرار نگرفت، آنگاه موارد را به شوراي نگهبان باید منتقل کنند. 

سخنگوي شوراي نگهبان گفت: به نظر می رسد مراحل پیش از اعلام شوراي نگهبان در نظر گرفته نمی شود، اعضاي هیئت عالی
نظارت و مجمع تشخیص در کمیسیون ها حاضر نمی شوند. طبیعتاً نظر هاي آن ها نیز شنیده نمی شود و البته ممکن است دعوت

 
هم نشوند. به هرحال باید نگاه آسیب شناسانه به این مسئله داشت. 

 
طحان نظیف یادآور شد که شوراي نگهبان بر اساس وظایفش نظر هیئت عالی نظارت را به مجلس منتقل می کند. 

سخنگوي شوراي نگهبان در پاسخ به پرسش خبرنگار باشگاه خبرنگاران جوان، مبنی بر امکان تبدیل شدن سیاست هاي کلی نظام به
قانون و در نتیجه برطرف شدن ابهام هاي مربوط به هیئت عالی نظارت بر حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام توضیح داد: سیاست



هاي کلی نظام از یک سنخ نیستند. برخی از آن ها می توانند در عرصه اجرا ورود کنند و اجرایی شوند. در پی این موضوع، از نگاه

 
حقوقی اگر مصوبه اي نیازمند اصلاح باشد، در سطح آیین نامه هاي اجرایی و اصلاح فرآیند هاي اجرایی است. 

وي ادامه داد: برخی سیاست هاي کلی نیازمند قانون گذاري است؛ براي نمونه در مورد سیاست هاي کلی برنامه هاي توسعه، رهبري
سیاست هاي کلی آن را اعلام می کنند و در نتیجه سیاست ها در مصوبه برنامه توسعه منعکس می شود. بخشی از سیاست هاي کلی

 
صرفاً می تواند به اصلاح قوانین منجر شود. 

طحان نظیف گفت: تجلی و ظهور و بروز سیاست هاي کلی نظام را که از سوي رهبري بر اساس قانون صادر می شود، باید در قانون و

 
مقررات و اجرا ببینیم. وگرنه با وجود ابلاغ و بیان سیاست هاي کلی دستگاه ها به همان شیوه قبلی عمل خواهند کرد. 

سخنگوي شوراي نگهبان در پاسخ به پرسشی درباره حواشی بررسی صلاحیت مرحوم آیت االله هاشمی رفسنجانی، اظهارنظر هاي
مصلحی وزیر وقت اطلاعات و قول سخنگوي پیشین شوراي نگهبان براي انتشار فیلم جلسه بررسی صلاحیت مرحوم رفسنجانی
(انتخابات ریاست جمهوري) در زمان مناسب گفت: ان شاء االله در همان زمان مناسب منتشر خواهد شد. باید از آقاي کدخدایی

 
پیگیري کنید که این قول را داده اند. 

وي ادامه داد: اظهارات آقاي کدخدایی که نفی شد و من در آن مقطع در شوراي نگهبان نبودم. البته تک تک اعضا گفته هاي مذکور

 
را تکذیب کردند و آقاي کدخدایی با طیب خاطر آن قول را داده بودند. 

طحان نظیف بیان کرد: نسبت به مصوبه مربوط به طرح تسهیل صدور برخی مجوز هاي کسب و کار هنوز بررسی از سوي شوراي

 
نگهبان رخ نداده است. 

سخنگوي شوراي نگهبان درباره ارتباط استعفاي علی لاریجانی از مسئولیت بررسی توافق ایران و چین با احراز نشدن صلاحیت او در

 
انتخابات ریاست جمهوري 1400 اظهار کرد: من هم این مسئله را در رسانه ها خواندم و بسیار تعجب کردم. 

وي گفت: اگر جامعه به موضوعی واکنش نشان می دهد که خاستگاه و مبنایی در قانون اساسی و شرع دارد، در جریان بررسی طرح یا
لایحه مورد نظر جامعه به آن ورود می کنیم. به هر حال مجلس و نمایندگان مردم باید به حساسیت هاي جامعه توجه کافی داشته

 
باشند. 

انتهاي پیام/



مشروح نشست خبري سخنگوي شوراي نگهبان: از اساسنامه بانک سپه تا
محرمانگی اموال مسئولان

منبع: تیکشماره خبر:  80  |  تاریخ: 1400/07/24

فارس نوشت: سخنگوي شوراي نگهبان گفت: ملاك فعلی شوراي نگهبان نظر مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره قانون
رسیدگی به اموال مسؤولان است و متن جدیدي در این باره در مجلس یازدهم به تصویب نرسیده و از نظر مجمع هم درباره

مصوبه مجالس پیشین بوده است.

فارس نوشت: سخنگوي شوراي نگهبان گفت: ملاك فعلی شوراي نگهبان نظر مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره قانون
رسیدگی به اموال مسؤولان است و متن جدیدي در این باره در مجلس یازدهم به تصویب نرسیده و از نظر مجمع هم درباره مصوبه

 
مجالس پیشین بوده است. 

هادي طحان نظیف سخنگوي شوراي نگهبان امروز شنبه 24 مهر
در نشست خبري آخرین مصوبات و نظرات شوراي نگهبان را

 
اعلام کرد. 

 
ایراد شوراي نگهبان به اساسنامه بانک سپه 

سخنگوي شوراي نگهبان اعلام کرد: شوراي نگهبان اشکالات و
ابهاماتی را درباره اساسنامه بانک سپه گرفته است؛ در پذیرش
قیمومیت و صیانت در این اساسنامه شوراي نگهبان ابهاماتی

داشتند، چون این بانک دولتی محسوب می شود و بر اساس قانون اساسی استخدام ها در نهادها و ارگان هاي دولتی بایستی با نظر

 
قوه مجریه صورت گیرد لذا اصلاح بخشی از اساسنامه بانک سپه مغایر با اصل 126 قانون اساسی شناخته شد. 

وي همچنین گفت: اصلاح اساسنامه سازمان فناوري اطلاعات خلاف شرع و قانون اساسی شناخته نشد ضمن اینکه اصلاح اساسنامه

 
سازمان مادرتخصصی صنایع کوچک مغایر قانون اساسی و خلاف شرع شناخته نشد. 

طحان نظیف همچنین گفت: اساسنامه صندوق کارآفرینی امید هم ابهامات و اشکالاتی به آن وارد نشد لذا از این به بعد قانون تلقی

 
می شود. 

 
شوراي نگهبان 65 استعلام از دیوان عدالت اداري دریافت کرد 

سخنگوي شوراي نگهبان همچنین در نشست خبري خود از دریافت 65 استعلام از دیوان عدالت اداري توسط شوراي نگهبان خبر داد
و گفت: این استعلامات در جلسات متعدد توسط فقهاي شوراي نگهبان مورد بررسی قرار گرفته است که تنوع شکایات صورت گرفته
مردم و ارگان هاي مختلف به دیوان عدالت اداري از شهرها و شهرستان هاي کشور بسیار زیاد است این در حالی است که آنها به

 
دیوان عدالت اداري شکایت کرده بودند و احکامی براي آنها صادر شده بود 



وي افزود: امروز پنجمین سالگرد سیاست هاي کلی انتخابات است که در چنین روزي از سوي مقامات رهبري ابلاغ شده است؛ این در
حالی است که دستگاه هاي مختلفی مخاطب آن بودند؛ نظام انتخاباتی ما دچار آسیب ها و اشکالاتی است که البته راهکارهاي زیادي

 
براي رفع آن وجود دارد. 

طحان نظیف تصریح کرد: فرآیند ابلاغ سیاست هاي کلی انتخابات در 5 سال اخیر آن است که آنچه مورد انتظار است واقع نشده

 
است، حتی شوراي نگهبان هم مخاطب این سیاست هاي کلی انتخابات بوده است. 

سخنگوي شوراي نگهبان درباره جزئیات سیاست هاي کلی انتخابات گفت: در این سیاست ها آمده است که بایستی هزینه ها و منابع
انتخابات شفاف سازي شود ضمن اینکه پیشگیري از جرایم و تخلفات انتخابات صورت گیرد آگاهی مردم از نامزدها افزایش پیدا کرده
و فعالیت هاي انتخاباتی اهداف توسعه پیدا کند اما این کار به اندازه کافی صورت نگرفته است هر چند که کارهاي خوبی تا کنون

 
انجام شده است. 

طحان نظیف اظهار امیدواري کرد: با نگاه مثبتی که در مجلس و دولت وجود دارد اصلاحات لازم در نظام انتخاباتی صورت خواهد
گرفت و امیدواریم که هر چه سریع تر سیاست هاي کلی ابلاغی انتخابات نهایی شود. البته شوراي نگهبان هم در اینباره مشورت هاي

 
لازم را خواهد داد. 

 
مجلس یازدهم مصوبه محرمانه شدن اموال را نداشته است 

سخنگوي شوراي نگهبان درباره محرمانه بودن اموال مسؤولان که اخیرا در فضاي مجازي و به بهانه اعلام نظر مجمع تشخیص
مصلحت نظام صورت گرفته است، گفت: درباره رسیدگی به اموال مسؤولان باید بگویم متن جدیدي در مجلس یازدهم به تصویب

 
نرسیده و این موضوع مربوط به مصوبه مجالس پیشین است و مصوبه فعلی مربوط به مجمع تشخیص مصلحت نظام است. 

وي همچنین ادامه داد: اگر مصوبه اي خلاف شرع و قانون اساسی نباشد شوراي نگهبان آن را تأیید می کند ولی قانون فعلی مربوطه
به مصوبه مجلس است و مربوط به سال هاي قبل است و اگر مصوبه اي در مجلس به تصویب برسد در شوراي نگهبان آن را بررسی

 
خواهیم کرد. 

طحان نظیف گفت: شوراي نگهبان جزو اولین دستگاه ها و نهادهاي بوده است که اعضاي آن اموال و دارایی خود را در سامانه مذکور

 
ثبت کرده اند. 

 
ابهامات شورا درباره مصوبه واردات خودرو برطرف شود، تایید می کنیم 

وي درباره ایراد شوراي نگهبان به مصوبه واردات خودرو هم گفت: من دو جلسه در کمیسیون صنایع مجلس حضور پیدا کردم و درباره
دو ابهام مذکور که شوراي نگهبان به آن گرفته نظرات این شورا را در کمیسیون مطرح کردم ولی اگر این ابهامات برطرف شود شوراي

 
نگهبان ابهام دیگري ندارد ولی اگر مجمع تشخیص مصلحت نظام ابهامی دارد خود آنها باید پاسخگو باشند. 

سخنگوي شوراي نگهبان گفت: ملاك شوراي نگهبان مفید و یا مضر بودن مصوبات مجلس نیست بلکه خلاف نبودن با شرع و قانون

 
اساسی مدنظرمان است . 



وي درباره اظهارنظر هیأت هاي زیرمجموعه مجمع تشخیص مصلحت نظام و برخی مصوبات مجلس قبل از ایراد شوراي نگهبان
خاطرنشان کرد: اگر در ابتدا یک نسخه از طرح هاي مجلس از سوي رئیس مجلس به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شود آنها
می تواند سوالات و ابهامات خود را در کمیسیون ها مطرح کنند ولی اگر این کار صورت نگیرد آنها رأسا اظهارنظر می کنند که گاهی

 
ممکن است در جامعه بازتاب هایی پیدا کند ولی به دلیل بی توجهی اشکالات حادث می شود. 

طحان نظیف گفت: در مجلس یازدهم اصلاح قوانین ریاست جمهوري، شوراها و مجلس شوراي اسلامی گام هایی برداشته شده است و
در کمیسیون ها هم کارهایی صورت گرفته است ولی رهبر معظم انقلاب و مردم انتظار دارند که بعد از 5 سال گام هاي اساسی براي

 
اصلاح قوانین انتخاباتی مشاهده کنند ولی در مجموع شوراي نگهبان چشم انداز مثبتی را براي اصلاح قوانین انتخاباتی می بیند. 

وي همچنین گفت: دومین رویداد شبیه سازي شوراي نگهبان در حال برگزاري است و کارشناسان حقوقی می توانند خود را به جاي
حقوق دانان شوراي نگهبان بگذارند البته این کار باعث غناي بدنه کارشناسی این شورا شده و برخی نخبگان هم جذب این شورا شده

اند.



برنامه 5 ساله راهبردي عملیاتی دانشگاه آزاد اسلامی رونمایی شد

منبع: ایرناشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1400/07/24

تهران- ایرنا- برنامه پنج ساله راهبردي عملیاتی دانشگاه آزاد اسلامی تحت عنوان «سند تحول و تعالی دانشگاه آزاد اسلامی
(1405-1400)» امروز شنبه 24 مهر ماه با حضور رئیس، معاونان، مدیران و روساي مراکز سازمان مرکزي این دانشگاه

رونمایی شد.

تهران- ایرنا- برنامه پنج ساله راهبردي عملیاتی دانشگاه
آزاد اسلامی تحت عنوان «سند تحول و تعالی دانشگاه آزاد
اسلامی (1405-1400)» امروز شنبه 24 مهر ماه با حضور
رئیس، معاونان، مدیران و روساي مراکز سازمان مرکزي این

 
دانشگاه رونمایی شد. 

به گزارش خبرنگار گروه دانشگاه و آموزش ایرنا، این برنامه
پنج ساله با هدف تحقق سند دانشگاه اسلامی و دیگر اسناد

 
بالادستی در حوزه علم و فناوري در سه بخش مبناي عزیمت، برنامه راهبردي و برنامه عملیاتی تدوین شده است. 

در بخش «مبناي عزیمت» به الزامات و اسناد فرادستی، رهنمودهاي امام خمینی (ره)، سند دانشگاه اسلامی، سیاست هاي کلی نظام

 
در بخش علم و فناوري، نقشه جامع علمی کشور و سند جامع روابط علمی بین المللی جمهوري اسلامی اشاره شده است. 

بخش «برنامه راهبردي» نیز به موضوعاتی همچون بیانیه ماموریت، بیانیه چشم انداز، بیانیه ارزش ها، رویکردهاي تحول آفرین،
راهبردهاي کلان، محورهاي راهبردي، بسته هاي کاري، ارتقاي کیفیت و کارآمدي دوره هاي تحصیلی، ارتقاي تربیت اخلاقی، معنوي
و هویتی، ارتقاي پاسخگویی و قابلیت حل مساله، توسعه فناوري، نوآوري و کارآفرینی، ارتقاي جایگاه بین المللی و الهام بخشی،
پیشرفت علمی مرجعیت ساز و تمدن آفرین، فعالیت منسجم و هم افزاي شبکه اي، تحول در فرهنگ سازمانی، دستیابی به سازمان

 
یادگیرنده و بهره وري و پایداري اقتصادي پرداخته است. 

در بخش «برنامه عملیاتی» این سند پنج ساله هم، جداول شاخص ها و اهداف کمی متناظر با اهداف راهبردي و جداول راهکنش ها،

 
اقدامات و اهداف کمی متناظر با آنها ارایه شده است. 

مراسم رونمایی از سند تحول و تعالی دانشگاه آزاد اسلامی در قالب برنامه پنج ساله راهبردي عملیاتی، در حاشیه هفدهمین جلسه

 
شوراي دانشگاه آزاد اسلامی و با حضور دکتر محمدمهدي طهرانچی رئیس دانشگاه آزاد اسلامی برگزار شد. 

در این مراسم دکتر بیژن رنجبر قائم مقام ریاست دانشگاه آزاد اسلامی، دکتر مهدي نوید ادهم دبیرکل هیأت مؤسس دانشگاه آزاد
اسلامی، دکترعلی سروري مجد مشاور ریاست و رئیس مرکز حوزه ریاست، روابط عمومی و هماهنگی استان ها، حجت الاسلام



والمسلمین دکتر محمد شریفانی مسئول نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه آزاد اسلامی، مهندس هادي افراسیابی مسئول
دبیرخانه تدوین برنامه پنج ساله راهبردي عملیاتی دانشگاه آزاد اسلامی، معاونان، مدیران و رؤساي مراکز سازمان مرکزي و رؤساي

 
دانشگاه آزاد اسلامی مراکز استان ها حضور داشتند. 

 
برچسب ها 

 
- دانشگاه آزاد اسلامی 

 
- مقام معظم رهبري 

-  محمد مهدي طهرانچی



اجراي طرح «نقش تاثیرگزار فرهنگ ایرانی- اسلامی در کاهش طلاق» در
کهگیلویه و بویراحمد

منبع: کبنا نیوزشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1400/07/24

معاون فرهنگی جهاددانشگاهی استان کهگیلویه و بویراحمد از اجراي طرح «نقش تاثیرگزار فرهنگ ایرانی- اسلامی در کاهش
طلاق» خبر داد.

کبنا ؛معاون فرهنگی جهاددانشگاهی استان کهگیلویه و
بویراحمد از اجراي طرح «نقش تاثیرگزار فرهنگ ایرانی-

 
اسلامی در کاهش طلاق» خبر داد. 

به گزارش کبنا نیوز به نقل از روابط عمومی جهاد
دانشگاهی واحد کهگیلویه و بویراحمد، امروز شنبه (24
مهرماه 1400) سرپرست معاونت فرهنگی جهاددانشگاهی
واحد کهگیلویه و بویراحمد از اجراي برنامه هاي فرهنگی
دانشجویی متنوع با همکاري دانشگاه ها و مراکز آموزش

عالی استان در سال تحصیلی 1401-1400 با رویکرد تبدیل شدن به فراگیرترین شبکه توانمندسازي دانشجویان در گام دوم انقلاب

 
اسلامی خبر داد و به تشریح آنها پرداخت. 

ایمان اکبري، سرپرست معاونت فرهنگی جهاددانشگاهی واحد کهگیلویه و بویراحمد با اعلام این خبر افزود: این برنامه ها با حمایت و
نظارت سازمان هاي فرهنگی جهاددانشگاهی و در سرفصل هاي مختلف از جمله ترویج فرهنگ قرآنی، فرهنگ اجتماعی، فرهنگ

 
مطالعه، کارآفرینی و مهارت افزایی دانشجویان و مخاطبان می باشد. 

سرپرست معاونت فرهنگی جهاددانشگاهی استان با بیان این که طرح هاي فوق در دو قالب هماهنگ و داخلی اجرا می شود؛ عناوین

 
طرح هاي فرهنگی هماهنگ را بدین شرح اعلام کرد: 

 
-دانشجو معلم قرآن کریم (تربیت معلم قرآن کریم از دانشجویان علاقمند) 

 
-اولین دوره مسابقات کتاب سه دقیقه اي - مرحله استانی (تقویت مهارت هاي بیانی دانشجویان) 

- فصل سخن/گفتار ( سلسله نشست هاي نقد وبررسی کتاب هاي حوزه علوم انسانی و سلسله نشست هاي فرهنگی پیرامون کتاب

 
گفتار ) 

 
-برگزاري کرسی هاي آزادندیشی 

 
-بوم ایران (با موضوع محیط زیست و منابع طبیعی) 

 
-کلاس آبی (با موضوع آموزش مهارت هاي زندگی) 

 
-حسینیه مجازي دانشجویان ایران(برگزاري نشست، نمایشگاه و تولید محتوا-برنامه مناسبتی جهت تقویت دینداري دانشجویان) 

 
-کلاس نارنجی (با موضوع کارآفرینی) 

 
-اردوي مهرباران (محرومیت زدایی و ...) 

- طرح عیادت و هم نشینی انارانه (ارمغان مهر) دیدار و عیادت از فراموش شدگان و کسانی که شاید نیازمند توجه بیشتر از سوي

 
جامعه باشند. 

-دهمین دوره مسابقات ملی مناظره دانشجویان ایران( فرصتی براي یادگیري انتشار حقایق با رعایت اخلاق ، منطق علمی قوي و



 
سخن متین) 

-ایران مرز پرگهر(بازدید نظام مند دانشگاهیان کشور از مراکز علمی و فناورانه، پروژه هاي ملی و مواریث تاریخی و طبیعی کشور به

 
صورت تولید محتوا) 

 
-فرداي انقلاب (نشست و کارگاه با هدف آشنایی دانشجویان با تاریخ انقلاب اسلامی ، و اندیشه هاي بزرگان انقلاب اسلامی آنان) 

 
-قاب هاي ماندگار (نشست تخصصی با موضوع امام (ره) و انقلاب) 

اکبري همچنین از اجراي یک طرح مطالعاتی با عنوان «نقش تاثیرگزار فرهنگ ایرانی- اسلامی در کاهش طلاق» به سفارش دفتر

 
مطالعات فرهنگی جهاددانشگاهی خبر داد. 

وي افزود: این طرح ها، همزمان با آغاز سال تحصیلی جدید، بر اساس برنامه زمان بندي عملیاتی به همت معاونت فرهنگی جهاد
دانشگاهی واحد استان کهگیلویه و بویراحمد و سازمان دانشجویان استان کهگیلویه و بویراحمد اجرا خواهد شد.



ابهامات درباره مصوبه واردات خودرو باید برطرف شود

منبع: نود اقتصاديشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1400/07/24

سخنگوي شوراي نگهبان گفت: ملاك فعلی شوراي نگهبان نظر مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره قانون رسیدگی به اموال
مسؤولان است و متن جدیدي در این باره در مجلس یازدهم به تصویب نرسیده و از نظر مجمع هم درباره مصوبه مجالس

پیشین بوده است.

به گزارش «نود اقتصادي»، هادي طحان نظیف سخنگوي
شوراي نگهبان امروز شنبه 24 مهر در نشست خبري

 
آخرین مصوبات و نظرات شوراي نگهبان را اعلام کرد. 

سخنگوي شوراي نگهبان اعلام کرد: شوراي نگهبان
اشکالات و ابهاماتی را درباره اساسنامه بانک سپه گرفته
است؛ در پذیرش قیمومیت و صیانت در این اساسنامه

شوراي نگهبان ابهاماتی داشتند، چون این بانک دولتی محسوب می شود و بر اساس قانون اساسی استخدام ها در نهادها و ارگان هاي

 
دولتی بایستی با نظر قوه مجریه صورت گیرد لذا اصلاح بخشی از اساسنامه بانک سپه مغایر با اصل 126 قانون اساسی شناخته شد. 

وي همچنین گفت: اصلاح اساسنامه سازمان فناوري اطلاعات خلاف شرع و قانون اساسی شناخته نشد ضمن اینکه اصلاح اساسنامه

 
سازمان مادرتخصصی صنایع کوچک مغایر قانون اساسی و خلاف شرع شناخته نشد. 

طحان نظیف همچنین گفت: اساسنامه صندوق کارآفرینی امید هم ابهامات و اشکالاتی به آن وارد نشد لذا از این به بعد قانون تلقی

 
می شود. 

سخنگوي شوراي نگهبان همچنین در نشست خبري خود از دریافت 65 استعلام از دیوان عدالت اداري توسط شوراي نگهبان خبر داد
و گفت: این استعلامات در جلسات متعدد توسط فقهاي شوراي نگهبان مورد بررسی قرار گرفته است که تنوع شکایات صورت گرفته
مردم و ارگان هاي مختلف به دیوان عدالت اداري از شهرها و شهرستان هاي کشور بسیار زیاد است این در حالی است که آنها به

 
دیوان عدالت اداري شکایت کرده بودند و احکامی براي آنها صادر شده بود 

وي افزود: امروز پنجمین سالگرد سیاست هاي کلی انتخابات است که در چنین روزي از سوي مقامات رهبري ابلاغ شده است؛ این در
حالی است که دستگاه هاي مختلفی مخاطب آن بودند؛ نظام انتخاباتی ما دچار آسیب ها و اشکالاتی است که البته راهکارهاي زیادي

 
براي رفع آن وجود دارد. 

طحان نظیف تصریح کرد: فرآیند ابلاغ سیاست هاي کلی انتخابات در 5 سال اخیر آن است که آنچه مورد انتظار است واقع نشده

 
است، حتی شوراي نگهبان هم مخاطب این سیاست هاي کلی انتخابات بوده است. 



سخنگوي شوراي نگهبان درباره جزئیات سیاست هاي کلی انتخابات گفت: در این سیاست ها آمده است که بایستی هزینه ها و منابع
انتخابات شفاف سازي شود ضمن اینکه پیشگیري از جرایم و تخلفات انتخابات صورت گیرد آگاهی مردم از نامزدها افزایش پیدا کرده
و فعالیت هاي انتخاباتی اهداف توسعه پیدا کند اما این کار به اندازه کافی صورت نگرفته است هر چند که کارهاي خوبی تا کنون

 
انجام شده است. 

طحان نظیف اظهار امیدواري کرد: با نگاه مثبتی که در مجلس و دولت وجود دارد اصلاحات لازم در نظام انتخاباتی صورت خواهد
گرفت و امیدواریم که هر چه سریع تر سیاست هاي کلی ابلاغی انتخابات نهایی شود. البته شوراي نگهبان هم در اینباره مشورت هاي

 
لازم را خواهد داد. 

سخنگوي شوراي نگهبان درباره محرمانه بودن اموال مسؤولان که اخیرا در فضاي مجازي و به بهانه اعلام نظر مجمع تشخیص
مصلحت نظام صورت گرفته است، گفت: درباره رسیدگی به اموال مسؤولان باید بگویم متن جدیدي در مجلس یازدهم به تصویب

 
نرسیده و این موضوع مربوط به مصوبه مجالس پیشین است و مصوبه فعلی مربوط به مجمع تشخیص مصلحت نظام است. 

وي همچنین ادامه داد: اگر مصوبه اي خلاف شرع و قانون اساسی نباشد شوراي نگهبان آن را تأیید می کند ولی قانون فعلی مربوطه
به مصوبه مجلس است و مربوط به سال هاي قبل است و اگر مصوبه اي در مجلس به تصویب برسد در شوراي نگهبان آن را بررسی

 
خواهیم کرد. 

طحان نظیف گفت: شوراي نگهبان جزو اولین دستگاه ها و نهادهاي بوده است که اعضاي آن اموال و دارایی خود را در سامانه مذکور

 
ثبت کرده اند. 

وي درباره ایراد شوراي نگهبان به مصوبه واردات خودرو هم گفت: من دو جلسه در کمیسیون صنایع مجلس حضور پیدا کردم و درباره
دو ابهام مذکور که شوراي نگهبان به آن گرفته نظرات این شورا را در کمیسیون مطرح کردم ولی اگر این ابهامات برطرف شود شوراي

 
نگهبان ابهام دیگري ندارد ولی اگر مجمع تشخیص مصلحت نظام ابهامی دارد خود آنها باید پاسخگو باشند. 

سخنگوي شوراي نگهبان گفت: ملاك شوراي نگهبان مفید و یا مضر بودن مصوبات مجلس نیست بلکه خلاف نبودن با شرع و قانون

 
اساسی مدنظرمان است . 

وي درباره اظهارنظر هیأت هاي زیرمجموعه مجمع تشخیص مصلحت نظام و برخی مصوبات مجلس قبل از ایراد شوراي نگهبان
خاطرنشان کرد: اگر در ابتدا یک نسخه از طرح هاي مجلس از سوي رئیس مجلس به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شود آنها
می تواند سوالات و ابهامات خود را در کمیسیون ها مطرح کنند ولی اگر این کار صورت نگیرد آنها رأسا اظهارنظر می کنند که گاهی

 
ممکن است در جامعه بازتاب هایی پیدا کند ولی به دلیل بی توجهی اشکالات حادث می شود. 

طحان نظیف گفت: در مجلس یازدهم اصلاح قوانین ریاست جمهوري، شوراها و مجلس شوراي اسلامی گام هایی برداشته شده است و
در کمیسیون ها هم کارهایی صورت گرفته است ولی رهبر معظم انقلاب و مردم انتظار دارند که بعد از 5 سال گام هاي اساسی براي

 
اصلاح قوانین انتخاباتی مشاهده کنند ولی در مجموع شوراي نگهبان چشم انداز مثبتی را براي اصلاح قوانین انتخاباتی می بیند. 

وي همچنین گفت: دومین رویداد شبیه سازي شوراي نگهبان در حال برگزاري است و کارشناسان حقوقی می توانند خود را به جاي
حقوق دانان شوراي نگهبان بگذارند البته این کار باعث غناي بدنه کارشناسی این شورا شده و برخی نخبگان هم جذب این شورا شده



 
اند. 
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مجلس یازدهم مصوبه اي درباره محرمانه بودن اموال مسؤولان نداشته است
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سخنگوي شوراي نگهبان گفت: ملاك فعلی شوراي نگهبان نظر مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره قانون رسیدگی به اموال
مسؤولان است و متن جدیدي در این باره در مجلس یازدهم به تصویب نرسیده و از نظر مجمع هم درباره مصوبه مجالس

پیشین بوده است. The post مجلس یازدهم مصوبه اي درباره محرمانه بودن اموال مسؤولان نداشته ...
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مجلس یازدهم مصوبه اي درباره محرمانه بودن اموال مسؤولان نداشته است سخنگوي شوراي نگهبان گفت: ملاك فعلی شوراي
نگهبان نظر مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره قانون رسیدگی به اموال مسؤولان است و متن جدیدي در این باره در مجلس

یازدهم به تصویب نرسیده و از نظر مجمع هم درباره مصوبه مجالس پیشین بوده است. به گزارش 8دي، هادي طحان نظیف

 
سخنگوي شوراي نگهبان امروز شنبه 24 مهر در نشست خبري آخرین مصوبات و نظرات شوراي نگهبان را اعلام کرد. 

 
ایراد شوراي نگهبان به اساسنامه بانک سپه 

سخنگوي شوراي نگهبان اعلام کرد: شوراي نگهبان اشکالات و ابهاماتی را درباره اساسنامه بانک سپه گرفته است؛ در پذیرش
قیمومیت و صیانت در این اساسنامه شوراي نگهبان ابهاماتی داشتند، چون این بانک دولتی محسوب می شود و بر اساس قانون اساسی
استخدام ها در نهادها و ارگان هاي دولتی بایستی با نظر قوه مجریه صورت گیرد لذا اصلاح بخشی از اساسنامه بانک سپه مغایر با اصل

 
126 قانون اساسی شناخته شد. 

وي همچنین گفت: اصلاح اساسنامه سازمان فناوري اطلاعات خلاف شرع و قانون اساسی شناخته نشد ضمن اینکه اصلاح اساسنامه

 
سازمان مادرتخصصی صنایع کوچک مغایر قانون اساسی و خلاف شرع شناخته نشد. 

طحان نظیف همچنین گفت: اساسنامه صندوق کارآفرینی امید هم ابهامات و اشکالاتی به آن وارد نشد لذا از این به بعد قانون تلقی

 
می شود. 

 
شوراي نگهبان 65 استعلام از دیوان عدالت اداري دریافت کرد 

سخنگوي شوراي نگهبان همچنین در نشست خبري خود از دریافت 65 استعلام از دیوان عدالت اداري توسط شوراي نگهبان خبر داد
و گفت: این استعلامات در جلسات متعدد توسط فقهاي شوراي نگهبان مورد بررسی قرار گرفته است که تنوع شکایات صورت گرفته
مردم و ارگان هاي مختلف به دیوان عدالت اداري از شهرها و شهرستان هاي کشور بسیار زیاد است این در حالی است که آنها به

 
دیوان عدالت اداري شکایت کرده بودند و احکامی براي آنها صادر شده بود 



وي افزود: امروز پنجمین سالگرد سیاست هاي کلی انتخابات است که در چنین روزي از سوي مقامات رهبري ابلاغ شده است؛ این در
حالی است که دستگاه هاي مختلفی مخاطب آن بودند؛ نظام انتخاباتی ما دچار آسیب ها و اشکالاتی است که البته راهکارهاي زیادي

 
براي رفع آن وجود دارد. 

طحان نظیف تصریح کرد: فرآیند ابلاغ سیاست هاي کلی انتخابات در 5 سال اخیر آن است که آنچه مورد انتظار است واقع نشده

 
است،  حتی شوراي نگهبان هم مخاطب این سیاست هاي کلی انتخابات بوده است. 

سخنگوي شوراي نگهبان درباره جزئیات سیاست هاي کلی انتخابات گفت: در این سیاست ها آمده است که بایستی هزینه ها و منابع
انتخابات شفاف سازي شود ضمن اینکه پیشگیري از جرایم و تخلفات انتخابات صورت گیرد آگاهی مردم از نامزدها افزایش پیدا کرده
و فعالیت هاي انتخاباتی اهداف توسعه پیدا کند اما این کار به اندازه کافی صورت نگرفته است هر چند که کارهاي خوبی تا کنون

 
انجام شده است. 

طحان نظیف اظهار امیدواري کرد: با نگاه مثبتی که در مجلس و دولت وجود دارد اصلاحات لازم در نظام انتخاباتی صورت خواهد
گرفت و امیدواریم که هر چه سریع تر سیاست هاي کلی ابلاغی انتخابات نهایی شود. البته شوراي نگهبان هم در اینباره مشورت هاي

 
لازم را خواهد داد. 

 
مجلس یازدهم مصوبه محرمانه شدن اموال را نداشته است 

سخنگوي شوراي نگهبان درباره محرمانه بودن اموال مسؤولان که اخیرا در فضاي مجازي و به بهانه اعلام نظر مجمع تشخیص
مصلحت نظام صورت گرفته است، گفت: درباره رسیدگی به اموال مسؤولان باید بگویم متن جدیدي در مجلس یازدهم به تصویب

 
نرسیده و این موضوع مربوط به مصوبه مجالس پیشین است و مصوبه فعلی مربوط به مجمع تشخیص مصلحت نظام است. 

وي همچنین ادامه داد: اگر مصوبه اي خلاف شرع و قانون اساسی نباشد شوراي نگهبان آن را تأیید می کند ولی قانون فعلی مربوطه
به مصوبه مجلس است و مربوط به سال هاي قبل است و اگر مصوبه اي در مجلس به تصویب برسد در شوراي نگهبان آن را بررسی

 
خواهیم کرد. 

طحان نظیف گفت: شوراي نگهبان جزو اولین دستگاه ها و نهادهاي بوده است که اعضاي آن اموال و دارایی خود را در سامانه مذکور

 
ثبت کرده اند. 

 
ابهامات شورا درباره مصوبه واردات خودرو برطرف شود، تایید می کنیم 

وي درباره ایراد شوراي نگهبان به مصوبه واردات خودرو هم گفت: من دو جلسه در کمیسیون صنایع مجلس حضور پیدا کردم و درباره
دو ابهام مذکور که شوراي نگهبان به آن گرفته نظرات این شورا را در کمیسیون مطرح کردم ولی اگر این ابهامات برطرف شود شوراي

 
نگهبان ابهام دیگري ندارد ولی اگر مجمع تشخیص مصلحت نظام ابهامی دارد خود آنها باید پاسخگو باشند. 

سخنگوي شوراي نگهبان گفت: ملاك شوراي نگهبان مفید و یا مضر بودن مصوبات مجلس نیست بلکه خلاف نبودن با شرع و قانون

 
اساسی مدنظرمان است . 



وي درباره اظهارنظر هیأت هاي زیرمجموعه مجمع تشخیص مصلحت نظام و برخی مصوبات مجلس قبل از ایراد شوراي نگهبان
خاطرنشان کرد: اگر در ابتدا یک نسخه از طرح هاي مجلس از سوي رئیس مجلس به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شود آنها
می تواند سوالات و ابهامات خود را در کمیسیون ها مطرح کنند ولی اگر این کار صورت نگیرد آنها رأسا اظهارنظر می کنند که گاهی

 
ممکن است در جامعه بازتاب هایی پیدا کند ولی به دلیل بی توجهی اشکالات حادث می شود. 

طحان نظیف گفت: در مجلس یازدهم اصلاح قوانین ریاست جمهوري، شوراها و مجلس شوراي اسلامی گام هایی برداشته شده است و
در کمیسیون ها هم کارهایی صورت گرفته است ولی رهبر معظم انقلاب و مردم انتظار دارند که بعد از 5 سال گام هاي اساسی براي

 
اصلاح قوانین انتخاباتی مشاهده کنند ولی در مجموع شوراي نگهبان چشم انداز مثبتی را براي اصلاح قوانین انتخاباتی می بیند. 

وي همچنین گفت: دومین رویداد شبیه سازي شوراي نگهبان در حال برگزاري است و کارشناسان حقوقی می توانند خود را به جاي
حقوق دانان شوراي نگهبان بگذارند البته این کار باعث غناي بدنه کارشناسی این شورا شده و برخی نخبگان هم جذب این شورا شده

 
اند. 

وي درباره  لایحه واگذاري مالکیت مربوط به تاسیسات آب و فاضلاب گفت: طرح هاي استفساریه بند 3 قانون بودجه 1400 کل کشور
و همچنین طرح جهش تولید مسکن نیز تایید شدند. البته طرح استفساریه پس از یک رفع ابهام مورد تایید واقع شد. لایحه اصلاح
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز پس از رد و بدل شدن میان مجلس و شوراي نگهبان، انشااالله با اصلاحات مجلس به زودي شاهد

 
تبدیل این لایحه به قانون باشیم. 

سخنگوي شوراي نگهبان افزود: یکی از ابهامات شورا درباره ماده 7 این لایحه بود. روشن نبود شرط قوه قاهره شوراي پول و اعتبار
دقیقا چیست و اگر علم و عمدي هم در تخطی افراد نبود، آیا فرد مجرم تلقی می شود یا خیر؟ در تبصره نهم هم از حیث اینکه
شوراي پول و اعتبار می تواند تعیین جرم و مجازات کند،  مورد ایراد واقع شد. زیرا این موضوع در صلاحیت مجلس است، همچنین
قیمت نمایندگی قائم به شخص است. در تبصره دو ماده 47 هم مهلت هایی در نظر گرفته شده بود که براي احقاق حق مردم ایراد

 
هایی از سوي شوراي نگهبان مطرح شده است. 

 
طرح ساماندهی صنعت خودرو ابهام دارد 

طحان نظیف گفت: طرح ساماندهی صنعت خودرو در روز هاي اخیر مورد بررسی قرار گرفت که با بررسی هاي شوراي نگهبان، اعضا
دو یا سه ابهام داشتند. ابهام نخست درباره واردات بدون انتقال ارز بود که شکل هاي مختلفی دارد، زیرا این ارز چند حالت را شامل
می شود. همچنین درباره تبصره اي که سایر مقررات را به وزارت صمت واگذار کرده بود، ابهام هایی وجود دارد. ممکن است یک
معاون و یک مدیرکل مصوبه اي داشته باشد که باید پاسخگوي آن و همچنین منظور از سایر مقررات مشخص شود. ما جزو معدود
نهاد هایی هستیم که براي ارسال پاسخ خود محدودیت زمانی داریم و درباره موضوع مصوبه واردات خودرو تعیین شده نظر خود را
اعلام کردیم. هفته گذشته در مجلس حضور پیدا کردم و در کمیسیون صنایع ابهام ها را تبیین کرده ایم. طبیعتاً از هیئت عالی نظارت
هم باید حاضر شوند و مسائل خود را براي نمایندگان روشن کنند. اگر ابهام هاي ما برطرف شود دیگر ایرادي نداریم و از سوي هیئت

 
عالی نظارت نمی توانم اظهار نظر کنم. 

طحان نظیف اظهار کرد: البته هیئت عالی نظارت بر حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام نامه اي را به شوراي نگهبان ارسال کرد و
برخلاف شوراي نگهبان که ابهام داشت ایراد هاي متعددي را درباره سیاست هاي حمایت از تولید ملی و... اعلام کرد. طرح پشتیبانی و
رفع موانع تولید کشاورزي که پیشتر به عنوان طرح تقویت امنیت غذایی مطرح شده بود هم در پژوهشکده شورا و شوراي نگهبان



مورد بررسی قرار گرفت و حتی وزیر مربوط در برخی جلسات حضور یافت. از نظر اعضاي شوراي نگهبان این طرح نیاز به قانون گذاري
دارد و نمی توان همه مسئولیت تعیین ضوابط را به دولت واگذار کرد. در برخی بند هاي این طرح مانند ایجاد سامانه و... نیز ایراد بار

 
مالی وارد شد. 

 
ابهام شوراي نگهبان درباره طرح جوانی جمعیت و حمایت از خانواده 

وي ادامه داد: درباره پیش بینی شدن یک شورا در طرح مذکور، از آنجا که در استان ها چنین شورا هاي پایین دستی وجود دارد و
صلاحیت هاي کاملی دارد، اشکال شوراي نگهبان ابهام خود را مطرح کرد. در ماده 14 این مصوبه که درباره انتقال قطعی اراضی
صحبت می کند، شوراي نگهبان اعلام مغایرت با قانون اساسی اعلام کرد. شوراي نگهبان طرح جوانی جمعیت و حمایت از خانواده را

 
بررسی کرد که در جلسه اخیر، تنها دو ابهام ناظر بر مواد 52 و 53 مطرح شده است. 

طحان نظیف افزود: در ماده 52 که موارد استثناء در عقیم سازي را مطرح می کند، از سوي شورا بیان شده که آیا حکم این ماده
شامل ضرر و حرج پس از زایمان را شامل می شود یا خیر؟ در ماده 53 که موارد تجویز آزمایش غربالگري بیان شده، شوراي نگهبان

 
مطرح کرده که آیا علاوه بر ضررهاي جسمی ضرر هاي روحی و روانی هم باید در نظر بگیریم یا خیر؟ 

سخنگوي شوراي نگهبان با اشاره به برنامه کاري این شورا در هفته اي که گذشت: در روز هاي اخیر 5 اساسنامه در شوراي نگهبان
مورد بررسی قرار گرفت که اولی صندوق بیمه حوادث طبیعی ساختمان بود و دو یا سه اشکال مطرح شد. این اساسنامه به قانون
تاسیس بیمه مرکزي ایران ارجاع داده شده بود و از آنجا که این قانون مصوبه پیش از انقلاب است و برخی مصوبات آن خلاف شرع

 
است، شوراي نگهبان ایراد وارد کرد. 

 
تفسیر قانون عادي با مجلس و تفسیر قانون اساسی و شوراي نگهبان است 

طحان نظیف درباره تفسیر قانون مربوط به سند خودرو و برگ سبز هم گفت: تفسیر قانون عادي با مجلس و تفسیر قانون اساسی و
شوراي نگهبان است. اگر مجلس به نتیجه برسد قانونی را تفسیر کند ما هم بر اساس وظیفه مان به قانون اساسی و شرع استناد می
کنیم. شوراي نگهبان با هر چیز که به نفع مردم و کشور باشد، موافق است و این برگرفته از شرع و قانون اساسی است. اینکه مسئله

 
واردات خودرو به نفع مردم و کشور است یا خیر باید کارشناسان اقتصادي اظهار نظر کنند. 

سخنگوي شوراي نگهبان ادامه داد: قانون نظارت بر رفتار نمایندگان سال هاي قبل تصویب شده و بار ها کارشناسان درباره آن
اظهارنظر کرده اند که اشکالاتی دارد و قانون قوي اي به شمار نمی رود. البته در این دوره مواردي وجود داشته تا اصلاح شود، اما از
جزئیات اصلاح قانون و احتمال انتقال وظایف به شوراي نگهبان اطلاعی ندارم. صلاحیت هاي شوراي نگهبان در قانون اساسی کاملاً
مشخص است و به دنبال توسعه وظایفش نیست و از سوي دیگر، درست نیست که وظایش را واگذار کند. شوراي نگهبان از اصلاح

 
قانون نظارت بر رفتار نمایندگان استقبال می کند، زیرا قانون قوي نیست. 

 
شوراي نگهبان بخشی از زنجیره قانون گذاري است 

طحان نظیف تصریح کرد: ما بخشی از فرایند زنجیره قانون گذاري هستیم، اما نه ابتداي این زنجیره. شوراي نگهبان براي همه کسانی
که به عرصه انتخابات ورود می کنند فارغ از اعتراض یا عدم احراز صلاحیت انتشارات حیثیت نامزدها برایش مهم است و موارد عدم
احراز را به خود افراد اعلام می کند و همین کار صورت گرفته است. ما استعلام گزارش دستگاه ها را دریافت می کنیم که خودشان



محرمانه می زنند. نسبت به آقاي پزشکیان هم با ایشان تماس گرفتیم که در جلسه خدمتشان باشیم اما ظاهراً معذوریتی داشتند و

 
برایشان مقدور نبود. 

سخنگوي شوراي نگهبان افزود: درباره طرح حمایت از حقوق کاربران فضاي مجازي مشهور به طرح صیانت، اگر موردي به شوراي
نگهبان برسد و مشخص شود مغایرت هاي قانونی اساسی و شرع وجود دارد اعلام خواهیم کرد. امیدواریم مجلس هم بلندنظرانه نسبت

 
به دغدغه هاي جامعه توجه داشته باشد. 

سخنگوي شوراي نگهبان با بیان اینکه مجمع تشخیص مصلحت نظام صلاحیت ها و وظایف مختلفی دارد، اظهار کرد: یکی از وظایف

 
این مجموعه مبتنی بر اصل 112 قانون اساسی، حل اختلاف میان مجلس و دولت از باب مصلحت کشور است. 

 
- سخنگوي شوراي نگهبان 

 
- شوراي نگهبان 

 
- مجلس یازدهم 

 
لینک در حافظه کپی شد! 

 
 -

 
 -

 
 -

 
 -

- اخبار مرتبط شوراي نگهبان مصوبه قیر رایگان را تایید کرد کارنامه سه ماهه اول کمیسیون اصل نود مجلس در سال دوم مجلس
یازدهم مصوبه خودرویی مجلس برگشت خورد مجوز مجلس براي واردات خودروهاي خارجی حسینی خراسانی، جایگزین آملی

 
لاریجانی در شوراي نگهبان شد 

 
نظرات 

 
- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 

 
- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 

ارسال نظر



مشروح نشست خبري سخنگوي شوراي نگهبان: از اساسنامه بانک سپه تا
محرمانگی اموال مسئولان

منبع: ساعت 24شماره خبر:  85  |  تاریخ: 1400/07/24

ساعت24- سخنگوي شوراي نگهبان گفت: ملاك فعلی شوراي نگهبان نظر مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره قانون
رسیدگی به اموال مسؤولان است و متن جدیدي در این باره در مجلس یازدهم به تصویب نرسیده و از نظر مجمع هم درباره

مصوبه مجالس پیشین بوده است.

ساعت24- سخنگوي شوراي نگهبان گفت: ملاك فعلی شوراي نگهبان نظر مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره قانون رسیدگی
به اموال مسؤولان است و متن جدیدي در این باره در مجلس یازدهم به تصویب نرسیده و از نظر مجمع هم درباره مصوبه مجالس

 
پیشین بوده است. 

هادي طحان نظیف سخنگوي شوراي نگهبان امروز شنبه 24 مهر در نشست خبري آخرین مصوبات و نظرات شوراي نگهبان را اعلام

 
کرد. 

 
ایراد شوراي نگهبان به اساسنامه بانک سپه 

سخنگوي شوراي نگهبان اعلام کرد: شوراي نگهبان اشکالات و ابهاماتی را درباره اساسنامه بانک سپه گرفته است؛ در پذیرش
قیمومیت و صیانت در این اساسنامه شوراي نگهبان ابهاماتی داشتند، چون این بانک دولتی محسوب می شود و بر اساس قانون اساسی
استخدام ها در نهادها و ارگان هاي دولتی بایستی با نظر قوه مجریه صورت گیرد لذا اصلاح بخشی از اساسنامه بانک سپه مغایر با اصل

 
126 قانون اساسی شناخته شد. 

وي همچنین گفت: اصلاح اساسنامه سازمان فناوري اطلاعات خلاف شرع و قانون اساسی شناخته نشد ضمن اینکه اصلاح اساسنامه

 
سازمان مادرتخصصی صنایع کوچک مغایر قانون اساسی و خلاف شرع شناخته نشد. 

طحان نظیف همچنین گفت: اساسنامه صندوق کارآفرینی امید هم ابهامات و اشکالاتی به آن وارد نشد لذا از این به بعد قانون تلقی

 
می شود. 

 
شوراي نگهبان 65 استعلام از دیوان عدالت اداري دریافت کرد 

سخنگوي شوراي نگهبان همچنین در نشست خبري خود از دریافت 65 استعلام از دیوان عدالت اداري توسط شوراي نگهبان خبر داد
و گفت: این استعلامات در جلسات متعدد توسط فقهاي شوراي نگهبان مورد بررسی قرار گرفته است که تنوع شکایات صورت گرفته
مردم و ارگان هاي مختلف به دیوان عدالت اداري از شهرها و شهرستان هاي کشور بسیار زیاد است این در حالی است که آنها به

 
دیوان عدالت اداري شکایت کرده بودند و احکامی براي آنها صادر شده بود 

وي افزود: امروز پنجمین سالگرد سیاست هاي کلی انتخابات است که در چنین روزي از سوي مقامات رهبري ابلاغ شده است؛ این در



حالی است که دستگاه هاي مختلفی مخاطب آن بودند؛ نظام انتخاباتی ما دچار آسیب ها و اشکالاتی است که البته راهکارهاي زیادي

 
براي رفع آن وجود دارد. 

طحان نظیف تصریح کرد: فرآیند ابلاغ سیاست هاي کلی انتخابات در 5 سال اخیر آن است که آنچه مورد انتظار است واقع نشده

 
است، حتی شوراي نگهبان هم مخاطب این سیاست هاي کلی انتخابات بوده است. 

سخنگوي شوراي نگهبان درباره جزئیات سیاست هاي کلی انتخابات گفت: در این سیاست ها آمده است که بایستی هزینه ها و منابع
انتخابات شفاف سازي شود ضمن اینکه پیشگیري از جرایم و تخلفات انتخابات صورت گیرد آگاهی مردم از نامزدها افزایش پیدا کرده
و فعالیت هاي انتخاباتی اهداف توسعه پیدا کند اما این کار به اندازه کافی صورت نگرفته است هر چند که کارهاي خوبی تا کنون

 
انجام شده است. 

طحان نظیف اظهار امیدواري کرد: با نگاه مثبتی که در مجلس و دولت وجود دارد اصلاحات لازم در نظام انتخاباتی صورت خواهد
گرفت و امیدواریم که هر چه سریع تر سیاست هاي کلی ابلاغی انتخابات نهایی شود. البته شوراي نگهبان هم در اینباره مشورت هاي

 
لازم را خواهد داد. 

 
مجلس یازدهم مصوبه محرمانه شدن اموال را نداشته است 

سخنگوي شوراي نگهبان درباره محرمانه بودن اموال مسؤولان که اخیرا در فضاي مجازي و به بهانه اعلام نظر مجمع تشخیص
مصلحت نظام صورت گرفته است، گفت: درباره رسیدگی به اموال مسؤولان باید بگویم متن جدیدي در مجلس یازدهم به تصویب

 
نرسیده و این موضوع مربوط به مصوبه مجالس پیشین است و مصوبه فعلی مربوط به مجمع تشخیص مصلحت نظام است. 

وي همچنین ادامه داد: اگر مصوبه اي خلاف شرع و قانون اساسی نباشد شوراي نگهبان آن را تأیید می کند ولی قانون فعلی مربوطه
به مصوبه مجلس است و مربوط به سال هاي قبل است و اگر مصوبه اي در مجلس به تصویب برسد در شوراي نگهبان آن را بررسی

 
خواهیم کرد. 

طحان نظیف گفت: شوراي نگهبان جزو اولین دستگاه ها و نهادهاي بوده است که اعضاي آن اموال و دارایی خود را در سامانه مذکور

 
ثبت کرده اند. 

 
ابهامات شورا درباره مصوبه واردات خودرو برطرف شود، تایید می کنیم 

وي درباره ایراد شوراي نگهبان به مصوبه واردات خودرو هم گفت: من دو جلسه در کمیسیون صنایع مجلس حضور پیدا کردم و درباره
دو ابهام مذکور که شوراي نگهبان به آن گرفته نظرات این شورا را در کمیسیون مطرح کردم ولی اگر این ابهامات برطرف شود شوراي

 
نگهبان ابهام دیگري ندارد ولی اگر مجمع تشخیص مصلحت نظام ابهامی دارد خود آنها باید پاسخگو باشند. 

سخنگوي شوراي نگهبان گفت: ملاك شوراي نگهبان مفید و یا مضر بودن مصوبات مجلس نیست بلکه خلاف نبودن با شرع و قانون

 
اساسی مدنظرمان است . 

وي درباره اظهارنظر هیأت هاي زیرمجموعه مجمع تشخیص مصلحت نظام و برخی مصوبات مجلس قبل از ایراد شوراي نگهبان



خاطرنشان کرد: اگر در ابتدا یک نسخه از طرح هاي مجلس از سوي رئیس مجلس به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شود آنها
می تواند سوالات و ابهامات خود را در کمیسیون ها مطرح کنند ولی اگر این کار صورت نگیرد آنها رأسا اظهارنظر می کنند که گاهی

 
ممکن است در جامعه بازتاب هایی پیدا کند ولی به دلیل بی توجهی اشکالات حادث می شود. 

طحان نظیف گفت: در مجلس یازدهم اصلاح قوانین ریاست جمهوري، شوراها و مجلس شوراي اسلامی گام هایی برداشته شده است و
در کمیسیون ها هم کارهایی صورت گرفته است ولی رهبر معظم انقلاب و مردم انتظار دارند که بعد از 5 سال گام هاي اساسی براي

 
اصلاح قوانین انتخاباتی مشاهده کنند ولی در مجموع شوراي نگهبان چشم انداز مثبتی را براي اصلاح قوانین انتخاباتی می بیند. 

وي همچنین گفت: دومین رویداد شبیه سازي شوراي نگهبان در حال برگزاري است و کارشناسان حقوقی می توانند خود را به جاي
حقوق دانان شوراي نگهبان بگذارند البته این کار باعث غناي بدنه کارشناسی این شورا شده و برخی نخبگان هم جذب این شورا شده

اند.



سهم صنعت در مسیر تحقق ایران قوي

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1400/07/24

داشتن ایران قوي در چارچوب اقدام و عمل توام میسر است. دولت قوي یکی از لوازم و ملزومات دستیابی به فصل جدیدي
است که رهبر معظم انقلاب در آستانه نیمه دوم سال 1400 باز هم بر آن تاکید کرد و ضمن ترسیم لزوم دستیابی به این

مهم ملزومات آن را به همگان گوشزد نمودند.

ایران قوي کلید واژه ایست که در یکی دو سال گذشته در
سخنان رهبر معظم انقلاب اسلام بارها مورد تاکید قرار
گرفته و تحقق آن بهترین راه براي مقابله با توطئه هاي

 
دشمنان داخلی و خارجی است. 

مولفه ها و مصداق هاي ایران قوي البته تنها محدود به
قدرت نظامی و سیاسی نبوده و رهبر انقلاب تاکید کرده اند
باید در همه زمینه ها از فرهنگ گرفته تا صنعت براي

 
تحقق این اصل تلاش شود. 

بی شک تحقق ایران قوي و رسیدن به جایگاه ممتاز در صنعت بدون توجه به نقشه راهی کامل و جامع و توجه به دیدگاه هاي بزرگان

 
صنعت و نخبگان حوزه اقتصاد و کارآفرینی ممکن نیست. 

یکی از این کارشناسان و کارآفرینان موفق حسن بقائی مدیرعامل شرکت پاکسان است که در یادداشتی درباره ضرورت توجه به ایران

 
قوي و راههاي رسیدن به آن اینگونه قلم زده است: 

 
رهبر معظم انقلاب در بیانات راهبردي شان بر حرکت در مسیر دستیابی به ایران قوي به کرات توصیه نموده اند. 

 
بی شک دستیابی به این مهم ابزار و ادواتی را می طلبد که برخورداري از آن می تواند مسیر رسیدن را هموارتر و ساده تر کند. 

داشتن ایران قوي در چارچوب اقدام و عمل توام میسر است. دولت قوي یکی از لوازم و ملزومات دستیابی به فصل جدیدي است که
رهبر معظم انقلاب در آستانه نیمه دوم سال 1400 باز هم بر آن تاکید کرد و ضمن ترسیم لزوم دستیابی به این مهم ملزومات آن را

 
به همگان گوشزد نمودند. 

رهبر معظم انقلاب اول فروردین نیز در سخنرانی زنده تلویزیونی خطاب به ملت ایران راهبرد نظام و کشور را «ایران قوي» اعلام

 
کردند. 



همین مسئله و تاکیدات رهبري اهمیت پیشرفت و خودکفائی را در نظام جمهوري اسلامی مشخص می کند و در کنار سایر بیانات
ایشان نشان می دهد که دولت سیزدهم در دهه پنجم عمر جمهوري اسلامی چه راه مهمی را پیشروي خود دارد و براي موفقیت ایران

 
اسلامی با چه ابزار و امکاناتی باید به این نقطه از تعالی برسد. 

ایران قوي عنوانی است که در مسیر پیشرفت باید به آن دست پیدا کرد. موردي که حد و اندازه اي ندارد و تنها مسیري از رشد همه
جانبه در تمام ابعاد علمی، نظامی، پزشکی، فن آوري، تکنولوژي، صنعتی و... است که قطعا با همت جوانان و تقویت دانش بومی

 
حاصل می شود. 

در واقع سخنان مقام معظم رهبري در آغاز سال 1400 حاوي گفتمانی کامل براي مدیریت و حرکت کشور در سال 1400 بود که

 
همه حوزه ها، سازمان ها و نهاد هاي کشوري و لشکري باید این سخنان را سرفصل حرکت خود قرار دهند و در مسیر آن گام بردارند. 

رئیس دولت جدید نیز با درك درست موقعیت ایران در منطقه و جهان باید تلاش نماید تا بعد از شناسایی این مولفه ها با وضع
قوانین و تسهیل امور آن را محقق نموده و با برداشتن یک به یک مشکلات از پیشرو و رفع موانع به آنچه که صلاح مملکت است دست

 
پیدا کند. 

در نخستین گام، شناسایی گلوگاه هاي آفت و خطر براي دولت جدید لازم و ضروري بود شاید به همین دلیل بود که رئیسی در اولین
قدم در سال تحصیلی جدید این پرسش مهري را در بین دانش آموزان مطرح نمود که ایران قوي داراي چه مولفه هایی است و نقش

 
دانش آموزان و معلمان در شکل گیري ایران قوي چیست؟ 

بی شک جوانان و نوجوانان سکانداران آینده این مرز و بوم و وزرا و وکلاي ملت و رئیس جمهورانی هستند که امروز پشت میز هاي
مدرسه مشغول علم آموزي و کسب دانش هستند. آنچه که در آغازین روز هاي سال تحصیلی جدید نیز رئیس جمهور ایران در آیین
بازگشایی مدارس به آن اشاره و بر آن تاکید کرد چرا که همگان معتقدند راه پیشرفت از مسیر مدرسه و کسب علم و دانش و دست
یافتن به حد اعلاي علم می گذرد و نمی توان بدون کسب دانش و مهارت که پایه هاي آن از مدرسه آغاز می شود به موفقیت رسید و

 
به آینده ایران قوي چشم داشت. 

 
اما در این اثنا نباید از وظیفه خطیر صنعتگران در پیشبرد برنامه هاي کلان کشوري تا دستیابی به ایران قوي غافل شد. 

ناگفته پیداست که صنعت در دستیابی به ایران قوي نقش الزام آوري به عهده دارد و باید در چهارچوب آن براي تحقق حد بالاي

 
پیشرفت تلاش نماید. 

یکی از مواردي که باید به آن توجه ویژه داشت تعالی صنعت در بستر برنامه ریزي و توسعه زیر ساخت هاست. نباید از نقش

 
صنعتگران غافل شد و بخشی از تحقق ایران قوي را روي دوش آن ها ندید. 

ما در شرکت پاکسان کوشیده ایم تا بتوانیم با رفع موانع تولید و افزایش مشوق هاي سازمانی گام هاي خوبی براي عرض اندام در

 
صنعت شوینده کشور برداریم و سرفصل هاي تازه اي را در این مجموعه خوشنام و قدیمی باز کنیم. 

ما هماکنون وامدار صنعتی 60 ساله هستیم... و همین قدمت وظیفه ما را سنگین تر و خطیرتر می کند. چرا که حرکت در مسیر رو به
جلو هدف و برنامه ذاتی صنعت است تا بتواند با اتکا به دانش روز، بومی سازي فن آوري هاي جدید جهانی و...حرکت مستـــــمر را



 
تداوم بخشیده و نقش خود را در شکوفایی صنعت کشور، بی کم و کاست و به درستی اجرا نماید. 

باید این حقیقت که صنعت کشور براي قوي شدن راه طولانی پیش رو دارد را بپذیریم و براي بهبود شرایط با شتاب دادن به توسعه

 
صنعتی در کنار بهبود زیرساخت ها فعالیت مضاعفی داشته باشیم. 

هر مجموعه باید در تبیین اهداف و برنامه ها به نحوي حرکت نماید که بتواند صنعتی مستقل و بدون وابستگی خلق کند و با هدایت

 
آن در مسیر درست و ایجاد ساختار قوي و مقتدر شده و به حیات خود در عرصه صنعت کشور ادامه دهد. 

این اتفاق با گام هاي کوچک و جزئی در شرکت پاکسان به مدد مدیران و پرسنل توانمند، کارا، خوش فکر و با انگیزه در غالب کار
تیمی اتفاق افتاد به نحوي که در کوتاه مدت به نقطه اجرائی نمودن اهداف کلان و بزرگتر رسیدیم و توانستیم با درو کردن جوایز
کشوري در حوزه هاي گوناگون صنعت، صادرات، محیط زیست، مدیریتی و.... بدرخشیم و نام این مجموعه را به عنوان الگوي تمام

 
عیاري در این صنعت ماندگار کنیم. 

ما از آغاز با تبیین اهداف و برنامه هایی چشم انداز اهداف کوتاه، میان و بلند مدت خود را در قالب خط مشی سازمانی منتشر و از
همان ابتدا با سازوکار هایی تمامی شاغلین در این مجموعه را ملزم به اجراي آن نموده و با در نظر گرفتن زمان بندي درست و

 
منطقی توانستیم با کمترین معیار خطا آن ها را اجرائی نموده و به بهره برداري برسانیم. 

بی شک بالا بردن توان داخلی و استفاده از دانش بومی در دستیابی به این اهداف موثر است و راه برون رفت از تحریم ها، افزایش توان
صنعتی و بهبود اشتغال و معیشت در کشور حرکت در همان مسیري است که مقام معظم رهبري و ریاست محترم جمهور آنرا لازمه

 
داشتن ایران قوي معرفی کرده اند و رونق صنعت و اقتصاد را در گرو آن دانسته اند. 

ما در مجموعه پاکسان همسو با تاکیدات مکرر رهبر انقلاب براي داشتن ایران قوي تجربه خوبی را پشت سر گذاشته و توانستیم در
مدیریت سازمانی درست عمل کنیم و یک به یک مشکلات را از پیش پاي این مجموعه برداریم و با هموار ساختن مسیر راه تحقق

 
اهداف را کوتاهتر کنیم و رونق تولید را در کمیت و کیفیت رقم بزنیم. 

بی شک مجموعه هاي تولیدي و صنعتی بسیاري در کشور می توان یافت که با این عزم و اراده در مسیر تحقق آرمان هاي انقلاب
اسلامی حرکت می کنند تا راه برون رفت از چالش تحریم ها را هموار سازند و توطئه دشمنان را بی اثر نموده و هدف روشن ایران
سرافراز و مقتدر را محقق سازند. شرکت هایی که باید به عنوان الگو از آن ها سخن گفت و به دیگران معرفی کرد تا چراغ راه همگان

باشند.



اعلام نظرات شوراي نگهبان درباره آخرین مصوبات مجلس

منبع: ایسناشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1400/07/24

سخنگوي شوراي نگهبان نظرات این شورا درباره آخرین مصوبات مجلس را اعلام کرد.

به گزارش ایسنا، آخرین نظرات شوراي نگهبان به شرح زیر

 
است: 

«لایحه واگذاري مالکیت مربوط به تأسیسات آب و فاضلاب

که با اصلاحاتی در جلسه مورخ پنجم مرداد ماه هزار و
چهارصد به تصویب مجلس شوراي اسلامی رسیده است؛ در
جلسه مورخ 1400/05/14 شوراي نگهبان مورد بحث و
بررسی قرار گرفت و با توجه به اصلاحات به عمل آمده

 
مغایر با موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد. 

 
طرح جهش تولید مسکن 

که با اصلاحاتی در جلسه مورخ هفدهم مرداد ماه یکهزار و چهارصد به تصویب مجلس شوراي اسلامی رسیده است؛ در جلسه مورخ
1400/06/03 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت و با توجه به اصلاحات به عمل آمده مغایر با موازین شرع و قانون اساسی

 
شناخته نشد. 

 
طرح استفساریه بند «ز» تبصره (1) قانون بودجه سال 1400 کل کشور 

که با اصلاحاتی در جلسه مورخ بیست و چهارم شهریور ماه یکهزار و چهارصد به تصویب مجلس شوراي اسلامی رسیده است؛ در
جلسه مورخ 1400/06/31 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت و با توجه به اصلاحات به عمل آمده مغایر با موازین شرع و

 
قانون اساسی شناخته نشد. 

 
لایحه اصلاح قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز 

که با اصلاحاتی در جلسه مورخ پنجم مرداد ماه یکهزار چهارصد به تصویب مجلس شوراي اسلامی رسیده است؛ در جلسه مورخ 20/

 
05/ 1400 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت و با توجه به اصلاحات به عمل آمده به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

 
1_ در ماده 17، موضوع الحاق ماده (2 مکرر) به قانون، 



1_1_ از این جهت که روشن نیست آیا قیود مذکور در ذیل تبصره 5 (علم و عمد) و تبصره 9 (قوه قاهره) در مورد موضوع مذکور در

 
صدر تبصره 5 نیز جریان دارد یا خیر، ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

2_1_ در تبصره 9، مجرم دانستن اشخاص طبق «ضوابط تعیینی شوراي پول و اعتبار»، مغایر اصول 36 و 85 قانون اساسی شناخته

 
شد. 

2_ در ماده 47، موضوع اصلاح ماده (56) قانون، تبصره 2 از این جهت که در صورت اثبات مالکیت پس از صدور راي بدوي و گذشت

 
موعد مذکور، تکلیف روشن نشده است، ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
تذکر: 

_ در ماده 18، موضوع اصلاح ماده (3) قانون، عبارت «سایر دستگاه هاي ... جز در موارد نیاز به اذن رهبري نیز موظف به همکاري با

 
ستاد می باشند» به این شکل اصلاح گردد «سایر دستگاه هاي ... با اذن رهبري موظف به همکاري ...» 

 
طرح ساماندهی صنعت خودرو 

که با اصلاحاتی در جلسه مورخ بیست و چهارم شهریور ماه یکهزار و چهارصد به تصویب مجلس شوراي اسلامی رسیده است؛ در
جلسه مورخ 1400/06/31 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت و با توجه به اصلاحات به عمل آمده به شرح زیر اعلام نظر

 
می گردد: 

 
1_ در ماده 4، عبارت «واردات بدون انتقال ارز» ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

2_ در تبصره 3 این ماده، اطلاق «سایر مقررات» از این جهت که آیا مقررات شامل موارد قانونی نیز می شود یا خیر و از این جهت که

 
منظور از تعیین آن توسط وزارت، تصویب توسط وزیر است یا خیر، ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

3_ با توجه به نامه شماره 0101/101182 مورخ 27/ 06/ 1400 رئیس هیأت عالی نظارت بر حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام
که عیناً به پیوست ارسال می گردد، در خصوص مغایرت این مصوبه با سیاست هاي کلی نظام، مصوبه در موارد مذکور در نامه، مغایر

 
بند 2 اصل 110 قانون اساسی شناخته شد. 

 
طرح پشتیبانی و رفع موانع تولید کشاورزي 

مصوب جلسه مورخ بیست و چهارم شهریور ماه یکهزار و چهارصد مجلس شوراي اسلامی در جلسات متعدد شوراي نگهبان مورد بحث

 
و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

 
1 - در ماده 1، 

1-1 - در تبصره 5، عبارت «ازجمله تضمینی و توافقی» از این حیث که شامل موارد دیگر قیمت گذاري نیز می شود یا خیر ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 



1-2- در تبصره 6، اطلاق اعطاي صلاحیت تصویب «مقررات صادرات و واردات کالاهاي کشاورزي» به شوراي قیمت گذاري و اتخاذ
سیاست هاي حمایتی محصولات اساسی کشاورزي نسبت به مواردي که ماهیت تقنینی دارد، مغایر اصل 85 قانون اساسی شناخته

 
شد. 

2- تبصره 1 ماده 2، از این حیث که راه اندازي «سامانه یکپارچه اطلاعات تولید و عرضه کالاهاي کشاورزي» داراي بار مالی بوده و

 
پیش بینی اعتبارات مورد نیاز در بودجه سنواتی، تأمین کننده بار مالی محسوب نمی شود، مغایر اصل 75 قانون اساسی شناخته شد. 

3- تبصره 4 ماده 3، با عنایت به وجود شوراي شهرستان، به جهت روشن نبودن وظایف «شوراي پشتیبانی و رفع موانع تولید
کشاورزي استان» و ارتباط این وظایف با وظایف «شوراي پشتیبانی و رفع موانع تولید کشاورزي» در شهرستان، ابهام دارد؛ پس از رفع

 
ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

4- بند (ب) ماده 4 از جهت روشن نبودن نحوه تصمیم گیري و تأیید مصوبات «کارگروه ملی نهاده هاي فناورانه کشاورزي» ابهام

 
دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

5- در ماده 6، ماده 63 اصلاحی قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت (2)، به دلیل داشتن بار مالی و

 
عدم پیش بینی طریق جبران آن مغایر اصل 75 قانون اساسی شناخته شد. 

 
6- در ماده 8، 

6-1 - در تبصره به این دلیل که اطلاق چگونگی و نحوه تشکیل اتحادیه هاي فراگیر کشوري و اساسنامه آن ها مشتمل بر امور داراي

 
ماهیت تقنینی است، تصویب آن از سوي وزیر کشاورزي، مغایر اصل 85 قانون اساسی شناخته شد. 

6-2 - تبصره این ماده از این جهت که آیا مصوبات کارگروه ساماندهی تشکل هاي صنفی کشاورزي و منابع طبیعی درخصوص

 
بندهاي (2) و (3) باید به تأیید وزیر جهادکشاورزي برسد یا خیر، ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
7- در ماده 11، 

7-1 - موضوع اصلاح تبصره 4 ماده 1 قانون حفظ کاربري اراضی زراعی و باغ ها مصوب 1374/03/31 با اصلاحات و الحاقات بعدي،
به جهت اینکه چارچوب و ضوابط لازم جهت موارد مقرر در تبصره اصلاحی و همچنین مصادیق «سایر نیازها و تولیدات بخش

 
کشاورزي» را ارائه نداده است، داراي ابهام می باشد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

7-2 - ذیل تبصره 4 مزبور مبنی بر برخورداري شهرك هاي کشاورزي و دامپروري غیردولتی از همه مزایاي شهرك هاي دولتی به
دلیل افزایش هزینه هاي عمومی داراي بار مالی بوده و از این جهت که محل تأمین آن مشخص نشده است، مغایر اصل 75 قانون

 
اساسی شناخته شد. 

 
8- در ماده 12، 



8-1 - تبصره 4 از این حیث که مشخص نیست آیا رأي کمیسیون استانی از سوي قاضی صادر می شود یا خیر، داراي ابهام است؛ پس

 
از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

8-2 - تبصره 4 از این جهت که مشخص نیست آیا آراء قطعی این کمیسیون ها نزد مراجع قضایی قابل اعتراض است یا خیر، ابهام

 
دارد، پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
9- در ماده 13، 

9-1 - بند (پ) به جهت اینکه مشخص نشده مقصود از مجوزهاي صادره از سوي «سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی»

 
کدام مجوزها است، ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

9-2 - جزء 3 بند (پ) از این جهت که مشخص نیست مقصود از «خدمات لازم» کدام خدمات است، ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام
اظهارنظر خواهد شد. همچنین پروانه هاي صادره از سوي سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی مبنیاً ابهام مقرر در جزء

 
1-9 این نظر، ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

10 - اطلاق حکم مقرر در ماده 14 و تبصره آن مبنی بر انتقال قطعی اراضی دولتی برخلاف نظام اداري صحیح بوده و لذا مغایر بند

 
10 اصل 3 قانون اساسی شناخته شد. 

 
تذکرات: 

1- باعنایت به اینکه در جزء 2 بند (ب) ماده 1، رئیس سازمان سرمایه گذاري و تجارت کشاورزي ایران به عنوان «دبیر» ستاد تنظیم
بازار کشاورزي معرفی شده است و علی الاصول حضور دبیر در نهادهاي شورایی شخصاً و بدون امکان تفویض موضوعیت دارد، امکان

 
حضور معاون ذي ربط و تام الاختیار وي براساس تبصره 2 همین ماده صحیح نیست. 

2- در بند (الف) ماده 4، عنوان «سازمان توسعه، آموزش و ترویج کشاورزي» به «سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزي» اصلاح

 
شود. 

 
3- در صدر بند (ب) ماده 4 عبارت «تعیین می گردد» به عبارت «را بر عهده دارد» اصلاح شود. 

 
4- در تبصره ماده 5 ماهیت صندوق هاي موضوع این تبصره از جهت دولتی یا غیردولتی بودن مشخص گردد. 

 
5- در ذیل ماده 10 تکلیف تأیید و ابلاغ دستورالعمل موضوع این ماده مشخص گردد. 

 
6- در ماده 14 عبارت «مناطق ویژه ایجاد اقتصادي مصوب» به عبارت «مناطق ویژه اقتصادي مصوب» اصلاح شود. 

 
طرح جوانی جمعیت و حمایت از خانواده 

که با اصلاحاتی بر اساس اصل 85 قانون اساسی در جلسه مورخ بیست و سوم شهریور ماه یکهزار و چهارصد به تصویب کمیسیون



مشترك رسیده است، در جلسه مورخ 21/ 07/ 1400 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می

 
گردد: 

1- ماده(52) از این جهت که آیا حکم ماده شامل ضرر یا حرج بعد از زایمان نیز می شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر

 
خواهد شد. 

 
2- تبصره «3» ماده (53) از این جهت که آیا شامل ضرر روانی نیز می شود یا خیر ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
تذکرات: 

 
1- در تبصره «2» ماده (3) عبارت «بر اساس موازین قانونی ارث به ورثه متوفی» جایگزین عبارت «به ورثه» شود. 

2- ردیف «15» از تذکرات سابق شورا مبنی بر ذکر عنوان کامل «قانون برنامه ششم توسعه اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی جمهوري

 
اسلامی ایران»، درخصوص مواد (4)، (16) و (23) باقی است. 

 
3- در تبصره «5» ماده (7) کلمه «وزارت» بعد از عبارت «وزارتخانه هاي علوم، تحقیقات و فناوري و» حذف شود. 

 
4- ردیف «1-4» از تذکرات سابق شورا در خصوص ابلاغ مصوبه هیات وزیران از سوي رئیس جمهور، باقی است. 

 
5- در تبصره «3» ماده (61) عبارت «ماده فوق الذکر» به عبارت «حکم این ماده» اصلاح شود. 

 
اصلاح اساسنامه سازمان فناوري اطلاعات ایران 

مصوب جلسه مورخ بیستم تیر ماه یکهزار چهارصد هیأت وزیران در جلسه مورخ 1400/07/21 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی

 
قرار گرفت که مغایر با موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد. 

 
اصلاح اساسنامه شرکت مادر تخصصی سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران 

مصوب جلسه مورخ بیست و چهارم مرداد ماه یکهزار چهارصد هیأت وزیران در جلسه مورخ 1400/07/21 شوراي نگهبان مورد بحث و

 
بررسی قرار گرفت که مغایر با موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد. 

 
اساسنامه صندوق کارآفرینی امید 

که با اصلاحاتی در جلسه مورخ بیست و هشتم شهریور ماه یکهزار و چهارصد به تصویب هیأت وزیران رسیده است؛ در جلسه مورخ
1400/07/21 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که با توجه به اصلاحات به عمل آمده مغایر با موازین شرع و قانون

 
اساسی شناخته نشد. 

 
اساسنامه صندوق بیمه حوادث طبیعی ساختمان 



مصوب جلسه مورخ ششم تیر ماه یکهزار چهارصد هیأت وزیران در جلسه مورخ 1400/06/03 شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار

 
گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ در ماده 1، ارجاع به قانون تأسیس بیمه مرکزي ایران و بیمه گري مصوب 1350، با توجه به این که برخی مواد این قانون داراي

 
ایراد شرعی است، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

2_ در بند 13 ماده 9، اعطاي اختیار اتخاذ تصمیم درباره مطالبات مشکوك الوصول به هیأت امناي صندوق، از این جهت که آیا

 
تصمیم گیري در این مورد با رعایت قوانین و مقررات است یا خیر، ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

3_ در ماده 14، بند 6 با توجه به عدم وجود مجمع عمومی در ارکان صندوق براساس ماده 5 اساسنامه، ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام

 
اظهارنظر خواهد شد. 

 
4_ در تبصره ماده 15، عدم ذکر شرط وثاقت و امانت نسبت معاونان و مدیران مفوض الیهم، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
تذکرات: 

 
1_ بند 17 ماده 14، نیازمند اصلاح عبارتی است. 

 
2_ در تبصره 2 ماده 27، عبارت «به رییس هیأت امنا برسد» به عبارت «به تأیید رییس هیأت امنا برسد» اصلاح گردد. 

 
اساسنامه بانک سپه 

مصوب جلسه مورخ بیست و دوم فروردین ماه یکهزار چهارصد هیأت وزیران در جلسات متعدد شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی

 
قرار گرفت که به شرح زیر اعلام نظر می گردد: 

1_ در بند 22 ماده 4، در پذیرش قیمومت و وصایت توسط بانک، از این جهت که مشخص نیست منظور این است که خود شخص
حقوقی وصی و قیم قرار گیرد یا نماینده اي (شخص حقیقی) از سوي شخص حقوقی براي این امر مشخص خواهد شد، ابهام دارد؛

 
پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

2_ در ماده 7، با توجه به نظر رهبر معظم انقلاب اسلامی پیرو گردشکار ارسالی، ترکیب مجمع، مغایر اصل 57 قانون اساسی شناخته

 
شد. 

 
3_ در ماده 11 ، 

1_3_ بند 7، در خصوص تصویب ساختار کلان بانک و سقف پست هاي سازمانی توسط مجمع عمومی، مغایر اصل 126 قانون

 
اساسی شناخته شد. 



2_3_ تبصره، نسبت به بندهاي غیر مندرج در تبصره از حیث نامشخص بودن مفوَّض الیه و شرایط تفویض ابهام دارد؛ پس از رفع

 
ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

 
4_ در بند 2 ماده 14، اعطاي اختیار کاهش یا افزایش سرمایه به مجمع عمومی، مغایر اصل 85 قانون اساسی شناخته شد. 

 
5_ ماده 18 ، 

1_5_ با توجه به نظر رهبر معظم انقلاب اسلامی پیرو گردش کار ارسالی، ترکیب اعضاي هیأت مدیره، مغایر اصل 57 قانون اساسی

 
شناخته شد. 

 
2_5_ از جهت عدم ذکر شرط اسلام و ایمان براي اعضاي هیأت مدیره، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
6_ در ماده 23، نصاب تصمیم گیري با حداقل سه رأي موافق، مغایر بند 10 اصل سوم قانون اساسی شناخته شد. 

 
7_ در ماده 25، عدم ذکر شرط اسلام، ایمان، وثاقت و امانت در مورد اعضاي هیأت عامل بانک، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

8_ در ماده 26، اعطاي اختیار ارجاع دعاوي به داوري و صلح آنها به هیأت عامل بانک، از این جهت که اصل 139 قانون اساسی

 
رعایت خواهد شد یا خیر، ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر خواهد شد. 

9_ ماده 31، از این جهت که افراد مأمور به انجام این کار، شرط اسلام و ایمان دارند یا خیر، ابهام دارد؛ پس از رفع ابهام اظهارنظر

 
خواهد شد. 

 
تذکرات: 

 
1_ در تبصره ماده 15، عبارت «ظرف شش ماه از پایان دوره» به عبارت «ظرف شش ماه قبل از پایان دوره» اصلاح گردد. 

 
2_ در تبصره ماده 21، واژه «عهد» به «عهده» تغییر یابد. 

 
3_ در ماده 25، واژه «قایم مقام» به «قائم مقام» اصلاح گردد. 

 
4_ در ماده 31، بعد از عبارت «بازرس قانونی بانک» ویرگول گذاشته شود. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803169 مورخ 1398/11/26؛ 



موضوع بند 4 نامه شماره 12/605 - 26/ 5/ 1398 معاون قضایی دادگستري کل استان تهران در خصوص دریافت الکترونیکی تمبر
مالیاتی وکلاء، در جلسه مورخ 1400/04/13 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر

 
می گردد: 

_ چنانچه تمبرهاي کاغذي که در بند مورد شکایت امر به عدم قبول آنها شده است، از جهت قانونی واجد اعتبار باشند، بند مورد

 
شکایت خلاف شرع شناخته شد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9802169 مورخ 1398/09/04؛ 

موضوع تبصره 2 ماده 48 شیوه نامه فنی و اجرایی ضوابط و شرایط بهره برداري از مراتع کشور، در جلسه مورخ 1400/04/13 فقهاي

 
معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ اطلاق تبصره 2 مورد شکایت نسبت به مواردي که اقلیت محروم از پروانه چرا نسبت به مشمولین تبصره و یا اشخاص ثالث داراي

 
مرجحات ملزمه اي باشند و این امر موجب عدم تدبیر صحیح امور باشد، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803865 مورخ 1399/01/24؛ 

موضوع تبصره 2 ماده 48 شیوه نامه فنی و اجرایی ضوابط و شرایط بهره برداري از مراتع کشور مصوب سازمان جنگل ها، مراتع و
آبخیزداري کشور، در جلسه مورخ 1400/04/13 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام

 
نظر می گردد: 

_ اطلاق تبصره 2 مورد شکایت نسبت به مواردي که اقلیت محروم از پروانه چرا نسبت به مشمولین تبصره و یا اشخاص ثالث داراي

 
مرجحات ملزمه اي باشند و این امر موجب عدم تدبیر صحیح امور باشد، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804084 مورخ 1399/04/08؛ 



موضوع بخشنامه شماره 115917/655 - 1397/12/11 سازمان غذا و دارو درخصوص نحوه اولویت بندي متقاضیان تأسیس داروخانه،

 
در جلسه مورخ 1400/04/15 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ بخشنامه مورد شکایت خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804303 مورخ 1399/04/08؛ 

موضوع بند 2 مصوبه شماره 112608/97 - 1397/11/29 سازمان صنعت، معدن و تجارت استان تهران، در جلسه مورخ

 
1400/04/15 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ در صورتی که تفکیک صنف خرازي فروشان براساس ضرورت یا مصلحت ملزمه اي باشد و مرجع وضع مصوبه مورد شکایت،
صلاحیت وضع را داشته است؛ مصوبه خلاف شرع شناخته نشد اما چنانچه ضرورت یا مصلحت ملزمه اي بر تفکیک صنف یاد شده و
تشکیل صنف جدید وجود نداشته است، اطلاق مصوبه مورد شکایت نسبت به اشخاصی که براساس پروانه هاي کسب و کار صادره
پیشین، ذیل صنف خرازي فروشان، مجاز به عرضه محصولات آرایشی، بهداشتی و عطریات بوده اند و با تصویب مصوبه جدید، از عرضه

 
محصولات مذکور منع می شوند، خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900110 مورخ 1399/04/08؛ 

موضوع کل بخشنامه شماره 400/57865 - 1400/10/20 وزارت راه و شهرسازي در خصوص شرایط انجام رایگان خدمات مهندسی
در ساختمان هاي مساجد، مدارس، اماکن خیریه و ...، در جلسه مورخ 17/ 04/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و

 
بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبه مورد شکایت خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9701415 مورخ 1397/11/10؛ 



موضوع بخشنامه شماره3200/87 - 1387/09/05 ستاد نظارت و پیگیري پرونده هاي موضوع اصل 49 قانون اساسی، در جلسه مورخ

 
1400/04/17 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ متن مستند تاییدیه مذکور در بخشنامه مورد شکایت رویت نشد و لازم است دیده شود، اما حسب ضوابط شرعی، نفی امکان طرح

 
دعاوي اشخاص ثالث، از موارد خلاف بیَّن شرع منصرف است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900675 مورخ 1399/06/05؛ 

موضوع ماده 15 تعرفه عوارض محلی شوراي اسلامی شهرستان کلاله در سال 1398 در خصوص عوارض ارزش افزوده اراضی و املاك
ناشی از اجراي طرح هاي توسعه شهري، در جلسه مورخ 1400/04/21 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت

 
که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ اطلاق مصوبه از جهت شمول بر مصادیقی که موجب سلب حق تظلم خواهی به واسطه محکومیت به پرداخت عوارض بیشتر به
صرف مراجعه مالکان به مراجع قضایی می شود و نیز در مصادیقی که میزان عوارض متعینه، متضمن اجحاف به مالکان اراضی است،

 
خلاف موازین شرع شناخته شد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900170 مورخ 1399/04/31؛ 

موضوع بخشنامه 155/264862 – 1398/09/12 دانشگاه تهران در خصوص ممنوعیت استخدام اقوام و خویشاوندان درجه یک در
پردیس ها و دانشکده هاي دانشگاه تهران، در جلسه مورخ 1400/04/21 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت

 
که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ اطلاق مصوبه مورد شکایت در مواردي که مانع استخدام کارمندان یا اعضاي هیأت علمی در فروضی می شود که ضرورتی در

 
استخدام آنها براي دانشگاه وجود دارد، خلاف شرع شناخته شد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9702513 مورخ 10/10/ 1397؛ 



موضوع تعرفه شماره 504 - 97 مورخ 13/ 11/ 1396 شوراي اسلامی شهر خارگ در خصوص عوارض استفاده از خدمات عمومی
توسط اشخاص، در جلسه مورخ 22/ 04/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام

 
نظر می گردد: 

_ در صورتی که وضع عوارض مربوطه، براساس صلاحیت قانونی صورت گرفته باشد، مصوبه مورد شکایت خلاف موازین شرع شناخته

 
نشد. تشخیص موضوع از جهت قانونی، بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804120 مورخ 03/ 02/ 1399؛ 

موضوع کل دستور اداري شماره 50798/60/1000 - 23/ 9/ 1390 سازمان تأمین اجتماعی در خصوص اصلاح نحوه محاسبه
مستمري بیمه شدگان شاغل در دو کارگاه یا بیشتر یا همزمان، در جلسه مورخ 22/ 04/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد

 
بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبه مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900612 مورخ 06/ 05/ 1399؛ 

موضوع دستور اداري شماره 90/1000 مورخ 23/ 9/ 1390 درخصوص اصلاح نحوه محاسبه مستمري بیمه شدگان شاغل در دو
کارگاه یا بیشتر به صورت همزمان، در جلسه مورخ 22/ 04/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به

 
شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبه مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900669 مورخ 31/ 04/ 1399؛ 



موضوع کل بخشنامه شماره 696488 – 30/ 11/ 1398 سازمان برنامه و بودجه کشور در خصوص افزایش امتیازات فصل دهم قانون
مدیریت خدمات کشوري، در جلسه مورخ 31/ 04/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح

 
ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ بخشنامه مورد شکایت در صورتی که خلاف تعهد معتبري نباشد، خلاف شرع شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803194 مورخ 03/ 02/ 1399؛ 

موضوع عوارض تغییر کاربري، استقرار بنا و بهاي خدمات از مصوبه تعرفه عوارض و بهاي خدمات محلی سال 1398 شوراي اسلامی
شهر آمل، در جلسه مورخ 31/ 04/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می

 
گردد: 

_ در صورتی که مرجع وضع مصوبه، از لحاظ قانونی حق جعل عوارض در موارد مذکور را داشته و مقدار عوارض نیز متضمن اجحاف

 
نباشد، مصوبه مورد شکایت خلاف شرع نمی باشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803004 مورخ 03/ 02/ 1399؛ 

موضوع نامه شماره 476679/95 - 26/ 12/ 1395 اداره کل دفتر مدیریت خدمات بیمه سلامت، در جلسه مورخ 31/ 04/ 1400

 
فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ نامه مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد مگر اینکه خلاف تعهد معتبر سابق باشد که در صورت اختلاف، تشخیص آن با

 
مرجع قضایی است. تشخیص قانونی بودن موضوع شکایت برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804109 مورخ 07/ 02/ 1399؛ 

موضوع بند 5 و تبصره ذیل آن و بندهاي 17، 16 بخشنامه شماره 34975/29013/2901 مورخ 15/ 2/ 1398 اداره کل آموزش و



پرورش آذربایجان غربی، در جلسه مورخ 31/ 04/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل

 
اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبه مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن برعهده دیوان عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900294 مورخ 08/ 04/ 1399؛ 

موضوع بند (ب) تصویب نامه شماره 49083/ت 17065 ك مورخ 31/ 6/ 1375 وزراي عضو شوراي عالی مناطق آزاد تجاري، در

 
جلسه مورخ 31/ 04/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ مصوبه مذکور در صورتی که بر اساس موازین قانونی باشد، خلاف شرع شناخته نشد. اختلاف موضوعی (ناظر به رعایت شرایط

 
قانونی) و اصل قانونی بودن آن مربوط به مراجع ذي صلاح است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9802282 مورخ 04/ 09/ 1398؛ 

موضوع بند یک صورتجلسه مورخ 20/ 12/ 1367 کمیسیون ماده پنج شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران و مصوبه شماره
3341/96/4/ش - 3/3/1396 شوراي اسلامی شهر مشهد در خصوص تهاتر املاك واقع در مسیر طرح هاي توسعه شهري، در جلسه

 
مورخ 10/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ با توجه به اینکه در مصوبات مورد شکایت، به لزوم تنظیم صلحنامه به عنوان مقدمه اجراي مواد و احکام ذي ربط تصریح شده و

 
مقَوّم صلح، رضایت طرفین است، مصوبات مورد شکایت خلاف شرع شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9802784 مورخ 17/ 09/ 1398؛ 

موضوع قسمتی از ماده 18 مصوبه شماره 90 مورخ 2/ 11/ 1396 شوراي اسلامی شهر مشکین شهر، در جلسه مورخ 10/ 05/ 1400

 
فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 



 
_ مصوبه مورد شکایت خلاف شرع دانسته نشد. تشخیص قانونی بودن آن برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803272 مورخ 06/ 03/ 1399؛ 

موضوع بخشنامه هاي شماره 441 - 2/20 - 21/ 6/ 1398 و 291 - 2/20 مورخ 2/ 5/ 1397 وزیر نفت در خصوص مدیریت و
کاهش هزینه ها در شرکت هاي تابعه صنعت نفت، در جلسه مورخ 10/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی

 
قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبه مورد شکایت خلاف شرع دانسته نشد. تشخیص قانونی بودن آن برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900119 مورخ 08/ 04/ 1399؛ 

موضوع بخشی از مصوبه 578606 - 1/ 4/ 1395 شوراي عالی اداري در خصوص دستورالعمل اجرایی شرایط عمومی و اختصاصی
نحوه انتخاب و انتصاب فرمانداران و بخشداران، در جلسه مورخ 10/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار

 
گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبه مورد شکایت خلاف شرع دانسته نشد. تشخیص قانونی بودن آن برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900014 مورخ 10/ 04/ 1399؛ 

موضوع کل بخشنامه شماره 10095- 31/ 2/ 1398 سازمان شهرداري ها و دهیاري هاي کشور در خصوص شرایط تبدیل وضعیت
مستخدمین پیمانی به رسمی آزمایشی، در جلسه مورخ 10/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت

 
که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ مصوبه مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص صلاحیت قانونی مرجع مذکور در وضع مصوبه و قانونی بودن مفاد



 
مصوبه برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803374 مورخ 06/ 03/ 1399؛ 

موضوع بند 10 بخشنامه شماره 30222/ل - 15/ 8/ 1370 سازمان زمین شهري درخصوص شناسایی و تملک اراضی، در جلسه مورخ

 
16/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ تسري مقررات مذکور در قانون در خصوص تملک زمین هاي ملکی اشخاص، منوط به وجود شرایط مقرر در قانون، از جمله احصاء
شهرهاي موردنظر در فهرست موضوع ماده (9) قانون مربوطه است. از آنجا که عدم تطبیق اجراي بخشنامه مورد شکایت با قانون و

 
مقررات ذي ربط محل ایراد واقع شده است، بررسی آن در صلاحیت مراجع صالحه است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804304 مورخ 20/ 03/ 1399؛ 

موضوع تبصره هاي 5، 3 ماده 3 و ماده 6 تصویبنامه شماره 13073/ت54153هـ مورخ 4/ 10/ 1397 هیأت وزیران، در جلسه مورخ

 
16/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ تبصره ها و ماده مورد شکایت، فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900133 مورخ 06/ 05/ 1399؛ 

موضوع بند 13 ضوابط اجرایی بودجه مصوب سال 1394 جمعیت هلال احمر جمهوري اسلامی ایران، در جلسه مورخ 16/ 05/ 1400

 
فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبه مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع دانسته نشد. تشخیص قانونی بودن آن برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 



 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900295 مورخ 06/ 05/ 1399؛ 

موضوع 1_ بند الف-14 و بند 15 ضوابط بودجه سال 1391 جمعیت هلال احمر 2_ بند 12 ضوابط بودجه سال 1394 3_ نامه
شماره 31617/23/92 - 3/ 2/ 1392 معاون توسعه منابع انسانی و پشتیبانی جمعیت هلال احمر در خصوص تبدیل وضعیت
استخدامی کارکنان قرارداد کار معین 4_ صورتجلسه مورخ 21/ 1/ 1397 کمیته منابع انسانی جمعیت هلال احمر درخصوص تبدیل
وضعیت استخدامی کارکنان قرارداد کار معین 5_ بخشنامه شماره 8090/23/97 - 11/ 2/ 1397 دبیرکل جمعیت هلال احمر در
خصوص تبدیل وضعیت استخدامی کارکنان قرارداد کار معین، در جلسه مورخ 16/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد

 
بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبات مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900629 مورخ 05/ 06/ 1399؛ 

موضوع بند 7 مصوبه مورخ 22/ 6/ 1394 شوراي اسلامی آموزشی دانشگاه گیلان در خصوص زمان بندي اعمال آیین نامه هاي
مصوب دانشگاه، در جلسه مورخ 16/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام

 
نظر می گردد: 

 
_ در صورت رعایت مصالح در تصویب مقررات ذي ربط، مصوبه مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803708 مورخ 24/ 01/ 1399؛ 

موضوع 1_ کل دستورالعمل پرداخت مبنی بر عملکرد پزشکان و اعضاي هیأت علمی مصوب زمستان 1395 وزارت بهداشت، درمان و
آموزش پزشکی 2_ کل دستورالعمل پرداخت مبتنی بر عملکرد پزشکان درمانی و اعضاي هیأت علمی شاغل در بیمارستان هاي
وابسته به دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی مصوب پاییز 1398 وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 3_
بخشنامه شماره 955331 مورخ 22/ 10/ 1395 رییس سازمان اداري استخدامی کشور درخصوص نحوه پرداخت کارانه پزشکان، در

 
جلسه مورخ 17/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 



 
_ مصوبات مورد شکایت خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آنها برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804125 مورخ 18/ 04/ 1399؛ 

موضوع کل دستورالعمل پرداخت مبتنی بر عملکرد پزشکان و اعضاي هیأت علمی مصوب سال 1395 و کل دستورالعمل پرداخت
مبتنی بر عملکرد پزشکان درمانی و اعضاي هیأت علمی شاغل در بیمارستان هاي وابسته به دانشگاه هاي علوم پزشکی مصوب سال
1398 وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، در جلسه مورخ 17/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی

 
قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبات مورد شکایت خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آنها برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900623 مورخ 05/ 06/ 1399؛ 

موضوع بند سه ماده 13 تعرفه عوارض محلی و بهاء خدمات سال 1398 شوراي اسلامی شهر اردبیل، در جلسه مورخ 17/ 05/ 1400

 
فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ در صورتی که وضع عوارض مذکور در صلاحیت مرجع وضع مصوبه مورد شکایت بوده و رعایت موازین قانونی در آن شده است و

 
متضمن اجحاف نباشد، مصوبه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص جهات مذکور بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9701507 مورخ 19/ 01/ 1398؛ 

موضوع تعرفه عوارض سال هاي 1395، 1394، 1393 شوراي اسلامی شهر کهریزك درخصوص عوارض مشاغل و پسماند شرکت هاي
تولیدي، در جلسه مورخ 17/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می

 
گردد: 

_ در صورتی که وضع عوارض مذکور در صلاحیت مرجع وضع مصوبه مورد شکایت بوده و رعایت موازین قانونی در آن شده است و



 
متضمن اجحاف نباشد، مصوبه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص جهات مذکور بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9801889 مورخ 23/ 06/ 1398؛ 

موضوع بندهاي (الف) و (ج) ماده یک و مواد 5 و 3 از مصوبه 33637/2530/160 - 15/ 11/ 1397 شوراي اسلامی شهر تهران
درخصوص اخذ عوارض افزایش ارزش قانونی ناشی از طرح هاي توسعه شهري، در جلسه مورخ 17/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي

 
نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ در صورتی که وضع عوارض مذکور در صلاحیت مرجع وضع مصوبه مورد شکایت بوده و رعایت موازین قانونی در آن شده است و

 
متضمن اجحاف نباشد، مصوبه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص جهات مذکور بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900222 مورخ 06/ 05/ 1399؛ 

موضوع بخشی از بند 7 صورتجلسه کمیسیون طرح تفصیلی ماده پنج شهر اراك مورخ 27/ 8/ 1383، در جلسه مورخ 17/ 05/ 1400

 
فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ مصوبه مورد شکایت در صورت رعایت موازین قانونی ذي ربط فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. در صورت اختلاف در رعایت

 
موازین قانونی ذي ربط، تشخیص موضوع برعهده مراجع صالح قضایی است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900181 مورخ 22/ 05/ 1399؛ 

موضوع بخشنامه شماره 1016/700/د - 18/ 3/ 1398 معاونت تحقیقات و فناوري وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی
درخصوص ابلاغ مصوبه کمیته ملی اخلاق در جهت ارتقاء رعایت استانداردهاي اخلاق در پژوهش هاي علوم پزشکی، در جلسه مورخ

 
18/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ با توجه به تسري مصوبه به تاریخ پیش از ابلاغ آن (در صورتی که مصوبه ذي ربط به نحو قانونی از طرق دیگر اطلاع رسانی نشده



باشد) در صورت تحدید حقوق منجز مشمولین مصوبه (مثلاً حق منجز ناشی از قرارداد صحیح)، مصوبه مورد شکایت خلاف شرع

 
شناخته شد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900965 مورخ 22/ 05/ 1399؛ 

موضوع قسمتی از بند 1 تصویبنامه شماره 58144/ت55637هـ مورخ 13/ 5/ 1398 هیأت وزیران، در جلسه مورخ 18/ 05/ 1400

 
فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبه مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9802179 مورخ 04/ 08/ 1398؛ 

موضوع بندهاي 183 و 181 از مجموعه بخشنامه هاي ثبتی، در جلسه مورخ 18/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث

 
و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ فارغ از لازم الاجرا بودن یا نبودن بندهاي مورد شکایت در حال حاضر، مشروعیت بندهاي مورد شکایت منوط به صلاحیت مرجع

 
وضع آن است و تشخیص این موضوع برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804288 مورخ 08/ 04/ 1399؛ 

موضوع کل صورتجلسه مورخ 27/ 9/ 1392 شوراي توسعه مدیریت و سرمایه انسانی کشور درخصوص نحوه تعیین عوامل خاص و
اجراي طرح مسیر ارتقاء شغلی کارشناسان، مدیران و مشاوران و بند 4 مصوبه شماره 7240 - 30/ 2/ 1393 شوراي توسعه مدیریت و
سرمایه انسانی شهرداري ها و دهیاري هاي کشور، در جلسه مورخ 31/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی

 
قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبات مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 



 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900370 مورخ 06/ 05/ 1399؛ 

موضوع کل شیوه نامه شماره 277496 مورخ 1/ 11/ 1398 وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی درخصوص تخصیص یارانه مطبوعات در
سال 1398، در جلسه مورخ 31/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر

 
می گردد: 

 
_ شیوه نامه مورد شکایت خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803143 مورخ 27/ 12/ 1398؛ 

موضوع بخشنامه شماره 128812/020/53 - 22/ 03/ 1381 سازمان امور اراضی کشور در خصوص نحوه پرداخت اقساط معوقه
کشاورزان و مالکین اراضی کشت موقت، در جلسه مورخ 31/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت

 
که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ محاسبه تورم با رعایت موازین شرعی در موارد تأخیر در پرداخت اقساط، خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن مصوبه

 
برعهده دیوان محترم عدالت اداري است و در موارد اختلاف میان طرفین قراردادها، موضوع در صلاحیت مراجع قضایی است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900858 مورخ 05/ 06/ 1399؛ 

موضوع رأي شماره 2090/4/30 - 24/ 03/ 1374 شوراي عالی مالیاتی در خصوص شمول یا عدم شمول معافیت مالیاتی در مناطق
آزاد تجاري، در جلسه مورخ 31/ 05/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر

 
می گردد: 

 
_ رأي مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 



 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900657 مورخ 05/ 06/ 1399؛ 

موضوع بند 8 بخشنامه شماره 13598/92/200 - 01/ 08/ 1392 معاون توسعه مدیریت و سرمایه انسانی رییس جمهور درخصوص
بکارگیري نیروهاي قرارداد کار معین دستگاه هاي اجرایی، در جلسه مورخ 31/05/1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و

 
بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ بند مورد شکایت خلاف شرع شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803960 مورخ 24/ 01/ 1399؛ 

موضوع شق (الف) و (ب) از بند 3 ماده 2 مصوبه شماره 1 جلسه شماره 217 مورخ 8/ 4/ 1394 کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات،

 
در جلسه مورخ 01/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ مصوبه نسبت به مواردي که امور مندرج در بندهاي مورد شکایت، در قرارداد میان دارنده پروانه و خریداران سیم کارت، اشتراط
شده است خلاف شرع شناخته نشد. در مواردي که این امور بین طرفین قرارداد واگذاري سیم کارت ولو به نحو ارتکازي شرط نشده

 
باشد، خلاف شرع شناخته شد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804419 مورخ 17/ 03/ 1399؛ 

موضوع ردیف (ب) بند 2-3 ماده 2 و بند 3-3 ماده 3 دستورالعمل مدیریت سیم کارت هاي مقررات و ارتباطات، در جلسه مورخ 01/

 
06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ مصوبه نسبت به مواردي که امور مندرج در بندهاي مورد شکایت، در قرارداد میان دارنده پروانه و خریداران سیم کارت، اشتراط
شده است خلاف شرع شناخته نشد. در مواردي که این امور بین طرفین قرارداد واگذاري سیم کارت ولو به نحو ارتکازي شرط نشده

 
باشد، خلاف شرع شناخته شد. 



 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900253 مورخ 31/ 04/ 1399؛ 

موضوع آگهی و نتایج آزمون استخدامی شهرداري رشت در سال 1380، در جلسه مورخ 01/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان

 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ آگهی مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804254 مورخ 12/ 05/ 1399؛ 

موضوع بند (الف) از ماده 1 جلسه 22 مورخ 30/9/1398 شوراي سنجش و پذیرش دانشجو، در جلسه مورخ 01/ 06/ 1400 فقهاي

 
معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبه مورد شکایت خلاف شرع شناخته نشد. خسارات احتمالی متوجه اشخاص از مصوبه مورد شکایت، برعهده مسببین است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900663 مورخ 05/ 06/ 1399؛ 

موضوع کل تصویبنامه شماره 113200/ت49516 - 5/ 6/ 1392 هیأت وزیران با اصلاحات بعدي درخصوص تشکیل شوراي عالی
مناطق آزاد تجاري - صنعتی و ویژه اقتصادي، در جلسه مورخ 02/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار

 
گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبه مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن با دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 



 
عطف به نامه شماره 9701452 مورخ 25/ 12/ 1397؛ 

موضوع تعرفه شماره 6 از دفترچه عوارض محلی سال 1396 شهر گراش درخصوص عوارض مسکونی و غیرمسکونی براي مازاد تراکم،

 
در جلسه مورخ 04/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ چنانچه وضع عوارض مذکور در مصوبه مورد شکایت در صلاحیت واضع آن بوده و میزان آن متضمن اجحاف نباشد، مصوبه خلاف

 
شرع شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804414 مورخ 17/ 03/ 1399؛ 

موضوع بندهاي 4 و 1 و تبصره ذیل بند 4 مصوبه مورخ 10/ 7/ 1397 شوراي توسعه مدیریت و سرمایه انسانی سازمان اداري و
استخدامی کشور، در جلسه مورخ 04/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام

 
نظر می گردد: 

_ چنانچه مصوبه مورد شکایت قانونی بوده و خلاف تعهدات معتبر دستگاه هاي اجرایی طرف قرارداد کارکنان کار معین نباشد، خلاف

 
شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900991 مورخ 26/ 06/ 1399؛ 

موضوع عبارات (طبق ماده 74 ابلاغ سردفتر کان لم یکن) در جمله اول بند 1 فصل اول بخشنامه هاي ثبتی، در جلسه مورخ 04/ 06/

 
1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ همانگونه که در نظر شماره 16823/102/99 مورخ21/ 2/ 1399 در همین مورد بیان شده است، مصوبه مورد شکایت خلاف شرع

 
شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9801523 مورخ 04/ 08/ 1398؛ 



موضوع کل آیین نامه اجرایی ماده 7 قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی به شماره 1561640/ت46746ك - 7/ 8/ 1390 و تصویب
نامه هاي شماره 169432/ت46748ك - 3/ 7/ 1390 و 40368/ت169432ك - 17/ 12/ 1394 مصوب هیأت وزیران درخصوص
تعیین جریمه هاي تخلفات رانندگی مربوط به حمل و نقل و عبور و مرور در کلیه نقاط کشور و مناطق آزاد تجاري - صنعتی، در

 
جلسه مورخ 08/06/1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبات مورد شکایت خلاف شرع شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804033 مورخ 03/ 02/ 1399؛ 

موضوع دستور سی ام از چهارمین جلسه نشست از دوره اول هیأت امناي دانشگاه هاي فنی و حرفه اي و جامع علمی کاربردي مورخ
22/ 4/ 1398، در جلسه مورخ 08/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام

 
نظر می گردد: 

_ انتقال املاك و امکانات مذکور در مصوبه مورد شکایت به مجتمع آموزش عالی لارستان در قسمتی که از بودجه هاي دولتی تهیه
شده است خلاف شرع شناخته نشد. تعیین تکلیف درخصوص ادعاي مغایرت انتقال آن بخش از املاك و امکانات مذکور که از سوي

 
خیرین و واقفین تهیه شده است، موضوعی قضایی و در صلاحیت مرجع قضایی است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804306 مورخ 08/ 04/ 1399؛ 

موضوع بند 34-880 از سی و چهارمین جلسه کمیسیون ماده پنج طرح تفصیلی شهر گرگان مورخ 13/05/1398، در جلسه مورخ

 
08/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ حکم به اخراج اراضی موضوع مصوبه مورد شکایت از محدوده شهر گرگان در مواردي که موجب ورود ضرر به حقوق معتبر اشخاص

 
شود خلاف شرع شناخته شد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 



 
عطف به نامه شماره 9900713 مورخ 31/ 06/ 1399؛ 

موضوع مواد 6، 3، 1 و تبصره ذیل آن از آیین نامه اداره و تردد در جایگاه هاي تشریفاتی فرودگاه هاي کشور به شماره 129089 -
28/ 7/ 1387 دفتر ریاست جمهوري درخصوص اشخاص مجاز به تردد در جایگاه هاي تشریفاتی فرودگاه هاي کشور، در جلسه مورخ

 
10/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ مصوبات مورد شکایت فی نفسه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص قانونی بودن آن برعهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804316 مورخ 17/ 03/ 1399؛ 

موضوع دستورالعمل هاي شماره 507/98/200 - 12/ 3/ 1398 و 511/98/200 - 29/ 3/ 1398 و جدول ضرایب تشخیص درآمد
مشمول مالیات به شماره 37/98/200/ص - 1/ 5/ 1398 سازمان امور مالیاتی کشور درخصوص اخذ مالیات از خریداران سکه، در

 
جلسه مورخ 10/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ در صورتی که مرجع مورد نظر صلاحیت وضع مصوبه مورد شکایت را داشته است و میزان مالیات متعینه متضمن اجحاف نباشد،

 
مصوبه خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص این امر بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803977 مورخ 30/ 02/ 1399؛ 

موضوع بند دوم از فصل یکم بخشنامه شماره 1/14593/200 - 21/ 2/ 1388 معاونت توسعه مدیریت و سرمایه انسانی رییس
جمهور، در جلسه مورخ 10/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می

 
گردد: 

 
_ بند مورد شکایت خلاف شرع شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900375 مورخ 26/ 06/ 1399؛ 



موضوع 1_ بخشنامه شماره 2706 - 10/ 2/ 1387 سازمان پزشکی قانونی کشور درخصوص مبنا قرار گرفتن کتاب «ارش و دیه اندام
فوقانی و اندام تحتانی»2_ قسمت ج بند 3-3 دستورالعمل مهم اجرایی پاییز 1395، در جلسه مورخ 10/ 06/ 1400 فقهاي معظم

 
شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ با استظهار این که بخشنامه مورد شکایت متضمن بیان تکالیف کارشناسان و راهنمایی ایشان در ارائه نظرات کارشناسی به مقامات

 
قضایی است، خلاف شرع شناخته نشد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804138 مورخ 30/ 02/ 1399؛ 

موضوع بخشی از بند 5 مصوبه مورخ 7/5/1397 دویست و نود و سومین جلسه هیأت مدیره سازمان صنایع کوچک و شهرك صنعتی
ایران، در جلسه مورخ 10/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می

 
گردد: 

_ با توجه به اینکه موضوع مصوبه مورد شکایت مواردي است که «منجر به انعقاد قرارداد نشده است» مصوبه خلاف شرع شناخته

 
نشد. اختلاف احتمالی شاکی از حیث انعقاد یا عدم انعقاد قرارداد امري قضایی و در صلاحیت مرجع قضایی است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900618 مورخ 31/ 06/ 1399؛ 

موضوع بخشنامه شماره 1922/95/2 - 16/ 12/ 1395 بانک سپه درخصوص دستورالعمل اجرایی ماده 2 آیین نامه اجرایی تبصره 35
قانون اصلاح بودجه سال 1395 کل کشور، در جلسه مورخ 10/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار

 
گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ چنانچه مصوبه مورد شکایت مطابق قانون باشد خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص آن بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9804281 مورخ 18/ 04/ 1399؛ 



موضوع کل تصویب نامه شماره 386106 - 14/ 4/ 1398 شوراي عالی اداري و کل تصویب نامه شماره 114447/ت57223هـ -
10/9/1398 هیأت وزیران درخصوص تعیین شرکت هاي قابل واگذاري، در جلسه مورخ 17/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان

 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

 
_ چنانچه مصوبات مورد شکایت مغایر قوانین و مقررات ذي ربط نباشد خلاف شرع نیست. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900856 مورخ 31/ 06/ 1399؛ 

موضوع تبصره 4 بند 1 و بندهاي 5، 4، 3، 2 اطلاعیه دیوان محاسبات کشور درخصوص تاریخ و نحوه ثبت نام از متقاضیان شرکت در
آزمون استخدام پیمانی سال 1398، در جلسه مورخ 17/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که

 
به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ در صورتی که مرجع وضع اطلاعیه مورد شکایت قانوناً حق وضع تمام موارد آن را داشته است و مفاد اطلاعیه خلاف قانون نباشد،

 
اطلاعیه مورد شکایت خلاف شرع شناخته نشد. تشخیص این امر بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803273 مورخ 08/ 04/ 1399؛ 

موضوع بند (ج) ماده 21 و ماده 26 دستورالعمل اجرایی ماده 5 قانون نظام جامع دامپروري، در جلسه مورخ 17/ 06/ 1400 فقهاي

 
معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ در صورتی که مرجع وضع مصوبه مورد شکایت قانوناً حق وضع آن را داشته و مفاد آن خلاف قانون نباشد، خلاف شرع شناخته نشد.

 
تشخیص این امر بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900054 مورخ 31/ 06/ 1399؛ 



موضوع ماده 1 و بندهاي (ب) و (ج) آن از صورتجلسه کمیسیون ماده پنج شوراي عالی شهرسازي و معماري استان همدان مورخ 12/
11/ 1366، در جلسه مورخ 17/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر

 
می گردد: 

_ در صورتی که مرجع وضع مصوبه مورد شکایت قانوناً حق وضع آن را داشته است و مصوبه مغایر قانون نباشد، خلاف شرع شناخته

 
نشد. تشخیص این امر بر عهده دیوان محترم عدالت اداري است. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803106 مورخ 03/ 02/ 1399؛ 

موضوع بند 4 مصوبه شماره 91/300/49105 - 7/ 8/ 1391 شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران، در جلسه مورخ 17/ 06/ 1400

 
فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ اطلاق مصوبه مورد شکایت از جهت حکم به خروج اراضی از محدوده شهر در مواردي که منجر به ورود ضرر به حقوق مکتسب

 
معتبر شرعی اشخاص بدون جبران لازم می شود، خلاف شرع شناخته شد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9900136 مورخ 05/ 06/ 1399؛ 

موضوع مصوبه هاي شماره 1797/98/5/ش - 10/ 2/ 1398 و 17296/98/5/ش - 12/ 9/ 1398 شوراي اسلامی شهر مشهد
درخصوص ضوابط محاسبات درآمدي، در جلسه مورخ 17/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که

 
به شرح ذیل اعلام نظر می گردد: 

_ اطلاق مصوبات مورد شکایت از جهت چگونگی محاسبه عوارض ذي ربط ظهور در اجحاف نسبت به مؤدیان دارد و از این جهت

 
خلاف شرع شناخته شد. 

 
رئیس محترم هیأت عمومی دیوان عدالت اداري 

 
با سلام و تحیّت 

 
عطف به نامه شماره 9803817 مورخ 03/ 02/ 1399؛ 



موضوع بند 2 مصوبه شماره 55993/300 - 23/ 10/ 1393 شوراي عالی شهرسازي و معماري ایران درخصوص طرح جامع شهر
بهبهان، در جلسه مورخ 17/ 06/ 1400 فقهاي معظم شوراي نگهبان مورد بحث و بررسی قرار گرفت که به شرح ذیل اعلام نظر می

 
گردد: 

_ اطلاق مصوبه مورد شکایت از جهت حکم به خروج اراضی از محدوده شهر در مواردي که منجر به ورود ضرر به حقوق مکتسب

 
معتبر شرعی اشخاص بدون جبران لازم می شود، خلاف شرع شناخته شد». 

انتهاي پیام



چشم البرز به شکوفایی اقتصادي در زمینه صنایع دستی خشک شد/ جشنواره
گذر هنري؛ مرهمی بر زخم هاي فرهنگی کلانشهر کرج

منبع: داناشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1400/07/24

علی فلاحی گفت: با توجه به مشکلاتی که به واسطه مهاجرت پذیري دامنگیر استان البرز می شود، هنر می تواند التیامی
براي درد هاي کلانشهر کرج باشد.

علی فلاحی گفت: با توجه به مشکلاتی که به واسطه
مهاجرت پذیري دامنگیر استان البرز می شود، هنر می

 
تواند التیامی براي درد هاي کلانشهر کرج باشد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ مدیر فرهنگی و
هنري مجمع ملی جوانان کشور درباره برگزاري جشنواره
گذر هنري در پارك ایران کوچک کرج، در گفتگو با
خبرنگار تیتریک، گفت: البرز مهد بسیاري از هنرمندان

 
طراز اول کشوري و بین المللی است. 

علی فلاحی ارتقاء فعالیت هاي هنري را زمینه کاهش
آسیب هاي اجتماعی دانست و افزود: با توجه به مشکلاتی

 
که به واسطه مهاجرت پذیري دامنگیر استان البرز می شود، هنر می تواند التیامی براي درد هاي کلانشهر کرج باشد. 

وي مشارکت سازمان هاي مردم نهاد را در راستاي به حداقل رسیدن معضلات موثر ارزیابی کرد و اظهار داشت: در جشنواره گذر

 
هنري کرج، هنرمندان در زمینه چرم و ساخت کیف هاي دستی، نقاشی و گرافیک شناسایی می شوند. 

فلاحی با اشاره به فروش صنایع دستی هنرمندان توسط سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري کرج براي حمایت از آنها اشاره

 
و تصریح کرد: قریب به 50 گروه هنري از این جشنواره استقبال کرده اند. 

وي گفت: در این گذر هاي هنري کارگاه هاي آموزشی هنري و نشاط اجتماعی در نظر گرفته شده است تا بتوانیم هنرمندانی که در

 
مناطق مختلف شهرستان کرج و استان البرز پراکنده هستند گرد هم آمده و آثار هنري خود را در معرض دید عموم بگذارند. 

فلاحی با اشاره به اینکه سازمان فرهنگی - اجتماعی شهرداري کرج براي شناسنامه دار کردن آثار هنرمندان اقدام کرده است، گفت:

 
در جشنواره گذر هنري؛ 10 هفته در پارك ها و بوستان هاي سطح کرج، به شهروندان خدمات ارائه می شود. 

وي اشتغال و کارآفرینی را مهم ترین هدف جشنواره مذکور اعلام کرد و افزود: تبلیغات محیطی توسط شهرداري کرج انجام شده است

 
تا مردم با آثار هنري آشنا شده و بازار فروش صنایع دستی جشنواره گذر هنري افزایش یابد. 

فلاحی با اشاره به اینکه شهرداري کرج درصدد کارآفرینی و ایجاد درآمد پایدار براي هنرمندان است، خاطر نشان داشت: بتوانیم در



 
بحث کارآفرینی و درآمد پایدار براي هنرمندان صنایع دستی اقدام خواهیم کرد. 

وي اقدامات جزیره اي دستگاه ها را مهم ترین عامل عدم حمایت مالی از هنرمندان دانست و درباره بهره وري از اقتصاد در آمد زایی

 
صنایع دستی، گفت: متاسفانه استان البرز تا کنون به شکوفایی اقتصادي در زمینه صنایع دستی نرسیده است. 

فلاحی با اشاره به اینکه میراث فرهنگی می تواند محور شکوفایی اقتصادي در البرز باشد و دیگر دستگاه ها از آن حمایت کنند، افزود:

 
این روند موانعی که بر سر راه صنایع دستی وجود دارد را تا اندازه اي برطرف می کند. 

وي ادامه داد: گام دوم انقلاب اسلامی یک رویکرد کارآمد براي تمام مسئولین و هنرمندان خواهد بود و راهبردهاي آن بسیاري از
مشکلات هنري را مرتفع می کند. جوانان هنرمند باید مطالبه گر بوده و از نهادهایی که داراي زیرساخت هاي هنر هستند احقاق حق

 
کنند. 

مدیر فرهنگی و هنري مجمع ملی جوانان کشور در خاتمه خاطر نشان داشت: مسئولین شهري و هنرمندان استان براي توسعه اقتصاد

 
هنر، عرصه را خالی نکنند چرا که با کمک و همراهی جوانان در بستر هنر می توانیم شهري با نشاط اجتماعی داشته باشیم. 

انتهاي پیام/



مسئولیت پذیري مثال زدنی فولاد مبارکه براي تأمین انرژي در فلات مرکزي
ایران

منبع: آواي صنعتشماره خبر:  89  |  تاریخ: 1400/07/24

هادي نباتی نژاد &– مدیر روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه انرژي یکی از اولین نیازهاي زیست انسان و محوریت شکل
گیري هرگونه

 
هادي نباتی نژاد &– مدیر روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه 

انرژي یکی از اولین نیازهاي زیست انسان و محوریت شکل گیري هرگونه کسب وکار و فعالیت اقتصادي و صنعتی است. در این میان
آب، باد و خورشید منابع انرژي تجدیدشونده و نفت، گاز، زغال سنگ و انرژي هسته اي منابع انرژي تجدیدناپذیر به حساب می آیند و

 
تولید جریان برق از طریق این منابع و توسعه شبکه برق رسانی یکی از اولویت هاي اصلی دولت ها و حاکمیت هاست. 

با وجود برنامه ریزي هاي صورت گرفته در وزارت نیرو، به منظور تأمین انرژي برق موردنیاز در بخش مصارف خانگی و صنعتی به
عنوان زیرساخت موردنیاز توسعه و پیشرفت، متأسفانه در حال حاضر این بخش با محدودیت هاي زیادي مواجه است که قطعی برق و
خاموشی هاي گسترده در سال هاي اخیر در هر دو بخش، در میزان رضایت عمومی مردم، تولید و اشتغال و رونق تولید و کسب وکار
در کشور تأثیر گذاشته، به گونه اي که در شرایط کنونی تأمین انرژي و برق موردنیاز کشور، یکی از عمده ترین موانع تولید قلمداد می

 
شود. 

کارشناسان صنعت برق بر این مسئله اذعان دارند که مشکل عمده در این بخش افزایش مصرف، فرسودگی نیروگاه ها و عدم سرمایه
گذاري مناسب و تأمین اعتبارات و منابع مالی براي تولید نیروگاه هاي جدید در کشور است و با توجه به کمبود بودجه بخش هاي
مختلف کشور که متأثر از تحریم هاست، بهره گیري از ظرفیت بخش هاي خصوصی و صنایع و معادن به منظور احداث نیروگاه و
توسعه شبکه زیرساخت برق کشور، ضرورتی اجتناب ناپذیر به شمار می آید و این مسئله در روزهاي اول دولت سیزدهم موردتوجه
وزراي محترم صمت و نیرو و کارشناسان این حوزه قرار گرفت و مقرر شد براي نخستین بار در کشور، احداث نیروگاه هاي جدید و

 
افزایش میزان ظرفیت نیروگاهی توسط بخش صنعت و معدن انجام شود. 

در این شرایط شرکت هاي سرمایه گذار و مجري در حوزه صنعت و اقتصاد، با تأمین انرژي و برق موردنیاز خود و اتصال به شبکه
سراسري، اطمینان و امنیت کافی را براي سرمایه گذاري به دست می آورند و با این اقدام، علاوه بر ایجاد نیروگاه هاي جدید و توسعه
شبکه برق و انرژي در کشور، در پیشرفت و رونق کسب وکارهاي کلان و خرد و افزایش تولید و اشتغال در کشور نقش مؤثري ایفا می

 
کنند. 

اتفاق مبارك امضاي تفاهم نامه بین وزارت صمت و وزارت نیرو به منظور احداث نیروگاه هاي جدید با ظرفیت تولید 10 هزار مگاوات
در هفته گذشته، اقدامی شایسته به منظور توسعه زیرساخت هاي موردنیاز تولید در کشور محسوب می شود که انجام بخشی از این

 
خدمت، به شرکت فولاد مبارکه واگذار شده است. 

شرکت فولاد مبارکه در سال هاي اخیر، با برنامه ریزي مدون و اجراي پروژه هاي متعدد، بهینه سازي فرایندهاي تولید، به روزرسانی



تجهیزات و حذف قسمت هاي پرمصرف و کاهش 50 درصدي مصرف برق در خطوط تولید در ساعات اوج بار، به یکی از نمونه هاي
موفق کاهش مصرف برق و مدیریت پیک بار تبدیل شده که ضمن کاهش مصرف برق خود در زمان اوج مصرف، با تولید برق در
نیروگاه داخلی خود و تزریق 200 مگاوات برق به شبکه سراسري، در کاهش خاموشی و قطعی برق در مصرف خانگی نقش مؤثري

 
داشته است. 

براساس تفاهم نامه میان دو وزارت خانه صمت و نیرو، توسعه زیرساختی شبکه برق، ایجاد نیروگاه و تولید 1500 مگاوات برق در سه
سال آینده به شرکت فولاد مبارکه محول شده و ازآنجاکه ظرفیت بالایی در کشور براي احداث نیروگاه هاي تجدیدپذیر همچون
نیروگاه هاي خورشیدي وجود دارد، اراده فولاد مبارکه بر تولید برق در دو بخش انرژي هاي تجدیدپذیر و تجدیدناپذیر است و ایجاد
نیروگاه خورشیدي 10 مگاواتی در محل کارخانه فولاد مبارکه ازجمله برنامه هاي این شرکت است که در صورت تولید 1500 مگاوات

 
برق، شرکت فولاد مبارکه علاوه بر رفع نیاز خود، می تواند بخشی از مشکلات شبکه برق را نیز رفع کند. 

آنچه مسلم است این است که اقدامات شرکت فولاد مبارکه در زمینه تأمین آب و برق موردنیاز براي مصارف خانگی و صنعتی در
کشور، بدون اغراق مصداق و الگویی موفق از حساسیت این شرکت به موضوعات اجتماعی و نیازهاي جامعه و انجام مسئولیت اجتماعی
و توسعه زیرساخت هاي موردنیاز بخش انرژي کشور است که به یقین نمونه اي همچون شرکت فولاد مبارکه در این زمینه را نمی

 
توان یافت. 

حمایت ها و سرمایه گذاري هاي متعدد، کلان و مداوم شرکت فولاد مبارکه از طرح هاي انتقال آب در حوضه آبریز زاینده رود به
منظور تأمین آب موردنیاز و کاهش خسارات خشکسالی، اختصاص بودجه براي طرح انتقال آب از خلیج فارس به فلات مرکزي ایران،
توسعه شبکه زیرساخت برق منطقه و تأمین برق موردنیاز شبکه سراسري در زمان اوج مصرف ازجمله اقدامات فولاد مبارکه به منظور
تأمین انرژي است و به یقین برنامه ریزي این شرکت به منظور تولید 1500 مگاوات برق در سه سال آینده، نقطه عطفی در رفع موانع

تولید و توسعه زیرساخت هاي لازم به منظور ایجاد رونق اقتصادي و صنعتی در کشور است.



سهم 40 درصدي زنان در کارفرمایی واحدهاي صنفی پوشاك

منبع: تسنیمشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1400/07/24

دبیر کل اتاق اصناف ایران با اشاره به سهم بیش از 40 درصدي بانوان در کارفرمایی پوشاك، گفت: صنوف تولیدي پوشاك،
امروز روند افزایش کیفیت را دنبال می کنند و باید براي صادرات به ویژه به کشورهاي اسلامی برنامه ریزي کرد.

دبیر کل اتاق اصناف ایران با اشاره به سهم بیش از 40
درصدي بانوان در کارفرمایی پوشاك، گفت: صنوف تولیدي
پوشاك، امروز روند افزایش کیفیت را دنبال می کنند و
باید براي صادرات به ویژه به کشورهاي اسلامی برنامه

 
ریزي کرد. - اخبار اقتصادي - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم به نقل از اتاق اصناف ایران،
محمدباقر مجتبایی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه اطلاع
رسانی اتاق اصناف ایران بیان کرد: با توجه به این که در
تقسیم بندي ها، پوشاك را شامل لباس هاي زنانه، مردانه و

بچگانه (از کلاه و روسري گرفته تا پالتو و مانتو و … به جز کفش) در نظر می گیریم، از میان حدود 3 هزار عنوان کد آیسیک که

 
فعالیت هاي صنفی را نشان می دهند، گروه پوشاك از اهمیت بالایی برخوردار است. 

وي گفت: در این گروه، فعالان صنفی هم در حوزه تولیدي و هم در حوزه توزیعی فعالیت دارند و 95 درصد تولید پوشاك در کشور،
توسط صنوف تولیدي تامین می شود. همچنین، در بحث توزیع هم سهم اصناف 100 درصد است و در فروشگاه هاي صنفی سطح
شهر اعم از فروشگاه هاي زنجیره اي و مغازه ها و فروشگاه هاي مجازي توزیع انجام می شود. البته مد نظر ما در این گزارش، فروشگاه

 
هاي داراي مجوز است. 

دبیر کل اتاق اصناف ایران بیان کرد: در بخش پوشاك ایران ، 230 هزار و 315 واحد صنفی تولیدي و توزیعی مجاز فعالیت می کنند
که از این تعداد، 57 هزار و 404 واحد، تولیدي است. متوسط شاغلان در واحدهاي صنفی تولیدي پوشاك، 10 نفر است و متوسط
شاغلان در حوزه توزیع پوشاك نیز به 3 نفر می رسد. به منظور مقایسه این آمار خوب است بدانیم، حدود 1000 نوع کد آیسیک
تولیدي صنفی در کشور داریم که متوسط شاغلان در آن ها حدود 5 نفر است و متوسط شاغلان در کل 3 میلیون واحد صنفی

 
(تولیدي، توزیعی، خدماتی، خدمات فنی)2.1 ( دو و یک دهم ) نفر کشور است. 

مجتبایی ادامه داد: از میان 57 هزار و 404 واحد صنفی تولیدي پوشاك کشور، 23 هزار و 702 کارفرما و کارآفرینان بانوان هستند که
حدود 41 درصد را نشان می دهد و در حوزه توزیع پوشاك (به غیر از کسب و کارهاي مجازي) 172 هزار و 911 واحد توزیعی در
کشور داریم که 77 هزار و 450 پروانه کسب از این آمار، یعنی حدود45 درصد متعلق به بانوان است. اگر به آمار بانوان کارآفرین در
حوزه پوشاك، تعداد بانوانی که در صنف تولید یا توزیع پوشاك مشغول به کار هستند نیز اضافه شود، به روشنی سهم بانوان در این

حوزه را در خواهیم یافت. 



وب درباره آمارهاي واحدهاي تولیدي و توزیعی پوشاك در تهران نیز گفت: از میان کل واحدهاي صنفی تولیدي پوشاك کشور، 12

 
هزار و 666 واحد و از کل آمار واحدهاي صنفی توزیعی پوشاك، 22 هزار و 340 واحد در استان تهران فعالند. 

 
ایرانی ها چه قدر پوشاك می خرند؟ 

دبیر کل اتاق اصناف ایران با اشاره به بررسیهاي بعمل آمده در اطلاعات مربوط به مرکز آمار ایران اظهار کرد: اولویت مردم براي خرید
پوشاك، اولویت پنجم و حدود 5 درصد هزینه خانوارها مربوط به پوشاك و کفش است. همان طور که می دانید کل جامعه ایران به
10 دهک تقسیم شده است که خانوارهاي دهک اول که ضعیف ترین گروه از نظر مالی هستند، 2.2 درصد درآمد خود را صرف
پوشاك و کفش می کنند. این مقدار در خانوارهاي دهک پنجم حدود 5.2 درصد است و به طور کلی جامعه ایران، به طور متوسط 3.5

 
درصد از درآمد خود را هزینه پوشاك و کفش می کنند. 

وي با تاکید بر لزوم جلوگیري از قاچاق تصریح کرد: با مطالعه آمارهاي بین المللی و صادراتی پوشاك سایر کشور ها به ایران می بینیم
که حدود 16.6 درصد از نیاز بازار ایران به پوشاك توسط واردات تامین شده که با توجه به ممنوعیت واردات پوشاك به ایران طی چند
سال اخیر، این میزان واردات پوشاك به ایران، قاچاق بوده است و با تلفیق امار اعلامی از سوي گمرکات سایر کشورها و اندازه بازار
مصرف ایران میتوان نتیجه گرفت حدود 83.4درصد نیاز بازار داخل از طریق تولیدکنندگان ایرانی و مابقی توسط قاچاق تامین می

 
شود. 

مجتبایی گفت: اندازه بازار ایران در زمان دلار حدود 4 هزار تومانی، 12 میلیارد دلار پیش بینی شده بود. با گرانی دلار، پیش بینی می
کنیم که اندازه بازار کاهش یافته و احتمالا در قاچاق هم تغییراتی داشته ایم. با وجود این قاچاق هنوز وجود دارد و عامل مخربی بر
علیه تولید داخلی است. خصوصا این که عمده تولیدکنندگان داخلی پوشاك، کارگاه هاي کوچک و متوسط هستند و این گروه به
نسبت صنایع بزرگ، از قاچاق بیشتر آسیب خواهند دید و ضمن تقدیر از تلاش هاي ارزشمند و موثر ستاد مبارزه با قاچاق براي

 
کاهش این پدیده شوم، انتظار صنوف تولیدي و اتاق اصناف ایران این است که همت عالی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز ادامه یابد 

وي خاطر نشان کرد: از سوي دیگر،سیاست هاي حمایتی براي تقویت واحدهاي طراحی و تولید در نظر گرفته شود. به ویژه در تامین
مواد اولیه از نخ و پارچه و ملزومات جانبی تا سرمایه در گردش باید حمایت جدي و موثر از سوي دولت و بانک مرکزي بعمل آید.طی
سال هاي گذشته، کیفیت تولیدات داخلی بالا رفته، آن چنان که در نمایشگاه مدکس هم که براي نخستین بار در حال برگزاري است

 
شاهد این کیفیت هستیم. 

وي ادامه داد: برخی از تولیدات پوشاك داخلی با برند هاي خارجی برابري می کند و حتی بالاتر از محصولات رقبایی نظیر ترکیه و
هند و بنگلادش است. در این نمایشگاه که از 20 تا23 مهر در نمایشگاه آفتاب با حمایت اتاق اصناف ایران برگزار شده است، حدود
100تولید کننده برتر کشور حضور یافته اند تا باري دیگر در کنار هم قرار گرفته و قدرت و توانی مضاعف یابند و در ادامه به آن هایی

 
که میل به برندپوشی دارند تولیدات با کیفیت ایرانی را معرفی کنند. 

 
حمایت از «تولید براي صادرات» از اولویت هاي اتاق اصناف ایران 

وي در خصوص ظرفیت صادارتی پوشاك تولید ایران نیز گفت: پوشاك از جمله اولویت هاي اتاق اصناف ایران در خصوص تولید براي
صادرات است. در سال 2020 کل واردات پوشاك در جهان 410 میلیارد دلار گزارش شده است و متاسفانه سهم ایران از این صادرات

 
0.1 درصد است. از سوي دیگر 57 کشور اسلامی (OIC) 74 میلیارد دلار واردات پوشاك دارند. 



دبیر کل اتاق اصناف ایران افزود: با توجه به این که ایران یکی از بزرگترین کشورهاي اسلامی است و ظرفیتی قابل قبول در تولید
پوشاك دارد و در مقابل، اکثر این کشور ها از نظر صنعتی ضعیف هستند، لذا بازار بسیار خوبی براي تولیدات ایرانی خواهند بود. از این
رو مسئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت و اتاق هاي اصناف، بازرگانی و تعاون باید در کنار هم برنامه ریزي اجرایی براي سند ملی

 
ساماندهی، توسعه و حمایت از تولید صادراتی گروه پوشاك را تهیه کنند تا بتوانیم از این بازار پر اهمیت بهره کافی ببریم. 

 
با وجود مصوبات ستاد کرونا، چک ها برگشت خورد 

مجتبایی بیان کرد: در جریان مبارزه با کرونا، پوشاك از جمله گروه هایی بود که بیشترین آسیب را دید. صنوف توزیعی ما با پیک
هاي شدید کرونا در مجموع حدود 2 ماه مجبور به تعطیلی مطلق شدند و در سایر ایام مثل اسفند 98 که اعلام رسمی پاندومی کرونا

 
شد، پوشاك تولید شده روي دست تولیدکنندگان و توزیع کنندگان ماند و ما شاهد موجی از چک هاي برگشتی بودیم. 

وي اظهارداشت: کرونا همچنین مسئولان کشور را مجبور به اتخاذ و اجراي سیاست هاي تعطیلی مدارس و دانشگاه ها کرد. مراسم ها
و میهمانی ها هم با توصیه کارشناسان بهداشتی کاهش یافت و یا لغو شد و بدین ترتیب سطح خرید و تقاضا براي پوشاك کاهش

 
چشمگیري یافت و مجموع این عوامل موجب بروز ضربات مکرر بعدي کرونا بر گروه پوشاك شد. 

دبیر کل اتاق اصناف ایران خاطر نشان کرد: مردم در 20 ماهه گذشته از خرید 70 درصد پوشاك تقاضاي متعارف خود منصرف شدند.
چون وقتی میهمانی، مدرسه و دانشگاه و دید و بازدیدي نباشد، نیاز به خرید پوشاك هم کاهش خواهد یافت. اگرچه با پیگیري هاي
اتاق اصناف ایران، گروه پوشاك در ستاد ملی مبارزه با کرونا جزء 14 گروه آسیب دیده از کرونا قرار گرفت اما به دلیل محدودیت هاي

 
مالی دولت، حمایت از این گروه نزدیک به صفر بود. حتی در دو مرحله در ستاد کرونا مصوبه گرفتیم که چک ها برگشت نخورد 

وي گفت: متاسفانه به علت ضعف در ساختار نرم افزاري بانک مرکزي و بانک هاي کشور، همیشه چک هاي اصناف برگشت خورد و
این خسارت بسیار چشمگیر است. وزارت صنعت، معدن و تجارت، اتاق اصناف ایران، اتحادیه پوشاك تهران که مرکز تحقیقات خوبی
دارد و گروه مشورتی اتاق اصناف ایران که متشکل از اتحادیه هاي پوشاك سراسر کشور است، بررسی هاي دقیقی در خصوص فرصت

 
هاي پوشاك داشته اند و حمایت از زنجیره ارزش پوشاك در دستور کار است. 

وي نمایشگاه مدکس را یکی از این کمک ها و حمایت ها دانست و تاکیدکرد: براي ایجاد رونق نسبی و اتصال دوباره بنگاه هاي
تولیدي و توزیعی و آگاهی از مدل ها، کیفیت و توانمندي هاي ایشان با حمایت و پیگیري اتاق اصناف ایران و همت اتحادیه پوشاك
تهران که زحمات بسیار ارزنده اي کشیدند و با همکاري اتحادیه هاي پوشاك در سراسر کشور، نخستین نمایشگاه مدکس به صورت

 
تخصصی در نمایشگاه آفتاب برگزار شده است طراحان و تولیدکنندگان در این نمایشگاه بسیار خوب درخشیدند. 

مجتبایی تصریح کرد: در بازدیدي که داشتیم بسیاري از نمونه هاي پوشاك عرضه شده آن قدر جذاب بود که تفاوتی با برند هاي
خارجی نداشت. بنابراین ظرفیت بسیار خوبی داریم که حیف است دولت سیزدهم که به دنبال ایجاد و توسعه فرصت هاي شغلی و
تقویت صادرات است، از کشش پذیري بالاي گروه پوشاك استفاده نکند. در گروه پوشاك ما با کمتر از 200 میلیون تومان می توانیم

 
یک شغل ایجاد کنیم در حالی که در صنعت این میزان دست کم 2 میلیارد تومان و در صنایع بزرگ حداقل 20 میلیارد تومان است. 

دبیر کل اتاق اصناف ایران گفت: مسئولان کشوري لازم است از این گروه که خود پیشران فعالیت هاي متعددي در زمینه سایر
مشاغل مثل نخ ریسی، پارچه، رنگرزي، دوخت، تولید پوشاك، حمل و نقل و توزیع هستند، حمایت کنند. ضمن این که پوشاك بستر
مناسبی براي اشتغال تحصیلکردگان در حوزه هاي مختلف از طراحی تا توزیع ایجاد می کند و زنان و مردان بدون محدودیت می



 
توانند در آن مشغول به کار باشند و علاوه بر تامین نیاز داخلی، ارز آوري کنند. 

 
تجهیز و به روزرسانی دستگاه هاي تولید پوشاك در اصناف 

مجتبایی بیان کرد: در سند توسعه پوشاك که نوشته شده است و در حال اجراي گام به گام آن هستیم، یک بخش توجه به فرهنگ
ایرانی و اسلامی است. چهل میلیون از جمعیت کشور ما در سنین بین 20 تا 50 سال هستند، بدین معنا است که این صنف براي
رضایت مشتري به کیفیت، تنوع، زیبایی و نام و نشان تجاري ایرانی توجه دارد. برند سازي یکی از سیاست هاي حمایتی اتاق اصناف
ایران است. موفقیت هاي خوبی از نام و نشان هاي ایرانی شکل گرفته و برخی از آن ها حتی در فروش مجازي در عرصه داخلی و بین

 
المللی موفق و خوش نام هستند. 

وي ادامه داد: استراتژي بعدي، تولید براي صادرات است و همچنین تجهیز و نوسازي و کاهش هزینه هاي سربار است. در برش و
دوخت می توان از تجهیزات لیزري و نوین استفاده شود اما در سایر حوزه ها بحث افزایش بهره وري عوامل تولید بویژه نیروي کار از

 
طریق اموزش و ارتقاي سطح مهارت ها دنبال می شود. 

مجبتایی در ادامه گفت: تولید انبوه و یکپارچه سازي چند واحد مکمل با هم از دیگر استراتژي ها است . حتی چند شهرك صنفی در

 
شهرستان هاي مختلف مکان یابی شده است. 

دبیر کل اتاق اصناف ایران اظهار کرد: گروه پوشاك به دلیل ظرفیت بالایی که در اشتغال زایی و سهم بزرگی که در اقتصاد دنیا دارد
باید بیش از گذشته مورد توجه قرار گیرد و اتاق اصناف ایران به موجب همین اهمیت، تقویت زنجیره ارزش پوشاك را دنبال می کند.
اما براي این منظور همکاري جمعی از سوي نهادهاي دولتی و بخش خصوصی ضروري است تا بتوان به جایگاهی مناسب در تولید و
صادرات دست یافت. ضمن اینکه سیاست هاي مبارزه با قاچاق پوشاك باید ادامه پیدا کند تا نام و نشان هاي ایرانی فرصت رشد و

توسعه و ماندگاري در بازار پیدا کنند.



بهره برداري از بزرگترین استخر ذخیره آب کشاورزي استان در ارومیه

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1400/07/24

بزرگترین استخر ذخیره آب کشاورزي آذربایجان غربی در شهرستان ارومیه آماده بهره برداري است

به گزارش خبرگزاري صداوسیما مرکزآذربایجان غربی مدیر جهاد کشاورزي ارومیه گفت :
بزرگترین استخر ذخیره آب کشاورزي استان با مساحت 1600 مترمربع در شهرستان

 
ارومیه آماده بهره برداري شده است. 

علی پیرمرادي افزود: این پروژه با منبع تامین آب قنات خاص آباد و قنوات هفت چشمه
با حجم تقریبی 3700 متر مکعب از محل اعتبارت استانی سال 99 تامین اعتبار و 5800 میلیون ریال براي احداث این استخرسرمایه

 
گذاري شده است. 

پیرمرادي بیان کرد: تعداد 100 نفر از کشاورزان و 150 هکتار از اراضی تحت پوشش این منطقه از مزایاي اجراي این طرح بهره مند

 
می شوند. 

وي هدف از اجراي این طرح را افزایش راندمان آبیاري و توسعه کشاورزي پایدار در منطقه عنوان کرد و گفت: علاوه بر صرفه جویی
آب در بخش کشاورزي، افزایش عملکرد در واحد سطح نیز از اهم اهداف اجراي این طرح است که زمینه را براي اشتغال و بهره وري

 
ایجاد می نماید. 

استخر ذخیره آب کشاورزي جهت ذخیره حقابه قنات، چشمه یا رودخانه ، ذخیره آب بارندگی و برف و مصرف آن براي انجام آبیاري و

 
آبیاري تحت فشار استفاده می شود. 

لازم به ذکر است تا کنون 14 باب استخر ذخیره آب کشاورزي به حجم 14800 متر مکعب در شهرستان ارومیه توسط اداره آب و
خاك این مدیریت اجرا شده است.



چهل هزار هسته گروه جهادي می توانند پیشرفت روستاها را محقق کنند

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1400/07/24

نماینده تهران در مجلس در نامه اي خطاب به رئیس جمهور اعلام کرد: چهل هزار هسته ـ گروه جهادي، به شرط پاي بندي
همگان به سیاست هاي کلّی نظام، خواهند توانست توزیع جمعیت و پیشرفت روستایی را سامان ببخشند.

نماینده تهران در مجلس در نامه اي خطاب به رئیس
جمهور اعلام کرد: چهل هزار هسته ـ گروه جهادي، به
شرط پاي بندي همگان به سیاست هاي کلّی نظام،
خواهند توانست توزیع جمعیت و پیشرفت روستایی را

 
سامان ببخشند. 

به گزارش قدس آنلاین، یکی از نهادهاي انقلابی که به
فرمان امام خمینی (ره) تشکیل شد، جهاد سازندگی بود،
این نهاد انقلابی و مردمی با هدف محرومیت زدایی از
روستاها، توسعه متعادل کشور و افزایش تولید و اشتغال در
محیط روستا تشکیل شد و در جنگ تحمیلی هم نیروهاي

 
مردمی از طریق جهاد سازندگی در پشتیبانی رزمی جبهه ها و نیز کمک به رزمندگان به خوبی عمل کردند. 

در دولت اصلاحات طرح ادغام وزارت جهاد سازندگی و وزارت کشاورزي اجرا شد و قرار شد با همان روحیه جهاد به کمک کشاورزان و

 
دامداران کشور بشتابند، اما در عمل در گیرو دار بورکراسی قرار گرفت و روحیه جهادي کمرنگ شد. 

رضا ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزي دولت سیزدهم اخیرا اعلام کرده، قصد دارد، جهاد سازندگی را احیا کند، برخی معتقدند
مهمترین زمینه براي احیاي جهاد سازندگی، روحیه تعاون و کمک مردمی به هم دیگر است که اکنون به دلیل مشکلات اقتصادي
کمتر شده است، به هر حال برخی افراد هم چاره کار اقتصاد کشور و به ویژه مشکلات تولید روستا را روحیه جهادي می دانند، البته
معتقدند در قالب خشک اداري این روحیه شکل نمی گیرد، بلکه افراد داراي روحیه از خودگذشتگی و فداکاري می توانند به عنوان

 
جهادگر عمل کنند و با تجمیع انرژي همه گروههاي جهادي موجود می توان یک جهاد سازندگی مردمی تشکیل داد. 

در زمینه طرح احیاي جهاد سازندگی، روح االله ایزدخواه نماینده مردم تهران در مجلس در نامه اي خطاب به رئیس جمهور اعلام کرد
که چهل هزار هسته ـ گروه جهادي، با اتکا به سازوکاري چند انضباطه در همفکري و هم افزایی با همه نظامات، به شرط پاي بندي

 
همگان به سیاست هاي کلّی نظام، خواهند توانست توزیع و جمعیّـت و پیشرفت روستایی را سامان ببخشند. 

 
متن این نامه به شرح ذیل است: 

 
ریاست محترم جمهور، جناب آیت االله رئیسی 



 
سلام علیکم 

اقدام راهبردي حضرتعالی در تقویت جریان جهادي را می ستایم و برخود فرض می دانم به عنوان نماینده مردم، همه توان و ظرفیّـت

 
خویش را براي به فرجام رساندن اهداف جهادي دولت تان به کار ببندم. 

متناسب با موضوعاتی که در جلسه با محوریّت جریان جهادي در شب رحلت پیامبر اکرم (ص) بیان نمودید، نکاتی را درباره سه

 
موضوع کلیدي و راهبردي، با استناد به چند سال پژوهش و تفحص در تاریخ جهاد سازندگی، معروض میدارم. 

 
1. اتّخاذ آرایش جهادي ـ مردمی در تمام عرصه ها 

مستحضرید اعلام هر نوع جهاد، از شؤون مخصوص ولی امر است و به واسطه انقلاب اسلامی، این باب الهی گشوده شده و ملّت ایران
از آغاز انقلاب با جهادسازندگی، جهاد دفاع مقدّس، جهاد خودکفایی، جهاد دانشگاهی، جهاد فرهنگی، و ... فرصت جهادگري یافته

 
است. 

دستور تقویت هسته ها و گروه هاي جهادي در عرصه روستاها و مناطق محروم، با رویکرد انقلابی شما، امري قابل انتظار بود؛ اما با
ملاحظه تغییرات وسیع این چهل سال و تعمیق و تنوع ظرفیت هاي جهادي و مردمی و گسترش آن به عرصه هاي اولویت دار دیگر و
نیز با دقت در نیازهاي دائماً نوشونده و بیماري هاي مزمن و فاحش نظامات اداري کشور، این امر مهم باید شکل بسیار وسیع تري پیدا

 
کند. 

جنابعالی با بیان صادق خود، دولت را به تراز جریان جهادي متوجه نمودید. اکنون باید متفتّن بود در سیاستگذاري و برنامه ریزي براي

 
تکیه بر این جریان بالنده و حرکت سازنده، فرمان به دست بوروکراتهاي کوته فکر و کاغذباز و شیرین کار و بیلان پرکن نیفتد. 

ما می دانیم علی رغم تأکید شما بر این که جهاد متوجّه همه نظام باشد نه یک دستگاه خاص، و گام دوّمی باشد نه یک موضوع
معمولی، و مردم پایه باشد و مسئولین دولتی نه تنها جهاد را تصاحب نکنند، بلکه حرکت مردمی را تسهیل و تقویت نمایند، باز هم
بسیارند مدیران و مسئولانی بلانسبت غافل از قدرت عظیم مردم و ناتوان در خلق قدرت و حماسه مردمی، که آماده رعایت این تراز
نبوده و نیستند. در خیال آنها می توان گروه هاي جهادي را اجیر سازمانهاي چاق و کم کار حاکمیت نمود و حضور آنها را زینت
المجالس ِنشست ها و همایشهاي دولتی کرد و با چهار تا نهال کاري یا توزیع ارزاق آنهم درمقابل شعبده دوربین ها، جهادبازي کرد و
عطش نوستالژي جهاد را خواباند و بدین ترتیب، دیگر چه نیازي به گام دوّم و تمدّن سازي و زیست عدالتخواهانه با مردم و توسل به

 
حرکت هاي آتش به اختیار جوانان و مبارزه اجتماعی بی امان با فقر و فساد و تبعیض!؟ 

جهادي شدن یک سازمان یا حتی چند وزارتخانه خوب است اما کافی نیست؛ و اساساً بدون نقش آفرینی جدّي همه مردم و جوانان،
شدنی هم نیست. تجربه چهار دولت هشت ساله گذشته، بیانگر آن است که توان و امکانات و کفایت دولت ها ـ فارغ از نوع گرایش
سیاسی آنها ـ محدود است. بدون عاملیت خود مردم، خدمت ها ناتمام و نارسا و نابجا خواهد بود. مسوولیت زدایی از مردم، با فرهنگ
اسلامی و انقلابی جور نیست. تماشاچی شدن مردم، افزایش مطالبات و کاهش اعتماد آنها، حداکثر سازي نفع شخصی و بی هویتی و

 
بی وطنی، نتایج سیاه چنین رویکردي است. 

امروز باید با حواس جمع عمل نمود و فرصت دولت مردمی که با آرایش حداکثري مردمی حول نظامات اجتماعی و میدان دادن به



عوامل جهادي عینیت می یابد نبایستی از بین برود. در این آرایش، حتّی رسانه ملّی هم بایستی براي «جهاد تبیین» با گروه هاي

 
جهادي رسانه اي هم افزا شود. 

احیاي جهاد، جدّي تر از این حرفها است و بعید است بشود به صرف مهرورزیدن با مردم در قالب سفرهاي استانی (که حرکتی
ضروري هم هست)، گره گشاي چالش هاي متکثّر و متنوّع و در هم تنیده و نوشونده کشور و جامعه بود. مردم، در حاشیه و گرفتارند
و نظام، مستعدّ کار مضاعف و حرکت جهادي است و انقلاب، باورمند به حضور و نقش آفرینی جوانان و مردم. راه حلّی بجز جهاد همه

 
جانبه جوانان کم خرج، پرکار، یاري رسان و آتش به اختیار، و تغییر آرایش نظامات حاکمیّتی و اجتماعی درمیان نیست. 

 
2. نقش کلیدي هسته گروه هاي جهادي در تبدیل چالش ها به جهش و جایگاه و ساختار پیشنهادي 

در سوي دیگر این ماجرا، عناصر و گروه هاي جهادي وجود دارند که گفته می شود فقط در عرصه روستایی و محرومیت زدایی، بیش
از چهل هزار هسته - گروه در سامانه اطلس بسیج سازندگی ثبت شده است. قطعا در سایر عرصه ها نیز چنین عناصر و هسته هایی
وجود دارند که چندان شناسایی نشده اند و آمار نقش آفرینی مردمی هم که خیلی بیش از اینها است. جامعه جهادي شامل همه
آنهایی می شود که منافع فردي خود را فداي پیشرفت کشور کرده و در راه تحقق آرمانها و دستیابی به قله ها حتی از جان خویش نیز

 
گذشته اند. 

دستگاه هاي دولتی می توانند راساً و با ارتباطات رسمی خود خدمت کنند و می توانند متوسل به این جریان جهادي و مردمی شوند.
مسلماً هردو ظرفیّت حاکمیّتی و مردمی باید هم افزا و هم آهنگ و هم بسته باشند؛ اما در عمل، حاکمیت جریان جهادي را چندان
دخیل نمی کند و اغلب نادیده می گیرد؛ حال آنکه عمدتاً افرادي جوان و تحصیل کرده، داراي بینش عمیق از گفتمان و منطق

 
انقلابی و شناختی میدانی به نیازها و مسائل عرصه هاي خدمت هستند. 

 
رئیس جمهور متواضع و مردمی جناب آقاي رئیسی عزیز 

بنی صدر مُرد، ولیکن خوي صدرنشین مدیرانی که حاضر به رؤیت ظرفیت هاي مردمی خارج از دایره و دخمه کارکنان محدود خویش

 
نیستند، در برخی نمرده است. 

سهم جهادي هاي در عرصه روستایی، با همه تأکیداتی که رهبر فرزانه انقلاب در طیّ این بیست و یک سال عمر بسیج سازندگی
داشته اند اکنون یک بلوز خاکی نشان دار به عنوان «همه باهم بسیج سازندگی» است. نه در زدودن ساختار استثماري و ارباب ـ
رعیتی نوین ِ «دلالی» در محصولات کشاورزي که امروز نفس روستاییان را به شماره انداخته، از آنها کمکی خواسته شد و نه در

 
پیشبرد توسعه روستایی دانش محور به آنها توسل شد. 

عجیب است از مدیرانی که خود در آغاز جنگ، سابقه بخل و انحصار امکانات دولتی را در رفتار رئیس جمهور مغرور آن زمان دیده

 
بودند و اکنون از در اختیار نهادن وفور اماکن و امکانات به جهادي ها دریغ ورزیدند. 

اینکه چگونه همه دستگاه ها و نه فقط وزارت کشاورزي، جهادي شوند مدل و الگو می خواهد و اینکه چگونه جوانان نخبه جهادي و
عموم مردم، عامل در همه نظامات شوند نقشه راه می طلبد، اما ابتدا باید اصل «تغییر آرایش عوامل» پذیرفته شود. ارکان الگو را هم
می توان از گنجینه دفاع مقدس استخراج نمود؛ آنجا که نیروهاي رزمی بسیجی و نیروهاي داوطلب جهادي، به داد سازمان هاي رزمی
ارتش و سپاه آمدند و زمین گیر شدن ها جایش را به فتوحاتی همچون فتح خرمشهر داد و شاهکارهاي مهندسی همچون جاده



سیدالشهدا و پل بعثت خلق شد و ورق جنگ به نفع نظام و کشور برگشت و به تعبیر حضرت امام، خدمات سنگرسازان بی سنگر، دل

 
امام زمان را شاد کند. 

در وضع فعلی، تعریف دقیق میدان هاي متنوّع جهاد با کمک بسیج و سپاه و سایر نهادهاي انقلابی و رسمیت دادن به حضور جریان
جهادي و عاملیت مردمی در همه نظامات اجتماعی و ماموریت سپاري مستقیم به آنها و پاي کار آوردن استانداري ها و ادارات کل و
واحدهاي تابعه و تعریف نرم افزارهاي هماهنگ کننده سازمانها (به جاي سازمان سازي هاي فرسایشی)، راهگشاي ایران قوي و عینیت

 
بخش دولت مردمی و نهایتاً تبدیل کننده چالش ها به جهش ها است. 

البته در حمایت قانونی از جریان جهادي ـ مردمی، ممکن است خلأهایی دیده شود که می تواند در ضلع مجلس شوراي اسلامی کامل
شود. تدوین قانون حمایت و پشتیبانی از گروه هاي جهادي در تمام عرصه ها، مشابه تجربه نسبتاً موفّق حمایت قانونی از شرکت هاي
دانش بنیان، رافع بسیاري از چالش هاي امروز خواهد بود. کافی است همه نظامات در بخش دولتی و غیردولتی، حمایت ها را از

 
جوانان گام دوّمی و جریان جهادي در طبق اخلاص بگذارند. 

 
3. هویت روستا و پیشرفت روستایی (و در حقیقت مسئله توزیع و جمعیّت) 

روستا و شهر دو روي یک مسأله هستند و آن مسأله بزرگ تر، توزیع عادلانه و متوازن جمعیّت در پهنه سرزمینی کشور است. اکنون
که درآستانه سده جدید هستیم و بناست به جمعیّت صدوپنجاه میلیونی نائل شویم، شایسته است موضوع فراتر از عمران روستایی و

 
رفع کپرنشینی حاشیه شهر و ساخت چهارمیلیون مسکن نگریسته شود. 

برآورد آن است که همین قانون ارزشمند مجلس شوراي اسلامی و اقدام وزارت راه و شهرسازي در ساخت جهشی چهار میلیون
مسکن، اگر ذیل سیاست هاي کلّی شهرسازي ابلاغیّه سال 1389 و منع گسترش بی رویّه کلانشهرها قرار نگیرد، می تواند سیاست
روستاصفر توسعه گرایان را سرعت بیشتر ببخشد و حداقل پنج درصد دیگر از آمار جمعیّتی روستاها بکاهد. لذا نبایستی طرح چهار

 
میلیونی مسکن چنان متمرکز در حاشیه شهرها و صدشهر اوّل شود که روستاها را خالی تر کند. 

سامان بخشیدن به روستا و حاشیه نشینی تحقّق نمی یابد مگر آن که به همه سیاست ها و سازمان ها اعم از فرهنگی اقتصادي
اجتماعی و ... توجّه شود. آیا وزارت آموزش و پرورش و رسانه ملّی و وزارت ارتباطات و کانون پرورش فکري کودکان و نوجوانان و
معاونت جوانان وزارت کشور و وزارت گردشگري و میراث و شصت دستگاه دیگر، درباره بیست و شش درصد جمعیّت روستایی وظیفه
اي ندارند و فقط ضعف عمران روستا موجب مهاجرت و عدم توازن جمعیّـتی شده است؟ و با تقویت صرف یک سازمان و چند اقدام

 
عمرانی توسط جهادگران، مشکلات حلّ می شود!؟ 

چهل هزار هسته ـ گروه جهادي، با اتکا به سازوکاري چندانضباطه در همفکري و هم افزایی با همه نظامات، به شرط پایبندي همگان

 
به سیاست هاي کلّی نظام، خواهند توانست توزیع و جمعیّـت و پیشرفت روستایی را سامان ببخشند. 

 
جمع بندي 

سه موضوع بسیار مهم آرایش جهادي- مردمی نظامات و اعتلاي هسته-گروه هاي جهادي و پیشرفت روستایی، که در جلسه مذکور
مطرح فرمودید در کشور دچار کم ترازي اند و شایسته است بر تراز اراده دولت مردمی و ایران قوي قرار گیرند، وگرنه فرصتها به
سرعت از کف می روند و پشت سر را که نگاه کنیم شتاب دولتمردان در خالی نمودن روستاها را خواهیم دید و بی پشتوانه گذاشتن



 
جوانان جهادي و تن دادن ادارات به عادات شیرین کاري. 

امیدوارم درسایه هم افزایی و هم فکري و همکاري بتوانیم به اهداف عالی انقلاب اسلامی در تحقّق بخشیدن به زندگی گوارا براي

 
ایرانیان دست یابیم. 

 
منبع: فارس 

انتهاي پیام/



قرارداد کار متعارف و عرفی بین کارگر و کارفرما چگونه است؟

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1400/07/24

انعقاد قرار میان کارگر و کارفرما اولین و مهم ترین اقدامی است که باید صورت گیرد، تا شرایط کار صورت گیرد.

انعقاد قرار میان کارگر و کارفرما اولین و مهم ترین اقدامی

 
است که باید صورت گیرد، تا شرایط کار صورت گیرد. 

به گزارش قدس آنلاین، شرایط کار مستلزم اقداماتی است
که باید رخ دهد تا تعریف شرایط کار محقق شود، انعقاد
قرار میان کارگر و کارفرما اولین و مهم ترین اقدامی است
که باید صورت گیرد. به توافق رسیدن کارگر و کارفرما و به
دلیل ذکر شدن تعهدات و توافقات مابین دو طرف در

قرارداد، از شرایط ویژه اي برخوردار است. تعهدات کارفرما در قبال کارگر عواملی است مانند دستمزد، مرخصی، ساعت کار، شب
کاري، اضافه کار، شیفت کاري و شرایط کاري که همه این موارد در قرارداد ثبت می شود و متعهد بودن به قرارداد جزو امرهاي

 
ضروري است، چون تخطی از قرارداد پیگرد قانونی دارد. 

بر اساس ماده 26 قانون کار هر نوع تغییر عمده در شرایط کار که بر خلاف عرف معمول کارگاه و یا محل کار باشد، پس از اعلام
موافقت کتبی اداره کار و امور اجتماعی محل، قابل اجرا است. در صورت بروز اختلاف، راي هیات حل اختلاف قطعی و لازم الاجرا

 
است. 

مهم ترین و اساسی ترین پایه شکل گیري روابط کار، تعهد قرارداد است. تعهدات طرفین کار به تعهدات اصلی و فرعی تقسیم می شود

 
و به محض انعقاد قرارداد علاوه بر ایجاد تعهدات قراردادي، تعهدات قانونی هم ایجاد می شود. 

قرارداد موقت میان کارگر و کارفرما گاهی بدلیل محدود بودن کار، قرارداد موقت میان کارگر و کارفرما تنظیم می شود. به موجب ماده
25 قانون کار، هر گاه قرارداد کار براي مدت موقت و یا براي انجام کار معین، منعقد شده باشد هیچ یک از طرفین به تنهایی حق فسخ
آن را ندارد بر اساس تبصره این ماده، رسیدگی به اختلافات ناشی از نوع این قراردادها در صلاحیت هیات هاي تشخیص و حل

 
اختلاف است. 

همچنین در صورت خاتمه قرارداد کار معین یا مدت موقت، کارفرما مکلف است به کارگري که مطابق قرارداد، یک سال یا بیشتر، به
کار اشتغال داشته است براي هر سال سابقه متوالی یا متناوب بر اساس آخرین حقوق مبلغی معادل یک ماه حقوق به عنوان مزایاي

 
پایان کار به وي پرداخت کند. 

در قانون کار حداقل هاي قانونی و حداقل هاي تعهدات کارفرما نسبت به کارگر پیش بینی شده است براي مثال اگر کارگر و کارفرما
در قرارداد تعهدي بیشتر از آنچه که در قانون کار تعریف شده را به توافق برسند، آن توافق مشروع و قانونی است و کارفرما مکلف به



 
انجام و پایبندي به آن خواهد بود. 

مسائل عرفی چگونه تعهد کار را ایجاد می کند؟ علاوه بر قانون و مقررات که به رعایت قرارداد و تعهدات اصرار می ورزد، مسائل عرفی
هم می تواند ایجاد تعهد کند. مثلا ممکن است قانون در خصوص قواعد و شرایطی سخن نگفته باشد و قانون تعهد خاصی را به
کارفرما تکلیف نکند، اما بواسطه اینکه کارفرما در طی سالیان متعهد، کاري را بصورت منظم براي کارگر انجام داده، حقی براي

 
کارگران به وجود آمده است. 

مثلا در قرارداد و قانون هیچ اشاره اي به حق شب کاري کارگر و تعهد کارفرما به این موضوع نشده است، اما کارفرما در طی سال هاي
پیاپی، ماهیانه مبلغی را به عنوان شب کاري به کارگر پرداخت کرده است. در این صورت کارفرما نمی تواند این تعهد را قطع کند،

 
چون تعهد عرفی رخ داده است. 

انجام کار بطور متعارف چگونه است؟ انجام کار بطور متعارف نمونه دیگري از شرایط کار است که باید از سوي کارگر رعایت شود،
منظور از انجام کار بصورت متعارف اینگونه است که کارگر باید کار خود را بدون هیچگونه تقصیري و همانند یک فرد عادي انجام
دهد؛ بنابراین وظیفه هایی بر دوش کارگر و کارفرما وجود دارد که باید هر دو به صورت متقابل آن را به نحو احسن انجام دهند تا
کارها با حداکثر ظرفیت جسمانی و روحیه عالی به پیش رود. اگر یکی از طرفین، کار محول شده را بر اساس قانون به درستی به

 
نتیجه نرسانند، ادامه همکاري هر دو به مشکل می خورد، چون کیفیت کار پایین خواهد آمد. 

منبع: باشگاه خبرنگاران جوان



برداشت 300 تن انار در خلخال+ فواید بی نظیر این میوه بهشتی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1400/07/24

پیش بینی می شود بیش از 300 تن انار از باغات شهرستان خلخال برداشت و روانه بازار مصرف می شود.

 
 

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز اردبیل مدیر جهاد کشاورزي خلخال گفت: برداشت محصول انار از باغ هاي میوه مناطق نیمه

 
گرمسیري آغاز شده و طبق پیش بینی امسال بیش از 300 تن محصول انار از این شهرستان روانه بازار مصرف می شود. 

محمد شادخاطر اعلام کرد: بیش از 35 هکتار از اراضی باغی مناطق نیمه گرمسیري این شهرستان در بخش خورش رستم به کشت

 
انار اختصاص یافته و 20 هکتار آن بارور بود که بطور میانگین در هر هکتار 15 تن محصول تولید شده است. 

او با بیان اینکه در سال گذشته نیز نزدیک به 300 تن انار در این شهرستان تولید شد، اظهار کرد: برغم تاثیر مستقیم خشکسالی و کم
آبی در برخی از مناطق این شهرستان بر روند تولید محصولات سردرختی باغی محصول انار منطقه خورش رستم از گزند آسیب گرما

 
و خشکسالی در امان مانده است. 

وي بیشترین سهم انار تولیدي این شهرستان را ارقام شاه بار شیرین، ترش، ملس، ساوه و طارم ذکر کرد که در باغ هاي انار روستا

 
هاي نمهیل، برندق، چنارلیق، کمر، جعفرآباد و زاویه جعفرآباد از توابع بخش خورش رستم این شهرستان تولید می شود. 

شادخاطر گفت: از بین روستا هاي تولیدکننده انار خلخال روستاي نمهیل در بخش خورش رستم شمالی بیشترین سطح کشت و

 
تولید این محصول کشاورزي و باغی پرفروش را به خود اختصاص داده است. 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان خلخال بیان کرد: می توان با مدیریت و بهره
گیري از کیفیت و ماندگاري این انار، در زمینه ایجاد کارگاه ها وکارخانه هاي
فراورده تبدیلی نیز قدم هاي خوبی برداشت که به غیر از مصرف خام آن،
پخت رب انار که ارزش افزوده میوه انار را چندین برابر افزایش می دهد، علاوه
بر ایجاد ارزش افزوده زمینه اشتغال جمعی از اهالی روستا هاي منطقه را

 
فراهم کرد. 

شادخاطر گفت: توصیه می شود؛ باغداران با توجه به روند کم آبی و حفظ
احتیاط براي آبیاري باغات در فصل هاي خشک و کم باران حتما با بهره گیري از نظرات کارشناسان جهاد کشاورزي و استفاده از الگو

 
هاي نوین آبیاري تحت فشار و کم فشار بیشترین بهره را از باغات خود ببرند. 

وي افزود: درخت انار نسبت به سرما حساس بوده و در دماي کمتر از 12 درجه سانتی گراد که بیش از 2 روز استمرار یابد تاج درخت
از بین رفته و در شرایط دمایی سرد حتی ریشه درخت نیز آسیب دیده و از بین می رود. 



برداشت میوه انار هرچند بر خلاف محصول گردو که همراه با خطرات سقوط از درختان بلند است، آسان تر بوده، ولی حمل نقل

 
محصول پس از برداشت و به لحاظ قرار گرفتن باغ هاي انار در سراشیبی دره ها و دل کوهستان هزینه بر است. 

خلخال داراي بیش از 45 هزار هکتار اراضی مستعد کشاورزي است که از این میزان هفت هزار و 500 هکتار به باغ هاي میوه
اختصاص یافته و میوه هایی همچون انار، پسته، زیتون و انجیر از باغ هاي میوه مناطق نیمه گرمسیري حاشیه رودخانه قزل اوزن در

 
بخش خورش رستم تولید می شود. 

 
 

 
تحقیقات علمی نشان داده اند که انار می تواند فواید زیادي براي سلامتی داشته باشد و خطر ابتلا به برخی بیماري ها را کاهش دهد. 

 
درون انار دو ماده وجود دارد که در واقع اکثر خواص انار را مدیون آن ها هستیم. 

 
 (Punicalagin) پونیکالاجین

 
این ماده یک آنتی اکسیدان بسیار قوي است که هم در آب آنار و هم در پوست انار پیدا می شود. 

 
 (Punicic acid) پونیسیک اسید

این اسید درون روغن هسته انار یافت می شود و جزء اسید هاي چرب اصلی دانه هاي انار است. این ماده یکی از اسید هاي چرب امگا

 
6 است. 

انار یکی از مفیدترین میوه ها و شامل مواد مغذي و طبیعی مورد نیاز بدن انسان است. انار خواص بسیار گسترده اي دارد و می تواند

 
خطر ابتلا به بیماري هاي جدي شامل بیماري قلبی، سرطان، آرتروز و التهاب مفصل و مشکلات گوارشی را کاهش دهد. 

گذشته از این انار براي مراقبت از پوست و مو ترکیبات مفید و اثربخشی دارد. اما انار تاثیرات خارق العاده دیگري مانند بهبود حافظه و

 
افزایش تاثیر ورزش بر بدن را هم دارد. این موارد در کنار هم خواص انار را به عنوان یک میوه کامل می سازند. 

 
- بیشتر بخوانیم: 

 
برداشت یاقوت سرخ از باغ هاي بهشت گمشده "نمهیل" 

افزایش 2 برابري تولید انار در خلخال



گرامی داشت روز جهانی عصاي سفید در تبریز در سکوت کامل مسئولین و
رسانه ها

منبع: تبریز منشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1400/07/24

به گزارش آژانس خبري تبریزمن، در این مراسم که عصر جمعه در محوطه دفتر جامعه نابینایان استان در پارك آنالار و آتالار
تبریز برگزار شد، جز تنی چند از نیروهاي بهزیستی، هیچکدام از مدیران استانی و رسانه هاي خبري زحمت حضور در مراسم

... The (...) و شنیدن و انعکاس مشکلات این قشر را به خود ندادند. جامعه حدود

جامعه نابینایان آذربایجان شرقی طی مراسمی با حضور
جمعی از نابینایان و کم بینایان استان، روز جهانی عصاي

 
سفید را در سکوت کامل خبري برگزار کرد. 

به گزارش آژانس خبري تبریزمن، در این مراسم که عصر
جمعه در محوطه دفتر جامعه نابینایان استان در پارك
آنالار و آتالار تبریز برگزار شد، جز تنی چند از نیروهاي
بهزیستی، هیچکدام از مدیران استانی و رسانه هاي خبري
زحمت حضور در مراسم و شنیدن و انعکاس مشکلات این

 
قشر را به خود ندادند. 

جامعه حدود یکهزار نفري نابینایان و کم بینایان آذربایجان شرقی سالهاست از نامناسب بودن معابر شهري، عدم اجراي صحیح قانون
تخصیص سهمیه سه درصدي اشتغال به نابینایان، بی توجهی به پرورش استعدادهاي جامعه نابینایان، ناکافی بودن بودجه هاي

 
توانبخشی بهزیستی و پایین بودن بودجه قانون حمایت از حقوق معلولان گلایه دارند. 

اعمال سخت و زیان آور بودن کار نابینایان و تخصیص و اعتبارات و تسهیلات لازم براي خانه دار شدن معلولین و نیز تهیه لوازم
توانبخشی موردنیاز نابینایان از دیگر خواسته هاي جامعه نابینایان کشور است که متاسفانه تاکنون آنگونه که باید و شاید مورد توجه

 
قرار نگرفته است. 

جامعه نابینایان آذربایجان شرقی در کنار سایر معلولین از مدیران و مسئولان استانی و کشوري بویژه نمایندگان مجلس می خواهند با

 
جدیت لازم وارد عمل شده و مطالبات حقوقی نابینایان و معلولین را در سطح کلان کشوري پیگیري نمایند. 

تجلیل از افتخارآفرینان جامعه نابینایان تبریز در حوزه دانشگاهی، تقدیر از نابینایان تازه ازدواج کرده و قرعه کشی و اهداي جایزه به
نابینایان شرکت کننده، بخشی از مراسم گرامیداشت روز جهانی عصاي سفید در تبریز بود.



بانک توسعه تعاون با توجه به مزیت هاي منطقه اي گیلان، فعالیت توسعه اي
انجام می دهد

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1400/07/24

خبرگزاري آریا - مدیر عامل بانک توسعه تعاون طی سفر به استان گیلان، فعالیت توسعه اي بانک را متناسب با مزیت هاي منطقه اي

 
تلقی نمود. 

به گزارش خبرگزاري آریا ، حجت اله مهدیان مدیر عامل بانک توسعه تعاون در بازدید از واحدهاي تعاونی و اقتصادي استان اظهار
داشت: استان گیلان در صنایع چاي و برنج حائز مزیت هاي ویژه اي است و اقدامات زیر ساختی عمده اي نیز در گردشگري صورت

 
پذیرفته است. 

وي طی بازدید از شرکت نقش گستر عمران گفت: بانک توسعه تعاون توانمندي ارائه خدمات تخصصی بانکی در بخش هاي مختلف
اقتصادي را اثبات نموده است و این شرکت مهندسی و عمرانی نیز می توانند از انواع خدمات بانکی نظیر ضمانت نامه و تسهیلات بهره

 
مند شوند. 

وي گفت: درخواست حد اعتباري هزار میلیارد ریالی شرکت در بانک پیگیري می شود و حداکثر مساعدت براي پیشبرد فعالیت

 
شرکت اعمال خواهد شد. 

مهدیان در ادامه به همراه سید کاظم دلخوش نماینده مردم صومعه سرا در مجلس شوراي اسلامی، حجت الاسلام راشدي نوري امام
جمعه و سید محمدي فرماندار صومعه سرا به بازدید از شرکت تعاونی گیلان کوب پرداخت و گفت: تسهیل گري و کمک به رفع
مشکلات واحدهاي تولیدي از راهبردهاي بانک توسعه تعاون است و شرکت تعاونی گیلان کوب نیز در صورت تکمیل طرح توسعه
زمینه اشتغال جدید براي 100 نفر را فراهم می آورد که می تواند در این مسیر از انواع خدمات بانکی و اعتباري بانک توسعه تعاون

 
بهره مند گردد. 

 
مهدیان در حاشیه این بازدید نسبت به بررسی و پاسخگویی به مراجعات و درخواست هاي مردمی اقدام نمود. 

مدیر عامل بانک توسعه تعاون همچنین در بازدید از شعبه لنگرود خاطرنشان کرد: شعبه لنگرود شعبه اي منظم و مجهز با ویژگی
هاي مناسب از جهت مکان یابی است و این فرصت وجود دارد تا با تجهیز منابع و نیز تخصیص به واحدهاي تعاونی و تولیدي، فعالیت

 
توسعه اي مناسبی را در منطقه صورت دهد. 

مهدیان در بازدید از شعبه لاهیجان گفت: این شعبه در منطقه اي جغرافیایی واقع شده است که به لحاظ تولید چاي و برنج و جاذبه

 
هاي گردشگري از مزیت هاي عمده اي برخوردار است. 

وي در بازدید از برخی شعب رشت با اشاره به اراده بانک مبنی بر تبدیل وضعیت نیروهاي شرکتی گفت: تدابیر ارزنده اي از سوي
دولت و مجلس براي جذب نیروهاي شرکتی در حال انجام است و در صورت اعطاي مجوز، این موضوع مهم در بانک به جدیت دنبال

 
خواهد شد. 

گفتنی است در این بازدیدها احمد محمدي مدیر امور استانها و شعب، حمید البرزي مدیر امور اعتباري، ابراهیم واسعی مدیر شعب

 
استان گیلان و حجت شمس رییس اداره کل حوزه مدیریت نیز حضور داشتند. 

<--



برداشت هزاران تن گوجه فرنگی از مزارع بخش رخ تربت حیدریه

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1400/07/24

مدیر جهاد کشاورزي بخش رخ تربت حیدریه گفت: بیش از 12 هزار تن گوجه فرنگی از 300 هکتار زیرکشت این محصول در
مزارع این منطقه برداشت شد.

به گزارش خبرگزاري صداوسیماي مرکز خراسان رضوي، سیدمحمد نجفی افزود: میانگین تولید این محصول را 40 تن در هر

 
هکتار عنوان کرد و افزود: گوجه فرنگی این منطقه از ارقام مبین، اولا، سوپرچک، باسیمو برنتا، آلیسا، سان ست و متین می باشد. 

وي با بیان این که تولید و سطح زیرکشت این محصول در منطقه رخ نسبت به سال زراعی قبل به خاطر کمبود نزولات آسمانی و
کاهش قیمت در سال گذشته حدود 25 درصد کاهش داشته است ادامه داد: گوجه فرنگی رخ براي تبدیل به رب به کارخانجات استان

 
و بازار مصرف ارسال می شود. 

مدیر جهاد کشاورزي رخ تربت حیدریه گفت: محصول گوجه فرنگی از جمله محصولات جالیزي رخ است که اکنون به قیمت هر کیلو

 
گرم 40 هزار ریال براي مصرف تازه خوري در بازار عرضه می شود. 

 
وي افزود: برداشت محصول گوجه فرنگی در مزارع این بخش زمینه اشتغال بیش از 10 هزار نفرروز را فراهم کرد. 

نجفی بر لزوم افزایش بهره وري در کشاورزي اشاره کرد و ادامه داد: بیش از 95 درصد گوجه فرنگی منطقه به صورت نشایی و بقیه با

 
روش آبیاري نوین تیپ (نواري) آبیاري می شود. 

بخش رخ به مرکزیت رباط سنگ با جمعیت 26 هزار نفر داراي 53 روستا و 47 پارچه آبادي است که 49 روستا از این تعداد بالاي 20

 
خانوار جمعیت دارند. 

این بخش با سطح زیرکشت حدود 20 هزار هکتار زراعت آبی و دیم و 800 هکتار باغ از قطب هاي تولید محصولات زراعی و باغی

 
تربت حیدریه و خراسان رضوي به شمار می رود. 

مرکز شهرستان 225 هزار نفري تربت حیدریه در 150 کیلومتري جنوب مشهد واقع است.



آغازفصل بیکاري در چهارمحال و بختیاري

منبع: خردادشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1400/07/24

نرخ بیکاري در چهارمحال و بختیاري هر سال در فصل پاییز و زمستان 1 تا 2 درصد افزایش پیدا می کند.

هرچند بیکاري در سال هاي اخیر، روز، ماه و سال نمی شناسد و کمتر خانواده اي را می توان دید که در آن جوان بیکار وجود

 
نداشته باشد، اما با نگاهی به آمار نرخ بیکاري در فصول مختلف سال می توان تفاوت قابل توجهی را مشاهده کرد. 

با نگاهی به گزارش هاي منتشر شده از مرکز آمار ایران می توان دریافت که نرخ بیکاري استان چهارمحال و بختیاري هر سال در نیمه

 
دوم سال (پاییز و زمستان) بین یک تا 2 درصد نسبت به نیمه نخست (بهار و تابستان) بیشتر است. 

شرایط آب وهوایی و رسیدن فصل سرما براي استان هاي کوهستانی و سردسیر نظیر چهارمحال و بختیاري و البته مهمتر از آن بی

 
برنامگی موجب شده است نرخ بیکاري این استان در فصل پاییز و زمستان بیش از فصل هاي بهار و تابستان باشد. 

کسب و کار بخشی از شاغلان چهارمحال و بختیاري با آغاز فصل تعطیل می شود، این چالش که از آن با عنوان بیکاري فصلی یاد می

 
شود سال هاست در این استان تکرار می شود و تاکنون برنامه موثري براي مهار آن چاره اندیشی نشده است. 

چهارمحال و بختیاري سال هاست به واسطه حجم بالایی از کارگران ساختمانی در کنار تعطیلی فعالیت هاي کشاورزي در فصل
زمستان در نیمه دوم سال با افزایش نرخ بیکاري مواجه می شود. اگرچه این استان طی سال هاي اخیر همواره در بین یکی از 3
استان با آمار بالاي بیکاري کشور جاي گرفته، اما معضل بیکاري زمانی بحرانی تر می شود که در بطن آن بیکاري فصلی نمود پیدا می

 
کند. 

 
رکود مشاغل ساختمانی و کشاورزي 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی چهارمحال و بختیاري بیکاري فصلی را از چالش هاي جدي اشتغال استان عنوان کرد و گفت: به
واسطه موقعیت جغرافیایی استان یعنی بهار دیررس و پاییز زودهنگام، بسیاري از فعالیت هاي اقتصادي نظیر کشاورزي و ساخت

 
وسازهاي ساختمانی با رکود و تعطیلی مواجه می شوند. 

حفیظ االله فاضلی با بیان اینکه بهترین زمان براي رونق کسب و کار در استان از نیمه هاي بهار تا مهر است، افزود: در بقیه ماه هاي
سال به دلیل کوتاهی روز، سردي هوا و وقوع بارندگی و ناپایداري هاي جوي بسیاري از مشاغل وابسته به شرایط آب و هوایی از جمله

 
فعالیت هاي کشاورزي و ساختمانی تعطیل می شوند. 

وي با بیان اینکه 22 درصد اشتغال چهارمحال و بختیاري مربوط به بخش کشاورزي است، تصریح کرد: تعطیلی بخش قابل توجهی از
فعالیت هاي کشاورزي استان در فصل پاییز و زمستان به طور مستقیم در افزایش نرخ بیکاري تاثیر می گذارد. 36 درصد کارگران

 
استان را کارگران ساختمانی تشکیل می دهند که با آغاز فصل سرما عملا بیکار می شوند. 

 
جزیره اي عمل کردن دستگاه ها 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی چهارمحال و بختیاري با تاکید بر اینکه در همه دنیا براي بیکاري فصلی و رفع محدودیت هاي
شغلی در فصول مختلف سال برنامه ریزي و طراحی انجام می شود، گفت: در استان ما به واسطه جزیره اي عمل کردن دستگاه ها و

 
نبود یک مدیریت جامع و یکپارچه تاکنون برنامه موثري براي رفع این معضل طراحی نشده است. 

فاضلی گردشگري زمستانی را یکی از ظرفیت هاي کم نظیر استان براي رونق اشتغال در فصل زمستان دانست و افزود: براي رفع
چالش بیکاري فصلی می توان شغل هاي جایگزین نظیر گردشگري زمستانی ایجاد کرد در حالی که بنابر آمار موجود اشتغال در این



 
حوزه متناسب با ظرفیت ها نیست. 

وي با بیان اینکه اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مسئول هماهنگ کننده دستگاه هاي استان براي تسهیل در امر اشتغال است،
خاطرنشان کرد: برخی تنگ نظري دستگاه ها در اعطاي مجوزها، طولانی کردن روند پیگیري طرح ها و مانع تراشی براي متقاضیان
طرح هاي مختلف در افزایش نرخ بیکاري استان نیز موثر هستند که می طلبد در این باره نظارت بیشتري از سوي دستگاه هاي

 
بالادستی انجام شود. 

 
پاییز و زمستان، فرصتی براي رونق مشاغل خانگی 

یک کارشناس اشتغال و کارآفرینی، رونق مشاغل خانگی را یکی از راهکارهاي رفع بیکاري فصلی در استان برشمرد و گفت: اگر بتوانیم
بخشی از اشتغال فصلی را در ماه هاي سرد سال به مشاغل خانگی هدایت کنیم، می توانیم بخش زیادي از بیکاري فصلی را مهار

 
کنیم. 

شاپور حیدري با بیان اینکه تسهیلات قابل توجهی از سوي دولت به بخش مشاغل خانگی اختصاص داده شده است، افزود: با وجود
این، اگر بتوان براي استان هایی نظیر چهارمحال و بختیاري که نیمی از سال با محدودیت کسب و کار مواجه هستند، تسهیلات

 
بیشتري اختصاص داد می توان گام هاي خوبی در این حوزه برداشت. 

وي، فرهنگسازي درباره کارآفرینی را از دیگر الزامات مهار نرخ بیکاري به ویژه بیکاري فصلی دانست و اظهار کرد: افراد می توانند با
خلاقیت در کسب و کارهاي خود محدودیت هاي فصلی را از میان بردارند به ویژه در بخش کشاورزي با حمایت دولت می توان با
ایجاد صنایع تبدیلی و تکمیلی در فصولی که امکان کاشت و برداشت وجود ندارد از تولیدات کشاورزي محصولات دیگري تولید و

 
عرضه کرد. 

حیدري، گذر از مشاغل سنتی به سمت مشاغل متناسب با تکنولوژي هاي روز را از دیگر راهکارهاي رفع چالش بیکاري برشمرد و
گفت: اگر بتوان کشاورزي را از حالت سنتی خارج یا در فصل زمستان گلخانه ها را جایگزین زمین هاي زراعی کرد می توان به اشتغال

 
در بخش کشاورزي رسید. 

به گفته وي، مشاغلی نظیر چرم سازي و قالی بافی نیز در چهارمحال و بختیاري از ظرفیت هاي قابل توجهی برخوردار است که می

 
تواند در فصل سرما در روستاها که بیشترین اشتغال در بخش کشاورزي را دارند، جایگزین شود. 

حیدري با بیان اینکه بیکاري فصلی تاثیر محسوسی بر افزایش نرخ بیکاري استان داشته است، اظهار کرد: هرچند آمار دقیقی درباره
بیکاري فصلی استخراج نشده، اما واضح است محدودیت هاي کسب و کار در فصل زمستان بخش قابل توجهی از شاغلان را به بیکاران

 
اضافه می کند. 

وي، مهارت آموزي را کلید رفع معضل بیکاري در استان اعلام کرد و گفت: با آموزش هاي فنی و حرفه اي در روستاها و حتی در بین

 
فارغ التحصیلان استان، فرهنگ کارآفرینی تقویت می شود و می توان حتی در فصل سرما نیز شاهد رونق اشتغال و کسب و کار بود. 

منبع: همشهري



برنامه راهبردي 5 ساله دانشگاه آزاد رونمایی شد

منبع: دانشجوشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1400/07/24

به گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري دانشجو، هفدهمین جلسه شوراي دانشگاه آزاد اسلامی صبح امروز به ریاست محمد مهدي
طهرانچی رئیس دانشگاه آزاد اسلامی و با حضور معاونان، مدیران و رؤساي مراکز سازمان مرکزي و رؤساي دانشگاه آزاد

اسلامی مراکز استان ها در سالن اجتماعات کتابخانه مرحوم حبیبی واحد علوم و تحقیقات ...

به گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري دانشجو، هفدهمین
جلسه شوراي دانشگاه آزاد اسلامی صبح امروز به ریاست
محمد مهدي طهرانچی رئیس دانشگاه آزاد اسلامی و با
حضور معاونان، مدیران و رؤساي مراکز سازمان مرکزي و
رؤساي دانشگاه آزاد اسلامی مراکز استان ها در سالن
اجتماعات کتابخانه مرحوم حبیبی واحد علوم و تحقیقات

 
آغاز به کار کرد. 

 
در این مراسم از برنامه پنج ساله راهبردي - عملیاتی دانشگاه آزاد اسلامی شد. 

بسته هاي کاري «ارتقاي کیفیت و کارآمدي دوره هاي تحصیلی»، «ارتقاي تربیت اخلاقی، معنوي و هویتی»، «توسعه فناوري، نوآوري
و کارآفرینی»، «ارتقاي پاسخگویی و قابلیت حل مساله»، «پیشرفت علمی مرجعیت ساز و تمدن آفرین»، «ارتقاي جایگاه بین المللی و
الهام بخشی»، «بهره وري و پایداري اقتصادي»، «دستیابی به سازمان یادگیرنده»، «تحول در فرهنگ سازمانی» و «فعالیت منسجم و

 
هم افزاي شبکه اي» از جمله اهداف دانشگاه در این سند به شمار می رود. 

همچنین تبیین کارنامه فرهنگی واحد هاي دانشگاهی و فرآیند صدور آن، تقدیر از واحد هاي دانشگاهی با درجه عالی و خیلی خوب
براساس کارنامه فرهنگی، تبیین نتایج کارنامه فرهنگی واحد هاي دانشگاهی بر اساس وضعیت آن ها و ارائه گزارش هاي اجمالی
فعالیت کارگروه هاي استانی درخصوص مسائل و چالش هاي دانشگاه آزاد اسلامی استان ها از جمله موارد است که در دستور کار

 
دومین روز هفدهمین اجلاس شوراي دانشگاه آزاد اسلامی قرار دارد. 

بحث و تبادل نظر در خصوص موضوع منابع انسانی، مسائل مرتبط با پذیرش دانشجو، توسعه رشته ها، موضوعات مرتبط با اعضاي
هیأت علمی و... نیز در دومین روز اجلاس با حضور رئیس دانشگاه آزاد اسلامی، معاونان و رؤساي مراکز سازمان مرکزي و رؤساي

 
دانشگاه آزاد اسلامی مراکز استان ها مورد بحث و بررسی قرار خواهد گرفت. 

همچنین طهرانچی از نمایشگاه دستاورد هاي پژوهشی فناوري و دانش بنیان واحد علوم و تحقیقات که در حاشیه هفدهمین اجلاس
شوراي دانشگاه آزاد اسلامی برپا شده است، بازدید کرد.



قفل بر چرخ زیباترین «سوزن دوزي» جهان در کرمان/تکمیل زنجیره تولید
«پته» سرمایه گذار می خواهد!

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1400/07/24

 خبرگزاري فارس_کرمان/محبوبه سعیدي: استان کرمان به
دلیل داشتن پیشینه تاریخی و فرهنگی غنی همواره در کشور به عنوان یکی از قطب هاي صنایع دستی محسوب می شود، پته دوزي

 
یکی از صنایع دستی شاخص استان کرمان است، پته جزء رودوزي هاي سنتی محسوب می شود. 

کاظم حسین زاده معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی استان کرمان به خبرنگار فارس گفت: حدود 20 هزار نفر پته دوز در

 
استان کرمان داریم که بیشترین پته دوزها در شهرستان زرند، کرمان، رفسنجان، سیرجان و بم در حال فعالیت هستند. 

وي اظهار داشت: در استان کرمان حدود 70 هزار نفر هنرمند و صنعت گر در رشته هاي صنایع دستی به غیر از فرش داریم. فرش

 
جزء صنایع دستی محسوب می شود اما زیر نظر میراث فرهنگی نیست و زیر نظر سازمان صمت و در  شرکت فرش فعالیت می کنند. 

 
ثبت پته دوزي در میراث ناملموس کشور  

حسین زاده عنوان کرد: حدود 600 رشته صنایع دستی در دنیا وجود دارد که از این تعداد حدود 300 رشته در ایران فعال است و ما

 
به همین دلیل متنوع ترین صنایع دستی در دنیا را داریم. 

 
وي بیان داشت: از 300 رشته فعال صنایع دستی در کشور در استان کرمان 100 رشته و زیر رشته صنایع دستی فعال هستند. 



 
 

 
  

معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی استان کرمان با اشاره به اینکه پته دوزي یکی از صنایع دستی شاخص استان کرمان

 
است، افزود: پته جزء رودوزي هاي سنتی محسوب می شود و بیشترین سوزن دوزي در کشور است. 

حسین زاده گفت: سال 1390 رشته  پته دوزي در میراث ناملموس کشور به ثبت رسیده است و علاوه بر این، پنج پرونده دیگر از
جمله کرمان به عنوان شهر ملی صنایع دستی، راور شهر ملی فرش، قلعه گنج شهر ملی حصیربافی، شهربابک شهر ملی سنگ هاي
قیمتی و نیمه قیمتی فیروزه و راین شهر چاقو در حال تکمیل است که به وزارتخانه ارسال می شوند تا در اولین فرصتی که وزارتخانه

 
وقتی براي استان در نظر گرفته شود، از آنها دفاع خواهد شد و امیدواریم به ثبت برسد. 

وي بیان کرد: گلیم سیرجان ابتدا ثبت ملی و بعد ثبت جهانی شد و اکنون یک برند جهانی صنایع دستی در جهان مطرح است و به

 
عنوان شهر جهانی گلیم است. 

معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی استان کرمان تصریح کرد: به دلیل کرونا و شرایط بالاي تورم حاکم بر جامعه، قدرت

 
خرید مردم در حوزه صنایع دستی بسیار تا بسیار پایین آمده است. 

وي ابراز داشت: بزرگترین معضل و مشکل ما در دو سال اخیر در بازار صنایع دستی، حذف خرید صنایع دستی از سبد هزینه هاي

 
مردم است؛ زیرا اولویت آنها تامین تغذیه و سایر نیازهاي اولیه زندگی است. 

معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی استان کرمان خاطرنشان کرد: یکی دیگر از مشکلات ما در صنایع دستی تامین مواد

 
اولیه و گران شدن این مواد و همچنین گران شدن دستمزد دوزنده ها است. 

 
زنجیره تولید پته در استان کرمان کامل نیست 

حسین زاده با اشاره به اینکه زنجیره تولید پته در استان کرمان کامل نیست، بیان کرد: مواد اولیه پته (نخ و شال ) از استان هاي یزد،

 
اصفهان، آذربایجان شرقی و ...تامین می شود. 



وي افزود: ما به دنبال این هستیم که زنجیره تولید پته در استان کرمان تکمیل شود؛ اما براي تکمیل این زنجیره نیاز  به حضور
سرمایه گذار در این بخش است و این بخش مربوط به صنعت بوده و  به صنایع دستی مربوط  نمی شود و تاکنون سرمایه گذار در این

 
بخش پیدا نشده است؛ هر چند یکی، دو نفر اقدام کردند، اما مراحل کاري را تکمیل نکردند. 

 
صادرات پته به صورت رسمی نداریم 

حسین زاده با اشاره به اینکه سرمایه گذارانی که علاقه مند هستند در حوزه تولید مواد اولیه پته سرمایه گذاري انجام دهند ما آماده
همکاري با آنها هستیم و تسهیلات ارزان قیمت هم در اختیار آنها قرار خواهیم داد، افزود: آمارها در حوزه صنایع دستی آمارهاي

 
برآوردي است و ما 20 هزار نفر پته دوز در سطح استان داریم که گردش مالی این افراد در سال بالغ بر 50 میلیارد تومان است. 

حسین زاده با اشاره به اینکه صادرات رسمی از طریق کرمان انجام می شود، تصریح کرد: با توجه به اینکه زیرساخت صادراتی در

 
استان تامین نیست، صادرات صنایع دستی استان کرمان از سایر گمرکات استان هاي دیگر انجام می شود. 

وي اظهار کرد: میزان ارزآوري صنایع دستی استان همه ساله بالغ بر2 میلیون دلار است، البته صادرات پته به صورت رسمی نداریم؛
زیرا صادرات آن به صورت چمدانی است و گردشگر خارجی وارد استان می شود و به عنوان ره آورد سفر به کشور و شهر خودش می

 
برد. 

 
پته دیگر آن ظرافت گذشته را ندارد/نقش پته در گذشته از طبیعت الهام می گرفت 

مرجانه محمدي یکی از تولیدکنندگان و مدرسان پته در استان کرمان نیز در گفت وگو با خبرنگار فارس اظهار داشت: جنس پته

 
مانند قالی از پشم است و این پشم ها به صورت گیاهی و شیمیایی رنگ رزي می شوند. 

وي عنوان کرد: مردم در گذشته به دلیل نبود امکانات، نخ هاي مورد نیاز خود چه براي پته و قالی را خودشان به صورت گیاهی رنگ

 
می کردند. 

محمدي در زمینه تاریخچه پته می گوید: در پته شاه نعمت االله ولی که بیش از 100 سال قدمت دارد، بیش از 30 رنگ براي دوخت
آن استفاده شده است و  100 سال بعدي را که  مورد بررسی قرار می دهیم، می بینم آن همه دنیا رنگ تبدیل به هشت رنگ شده

 
است. 



 
 

 
  

وي گفت: بعد از انقلاب صنعتی، به دلیل واردات پارچه و انواع رنگ به کشور،  مردم دیدند دیگر رنگ رزي به صورت گیاهی برایشان

 
سخت، طولانی، زمان بر و گران در می آید، از رنگ هاي شیمیایی که هم به صرفه تر و زودتر نخ ها رنگ می شوند، استفاده کردند. 

مدرس این رشته بیان کرد: در زمان انقلاب صنعتی، هشت رنگ یعنی سه رنگ قرمز، سه سبز، یک زرد و یک آبی وارد کشور می شود
و با این رنگ ها، نخ ها رنگ آمیزي می شدند و مردم فکر می کردند نخ پته ها با همین هشت رنگ، رنگ آمیزي می شوند و با

 
گذشت زمان این هشت رنگ رنگ هاي اصلی دوخت پته شدند. 

محمدي افزود: دوخت پته به دلیل استفاده از نخ هاي گیاهی بسیار ظریف بوده، اما با ورود نخ هاي شیمیایی، دوخت ها ضخیم و

 
درشت شدند و دیگر آن ظرافت گذشته را ندارند. 

 
وي با اشاره به اینکه طرح اصلی پته که دوخته می شد سرو جاویدان بود، تاکید کرد: نقش پته در گذشته از طبیعت الهام می گرفت. 

 
عمده ترین مشکل پته کرمان تعصبات اشتباه است 

دوزنده پته ابراز داشت: به دلیل ضخامت نخ ها، نقوش پته درشت طراحی شدند و دیگر خبري از آن نقوش ریز و زیبا که مردم نقش

 
هاي ذهنی بر روي آنها انجام می دادند، نیست. 

محمدي با اشاره به اینکه پته نه تنها در کرمان بلکه در دنیا یک هنر پرطرفدار جهانی است، بیان کرد: زمانی که پته صنعتی می شود،
از حالت هنري خود خارج و ساده دوزي در آن صورت می گیرد و  دیگر خبري از نقش هاي گل ها و پرندگان و بوته هاي ریز نیست و

 
جایگزین اینها گل و برگ هاي بزرگ می شود. 

مدرس پته گفت: حدود هفت تا هشت سال است که دوباره رنگ گیاهی وارد پته کرمان شده و اکنون در بازار هم رنگ گیاهی و هم

 
رنگ شیمیایی موجود است. 



وي با اشاره به اینکه قیمت رنگ طبیعی و گیاهی پته، گران و قیمت رنگ شیمیایی ارزان است، افزود: شال پته پشمی اکنون جاي

 
خود را به الیاف نانویی داده است زیرا شال پشمی خیلی گران قیمت است. 

محمدي عنوان کرد: عمده ترین مشکل پته کرمان تعصبات اشتباه است؛ به عنوان مثال فرهنگی بین مردم باب شده که کارفرماها
براي دوخت پته  از کارگر هاي خارجی استفاده می کنند و دوخت  پته را از بین برده اند، که این مسئله درست نیست، زیرا تمام کار
به کارفرما برمی گردد. اگر جنس  مرغوب تهیه و در اختیار کارگران خود قرار دهند و  تمام امکانات، تجهیزات، آموزش هاي لازم و

 
دستمزد خوب به کارگر توسط کارفرما داده شود، محصول خوبی  به دست می آید. 

 
پایه و مادر پته در جهان، کرمان است 

تولیدکننده پته در استان کرمان تصریح کرد: نخ و شال پته توسط  افراد غیر متخصص در حال تولیدشدن است، زیرا  صنایع دستی
باید مواد اولیه  طبیعی تولید شوند. پته در منطقه کشمیر تولید می شود و کل درآمد این منطقه از راه تولید و صادرات پته است و

 
هیچ صنعت دیگري ندارند. 

 وي با اشاره به اینکه متاسفانه پته به ثبت جهانی نرسیده است، افزود: برخی می گویند از دوره تیموریان یا صفوي   توسط میرعلی

 
همدانی پته از کرمان به کشمیر رفته و کشمیري ها دوخت پته را یاد گرفتند و شروع به دوخت آن کرده اند. 

محمدي با اشاره به اینکه  پایه و مادر این هنر در جهان کرمان است، بیان داشت: کشمیري ها نقوش قدیمی را حفظ کرده اند و پته
را بر روي شال هاي پشمی و با نخ هاي گیاهی رنگ شده می دوزند و پته کشمیري در جهان بین 3 تا 4 هزار دلار به فروش می

 
رسد.  

وي توضیح داد: شهرهاي دیگر کشور نسبت به پته خیلی خیلی حساس هستند و بهتر از کرمانی ها می دوزند؛ زیرا کرمانی ها هنوز در
تعصبات و سنت هاي قدیمی خود باقی مانده اند و می گویند این نوع دوخت را مادر مادران ما هم می دوختند و رنگ آمیزي می

 
کردند، اما در شهرهاي دیگر رنگ آمیزي جدیدتر و دوخت بهتري دارند. 

 
تعصبات بی جا، تولیدات و واردات مواد نامرغوب عمده مشکل پته استان کرمان 

محمدي ادامه داد: عمده مشکلات پته استان کرمان تعصبات بی جا، تولیدات بد و نامرغوب و واردات نخ نامرغوب است. اکنون نخ از

 
استرالیا، نیوزیلند، چین و اروگوئه وارد کشور می شود و کسی قدر ظرافت و مرغوبیت نخ ایران را نمی داند. 

وي با اشاره به اینکه دستگاه کافی براي تولید نخ در استان کرمان وجود ندارد، افزود: چند دستگاه تولید نخ وجود دارد، اما  انحصاري

 
و خصوصی هستند. 

محمدي در جواب این سوال که آیا به دلیل مشکلات اقتصادي و معیشتی که مردم دارند خرید صنایع دستی کاهش داشته است،
گفت: نه این حرف من و شما است، صنایع دستی هیچ وقت کاري به اقتصاد ندارد و کسی که از لحاظ مالی مرفه است، صنایع دستی

 
خریداري می کند. 



وي ابراز داشت: مردم اکنون آگاه تر هستند و استقبال خوبی از پته هاي پشمی با رنگ هاي گیاهی دارند، زیرا قبلا پته هاي پلی استر

 
و رنگ هاي شیمیایی خریده و کلاه سرشان رفته و دیگر حاضر نیستند پول بابت آنها بدهند. 

مدرس پته در استان کرمان در مورد اینکه تاکنون در نمایشگاه هاي بین المللی شرکت کرده است، گفت: تاکنون در نمایشگاه هاي

 
خارج کشور شرکت نکرده ام و بر اي اولین بار در نمایشگاه سلیمانی عراق و بعد عمان شرکت خواهم کرد. 

وي یادآور شد: ما به دلیل تحریم نمی توانیم صادرات انجام دهیم و عمده صادرات ما در زمینه پته به صورت چمدانی توسط توریست

 
هاي خارجی است. 

محمدي ادامه داد: هنرجوهایی در کشورهاي مختلف از جمله آمریکا، ایتالیا، پاکستان، قزاقستان، استرالیا، کانادا و ...دارم که به صورت

 
مجازي در حال یاد گرفتن دوخت پته هستند. 

وي بیان کرد: من حدود 24 سال که  در زمینه پته در حال فعالیت هستم، تحصیلات  من چه در دبیرستان و دانشگاه طراحی دوخت

 
است و دبیر آموزش و پرورش و طراحی دوخت را به دانش آموزان خود آموزش می دهم. 

این مدرس پته با اشاره به اینکه من خودم تولیدکننده 100 درصد نخ و شال پشمی و رنگ رزي گیاهی هستم، گفت: کرك ما به
صورت خام از کشور خارج می شود؛ زیرا دستگاه هاي مربوط به تولید پارچه هاي کرك نداریم و من اکنون آرزو دارم که شال پته

 
کرك به دست بگیرم و بدوزم و بهتر ین کرك مربوط به راین است. 

 
 بساط سودجویان از صنعت پته برچیده شود/حضور موفق در نمایشگاه هاي بین المللی 

 حمیده شورآبادي تولیدکننده و مدرس رشته پته در استان کرمان هم اظهار داشت: پته یکی از  سوزن دوزي هاي اصیل  و زیباي
ایرانی و همچنین یکی از اصیل ترین صنایع دستی ایران محسوب می شود که خواستگاهش کرمان دیار مردمان صبور و زنان سخت

 
کوش و هنرمند است. 

شورآبادي بیان کرد: چند سالی است که پته با مشکلات زیادي از جمله  ورود مواد اولیه نامرغوب، ورود تکنیک هاي دوخت غلط و

 
آموزش اشتباه و ....روبه رو شده است. 

تولیدکننده پته در استان کرمان عنوان کرد: متاسفانه اگر نظارت بیشتري صورت می گرفت و  بساط سودجویان جمع می شد پته

 
امنیت بهتري داشت. 

شورآبادي با اشاره به اینکه خوشحالم که کرمان پته این هنر ناب را براي زنانش به میراث گذاشته است، گفت: مادرم از شش سالگی

 
شروع به دوخت  پته کرده  و من هم در  سن شش سالگی این کار را شروع کردم. 

وي با اشاره به اینکه باید به جرات بگویم بسیار تلاش کردم پته را به ایرانی ها و خارجی ها بشناسانم، عنوان کرد:  برند پته شهرزاد را 

 
به همراه مادرم تاسیس کردیم و  15سال به صورت حرفه اي براي نزدیک به 300 خانم آموزش دادیم و کارآفرینی کردیم. 

شورآبادي افزود: ما به چهار کشور پته ارسال کردیم و یک نمایندگی فروش در استرالیا داریم و در تلاش براي ارسال کار به ایتالیا و



 
اروپا هستیم. 

 
مدرس پته در استان کرمان ابراز داشت: ما هر ساله در نمایشگاه هاي بین المللی حضور موفق و عالی داریم. 

شور آبادي ادامه داد: از مسؤولان درخواست داریم در زمینه بازاریابی و فروش، دوره هاي آموزشی برگزار کنند و در این زمینه آموزش

 
هاي به روز را در اختیار تولیدکنندگان صنایع دستی قرار دهند. 

انتهاي پیام/80018/ب



معاون استاندار خراسان شمالی: بانک ها منابع خود را در استان هزینه کنند

منبع: ایرناشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1400/07/24

بجنورد- ایرنا- معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار خراسان شمالی گفت: بانک ها باید منابع خود را در استان هزینه کنند
و نسبت به مشکل در جذب و پرداخت نشدن تسهیلات طرح رونق تولید پاسخگو باشند.

بجنورد- ایرنا- معاون هماهنگی امور اقتصادي استاندار
خراسان شمالی گفت: بانک ها باید منابع خود را در استان
هزینه کنند و نسبت به مشکل در جذب و پرداخت نشدن

 
تسهیلات طرح رونق تولید پاسخگو باشند. 

به گزارش ایرنا، محمود قنبري روز شنبه در کارگروه
تسهیل و رفع موانع تولید خراسان شمالی اظهار داشت:
میزان منابع بانک ها و تعهدات آنها در قبال بخش تولید
توسط مدیریت امور شعب استان مشخص شود و بانک
هایی که در این زمینه کم کاري کنند به هیات انتظامی

 
بانک ها معرفی شوند. 

وي تصریح کرد: مردم و صنعتگران سرمایه هاي خود را به بانک ها می سپارند و منابع بانک ها را تامین می کنند و این منابع باید
صرف رونق تولید و اشتغال در این استان شود. مردم و صنعتگران سرمایه هاي خود را به بانک ها می سپارند و منابع بانک ها را تامین

 
می کنند و این منابع باید صرف رونق تولید و اشتغال در این استان شود. 

رییس شوراي هماهنگی بانک هاي خراسان شمالی نیز در ادامه گفت: سه هزار و 600 میلیارد ریال منابع بانک آینده در این استان

 
است که تنها هشت درصد منابع این بانک در نیمه نخست سالجاري صرف تسهیلات به واحدهاي تولیدي شده است. 

علی اصغر هدایتی اظهار داشت: بر اساس قانون، بانک ها باید حداقل 50 درصد از منابع را براي رونق تولید هزینه کنند ولی خروجی

 
بانک خصوصی آینده بیانگر توزیع نامتوازن منابع مالی درخراسان شمالی است. 

وي تصریح کرد: بانک آینده منابعی که از این استان جمع آوري شده را در اختیار ستاد مرکزي قرار می دهد و بیشتر این منابع

 
پیرامون مرکز و در اختیار سایر استان ها قرار می گیرد. 

هدایتی افزود: طرح هاي زیادي مبنی به تعهد به بانک آینده در ارائه تسهیلات در ستاد تسهیل و رفع موانع تولید مصوب شده و این

 
بانک تاکنون هیچگونه تعهدي نسبت به این مصوبات نداشته و لازم است در این زمینه پاسخگو باشد. 



براساس آمار؛ مصارف بانکهاي استان در سال 99 که در قالب تسهیلات بانکی در اختیار مردم و تولیدکنندگان قرارگرفت با رشد 58
درصدي به نسبت سال قبل از آن به 137 هزار 746 میلیارد ریال رسید به طوري که براساس این گزارش مطالبات معوقه این بانک ها
در سال 98 چهار هزار و 530 میلیارد ریال بود که با مدیریت مطالبات رقم آن در سال 99 نسبت به سال 98 افزایش نداشت، ضمن
اینکه حدود 50 درصد از این مطالبات غیر جاري و مشکوك الوصول است که دریافت این مطالبات براي بانکهاي هزینه هاي زیادي

 
دارد. 

 
کمیسیون هماهنگی بانک هاي دولتی خراسان شمالی از 13 بانک دولتی و خصولتی تشکیل شده است. 

بررسی وضعیت واحد صنعتی آذین فورج اسفراین، مشکل بدهی یک واحد گلخانه با صندوق کارآفرینی امید و بررسی مشکل بدهی

 
یک واحد گاو شیري با بانک کشاورزي از دستور کار این جلسه بود. 

 
استان خراسان شمالی با 863 هزار نفر جمعیت در شمال شرق کشور واقع است و 44 درصد از جمعیت آن در روستاها سکونت دارند. 

 
برچسب ها 

 
- تسهیلات بانکی 

 
- جهش تولید 

- خراسان شمالی



لزوم پیگیري مسوولین استانی در جهت تسهیل امر اشتغال و ازدواج جوانان

منبع: وزارت ورزش و جوانانشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1400/07/24

 
 

دکتر ارسلان زارع استاندار گیلان در جلسه ستاد ساماندهی امور جوانان استان گیلان اظهار داشت : پیگیري مسوولین استانی

 
نهادهاي مرتبط با حوزه جوانان در جهت تسهیل امر اشتغال و ازدواج جوانان ضرورت دارد . 

به گزارش پایگاه خبري وزارت ورزش و جوانان و به نقل از روابط عمومی ورزش و جوانان استان گیلان ، دکتر ارسلان زارع در دومین
جلسه ستاد ساماندهی امور جوانان استان گیلان که با حضور مسوولین دستگاههاي اجرایی مرتبط در سالن الغدیر استانداري گیلان
برگزار شد در خصوص لزوم توجه بیشتر به معضلات جوانان گفت : جوانان به عنوان یکی از ارکان مهم شکوفایی و بالندگی جامعه

 
محسوب می شوند و به عبارتی موتور محرکه کل اجتماع به حساب می آیند. 

وي افزود : امروز این ظرفیت ارزشمند آمادگی این امر را دارد تا در جهت آبادانی و توسعه کشور گام هایی بردارد اگر چه شرایط

 
اقتصادي جوانان با مشکلاتی روبرو است اما وظیفه همه مسوولین این که جهت رفع معضلات بستر مناسب را فراهم کنند . 

 
زارع اظهار امیدواري کرد : با پیگیري و همراهی مسوولین استان شرایط اشتغال و ازدواج جوانان را تسهیل نماییم. 

مریم بخشی مدیر کل ورزش و جوانان استان گیلان در دومین جلسه ستاد ساماندهی امور جوانان گیلان با اشاره به وظایف مشخص
شده براي دستگاههاي عضو ستاد در خصوص جوانان عنوان کرد : ازدواج ، جوانان و اوقاف فراغت ، تحکیم بنیان خانواده ، اشتغال و
کار آفرینی و ایثار و شهادت محورهایی است که دستگاههاي اجرایی با کمک سازمان هاي مردم نهاد در آن زمینه ها فعالیت هایی را

 
انجام داده اند . 

بخشی خاطر نشان کرد : تولید برنامه با عنوان طرح آیینه تلاش حول محور ازدواج ،اشتغال و ایثار و شهادت توسط یکی از سازمانهاي

 
مردم نهاد حوزه جوانان انجام شد و 40 قسمت تولید محتوا در خصوص مشاوره پیش از ازدواج تولید کردند . 

وي اضافه کرد : نخستین فیلم داستانی اداره کل ورزش و جوانان گیلان با نام " تلنگر " در 40 دقیقه با مبحث جوانان ، اشتغال و

 
تحکیم بنیان خانواده تهیه شده است. 

بخشی افزود : جا دارد که از جوانانی که در این زمینه فعالیت می کنند و عضو سازمان هاي مردم نهاد هستند قدردانی داشته باشم که

 
با اعتبارات اندك با بهره گیري از پتانسیل ها و توانمندي هاي خود چنین برنامه هایی را اجرایی می کنند . 

دبیر ستاد ساماندهی امور جوانان استان در مورد راه اندازي مجمع خیرین ازدواج استان اظهار داشت : مکاتبه اي از سوي معاونت
محترم سیاسی و اجتماعی استانداري گیلان به فرمانداران در زمینه شناسایی و معرفی خیرین براي راه اندازي مجمع خیرین ازدواج
صورت گرفته و براي تمامی فرمانداران محترم در استان ارسال شده است و فرمانداران گرامی نیز با در اولویت قرار دادن این امر



محوریت جلسات را بحث ازدواج قرار دادند و انشاءاالله در آبانماه جاري نخستین جلسه براي معرفی خیرین مجمع ازدواج برگزار خواهد

 
شد . 

https://news.msy.gov.ir/news/2185530.htm  :لینک کوتاه



هشت مزیت اصلی احداث راه آهن دوخطه برقی اصفهان به اهواز

منبع: تین نیوزشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1400/07/24

احداث راه آهن دوخطه برقی اصفهان به اهواز به دلیل حجم ترابري زیاد، ابعاد استراتژیک و برنامه هاي توسعه اجتماعی و
اقتصادي منطقه جنوب غرب کشور نقش به سزایی در توسعه شبکه ریلی کشور خواهد داشت.

تین نیوز مدیر عامل شرکت احداث و توسعه ریلی مپنا معتقد است احداث راه آهن دوخطه برقی اصفهان به اهواز به دلیل حجم
ترابري زیاد، ابعاد استراتژیک و برنامه هاي توسعه اجتماعی و اقتصادي منطقه جنوب غرب کشور نقش به سزایی در توسعه شبکه ریلی

 
کشور خواهد داشت. 

به گزارش تین نیوز، رضا جواهري در توضیح این دیدگاه خود به خبرنگار ما گفت: مطابق سند چشم انداز 20 ساله کشور، جابجایی
30 درصد بار و 18 درصد مسافر کل کشور از طریق شبکه ریلی براي سال 1404 هدف گذاري شده است تا با توسعه شبکه حمل و

 
نقل ریلی، توسعه سایر بخش هاي اقتصادي، تجارت، صنعت، کشاورزي و اشتغال زایی محقق گردد. 

بیشتر بخوانید: گام هاي گروه مپنا در راستاي بومی سازي مهندسی و ساخت تجهیزات خطوط ریلی وي تاکید کرد: بر این اساس
توسعه حمل و نقل ریلی علاوه بر کمک به آبادانی کشور و توسعه پایدار، حمل و نقلی پاك، ایمن و ارزان را به کشور و هموطنان عزیز

 
هدیه می دهد. 

او افزود: در حال حاضر یکی از مهمترین، با اولویت ترین و توجیه دار ترین خطوط ریلی کشور، احداث راه آهن دوخطه برقی اصفهان

 
به اهواز (به طول تقریبی 500 کیلومتر) می باشد. 

مدیر عامل شرکت احداث و توسعه ریلی مپنا عنوان کرد: احداث این راه آهن به دلیل حجم ترابري زیاد، ابعاد استراتژیک و برنامه هاي

 
توسعه اجتماعی و اقتصادي منطقه جنوب غرب کشور نقش به سزایی در توسعه شبکه ریلی کشور خواهد داشت. 

به گزارش تین نیوز، وي ادامه داد: اجراي این طرح با هدف اتصال استان هاي اصفهان و خوزستان، جایگاه مهمی در تکمیل شبکه
ریلی پر سرعت کشور، توسعه اقتصاد و عمران و رفاه منطقه و توسعه صنایع منطقه جنوب غرب کشور (به ویژه صنایع مرتبط با فولاد)

 
دارند. 

 
جواهري مزایاي اصلی طرح را نیز به شرح زیر برشمرد: 

انتقال 40 درصد از بارهاي عبوري به میزان تقریبی 28 میلیون تن و 50 درصد از مسافران منطقه از جاده به راه آهن به میزان 1.9
میلیون مسافر در سال ارتقاي ایمنی، کاهش تصادفات و خسارات سوانح جاده اي به میزان 12 هزار میلیارد ریال در سال کاهش
مصرف انرژي، آلودگی هوا و پرداخت یارانه سوخت به ارزش 30 هزار میلیارد ریال در سال توسعه اقتصادي منطقه و اشتغال زایی به
میزان 8000 نفر اتصال استان چهارمحال و بختیاري به شبکه ریل کشور حمل ارزان و سریع سنگ آهن از معادن مرکزي به صنایع
فولاد استان خوزستان تقویت ارتباط استراتژیک شمال جنوب کشور و رفع گلوگاه محور درود - اندیمشک ارتقاي شاخص هاي



اقتصادي و زیربنایی منطقه و کشور نقشه توزیع منطقه اي مسیر

 
طرح راه آهن اصفهان- اهواز 

آخرین اخبار حمل و نقل را در پربیننده ترین شبکه خبري این
حوزه بخوانید



سنگ اصفهان می تواند چندین برابر نفت درآمد داشته باشد

منبع: ایمناشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1400/07/24

مدیرکل سازمان فنی و حرفه اي استان اصفهان گفت: در صنعت سنگ، استان اصفهان می تواند درآمدي چند برابر درآمد
نفتی داشه باشد که متأسفانه بسیاري از فعالان این حوزه اتباع خارجی هستند.

 
مدیرکل فنی و حرفه اي استان اصفهان: سنگ اصفهان می تواند چندین برابر نفت درآمد داشته باشد 

مدیرکل سازمان فنی و حرفه اي استان اصفهان گفت: در صنعت
سنگ، استان اصفهان می تواند درآمدي چند برابر درآمد نفتی
داشه باشد که متأسفانه بسیاري از فعالان این حوزه اتباع خارجی

 
هستند. 

به گزارش خبرنگار ایمنا، آرش اخوان، امروز _ شنبه 24 مهرماه
1400_ در نشست خبري سومین مسابقه آزاد کشوري نماچینی
آجر، اظهار کرد: افرادي که مهارت داشته و معمولاً شاغل هستند،
بدون محدودیت سنی و جنسیتی، می توانند هر ساله در بخش
مسابقات آزاد شرکت کنند تا خبرگان مهارتی کشور شناسایی

 
شوند. 

برگزاري مسابقات آزاد کشوري نماچینی آجر با حمایت شرکت
آجرنماچین وي افزود: این مسابقات در استان هاي مختلف با

حمایت بخش خصوصی برگزار می شود. در اصفهان نیز شرکت آجر نماچین که با تکنولوژي روز در زمینه تولید آجر نما فعالیت می

 
کند، حامی برگزار کننده مسابقات ملی نماچینی آجر است. 

مدیرکل سازمان فنی و حرفه اي استان اصفهان گفت: در این مسابقات شاغلانی که در آجر نماچینی فعالیت می کنند شناسایی و
براي شرکت در مسابقات دعوت می شوند، ابتدا چند روز آموزش هایی به این افراد داده شده و سپس افراد با یکدیگر رقابت می کنند،

 
تیم داوري از آموزش فنی و حرفه اي کشور با مدل امتیاز دهی مسابقات جهانی افراد را ارزیابی می کنند. 

زمینه اشتغال براي شرکت کنندگان مسابقه نماچینی فراهم می شود اخوان تاکید کرد: در دوره هاي پیشین این مسابقه افراد شرکت
کننده و علاقه مند به نمایندگی هاي شرکت نماچین در کشور معرفی شده اند، بنابراین این مسابقات در ایجاد اشتغال براي شرکت

 
کنندگان نیز مؤثر است. 

با وجود نیاز به نیروي کار شاهد بیکاري در کشور هستیم وي افزود: بسیاري از مسئولان جامعه اکنون دغدغه اشتغال و بیکاري جوانان
را دارند. این در حالی است که صنعتگران همگی نیازمند نیروي کار هستند. بنابراین آموزش هاي تخصصی به افراد، علاوه بر تربیت



 
نیروي کار و تأمین آن براي صنایع، منجر به کاهش بیکاري نیز خواهد شد. 

امکان کسب درآمد چند برابري درآمد نفتی از صنعت سنگ مدیرکل سازمان فنی و حرفه اي استان اصفهان گفت: در صنعت سنگ
استان اصفهان می توان درآمدي چند برابر درآمد نفتی داشت. متأسفانه بسیاري از فعالان این حوزه اتباع خارجی هستند. بسیاري از
فعالان صنعتی اصفهان به تراشکار، جوشکار و نیروي متخصص و ماهر نیازمند هستند و حتی اعلام کرده اند در صورت تأمین نشدن

 
این نیرو از خارج از کشور دعوت به کار می کنند. 

اخوان تاکید کرد: در شهرك صنعتی محمودآباد با مشارکت یکی از کارخانجات مجوز آموزشگاه صادر شده و که تا پایان سال تحولی
در صنعت سنگ ایجاد خواهد کرد. سازمان فنی و حرفه اي آمادگی آموزش در نظام آموزشی سفارش محور را داشته و با همه صنایع

 
وارد همکاري مشترك خواهد شد. 

وي تصریح کرد: اتحادیه قطعه سازان اصفهان، آجرنماچین، اتحادیه موبایل اصفهان، اتحادیه خودروهاي سبک و سنگین و صنف برق
خودرو، صنایع غذایی و رشته هاي مرتبط با کافی شاپ و قهوه، پیرایش زنانه و مردانه، گروه صنعتی انتخاب، فولاد مبارکه، ذوب آهن
اصفهان و سایر شرکت هاي فولادي از جمله شرکت ها و صنوفی هستند که سازمان فنی و حرفه اي استان در زمینه آموزش کارکنان

 
و تأمین نیروي جدید با آنها همکاري می کنند. 

فرهنگ پشت میز نشینی آفتی براي فارغ التحصیلان دانشگاهی کشور است مدیرکل سازمان فنی و حرفه اي استان اصفهان با انتقاد از
فرهنگ پشت میز نشینی، گفت: متأسفانه با وجود درآمدهاي بالا در برخی از صنوف، شاهد استقبال افراد از کار نیستیم، بنابراین

 
آموزش فرهنگ مهارت آموزي به طور جدي در دستور کار قرار گرفته است. 

اخوان اضافه کرد: فردي که مهارت داشته باشد، هرگز بیکار نمی ماند. مسابقات آجرنماچینی نیز بهانه اي براي آشنایی افراد با فرصت
هاي شغلی و حتی مهارت آموزي در این زمینه است.



بازدید مدیرعامل بانک مهر ایران از شعب خوزستان

منبع: تجارت گردانشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1400/07/24

دکتر مرتضی اکبري، مدیرعامل به همراه دکتر ناصر سیف اللهی عضو هیأت مدیره بانک مهر ایران به منظور بررسی ظرفیت
هاي پولی و مالی خوزستان به این استان سفر کردند. نوشته بازدید مدیرعامل بانک مهر ایران از شعب خوزستان اولین بار در

تجارت گردان. پدیدار شد.

دکتر مرتضی اکبري، مدیرعامل به همراه دکتر ناصر سیف
اللهی عضو هیأت مدیره بانک مهر ایران به منظور بررسی
ظرفیت هاي پولی و مالی خوزستان به این استان سفر

 
کردند. 

به گزارش تجارت گردان به نقل از روابط عمومی بانک
قرض الحسنه مهر ایران، بررسی پتانسیل هاي مالی براي
افزایش سهم بانک از بازارهاي هدف، ارزیابی صنایع کوچک
و متوسط به منظور حمایت از تولید و اشتغال زایی و

 
نظارت بر عملکرد مدیریت شعب استان از جمله اهداف سفر مدیرعامل و عضو هیأت مدیره بانک مهر ایران به استان خوزستان است. 

بازدید از شعب با هدف ارزیابی عملکرد بانک در شهرهاي مختلف خوزستان، برگزاري جلسه هم اندیشی با کارکنان صف و ستاد

 
مدیریت شعب خوزستان و برگزاري نشست خبري با اصحاب رسانه از دیگر برنامه هاي این سفر است. 

شایان ذکر است در این سفر یوسف نجدي مدیر امور استان ها و مجید وکیل مشاور مدیرعامل و رئیس اداره کل حوزه مدیریت بانک
مهر ایران نیز حضور دارند.



هموار شدن مسیر توسعه همه جانبه کشور با تداوم سفرهاي استانی

منبع: قم پرسشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1400/07/24

آیت االله رئیسی پس از سفر به استان هاي خوزستان، سیستان و بلوچستان، خراسان جنوبی، ایلام ، کهگیلویه وبویراحمد و
بوشهر، استان فارس با پنج میلیون نفر جمعیت و 36 شهرستان را به عنوان هفتمین مقصد سفر در روز 22 مهرماه همزمان با

ایام بزرگداشت یادروز...

آیت االله رئیسی پس از سفر به استان هاي خوزستان، سیستان و بلوچستان، خراسان جنوبی، ایلام ، کهگیلویه وبویراحمد و
بوشهر، استان فارس با پنج میلیون نفر جمعیت و 36 شهرستان را به عنوان هفتمین مقصد سفر در روز 22 مهرماه همزمان با ایام

 
بزرگداشت یادروز حافظ شاعربلندآوازه ایران انتخاب کرد. 

رئیس دفتر رییس جمهوري، معاون اجرایی رئیس جمهوري، معاون امور مجلس رئیس جمهوري، معاون رئیس جمهوري در امور زنان
و خانواده و وزیران کشور، نیرو، نفت، صنعت، معدن و تجارت، راه و شهرسازي، بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، فرهنگ و ارشاد
اسلامی و جهادکشاورزي، آیت االله رییسی را در سفر به استان فارس همراهی کردند و زیارت حرم هاي مطهر حضرت احمد ابن موسی
شاهچراغ (ع) و سید علاءالدین الحسین (ع)، بازدید از آرامگاه خواجه حافظ شیرازي و دیدار با نخبگان و فرهیختگان استان و شرکت

 
در جلسه شوراي اداري بخشی از برنامه هاي هفتمین سفر استانی رئیس جمهوري بود. 

بازدید از مجموعه تاریخی تخت جمشید و گفت و گو با کارشناسان مرمت آثار باستانی این محوطه تاریخی، حضور در جمع مردم
روستاي کناره شهرستان مرودشت و شنیدن مشکلات دامداران این منطقه، بازدید از کارخانه تعطیل آزمایش مرودشت و بررسی
مشکلات این واحد صنعتی تعطیل و نشستن پاي حرف دل اهالی روستا و دامداران فعال در این منطقه واقع در فاصله حدود 50
کیلومتري شمال شیراز، قدردانی از ورزشکاران افتخارآفرین استان فارس در رقابت هاي بین المللی، المپیک و پارالمپیک، از دیگر

 
برنامه هاي این سفر بود. 

در این سفر که همانند دیگر سفرها به علت شیوع کرونا بدون دیدار عمومی بود، بهرام عین اللهی وزیر بهداشت درمان و آموزش
پزشکی در شهرستان هاي لارستان، اوز، گراش و خنج و سید جواد ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزي در شهرستان هاي جهرم ، خفر،
داراب و زرین دشت، رضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت در شهرستان هاي خرامه، کوار و سروستان، محمدمهدي
اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در شهرستان هاي ارسنجان، پاسارگاد و مرودشت و جواد اوجی وزیر نفت در شهرستان هاي

 
فراشبند، قیر و کارزین و فیروزآباد حضور یافتند. 

همچنین علی اکبر محرابیان وزیر نیرو در شهرستان هاي کازرون و کوهچنار، وزیر راه و شهرسازي در شهرستان هاي شیراز و زرقان و
احمد وحیدي وزیر کشور در شهرستان هاي رستم و ممسنی ، معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور در شهرستان هاي آباده،
خرم بید، بوانات و سرچهان و معاون رئیس جمهور در امور مجلس در فسا، نیریز، استهبان و بختگان، رئیس مرکز ارتباطات مردمی

 
ریاست جمهوري نیز در شهرستان هاي اقلید ، بیضا و سپیدان حضور پیدا کرده و به بررسی مسائل حوزه مربوط به خود پرداختند. 

انسیه خزعلی معاون رئیس جمهوري در امور زنان نیز در این سفر، رییس جمهوري را همراهی کرده و ضمن دیدار با خانواده شهید

 
دوران و تجدید میثاق با شهدا، پاي درد دل و صحبت هاي خانواده این شهید نشست و در جریان مشکلات خانواده شهدا قرار گرفت. 



وي همچنین پس از بازدید از مجموعه ورزشی حجاب شیراز در جلسه اي با حضور بانوان ورزشکار و مدال آور استان فارس گفت:
علاوه برآن 10 میلیارد تومان از وزارت نیرو براي مجموعه ورزشی حجاب و 10 میلیارد تومان هم از وزارت نفت براي پارك بانوان در

 
نظر گرفته شده است تا بتوانیم هم ورزش همگانی و هم ورزش قهرمانی در قسمت بانوان را فعال تر کنیم . 

به گفته خزعلی اعتبارات بسیار خوبی در سفر استانی دولت به استان فارس اختصاص داده شد که می توان گفت حدود 200میلیارد

 
تومان به طور خاص به بخش بانوان اختصاص داده شده است . 

سید امیر حسین مدنی معاون توسعه روستایی و مناطق محروم معاون اول رییس جمهوري نیز در سفر به شهرستان آباده با جمعی از
مردم و مسئولان این شهرستان دیدار و مشکلات را بررسی کرد و گفت: خواسته ها و مشکلات شما را به رئیس جمهوري انتقال می

 
دهم و وي نیز حتما دستور پیگیري می دهد. 

از مشکلات و خواسته هایی که مدنی قول پیگیري آن ها را داد می توان به فرودگاه شمال فارس، دسترسی شهرستان آباده به آزاد راه
شمال فارس، مشکلات معدن خاك نسوز استقلال آباده، اینترنت روستاها، بازارچه مشاغل خانگی، برخوردار نبودن از اعتبارات نفت و

 
گاز و مشکل تعدیل چند صد نیرو کارگر از کارخانه اي در آباده اشاره کرد. 

بر اساس برنامه پیش بینی شده وزرایی که به عنوان نماینده رییس جمهوري به شهرستان ها و مناطق مختلف سفر کرده اند گزارش و
نتایج سفرشان را در نشست پایانی و شوراي اداري استان با حضور رییس جمهوري مطرح می کنند که در سفر 22 مهرماه استان

 
فارس نیز اتفاق افتاد تا مسوولان بهتر بتوانند براي رفع مشکلات به راهکارهاي درست برسند. 

سید محمد حسینی معاون پارلمانی رئیس جمهوري هم با حضور در جلسه شوراي اداري شهرستان هاي نی ریز ، استهبان و بختگان
گفت: امروز فصل جدیدي در خدمتگزاري به مردم آغاز شده و هر کس در هر جایی که می تواند باید به مردم خدمت و براي آبادي
کشور تلاش کند و وجود مشکلات به معناي این نیست که ما تلاش نکنیم، همه ارکان دولت و قواي سه گانه شبانه روز تلاش می

 
کنند که شرایط بهتري بر کشور حاکم شود. 

 
 

هموار شدن مسیر توسعه همه جانبه کشور با تداوم سفرهاي
استانی

محور سخنان آیت االله رئیسی در سفر به استان فارس

 
- پیش بینی 100 طرح براي حل مسائل استان فارس از جمله خشکسالی و کم آبی 

 

 
- فعال سازي ظرفیت هاي فارس 

 

 
- تلاش براي حل مشکل بیکاري جوانان 

 
- درحالی که کشور براي تأمین کاغذ نیاز به واردات دارد، به هیچ وجه قابل قبول نیست که کارخانه کاغذسازي زاگرس فارس براي

 
تکمیل و بهره برداري سال ها معطل تسهیلات باشد. 

 
- اجراي طرحی را دنبال می کنیم که در ماه هاي آینده می تواند دست دلالان و واسطه ها را از بازار تأمین نهاده هاي دامی قطع



 
کند. 

 
- اگر به دنبال استقلال هستیم و می خواهیم سفره مردم وابسته به واردات و دلار و یورو نباشد، باید در زمینه تولید و از جمله تولید

 
و تأمین نهاده هاي دامی در داخل کشور به طور کاملاً جدي اقدام کنیم. 

 
- دولت سیزدهم برنامه گسترده و جامعی براي تأمین مسکن براي آحاد مختلف جامعه دارد و حتماً تلاش خواهد کرد مسکن

 
قهرمانان ورزشی نیز تامین شود. 

 

 
- دستور آیت االله رئیسی به وزیر ورزش: پاداش هاي قهرمانان ورزشی سریع پرداخت شود. 

 
- برخی می گویند سفرهاي استانی هزینه دارد؛ اگر من به استان ها نیایم کارخانه اي که 13 سال معطل بوده چگونه راه بیافتد؟ اما
بنده می گویم اگر رئیس جمهور به استان ها سفر نکند، چگونه مشکل کارخانه اي که 87 درصد عملیات احداث آن انجام شده و

 
براي 13 درصد باقیمانده، هشت سال معطل مانده، حل خواهد شد. (اشاره به کارخانه زاگرس فارس) 

 
- قبل از هر سفر استانی هیأتی به استان مقصد اعزام می شود و جلساتی نیز در تهران با نمایندگان و مسئولان استان برگزار می

 
شود و مسایل و مشکلات احصا و جمع بندي می شود و طرح ها و اعتبارات لازم براي استان به تصویب می رسد. 

 
- تلاش ها براي ایجاد اشتغال محدود و منحصر در وزارت کار نیست، بلکه همه دستگاه ها و بخش هاي دولتی و نهادهاي حکومتی

 
باید براي ایجاد اشتغال احساس مسئولیت و تلاش کنند. 

 

 
در ادامه به دیگر برنامه ها و محور سخنان وزرا در سفر به استان فارس اشاره می شود: 

 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 

بازدید از مجتمع فرهنگی علی آباد و مجموعه جهانی پاسارگاد و نوید پیگیري تامین اعتبار براي تکمیل موزه شهر پاسارگاد، بازدید از
شهرك صنعتی ارسنجان و بیمارستان نیمه تمام این شهرستان، بازدید از محل احداث کتابخانه عمومی ارسنجان و جاده ارسنجان به
نی ریز، بازدید از کارخانه تینا و دادلی و بازدید از بیمارستان 168 تختخوابی مرودشت و شرکت در آئین بزرگداشت حافظ و بیان این

 
نکته که از طرف رئیس جمهوري قول تکمیل این طرح در چهار سال فعالیت دولت سیزدهم را می دهم. 

 
- مبلغ 200 میلیارد تومان اعتبار از محل سفر ریاست جمهوري به استان فارس براي تکمیل تالار مرکزي شیراز اختصاص یافت. 

 
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 

بازدید خودرویی از بافت فرسوده و برخی محله هاي شهر قدیم لار، بازدید از پردیس دانشکده علوم پزشکی و برخی طرح هاي عمرانی
و بازدید از چند طرح عمرانی از جمله در حوزه راه، بهداشت و بیمارستان 100 تختخوابی در حال ساخت راهپیما اوز، نشست با حضور

 
فرمانداران چهار شهرستان جنوبی فارس و بررسی مهمترین خواسته ها و مطالبات مردم این مناطق 

 
- احداث بیمارستان هزار و 216 تختخوابی در شیراز و بیمارستان 313 تختخوابی در صدرا در دستور کار قرار می گیرد. 



- تخصیص 500 میلیارد تومان براي احداث بیمارستان خانم الانبیاء و اختصاص 200 میلیارد براي تکمیل بیمارستان اعصاب و روان

 
شهر جدید صدرا از جمله مصوبات سفر به استان فارس است. 

- تکمیل و تجهیز بیمارستان امام علی (ع) دانشگاه آزاد اسلامی، تخصیص 250 میلیارد تومان به بیمارستان داراب، 60 میلیارد تومان
به بیمارستان مرودشت، 50 میلیارد تومان براي بیمارستان مصیري رستم، 30 میلیارد تومان براي بیمارستان قادرآباد و تجهیز

 
بیمارستان هاي فسا و جهرم و ارسنجان از دیگر مصوبات است. 

 
- موافق مطالبات به حق مدافعان سلامت هستیم و تحقق آن توسط سازمان برنامه و بودجه در حال پیگیري است. 

 
وزیر جهاد کشاورزي 

 
- 12 درصد امنیت غذایی کشور در اختیار استان فارس است و قطب باغبانی کشور به شمار می رود. 

- به دلیل مشکلات کم آبی باید کار بیشتري در رابطه با توسعه گلخانه ها صورت گیرد و در حوزه آبخیزداري و تقویت منابع آب

 
زیرزمینی نیز باید از ظرفیت ها بیشتر استفاده شود. 

- از هفته آینده بانک کشاورزي اعطاي دامدار کارت را با وام 50 میلیون تومانی و با نرخ 12 درصد آغاز خواهد کرد تا دامداران ما نیز

 
حمایت شوند. 

 
وزیر نیرو 

دیدار با مردم شهرستان نوبنیاد کوهچنار و رسیدگی به مشکلات قطع مکرر برق ، مسایل توسعه شهرستان نوبنیاد کوهچنار ، مشکلات
تامین آب آشامیدنی و کشاورزي، توجه به مناطق محروم و روستاهاي این شهرستان و توجه به زیر ساخت ها، بازدید از طرح سد
نرگسی و تصفیه خانه فاضلاب شهرستان کازرون فارس و بیمارستان 206 تخت خوابی کازرون، بازدید از پروژه سد نرگسی در
شهرستان کازرون ، اداي احترام به مقام شامخ شهداي این شهرستان، بازدید از تصفیه خاه فاضلاب شهرستان کازرون و بازدید از

 
بیمارستان 270 تخت خوابی این شهرستان 

- روند اجرایی بسیاري از طرح هایی که در شهرستان کازرون اجرا شده بسیار کُند است از جمله روند اجرایی سد نرگسی دراین

 
شهرستان رضایت بخش نیست . 

- تامین آب استان فارس از سیاست هاي اصلی وزارت نیرو است که با تامین آب از دریا ، انتقال آب و تامین آب از سدها آب مورد نیاز

 
تامین می گردد.در استان فارس 14 مصوبه آب برق و فاضلاب داریم که اگر به تصویب برسد اعلام خواهد شد. 

- نامناسب بودن شرایط بارش در فارس طی 15 سال گذشته سبب شده که این استان در زمینه منابع آبی دچار مشکل شود، می

 
کوشیم که تا پایان امسال پروژه خط دوم آبرسانی به شیراز تکمیل و به بهره برداري کامل برسد. 

 
وزیر کشور 

- سفرهاي دولت در سه مرحله قبل، حین و بعد سفر با برنامه ریزي مناسبی براي گره گشایی از مشکلات استان ها صورت می گیرد و



 
تا تحقق کامل مصوبات پیگیري می شوند. 

- در گام نخست، قبل از سفر استانی، جلسات خوب و قوي از نظر کارشناسی در تهران با حضور معاون اول رئیس جمهوري و استاندار
و مسئولان استانی برگزار و مسائلی که از قبل شناسایی شده، بحث و بررسی می شود و راهکارهاي رفع آنها در قالب مصوبات سفر

 
استانی تدوین می شود. 

- در زمان سفر استانی نیز تعدادي از وزیران و معاونان رئیس جمهوري به نمایندگی از رئیس جمهوري در مناطق مختلف استان ها

 
حضور می یابند . 

 
- در مرحله سوم و بعد از سفر نیز مصوبات سفرهاي استانی دولت تا تحقق کامل پیگیري می شوند. 

 
وزیر میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی 

زیارت حرم مطهر شاه چراغ (ع)، بازدید از پروژه هاي موزه منطقه اي و باغ موزه مشاهیر با حضور نماینده ولی فقیه در فارس، بازدید

 
از مجموعه جهانی پاسارگاد و مجموعه جهانی تخت جمشید 

- پروژه موزه منطقه اي فارس با 60 هزار مترمربع مساحت، بزرگ ترین مجموعه فرهنگی در حال ساخت کشور محسوب می شود و
مساحت موزه منطقه اي فارس 30 هزار مترمربع پیش بینی شده و شامل 4 گالري اصلی با مساحت 1600 مترمربع، یک پیش گالري،
سالن اجتماعات و آمفی تئاتر، سینما تک، آزمایشگاه، نمازخانه، کافی شاپ و گنجینه امن اموال است نیز بنابر اظهارات عزت اله

 
ضرغامی ظرفیت مطلوبی براي حافظیه است که می تواند مکمل این محل باشد. 

- تسهیلات مورد نیاز را که حدود 50 میلیارد است پیگیري می کنیم، با توجه تسهیلات قول داده شده یک ساله پروژه به اتمام برسد

 
هدف ما سرعت در انجام پروژه ها است. 

- تاکنون 20میلیارد تومان اعتبار قطعی به توسعه منطقه گردشگري پاسارگاد در سفر استانی هیات دولت به استان فارس تخصیص

 
داده شده و از سایر محل ها نیز اعتباراتی به این منطقه اختصاص می یابد. 

 
وزیر صنعت، معدن و تجارت 

- صاحبان و سرمایه گذاران بالاي 35 درصد واحدهاي تولیدي راکد و نیمه تعطیل و کارخانه هایی که زیر ظرفیت خود کار می کنند،

 
افرادي هستند که اهلیت ورود به این حوزه را نداشته اند. 

- وزارت صمت بر اساس یک برنامه مدون در حال تهیه و احصاي مهمترین موانع و مشکلات فراروي طرح ها در حوزه هاي مختلف

 
صنعت، معدن و تجارت و صادرات است. 

- یکی دیگر از برنامه ها و اولویت هاي اساسی این وزارتخانه براي حمایت از سرمایه گذاران و صاحبان واحدهاي تولیدي بر اساس

 
طرح آمایش سرزمینی در هر منطقه، شهرستان و استان است. 

 
وزیر راه و شهرسازي 



 
بازدید از کمربندي جنوب غرب شیراز و محورهاي روستایی شهرستان زرقان فارس 

- آزادراه شیراز - اصفهان یکی از پروژه هاي مهم راه سازي در کشور و استان فارس است که با توجه به پیشرفت حدود 93 درصدي

 
آن منابع مالی براي ادامه و تکمیل پروژه تخصیص خواهد یافت. 

- دو بانده کردن محور فارس به عسلویه و جم از دیگر برنامه هاي مد نظر این وزارتخانه است که با آغاز عملیات اجرایی آن در آینده

 
نزدیک ظرف سه سال اجرا خواهد شد. 

- بر اساس برنامه تولید چهار میلیون واحد مسکونی در کشور طی مدت چهار سال در دستور کار است که براي تحقق این مهم در

 
استان فارس در بحث تامین زمین مشکلی وجود ندارد. 

- بخش قابل توجهی از این نوسازي کامیون هاي فرسوده ناوگان حمل و نقل بار کشور می تواند توسط کارخانه هاي خودروسازي

 
داخلی انجام شود و قطعا اولویت ما در نوسازي این ناوگان نیز استفاده از تولید داخل خواهد بود. 

- با توجه به مصوباتی که در سفر استانی رئیس جمهوري به فارس داشته ایم و همچنین اعتباراتی که در این زمینه تخصیص یافت،

 
شاهد اتفاقات و تحولات قابل قبولی در حوزه حمل و نقل این استان خواهیم بود. 

 
وزیر نفت 

- تاکنون 6 میدان نفتی در استان فارس توسعه یافته که تولید روزانه آن 114 میلیون متر مکعب است و علاوه بر این توسعه 6 میدان

 
نفتی جدید دیگر نیز در این استان با 2 میلیارد دلار اعتبار در این دولت آغاز خواهد شد. 

- با توسعه میدان هاي گازي، روزانه 110 میلیون مترمکعب به ظرفیت تولید گاز استان فارس افزوده خواهد شد، در خصوص طرح
هاي پتروشیمی مغفول مانده استان فارس نیز این پروژه ها 15 سال است که بلاتکلیف باقی مانده و تضمین داده ایم که در صورت

 
شروع فعالیت چهار پتروشیمی فیروزآباد، جهرم، داراب و فسا، خوراك آنها را تامین کنیم. 

 
از سفر دیگر مسوولان به استان ها چه خبر؟ 

علاوه بر رئیس جمهوري و وزرا برخی دیگر از مسوولان نیز هفته گذشته راهی نقاط مختلف کشور شدند تا از نزدیک در جریان مسائل

 
و مشکلات قرار گیرند که در ادامه به مهمترین سفرها و سخنان آنها اشاره می شود: 

 
 

هموار شدن مسیر توسعه همه جانبه کشور با تداوم سفرهاي
استانی

مسوولان دولت سیزدهم در ادامه سفرهاي استانی خود در هفته گذشته میهمان برخی دیگر از مناطق کشور هم بودند که از جمله
آنها می توان به سفر محسن رضائی میرقائد معاون اقتصادي رئیس جمهوري به استان خوزستان به منظور بررسی روند فعالیت

 
ترخیص کالا از بنادر استان و حضور در مناطق زلزله زده اندیکا و شمال خوزستان اشاره کرد. 

- از بابت مشکلات پیش آمده براي مردم شرمنده هستیم اما همواره تلاش خواهیم کرد که با تکیه بر همت بلند جوانان کشورمان و

 
همچنین تحمل مردم، وضعیت بهتري را رقم بزنیم. 



- بخش مهمی از واردات کشور از طریق بندر امام خمینی (ره) انجام می شود که روند ترخیص کالاها براي مصرف داخلی با گره هایی
روبه رو است؛ لذا در این سفر تلاش می شود که این گره ها بررسی شوند تا مشکلات پیش آمده حل و فصل شوند و دستورات مقام

 
ریاست جمهوري در سفر به خوزستان نیز بررسی خواهد شد تا روند اجراي مصوبات با جدیت دنبال و پیگیري شود. 

- شرایط استان خوزستان در بخش هاي مختلف بخصوص مسائل مربوط به خسارات زلزله زدگان را در تهران مورد پیگیري قرار

 
خواهیم داد. 

 
- موانع مربوط به حمل یکسره کالاهاي اساسی وارداتی از بندر خوزستان به مقصد باید رفع و در این دولت محقق شود. 

- در اقتصاد کشور گفت: ارزآوري شرکت هاي مستقر در منطقه ویژه اقتصادي پتروشیمی ماهشهر در شرایط تحریم، کمک بزرگی به

 
کشور محسوب می شوند. 

همچنین می توان به سفر 19 مهرماه و روز پرکار احمد وحیدي وزیر کشور اشاره کرد چرا که در سفر به استان هاي هرمزگان،
اصفهان و زنجان در یک روز، به ترتیب مهدي دوستی، سیدرضا مرتضوي و محسن افشارچی را به عنوان استانداران جدید معرفی کرد.

 
وزیر کشور در این سفرها چه گفت؟ 

 
- برنامه محوري براساس طرح توسعه و برنامه پیشرفت در هرمزگان طراحی، تدوین و اجرا می شود. 

- تنگه راهبردي هرمز بر کرانه آن قرار دارد و به لحاظ راهبردي یکی از حساس ترین نقاط دنیا بوده و با داشتن 14 جزیره در کشور

 
بی نظیر است و هر کدام از این جزیره ها ظرفیت هاي فراوانی براي توسعه دارد. 

- طرح انتقال آب بین حوضه اي و از دریاهاي عمان، خلیج فارس و خزر به استان ها باید با جدیت دنبال شود و در اجراي این طرح
ها و رفع مشکلات آب باید الگوي آمایش سرزمین مورد توجه و مبناي عمل ما باشد زیرا این الگو، تجلی جغرافیایی سیاست هاي

 
بالادستی نظام است که رییس جمهوري نیز به کرات به آن اشاره کرده است. 

- زنجان منطقه اي بسیار مهم در کشور و ظرفیت هاي ذاتی فرهنگی و اقتصادي بسیار بالایی دارد و نقش واسطه این استاندر اتصال

 
بین تهران، قزوین و استان هاي شمال غرب تا مرز، بسیار مهم و قابل توجه است. 

 
 

هموار شدن مسیر توسعه همه جانبه کشور با تداوم سفرهاي
استانی

 
احمد وحیدي وزیر کشور 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز 18 مهرماه به منظور حضور در آیین اختتامیه نخستین جشنواره ملی تئاتر کودك و نوجوان باغچه

 
بان به تبریز سفر و با حجت الاسلام محمدعلی آل هاشم، نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه تبریز دیدار کرد. 

 
- نگاه دولت مردمی سیزدهم توجه به استعدادها، نمادها و ظرفیت هاي بزرگ فرهنگی و هنري اقصی نقاط کشور است، 



- ایران یکی از مهم ترین کانون هاي جوشش فرهنگ و تمدن است و باید این منطقه نقش مرکزیت خود را نه تنها براي ایران بلکه
براي بخش جنوب قفقاز ایفا کند و آذربایجان شرقی از نقاط اصلی و پایگاه هاي مهم فرهنگی و هنري جمهوري اسلامی است و باید از

 
این ظرفیت براي گسترش اقتصاد فرهنگ و هنر استفاده شود. 

- از ایجاد دبیرخانه دائمی جشنواره باغچه بان در آذربایجان شرقی حمایت می کنم و ایجاد یک مجموعه نمایش سینمایی در

 
شهرستان مرند باید در دستور کار قرار گیرد. 

 
 

هموار شدن مسیر توسعه همه جانبه کشور با تداوم سفرهاي
استانی

 
محمدمهدي اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 

وزیر ورزش و جوانان 22 مهرماه در نخستین سفر استانی خود به قم ضمن تشرف به حرم مطهر حضرت معصومه (س)، دیدار و گفت
و گو با شماري از مراجع تقلید و علما از جمله حضرات آیات؛ حسینی بوشهري، نوري همدانی، علوي گرگانی، اعرافی و جوادي آملی و
سعیدي، حضور در گلزار شهداي علی بن جعفر(ع)، از پروژه سالن ورزشی 4500 نفره پردیسان بازدید و از جمعی از پیشکسوتان

 
ورزشی و سمن هاي جوانان استان قم در زورخانه شهید محمدحسین فهمیده قدردانی کرد. 

سید حمید سجادي در دیدار با آیت االله سیدهاشم حسینی بوشهري رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم گفت: جمهوري اسلامی
ایران در همه رشته هاي ورزشی به جز رشته هاي معدود، به مرحله حرفه اي گري رسیده و در رویدادهاي بین المللی عملکرد قابل

 
دفاعی از خود می تواند داشته باشد. 

وي افزود: برنامه جدید وزارت ورزش و جوانان در دولت سیزدهم برگرفته از بیانیه گام دوم انقلاب و مباحث مهمی است که هم اکنون

 
در ورزش حرفه اي دنیا مطرح است. 

به گفته وي تکمیل و راه اندازي سالن ورزشی نیمه تمام 4 هزار و 500 نفري قم از طرح هاي اولویت دار وزارت ورزش و جوانان است.

 
 

هموار شدن مسیر توسعه همه جانبه کشور با تداوم سفرهاي
استانی

 
وزیر صنعت، معدن و تجارت در دلیجان 

یک واحد تولید الیاف پلی استر (بافتینه پارس) با سرمایه گذاري 450 میلیارد ریال و 2 میلیون یورو اعتبار ارزي و اشتغالزایی 110
نفر روز جمعه 23 مهرماه با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت، نماینده مردم محلات و دلیجان در مجلس شوراي اسلامی و جمعی از

 
مسئولان استان در دلیجان بهره برداري شد. 

 
این واحد تولیدي، ظرفیت تولید روزانه 40 تن انواع الیاف پلی استر به ویژه کتان تایپ 1.4 دنیر را داراست. 

شرکت در آئین اختتامیه نمایشگاه بین المللی سنگ محلات و بازدید از 2 طرح بزرگ اقتصادي در شهرستان خمین شامل واحد

 
تولیدي پنل هاي خورشیدي و پتروشیمی نیز از دیگر برنامه هاي وزیر صنعت در سفر به استان مرکزي بود. 

سید رضا فاطمی امین در شهرستان دلیجان گفت: برنامه سهمیه بندي و تامین مواد اولیه براي تمام واحدهاي پایین دست صنعت



 
پتروشیمی کشور تا 2 ماه آتی نهایی شده و مشکل این بخش براي استفاده حداکثري از ظرفیت تولید رفع می شود. 

 
اصغر نوراله زاده رییس صندوق کارآفرینی امید کشور در بروجرد 

- اعتبار لازم براي ایجاد طرح هاي گردشگري در روستا وجود دارد و انتظار می رود این پروژه ها علاوه بر رونق کسب و کار در مناطق

 
روستایی مانع مهاجرت روستاییان به شهرها شود. 

- تفاهم نامه اي با وزارت جهادکشاورزي در راستاي حمایت از طرح هاي گیاهان دارویی منعقد شده است و اعتبار فرآوري هم طی

 
هفته هاي آینده ابلاغ می شود. 

 
اسماعیل قادري فر معاون وزیر جهاد کشاورزي در آبادان 

- مشکلات خرید خرماي تضمینی از نخلداران در کمترین زمان ممکن برطرف خواهد شد و سال آینده زیرساخت هاي لازم براي

 
شرایط خرید و انبار محصول خرما فراهم خواهد شد تا نخلداران مانند امسال دچار بحران نشوند. 

- پرداخت مطالبات نخلداران و کشاورزان خوزستانی دراولویت این سازمان قرار دارد و به زودي پرداخت مطالبات آنها که حدود 700

 
میلیارد ریال است شروع می شود. 

ذکر این نکته نیز ضروري است که خرید خرما در خوزستان از نیمه شهریور آغاز شده و تا پایان مهر ادامه دارد و از ابتداي خرید

 
تضمینی این محصول تاکنون 2 هزار و 150 تن خرما از نخلداران شهرستان آبادان خریداري و در انبارها نگهداري شده است. 

سازمان جهادکشاورزي خوزستان پیش بینی کرده امسال 235 هزار تن انواع خارك، رطب و خرما برداشت شود که نسبت به سال
زراعی گذشته پنج هزار تن افزایش دارد و قرار است حدود 85هزار تن خرما از نخیلات خوزستان به ارزش 100میلیون دلار پس از

 
بسته بندي به خارج صادر شود. 

 
بهزاد محمدي معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی در گچساران 

مجتمع پتروشیمی گچساران که تاکنون 86 درصد پیشرفت فیزیکی داشته ، یکی از طرح هاي بسیار مهم در صنعت پتروشیمی به
مساحت 157 هکتار به شمار می رود که سالانه یک میلیون و 250 هزار تن خوراك اتان خود را از پالایشگاه بید بلند بهبهان با خط

 
لوله اي به طول 90 کیلومتر تامین می کند و 64 درصد از کالاهاي مورد نیاز این مجتمع از محصولات داخلی تامین شده است. 

هدف از احداث مجتمع پتروشیمی گچساران تأمین خوراك مجتمع هاي زیرمجموعه پتروشیمی باختر (واقع در مسیر خط لوله
سراسري اتیلن غرب) و همچنین مجتمع هاي پتروشیمی منطقه دنا شامل پتروشیمی چهارگانه ممسنی، دهدشت، بروجن و کازرون

 
است. 19 مهرماه 

 
 

هموار شدن مسیر توسعه همه جانبه کشور با تداوم سفرهاي
استانی

مردم استان کردستان هفته گذشته با حضور خیراالله خادمی معاون وزیر راه و مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهاي حمل و



 
نقل کشور شاهد پایان عملیات ریل گذاري راه آهن همدان - سنندج به طول 151 کیلومتر بودند. 

به گفته خادمی این پروژه کار خیر و زیربنایی بزرگی محسوب شده که توسط نظام اسلامی اجرا شده و به عنوان اولویت انجام خواهد

 
شد و پس از تکمیل ایستگاه ها در آینده اي نزدیک به بهره برداري خواهد رسید. 

طول خط آهن تهران، همدان - سنندج 420 کیلومتر است که مسیر تهران تا همدان به طول 270 کیلومتر به بهره برداري رسیده
است و از 151 کیلومتر طول خط ریلی همدان - سنندج نیز 64 کیلومتر از آن در حوزه استان همدان واقع شده و از شهر بهار و

 
لالجین عبور و به استان کردستان منتهی می شود. 

تاکنون براي این پروژه یک هزار و 550 میلیارد تومان هزینه شده، شامل سه قطعه، 27 کیلدمتر خط ایستگاهی و هفت ایستگاه دارد

 
که مهمترین آن ابستگاه سنندج است. 

وي همچنین اظهار داشت: برنامه ریلی بلندمدت اتصال بنادر جنوب و جنوب غربی به شمال غرب کشور از طریق راه آهن در دست
اجرا است که با اتمام آن بین قروه و دهگلان، این خط به زنجان، تبریز و جلفا وصل خواهد شد و از جنوب نیز خط ریلی از ملایر،
دورود و بروجرد و اتصال آن به بندر امام خمینی در دستور کار و طرح ملی قرار گرفته است و از سوي دیگر، خط ریلی از خوزستان،

 
لرستان، کرمانشاه، همدان و کردستان به مرز بازرگان متصل شود. 

 
 

هموار شدن مسیر توسعه همه جانبه کشور با تداوم سفرهاي
استانی

اسداالله کشاورز معاون امور معادن و صنایع معدنی وزیر صنعت، معدن و تجارت نیز با حضور در شهرستان محلات استان مرکزي در

 
آئین گشایش سیزدهمین نمایشگاه بین المللی سنگ ایران حضور یافت. 

این نمایشگاه در فضایی به مساحت 90 هزار متر مربع با عرصه نمایشگاهی 24 هزار متر از 20 مهرماه به مدت چهار روز در نیم ور
شهرستان محلات برگزار شد و بیش از 400 نفر از فعالان حوزه معدنی داخلی و خارجی از جمله تجار خارجی از کشورهاي هند،

 
ترکیه، امارات، قزاقستان،تاجیکستان، بنگلادش و قطر در این نمایشگاه شرکت داشتند. 

کشاورز در این آئین گفت: 140 معدن از مجموع 2 هزار و 200 معدن سنگ تزیینی کشور در استان مرکزي است و باید جایگاه این

 
معادن در اقتصاد و تولید ثروت بیش از پیش تقویت شود. 

وي یادآورشد: در سنگ گرانیت بالغ بر 80 نوع نوع رنگ و ساختار و صوت مختلف دارد همچنین بزرگترین ذخیره تراورتن قرمز دنیا
در ایران و بزرگترین ذخیره تراورتن هاي روشن در ایران و استان مرکزي است و از این نقاط قوت می توان به یک شرایط خوب دست

 
پیدا کرد. 

 
 

هموار شدن مسیر توسعه همه جانبه کشور با تداوم سفرهاي
استانی

علیرضا کاظمی سرپرست وزارت آموزش و پرورش هم در سفر یک روزه به قرچک در جلسه شوراي آموزش و پرورش استان تهران
مسائل و مشکلات حوزه هاي مختلف این استان را بررسی کرده و با معلمان داراي مشکلات خاص دیدار کرد و نیز در منزل یکی از

معلمان حضور یافت. 



 
- با واکسینه شدن حدود 60 درصد از دانش آموزان 12 تا 18 سال، مدارس از نیمه دوم آبان به صورت حضوري بازگشایی می شود. 

 
- فعالیت دانش آموزان به صورت حضوري را از نیمه دوم آبان ماه به صورت رسمی آغاز می کنیم. 

 
 

هموار شدن مسیر توسعه همه جانبه کشور با تداوم سفرهاي
استانی

مهراله رخشانی مهر معاون وزیر آموزش و پرورش و رییس سازمان نوسازي، توسعه و تجهیز مدارس کشور نیز در سفري یک روزه به
خوزستان از مدارس آسیب دیده از زلزله اخیر شهرستان اندیکا دیدن کرد و قول مساعد داد تا براي تسهیل در تحصیل دانش آموزان

 
زلزله زده ، کانکس به این مناطق ارسال شود. 

- 30 درصد مدارس کشور نیاز به بازسازي و تعمیر داشتند که این رقم هم اکنون با ساخت و سازهایی که در چند سال اخیر انجام

 
گرفته به 19.2 درصد کاهش یافته است. 

 
 

هموار شدن مسیر توسعه همه جانبه کشور با تداوم سفرهاي
استانی

سعید محمد دبیر شوراي عالی مناطق آزاد تجاري - صنعتی و ویژه اقتصادي هم در سفر 2 روزه خود به منطقه آزاد اروند، از پروژه
هاي عمرانی، صنعتی، نفت، انرژي بازدید و با فعالان اقتصادي، نخبگان و خانواده شهدا و ایثارگران دیدار کرد و گفت: در سطح ملی
برنامه مدونی با استراتژي و به شکل راهبردي براي تمام مناطق دردست تهیه است تا در یک دوره کوتاه زمانی مناطق آزاد تجاري را

 
به ریل اصلی خود برگردانیم. 

وي افزود: قرار است براي حل مشکلات مردم همکاري مشترك با منطقه آزاد اروند و خوزستان برقرار کنیم به علت تداخل بین
دستگاهی از بسیاري از ظرفیت ها در منطقه آزاد اروند استفاده نمی شود و تلاش بر این است که این تداخل برطرف و از ظرفیت هاي

 
موجود براي بهبود معیشت مردم منطقه استفاده شود. 

 
 

هموار شدن مسیر توسعه همه جانبه کشور با تداوم سفرهاي
استانی

بابک دین پرست معاون هماهنگی امور اقتصادي وزارت کشور و دبیر شوراي توسعه و امنیت پایدار شرق و غرب کشور در سفربه
بندرعباس گفت:کمک به توسعه و آبادانی جزایر خلیج فارس از اولویت هاي اصلی وزارت کشور است و با توجه به اختیارات و

 
مسئولیت ها، پیگیري جدي در این زمینه خواهیم داشت. 

وي اظهار داشت: 71 بند در سند توسعه پایدار جزایر استان هرمزگان و کارگروه تسهیل رفع موانع تولید تدوین شده که 16 دستگاه
اجرایی مسئولیت اجراي آنها را برعهده داشتند و طبق آخرین بررسی صورت گرفته، تاکنون 65 درصد از این 71 بند اجرایی شده

 
است. 

وي همچنین از خط انتقال نفت خام از گوره به جاسک که براي اولین بار در تاریخ، صادرات نفت کشورمان را بدون نیاز به عبور از

 
تنگه هرمز مقدور می کند و در فاز نخست ظرفیت انتقال روزانه 300 هزار بشکه نفت را دارد، بازدید کرد. 



 
قم پرس منتظر دریافت اخبار و پیام هاي هموطنان عزیز می باشد. 

آپلود عکس



طرح ساماندهی صنعت خودرو ابهام دارد/ در مورد محرمانه
بودن فهرست اموال مسئولان مصوبه اي به دست شوراي نگهبان

نرسیده است

طرح ساماندهی صنعت خودرو ابهام دارد/ در مورد محرمانه بودن فهرست
اموال مسئولان مصوبه اي به دست شوراي نگهبان نرسیده است

منبع: تجارت گردانشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1400/07/24

تجارت گردان - طحان نظیف سخنگوي شوراي نگهبان گفت: طرح ساماندهی صنعت خودرو در روز هاي اخیر مورد بررسی
قرار گرفت که با بررسی هاي شوراي نگهبان، اعضا دو یا سه ابهام داشتند. نوشته طرح ساماندهی صنعت خودرو ابهام دارد/ در

مورد محرمانه بودن فهرست اموال مسئولان مصوبه اي به دست شوراي نگهبان نرسیده است ...

تجارت گردان &– طحان نظیف سخنگوي شوراي نگهبان
گفت: طرح ساماندهی صنعت خودرو در روز هاي اخیر
مورد بررسی قرار گرفت که با بررسی هاي شوراي نگهبان،

 
اعضا دو یا سه ابهام داشتند. 

به گزارش تجارت گردان به نقل از باشگاه خبرنگاران جوان ، طحان نظیف در ابتداي این نشست درباره مصوبات بررسی شده در
شوراي نگهبان گفت: نخستین لایحه بررسی شده از سوي شوراي نگهبان  لایحه واگذاري مالکیت مربوط به تاسیسات آب و فاضلاب

 
بود. 

وي ادامه داد: طرح هاي استفساریه بند 3 قانون بودجه 1400 کل کشور و همچنین طرح جهش تولید مسکن نیز تایید شدند. البته
طرح استفساریه پس از یک رفع ابهام مورد تایید واقع شد. لایحه اصلاح قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز پس از رد و بدل شدن میان

 
مجلس و شوراي نگهبان، انشااالله با اصلاحات مجلس به زودي شاهد تبدیل این لایحه به قانون باشیم. 

سخنگوي شوراي نگهبان افزود: یکی از ابهامات شورا درباره ماده 7 این لایحه بود. روشن نبود شرط قوه قاهره شوراي پول و اعتبار
دقیقا چیست و اگر علم و عمدي هم در تخطی افراد نبود، آیا فرد مجرم تلقی می شود یا خیر؟ در تبصره نهم هم از حیث اینکه
شوراي پول و اعتبار می تواند تعیین جرم و مجازات کند، مورد ایراد واقع شد. زیرا این موضوع در صلاحیت مجلس است، همچنین
قیمت نمایندگی قائم به شخص است. در تبصره دو ماده 47 هم مهلت هایی در نظر گرفته شده بود که براي احقاق حق مردم ایراد

 
هایی از سوي شوراي نگهبان مطرح شده است. 

طرح ساماندهی صنعت خودرو ابهام داردطحان نظیف گفت: طرح ساماندهی صنعت خودرو در روز هاي اخیر مورد بررسی قرار گرفت
که با بررسی هاي شوراي نگهبان، اعضا دو یا سه ابهام داشتند. ابهام نخست درباره واردات بدون انتقال ارز بود که شکل هاي مختلفی
دارد، زیرا این ارز چند حالت را شامل می شود. همچنین درباره تبصره اي که سایر مقررات را به وزارت صمت واگذار کرده بود، ابهام
هایی وجود دارد. ممکن است یک معاون و یک مدیرکل مصوبه اي داشته باشد که باید پاسخگوي آن و همچنین منظور از سایر
مقررات مشخص شود. ما جزو معدود نهاد هایی هستیم که براي ارسال پاسخ خود محدودیت زمانی داریم و درباره موضوع مصوبه
واردات خودرو تعیین شده نظر خود را اعلام کردیم. هفته گذشته در مجلس حضور پیدا کردم و در کمیسیون صنایع ابهام ها را تبیین
کرده ایم. طبیعتاً از هیئت عالی نظارت هم باید حاضر شوند و مسائل خود را براي نمایندگان روشن کنند. اگر ابهام هاي ما برطرف

 
شود دیگر ایرادي نداریم و از سوي هیئت عالی نظارت نمی توانم اظهار نظر کنم. 



طحان نظیف اظهار کرد: البته هیئت عالی نظارت بر حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام نامه اي را به شوراي نگهبان ارسال کرد و
برخلاف شوراي نگهبان که ابهام داشت ایراد هاي متعددي را درباره سیاست هاي حمایت از تولید ملی و... اعلام کرد. طرح پشتیبانی و
رفع موانع تولید کشاورزي که پیشتر به عنوان طرح تقویت امنیت غذایی مطرح شده بود هم در پژوهشکده شورا و شوراي نگهبان
مورد بررسی قرار گرفت و حتی وزیر مربوط در برخی جلسات حضور یافت. از نظر اعضاي شوراي نگهبان این طرح نیاز به قانون گذاري
دارد و نمی توان همه مسئولیت تعیین ضوابط را به دولت واگذار کرد. در برخی بند هاي این طرح مانند ایجاد سامانه و... نیز ایراد بار

 
مالی وارد شد. 

شوراي نگهبان طرح جوانی جمعیت و حمایت از خانواده را بررسی کرده؛ دو ابهام وجود داردوي ادامه داد: درباره پیش بینی شدن یک
شورا در طرح مذکور، از آنجا که در استان ها چنین شورا هاي پایین دستی وجود دارد و صلاحیت هاي کاملی دارد، اشکال شوراي
نگهبان ابهام خود را مطرح کرد. در ماده 14 این مصوبه که درباره انتقال قطعی اراضی صحبت می کند، شوراي نگهبان اعلام مغایرت
با قانون اساسی اعلام کرد. شوراي نگهبان طرح جوانی جمعیت و حمایت از خانواده را بررسی کرد که در جلسه اخیر، تنها دو ابهام

 
ناظر بر مواد 52 و 53 مطرح شده است. 

طحان نظیف افزود: در ماده 52 که موارد استثناء در عقیم سازي را مطرح می کند، از سوي شورا بیان شده که آیا حکم این ماده
شامل ضرر و حرج پس از زایمان را شامل می شود یا خیر؟ در ماده 53 که موارد تجویز آزمایش غربالگري بیان شده، شوراي نگهبان

 
مطرح کرده که آیا علاوه بر ضررهاي جسمی ضرر هاي روحی و روانی هم باید در نظر بگیریم یا خیر؟ 

سخنگوي شوراي نگهبان با اشاره به برنامه کاري این شورا در هفته اي که گذشت: در روز هاي اخیر 5 اساسنامه در شوراي نگهبان
مورد بررسی قرار گرفت که اولی صندوق بیمه حوادث طبیعی ساختمان بود و دو یا سه اشکال مطرح شد. این اساسنامه به قانون
تاسیس بیمه مرکزي ایران ارجاع داده شده بود و از آنجا که این قانون مصوبه پیش از انقلاب است و برخی مصوبات آن خلاف شرع

 
است، شوراي نگهبان ایراد وارد کرد. 

اساسنامه جدید بانک سپه در شوراي نگهبان بررسی شد/ این بانک با دولت هماهنگ باشدوي ادامه داد: همچنین درباره مطالبات
مشکوك الوصول هم ابهام هایی مطرح شد. درباره مجمع عمومی این صندوق و عدم ذکر وثاقت مدیران و... هم ایراد ها و مغایرت
هایی اعلام شد. همچنین اساسنامه جدید بانک سپه در شوراي نگهبان بررسی شد. درباره بند هاي مربوط به اینکه آیا شخص حقوقی
می توانند قیم یا وصی شخص دیگر قرار بگیرد، ایراد و ابهام وجود داشت. همچنین از آنجایی که این بانک دولتی محسوب می شود،
باید هماهنگی هاي با دولت داشته باشند و یک مغایرت با قانون اساسی اعلام شد. اعطاي اختیار کاهش یا افزایش سرمایه بانک به
مجمع نیز مغایرت با قانون اساسی واقع شد. اصلاح اساسنامه سازمان فناوري اطلاعات ایران، اصلاح اساسنامه شرکت مادر تخصصی

 
سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و اساسنامه صندوق کارآفرینی امید نیز از نظر شورا تایید شدند. 

طحان نظیف با اشاره به شکایات مردمی واصله به شورا هم گفت: 65 استعلام در شوراي نگهبان مربوط به شکایات مردم و شهروندان
از دستگاه هاي دولتی، شهرداري ها، شورا هاي شهر و روستا و تامین اجتماعی دریافت کردیم. آن ها مدعی بودند که متضمن اتفاقات
خلاف شرع است. فقهاي شوراي نگهبان در همین هفته جلساتی را براي بررسی این مسائل دارند. دستگاه هایی که مردم شکایاتی از
آن ها دارند بسیار متنوع هستند؛ دانشگاه تهران، وزارت بهداشت، کمیسیون ماده 5 طرح تفصیلی گرگان، وزارت ارتباطات و فناوري

 
اطلاعات، کمیسیون ماده 5 شهرداري خوراسگان و... از نمونه هاي متنوع این شکایات هستند. 

نظام انتخاباتی ما با آسیب ها و مشکلات روبروستطحان نظیف در ادامه با اشاره به قانون انتخابات اظهار کرد: امروز پنجمین سالگرد
ابلاغ سیاست هاي کلی انتخابات است. دستگاه هاي مختلفی مخاطب این سیاست ها هستند و حتی شوراي نگهبان نیز مخاطب این



سیاست هاست و به سهم خودمان کار هایی را انجام داده ایم. در موارد متعددي اشاراتی داریم که نظام انتخاباتی ما با آسیب ها و
مشکلات روبروست، این سیاست ها راهکار هایی هم دارد. آنچه از خروجی هاي این سیاست ها مورد توقع بود، دیده نشده است.
قوانین باید به نحوي اصلاح شوند که حداکثر عدالت انتخاباتی و شناخت مردم از نامزد ها فراهم شود یا اینکه داوطلبان در تبلیغات
انتخاباتی فرصت ها و امکانات برابر داشته باشند. در منابع و هزینه هاي انتخاباتی داوطلبان باید شفاف سازي رخ دهد و از تخلفات
انتخاباتی پیشگیري شود. بر این مبنا سطح شناخت و آگاهی عمومی در این خصوص ارتقا یابد و همچنین چارچوب ها و قواعد لازم
براي فعالیت قانونمند و مسئولان احزاب پیش بینی شود. البته در این سال ها تلاش هایی شده، اما باید اتفاقات مهم تري رخ دهد.
امیدوارم با نگاه مثبت مجلس و دولت اتفاقات بهتري را در این خصوص شاهد باشیم و شوراي نگهبان ظرفیت مشورتی خود را در

 
اختیار نهاد ها قرار می دهد تا در انتخابات بعدي اصلاحات محقق شود. 

در مورد محرمانه بودن فهرست اموال مسئولان مصوبه اي به دست شوراي نگهبان نرسیده استطحان نظیف در پاسخ به سؤالی در مورد
محرمانه بودن فهرست اموال مسئولان و نظر و تفسیر شورا در صورت حذف قید محرمانگی از سوي مجلس پاسخ داد: در مورد موضوع
محرمانگی اموال، متن جدید مصوبی از سوي مجلس اعلام نشده و مصوبه فعلی و لازم الاجرا، از سوي مجمع تشخیص مصلحت نظام
مطرح شده است. چنانچه مصوبه خلاف شرع یا قانون اساسی نباشد حتماً شوراي نگهبان آن را تایید خواهد کرد. باید ببینیم که چنین
مصوبه از سوي مجلس و شوراي نگهبان می رسد یا خیر تا بررسی کنیم. البته در سال هاي گذشته شوراي نگهبان اعلام مغایرت کرده
بود. درباره اعلام دارایی و اموال مسئولان شوراي نگهبان جزو اولین دستگاه ها و نهاد هایی بود که پیشتاز به شمار می رفت و اعضاي

 
شوراي نگهبان در سامانه مربوط، دارایی هایشان را پس از فراخوان ثبت کردند. 

وي در مورد اظهار نظرهاي سیاسی برخی اعضاي شوراي نگهبان اظهار کرد: مواضع شوراي نگهبان از سوي سخنگو مطرح می شود و

 
البته ممکن است اعضاي دیگر به دلیل سوابق و مسئولیت هاي خود نظرهاي کارشناسی شان را بیان کنند. 

طحان نظیف گفت: دستگاه هایی که وظایف شان با یکدیگر ارتباط دارد، تعاملاتی دارند. ما در کمیسیون هاي تخصصی هم حضور
پیدا می کنیم و نظرمان را هم بیان کرده ایم. اما هماهنگی میان شوراي نگهبان و مجلس براي تصویب یک قانون نداریم. هر نهادي
مستقل عمل می کند و البته این نافی برخی مشورت هاي کارشناسی نیست. ملاکمان مفید یا مضر بودن مصوبه نیست، بلکه بررسی

 
می کنیم آیا مصوبه خلاف قانون اساسی است یا خیر. 

شوراي نگهبان در مورد انتخابات شانِ نظارتی داردسخنگوي شوراي نگهبان در ادامه بیان کرد: در مجلس اخیر دیدیم که اصلاح
قوانین انتخاباتی ریاست جمهوري، مجلس و شوراها در دستور کار قرار داده شده بود. اجمالاً اطلاع دارم در کمیسیون هاي تخصصی
مجلس اقداماتی انجام می شود. پس از گذشت چند سال از ابلاغ سیاست هاي کلی انتخابات مردم و رهبري انتظار دارند اتفاق
ملموسی رخ دهد. من نگاه مثبتی را در مجموعه هاي مختلف نسبت به سیاست هاي کلی انتخابات می بینم. شوراي نگهبان در مورد
انتخابات شانِ نظارتی دارد. پژوهشکده شوراي نگهبان هم به عنوان بازوي پژوهشی، امسال فراخوانی را داد تا با شرایط جدید کشور
نظر نخبگان را در مورد سیاست هاي انتخاباتی دریافت کند. ما موارد مختلف مطرح شده از سوي کارشناسان و نخبگان را به صورت

 
متعدد به قانونگذاران انتقال می دهیم. 

وي ادامه داد: شوراي نگهبان از بدنه کارشناسی و پژوهشی خوبی برخوردار است و نسبت به تعویض مسائل حقوق قدم برمی دارد. در
همین روزها در صدد برگزاري دومین رویداد شبیه سازي شوراي نگهبان هستیم که کارشناسان و نخبگان می توانند نسبت به

 
مصوبات و همچنین در این دوره، درباره پرونده هاي انتخاباتی اظهار نظر کنند. 

تفسیر قانون عادي با مجلس و تفسیر قانون اساسی و شوراي نگهبان استطحان نظیف درباره تفسیر قانون مربوط به سند خودرو و



برگ سبز هم گفت: تفسیر قانون عادي با مجلس و تفسیر قانون اساسی و شوراي نگهبان است. اگر مجلس به نتیجه برسد قانونی را
تفسیر کند ما هم بر اساس وظیفه مان به قانون اساسی و شرع استناد می کنیم. شوراي نگهبان با هر چیز که به نفع مردم و کشور
باشد، موافق است و این برگرفته از شرع و قانون اساسی است. اینکه مسئله واردات خودرو براي مردم و کشور است یا خیر باید

 
کارشناسان اقتصادي اظهار نظر کنند. 

سخنگوي شوراي نگهبان ادامه داد: قانون نظارت بر رفتار نمایندگان سال هاي قبل تصویب شده و بار ها کارشناسان درباره آن
اظهارنظر کرده اند که اشکالاتی دارد و قانون قوي اي به شمار نمی رود. البته در این دوره مواردي وجود داشته تا اصلاح شود، اما از
جزئیات اصلاح قانون و احتمال انتقال وظایف به شوراي نگهبان اطلاعی ندارم. صلاحیت هاي شوراي نگهبان در قانون اساسی کاملاً
مشخص است و به دنبال توسعه وظایفش نیست و از سوي دیگر، درست نیست که وظایش را واگذار کند. شوراي نگهبان از اصلاح

 
قانون نظارت بر رفتار نمایندگان استقبال می کند، زیرا قانون قوي نیست. 

شوراي نگهبان بخشی از زنجیره قانون گذاري است، اما نه ابتداي این زنجیرهطحان نظیف تصریح کرد: ما بخشی از فرایند زنجیره
قانون گذاري هستیم، اما نه ابتداي این زنجیره. شوراي نگهبان براي همه کسانی که به عرصه انتخابات ورود می کنند فارغ از اعتراض
یا عدم احراز صلاحیت انتشارات حیثیت نامزدها برایش مهم است و موارد عدم احراز را به خود افراد اعلام می کند و همین کار صورت
گرفته است. ما استعلام گزارش دستگاه ها را دریافت می کنیم که خودشان محرمانه می زنند. نسبت به آقاي پزشکیان هم با ایشان

 
تماس گرفتیم که در جلسه خدمتشان باشیم اما ظاهراً معذوریتی داشتند و برایشان مقدور نبود. 

سخنگوي شوراي نگهبان افزود: درباره طرح حمایت از حقوق کاربران فضاي مجازي مشهور به طرح صیانت، اگر موردي به شوراي
نگهبان برسد و مشخص شود مغایرت هاي قانونی اساسی و شرع وجود دارد اعلام خواهیم کرد. امیدواریم مجلس هم بلندنظرانه نسبت

به دغدغه هاي جامعه توجه داشته باشد.



طرح ساماندهی صنعت خودرو ابهام دارد/ در مورد محرمانه بودن فهرست
اموال مسئولان مصوبه اي به دست شوراي نگهبان نرسیده است
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سخنگوي شوراي نگهبان: طرح ساماندهی صنعت خودرو
ابهام دارد/ در مورد محرمانه بودن فهرست اموال مسئولان
مصوبه اي به دست شوراي نگهبان نرسیده است مرصاد
نیوز: نشست خبري هادي طحان نظیف سخنگوي شوراي

 
نگهبان در محل این شورا آغاز شد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی مرصاد به نقل از باشگاه
خبرنگاران جوان، نشست خبري هادي طحان نظیف

 
سخنگوي شوراي نگهبان امروز شنبه در محل این شورا آغاز شد. 

طحان نظیف در ابتداي این نشست درباره مصوبات بررسی شده در شوراي نگهبان گفت: نخستین لایحه بررسی شده از سوي شوراي

 
نگهبان لایحه واگذاري مالکیت مربوط به تاسیسات آب و فاضلاب بود. 

وي ادامه داد: طرح هاي استفساریه بند 3 قانون بودجه 1400 کل کشور و همچنین طرح جهش تولید مسکن نیز تایید شدند. البته
طرح استفساریه پس از یک رفع ابهام مورد تایید واقع شد. لایحه اصلاح قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز پس از رد و بدل شدن میان

 
مجلس و شوراي نگهبان، انشااالله با اصلاحات مجلس به زودي شاهد تبدیل این لایحه به قانون باشیم. 

سخنگوي شوراي نگهبان افزود: یکی از ابهامات شورا درباره ماده 7 این لایحه بود. روشن نبود شرط قوه قاهره شوراي پول و اعتبار
دقیقا چیست و اگر علم و عمدي هم در تخطی افراد نبود، آیا فرد مجرم تلقی می شود یا خیر؟ در تبصره نهم هم از حیث اینکه
شوراي پول و اعتبار می تواند تعیین جرم و مجازات کند، مورد ایراد واقع شد. زیرا این موضوع در صلاحیت مجلس است، همچنین
قیمت نمایندگی قائم به شخص است. در تبصره دو ماده 47 هم مهلت هایی در نظر گرفته شده بود که براي احقاق حق مردم ایراد

 
هایی از سوي شوراي نگهبان مطرح شده است. 

طرح ساماندهی صنعت خودرو ابهام داردطحان نظیف گفت: طرح ساماندهی صنعت خودرو در روز هاي اخیر مورد بررسی قرار گرفت
که با بررسی هاي شوراي نگهبان، اعضا دو یا سه ابهام داشتند. ابهام نخست درباره واردات بدون انتقال ارز بود که شکل هاي مختلفی
دارد، زیرا این ارز چند حالت را شامل می شود. همچنین درباره تبصره اي که سایر مقررات را به وزارت صمت واگذار کرده بود، ابهام
هایی وجود دارد. ممکن است یک معاون و یک مدیرکل مصوبه اي داشته باشد که باید پاسخگوي آن و همچنین منظور از سایر
مقررات مشخص شود. ما جزو معدود نهاد هایی هستیم که براي ارسال پاسخ خود محدودیت زمانی داریم و درباره موضوع مصوبه
واردات خودرو تعیین شده نظر خود را اعلام کردیم. هفته گذشته در مجلس حضور پیدا کردم و در کمیسیون صنایع ابهام ها را تبیین
کرده ایم. طبیعتاً از هیئت عالی نظارت هم باید حاضر شوند و مسائل خود را براي نمایندگان روشن کنند. اگر ابهام هاي ما برطرف

شود دیگر ایرادي نداریم و از سوي هیئت عالی نظارت نمی توانم اظهار نظر کنم. 



طحان نظیف اظهار کرد: البته هیئت عالی نظارت بر حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام نامه اي را به شوراي نگهبان ارسال کرد و
برخلاف شوراي نگهبان که ابهام داشت ایراد هاي متعددي را درباره سیاست هاي حمایت از تولید ملی و... اعلام کرد. طرح پشتیبانی و
رفع موانع تولید کشاورزي که پیشتر به عنوان طرح تقویت امنیت غذایی مطرح شده بود هم در پژوهشکده شورا و شوراي نگهبان
مورد بررسی قرار گرفت و حتی وزیر مربوط در برخی جلسات حضور یافت. از نظر اعضاي شوراي نگهبان این طرح نیاز به قانون گذاري
دارد و نمی توان همه مسئولیت تعیین ضوابط را به دولت واگذار کرد. در برخی بند هاي این طرح مانند ایجاد سامانه و... نیز ایراد بار

 
مالی وارد شد. 

شوراي نگهبان طرح جوانی جمعیت و حمایت از خانواده را بررسی کرده؛ دو ابهام وجود داردوي ادامه داد: درباره پیش بینی شدن یک
شورا در طرح مذکور، از آنجا که در استان ها چنین شورا هاي پایین دستی وجود دارد و صلاحیت هاي کاملی دارد، اشکال شوراي
نگهبان ابهام خود را مطرح کرد. در ماده 14 این مصوبه که درباره انتقال قطعی اراضی صحبت می کند، شوراي نگهبان اعلام مغایرت
با قانون اساسی اعلام کرد. شوراي نگهبان طرح جوانی جمعیت و حمایت از خانواده را بررسی کرد که در جلسه اخیر، تنها دو ابهام

 
ناظر بر مواد 52 و 53 مطرح شده است. 

طحان نظیف افزود: در ماده 52 که موارد استثناء در عقیم سازي را مطرح می کند، از سوي شورا بیان شده که آیا حکم این ماده
شامل ضرر و حرج پس از زایمان را شامل می شود یا خیر؟ در ماده 53 که موارد تجویز آزمایش غربالگري بیان شده، شوراي نگهبان

 
مطرح کرده که آیا علاوه بر ضررهاي جسمی ضرر هاي روحی و روانی هم باید در نظر بگیریم یا خیر؟ 

سخنگوي شوراي نگهبان با اشاره به برنامه کاري این شورا در هفته اي که گذشت: در روز هاي اخیر 5 اساسنامه در شوراي نگهبان
مورد بررسی قرار گرفت که اولی صندوق بیمه حوادث طبیعی ساختمان بود و دو یا سه اشکال مطرح شد. این اساسنامه به قانون
تاسیس بیمه مرکزي ایران ارجاع داده شده بود و از آنجا که این قانون مصوبه پیش از انقلاب است و برخی مصوبات آن خلاف شرع

 
است، شوراي نگهبان ایراد وارد کرد. 

اساسنامه جدید بانک سپه در شوراي نگهبان بررسی شد/ این بانک با دولت هماهنگ باشدوي ادامه داد: همچنین درباره مطالبات
مشکوك الوصول هم ابهام هایی مطرح شد. درباره مجمع عمومی این صندوق و عدم ذکر وثاقت مدیران و... هم ایراد ها و مغایرت
هایی اعلام شد. همچنین اساسنامه جدید بانک سپه در شوراي نگهبان بررسی شد. درباره بند هاي مربوط به اینکه آیا شخص حقوقی
می توانند قیم یا وصی شخص دیگر قرار بگیرد، ایراد و ابهام وجود داشت. همچنین از آنجایی که این بانک دولتی محسوب می شود،
باید هماهنگی هاي با دولت داشته باشند و یک مغایرت با قانون اساسی اعلام شد. اعطاي اختیار کاهش یا افزایش سرمایه بانک به
مجمع نیز مغایرت با قانون اساسی واقع شد. اصلاح اساسنامه سازمان فناوري اطلاعات ایران، اصلاح اساسنامه شرکت مادر تخصصی

 
سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و اساسنامه صندوق کارآفرینی امید نیز از نظر شورا تایید شدند. 

طحان نظیف با اشاره به شکایات مردمی واصله به شورا هم گفت: 65 استعلام در شوراي نگهبان مربوط به شکایات مردم و شهروندان
از دستگاه هاي دولتی، شهرداري ها، شورا هاي شهر و روستا و تامین اجتماعی دریافت کردیم. آن ها مدعی بودند که متضمن اتفاقات
خلاف شرع است. فقهاي شوراي نگهبان در همین هفته جلساتی را براي بررسی این مسائل دارند. دستگاه هایی که مردم شکایاتی از
آن ها دارند بسیار متنوع هستند؛ دانشگاه تهران، وزارت بهداشت، کمیسیون ماده 5 طرح تفصیلی گرگان، وزارت ارتباطات و فناوري

 
اطلاعات، کمیسیون ماده 5 شهرداري خوراسگان و... از نمونه هاي متنوع این شکایات هستند. 

نظام انتخاباتی ما با آسیب ها و مشکلات روبروستطحان نظیف در ادامه با اشاره به قانون انتخابات اظهار کرد: امروز پنجمین سالگرد



ابلاغ سیاست هاي کلی انتخابات است. دستگاه هاي مختلفی مخاطب این سیاست ها هستند و حتی شوراي نگهبان نیز مخاطب این
سیاست هاست و به سهم خودمان کار هایی را انجام داده ایم. در موارد متعددي اشاراتی داریم که نظام انتخاباتی ما با آسیب ها و
مشکلات روبروست، این سیاست ها راهکار هایی هم دارد. آنچه از خروجی هاي این سیاست ها مورد توقع بود، دیده نشده است.
قوانین باید به نحوي اصلاح شوند که حداکثر عدالت انتخاباتی و شناخت مردم از نامزد ها فراهم شود یا اینکه داوطلبان در تبلیغات
انتخاباتی فرصت ها و امکانات برابر داشته باشند. در منابع و هزینه هاي انتخاباتی داوطلبان باید شفاف سازي رخ دهد و از تخلفات
انتخاباتی پیشگیري شود. بر این مبنا سطح شناخت و آگاهی عمومی در این خصوص ارتقا یابد و همچنین چارچوب ها و قواعد لازم
براي فعالیت قانونمند و مسئولان احزاب پیش بینی شود. البته در این سال ها تلاش هایی شده، اما باید اتفاقات مهم تري رخ دهد.
امیدوارم با نگاه مثبت مجلس و دولت اتفاقات بهتري را در این خصوص شاهد باشیم و شوراي نگهبان ظرفیت مشورتی خود را در

 
اختیار نهاد ها قرار می دهد تا در انتخابات بعدي اصلاحات محقق شود. 

در مورد محرمانه بودن فهرست اموال مسئولان مصوبه اي به دست شوراي نگهبان نرسیده استطحان نظیف در پاسخ به سؤالی در مورد
محرمانه بودن فهرست اموال مسئولان و نظر و تفسیر شورا در صورت حذف قید محرمانگی از سوي مجلس پاسخ داد: در مورد موضوع
محرمانگی اموال، متن جدید مصوبی از سوي مجلس اعلام نشده و مصوبه فعلی و لازم الاجرا، از سوي مجمع تشخیص مصلحت نظام
مطرح شده است. چنانچه مصوبه خلاف شرع یا قانون اساسی نباشد حتماً شوراي نگهبان آن را تایید خواهد کرد. باید ببینیم که چنین
مصوبه از سوي مجلس و شوراي نگهبان می رسد یا خیر تا بررسی کنیم. البته در سال هاي گذشته شوراي نگهبان اعلام مغایرت کرده
بود. درباره اعلام دارایی و اموال مسئولان شوراي نگهبان جزو اولین دستگاه ها و نهاد هایی بود که پیشتاز به شمار می رفت و اعضاي

 
شوراي نگهبان در سامانه مربوط، دارایی هایشان را پس از فراخوان ثبت کردند. 

وي در مورد اظهار نظرهاي سیاسی برخی اعضاي شوراي نگهبان اظهار کرد: مواضع شوراي نگهبان از سوي سخنگو مطرح می شود و

 
البته ممکن است اعضاي دیگر به دلیل سوابق و مسئولیت هاي خود نظرهاي کارشناسی شان را بیان کنند. 

طحان نظیف گفت: دستگاه هایی که وظایف شان با یکدیگر ارتباط دارد، تعاملاتی دارند. ما در کمیسیون هاي تخصصی هم حضور
پیدا می کنیم و نظرمان را هم بیان کرده ایم. اما هماهنگی میان شوراي نگهبان و مجلس براي تصویب یک قانون نداریم. هر نهادي
مستقل عمل می کند و البته این نافی برخی مشورت هاي کارشناسی نیست. ملاکمان مفید یا مضر بودن مصوبه نیست، بلکه بررسی

 
می کنیم آیا مصوبه خلاف قانون اساسی است یا خیر. 

شوراي نگهبان در مورد انتخابات شانِ نظارتی داردسخنگوي شوراي نگهبان در ادامه بیان کرد: در مجلس اخیر دیدیم که اصلاح
قوانین انتخاباتی ریاست جمهوري، مجلس و شوراها در دستور کار قرار داده شده بود. اجمالاً اطلاع دارم در کمیسیون هاي تخصصی
مجلس اقداماتی انجام می شود. پس از گذشت چند سال از ابلاغ سیاست هاي کلی انتخابات مردم و رهبري انتظار دارند اتفاق
ملموسی رخ دهد. من نگاه مثبتی را در مجموعه هاي مختلف نسبت به سیاست هاي کلی انتخابات می بینم. شوراي نگهبان در مورد
انتخابات شانِ نظارتی دارد. پژوهشکده شوراي نگهبان هم به عنوان بازوي پژوهشی، امسال فراخوانی را داد تا با شرایط جدید کشور
نظر نخبگان را در مورد سیاست هاي انتخاباتی دریافت کند. ما موارد مختلف مطرح شده از سوي کارشناسان و نخبگان را به صورت

 
متعدد به قانونگذاران انتقال می دهیم. 

وي ادامه داد: شوراي نگهبان از بدنه کارشناسی و پژوهشی خوبی برخوردار است و نسبت به تعویض مسائل حقوق قدم برمی دارد. در
همین روزها در صدد برگزاري دومین رویداد شبیه سازي شوراي نگهبان هستیم که کارشناسان و نخبگان می توانند نسبت به

 
مصوبات و همچنین در این دوره، درباره پرونده هاي انتخاباتی اظهار نظر کنند. 



تفسیر قانون عادي با مجلس و تفسیر قانون اساسی و شوراي نگهبان استطحان نظیف درباره تفسیر قانون مربوط به سند خودرو و
برگ سبز هم گفت: تفسیر قانون عادي با مجلس و تفسیر قانون اساسی و شوراي نگهبان است. اگر مجلس به نتیجه برسد قانونی را
تفسیر کند ما هم بر اساس وظیفه مان به قانون اساسی و شرع استناد می کنیم. شوراي نگهبان با هر چیز که به نفع مردم و کشور
باشد، موافق است و این برگرفته از شرع و قانون اساسی است. اینکه مسئله واردات خودرو براي مردم و کشور است یا خیر باید

 
کارشناسان اقتصادي اظهار نظر کنند. 

سخنگوي شوراي نگهبان ادامه داد: قانون نظارت بر رفتار نمایندگان سال هاي قبل تصویب شده و بار ها کارشناسان درباره آن
اظهارنظر کرده اند که اشکالاتی دارد و قانون قوي اي به شمار نمی رود. البته در این دوره مواردي وجود داشته تا اصلاح شود، اما از
جزئیات اصلاح قانون و احتمال انتقال وظایف به شوراي نگهبان اطلاعی ندارم. صلاحیت هاي شوراي نگهبان در قانون اساسی کاملاً
مشخص است و به دنبال توسعه وظایفش نیست و از سوي دیگر، درست نیست که وظایش را واگذار کند. شوراي نگهبان از اصلاح

 
قانون نظارت بر رفتار نمایندگان استقبال می کند، زیرا قانون قوي نیست. 

شوراي نگهبان بخشی از زنجیره قانون گذاري است، اما نه ابتداي این زنجیرهطحان نظیف تصریح کرد: ما بخشی از فرایند زنجیره
قانون گذاري هستیم، اما نه ابتداي این زنجیره. شوراي نگهبان براي همه کسانی که به عرصه انتخابات ورود می کنند فارغ از اعتراض
یا عدم احراز صلاحیت انتشارات حیثیت نامزدها برایش مهم است و موارد عدم احراز را به خود افراد اعلام می کند و همین کار صورت
گرفته است. ما استعلام گزارش دستگاه ها را دریافت می کنیم که خودشان محرمانه می زنند. نسبت به آقاي پزشکیان هم با ایشان

 
تماس گرفتیم که در جلسه خدمتشان باشیم اما ظاهراً معذوریتی داشتند و برایشان مقدور نبود. 

سخنگوي شوراي نگهبان افزود: درباره طرح حمایت از حقوق کاربران فضاي مجازي مشهور به طرح صیانت، اگر موردي به شوراي
نگهبان برسد و مشخص شود مغایرت هاي قانونی اساسی و شرع وجود دارد اعلام خواهیم کرد. امیدواریم مجلس هم بلندنظرانه نسبت

 
به دغدغه هاي جامعه توجه داشته باشد. 

سخنگوي شوراي نگهبان با بیان اینکه مجمع تشخیص مصلحت نظام صلاحیت ها و وظایف مختلفی دارد، اظهار کرد: یکی از وظایف

 
این مجموعه مبتنی بر اصل 112 قانون اساسی، حل اختلاف میان مجلس و دولت از باب مصلحت کشور است. 

وي افزود: یکی دیگر از وظایف مجمع تشخیص مصلحت نظام مربوط به هیئت عالی نظارت بر حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام
است که موضوع نظارت بر اجراي این سیاست ها از سوي رهبري در سال هاي اخیر به این هیئت سپرده شد. این وظیفه از آنجایی که

 
به مجمع تشخیص سپرده شده که خود این نهاد سیاست هاي کلی را به رهبري پیشنهاد می دهد. 

طحان نظیف با یادآوري قانونی بودن جایگاه مجمع تشخیص مصلحت نظام بیان کرد: بر اساس ماده 7 مقررات مربوط به نظارت براي
اجراي سیاست هاي کلی نظام، از همان ابتداي اعلام وصول یک طرح یا لایحه در مجلس، رئیس مجلس یک نسخه را باید براي مجمع

 
تشخیص یا هیئت عالی نظارت ارسال کند. 

وي تاکید کرد: مسئولان هیئت عالی نظارت موظفند در کمیسیون ها حضور پیدا کنند و نظرهایشان را ارائه دهند. اگر نکات هیئت

 
عالی نظارت مورد توجه قرار نگرفت، آنگاه موارد را به شوراي نگهبان باید منتقل کنند. 

سخنگوي شوراي نگهبان گفت: به نظر می رسد مراحل پیش از اعلام شوراي نگهبان در نظر گرفته نمی شود، اعضاي هیئت عالی
نظارت و مجمع تشخیص در کمیسیون ها حاضر نمی شوند. طبیعتاً نظر هاي آن ها نیز شنیده نمی شود و البته ممکن است دعوت



 
هم نشوند. به هرحال باید نگاه آسیب شناسانه به این مسئله داشت. 

 
طحان نظیف یادآور شد که شوراي نگهبان بر اساس وظایفش نظر هیئت عالی نظارت را به مجلس منتقل می کند. 

سخنگوي شوراي نگهبان در پاسخ به پرسش خبرنگار باشگاه خبرنگاران جوان، مبنی بر امکان تبدیل شدن سیاست هاي کلی نظام به
قانون و در نتیجه برطرف شدن ابهام هاي مربوط به هیئت عالی نظارت بر حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام توضیح داد: سیاست
هاي کلی نظام از یک سنخ نیستند. برخی از آن ها می توانند در عرصه اجرا ورود کنند و اجرایی شوند. در پی این موضوع، از نگاه

 
حقوقی اگر مصوبه اي نیازمند اصلاح باشد، در سطح آیین نامه هاي اجرایی و اصلاح فرآیند هاي اجرایی است. 

وي ادامه داد: برخی سیاست هاي کلی نیازمند قانون گذاري است؛ براي نمونه در مورد سیاست هاي کلی برنامه هاي توسعه، رهبري
سیاست هاي کلی آن را اعلام می کنند و در نتیجه سیاست ها در مصوبه برنامه توسعه منعکس می شود. بخشی از سیاست هاي کلی

 
صرفاً می تواند به اصلاح قوانین منجر شود. 

طحان نظیف گفت: تجلی و ظهور و بروز سیاست هاي کلی نظام را که از سوي رهبري بر اساس قانون صادر می شود، باید در قانون و

 
مقررات و اجرا ببینیم. وگرنه با وجود ابلاغ و بیان سیاست هاي کلی دستگاه ها به همان شیوه قبلی عمل خواهند کرد. 

انتهاي پیام/



دومین کنفرانس ملی انجمن علمی پارك هاي فناوري و سازمان هاي نوآوري
ایران برگزار می شود

منبع: بازار کارشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1400/07/24

دومین کنفرانس ملی انجمن علمی پارك هاي علم و فناوري و مراکز رشد ایران به عنوان بزرگترین گردهمایی مدیران و
کارشناسان پارك هاي علم و فناوري کشور در روزهاي 18 و 9 آبان ماه 1401 به میزبانی پارك علم و فناوري گیلان برگزار

خواهد شد.

دومین کنفرانس ملی انجمن علمی پارك هاي علم و فناوري و مراکز رشد ایران به عنوان بزرگترین گردهمایی مدیران و
کارشناسان پارك هاي علم و فناوري کشور در روزهاي 18 و 9 آبان ماه 1401 به میزبانی پارك علم و فناوري گیلان برگزار خواهد

 
شد. 

به گزارش بازارکار به نقل از اداره کل روابط عمومی وزارت علوم به نقل از پارك علم و فناوري گیلان، دکتر باستی، رئیس پارك علم و
فناوري گیلان به عنوان دبیر اجرایی دومین کنفرانس ملی این انجمن، با اکثریت آرا و تصمیم اعضاي هیات مدیره انتخاب و برپایی

 
دومین کنفرانس ملی انجمن را بر عهده پارك علم و فناوري گیلان قرار داد. 

دکتر باستی، عضور هیات مدیره انجمن علمی پارك هاي فناوري و سازمان هاي نوآوري ایران گفت: دومین کنفرانس سالانه پارك
هاي علم و فناوري و مراکز رشد ایران، جهت شبکه سازي در حوزه نوآوري و فناوري کشور، به میزبانی پارك علم و فناوري گیلان و با

 
حمایت و مشارکت پارك هاي علم و فناوري و مراکز رشد کشور و فعالان این حوزه به صورت حضوري و مجازي برگزار می گردد. 

رئیس پارك علم و فناوري گیلان درباره محورهاي فرعی این کنفرانس اشاره کرد و گفت: در این کنفرانس که در پارك علم و فناوري
گیلان برگزار می شود؛ 11 محور فرعی با موضوعات مختلف در نظر گرفته شده است که امید است با حضور متخصصین و کارشناسان
در این کنفرانس راهکارهایی مناسبی مطرح شود تا در ارزیابی سیاست ها و برنامه هاي مراکز سیاستگذار، قانونگذار و اجرایی کشور در

 
حوزه پارك هاي علم و فناوري، مراکز رشد، مراکز نوآوري و اقتصاد دانش بنیان ایران، مورد توجه و استفاده قرار گیرد. 

ایشان اشتغال، کارآفرینی و اقتصاد دانش بنیان را یکی از مهمترین محورهاي دومین کنفرانس یاد کرد و ادامه داد: همکاري دولت و

 
بخش خصوصی؛ اسناد توسعه، قوانین و برنامه ها از موضوعات محوري هستند که در این کنفرانس مطرح خواهد شد. 

دبیر اجرایی دومین کنفرانس ملی انجمن علمی پارك هاي فناوري و سازمان هاي نوآوري ایران موضوعاتی همانند تأمین سرمایه و

 
صندوق هاي پژوهش و فناوري؛ تأمین خدمات و کارگزاران را از دیگر محورهاي فرعی این کنفرانس اعلام کرد. 

رئیس پارك علم و فناوري گیلان اظهار کرد: مخاطبان کنفرانس کارشناسان ستادي پارك هاي علم و فناوري، مراکز رشد و نوآوري
کشور، اعضاي هیات علمی، دانشجویان رشته هاي کارآفرینی، مدیریت نوآوري و رشته هاي مرتبط و نیز شرکت هاي مرتبط با عنوان

کنفرانس هستند.



معاون وزیر اقتصاد: 62 درصد نقدینگی کشور در تهران متمرکز شده

منبع: انتخابشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1400/07/24

معاون امور حقوقی و مجلس وزارت اقتصاد و دارایی بر لزوم عدم تمرکز سرمایه در پایتخت تأکید کرد و گفت: در حال حاضر
62 درصد از نقدینگی کشور در استان تهران است. وقتی در مناطق محروم پولی نباشد که بتوان با آن چرخ اشتغال و تولید را

چرخاند، نمی توان انتظار کارهاي بزرگ در این مناطق داشت.

ایسنا: معاون امور حقوقی و مجلس وزارت اقتصاد و دارایی
بر لزوم عدم تمرکز سرمایه در پایتخت تأکید کرد و گفت:
در حال حاضر 62 درصد از نقدینگی کشور در استان تهران
است. وقتی در مناطق محروم پولی نباشد که بتوان با آن
چرخ اشتغال و تولید را چرخاند، نمی توان انتظار کارهاي

 
بزرگ در این مناطق داشت. 

هادي قوامی در بازدید از پارك علم و فناوري البرز و
همچنین دستاوردهاي پژوهشکده گیاهان دارویی مستقر
در مجتمع علمی و تحقیقاتی جهاد دانشگاهی با اشاره به

اینکه نمایندگان مجلس نگاه حمایتی از حوزه فناوري، تجاري سازي و به طور کلی اقتصاد دانش بنیان دارند گفت: پارك علم و
فناوري البرز علاوه بر استان البرز، با توجه به نزدیکی به پایتخت می تواند به اقتصاد دانش بنیان سایر استان ها از جمله تهران کمک

 
کند و در صورت حمایت لازم این پارك البرز می تواند اقتصاد دانش بنیان البرز و تهران را متحول کند. 

به گزارش ایسنا، وي با اشاره به اهمیت استفاده از گیاهان دارویی و انقلابی که می توان با جایگزینی داروهاي شیمیایی در دنیاي دارو

 
انجام داد خاطرنشان کرد: تغییر جهت از داروهاي شیمیایی به داروهاي گیاهی بدون شک یکی از مهمترین رسالت هاي مجلس است. 

معاون امور حقوقی و مجلس وزارت اقتصاد و دارایی با تاکید بر حمایت از استان ها در قالب آمایش سرزمینی گفت: در اصل 48 قانون
اساسی نیز بر رشد دادن هر منطقه به فراخور پتانسیل و استعداد آن تاکید می کنیم. ما گیاهان نادر و کم نظیري در مناطق مختلف

 
کشور داریم و باید بتوانیم از آنها در راستاي تولید و تجاري سازي استفاده کنیم. تولید فکر باید منجر به تولید محصول شود. 

وي بر لزوم مدیریت صحیح منابع مالی تاکید کرد و گفت: با تعیین محل مصرف اعتبارات مشخص شده، می توان بسیاري از مشکلات
شرکت هاي دانش بنیان فعال در این حوزه را برطرف کرد و در این زمینه تلاش می کنیم مشکل شرکت هاي دانش بنیان و فناور

 
پارك علم و فناوري البرز نیز با حمایت لازم برطرف شود. 

معاون وزیر اقتصاد و دارایی با تاکید بر اهمیت محافظت از دانش و علم استفاده از گیاهان دارویی بر حمایت از فعالیت هاي پژوهشکده
گیاهان دارویی جهاد دانشگاهی اشاره کرد و افزود: بسیاري از گیاهان دارویی و کاربرد و روش استفاده از آنها نسل به نسل بین مردم
بومی منتقل شده است . اما چالش فعلی ما این است که این دانش در حال از بین رفتن است و ما می توانیم با تخصیص اعتبار براي



آنها این اطلاعات و دانش را ثبت و ضبط کنیم. باید به تجاري سازي این گیاهان دارویی توجه شود و در یک برنامه بلند مدت بسیاري
از داروهاي شیمیایی جاي خود را به گیاهان دارویی بدهند؛ انتظار داریم این ماموریت مهم در جهاد دانشگاهی و پارك علم و فناوري

 
البرز مورد توجه جدي قرار بگیرد. 

قوامی همچنین بر لزوم عدم تمرکز سرمایه در پایتخت تأکید کرد و ادامه داد: در حال حاضر 62 درصد از نقدینگی کشور در استان
تهران است. مجلس می تواند با برقراري توازن منطقی میان مناطق کم برخوردار و کم درآمد با شهرهاي بزرگ و صنعتی، شرایط
پیشرفت و توسعه در این مناطق را براي آنها فراهم کند. وقتی پولی نباشد که بتوان با آن چرخ اشتغال و تولید را چرخاند، نمی توان

 
انتظار کارهاي بزرگ در مناطق محروم داشت. 

وي در پایان با تاکید بر آموزش صحیح و لزوم آگاه سازي فعالان حوزه کشاورزي گفت: ما باید تلاش کنیم تا افراد شاغل و فعالان و
تولیدکنندگان حوزه کشاورزي در استانها را با پتانسیل و توانایی هاي خود و زمین کشاورزي خود آشنا کنیم. افراد متخصص و دانش
آموخته می توانند با بررسی و تشخیص ویژگی هاي خاص و منحصر به فرد هر منطقه، نقشه راهی براي کشت محصول طراحی کنند و
اجراي آن را به دست مردمی که در این مناطق زندگی می کنند بسپارند. این شیوه اي است که می توان از طریق افزایش بهره وري

 
به رشد اقتصادي رسید. 

 
پارك البرز سال گذشته 900 میلیارد تومان محصول فروخت 

مهدي عباسی رئیس پارك علم و فناوري البرز هم در این بازدید با تشریح برخی از دستاوردها و توانمندي هاي این پارك گفت: پارك
علم و فناوري البرز از نظر شاخص هاي ارزیابی یکی از استان هاي موفق کشور است و در سال 1399 بیش از 900 میلیارد تومان

 
فروش داشته و صادرات آن نیز حدود هفت میلیون یورو بوده که حاکی از موفقیت شرکت هاي دانش بنیان و فناور پارك است. 

وي با اشاره به شرایط اشتغال زایی در این مجموعه گفت: در این مرکز براي بیش از دو هزار نفر اشتغال ایجاد شده است. همچنین

 
تلاش ما در این پارك و مجتمع در راستاي همکاري و انجام پروژه هاي مشترك با بخش خصوصی است. 

عباسی با اشاره به راه اندازي صندوق پژوهش و فناوري استان تصریح کرد: صندوق پژوهش و فناوري استان نیز با اعتباري بالغ بر

 
100 میلیارد تومان در براي ارائه تسهیلات لازم به فناوران و پژوهشگران استان فعال است.. 

وي با اشاره به اینکه پارك علم و فناوري البرز در رتبه آخر تخصیص بودجه قرار دارد گفت: از همه نمایندگان محترم مجلس براي
حضور در این مجموعه تشکر می کنیم و انتظار داریم بودجه پارك علم و فناوري البرز براساس شاخص ها و ارزیابی هاي تخصصی در

سال 1401 به رقم قابل قبول ارتقاء یابد.



توسعه زیرساخت هاي مناطق آزاد با قرارداد راهبردي ایران و چین/ وعده
سعید محمد براي پیگیري لایروبی اروند

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1400/07/24

فصل اقتصاد - دبیر شوراي عالی مناطق آزاد با وعده پیگیري لایروبی اروند، گفت: از ظرفیت قرارداد 25 ساله ایران و چین
براي جذب سرمایه گذاران داخلی و خارجی در مناطق آزاد استفاده خواهیم کرد.

فصل اقتصاد - دبیر شوراي عالی مناطق آزاد با وعده
پیگیري لایروبی اروند، گفت: از ظرفیت قرارداد 25 ساله
ایران و چین براي جذب سرمایه گذاران داخلی و خارجی

 
در مناطق آزاد استفاده خواهیم کرد. 

به گزارش فصل اقتصاد ، سعید محمد با اشاره به اینکه
مناطق آزاد ظرفیت هایی دارند که باید به عنوان موتور

اقتصاد کشور از آنها استفاده کرد، اظهار کرد: ماهیت تجاري مناطق آزاد با قاچاق بی ارتباط است. قاچاق یک پدیده پیچیده، پنهان و

 
مرموزي است که امکان دارد در تمام نقاط کشور رخ دهد، نگاه به مناطق آزاد باید تجاري و اقتصادي باشد. 

وي با بیان این که فعالیت و ماموریت مناطق آزاد فرابخشی است، عمده ترین مشکلات این مناطق را مالیات بر ارزش افزوده اعلام و

 
تصریح کرد: در این زمینه لایحه اي به دولت تقدیم خواهد شد تا پس از بررسی در مجلس شوراي اسلامی به نتیجه برسد. 

وي با تاکید بر این که مناطق آزاد باید در جهت سرمایه گذاري، صادرات، تولید، وارد کردن فناوري هاي نوین فعالیت کنند، گفت:
ظرفیت رونق در مناطق آزاد کشور وجود دارد اما در کنار آن نیازمندي هایی نیز مطرح است که براي رفع آنها، هم افزایی بین بخشی
لازم است. جذب منابع دولتی در مناطق آزاد لازم است. براي ایجاد تجارت در این مناطق نیاز به منابع دولتی است تا بتوانند خود و

 
شهرهاي اطراف را اداره کنند. 

مشاور رئیس جمهوري یادآور شد: از ظرفیت قرارداد 25 ساله ایران و چین براي جذب سرمایه گذاران داخلی و خارجی و توسعه

 
مناطق آزاد و رونق و کسب کار استفاده خواهیم کرد. 

محمد با این وعده که شورایعالی مناطق آزاد در حد توان براي برطرف شدن چالش هاي شهري مناطق آزاد کمک خواهد کرد، افزود:
هدف گذاري اصلی نباید فراموش شود؛ متاسفانه و به اشتباه از گذشته تا کنون منابع مالی مناطق آزاد بر اساس فروش زمین تامین

 
شده که این موضوع سبب چالش هاي فراوانی در این زمینه گشته است که تلاش خواهیم کرد این رویه به زودي اصلاح شود. 

وي با بیان اینکه فعالیت ها و سیاست گذاري هاي انجام شده براي دستیابی به توسعه متوازن و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق آزاد

 
است، اظهار داشت: نقش مناطق آزاد در توسعه و ارتقا اقتصاد ملی و به ویژه در عرصه منطقه اي بسیار با اهمیت است. 

دبیرشورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادي افزود: لایروبی اروند رود نیز نیاز به پیگیري از سوي وزارت امور خارجه دارد که این موضوع

 
در آینده نزدیک مورد بررسی قرار خواهد گرفت. 

>انتهاي پیام/



سرمایه گذاري 6400 میلیارد دلاري چین در کشورهاي هدف ابتکار کمربند و
BRI راه/ تامین یک سوم نیازهاي تجاري ایران از کشورهاي واقع در کریدور

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1400/07/24

فصل اقتصاد - کل حجم تجارت چین با کشورهاي واقع در کریدورهاي طرح ابتکار کمربند و راه (BRI) طی سال هاي
2019-2014 حدود 6408 میلیارد دلار بوده است

فصل اقتصاد - کل حجم تجارت چین با کشورهاي واقع در
کریدورهاي طرح ابتکار کمربند و راه (BRI) طی سال

 
هاي 2019-2014 حدود 6408 میلیارد دلار بوده است 

به گزارش فصل اقتصاد، از سال 2013 و در پی تصمیم
دولت چین، طرح ابتکاري با عنوان «ابتکار کمربند و راه
(BRI) » به شکل رسمی مطرح و آغاز شده است؛ در

چارچوب این ابتکار چین از طریق آسیاي میانه و غربی با خلیج فارس و دریاي مدیترانه و از طرف دیگر با آسیاي جنوب شرقی و
جنوب آسیا و اقیانوس هند مرتبط می شود. این طرح در ابتدا به عنوان شبکه اي از طرح هاي زیربنایی منطقه اي آغاز شد، اما
پیگیري آخرین نسخه آن نشان می دهد محدوده این ابتکار همچنان ادامه دارد و در حال حاضر شامل ارتقاي سطح هماهنگی
،(BRI) سیاست ها در قاره آسیا، ادغام مالی، آزادسازي تجاري و اتصال مردم به مردم می شود. گستره کشورهاي ابتکار کمربند و راه

 
سه قاره آسیا، اروپا و آفریقا را دربرمی گیرد. 

در این ابتکار تلاش شده است تا اهدافی نظیر بهبود زیرساخت هاي منطقه، ایجاد شبکه ایمن و کارآمد معابر زمینی، دریایی و هوایی،
تقویت تجارت، تسهیل سرمایه گذاري و تقویت و کارآمدسازي تجارت براي کشورهاي فعال در این طرح محقق شود. این اهداف
مطابق با شاخص هاي تسهیل تجارت یعنی دسترسی به بازار داخلی، دسترسی به بازار خارجی، کارایی و شفافیت مدیریت مرزي، در
دسترس بودن و کیفیت خدمات و زیرساخت هاي حمل و نقل و در دسترس بودن و استفاده از فناوري اطلاعات و ارتباطات پیگیري

 
می شوند. 

در سال 2020 سرمایه گذاري چین بیشترین سرمایه گذاري را در کشورهاي آفریقایی واقع در مسیر کمربند و راه انجام داده است که

 
حدود 6/12 میلیارد دلار بوده و تقریباً 27 درصد از کل سرمایه گذاري 47 میلیارد دلار را شامل می شود. 

پیش بینی این است که در سال 2021 چین بیشتر در حوزه هاي مشخصی نظیر زیرساخت هاي حمل و نقل و در حوزه کشورهاي

 
آسیایی سرمایه گذاري کند تا از مزایاي توافقنامه هاي جدید بهره برداري کند. 

بر اساس آمار وزارت بازرگانی جمهوري خلق چین، کل حجم تجارت چین با کشورهاي واقع در کریدورهاي طرح ابتکار کمربند و راه
(BRI) طی سال هاي 2019-2014 حدود 6408 میلیارد دلار بوده است همچنین طی دوره مزبور، حجم تجارت چین با کشورهاي
واقع در کریدور مزبور 1341 میلیارد دلار بوده و در سال 2020 نیز با 7/0 درصد رشد به حدود 1350 میلیارد دلار رسیده است که
تقریباً 29 درصد از کل تجارت خارجی چین را شامل می شود. پیش بینی این است که در سال 2021 چین بیشتر در حوزه هاي
مشخصی نظیر زیرساخت هاي حمل و نقل و در حوزه کشورهاي آسیایی سرمایه گذاري کند تا از مزایاي توافقنامه هاي جدید بهره

 
برداري نماید. 

طبق آمار فوق الذکر، با احتساب خود کشور چین، حدود 37 درصد از کالاهاي صادراتی ایران اعم از نفتی و غیرنفتی (به ارزش11.5



میلیارد دلار) در سال 1399 (2020) به طور مستقیم به کشورهاي واقع در کریدور ابتکار کمربند و راه (BRI) صادر شده است. علاوه
بر این، حدود 38 درصد از نیازهاي وارداتی ایران به ارزش تقریبی 13 میلیارد دلار نیز به طور مستقیم از طریق 6 کشور واقع در
کریدور «ابتکار کمربند و راه» شامل قزاقستان، قرقیزستان، ازبکستان، تاجیکستان، ترکمنستان و ترکیه تأمین می شود (کشورهاي

 
واقع در کریدور مستقیم و مشترك). 

همچنین بر اساس آخرین آمار در سال 2018 میزان اکمال تجاري ایران با کشورهاي واقع در کریدور این کمربند، در بخش صادرات
59 درصد و در حوزه واردات 38 درصد است؛ با عنایت به اینکه در سال 2018 تعداد 65 کشور داراي شرایط عضویت در ابتکار
کمربند و راه بودند و در سال 2020 تعداد کشورها به 140 افزایش یافته است، شاخص اکمال تجاري در صادرات بیش از 65 و در
واردات نیز بیش از 45 درصد تخمین زده می شود. بنابراین از حیث کمی، پتانسیل بالایی در ارتقاي روابط تجاري ایران با کشورهاي

 
مذکور وجود دارد. 

گزارش مرکز پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامی با عنوان «بررسی ابعاد طرح «ابتکار کمربند و راه چین» و فرصت هاي همکاري
تجاري ایران» آمده است، تحقیقات نشان می دهند کاهش 10 درصدي هزینه هاي ریلی، هوایی و دریایی، صادرات را در کشورهاي
فعال در کریدور ابتکار کمربند و راه به ترتیب 2، 5/5 و 1/1 درصد، افزایش می دهد. طبق این ارزیابی ها، بهبود وضعیت شاخص هاي
تسهیل تجارت در ایران منطبق با استانداردها و اهداف موجود در ابتکار کمربند و راه، نظیر توسعه زیرساخت هاي حمل و نقل و
تجاري و تأمین مالی منجر به رشد قابل توجهی در صادرات ایران خواهد شد. بر این اساس، در صورت مدیریت صحیح و تبیین و
تصریح دقیق منافع ملی در ابتکار کمربند و راه، افزایش کارایی و شفافیت و پاسخگویی در مدیریت مرزي، در دسترس بودن و کیفیت
زیرساخت هاي حمل و نقل و در دسترس بودن و استفاده از فناوري اطلاعات و ارتباطات می توانند به ترتیب رشد 4/200 درصدي،

 
9/52 درصدي و 3/161 درصدي صادرات ایران را منجر شود. 

اهداف اساسی طرح، محدود به ملاحظات اقتصادي نیست و ماهیت فرااقتصادي اهدافی که با محاسبات پکن در عرصه سیاست بین
الملل ارتباط دارد، هم از منظر ملاحظات کلان سیاست خارجی چین و از هم حیث ترتیبات حاکم بر معادلات منطقه اي و جهانی از
اهمیتی راهبردي برخوردار است. به طور خلاصه باید تأکید کرد ابتکار کمربند و راه، پلتفرم اصلی پکن براي تبدیل به هژمون نوظهور
جهان است و با تلاش آن براي دستیابی به موقعیت ابرقدرتی در نظام بین الملل ارتباط دارد. کمااینکه بر اساس جدیدترین گزارش

 
جامعه اطلاعاتی ایالات متحده آمریکا، چین با پشت سرگذاردن آمریکا، تا سال 2040 به ابرقدرت جهان تبدیل خواهد شد. 

از طرفی، در شرایط تحریم نیز می توان از طریق توسعه روابط استراتژیک با چین، همچنان از تسهیلات زیرساختی این طرح برخوردار
شد. علاوه بر این، هر میزان که چین براي اقتصادهاي حاضر در کریدور ابتکار کمربند و راه، به عنوان شریک تجاري و عامل سرمایه
گذاري اهمیت بیشتري پیدا می کند، مزایاي مشارکت در این طرح براي جذب سرمایه و همچنین تسویه حساب هاي تجاري در
شرایط تحریم براي ایران نیز می تواند افزایش یابد. به عبارتی بهتر، باید به این نکته اساسی توجه داشت که ورود ایران به این ابتکار
بزرگ، گامی نه فقط در جهت کاهش آثار اقتصادي تحریم هاست، بلکه راهبردي مؤثر براي خنثی سازي اهداف فرااقتصادي تحریم ها
ازجمله بی اثر ساختن تلاش ها براي تنزل مزیت هاي ژئوپلیتیکی جمهوري اسلامی ایران است. به ویژه آنکه حضور در ابتکار کمربند
و راه می تواند به تقویت موقعیت ترانزیتی کشور که آمریکا در دهه هاي اخیر از طریق حمایت از پروژه هایی چون خط لوله باکو-

 
تفلیس – جیهان و در قالب فرمول «همه کریدورها به جز ایران» در پی تضعیف آن بود، بیانجامد. 

البته ابتکار کمربند و راه، رقبا و مخالفان جدي نیز دارد. به اعتقاد دولتمردان ایالات متحده آمریکا، دو انتقاد عمده به طرح ابتکاري
کمربند و راه وارد است؛ از یک سو وام هایی که به کشورهاي در حال توسعه واقع در کریدور این ابتکار پرداخت می شود، می تواند
موجبات تشدید بحران بدهی هاي خارجی براي این کشورها را فراهم کند و از طرف دیگر، استانداردهاي بین المللی در حوزه هایی
نظیر شفافیت، حقوق کارگران محلی و مسائل زیست محیطی در این طرح ابتکاري رعایت نشده است. البته باید توجه داشت که این

 
انتقاد ها بیشتر به دلیل رقابت بین المللی بین دو کشور مطرح است، اما مد نظر قرار دادن آنها مفید و ضروري است. 

همچنین رقابت ژاپن و هند با ابتکار کمربند و راه، از انگیزه مقاومت در برابر آینده آسیایی تحت سلطه چین حکایت دارد. جمهوري
هاي آسیاي میانه درگیر یک رقابت گسترده، فراتر از هند و ژاپن، این بار بین همسایگان روسی و چینی خود هستند. اگرچه چشم
اندازهاي این دو قدرت بسیار با یکدیگر اختلاف دارند ، اما آنها توانسته اند پیش نیازهاي همکاري میان خود را فراهم کنند. درواقع



تمایل چین به نفوذ در حیات خلوت روسیه، به دلیل تمایل به همکاري این دو کشور در برابر غرب و آمریکا و همچنین همکاري در

 
اتحادیه اقتصادي اوراسیا چالش گسترده اي را ایجاد نخواهد کرد. 

 
در مجموع در زمینه کشورهاي رقیب می توان به دو مورد مهم ذیل اشاره کرد: 

الف) کشورهایی هستند که رقیب چین محسوب می شوند اما با ایران روابط حسنه اي دارند مانند هند. در این راستا باید ضمن تقویت

 
روابط با چین با کشورهاي مزبور نیز همکاري هاي اقتصادي و تجاري را تقویت کرد. 

ب) کشورهایی هستند که رقیب چین نیستند اما رقیب جمهوري اسلامی ایران محسوب می شوند مانند ترکیه و برخی کشورهاي
حوزه خلیج فارس. در این زمینه باید ضمن رصد و شناسایی اقدامات و تعاملات این کشورها با چین، با اتخاذ تدابیر لازم براي تقویت و
تکمیل زیرساخت ها و افزایش سهم تجارت خارجی و تعداد کشورهاي طرف تجاري، سهم بازرگانی خارجی و تعاملات اقتصادي کشور

 
با چین و سایر کشورهاي مؤثر را، حفظ و ارتقا بخشید. 

شایان ذکر است، موافقتنامه هایی که ذیل ابتکار کمربند و راه منعقد می شود، درمجموع براي ایران تسهیلات قانونی و زیرساختی
فراهم می کند؛ در عین حال به دلیل همسایگی بسیاري از کشورهاي واقع شده در کریدور این ابتکار با ایران، فرصت همکاري هاي
منطقه اي نیز بیش از پیش مهیا می شود. در واقع اهدافی نظیر افزایش تولید و اشتغال در صنایع صادراتی، افزایش سودآوري مبادلات
خارجی از طریق صادرات با تکیه بر تولیدکنندگان غیرسنتی و افزایش جذب سرمایه گذاري خارجی در بستر این طرح براي اقتصاد

 
ایران از قبل اجراي این طرح، قابل تحقق است. 

در صورتی که ایران در استفاده از ظرفیت هاي این تفاهمنامه همکاري و ابتکار کمربند و راه، به صورت درست و در راستاي منافع
ملی بهره برداري کند، می توان نتیجه گرفت، موافقتنامه هایی که ذیل ابتکار کمربند و راه بین ایران و چین منعقد می شود، علاوه بر
فراهم کردن تسهیلات قانونی و ساختاري در زمینه ارتقاي تجارت به شکل کلی، به دلیل قرار گرفتن کشورهاي منطقه غرب آسیا و
نیز آسیاي میانه به عنوان همسایگان ایران در کریدور ابتکار کمربند و راه، فرصت همکاري هاي منطقه اي بیشتري را بیش ازپیش
مهیا می کند. یکی از مهم ترین اقداماتی که ذیل این موافقتنامه ها امکان عملیاتی شدن پیدا می کند، برخورداري از تسهیلات

 
کریدورهاي لجستیکی تعریف شده در ابتکار کمربند و راه است. 

ابرطرح ابتکار کمربند و راه با رقباي بالفعل و بالقوه اي در سطح جهانی مواجه است که چگونگی تعامل با آنها در تحکیم و تثبیت یا
تضعیف و کنار گذاشته شدن ایران در این طرح بسیار حیاتی است. هرچند آمریکا به طور ضمنی در ممانعت از اجرایی شدن این ابتکار
منزوي شده است و روسیه و چین نیز به توافقات نانوشته اي در زمینه تقسیم قدرت در آسیاي میانه دست یافته اند، ترکیه و
کشورهاي عربی نیز در راستاي منافع خودشان برنامه هاي متنوعی را طراحی کرده اند، اما هوشمندي جمهوري اسلامی ایران در بهره

 
برداري حداکثري از پیوستن به ابتکار کمربند و راه ضروري است. در این راستا موارد ذیل باید مورد توجه قرار گیرد: 

الف) جمهوري اسلامی ایران باید نسبت به نحوه تعامل با چین موضع روشن و مشخصی داشته باشد؛ به نحوي که یکپارچگی و اتخاذ

 
مواضع و رویکردهاي اصولی مبتنی بر منافع بلندمدت در تعامل با چین وجود داشته باشد. 

ب) تشکیل کمیته فراقوه اي براي پرهیز از ناهماهنگی ها و استفاده حداکثري از ظرفیت ها و فرصت هاي ابتکار کمربند و راه ضرورت

 
دارد. 

ج) موضع کشوري نظیر چین در قبال مسائل سیاسی به ویژه در موضوع تحریم هاي غرب مهم و اثرگذار است و باید قبل از عقد
هرگونه موافقتنامه همکاري اجرایی، نسبت به شفاف سازي این موارد اقدام لازم صورت گیرد و سپس وارد قراردادهاي عملیاتی با

 
توجه به منافع طرفین در زمینه هاي مختلف شد. 

د) راهبرد تعامل با چین در ابتکار کمربند و راه و ذیل تفاهمنامه همکاري 25 ساله، باید با لحاظ فرصت ها و تهدیدهاي موجود در
فضاي منطقه اي و بین المللی صورت گیرد؛ به نحوي که ضمن جلوگیري از ایجاد انحصار یک طرفه در تعاملات اقتصادي با چین،
امکان بهره برداري از فرصت هاي تعامل با کشورهاي واقع در سایر کریدورهاي موجود در ابتکار کمربند و راه و همچنین سایر کشورها

 
فراهم شود. 

هـ) باید در تنظیم روابط اقتصادي با چین به گونه اي اقدام کرد که به بدهی هاي کلان و زیاد ایران به چین منجر نشود (درصد

 
مشخصی از بودجه عمومی کشور مشخص شود) و تلاش شود تراز همکاري هاي اقتصادي در سطح مناسب تعریف و عملیاتی شود. 



 
و) تبیین نسبت و جایگاه طرح ابتکار کمربند و راه با سایر برنامه هاي توسعه اي جمهوري اسلامی ایران نیز ضروري است. 

درمجموع حضور جمهوري اسلامی ایران در ابتکار کمربند و راه چین، براي هر دو کشور منافع زیادي دارد که ایران می تواند با یک

 
دیپلماسی اقتصادي مناسب و رعایت ملاحظات ذکر شده، نهایت بهره برداري را از آن به عمل آورد. 

انتهاي پیام/



رشد 600 درصدي جمعیت مهندسان ساختمان

منبع: اقتصاد آنلاینشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1400/07/24

عضو سازمان نظام مهندسی تهران با بیان اینکه ''طی یک دهه اخیر مهندسان مشکل اشتغال و معیشت داشته اند'' گفت:
نظام مهندسی باید براي جلوگیري از تخلفات رایج در بازار مسکن، خدمت جدید ''کارشناس فروش'' ارائه دهد.

عضو سازمان نظام مهندسی تهران با بیان اینکه ""طی یک
دهه اخیر مهندسان مشکل اشتغال و معیشت داشته اند""
گفت: نظام مهندسی باید براي جلوگیري از تخلفات رایج
در بازار مسکن، خدمت جدید ""کارشناس فروش"" ارائه

 
دهد. 

به گزارش اقتصادآنلاین به نقل از تسنیم؛ حسن قربانخانی؛
با یادآوري این که طی 10 سال گذشته رشد مهندسان

داراي پروانه اشتغال به کار در سازمان نظام مهندسی ساختمان استان تهران حدود 600 درصد رشد داشته است، اظهار کرد: این در

 
حالی است که میزان صدور پروانه ساختمانی در این استان بیش از 70 درصد کاهش داشته است. 

وي ادامه داد: در واقع طی یک دهه اخیر فرصت شغلی در طراحی و نظارت براي مهندسان عضو نظام مهندسی ساختمان استان تهران

 
بسیار کاهشی بوده و بیشتر مهندسان عضو سازمان به خصوص مهندسان جوان مشکل اشتغال و معیشت داشته اند. 

وي با بیان این که مشکلات اقتصادي و تحریم هاي ظالمانه در ایجاد این شرایط تاثیرگذار بوده است، افزود: در عین حال نبود نگاه
توسعه اي در سازمان هاي نظام مهندسی به این امر دامن زده است. واقعیت آن است که در شرایط کنونی سفره کوچک خدمات

 
طراحی و نظارت در نظام مهندسی ساختمان اصلا توانایی بهبود معیشت و فرصت شغلی براي اعضاي آن ایجاد نمی کند. 

رییس سابق سازمان نظام مهندسی استان تهران با اشاره به این که گروه پیمان مهندسان ساختمان استان تهران 10 سال سابقه
فعالیت صنفی و حرفه اي دارد، گفت: با برنامه اي در سه سطح به دنبال تغییر شرایط موجود سازمان هاي نظام مهندسی هستیم. این

 
برنامه در 3 بخش کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت تدوین شده است. 

قربانخانی با اعلام این که به طور کلی در بخش برنامه هاي کوتاه مدت و میان مدت باید شفاف سازي و چابک کردن سازمان نظام
مهندسی استان تهران اجرایی شود تا زمینه ورود به برنامه هاي بلند مدت فراهم آید، اضافه کرد: در بخش برنامه هاي کوتاه مدت
شفاف سازي همه فعالیت هاي سازمان و کاهش تصدي گري سازمان باید در اولویت برنامه ها باشد. در بخش میان مدت تلاش براي
تغییر آیین نامه ها و شیوه نامه ها به منظور نیامدن پول حق الزحمه نظارت به حساب هاي سازمان و اصلاح شیوه نامه نحوه تشخیص

 
صلاحیت و ظرفیت اشخاص حقوقی و تغییر وضعیت مجریان ساختمان پیش بینی شده است. 



وي تصریح کرد: برنامه بلند مدت با عنوان تغییر نظام کسب و کار در جامعه مهندسی تعریف شده که هدف آن حضور متخصصان در
تمام صنوف صنعت ساختممان است، به عبارت دیگر ساختمان سازي صرفا توسط متخصصان در همه بخش ها انجام شود. همچنین

 
در بخش اهداف و برنامه هاي بلند مدت تلاش براي اجرایی شدن مبحث 22 مقررات ملی است. 

به گفته وي، یکی از مهم ترین عناصر برنامه بلند مدت که در این برنامه به آن پرداخته شده تعریف خدمت جدیدي به عنوان
""کارشناس فروش ""است. نقش کارشناس فروش در معاملات املاك و مستغلات بوده تا جلوي تخلفات و یا تقلبات رایج در بخش
خرید و فروش املاك گرفته شود و کمک مهمی براي پیشگیري از وقوع جرم خواهد بود. البته نیازمند مذاکره و در نهایت تایید آن

 
توسط قوه قضائیه خواهد بود. 

وي تاکید کرد: در صورت انتخاب یک هیئت مدیره هماهنگ و کاربلد، می توان به گشایش امور در حوزه اشتغال مهندسان ساختمان

 
امیدوار بود. 

پربیننده ترین پیش بینی 3کارشناس از بازار مسکن در پاییز / ریسک خرید مسکن چقدر است؟ ورود بازار مسکن به فاز سردرگمی
اجراي مصوبه سقف 25درصدي اجاره بها موفقیت آمیز بود راه هاي جدید دور زدن آذربایجان؛ از چپ و راست ایرانی ها بازهم بزرگ

ترین خریداران خانه در ترکیه شدند!



چشم البرز به شکوفایی اقتصادي در زمینه صنایع دستی خشک شد/ جشنواره
گذر هنري؛ مرهمی بر زخم هاي فرهنگی کلانشهر کرج

منبع: تیتر 1شماره خبر:  114  |  تاریخ: 1400/07/24

علی فلاحی گفت: با توجه به مشکلاتی که به واسطه مهاجرت پذیري دامنگیر استان البرز می شود، هنر می تواند التیامی
براي درد هاي کلانشهر کرج باشد.

علی فلاحی گفت: با توجه به مشکلاتی که به واسطه مهاجرت پذیري دامنگیر استان البرز می شود، هنر می تواند التیامی براي

 
درد هاي کلانشهر کرج باشد. 

به گزارش گروه استانی تیتریک، مدیر فرهنگی و هنري مجمع
ملی جوانان کشور درباره برگزاري جشنواره گذر هنري در پارك
ایران کوچک کرج، در گفتگو با خبرنگار تیتریک، گفت: البرز مهد

 
بسیاري از هنرمندان طراز اول کشوري و بین المللی است. 

علی فلاحی ارتقاء فعالیت هاي هنري را زمینه کاهش آسیب هاي
اجتماعی دانست و افزود: با توجه به مشکلاتی که به واسطه
مهاجرت پذیري دامنگیر استان البرز می شود، هنر می تواند

 
التیامی براي درد هاي کلانشهر کرج باشد. 

وي مشارکت سازمان هاي مردم نهاد را در راستاي به حداقل رسیدن معضلات موثر ارزیابی کرد و اظهار داشت: در جشنواره گذر

 
هنري کرج، هنرمندان در زمینه چرم و ساخت کیف هاي دستی، نقاشی و گرافیک شناسایی می شوند. 

فلاحی با اشاره به فروش صنایع دستی هنرمندان توسط سازمان فرهنگی اجتماعی و ورزشی شهرداري کرج براي حمایت از آنها اشاره

 
و تصریح کرد: قریب به 50 گروه هنري از این جشنواره استقبال کرده اند. 

وي گفت: در این گذر هاي هنري کارگاه هاي آموزشی هنري و نشاط اجتماعی در نظر گرفته شده است تا بتوانیم هنرمندانی که در

 
مناطق مختلف شهرستان کرج و استان البرز پراکنده هستند گرد هم آمده و آثار هنري خود را در معرض دید عموم بگذارند. 

فلاحی با اشاره به اینکه سازمان فرهنگی – اجتماعی شهرداري کرج براي شناسنامه دار کردن آثار هنرمندان اقدام کرده است، گفت:

 
در جشنواره گذر هنري؛ 10 هفته در پارك ها و بوستان هاي سطح کرج، به شهروندان خدمات ارائه می شود. 

وي اشتغال و کارآفرینی را مهم ترین هدف جشنواره مذکور اعلام کرد و افزود: تبلیغات محیطی توسط شهرداري کرج انجام شده است

 
تا مردم با آثار هنري آشنا شده و بازار فروش صنایع دستی جشنواره گذر هنري افزایش یابد. 

فلاحی با اشاره به اینکه شهرداري کرج درصدد کارآفرینی و ایجاد درآمد پایدار براي هنرمندان است، خاطر نشان داشت: بتوانیم در



 
بحث کارآفرینی و درآمد پایدار براي هنرمندان صنایع دستی اقدام خواهیم کرد. 

وي اقدامات جزیره اي دستگاه ها را مهم ترین عامل عدم حمایت مالی از هنرمندان دانست و درباره بهره وري از اقتصاد در آمد زایی

 
صنایع دستی، گفت: متاسفانه استان البرز تا کنون به شکوفایی اقتصادي در زمینه صنایع دستی نرسیده است. 

فلاحی با اشاره به اینکه میراث فرهنگی می تواند محور شکوفایی اقتصادي در البرز باشد و دیگر دستگاه ها از آن حمایت کنند، افزود:

 
این روند موانعی که بر سر راه صنایع دستی وجود دارد را تا اندازه اي برطرف می کند. 

وي ادامه داد: گام دوم انقلاب اسلامی یک رویکرد کارآمد براي تمام مسئولین و هنرمندان خواهد بود و راهبردهاي آن بسیاري از
مشکلات هنري را مرتفع می کند. جوانان هنرمند باید مطالبه گر بوده و از نهادهایی که داراي زیرساخت هاي هنر هستند احقاق حق

 
کنند. 

مدیر فرهنگی و هنري مجمع ملی جوانان کشور در خاتمه خاطر نشان داشت: مسئولین شهري و هنرمندان استان براي توسعه اقتصاد

 
هنر، عرصه را خالی نکنند چرا که با کمک و همراهی جوانان در بستر هنر می توانیم شهري با نشاط اجتماعی داشته باشیم. 

 
نگین سراوانی نیا – تیتریک 

انتهاي پیام/ س



مجلس یازدهم مصوبه اي درباره محرمانه بودن اموال مسؤولان
نداشته است

مجلس یازدهم مصوبه اي درباره محرمانه بودن اموال مسؤولان نداشته است

منبع: روزنامه رسالتشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1400/07/24

هادي طحان نظیف سخنگوي شوراي نگهبان امروز شنبه 24 مهر در نشست خبري آخرین مصوبات و نظرات شوراي نگهبان
را اعلام کرد. ایراد شوراي نگهبان به اساسنامه بانک سپه سخنگوي شوراي نگهبان اعلام کرد: شوراي نگهبان اشکالات و

ابهاماتی را درباره اساسنامه بانک سپه گرفته است؛ در پذیرش قیمومیت و صیانت در این ...

سخنگوي شوراي نگهبان گفت: ملاك فعلی شوراي نگهبان نظر مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره قانون رسیدگی به اموال
مسؤولان است و متن جدیدي در این باره در مجلس یازدهم به تصویب نرسیده و از نظر مجمع هم درباره مصوبه مجالس پیشین بوده

 
است. 

هادي طحان نظیف سخنگوي شوراي نگهبان امروز شنبه 24 مهر
در نشست خبري آخرین مصوبات و نظرات شوراي نگهبان را

 
اعلام کرد. 

 
ایراد شوراي نگهبان به اساسنامه بانک سپه 

سخنگوي شوراي نگهبان اعلام کرد: شوراي نگهبان اشکالات و ابهاماتی را درباره اساسنامه بانک سپه گرفته است؛ در پذیرش
قیمومیت و صیانت در این اساسنامه شوراي نگهبان ابهاماتی داشتند، چون این بانک دولتی محسوب می شود و بر اساس قانون اساسی
استخدام ها در نهادها و ارگان هاي دولتی بایستی با نظر قوه مجریه صورت گیرد لذا اصلاح بخشی از اساسنامه بانک سپه مغایر با اصل

 
126 قانون اساسی شناخته شد. 

وي همچنین گفت: اصلاح اساسنامه سازمان فناوري اطلاعات خلاف شرع و قانون اساسی شناخته نشد ضمن اینکه اصلاح اساسنامه

 
سازمان مادرتخصصی صنایع کوچک مغایر قانون اساسی و خلاف شرع شناخته نشد. 

طحان نظیف همچنین گفت: اساسنامه صندوق کارآفرینی امید هم ابهامات و اشکالاتی به آن وارد نشد لذا از این به بعد قانون تلقی

 
می شود. 

 
شوراي نگهبان 65 استعلام از دیوان عدالت اداري دریافت کرد 

سخنگوي شوراي نگهبان همچنین در نشست خبري خود از دریافت 65 استعلام از دیوان عدالت اداري توسط شوراي نگهبان خبر داد
و گفت: این استعلامات در جلسات متعدد توسط فقهاي شوراي نگهبان مورد بررسی قرار گرفته است که تنوع شکایات صورت گرفته
مردم و ارگان هاي مختلف به دیوان عدالت اداري از شهرها و شهرستان هاي کشور بسیار زیاد است این در حالی است که آنها به

 
دیوان عدالت اداري شکایت کرده بودند و احکامی براي آنها صادر شده بود 

وي افزود: امروز پنجمین سالگرد سیاست هاي کلی انتخابات است که در چنین روزي از سوي مقامات رهبري ابلاغ شده است؛ این در
حالی است که دستگاه هاي مختلفی مخاطب آن بودند؛ نظام انتخاباتی ما دچار آسیب ها و اشکالاتی است که البته راهکارهاي زیادي



 
براي رفع آن وجود دارد. 

طحان نظیف تصریح کرد: فرآیند ابلاغ سیاست هاي کلی انتخابات در 5 سال اخیر آن است که آنچه مورد انتظار است واقع نشده

 
است،  حتی شوراي نگهبان هم مخاطب این سیاست هاي کلی انتخابات بوده است. 

سخنگوي شوراي نگهبان درباره جزئیات سیاست هاي کلی انتخابات گفت: در این سیاست ها آمده است که بایستی هزینه ها و منابع
انتخابات شفاف سازي شود ضمن اینکه پیشگیري از جرایم و تخلفات انتخابات صورت گیرد آگاهی مردم از نامزدها افزایش پیدا کرده
و فعالیت هاي انتخاباتی اهداف توسعه پیدا کند اما این کار به اندازه کافی صورت نگرفته است هر چند که کارهاي خوبی تا کنون

 
انجام شده است. 

طحان نظیف اظهار امیدواري کرد: با نگاه مثبتی که در مجلس و دولت وجود دارد اصلاحات لازم در نظام انتخاباتی صورت خواهد
گرفت و امیدواریم که هر چه سریع تر سیاست هاي کلی ابلاغی انتخابات نهایی شود. البته شوراي نگهبان هم در اینباره مشورت هاي

 
لازم را خواهد داد. 

 
مجلس یازدهم مصوبه محرمانه شدن اموال را نداشته است 

سخنگوي شوراي نگهبان درباره محرمانه بودن اموال مسؤولان که اخیرا در فضاي مجازي و به بهانه اعلام نظر مجمع تشخیص
مصلحت نظام صورت گرفته است، گفت: درباره رسیدگی به اموال مسؤولان باید بگویم متن جدیدي در مجلس یازدهم به تصویب

 
نرسیده و این موضوع مربوط به مصوبه مجالس پیشین است و مصوبه فعلی مربوط به مجمع تشخیص مصلحت نظام است. 

وي همچنین ادامه داد: اگر مصوبه اي خلاف شرع و قانون اساسی نباشد شوراي نگهبان آن را تأیید می کند ولی قانون فعلی مربوطه
به مصوبه مجلس است و مربوط به سال هاي قبل است و اگر مصوبه اي در مجلس به تصویب برسد در شوراي نگهبان آن را بررسی

 
خواهیم کرد. 

طحان نظیف گفت: شوراي نگهبان جزو اولین دستگاه ها و نهادهاي بوده است که اعضاي آن اموال و دارایی خود را در سامانه مذکور

 
ثبت کرده اند. 

 
ابهامات شورا درباره مصوبه واردات خودرو برطرف شود، تایید می کنیم 

وي درباره ایراد شوراي نگهبان به مصوبه واردات خودرو هم گفت: من دو جلسه در کمیسیون صنایع مجلس حضور پیدا کردم و درباره
دو ابهام مذکور که شوراي نگهبان به آن گرفته نظرات این شورا را در کمیسیون مطرح کردم ولی اگر این ابهامات برطرف شود شوراي

 
نگهبان ابهام دیگري ندارد ولی اگر مجمع تشخیص مصلحت نظام ابهامی دارد خود آنها باید پاسخگو باشند. 

سخنگوي شوراي نگهبان گفت: ملاك شوراي نگهبان مفید و یا مضر بودن مصوبات مجلس نیست بلکه خلاف نبودن با شرع و قانون

 
اساسی مدنظرمان است . 

وي درباره اظهارنظر هیأت هاي زیرمجموعه مجمع تشخیص مصلحت نظام و برخی مصوبات مجلس قبل از ایراد شوراي نگهبان
خاطرنشان کرد: اگر در ابتدا یک نسخه از طرح هاي مجلس از سوي رئیس مجلس به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شود آنها



می تواند سوالات و ابهامات خود را در کمیسیون ها مطرح کنند ولی اگر این کار صورت نگیرد آنها رأسا اظهارنظر می کنند که گاهی

 
ممکن است در جامعه بازتاب هایی پیدا کند ولی به دلیل بی توجهی اشکالات حادث می شود. 

طحان نظیف گفت: در مجلس یازدهم اصلاح قوانین ریاست جمهوري، شوراها و مجلس شوراي اسلامی گام هایی برداشته شده است و
در کمیسیون ها هم کارهایی صورت گرفته است ولی رهبر معظم انقلاب و مردم انتظار دارند که بعد از 5 سال گام هاي اساسی براي

 
اصلاح قوانین انتخاباتی مشاهده کنند ولی در مجموع شوراي نگهبان چشم انداز مثبتی را براي اصلاح قوانین انتخاباتی می بیند. 

وي همچنین گفت: دومین رویداد شبیه سازي شوراي نگهبان در حال برگزاري است و کارشناسان حقوقی می توانند خود را به جاي
حقوق دانان شوراي نگهبان بگذارند البته این کار باعث غناي بدنه کارشناسی این شورا شده و برخی نخبگان هم جذب این شورا شده

 
اند. 

|



تحول صنعت برق با تکیه بر نیروي انسانی متخصص و آموزش دیده

منبع: نشریه اقتصاد بومیشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1400/07/24

نشست «بررسی چالش ها و فرصت هاي اشتغالزایی و کارآفرینی در صنعت برق و الکترونیک» در حالی همزمان با یازدهمین
نمایشگاه تخصصی برق و اتوماسیون صنعتی اصفهان برگزار شد که حاضران در آن، بر لزوم تربیت و آموزش نیروي انسانی

متخصص و همچنین تمرکز بر صادرات خدمات فنی و مهندسی در این حوزه تاکید کردند. صنعت برق ...

نشست «بررسی چالش ها و فرصت هاي اشتغالزایی و
کارآفرینی در صنعت برق و الکترونیک» در حالی همزمان
با یازدهمین نمایشگاه تخصصی برق و اتوماسیون صنعتی
اصفهان برگزار شد که حاضران در آن، بر لزوم تربیت و
آموزش نیروي انسانی متخصص و همچنین تمرکز بر
صادرات خدمات فنی و مهندسی در این حوزه تاکید

 
کردند. صنعت برق (...) 

نشست «بررسی چالش ها و فرصت هاي اشتغالزایی و
کارآفرینی در صنعت برق و الکترونیک» در حالی همزمان
با یازدهمین نمایشگاه تخصصی برق و اتوماسیون صنعتی
اصفهان برگزار شد که حاضران در آن، بر لزوم تربیت و
آموزش نیروي انسانی متخصص و همچنین تمرکز بر

 
صادرات خدمات فنی و مهندسی در این حوزه تاکید کردند. 

صنعت برق و الکترونیک، از جمله صنایع مادر و گسترده اي است که پتانسیل هاي بسیاري براي ثروت آفرینی و توسعه صادرات

 
خدمات فنی و مهندسی در قالب صادرات غیرنفتی دارد؛ اما تاکنون توجه زیادي به این حوزه انجام نشده است. 

رئیس انجمن همگن برق و الکترونیک استان اصفهان در این نشست با بیان اینکه صنعت برق جزو صنایع مادر محسوب می شود،
گفت: با گذر زمان و پیشرفت در عرصه فنّاوري، نیاز ما به انرژي برق بیشتر می شود. اگرچه پیش تر از متخصصان سایر کشورها نظیر

 
آلمان و آمریکا در کشور استفاده می شد اما اکنون صنعت برق در ایران خودکفا شده است. 

سید محسن پورسعید افزود: متأسفانه در گذشته مسیر براي فعالیت یک فرد خلاق ایرانی در کشور بسته بود و به همین دلیل این
افراد براي انجام فعالیت هاي خود مجبور به انجام آن در سایر کشورها بودند اما اکنون در زمانه اي قرار داریم که امکان حرکت براي ما

 
وجود دارد و می توانیم اقداماتی را انجام دهیم که پیش تر قادر به انجام آن ها نبودیم. 

وي ادامه داد: با این حال متأسفانه جوانان ایرانی مسیر پیشرفت خود را در آن سوي مرزها می بینند و این بزرگ ترین زیانی است که
به ایران وارد می شود. امیدواریم این جوانان که به امید پیشرفت از کشور خارج می شوند، پس از کسب تخصص هاي بالاتر به کشور

 
بازگردند؛ ما براي پیشرفت به این جوانان نیاز داریم. خروج جوانان مستعد از کشور بزرگ ترین چالش ایران است. 

رئیس انجمن همگن برق و الکترونیک استان اصفهان ادامه داد: در حال حاضر فرصت هاي مختلفی براي کارآفرینی در حوزه برق

 
وجود دارد. اگر یک فرد ایرانی خودباوري و اعتماد به نفس داشته باشد و موقعیت احتمال موفقیت مناسبی براي کارآفرینی دارد. 

آموزش، بهترین فعالیت براي افزایش کارایی است 



حسین فرهادي، مدیرعامل مجموعه آموزشی ماهر محور موفقیت و کارآفرین عرصه برق و الکترونیک نیز در این نشست اظهار کرد:
حفظ نیروي انسانی در کشور بسیار حائز اهمیت است اما متأسفانه امید جوانان در حال از بین رفتن است. به علاوه بسیاري از جوانان

 
به دنبال کسب موفقیت هاي یک شبه یا اصطلاحاً آسانسوري هستند. 

وي افزود: متأسفانه نظام آموزشی غلط هم از دیگر چالش هایی است که در حوزه صنعت برق و به طورکلی در کشور با آن مواجه
هستیم. براي مثال در حوزه مهندسی، تولید مدرك مهندسی سطح بسیار بالاتري از تریبت مهندس دارد. به بیان دیگر ما در ایران به
جاي تربیت مهندس، مدرك مهندسی تولید می کنیم. دانشجویان و فارغ التحصیلان بعضاً موارد پایه و ابتدایی را هم نمی دانند. ما در

 
جامعه افراد مستعد بسیاري داریم که با یک هدایت درست می توانند پیشرفت کنند بنابراین باید به آن ها توجه کرد. 

این فعال حوزه آموزشی در صنعت برق خاطرنشان کرد: بخش عمده اي از صادرات ما صادرات نیروي انسانی است در حالی که بابت
آن پولی هم نمی گیریم! اگرچه صادرات مهندس و توهم فروشی از چالش هاي منابع انسانی در حوزه برق محسوب می شود، اما
چالش هاي دیگري مانند سطح درآمدي (ناشی از شیوه غلط قیمت گذاري) و عدم بهره مندي بسیاري از متخصصین و فارغ
التحصیلان این حوزه از مهارت هاي عمومی مانند نحوه ورود به پروژه ها و مذاکرات تجاري نیز از دیگر چالش هاي نیروي انسانی در

 
حوزه صنعت برق محسوب می شود. 

وي افزود: متأسفانه اوج صنعت برق در کشور به اخبار ماینرهاي استخراج رمزارز محدود شده در صورتی که بسیاري از صنایع کشور به

 
این صنعت وابسته است و بنابراین صنعت برق از اهمیت بسیار بالایی برخوردار است. 

 
لزوم ایجاد تحول جدي در حوزه آموزش نیروي انسانی متخصص 

حسن فرهادي، هم بنیان گذار مجموعه آموزشی ماهر محور موفقیت نیز در این نشست با اشاره به نظام آموزشی نامناسب در حوزه
تربیت نیروي انسانی کارآمد در حوزه برق اظهار کرد: دانشگاه ها افراد را براي گذشته آماده می کنند نه آینده بنابراین باید یک تحول
بسیار اساسی در دانشگاه هاي ما انجام شود. یکی از فرصت هاي موجود میان ناامیدي است که میان افراد وجود دارد. پیش تر که
امکان ورود خارجی ها به راحتی به کشور وجود داشت امکان پیشرفت دشوارتر بود اما در حال حاضر فرصت مناسبی براي پیشرفت در

 
کشور به وجود آمده است. 

وي افزود: حوزه صنعت برق یک حوزه عملیاتی و نه تئوري است بنابراین دانشجویان و افرادي که تمایل به ورود به این حوزه دارند
باید با فعالیت در صنایع و انجام فعالیت هاي عملی تجربه لازم را پیدا کنند. به علاوه تمرکزگرایی یکی از نکات مهمی است که باید

 
مورد توجه افراد و فعالان این صنعت قرار گیرد تا بتوانند از تخصص لازم بهره مند شوند. 

این فعال صنعت برق گفت: زبان مشترك کل دنیا صنعت است بنابراین اگر تخصص محور رفتار کنیم اتفاقات خوبی پیش رو خواهیم

 
داشت. 

وي در پاسخ به سوالی مبنی بر راهکارهاي لازم براي توسعه صادرات خدمات فنی_مهندسی نیز اظهار کرد: صادرات خدمات تقریباً
مشابه صادرات کالا است. در واقع براي صادرات خدمات هم نیاز به استانداردهاي مشخصی است. یک شخص ماهر و حرفه اي باید در

 
سه حوزه مهارت داشته باشد تا بتواند در رقابت پیروز شود. 

این فعال صنعت برق افزود: یکی از این سه حوزه، شخصیت و رفتار است. ممکن است موفق به کسب تخصص در یک حوزه خاص

 
شویم اما تا از نظر شخصیت و رفتار به استانداردهاي لازم دست پیدا نکنیم، نمی توانیم خدمات مناسبی را به مشتریان ارائه دهیم. 

 
تولید محتواي حرفه اي؛ یکی از راهکارهاي مؤثر بازاریابی در سطح بین المللی 

فرهادي ادامه داد: حوزه دیگر تعهد است که متأسفانه ما در ایران از منظر ضعیف بوده و به بیان دیگر خوش قول نیستیم. در واقع ما
همیشه درگیر زیاده گویی هستیم و بنابراین همین عدم تعهد باعث می شود از بازار جهانی اخراج شده یا از پیشرفت هاي جا بمانیم.
سومین حوزه هم تخصص است، اگر نمره فرد در این سه حوزه از 70 (از 100) کمتر باشد، حرفه اي نیست و نمی تواند در بازار

 
جهانی رقابت کند. 

وي تصریح کرد: صادرات خدمات فنی و مهندسی دشواري هاي کمتري نسبت به صادرات کالا دارد و بنابراین به راحتی می توان در



آن فعالیت کرد. البته تولید محتوا یکی از بهترین راهکارها براي فعالیت در حوزه خدمات است اما چند درصد از مهندسان در این فضا
فعال هستند؟ در حوزه برق فرصت هاي خوبی براي صادرات خدمات وجود دارد؛ صادرات مشاور، تعمیرات تخصصی، ارائه آموزش،

 
تأمین کنندگی و... از جمله این مورد محسوب می شود. 

 
نبود بازاریاب تخصصی، معضل جدي صنعت 

این فعال صنعت برق ادامه داد: به علاوه افراد باید براي بازاریابی و نیازسنجی به قصد صادرات خدمات به کشورهاي دیگر به ویژه

 
کشورهاي همسایه سفر کنند در حالی که چندان شاهد آن نیستیم. 

سید محسن پورسعید، رئیس انجمن همگن برق و الکترونیک استان اصفهان، نیز در پاسخ به این سوال گفت: متأسفانه یکی از
مشکلات اصلی ایران در حوزه صنعت، نبود بازاریاب تخصصی حوزه صنعت به ویژه در حوزه بین المللی است. ما به متخصصانی نیاز

 
داریم که در کشورهاي دیگر اقدام به بازاریابی کرده و پروژه هاي مناسب را براي فعالان صنعت در ایران کسب کنند. 

اصفهان_بهمن راعی



کرمان پیشرو در طرح کارورزي دانش آموختگان دانشگاهی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1400/07/24

علاقه مندان واجدشرایط ،براي نام نویسی در طرح کارورزي دانش آموختگان دانشگاهی و معافیت بیمه کار فرمایی به سامانه
www.karvarzi.mcls.gov.ir مراجعه کنند.

به گزارش خبر گزاري صداوسیما مرکز کرمان؛مدیر اشتغال و کارآفرینی اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان گفت :
واحدهاي تولیدي استان کرمان تاکنون 3 هزارو 200 نفر از دانش آموختگان دانشگاهی را جذب بازار کار کرده که مزایاي طرح شامل

 
کارفرمایان هم شده است. 

اسلامی افزود:در این طرح واحدهاي کارگري با جذب این نیروها از
پرداخت 3 ماه حق الزحمه کاروزي و همچنین 21 ماه مشوق هاي بیمه
اي با شرایط جذب افراد زیر 38 سال با 36 ماه سابقه بیمه بهره مند می
شود و علاوه براین 20 درصد بیمه مستقیم به حاب کارفرما واریز می
شود و علاوه براین از تخفیف بیمه اي کارفرما از سوي تامین اجتماعی

 
هم بهره مند می شود. 

وي از واحدهاي تولیدي خواست از ادارات شهرستان و واحدهاي کاریابی براي جذب نیروهاي خود کمک بگیرندو علاقه مندان با این
شرایط براي ثبت نام در طرح کارورزي دانش آموختگان دانشگاهی و معافیت بیمه کار فرمایی به سامانه

www.karvarzi.mcls.gov.ir مراجعه و ثبت نام کنند.



در مورد محرمانه بودن فهرست اموال مسئولان مصوبه اي به دست شوراي
نگهبان نرسیده است

منبع: حزب االله نیوزشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1400/07/24

به گزارش شبکه خبري تحلیلی حزب االله ،طحان نظیف در ابتداي این نشست درباره مصوبات بررسی شده در شوراي نگهبان

 
گفت: نخستین لایحه بررسی شده از سوي شوراي نگهبان لایحه واگذاري مالکیت مربوط به تاسیسات آب و فاضلاب بود. 

وي ادامه داد: طرح هاي استفساریه بند 3 قانون بودجه 1400 کل کشور و همچنین طرح جهش تولید مسکن نیز تایید شدند. البته
طرح استفساریه پس از یک رفع ابهام مورد تایید واقع شد. لایحه اصلاح قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز پس از رد و بدل شدن میان

 
مجلس و شوراي نگهبان، انشااالله با اصلاحات مجلس به زودي شاهد تبدیل این لایحه به قانون باشیم. 

سخنگوي شوراي نگهبان افزود: یکی از ابهامات شورا درباره ماده 7 این لایحه بود. روشن نبود شرط قوه قاهره شوراي پول و اعتبار
دقیقا چیست و اگر علم و عمدي هم در تخطی افراد نبود، آیا فرد مجرم تلقی می شود یا خیر؟ در تبصره نهم هم از حیث اینکه
شوراي پول و اعتبار می تواند تعیین جرم و مجازات کند، مورد ایراد واقع شد. زیرا این موضوع در صلاحیت مجلس است، همچنین
قیمت نمایندگی قائم به شخص است. در تبصره دو ماده 47 هم مهلت هایی در نظر گرفته شده بود که براي احقاق حق مردم ایراد

 
هایی از سوي شوراي نگهبان مطرح شده است. 

 
طرح ساماندهی صنعت خودرو ابهام دارد 

طحان نظیف گفت: طرح ساماندهی صنعت خودرو در روز هاي اخیر مورد بررسی قرار گرفت که با بررسی هاي شوراي نگهبان، اعضا
دو یا سه ابهام داشتند. ابهام نخست درباره واردات بدون انتقال ارز بود که شکل هاي مختلفی دارد، زیرا این ارز چند حالت را شامل
می شود. همچنین درباره تبصره اي که سایر مقررات را به وزارت صمت واگذار کرده بود، ابهام هایی وجود دارد. ممکن است یک
معاون و یک مدیرکل مصوبه اي داشته باشد که باید پاسخگوي آن و همچنین منظور از سایر مقررات مشخص شود. ما جزو معدود
نهاد هایی هستیم که براي ارسال پاسخ خود محدودیت زمانی داریم و درباره موضوع مصوبه واردات خودرو تعیین شده نظر خود را
اعلام کردیم. هفته گذشته در مجلس حضور پیدا کردم و در کمیسیون صنایع ابهام ها را تبیین کرده ایم. طبیعتاً از هیئت عالی نظارت
هم باید حاضر شوند و مسائل خود را براي نمایندگان روشن کنند. اگر ابهام هاي ما برطرف شود دیگر ایرادي نداریم و از سوي هیئت

 
عالی نظارت نمی توانم اظهار نظر کنم. 

طحان نظیف اظهار کرد: البته هیئت عالی نظارت بر حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام نامه اي را به شوراي نگهبان ارسال کرد و
برخلاف شوراي نگهبان که ابهام داشت ایراد هاي متعددي را درباره سیاست هاي حمایت از تولید ملی و... اعلام کرد. طرح پشتیبانی و
رفع موانع تولید کشاورزي که پیشتر به عنوان طرح تقویت امنیت غذایی مطرح شده بود هم در پژوهشکده شورا و شوراي نگهبان
مورد بررسی قرار گرفت و حتی وزیر مربوط در برخی جلسات حضور یافت. از نظر اعضاي شوراي نگهبان این طرح نیاز به قانون گذاري
دارد و نمی توان همه مسئولیت تعیین ضوابط را به دولت واگذار کرد. در برخی بند هاي این طرح مانند ایجاد سامانه و... نیز ایراد بار

 
مالی وارد شد. 

 
شوراي نگهبان طرح جوانی جمعیت و حمایت از خانواده را بررسی کرده؛ دو ابهام وجود دارد 

وي ادامه داد: درباره پیش بینی شدن یک شورا در طرح مذکور، از آنجا که در استان ها چنین شورا هاي پایین دستی وجود دارد و



صلاحیت هاي کاملی دارد، اشکال شوراي نگهبان ابهام خود را مطرح کرد. در ماده 14 این مصوبه که درباره انتقال قطعی اراضی
صحبت می کند، شوراي نگهبان اعلام مغایرت با قانون اساسی اعلام کرد. شوراي نگهبان طرح جوانی جمعیت و حمایت از خانواده را

 
بررسی کرد که در جلسه اخیر، تنها دو ابهام ناظر بر مواد 52 و 53 مطرح شده است. 

طحان نظیف افزود: در ماده 52 که موارد استثناء در عقیم سازي را مطرح می کند، از سوي شورا بیان شده که آیا حکم این ماده
شامل ضرر و حرج پس از زایمان را شامل می شود یا خیر؟ در ماده 53 که موارد تجویز آزمایش غربالگري بیان شده، شوراي نگهبان

 
مطرح کرده که آیا علاوه بر ضررهاي جسمی ضرر هاي روحی و روانی هم باید در نظر بگیریم یا خیر؟ 

سخنگوي شوراي نگهبان با اشاره به برنامه کاري این شورا در هفته اي که گذشت: در روز هاي اخیر 5 اساسنامه در شوراي نگهبان
مورد بررسی قرار گرفت که اولی صندوق بیمه حوادث طبیعی ساختمان بود و دو یا سه اشکال مطرح شد. این اساسنامه به قانون
تاسیس بیمه مرکزي ایران ارجاع داده شده بود و از آنجا که این قانون مصوبه پیش از انقلاب است و برخی مصوبات آن خلاف شرع

 
است، شوراي نگهبان ایراد وارد کرد. 

 
اساسنامه جدید بانک سپه در شوراي نگهبان بررسی شد/ این بانک با دولت هماهنگ باشد 

وي ادامه داد: همچنین درباره مطالبات مشکوك الوصول هم ابهام هایی مطرح شد. درباره مجمع عمومی این صندوق و عدم ذکر
وثاقت مدیران و... هم ایراد ها و مغایرت هایی اعلام شد. همچنین اساسنامه جدید بانک سپه در شوراي نگهبان بررسی شد. درباره بند
هاي مربوط به اینکه آیا شخص حقوقی می توانند قیم یا وصی شخص دیگر قرار بگیرد، ایراد و ابهام وجود داشت. همچنین از آنجایی
که این بانک دولتی محسوب می شود، باید هماهنگی هاي با دولت داشته باشند و یک مغایرت با قانون اساسی اعلام شد. اعطاي
اختیار کاهش یا افزایش سرمایه بانک به مجمع نیز مغایرت با قانون اساسی واقع شد. اصلاح اساسنامه سازمان فناوري اطلاعات ایران،
اصلاح اساسنامه شرکت مادر تخصصی سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و اساسنامه صندوق کارآفرینی امید نیز از

 
نظر شورا تایید شدند. 

طحان نظیف با اشاره به شکایات مردمی واصله به شورا هم گفت: 65 استعلام در شوراي نگهبان مربوط به شکایات مردم و شهروندان
از دستگاه هاي دولتی، شهرداري ها، شورا هاي شهر و روستا و تامین اجتماعی دریافت کردیم. آن ها مدعی بودند که متضمن اتفاقات
خلاف شرع است. فقهاي شوراي نگهبان در همین هفته جلساتی را براي بررسی این مسائل دارند. دستگاه هایی که مردم شکایاتی از
آن ها دارند بسیار متنوع هستند؛ دانشگاه تهران، وزارت بهداشت، کمیسیون ماده 5 طرح تفصیلی گرگان، وزارت ارتباطات و فناوري

 
اطلاعات، کمیسیون ماده 5 شهرداري خوراسگان و... از نمونه هاي متنوع این شکایات هستند. 

 
نظام انتخاباتی ما با آسیب ها و مشکلات روبروست 

طحان نظیف در ادامه با اشاره به قانون انتخابات اظهار کرد: امروز پنجمین سالگرد ابلاغ سیاست هاي کلی انتخابات است. دستگاه هاي
مختلفی مخاطب این سیاست ها هستند و حتی شوراي نگهبان نیز مخاطب این سیاست هاست و به سهم خودمان کار هایی را انجام
داده ایم. در موارد متعددي اشاراتی داریم که نظام انتخاباتی ما با آسیب ها و مشکلات روبروست، این سیاست ها راهکار هایی هم
دارد. آنچه از خروجی هاي این سیاست ها مورد توقع بود، دیده نشده است. قوانین باید به نحوي اصلاح شوند که حداکثر عدالت
انتخاباتی و شناخت مردم از نامزد ها فراهم شود یا اینکه داوطلبان در تبلیغات انتخاباتی فرصت ها و امکانات برابر داشته باشند. در
منابع و هزینه هاي انتخاباتی داوطلبان باید شفاف سازي رخ دهد و از تخلفات انتخاباتی پیشگیري شود. بر این مبنا سطح شناخت و
آگاهی عمومی در این خصوص ارتقا یابد و همچنین چارچوب ها و قواعد لازم براي فعالیت قانونمند و مسئولان احزاب پیش بینی
شود. البته در این سال ها تلاش هایی شده، اما باید اتفاقات مهم تري رخ دهد. امیدوارم با نگاه مثبت مجلس و دولت اتفاقات بهتري را
در این خصوص شاهد باشیم و شوراي نگهبان ظرفیت مشورتی خود را در اختیار نهاد ها قرار می دهد تا در انتخابات بعدي اصلاحات



 
محقق شود. 

 
در مورد محرمانه بودن فهرست اموال مسئولان مصوبه اي به دست شوراي نگهبان نرسیده است 

طحان نظیف در پاسخ به سؤالی در مورد محرمانه بودن فهرست اموال مسئولان و نظر و تفسیر شورا در صورت حذف قید محرمانگی از
سوي مجلس پاسخ داد: در مورد موضوع محرمانگی اموال، متن جدید مصوبی از سوي مجلس اعلام نشده و مصوبه فعلی و لازم الاجرا،
از سوي مجمع تشخیص مصلحت نظام مطرح شده است. چنانچه مصوبه خلاف شرع یا قانون اساسی نباشد حتماً شوراي نگهبان آن را
تایید خواهد کرد. باید ببینیم که چنین مصوبه از سوي مجلس و شوراي نگهبان می رسد یا خیر تا بررسی کنیم. البته در سال هاي
گذشته شوراي نگهبان اعلام مغایرت کرده بود. درباره اعلام دارایی و اموال مسئولان شوراي نگهبان جزو اولین دستگاه ها و نهاد هایی

 
بود که پیشتاز به شمار می رفت و اعضاي شوراي نگهبان در سامانه مربوط، دارایی هایشان را پس از فراخوان ثبت کردند. 

وي در مورد اظهار نظرهاي سیاسی برخی اعضاي شوراي نگهبان اظهار کرد: مواضع شوراي نگهبان از سوي سخنگو مطرح می شود و

 
البته ممکن است اعضاي دیگر به دلیل سوابق و مسئولیت هاي خود نظرهاي کارشناسی شان را بیان کنند. 

طحان نظیف گفت: دستگاه هایی که وظایف شان با یکدیگر ارتباط دارد، تعاملاتی دارند. ما در کمیسیون هاي تخصصی هم حضور
پیدا می کنیم و نظرمان را هم بیان کرده ایم. اما هماهنگی میان شوراي نگهبان و مجلس براي تصویب یک قانون نداریم. هر نهادي
مستقل عمل می کند و البته این نافی برخی مشورت هاي کارشناسی نیست. ملاکمان مفید یا مضر بودن مصوبه نیست، بلکه بررسی

 
می کنیم آیا مصوبه خلاف قانون اساسی است یا خیر. 

 
شوراي نگهبان در مورد انتخابات شانِ نظارتی دارد 

سخنگوي شوراي نگهبان در ادامه بیان کرد: در مجلس اخیر دیدیم که اصلاح قوانین انتخاباتی ریاست جمهوري، مجلس و شوراها در
دستور کار قرار داده شده بود. اجمالاً اطلاع دارم در کمیسیون هاي تخصصی مجلس اقداماتی انجام می شود. پس از گذشت چند سال
از ابلاغ سیاست هاي کلی انتخابات مردم و رهبري انتظار دارند اتفاق ملموسی رخ دهد. من نگاه مثبتی را در مجموعه هاي مختلف
نسبت به سیاست هاي کلی انتخابات می بینم. شوراي نگهبان در مورد انتخابات شانِ نظارتی دارد. پژوهشکده شوراي نگهبان هم به
عنوان بازوي پژوهشی، امسال فراخوانی را داد تا با شرایط جدید کشور نظر نخبگان را در مورد سیاست هاي انتخاباتی دریافت کند. ما

 
موارد مختلف مطرح شده از سوي کارشناسان و نخبگان را به صورت متعدد به قانونگذاران انتقال می دهیم. 

وي ادامه داد: شوراي نگهبان از بدنه کارشناسی و پژوهشی خوبی برخوردار است و نسبت به تعویض مسائل حقوق قدم برمی دارد. در
همین روزها در صدد برگزاري دومین رویداد شبیه سازي شوراي نگهبان هستیم که کارشناسان و نخبگان می توانند نسبت به

 
مصوبات و همچنین در این دوره، درباره پرونده هاي انتخاباتی اظهار نظر کنند. 

 
تفسیر قانون عادي با مجلس و تفسیر قانون اساسی و شوراي نگهبان است 

طحان نظیف درباره تفسیر قانون مربوط به سند خودرو و برگ سبز هم گفت: تفسیر قانون عادي با مجلس و تفسیر قانون اساسی و
شوراي نگهبان است. اگر مجلس به نتیجه برسد قانونی را تفسیر کند ما هم بر اساس وظیفه مان به قانون اساسی و شرع استناد می
کنیم. شوراي نگهبان با هر چیز که به نفع مردم و کشور باشد، موافق است و این برگرفته از شرع و قانون اساسی است. اینکه مسئله

 
واردات خودرو براي مردم و کشور است یا خیر باید کارشناسان اقتصادي اظهار نظر کنند. 

سخنگوي شوراي نگهبان ادامه داد: قانون نظارت بر رفتار نمایندگان سال هاي قبل تصویب شده و بار ها کارشناسان درباره آن
اظهارنظر کرده اند که اشکالاتی دارد و قانون قوي اي به شمار نمی رود. البته در این دوره مواردي وجود داشته تا اصلاح شود، اما از



جزئیات اصلاح قانون و احتمال انتقال وظایف به شوراي نگهبان اطلاعی ندارم. صلاحیت هاي شوراي نگهبان در قانون اساسی کاملاً
مشخص است و به دنبال توسعه وظایفش نیست و از سوي دیگر، درست نیست که وظایش را واگذار کند. شوراي نگهبان از اصلاح

 
قانون نظارت بر رفتار نمایندگان استقبال می کند، زیرا قانون قوي نیست. 

 
شوراي نگهبان بخشی از زنجیره قانون گذاري است، اما نه ابتداي این زنجیره 

طحان نظیف تصریح کرد: ما بخشی از فرایند زنجیره قانون گذاري هستیم، اما نه ابتداي این زنجیره. شوراي نگهبان براي همه کسانی
که به عرصه انتخابات ورود می کنند فارغ از اعتراض یا عدم احراز صلاحیت انتشارات حیثیت نامزدها برایش مهم است و موارد عدم
احراز را به خود افراد اعلام می کند و همین کار صورت گرفته است. ما استعلام گزارش دستگاه ها را دریافت می کنیم که خودشان
محرمانه می زنند. نسبت به آقاي پزشکیان هم با ایشان تماس گرفتیم که در جلسه خدمتشان باشیم اما ظاهراً معذوریتی داشتند و

 
برایشان مقدور نبود. 

سخنگوي شوراي نگهبان افزود: درباره طرح حمایت از حقوق کاربران فضاي مجازي مشهور به طرح صیانت، اگر موردي به شوراي
نگهبان برسد و مشخص شود مغایرت هاي قانونی اساسی و شرع وجود دارد اعلام خواهیم کرد. امیدواریم مجلس هم بلندنظرانه نسبت

به دغدغه هاي جامعه توجه داشته باشد.



مجلس یازدهم مصوبه اي درباره محرمانه بودن اموال مسؤولان نداشته است

منبع: نمایندهشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1400/07/24

سخنگوي شوراي نگهبان گفت: ملاك فعلی شوراي نگهبان نظر مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره قانون رسیدگی به اموال
مسؤولان است و متن جدیدي در این باره در مجلس یازدهم به تصویب نرسیده و از نظر مجمع هم درباره مصوبه مجالس

پیشین بوده است.

به گزارش «نماینده» هادي طحان نظیف سخنگوي شوراي نگهبان امروز شنبه 24 مهر در نشست خبري آخرین مصوبات و

 
نظرات شوراي نگهبان را اعلام کرد. 

 
ایراد شوراي نگهبان به اساسنامه بانک سپه 

سخنگوي شوراي نگهبان اعلام کرد: شوراي نگهبان اشکالات و ابهاماتی را درباره اساسنامه بانک سپه گرفته است؛ در پذیرش
قیمومیت و صیانت در این اساسنامه شوراي نگهبان ابهاماتی داشتند، چون این بانک دولتی محسوب می شود و بر اساس قانون اساسی
استخدام ها در نهادها و ارگان هاي دولتی بایستی با نظر قوه مجریه صورت گیرد لذا اصلاح بخشی از اساسنامه بانک سپه مغایر با اصل

 
126 قانون اساسی شناخته شد. 

وي همچنین گفت: اصلاح اساسنامه سازمان فناوري اطلاعات خلاف شرع و قانون اساسی شناخته نشد ضمن اینکه اصلاح اساسنامه

 
سازمان مادرتخصصی صنایع کوچک مغایر قانون اساسی و خلاف شرع شناخته نشد. 

طحان نظیف همچنین گفت: اساسنامه صندوق کارآفرینی امید هم ابهامات و اشکالاتی به آن وارد نشد لذا از این به بعد قانون تلقی

 
می شود. 

 
شوراي نگهبان 65 استعلام از دیوان عدالت اداري دریافت کرد 

سخنگوي شوراي نگهبان همچنین در نشست خبري خود از دریافت 65 استعلام از دیوان عدالت اداري توسط شوراي نگهبان خبر داد
و گفت: این استعلامات در جلسات متعدد توسط فقهاي شوراي نگهبان مورد بررسی قرار گرفته است که تنوع شکایات صورت گرفته
مردم و ارگان هاي مختلف به دیوان عدالت اداري از شهرها و شهرستان هاي کشور بسیار زیاد است این در حالی است که آنها به

 
دیوان عدالت اداري شکایت کرده بودند و احکامی براي آنها صادر شده بود 

وي افزود: امروز پنجمین سالگرد سیاست هاي کلی انتخابات است که در چنین روزي از سوي مقامات رهبري ابلاغ شده است؛ این در
حالی است که دستگاه هاي مختلفی مخاطب آن بودند؛ نظام انتخاباتی ما دچار آسیب ها و اشکالاتی است که البته راهکارهاي زیادي

 
براي رفع آن وجود دارد. 

طحان نظیف تصریح کرد: فرآیند ابلاغ سیاست هاي کلی انتخابات در 5 سال اخیر آن است که آنچه مورد انتظار است واقع نشده
است، حتی شوراي نگهبان هم مخاطب این سیاست هاي کلی انتخابات بوده است. 



سخنگوي شوراي نگهبان درباره جزئیات سیاست هاي کلی انتخابات گفت: در این سیاست ها آمده است که بایستی هزینه ها و منابع
انتخابات شفاف سازي شود ضمن اینکه پیشگیري از جرایم و تخلفات انتخابات صورت گیرد آگاهی مردم از نامزدها افزایش پیدا کرده
و فعالیت هاي انتخاباتی اهداف توسعه پیدا کند اما این کار به اندازه کافی صورت نگرفته است هر چند که کارهاي خوبی تا کنون

 
انجام شده است. 

طحان نظیف اظهار امیدواري کرد: با نگاه مثبتی که در مجلس و دولت وجود دارد اصلاحات لازم در نظام انتخاباتی صورت خواهد
گرفت و امیدواریم که هر چه سریع تر سیاست هاي کلی ابلاغی انتخابات نهایی شود. البته شوراي نگهبان هم در اینباره مشورت هاي

 
لازم را خواهد داد. 

 
مجلس یازدهم مصوبه محرمانه شدن اموال را نداشته است 

سخنگوي شوراي نگهبان درباره محرمانه بودن اموال مسؤولان که اخیرا در فضاي مجازي و به بهانه اعلام نظر مجمع تشخیص
مصلحت نظام صورت گرفته است، گفت: درباره رسیدگی به اموال مسؤولان باید بگویم متن جدیدي در مجلس یازدهم به تصویب

 
نرسیده و این موضوع مربوط به مصوبه مجالس پیشین است و مصوبه فعلی مربوط به مجمع تشخیص مصلحت نظام است. 

وي همچنین ادامه داد: اگر مصوبه اي خلاف شرع و قانون اساسی نباشد شوراي نگهبان آن را تأیید می کند ولی قانون فعلی مربوطه
به مصوبه مجلس است و مربوط به سال هاي قبل است و اگر مصوبه اي در مجلس به تصویب برسد در شوراي نگهبان آن را بررسی

 
خواهیم کرد. 

طحان نظیف گفت: شوراي نگهبان جزو اولین دستگاه ها و نهادهاي بوده است که اعضاي آن اموال و دارایی خود را در سامانه مذکور

 
ثبت کرده اند. 

 
ابهامات شورا درباره مصوبه واردات خودرو برطرف شود، تایید می کنیم 

وي درباره ایراد شوراي نگهبان به مصوبه واردات خودرو هم گفت: من دو جلسه در کمیسیون صنایع مجلس حضور پیدا کردم و درباره
دو ابهام مذکور که شوراي نگهبان به آن گرفته نظرات این شورا را در کمیسیون مطرح کردم ولی اگر این ابهامات برطرف شود شوراي

 
نگهبان ابهام دیگري ندارد ولی اگر مجمع تشخیص مصلحت نظام ابهامی دارد خود آنها باید پاسخگو باشند. 

سخنگوي شوراي نگهبان گفت: ملاك شوراي نگهبان مفید و یا مضر بودن مصوبات مجلس نیست بلکه خلاف نبودن با شرع و قانون

 
اساسی مدنظرمان است . 

وي درباره اظهارنظر هیأت هاي زیرمجموعه مجمع تشخیص مصلحت نظام و برخی مصوبات مجلس قبل از ایراد شوراي نگهبان
خاطرنشان کرد: اگر در ابتدا یک نسخه از طرح هاي مجلس از سوي رئیس مجلس به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شود آنها
می تواند سوالات و ابهامات خود را در کمیسیون ها مطرح کنند ولی اگر این کار صورت نگیرد آنها رأسا اظهارنظر می کنند که گاهی

 
ممکن است در جامعه بازتاب هایی پیدا کند ولی به دلیل بی توجهی اشکالات حادث می شود. 

طحان نظیف گفت: در مجلس یازدهم اصلاح قوانین ریاست جمهوري، شوراها و مجلس شوراي اسلامی گام هایی برداشته شده است و



در کمیسیون ها هم کارهایی صورت گرفته است ولی رهبر معظم انقلاب و مردم انتظار دارند که بعد از 5 سال گام هاي اساسی براي

 
اصلاح قوانین انتخاباتی مشاهده کنند ولی در مجموع شوراي نگهبان چشم انداز مثبتی را براي اصلاح قوانین انتخاباتی می بیند. 

وي همچنین گفت: دومین رویداد شبیه سازي شوراي نگهبان در حال برگزاري است و کارشناسان حقوقی می توانند خود را به جاي
حقوق دانان شوراي نگهبان بگذارند البته این کار باعث غناي بدنه کارشناسی این شورا شده و برخی نخبگان هم جذب این شورا شده

اند.



سهم بیش از 40 درصدي بانوان در کارفرمایی واحدهاي صنفی پوشاك

منبع: نود اقتصاديشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1400/07/24

دبیر کل اتاق اصناف ایران گفت: صنوف تولیدي پوشاك، امروز روند افزایش کیفیت را دنبال می کنند و حالا باید براي
صادرات به ویژه به کشورهاي اسلامی برنامه ریزي کرد.

به گزارش «نود اقتصادي»، محمدباقر مجتبایی در گفت و
گو با خبرنگار پایگاه اطلاع رسانی اتاق اصناف ایران بیان
کرد: با توجه به این که در تقسیم بندي ها، پوشاك را
شامل لباس هاي زنانه، مردانه و بچگانه (از کلاه و روسري
گرفته تا پالتو و مانتو و ... به جز کفش) در نظر می گیریم،
از میان حدود 3 هزار عنوان کد آیسیک که فعالیت هاي
صنفی را نشان می دهند، گروه پوشاك از اهمیت بالایی
برخوردار است. به طوري که در این گروه، فعالان صنفی

 
هم در حوزه تولیدي و هم در حوزه توزیعی فعالیت دارند و 95 درصد تولید پوشاك در کشور، توسط صنوف تولیدي تامین می شود. 

وي ادامه داد: در بحث توزیع هم سهم اصناف 100 درصد است و در فروشگاه هاي صنفی سطح شهر اعم از فروشگاه هاي زنجیره اي و

 
مغازه ها و فروشگاه هاي مجازي توزیع انجام می شود. البته مد نظر ما در این گزارش، فروشگاه هاي داراي مجوز است. 

وي بیان کرد: در بخش پوشاك ایران ، 230 هزار و 315 واحد صنفی تولیدي و توزیعی مجاز فعالیت می کنند که از این تعداد، 57
هزار و 404 واحد، تولیدي است. متوسط شاغلان در واحدهاي صنفی تولیدي پوشاك، 10 نفر است و متوسط شاغلان در حوزه توزیع
پوشاك نیز به 3 نفر می رسد. به منظور مقایسه این آمار خوب است بدانیم، حدود 1000 نوع کد آیسیک تولیدي صنفی در کشور
داریم که متوسط شاغلان در آن ها حدود 5 نفر است و متوسط شاغلان در کل 3 میلیون واحد صنفی (تولیدي، توزیعی، خدماتی،

 
خدمات فنی)2.1 ( دو و یک دهم ) نفر کشور است. 

مجتبایی ادامه داد: از میان 57 هزار و 404 واحد صنفی تولیدي پوشاك کشور، 23 هزار و 702 کارفرما و کارآفرینان بانوان هستند که
حدود 41 درصد را نشان می دهد و در حوزه توزیع پوشاك (به غیر از کسب و کارهاي مجازي) 172 هزار و 911 واحد توزیعی در
کشور داریم که 77 هزار و 450 پروانه کسب از این آمار، یعنی حدود45 درصد متعلق به بانوان است. اگر به آمار بانوان کارآفرین در
حوزه پوشاك، تعداد بانوانی که در صنف تولید یا توزیع پوشاك مشغول به کار هستند نیز اضافه شود، به روشنی سهم بانوان در این

 
حوزه را در خواهیم یافت. 

مجتبایی درباره آمارهاي واحدهاي تولیدي و توزیعی پوشاك در تهران نیز گفت: از میان کل واحدهاي صنفی تولیدي پوشاك کشور،

 
12 هزار و 666 واحد و از کل آمار واحدهاي صنفی توزیعی پوشاك، 22 هزار و 340 واحد در استان تهران فعالند.. 

 
ایرانی ها چه قدر پوشاك می خرند؟ 



دبیر کل اتاق اصناف ایران با اشاره به بررسیهاي بعمل آمده در اطلاعات مربوط به مرکز آمار ایران اظهار کرد: اولویت مردم براي خرید
پوشاك، اولویت پنجم و حدود 5 درصد هزینه خانوارها مربوط به پوشاك و کفش است. همان طور که می دانید کل جامعه ایران به
10 دهک تقسیم شده است که خانوارهاي دهک اول که ضعیف ترین گروه از نظر مالی هستند، 2.2 درصد درآمد خود را صرف
پوشاك و کفش می کنند. این مقدار در خانوارهاي دهک پنجم حدود 5.2 درصد است و به طور کلی جامعه ایران، به طور متوسط 3.5

 
درصد از درآمد خود را هزینه پوشاك و کفش می کنند. 

وي با تاکید بر لزوم جلوگیري از قاچاق تصریح کرد: با مطالعه آمارهاي بین المللی و صادراتی پوشاك سایر کشور ها به ایران می بینیم
که حدود 16.6 درصد از نیاز بازار ایران به پوشاك توسط واردات تامین شده که با توجه به ممنوعیت واردات پوشاك به ایران طی چند
سال اخیر، این میزان واردات پوشاك به ایران، قاچاق بوده است و با تلفیق امار اعلامی از سوي گمرکات سایر کشورها و اندازه بازار
مصرف ایران میتوان نتیجه گرفت حدود 83.4درصد نیاز بازار داخل از طریق تولیدکنندگان ایرانی و مابقی توسط قاچاق تامین می

 
شود. 

مجتبایی گفت: اندازه بازار ایران در زمان دلار حدود 4 هزار تومانی، 12 میلیارد دلار پیش بینی شده بود. با گرانی دلار، پیش بینی می
کنیم که اندازه بازار کاهش یافته و احتمالا در قاچاق هم تغییراتی داشته ایم. با وجود این قاچاق هنوز وجود دارد و عامل مخربی بر
علیه تولید داخلی است. خصوصا این که عمده تولیدکنندگان داخلی پوشاك، کارگاه هاي کوچک و متوسط هستند و این گروه به
نسبت صنایع بزرگ، از قاچاق بیشتر آسیب خواهند دید و ضمن تقدیر از تلاش هاي ارزشمند و موثر ستاد مبارزه با قاچاق براي
کاهش این پدیده شوم، انتظار صنوف تولیدي و اتاق اصناف ایران این است که همت عالی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز ادامه یابد و
از سوي دیگر،سیاست هاي حمایتی براي تقویت واحدهاي طراحی و تولید در نظر گرفته شود. به ویژه در تامین مواد اولیه از نخ و

 
پارچه و ملزومات جانبی تا سرمایه در گردش باید حمایت جدي و موثر از سوي دولت و بانک مرکزي بعمل آید. 

دبیرکل اتاق اصناف ایران بیان کرد: طی سال هاي گذشته، کیفیت تولیدات داخلی بالا رفته، آن چنان که در نمایشگاه مدکس هم که
براي نخستین بار در حال برگزاري است شاهد این کیفیت هستیم. برخی از تولیدات پوشاك داخلی با برند هاي خارجی برابري می
کند و حتی بالاتر از محصولات رقبایی نظیر ترکیه و هند و بنگلادش است. در این نمایشگاه که از 20 تا23 مهر در نمایشگاه آفتاب با
حمایت اتاق اصناف ایران برگزار شده است، حدود 100تولید کننده برتر کشور حضور یافته اند تا باري دیگر در کنار هم قرار گرفته و

 
قدرت و توانی مضاعف یابند و در ادامه به آن هایی که میل به برندپوشی دارند تولیدات با کیفیت ایرانی را معرفی کنند. 

 
حمایت از «تولید براي صادرات» از اولویت هاي اتاق اصناف ایران 

وي در خصوص ظرفیت صادارتی پوشاك تولید ایران نیز گفت: پوشاك از جمله اولویت هاي اتاق اصناف ایران در خصوص تولید براي
صادرات است. در سال 2020 کل واردات پوشاك در جهان 410 میلیارد دلار گزارش شده است و متاسفانه سهم ایران از این صادرات
0.1 درصد است. از سوي دیگر 57 کشور اسلامی (OIC) 74 میلیارد دلار واردات پوشاك دارند. با توجه به این که ایران یکی از
بزرگترین کشورهاي اسلامی است و ظرفیتی قابل قبول در تولید پوشاك دارد و در مقابل، اکثر این کشور ها از نظر صنعتی ضعیف
هستند، لذا بازار بسیار خوبی براي تولیدات ایرانی خواهند بود. از این رو مسئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت و اتاق هاي اصناف،
بازرگانی و تعاون باید در کنار هم برنامه ریزي اجرایی براي سند ملی ساماندهی، توسعه و حمایت از تولید صادراتی گروه پوشاك را

 
تهیه کنند تا بتوانیم از این بازار پر اهمیت بهره کافی ببریم. 

 
با وجود مصوبات ستاد کرونا، چک ها برگشت خورد 

مجتبایی بیان کرد: در جریان مبارزه با کرونا، پوشاك از جمله گروه هایی بود که بیشترین آسیب را دید. صنوف توزیعی ما با پیک
هاي شدید کرونا در مجموع حدود 2 ماه مجبور به تعطیلی مطلق شدند و در سایر ایام مثل اسفند 98 که اعلام رسمی پاندومی کرونا



شد، پوشاك تولید شده روي دست تولیدکنندگان و توزیع کنندگان ماند و ما شاهد موجی از چک هاي برگشتی بودیم. کرونا همچنین
مسئولان کشور را مجبور به اتخاذ و اجراي سیاست هاي تعطیلی مدارس و دانشگاه ها کرد. مراسم ها و میهمانی ها هم با توصیه
کارشناسان بهداشتی کاهش یافت و یا لغو شد و بدین ترتیب سطح خرید و تقاضا براي پوشاك کاهش چشمگیري یافت و مجموع این

 
عوامل موجب بروز ضربات مکرر بعدي کرونا بر گروه پوشاك شد. 

دبیر کل اتاق اصناف ایران خاطر نشان کرد: مردم در 20 ماهه گذشته از خرید 70 درصد پوشاك تقاضاي متعارف خود منصرف شدند.
چون وقتی میهمانی، مدرسه و دانشگاه و دید و بازدیدي نباشد، نیاز به خرید پوشاك هم کاهش خواهد یافت. اگرچه با پیگیري هاي
اتاق اصناف ایران، گروه پوشاك در ستاد ملی مبارزه با کرونا جزء 14 گروه آسیب دیده از کرونا قرار گرفت اما به دلیل محدودیت هاي

 
مالی دولت، حمایت از این گروه نزدیک به صفر بود. 

حتی در دو مرحله در ستاد کرونا مصوبه گرفتیم که چک ها برگشت نخورد اما متاسفانه به علت ضعف در ساختار نرم افزاري بانک

 
مرکزي و بانک هاي کشور، همیشه چک هاي اصناف برگشت خورد و این خسارت بسیار چشمگیر است. 

مجتبایی اظهار کرد: وزارت صنعت، معدن و تجارت، اتاق اصناف ایران، اتحادیه پوشاك تهران که مرکز تحقیقات خوبی دارد و گروه
مشورتی اتاق اصناف ایران که متشکل از اتحادیه هاي پوشاك سراسر کشور است، بررسی هاي دقیقی در خصوص فرصت هاي پوشاك

 
داشته اند و حمایت از زنجیره ارزش پوشاك در دستور کار است. 

وي نمایشگاه مدکس را یکی از این کمک ها و حمایت ها دانست و تاکیدکرد: براي ایجاد رونق نسبی و اتصال دوباره بنگاه هاي
تولیدي و توزیعی و آگاهی از مدل ها، کیفیت و توانمندي هاي ایشان با حمایت و پیگیري اتاق اصناف ایران و همت اتحادیه پوشاك
تهران که زحمات بسیار ارزنده اي کشیدند و با همکاري اتحادیه هاي پوشاك در سراسر کشور، نخستین نمایشگاه مدکس به صورت
تخصصی در نمایشگاه آفتاب برگزار شده است طراحان و تولیدکنندگان در این نمایشگاه بسیار خوب درخشیدند. در بازدیدي که
داشتیم بسیاري از نمونه هاي پوشاك عرضه شده آن قدر جذاب بود که تفاوتی با برند هاي خارجی نداشت. بنابراین ظرفیت بسیار
خوبی داریم که حیف است دولت سیزدهم که به دنبال ایجاد و توسعه فرصت هاي شغلی و تقویت صادرات است، از کشش پذیري
بالاي گروه پوشاك استفاده نکند. در گروه پوشاك ما با کمتر از 200 میلیون تومان می توانیم یک شغل ایجاد کنیم در حالی که در

 
صنعت این میزان دست کم 2 میلیارد تومان و در صنایع بزرگ حداقل 20 میلیارد تومان است. 

دبیر کل اتاق اصناف ایران گفت: مسئولان کشوري لازم است از این گروه که خود پیشران فعالیت هاي متعددي در زمینه سایر
مشاغل مثل نخ ریسی، پارچه، رنگرزي، دوخت، تولید پوشاك، حمل و نقل و توزیع هستند، حمایت کنند. ضمن این که پوشاك بستر
مناسبی براي اشتغال تحصیلکردگان در حوزه هاي مختلف از طراحی تا توزیع ایجاد می کند و زنان و مردان بدون محدودیت می

 
توانند در آن مشغول به کار باشند و علاوه بر تامین نیاز داخلی، ارز آوري کنند. 

 
تجهیز و به روزرسانی دستگاه هاي تولید پوشاك در اصناف 

مجتبایی بیان کرد: در سند توسعه پوشاك که نوشته شده است و در حال اجراي گام به گام آن هستیم، یک بخش توجه به فرهنگ
ایرانی و اسلامی است. چهل میلیون از جمعیت کشور ما در سنین بین 20 تا 50 سال هستند، بدین معنا است که این صنف براي
رضایت مشتري به کیفیت، تنوع، زیبایی و نام و نشان تجاري ایرانی توجه دارد. برند سازي یکی از سیاست هاي حمایتی اتاق اصناف
ایران است. موفقیت هاي خوبی از نام و نشان هاي ایرانی شکل گرفته و برخی از آن ها حتی در فروش مجازي در عرصه داخلی و بین

 
المللی موفق و خوش نام هستند. 



وي ادامه داد: استراتژي بعدي، تولید براي صادرات است و همچنین تجهیز و نوسازي و کاهش هزینه هاي سربار است. در برش و
دوخت می توان از تجهیزات لیزري و نوین استفاده شود اما در سایر حوزه ها بحث افزایش بهره وري عوامل تولید بویژه نیروي کار از

 
طریق اموزش و ارتقاي سطح مهارت ها دنبال می شود. 

مجبتایی در ادامه گفت: تولید انبوه و یکپارچه سازي چند واحد مکمل با هم از دیگر استراتژي ها است . حتی چند شهرك صنفی در

 
شهرستان هاي مختلف مکان یابی شده است. 

دبیر کل اتاق اصناف ایران اظهار کرد: گروه پوشاك به دلیل ظرفیت بالایی که در اشتغال زایی و سهم بزرگی که در اقتصاد دنیا دارد
باید بیش از گذشته مورد توجه قرار گیرد و اتاق اصناف ایران به موجب همین اهمیت، تقویت زنجیره ارزش پوشاك را دنبال می کند.
اما براي این منظور همکاري جمعی از سوي نهادهاي دولتی و بخش خصوصی ضروري است تا بتوان به جایگاهی مناسب در تولید و
صادرات دست یافت. ضمن اینکه سیاست هاي مبارزه با قاچاق پوشاك باید ادامه پیدا کند تا نام و نشان هاي ایرانی فرصت رشد و

توسعه و ماندگاري در بازار پیدا کنند.



متهم شدن سخنگوي مطبوعاتی کاخ سفید به نقض قانون فدرال

منبع: تهران نیوزشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1400/07/24

گروه ناظر دولتی موسوم به «شهروندان مسئول و اخلاق مدار» در واشنگتن، جن ساکی سخنگوي مطبوعاتی کاخ سفید را به
نقض قانون «هچ» که کارکنان امور اجرایی در اداره هاي دولت فدرال را از دخالت در امور سیاسی منع می کند، متهم کرد.

گروه ناظر دولتی موسوم به «شهروندان مسئول و اخلاق مدار» در واشنگتن، جن ساکی
سخنگوي مطبوعاتی کاخ سفید را به نقض قانون «هچ» که کارکنان امور اجرایی در اداره

 
هاي دولت فدرال را از دخالت در امور سیاسی منع می کند، متهم کرد. 

به گزارش شبکه خبري تهران نیوز، روزنامه آمریکایی یو اس اي تودي نوشت: این اتهام

 
به دنبال اظهارات جن ساکی درباره رقابت هاي فرمانداري در ویرجینیا مطرح شده است. 

قانون هچ( Hatch Act) یکی از قوانین فدرال است که بر اساس آن، به جز رئیس جمهوري، معاون او و شماري از مقام هاي بلندپایه
مشخص، مابقی کارکنان امور اجرایی در اداره هاي دولت فدرال، از دخالت در امور سیاسی از جمله استفاده از موقعیت دولتی براي
نفوذ در انتخابات، اشتغال در مناصب مرتبط با انتخابات، شرکت در مبارزه هاي سیاسی و جمع آوري کمک نقدي براي نامزدها یا

 
احزاب سیاسی، منع می شوند. 

روز سه شنبه و در جریان این رقابت ها وقتی از ساکی درباره نامزدهاي مورد حمایت دولت سوال شده بود، پاسخ داد «تري مک

 
آلیف» نامزد دموکرات ها مورد حمایت جو بایدن رئیس جمهوري آمریکا است. 

وي گفت: فکر می کنم رئیس جمهوري می خواهد مک آلیف فرماندار سابق، فرماندار آینده ایالت ویرجینیا باشد. ما هر کاري را می

 
کنیم تا به فرماندار سابق کمک کنیم؛ ما برنامه اي را که او ارائه داده است را قبول داریم. 

گروه ناظر دولتی سپس از سازمان مستقل تحقیقات فدرال تحت عنوان دفتر شوراي ویژه کاخ سفید خواست درباره احتمال نقض

 
قانون هچ توسط ساکی تحقیقات انجام دهد. 

 
کاخ سفید از پاسخگویی فوري در این زمینه خودداري کرده است. 

این گروه اوایل سال جاري بعد از توئیت ساکی درباره مخالفت بایدن با هر گونه تلاشی براي برکناري گاوین نیوسام فرماندار کالیفرنیا

 
نامه مشابهی را به شوراي کاخ سفید ارسال کرد و خواستار بررسی و تحقیقات درباره نقض قانون فدرال توسط ساکی شد. 

نیوسام در انتخابات تاریخی برکناري در ماه سپتامبر پیروز شد. (انتخابات برکناري روالی است که طی آن مردم می توانند با رأي

 
مستقیم، فرد انتخاب شده اي را پیش از اتمام دوره مقرر از منصبش عزل کنند). 

کیلی مک انانی سخنگوي کاخ سفید در دولت ترامپ نیز در توئیتی با حمله به ساکی گفت رسانه ها باید او را پاسخگو سازند. 



 
منبع: ایران آنلاین 

انتهاي پیام/



سیگنال رئیسی از شیراز به دلار تهران / واکنش احتمالی ارز در آینده

منبع: تهران نیوزشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1400/07/24

نرخ رشد نقدینگی در اقتصاد ایران به مرز 40 درصد رسیده و رشد پایه پولی از نرخ بی سابقه 42 درصد عبور کرده است.

نرخ رشد نقدینگی در اقتصاد ایران به مرز 40 درصد رسیده
و رشد پایه پولی از نرخ بی سابقه 42 درصد عبور کرده

 
است. 

به گزارش شبکه خبري تهران نیوز، هرچند اخبار سیاسی
در چند وقت قیمت دلار را نزولی کرده اند اما برخی
کارشناسان نگران تحریک بازار ارز به دلیل برخی شاخص

 
هاي اقتصادي هستند. 

نرخ رشد نقدینگی در اقتصاد ایران به مرز 40 درصد رسیده و رشد پایه پولی از نرخ بی سابقه 42 درصد عبور کرده است. همین
واقعیات اقتصادي ایران ممکن است در آینده براي بازار ارز تهدید خطرناکی باشند. با این حال دولت پیام هاي نگران کننده اي در این

 
مورد دارد. 

پیش بینی 100 طرح جدید استانی، وعده تکمیل طرح هاي نیمه تمام، تامین مسکن آحاد مختلف جامعه، تامین مسکن قهرمانان
ورزشی، پرداخت سریع پاداش هاي قهرمانان و ایجاد اشتغال همه این ها مواردي بودند که ابراهیم رئیسی در سفر استانی اخیر خود
مطرح کرده است. اجراي همه این وعده ها پول می خواهد و این درحالیست که مرکز پژوهش هاي مجلس گزارش داده دولت در سال
اخیر بیش از 300 هزار میلیارد تومان کسري بودجه دارد. اجراي هرکدام از این ها در دوران کسري شدید بودجه ممکن است باعث
شود که دولت جدید مانند دولت سابق ناچارا سراغ بانک مرکزي و گزینه چاپ پول برود که در صورت بروز این چنین اتفاقی باید

 
شاهد رشد بیشتر نقدینگی بود. رشد نقدینگی از نگاه خیلی از کارشناسان خطر جدي اي براي بازار ارز است. 

 
آیا بازار ارز در آینده متاثر از این اتفاقات و عملی شدن وعده ها خواهد شد؟ 

 
بخشی از گزیده هاي اظهارات رئیسی در سفر به استان فارس ، در زیر آمده است: 

 
– پیش بینی 100 طرح براي حل مسائل استان فارس از جمله خشکسالی و کم آبی 

 
– فعال سازي ظرفیت هاي فارس 

 
– تلاش براي حل مشکل بیکاري جوانان 

– درحالی که کشور براي تأمین کاغذ نیاز به واردات دارد، به هیچ وجه قابل قبول نیست که کارخانه کاغذسازي زاگرس فارس براي



 
تکمیل و بهره برداري سال ها معطل تسهیلات باشد. 

– اجراي طرحی را دنبال می کنیم که در ماه هاي آینده می تواند دست دلالان و واسطه ها را از بازار تأمین نهاده هاي دامی قطع

 
کند. 

– اگر به دنبال استقلال هستیم و می خواهیم سفره مردم وابسته به واردات و دلار و یورو نباشد، باید در زمینه تولید و از جمله تولید

 
و تأمین نهاده هاي دامی در داخل کشور به طور کاملاً جدي اقدام کنیم. 

– دولت سیزدهم برنامه گسترده و جامعی براي تأمین مسکن براي آحاد مختلف جامعه دارد و حتماً تلاش خواهد کرد مسکن

 
قهرمانان ورزشی نیز تامین شود. 

 
– دستور رئیسی به وزیر ورزش: پاداش هاي قهرمانان ورزشی سریع پرداخت شود. 

– برخی می گویند سفرهاي استانی هزینه دارد؛ اگر من به استان ها نیایم کارخانه اي که 13 سال معطل بوده چگونه راه بیافتد؟ اما
بنده می گویم اگر رئیس جمهور به استان ها سفر نکند، چگونه مشکل کارخانه اي که 87 درصد عملیات احداث آن انجام شده و براي

 
13 درصد باقیمانده، هشت سال معطل مانده، حل خواهد شد. (اشاره به کارخانه زاگرس فارس) 

– قبل از هر سفر استانی هیأتی به استان مقصد اعزام و جلساتی نیز در تهران با نمایندگان و مسئولان استان برگزار و مسایل و

 
مشکلات احصا و جمع بندي می شود و طرح ها و اعتبارات لازم براي استان به تصویب می رسد. 

– تلاش ها براي ایجاد اشتغال محدود و منحصر در وزارت کار نیست، بلکه همه دستگاه ها و بخش هاي دولتی و نهادهاي حکومتی

 
باید براي ایجاد اشتغال احساس مسئولیت و تلاش کنند. 

 
منبع : تجارت نیوز 

انتهاي پیام/



دنیاي اقتصاد: کارآیی زنجیره   هاي تامین در گرو توسعه خدمات بازرگانی

منبع: شاتاشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1400/07/24

یکی از اهداف مهم اقتصادي دولت سیزدهم، افزایش دوبرابري صادرات غیرنفتی است که وزیر صمت از بدو ورود بر آن
متمرکز شده است.

دنیاي اقتصاد: کارآیی زنجیره   هاي تامین در گرو توسعه خدمات بازرگانی یکی
از اهداف مهم اقتصادي دولت سیزدهم، افزایش دوبرابري صادرات غیرنفتی

 
است که وزیر صمت از بدو ورود بر آن متمرکز شده است. 

فاطمی امین یکی از راه هاي رسیدن به این هدف را افزایش و تقویت زنجیره
هاي تامین می داند. به باور وزیر صنعت، با مدیریت زنجیره تامین و روابط بین بنگاه هاي اقتصادي علاوه بر ایجاد یک همکاري،

 
محیط رقابتی هم به وجود می آید. 

در این راستا نیز به موسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگانی ماموریت داده شده در این مسیر حرکت کند. احمد تشکینی، رئیس
موسسه پژوهش هاي برنامه ریزي در این باره در گفت وگو با «دنیاي اقتصاد» گفت: ما چند هدف مشخص را در دستور کار داریم.
یکی از اهداف «ترسیم سند آمایش سرزمین صنعتی، معدنی و تجاري» به تفکیک استان هاست. دولت با اجراي طرحی با عنوان
آمایش سرزمین صنعتی، معدنی و تجاري به بررسی طرح هاي اولویت دار صنعتی، معدنی و تجاري استان هاي مختلف در قالب یک
سند می پردازد. در این طرح براي هر شهرستان، برنامه عملیاتی شامل اهداف در حوزه هاي مختلف اشتغال، سرمایه گذاري، صادرات

 
و... تدوین خواهد شد که مدیریت این برنامه با موسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگانی خواهد بود. 

تشکینی افزود: هدف دیگر «تدوین سند تحول نظام توزیع کالا» است. بخش توزیع یکی از حلقه هاي مفقوده و مهم ترین بخش هاي
اقتصاد است که نه تنها به لحاظ کارکرد اقتصادي و تاثیر بر سایر بخش هاي اقتصادي، بلکه به دلیل سهم بالا از تولید ناخالص داخلی
نیز از جایگاه استراتژیک برخوردار است. در این راستا طرح مطالعاتی اجرایی با هدف بهبود نظام توزیع در اقتصاد ایران توسط این
موسسه به انجام رسیده است. وي هدف سوم را مطالعه در راستاي «تقویت زنجیره هاي تامین» مطرح کرد و گفت: در شرایط کنونی
زنجیره هاي تامین یکی از گام هاي رسیدن به اهداف دولت است. در این بین راه هاي تداوم عرضه کالا یا خدمات در زنجیره هاي
تامین و همچنین راه هاي دستیابی به کارآیی در این مجموعه ها نیازمند توسعه خدمات بازرگانی است که در این زمینه نیز موسسه

 
مطالعاتی را آغاز کرده است. 

در یکی از آخرین مطالعه هایی که پژوهشگران موسسه به موضوع راه هاي تقویت زنجیره تامین از طریق خدمات بازرگانی پرداخته اند
آمده: «زنجیره هاي تامین به منظور تداوم عرضه کالا یا خدمات، دستیابی به کارآیی و رشد مطلوب و سودآوري اعضا نیازمند خدمات
بازرگانی پشتیبان هستند.» بر اساس این گزارش خدمات بازرگانی شامل طیف وسیعی از انواع خدماتی است که به واسطه آنها،
برقراري کارآمد جریان هاي کالایی، اطلاعاتی و مالی از تولیدکننده تا مصرف کننده میسر شده است. این گزارش تاکید می کند، با

 
خدمات بازرگانی توانمندي ها و قابلیت هاي بازیگران براي ایفاي نقش در زنجیره تقویت می شود. 



بر اساس این مطالعه، خدمات به سه دسته تقسیم می شود: «خدمات کسب و کار» به معناي خدمات موردنیاز سازمان ها و کسب و
کارها براي تداوم فعالیتشان. «خدمات اجتماعی» به معناي خدماتی که با پشتیبانی دولت به عموم مردم ارائه می شود و «خدمات

 
شخصی» که بر حسب نیاز اشخاص و منازل آنها ارائه می شود. 

این مطالعه همچنین مصادیق عمده خدمات بازرگانی را در 5 دسته اصلی طبقه بندي می کند. بر اساس این طبقه بندي «خدمات
لجستیک»، «خدمات اطلاعات و ارتباطات»، «خدمات مالی و بیمه و خدمات جانبی مرتبط»، «خدمات حرفه اي، علمی و فنی»،

 
«خدمات اداري و پشتیبان» در جرگه 5 دسته اول قرار دارند و سپس سایر خدمات پشتیبان کسب و کار قرار گرفته اند. 

این گزارش همچنین مطرح می کند، خدمات بازرگانی دربرگیرنده طیف وسیع و متنوعی از انواع کسب و کارهاست که در حوزه تولی
گري نهادهاي متفاوت قرار می گیرند. از سوي دیگر باید توجه داشت که در بسیاري از موارد، خدمات ارائه شده توسط فعالان خدمات

 
بازرگانی، صرفا محدود به کسب و کارها نمی شود. این امر نشان از پیچیدگی ماهیت این بخش دارد که باید به آن توجه داشت. 

در بخش دیگر به اهمیت اتخاذ رویکرد یکپارچه در سیاستگذاري خدمات بازرگانی می پردازد و مطرح می کند، با توجه به تعدد و
پراکندگی نهادهاي متولی خدمات بازرگانی موردنیاز کسب و کارها، سیاستگذاري هماهنگ این حوزه تاکنون مغفول واقع شده است.
در ادامه پیشنهاد می شود رویکرد یکپارچه اي در این خصوص دنبال شود تا به این ترتیب توسعه و ارتقاي این خدمات به صورت نظام

 
مند و بر اساس نیازمندي هاي حلقه هاي مختلف زنجیره هاي تامین در دستور کار قرار گیرد. 

این گزارش در بخش پایانی به لزوم تعریف یک چارچوب مورد اجماع در خصوص قلمرو خدمات بازرگانی می پردازد و مطرح می کند،
یکی از مهم ترین پیش نیازهاي سیاستگذاري یکپارچه خدمات بازرگانی، وجود چارچوبی مشخص براي قلمرو انواع کسب و کارهاي
مشمول این حوزه است که مورد اجماع تمامی نهادهاي متولی باشد. این چارچوب می تواند مبناي تصمیم گیري ها و برنامه ریزي

هاي بعدي براي این حوزه قرار بگیرد.



دنیاي اقتصاد: طرح آمایش در همه شهرستان هاي کشور اجرایی می شود

منبع: شاتاشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1400/07/24

وزیر صنعت، معدن و تجارت از اجرایی شدن طرح آمایش سرزمین براي توسعه و ایجاد اشتغال در تمام شهرستان هاي کشور
خبر داد.

دنیاي اقتصاد: طرح آمایش در همه شهرستان هاي کشور
اجرایی می شود وزیر صنعت، معدن و تجارت از اجرایی
شدن طرح آمایش سرزمین براي توسعه و ایجاد اشتغال در

 
تمام شهرستان هاي کشور خبر داد. 

رضا فاطمی امین با اشاره به اینکه ایجاد اشتغال به عنوان
یک اولویت در کشور مطرح است، تاکید کرد: برنامه آمایش
سرزمین در تمام شهرستان ها اجرایی می شود که یک

برنامه عملیاتی و نقشه راه براي سال هاي آینده است که با نظر صاحب نظران شهرستان ها عملیاتی خواهد شد. او افزود: درباره راه
اندازي صنایع تبدیلی، کشاورزي و صادرات برنامه ریزي هاي مشخصی انجام شده است اما تولید محصولات صادراتی مباحث مربوط به
خود را دارد. وزیر صمت تصریح کرد: محصولات صادراتی باید متناسب با ذائقه مشتري تولید و بسته بندي شود و یک جریان ثابت می

 
خواهد تا بتوانیم در این بازار موفق باشیم. 

فاطمی امین یادآور شد: قطعا باید سرمایه گذاران براي شروع کار 60 درصد آورده داشته باشند تا منابع موجود به درستی تخصیص
داده شود و کسانی که وارد بحث می شوند، اهلیت داشته باشند.



40 میلیارد وام بانکی براي مشاغل خانگی به بندرلنگه اختصاص یافته است

منبع: ایرناشماره خبر:  125  |  تاریخ: 1400/07/24

بندرعباس - ایرنا - فرماندار بندرلنگه گفت:40میلیارد ریال وام بانکی مشاغل خانگی براي متقاضیان اشتغال این شهرستان
اختصاص یافته که بایستی بر استفاده صحیح از آنها نظارت لازم انجام شود.

بندرعباس - ایرنا - فرماندار بندرلنگه گفت:40میلیارد ریال
وام بانکی مشاغل خانگی براي متقاضیان اشتغال این
شهرستان اختصاص یافته که بایستی بر استفاده صحیح از

 
آنها نظارت لازم انجام شود. 

براساس اعلام  دفتر   جمعیت،     نیروي   کار  و   سرشماري  مرکز
آمار ایران، درصد بیکاري هرمزگان در شاخص نقطه اي
فصل تابستان سال جاري 18 و 2 دهم درصد است که با
در نظر گرفتن ضریب اطمینان می توان گفت بین 16 و
یک دهم درصد تا 20 و 2 دهم درصد از جمعیت 15 ساله

 
و بالاتر این استان بیکار هستند. 

بدین ترتیب در جدول مرکز آمار ایران، هرمزگان یک میلیون و 700 هزار نفري با داشتن ظرفیت هاي فراوان در حوزه اشتغال صدر
نشین جدول بیکاري کشور در فصل تابستان 1400 اعلام شده است نرخ بیکاري آن در مقایسه با سال گذشته چهار و 9 دهم درصد

 
افزایش یافته است. 

احمد شیبانی روز شنبه پس ازشرکت نشست کارگروه اشتغال بندرلنگه در گفت وگوبا ایرنا افزود: اداره هاي صنعت معدن تجارت،
میراث فرهنگی و صنایع دستی، بنیاد شهید، بهزیستی، جهاد کشاورزي، بسیج سازندگی، فرهنگ ارشاد اسلامی علاوه بر اقدام براي

 
ثبت نام متقاضیان دریافت این وام ها بایستی بر منحرف نشدن آنها از مسیر اصلی نظارت هم داشته باشند. 

وي ادامه داد: نبود نظارت منجر به هدر رفت سرمایه بیت المال و محقق نشدن هدف هاي برنامه اشتغالزایی خواهد شد که بایستی
مورد توجه کارشناسان این اداره ها و مسوولان آنها باشد تا افراد بیکار و جویاي کار واقعی از این منابع مالی در جهت اشتغال خود

 
استفاده کنند. 

وي اضافه کرد: 10 بند از برنامه دولت سیزدهم براي اشتغال در 6 ماهه دوم امسال اختصاص دارد و مسوولان اداره هاي دولتی بایستی
گزارش عملکرد خود را در خصوص آنها، از جمله رصد کارها در حوزه اشتغال، نظارت بر دفاتر مشاوره شغلی، ساماندهی نیروي کار
بومی کار، طرح کارورزي، طرح هاي اولویت در حوزه اشتغال در محله هاي کم برخوردار، نظارت بر وام هاي بانکی پرداختی، هدفمند
کردن آموزش هاي فنی وحرفه اي، ایجاد مناطق تخصصی رشته هاي طرح توسعه مشاغل خانگی را به صورت سه ماه به کارگروه

 
اشتغال بدهند. 

رییس کارگروه اشتغال شهرستان بندرلنگه یادآور شد: شهرداري بندرچارك مکانی را براي صنایع دستی به صنعتگران این رشته در



این بندر تخصیص دهد و همچنین با توجه اینکه بندرلنگه به عنوان شهر ملی گلابتون ثبت شده است اداره میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی این شهرستان مکانی را در بندرلنگه براي توسعه وترویج و فروش صنایع دستی در اختیار تعاونی صنایع

 
دستی و این هنرمندان این صنعت قرار دهد. 

 
برچسب ها 

 
- بیکاري 

 
- صنایع دستی 

 
- هرمزگان 

- میراث فرهنگی



نقدینگی به سمت تولید برود

منبع: روزنامه شیراز نوینشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1400/07/24

رئیس جمهور با بیان اینکه توجه به معیشت مردم نباید ما را از توجه به فرهنگ و مسائل فرهنگی باز بدارد، گفت: توجه به

 
فرهنگ و نمادهاي تمدنی همواره موردتأکید دولت است. 

به گزارش شیرازنوین به نقل از ایسنا، سید ابراهیم رئیسی شامگاه پنجشنبه 22 مهرماه در بخش پایانی سفر به استان فارس در یک
کنفرانس خبري در خصوص دستاوردهاي سفر یک روزه و برنامه دولت براي توسعه استان فارس اظهار کرد: توفیق زیارت احمد بن
موسی(ع) و مردم شیراز را داشتیم، اما به دلیل شرایط کرونایی نتوانستیم در اجتماعات عظیم مردمی حضور پیدا کنیم. او افزود: فارس
مهد تمدن و ادبیات فارسی است و آثار این مدنیت در جاي جاي استان فارس وجود دارد؛ از مردان و زنان فرهیخته تا فلاسفه و نام
آوران و در رأس همه اینها 15هزار شهید دفاع مقدس. رئیس جمهور با بیان اینکه بررسی هاي کارشناسی در خصوص مسائل استان
فارس پیش از سفر انجام شد، عنوان کرد: در این بررسی ها نیازهاي بااولویت استان احصا شد که یکی از محورها طرح هاي نیمه تمام

 
در تمام حوزه ها بود که مقرر شد اجراي این طرح ها در اولویت باشد. 

رئیسی با بیان اینکه بیش از 100 طرح براي استان بررسی و نهایی شده که دستگاه ها باید اجراي آن را دنبال کنند، گفت: معاون
اجرایی ریاست جمهوري این موارد را پیگیري می کند و در استان ها هم باید مصوبات سفر پیگیري شود. او طرح سامان دهی حرم
مطهر و مسئله آب را از موارد جدي در استان عنوان کرد و افزود: براي این منظور کمیته پیگیري خشک سالی زیر نظر وزیر نیرو و

 
شوراي عالی آب باید تشکیل شود تا ظرفیت هاي موجود را در قالب آب رسانی عادلانه 

 
داشته باشیم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه استان فارس به عنوان قطب فرهنگی و تمدنی باید مورد توجه قرار بگیرد، گفت: باید این قطب فرهنگی در
پرتو اهل بیت(ع) و فرهنگ غنی تمدنی به عصرها و نسل ها معرفی شود. رئیسی با بیان اینکه گردشگري یکی از بخش هاي مهم
استان فارس است که در این عرصه اقتصاد گردشگري باید فعال شود، افزود: گام هایی باید در این زمینه برداریم. او با بیان اینکه
نسبت به کشاورزي استان باید جدیت به خرج داد، گفت: 40 درصد ظرفیت صنعتی استان معطل است که در شوراي اداري هم مطرح
کردیم تا بانک ها بدانند اگر خلق نقدینگی به تولید برود، نه تورم دارد نه رکود؛ اما اگر غیر از این باشد هم تورم داریم و هم رکود.
بنابراین نقدینگی باید به سمت تولید برود و اولویت با تولید است. رئیس جمهور تأکید کرد که تکمیل جاده هاي مواصلاتی ریلی و
زمینی در استان باید دنبال شود؛ همچنین در این زمینه وزیر راه هم توضیح داد که بیش از 100 طرح که مصوب شده در استان
فارس وجود دارد که باید سریع به سرانجام برسد. آیت االله رئیسی با بیان اینکه همه مدیران در ایجاد اشتغال در استان سهم دارند،
یادآوري کرد که رنج آور است جوانان تحصیل کرده بیکار باشند. او با بیان اینکه براي رفع مشکلات فرهنگی و گردشگري بودجه و
اعتباراتی در شوراي اداري مطرح شد، بیان کرد: حدود 100میلیارد تومان براي فرهنگ و گردشگري در نظر گرفته شده تا هم مرمت

موردتوجه قرار گیرد و هم به کمک آن آثار تمدنی کشور حفظ شود.



مشروح نشست خبري سخنگوي شوراي نگهبان: از اساسنامه بانک سپه تا
محرمانگی اموال مسئولان

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1400/07/24

فارس نوشت: سخنگوي شوراي نگهبان گفت: ملاك فعلی شوراي نگهبان نظر مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره قانون
رسیدگی به اموال مسؤولان است و متن جدیدي در این باره در مجلس یازدهم به تصویب نرسیده و از نظر مجمع هم درباره

مصوبه مجالس پیشین بوده است.

فارس نوشت: سخنگوي شوراي نگهبان گفت: ملاك فعلی
شوراي نگهبان نظر مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره
قانون رسیدگی به اموال مسؤولان است و متن جدیدي در
این باره در مجلس یازدهم به تصویب نرسیده و از نظر

 
مجمع هم درباره مصوبه مجالس پیشین بوده است. 

هادي طحان نظیف سخنگوي شوراي نگهبان امروز شنبه
24 مهر در نشست خبري آخرین مصوبات و نظرات شوراي

 
نگهبان را اعلام کرد. 

 
ایراد شوراي نگهبان به اساسنامه بانک سپه 

سخنگوي شوراي نگهبان اعلام کرد: شوراي نگهبان اشکالات و ابهاماتی را درباره اساسنامه بانک سپه گرفته است؛ در پذیرش
قیمومیت و صیانت در این اساسنامه شوراي نگهبان ابهاماتی داشتند، چون این بانک دولتی محسوب می شود و بر اساس قانون اساسی
استخدام ها در نهادها و ارگان هاي دولتی بایستی با نظر قوه مجریه صورت گیرد لذا اصلاح بخشی از اساسنامه بانک سپه مغایر با اصل

 
126 قانون اساسی شناخته شد. 

وي همچنین گفت: اصلاح اساسنامه سازمان فناوري اطلاعات خلاف شرع و قانون اساسی شناخته نشد ضمن اینکه اصلاح اساسنامه

 
سازمان مادرتخصصی صنایع کوچک مغایر قانون اساسی و خلاف شرع شناخته نشد. 

طحان نظیف همچنین گفت: اساسنامه صندوق کارآفرینی امید هم ابهامات و اشکالاتی به آن وارد نشد لذا از این به بعد قانون تلقی

 
می شود. 

 
شوراي نگهبان 65 استعلام از دیوان عدالت اداري دریافت کرد 

سخنگوي شوراي نگهبان همچنین در نشست خبري خود از دریافت 65 استعلام از دیوان عدالت اداري توسط شوراي نگهبان خبر داد
و گفت: این استعلامات در جلسات متعدد توسط فقهاي شوراي نگهبان مورد بررسی قرار گرفته است که تنوع شکایات صورت گرفته
مردم و ارگان هاي مختلف به دیوان عدالت اداري از شهرها و شهرستان هاي کشور بسیار زیاد است این در حالی است که آنها به

دیوان عدالت اداري شکایت کرده بودند و احکامی براي آنها صادر شده بود 



وي افزود: امروز پنجمین سالگرد سیاست هاي کلی انتخابات است که در چنین روزي از سوي مقامات رهبري ابلاغ شده است؛ این در
حالی است که دستگاه هاي مختلفی مخاطب آن بودند؛ نظام انتخاباتی ما دچار آسیب ها و اشکالاتی است که البته راهکارهاي زیادي

 
براي رفع آن وجود دارد. 

طحان نظیف تصریح کرد: فرآیند ابلاغ سیاست هاي کلی انتخابات در 5 سال اخیر آن است که آنچه مورد انتظار است واقع نشده

 
است، حتی شوراي نگهبان هم مخاطب این سیاست هاي کلی انتخابات بوده است. 

سخنگوي شوراي نگهبان درباره جزئیات سیاست هاي کلی انتخابات گفت: در این سیاست ها آمده است که بایستی هزینه ها و منابع
انتخابات شفاف سازي شود ضمن اینکه پیشگیري از جرایم و تخلفات انتخابات صورت گیرد آگاهی مردم از نامزدها افزایش پیدا کرده
و فعالیت هاي انتخاباتی اهداف توسعه پیدا کند اما این کار به اندازه کافی صورت نگرفته است هر چند که کارهاي خوبی تا کنون

 
انجام شده است. 

طحان نظیف اظهار امیدواري کرد: با نگاه مثبتی که در مجلس و دولت وجود دارد اصلاحات لازم در نظام انتخاباتی صورت خواهد
گرفت و امیدواریم که هر چه سریع تر سیاست هاي کلی ابلاغی انتخابات نهایی شود. البته شوراي نگهبان هم در اینباره مشورت هاي

 
لازم را خواهد داد. 

 
مجلس یازدهم مصوبه محرمانه شدن اموال را نداشته است 

سخنگوي شوراي نگهبان درباره محرمانه بودن اموال مسؤولان که اخیرا در فضاي مجازي و به بهانه اعلام نظر مجمع تشخیص
مصلحت نظام صورت گرفته است، گفت: درباره رسیدگی به اموال مسؤولان باید بگویم متن جدیدي در مجلس یازدهم به تصویب

 
نرسیده و این موضوع مربوط به مصوبه مجالس پیشین است و مصوبه فعلی مربوط به مجمع تشخیص مصلحت نظام است. 

وي همچنین ادامه داد: اگر مصوبه اي خلاف شرع و قانون اساسی نباشد شوراي نگهبان آن را تأیید می کند ولی قانون فعلی مربوطه
به مصوبه مجلس است و مربوط به سال هاي قبل است و اگر مصوبه اي در مجلس به تصویب برسد در شوراي نگهبان آن را بررسی

 
خواهیم کرد. 

طحان نظیف گفت: شوراي نگهبان جزو اولین دستگاه ها و نهادهاي بوده است که اعضاي آن اموال و دارایی خود را در سامانه مذکور

 
ثبت کرده اند. 

 
ابهامات شورا درباره مصوبه واردات خودرو برطرف شود، تایید می کنیم 

وي درباره ایراد شوراي نگهبان به مصوبه واردات خودرو هم گفت: من دو جلسه در کمیسیون صنایع مجلس حضور پیدا کردم و درباره
دو ابهام مذکور که شوراي نگهبان به آن گرفته نظرات این شورا را در کمیسیون مطرح کردم ولی اگر این ابهامات برطرف شود شوراي

 
نگهبان ابهام دیگري ندارد ولی اگر مجمع تشخیص مصلحت نظام ابهامی دارد خود آنها باید پاسخگو باشند. 

سخنگوي شوراي نگهبان گفت: ملاك شوراي نگهبان مفید و یا مضر بودن مصوبات مجلس نیست بلکه خلاف نبودن با شرع و قانون

 
اساسی مدنظرمان است . 



وي درباره اظهارنظر هیأت هاي زیرمجموعه مجمع تشخیص مصلحت نظام و برخی مصوبات مجلس قبل از ایراد شوراي نگهبان
خاطرنشان کرد: اگر در ابتدا یک نسخه از طرح هاي مجلس از سوي رئیس مجلس به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شود آنها
می تواند سوالات و ابهامات خود را در کمیسیون ها مطرح کنند ولی اگر این کار صورت نگیرد آنها رأسا اظهارنظر می کنند که گاهی

 
ممکن است در جامعه بازتاب هایی پیدا کند ولی به دلیل بی توجهی اشکالات حادث می شود. 

طحان نظیف گفت: در مجلس یازدهم اصلاح قوانین ریاست جمهوري، شوراها و مجلس شوراي اسلامی گام هایی برداشته شده است و
در کمیسیون ها هم کارهایی صورت گرفته است ولی رهبر معظم انقلاب و مردم انتظار دارند که بعد از 5 سال گام هاي اساسی براي

 
اصلاح قوانین انتخاباتی مشاهده کنند ولی در مجموع شوراي نگهبان چشم انداز مثبتی را براي اصلاح قوانین انتخاباتی می بیند. 

وي همچنین گفت: دومین رویداد شبیه سازي شوراي نگهبان در حال برگزاري است و کارشناسان حقوقی می توانند خود را به جاي
حقوق دانان شوراي نگهبان بگذارند البته این کار باعث غناي بدنه کارشناسی این شورا شده و برخی نخبگان هم جذب این شورا شده

 
اند. 
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در پاندمی کرونا 150 میلیون نفر به گرسنگان جهان اضافه شد/ استان هاي
ناامن غذایی کدامند؟

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1400/07/24

روز جهانی غذا عاملی شد تا سازمان بهداشت جهانی و فائو درباره ناامنی غذایی به کشورها هشدار دهند چراکه تغذیه مردم
نسبت به پیش از بروز کرونا بدتر شده است.

روز جهانی غذا عاملی شد تا سازمان بهداشت جهانی و فائو
درباره ناامنی غذایی به کشورها هشدار دهند چراکه تغذیه

 
مردم نسبت به پیش از بروز کرونا بدتر شده است. 

مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، کرونا و تورم
را موجب بروز "" ناامنی غذایی"" در برخی استان ها
برشمرد و با نام بردن از هشت استان سیستان و بلوچستان،
کهگیلویه و بویراحمد، خوزستان، هرمزگان، ایلام، کرمان،
خراسان جنوبی و بوشهر درگیر با این مساله، خواستار توجه

 
و اقدامات سریع دولت شد. 

دکتر زهرا عبداللهی به مناسبت روز جهانی غذا درباره شعار و هدف امسال این روز، گفت: هدف برگزاري این روز توجه دادن کشورها
به اهمیت امنیت غذا و اقداماتی است که کشورها موظف هستند جهت تامین امنیت غذایی انجام دهند. امسال شعار «اقدامات ما،

 
آینده ماست_تولید بهتر، تغذیه بهتر، محیط بهتر و زندگی بهتر» انتخاب شده است. 

برنامه ها و فعالیت هاي فعلی کشورها در حوزه امنیت غذایی سرنوشت نسل هاي بعد را مشخص می کند. با توجه به مشکل
خشکسالی و تغییرات آب و هوایی، این شعار بر بحث تولید تاکید دارد تا کشورها مطابق با وضعیت اقلیمی خود براي موضوع تولید

 
مواد غذایی برنامه داشته باشند. 

وي افزود: شعار امسال بر سیستم پایدار کشاورزي و غذایی تاکید دارد، یعنی سیستمی که در قالب آن غذاي کافی، مقوي و ایمن با

 
قیمت مناسب به دست مصرف کننده برسد و هیچ کسی گرسنه نماند و یا دچار انواع سوء تغذیه نشود. 

در کرونا 150 میلیون نفر به گرسنگان جهان اضافه شد وي درباره تاثیرات پاندمی کرونا بر مبحث تغذیه، اظهار کرد: گزارشات فائو
اعلام می کند که با بروز پاندمی کووید19 حدود 150 میلیون نفر به تعداد گرسنگان در جهان اضافه شده است؛ زیرا کرونا سبب
بیکاري و کاهش درآمد عده اي از مردم شده است و از طرفی به دلیل محدودیت هاي صادرات و واردات قیمت اقلام غذایی افزایش

 
یافته است و تبعات اقتصادي ناشی از کرونا به مشکلات سوءتغذیه در جهان دامن می زند. 

بنابراین؛ سازمان بهداشت جهانی و فائو به کشورها درباره ناامنی غذایی هشدار می دهند که تغذیه مردم نسبت به پیش از بروز کرونا

 
بدتر شده است. 



کرونا و افزایش خطر ناامنی غذایی در دهک هاي پایین درآمدي عبداللهی ادامه داد: همچون جهان، در ایران هم تبعات اقتصادي
ناشی از کرونا خطر ناامنی غذایی را در مناطق محروم کشور بویژه در اقشار کمتر برخوردار و دهک هاي درآمدي پایین تر افزایش داده
است که پیامد آن افزایش سوءتغذیه و کمبود ریزمغذي ها در اقشار آسیب پذیر تغذیه اي خواهد بود. در کنار کاهش درآمدها، تورم و

 
افزایش قیمت مواد غذایی و تحریم هاي ناجوانمردانه نیز دست به دست هم دادند تا احتمال ناامنی غذایی افزایش یابد. 

از طرفی اکنون در دو استان کم برخوردار می بینیم که وضعیت نسبت به قبل از کرونا بدتر شده است و شیوع سوءتغذیه کودکان به
عنوان یکی از شاخص هاي غذایی بیشتر شده است که هشداري است که اگر به موقع اقدامات مداخله اي نداشته باشیم ممکن است

 
این مشکلات بیشتر شود. 

عوارض سوء تغذیه براي نسل آتی وي درباره تبعات افزایش سوءتغذیه در کشور به ایسنا گفت: وقتی در منطقه اي سوء تغذیه در
مادران باردار و کودکان زیر 5 سال وجود داشته باشد یعنی فرد مبتلا، سیستم ایمنی ضعیفی دارد و احتمال افزایش موارد ابتلا به

 
بیماري ها و حتی افزایش مرگ و میر ناشی از بیماري ها در او وجود دارد. 

همچنین ممکن است اختلال در رشد و تکامل جنین را شاهد باشیم که می تواند بر بهره هوشی و کوتاه قدي کودکان اثرگذار باشد
که نشان می دهد نسل آینده می تواند به دلیل سوء تغذیه به لحاظ توانمندي جسمی و ذهنی دچار مشکل شوند که تبعاتی چون
اختلال در یادگیري و افت تحصیلی، هدر رفت سرمایه گذاري هاي آموزشی، افزایش مرگ و میر ناشی از بیماري ها و... را به دنبال

 
داشته باشد. 

تبعات حذف منابع پروتئینی از سفره مردم مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، ادامه داد: کمبود ریزمغذي ها هم نوعی سوء
تغذیه است. وقتی مردم نتوانند منابع پروتئینی را مصرف کنند و از سفره هایشان حذف شود از منابع غذایی ریزمغذي ها محروم می
شوند. کمبود ریزمغذي ها مثل کمبود آهن، کمبود روي و کمبود کلسیم می تواند منجر به کاهش بهره هوشی کودکان، اختلال در

 
رشد و تکامل مغزي کودك و افزایش ابتلا به بیماري ها به دنبال تضعیف سیستم ایمنی شود. 

بویژه در دوره کرونا بسیار مهم است که به دنبال تغذیه مناسب سیستم ایمنی بدن عملکرد مطلوبی داشته باشد که در صورت ابتلا به
کرونا بدن در برابر بیماري مقاومت کند و حتی پس از تزریق واکسن کرونا پاسخ دهی واکسن هم با عملکرد سیستم ایمنی بدن بسیار

 
مرتبط است؛ از این رو مصرف مناسب تخم مرغ، گوشت و مرغ، شیر و لبنیات، حبوبات، سبزي ها و میوه ها و... بسیار مهم است. 

او با اشاره به کاهش مصرف لبنیات به دنبال افزایش قیمت آن، اظهار کرد: باید دسترسی اقتصادي مردم به نحوي باشد که بتوانند

 
برنامه غذایی مناسبی براي خود تعیین کنند. 

برنامه کمک هاي تغذیه اي براي مادران باردار و کودکان زیر 5 سالِ خانواده هاي فقیر/ ورود خیرین به تامین نیازهاي تغذیه اي اقشار
فرودست وي افزود: وزارت بهداشت با همکاري کمیته امداد برنامه کمک هاي تغذیه اي براي مادران باردار و کودکان زیر 5 سال در

 
خانواده هاي فقیر را پیش می برد و این کمک ها به صورت بن کارت هایی جهت تهیه اقلام غذایی به آنها ارائه می شود. 

همچنین با کمک وزارت رفاه طرح کمک معیشتی را دنبال می کنیم که مبلغی به حساب سرپرست خانوار خانواده هایی با مادران
باردار و کودك زیر 5 سال دچار سوء تغذیه واریز می شود. خیرین هم به این موضوع ورود کردند و با همکاري با معاونت بهداشتی هر

 
دانشگاه علوم پزشکی نیاز تغذیه اي برخی خانوار را تامین می کنند. 



لزوم ارتقاي سواد تغذیه اي جامعه مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت با تاکید بر لزوم ارائه بسته هاي آموزشی تغذیه
صحیح به خانوار، تصریح کرد: فرهنگ و سواد تغذیه باید ارتقا یابد و خانواده ها بیاموزند از مواد غذایی موجود و در دسترس با توجه به
بودجه خود به خوبی استفاده کنند که این کار هم از طریق کارشناسان تغذیه در مراکز جامع خدمات سلامت انجام می شود. همچنین

 
در تمام مناسبت هاي جهانی مانند روز جهانی شیر، روز جهانی تخم مرغ و... برنامه هاي آموزشی اجرا می شود. 

برنامه مداخله اي براي 8 استان داراي ناامنی غذایی وي افزود: براي هشت استان داراي ناامنی غذایی برنامه مداخله اي به اسم «باغ»
( بسته امنیت غذایی) اجرا می شود. این بسته با کمک بخش هاي ذي ربط طراحی شده است و در یک منطقه با محوریت استانداري
و فرمانداري یک شهرستان اجرا شده است و قرار است در اولین جلسه شوراي عالی امنیت غذایی که به زودي برگزار می شود براي

 
تعمیم این طرح به کل استان ناامن غذایی اقدام شود. 

این بسته مداخله اي سه محور اصلی دارد که یکی آموزش اصول و فنون تغذیه است. محور دوم بر پروژه هاي درآمدزایی و اشتغال
زایی در مناطق محروم تاکید دارد و تمرکز محور سوم نیز بر اقدامات توسعه اي منطقه است که ذینفعان طرح باغ مانند جهاد

 
کشاورزي، وزارت صمت، وزارت رفاه و... باید به آن ورود کنند. 

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت درباره استان هاي ناامن غذایی گفت: استان هاي ناامن غذایی شامل سیستان و
بلوچستان، کهگیلویه و بویراحمد، خوزستان، هرمزگان، ایلام، کرمان، خراسان جنوبی و بوشهر هستند که دولت باید به سرعت

 
اقداماتی انجام دهد. 

به دلیل افزایش بی رویه قیمت موادغذایی، نظارت جدي براي کنترل قیمت مواد غذایی بسیار مهم است؛ زیرا بررسی هاي ما می گوید
مصرف برخی اقلام غذایی مانند گوشت و مرغ، لبنیات و حتی میوه ها به دنبال افزایش قیمت تا حدود 40 درصد کاهش یافته است و
باید با قیمتی مناسب منابع پروتئینی در اختیار مردم باشد. یک راهکار، تخصیص یارانه به نهاده کشاورزي یا تولیدکننده است که در

 
نهایت مواد غذایی ذکر شده با قیمت مناسب به دست مردم برسد. 

ادامه مکمل یاري آهن و ویتامین D در مدارس طی امسال عبداللهی تاکید کرد: در سیستم شبکه بهداشتی به جز بحث آموزش،
مکمل یاري رایگان ریزمغذي ها را دنبال می کنیم که مادران باردار و کودکان زیر دو سال تحت پوشش هستند و حتی مکمل یاري
مدارس را داریم که امسال تاکید کردیم چه مدارس حضوري باشد و چه غیرحضوري، مکمل یاري هفتگی آهن براي دختران براي
پیشگیري از کم خونی و مکمل یاري ماهانه ویتامین D انجام شود؛ چون در شرایط کرونا کمبود ویتامین D و آهن سیستم ایمنی را

 
تضعیف کرده و مقاومت بدن را کاهش می دهد. 

وي علت بحران امنیت غذایی در کشور را وابسته به چند عامل دانست و اظهار کرد: پس از کرونا عده اي بیکار شدند و درآمدشان را از
دست دادند. همچنین به دلیل خشکسالی و منابع آب محدود، کشاورزي و تولید تحت تاثیر قرار گرفت و به دنبال عرضه کمتر و

 
تقاضاي بیشتر، قیمت ها افزایش یافت. از طرفی از نقش تحریم ها نیز نمی توان غافل شد. 

وضعیت کمبود 4 ریزمغذي مهم در کشور عبداللهی در خصوص وضعیت کمبود ریزمغذي ها نیز بیان کرد: بر اساس آخرین مطالعات
وزارت بهداشت در سال 1392 کمبود چهار ریزمغذي شایع تر است که شامل کمبود ویتامین D، ویتامین A، آهن و روي است.
امسال درصورت تامین منابع این مطالعه را تکرار خواهیم کرد تا آخرین وضعیت کمبود ریزمغذي ها را متوجه شویم چون فکر می

 
کنیم با توجه به توضیحات ذکر شده وضعیت این کمبودها بدتر شود. 



وي در ادامه صحبت هایش به عوارض و مضرات چاقی نیز اشاره کرد و گفت: الگوي غذایی نامناسب، مصرف بی رویه فست فودها،
مصرف زیاد قند، نمک و چربی و همچنین مصرف کم سبزي و میوه و تحرك بدنی ناکافی از دلایل مهم اضافه وزن و چاقی و بیماري

 
هاي غیرواگیر در کشور است. 

اضافه وزن و چاقی در کودکان و نوجوانان کشور روند افزایشی را طی می کند. چاقی شکمی در حدود 20 درصد کودکان و نوجوانان
هفت تا 18 سال کشور گزارش شده است. این در حالی است که استمرار چاقی کودکی و نوجوانی در دوران بزرگسالی شانس ابتلا به

 
بیماري هاي غیر واگیر را افزایش می دهد. از سوي دیگر حدود 60 درصد افراد بالاي 18 سال کشور با اضافه وزن و چاقی مواجه اند. 

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت در پایان صحبت هایش با تاکید کرد: گرانی منابع اصلی غذایی پروتئینی و ریزمغذي
ها، مردم و اقشار کم درآمد را به سمت مصرف بیشتر نان و برنج و نشاسته که ارزان تر و فاقد ارزش غذایی کافی است، سوق داده تا

 
تنها شکم شان سیر شود و سیري سلولی برایشان اتفاق نمی افتد. 

 
در چنین شرایطی چاقی ناشی از فقر رخ می دهد که خود نوعی سوء تغذیه محسوب می شود. 

این درحالیست که کاهش تحرك مردم به دنبال کرونا عاملی مضاعف براي افزایش چاقی است که خود عامل خطر ابتلا به دیابت،

 
بیماري هاي قلبی و عروقی و سرطان نیز است./ ایسنا 

پارادوکس افزایش گرسنگی و چاقی در دنیا افزایش چاقی در پاندمی کرونا/ 30 درصد ضایعات غذایی داریم بحران امنیت غذایی در
پاندمی کرونا/ هرروز، روز جهانی غذاست 30 درصد کودکان جهان سوءتغذیه شدید دارند/ 41 میلیون نفر در معرض خطر قحطی آژیر

 
قرمز براي پرهیز از ضایعات غذایی در ایران/ آثار کرونا بر امنیت غذایی کشورها 

آخرین اخبار مربوط به کرونا در ایران و جهان را اینجا بخوانید



بندر کیاشهر از مؤلفه هاي لازم براي توسعه پایدار و ایجاد اشتغال برخوردار است

منبع: انطباقشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1400/07/24

 به گزارش انطباق به نقل از واحد خبر مدیریت روابط عمومی شهرداري بندر کیاشهر، حاتم پورباقري رئیس شوراي شهر بندر
کیاشهر در نشست مشترکی که به اتفاق شهردار بندر کیاشهر، رئیس و اعضاي کمیسیون ملی یونسکو در ایران برگزار شد

اظهار داشت: بندر کیاشهر از مؤلفه هاي لازم براي توسعه پایدار و ایجاد اشتغال به ...

 
 

بندر کیاشهر از مؤلفه هاي لازم براي توسعه پایدار و ایجاد
اشتغال برخوردار است

 به گزارش انطباق به نقل از واحد خبر مدیریت روابط عمومی شهرداري بندر کیاشهر، حاتم پورباقري رئیس شوراي شهر بندر کیاشهر
در نشست مشترکی که به اتفاق شهردار بندر کیاشهر، رئیس و اعضاي کمیسیون ملی یونسکو در ایران برگزار شد اظهار داشت: بندر

 
کیاشهر از مؤلفه هاي لازم براي توسعه پایدار و ایجاد اشتغال به ویژه (...) 

 به گزارش انطباق به نقل از واحد خبر مدیریت روابط عمومی شهرداري بندر کیاشهر، حاتم پورباقري رئیس شوراي شهر بندر کیاشهر
در نشست مشترکی که به اتفاق شهردار بندر کیاشهر، رئیس و اعضاي کمیسیون ملی یونسکو در ایران برگزار شد اظهار داشت: بندر

 
کیاشهر از مؤلفه هاي لازم براي توسعه پایدار و ایجاد اشتغال به ویژه در بخش گردشگري برخوردار است. 

رئیس شوراي شهر بندر کیاشهر با تاکید بر اینکه تاکنون از پتانسیل هاي بندر کیاشهر در بخش هاي مختلفی مانند گردشگري به
درستی استفاده نشده است عنوان کرد: موانعی مانند ملاحظات محیط زیستی و منابع طبیعی از جمله عوامل دخیل در عدم توسعه

 
شهر بندرکیاشهر محسوب می شود. 

پورباقري با اذعان به اینکه شهر بندر کیاشهر علاوه بر داشتن فرهنگ والا داراي منابع طبیعی بکر و دست نخورده است تصریح کرد:
وجود پارك ملی بوجاق، نهالستان 60 هکتاري، شیلات و نمونه هایی از این دست تنها گوشه اي از دارایی هاي ارزشمند و بکر بندر

 
کیاشهر به شمار می رود که باید از آن براي توسعه گردشگري استفاده کنیم. 

وي با تاکید بر اینکه ظرفیت هاي گردشگري شهر بندر کیاشهر به عنوان طرح آماده واگذاري است یادآور شد: در صورت عملی شدن
چنین طرح ها و برنامه هایی علاوه بر ایجاد اشتغال، در تبدیل بندر کیاشهر به قطب گردشگري هم موفقیت هاي خوبی حاصل خواهد

 
شد. 

 
ایجاد مراکز توریستی کودك در بندر کیاشهر 

در ادامه جلسه سلطانی یکی از اعضاي کمیته کسب و کار و توسعه نیز با بیان اینکه بندر کیاشهر می تواند به عنوان قطب گردشگري
کودك معرفی شود افزود: در صورت اجراي تفکر کارآفرینی در بندر کیاشهر و با استقرار کسب و کارهاي کوچک امکان ایجاد مرکز
توریستی کودك فراهم می شود از طرفی با راه اندازي فضاهاي بازي شاهد سرازیر شدن مردم از شهرهاي مختلف به این منطقه

 
خواهیم بود. 



وي ایجاد اتاق فکر با راه اندازي کسب و کار زود بازده را در بندر کیاشهر الزامی دانست و تصریح کرد: ایجاد قطب فروش و نمایشگاه
دائمی اسباب بازي، غذاي کودك، رستوران کودك، سرگرمی آموزشی و مواردي نظیر آن در شهر بندر کیاشهر از جمله مواردي است

 
که می توان روي آن ها سرمایه گذاري کرد. 

 
راه اندازي کارخانه کنسرو ماهی با هدف جذب توریست در بندر کیاشهر 

فتح اللهی صاحب بزرگترین کارخانه صنایع غذایی نیز در این جلسه بندر کیاشهر را شهر ماهی در کشور خطاب کرد و گفت: ظرفیت

 
ساخت کارخانه کنسرو ماهی با هدف جذب توریست، اشتغال زایی و توسعه گردشگري در بندرکیاشهر وجود دارد. 

 
موانع سرمایه گذاري در بندر کیاشهر باید رفع شود 

 
ضرورت ایجاد هتل ها، اقامتگاه هاي بوم گردي و رستوران هاي خاص در بندر کیاشهر 

محمودي شهردار خمیران نیز در این جلسه به استفاده از خرد جمعی و ظرفیت فوق العاده مردم اشاره داشت و افزود: بندرکیاشهر

 
شهر استراتژیکی محسوب می شود و داراي فرهنگ و قدمت بسیار بالایی است. 

وي توسعه پایدار را مشروط به حضور و مشارکت مردم دانست و گفت: وجود پارك محلی، جنگل، دریا، رودخانه سفیدرود، شیلات و
پارك ملی بوجاق از جمله مؤلفه هاي توسعه پایدار بندر کیاشهر هستند که لازم است با ایجاد هتل ها، اقامتگاه هاي بوم گردي و

 
رستوران هاي خاص برگرفته از ایده و خلاقیت نو از این ظرفیت ها براي رونق گردشگري استفاده کنیم. 

 
 

 
ایجاد شهرك گلخانه اي ویژه اشتغال بانوان در بندر کیاشهر 

مهندس کیهانی نیز در این جلسه به چرایی انتخاب شعار سال از سوي مقام معظم رهبري اشاره داشت و عنوان کرد: رهبر معظم
انقلاب بر اساس ضروریات و اولویت ها شعار امسال را تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها انتخاب کرده اند بنابراین مسئولین باید با

 
یک همت والا و با تکیه بر توانمندي هاي داخلی در تحقق این امر بکوشند. 

(12:26, 10/15/2021) +98 922 692 0390: وي با تاکید بر اینکه هرگونه موانع براي تولید و ایجاد اشتغال باید برداشته شود
افزود: با توجه به فعالیت اکثر بانوان شمال در بخش کشاورزي پیشنهاد می شود شهرك گلخانه اي ویژه اشتغال بانوان در بندرکیاشهر

 
ایجاد گردد تا از صفر تا صد این شهرك توسط خود بانوان مدیریت شود. 

 
در حوزه معضلات زیست محیطی و فاضلاب نمی توان فقط منتظر دولت بود 

رجبی مدیر تخصصی آب و فاضلاب یونسکو نیز در این جلسه با اظهار به اینکه بندرکیاشهر باید سرمایه اعتباري خود را پیدا کند

 
افزود: یکی از مشکلات بندر کیاشهر فاضلاب، پرشدن برکه و مرداب و عدم توجه به محیط زیست است. 

وي با بیان اینکه در حوزه معضلات زیست محیطی و فاضلاب نمی توان فقط منتظر دولت بود ابراز داشت: هر کدام از شهرداري ها

 
باید براي رفع این دست از مشکلات برنامه ریزي و همت داشته باشند و با کارهاي عمرانی راه جذب سرمایه را یاد بگیرند. 



 
حل معضل پسماند خشک و تر در گرو ترویج فرهنگ تفکیک زباله از مبدأ 

سلجوقی مشاور وزیر ارتباطات از دیگر اعضاي کمیته کسب و کار و توسعه کمیسیون ملی یونسکو نیز در این جلسه پیشنهاد زراعت
درختان بومی را مطرح کرد و بیان داشت: براي حل و ساماندهی معضل پسماند خشک و تر باید ابتدا طرح تفکیک زباله از مبدأ ترویج
شود که این امر به فرهنگ سازي نیاز دارد.همچنین با توجه به امکان تولید کود خانگی از زباله هاي تر براي فرهنگسازي و توسعه این

 
امر آمادگی کامل وجود دارد 

به گزارش واحد خبر روابط عمومی شهرداري بندر کیاشهر، در پایان این جلسه ضمن تقدیر و تشکر از مردم بندرکیاشهر و مدیریت
شهري و شورا از سوي دبیرکل کمیسیون ملی یونسکو در ایران کتاب حافظ شیراز به شهردار بندرکیاشهر و چند جلد کتاب دیگر به

شوراي شهر اهدا شد.



سخنگوي مطبوعاتی کاخ سفید به نقض قانون فدرال متهم شد

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  130  |  تاریخ: 1400/07/24

گروه ناظر دولتی موسوم به "شهروندان مسئول و اخلاق مدار" در واشنگتن، جن ساکی سخنگوي مطبوعاتی کاخ سفید را به
نقض قانون "هچ" که کارکنان امور اجرایی در اداره هاي دولت فدرال را از دخالت در امور سیاسی منع می کند، متهم کرد.

گروه ناظر دولتی موسوم به "شهروندان مسئول و اخلاق
مدار" در واشنگتن، جن ساکی سخنگوي مطبوعاتی کاخ
سفید را به نقض قانون "هچ" که کارکنان امور اجرایی در
اداره هاي دولت فدرال را از دخالت در امور سیاسی منع

 
می کند، متهم کرد. 

روزنامه آمریکایی یو اس اي تودي نوشت: این اتهام به
دنبال اظهارات جن ساکی درباره رقابت هاي فرمانداري در

 
ویرجینیا مطرح شده است. 

قانون هچ( Hatch Act) یکی از قوانین فدرال است که بر اساس آن، به جز رئیس جمهوري، معاون او و شماري از مقام هاي بلندپایه
مشخص، مابقی کارکنان امور اجرایی در اداره هاي دولت فدرال، از دخالت در امور سیاسی از جمله استفاده از موقعیت دولتی براي
نفوذ در انتخابات، اشتغال در مناصب مرتبط با انتخابات، شرکت در مبارزه هاي سیاسی و جمع آوري کمک نقدي براي نامزدها یا

 
احزاب سیاسی، منع می شوند. 

روز سه شنبه و در جریان این رقابت ها وقتی از ساکی درباره نامزدهاي مورد حمایت دولت سوال شده بود، پاسخ داد «تري مک

 
آلیف» نامزد دموکرات ها مورد حمایت جو بایدن رئیس جمهوري آمریکا است. 

وي گفت: فکر می کنم رئیس جمهوري می خواهد مک آلیف فرماندار سابق، فرماندار آینده ایالت ویرجینیا باشد. ما هر کاري را می

 
کنیم تا به فرماندار سابق کمک کنیم؛ ما برنامه اي را که او ارائه داده است را قبول داریم. 

گروه ناظر دولتی سپس از سازمان مستقل تحقیقات فدرال تحت عنوان دفتر شوراي ویژه کاخ سفید خواست درباره احتمال نقض

 
قانون هچ توسط ساکی تحقیقات انجام دهد. 

 
کاخ سفید از پاسخگویی فوري در این زمینه خودداري کرده است. 

این گروه اوایل سال جاري بعد از توئیت ساکی درباره مخالفت بایدن با هر گونه تلاشی براي برکناري گاوین نیوسام فرماندار کالیفرنیا

 
نامه مشابهی را به شوراي کاخ سفید ارسال کرد و خواستار بررسی و تحقیقات درباره نقض قانون فدرال توسط ساکی شد. 



نیوسام در انتخابات تاریخی برکناري در ماه سپتامبر پیروز شد. (انتخابات برکناري روالی است که طی آن مردم می توانند با رأي

 
مستقیم، فرد انتخاب شده اي را پیش از اتمام دوره مقرر از منصبش عزل کنند). 

کیلی مک انانی سخنگوي کاخ سفید در دولت ترامپ نیز در توئیتی با حمله به ساکی گفت رسانه ها باید او را پاسخگو سازند./ ایرنا



سطح مطالبه گري و حضور بانوان کارآفرین مازندران باید ارتقاء یابد

منبع: شمال نیوزشماره خبر:  131  |  تاریخ: 1400/07/24

شمال نیوز: مشاور امور بانوان وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به پیشینه طولانی حضور زنان در عرصه کار و کارآفرینی
گفت: زنان کارآفرین مازندران با پیشینه تاریخی قوي تري نسبت به زنان سایر استانها نقش آفرینی می کنند. به گزارش

شمال نیوز به نقل از روابط عمومی شرکت شهرکهاي صنعتی مازندران، فاطمه السادات ...

شمال نیوز: مشاور امور بانوان وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به پیشینه طولانی حضور زنان در عرصه کار و

 
کارآفرینی گفت: زنان کارآفرین مازندران با پیشینه تاریخی قوي تري نسبت به زنان سایر استانها نقش آفرینی می کنند. 

به گزارش شمال نیوز به نقل از روابط عمومی شرکت شهرکهاي صنعتی مازندران، فاطمه السادات حسینی در نشست با بانوان
کارآفرین و صنعتگر استان افزود: شیرزنان عرصه صنعت و اقتصاد، با توجه به نقش مهمی که در اداره خانواده دارند، از رسالت سنگین

 
تري برخوردار می باشند. 

وي با تأکید بر لزوم رفع چالشها و مشکلات بانوان کارآفرین تصریح کرد: سند راهبردي زنان شاغل را در وزارت صمت تدوین کردیم و

 
در این راستا، زنان کارآفرین از مخاطبین اصلی این سند هستند. 

حسینی با بیان اینکه سطح مطالبه گري و حضور بانوان کارآفرین مازندران باید ارتقاء یابد اذعان داشت: این حضور و مطالبه گري

 
موجب می شود تا زنان توانمند، فعال و پویا، در توسعه صنعت و تولید استان بیشتر سهیم گردند. 

مشاور امور بانوان وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به برگزاري نمایشگاه بین المللی اکسپو در دبی خاطرنشان کرد: بانوان
کارآفرین و بازرگان می توانند از فرصت حضور در این نمایشگاه بعنوان سفیران نظام جمهوري اسلامی استفاده نمایند تا مبلغان خوبی

 
براي نقش مؤثر و حضور قدرتمند زنان در صحنه هاي اقتصادي جهان باشند. 

مدیرعامل شرکت شهرکهاي صنعتی مازندران نیز در حاشیه این نشست، با بیان اینکه معرفی بانوان کارآفرین به جامعه، موجب
افزایش انگیزه فعالیت آنان می شود گفت: زنان کارآفرین استان، علیرغم حضور مؤثر در عرصه هاي اقتصادي، کمتر به جامعه معرفی

 
شده اند. 

امینی افزود: با توجه به ضرورت برنامه ریزي براي حضور فعال تر بانوان استان مازندران در بخش صنعت، لازم است از ظرفیتها و

 
تجارب این بانوان بصورت جدي استفاده شود. 

وي با اشاره به نیاز بانوان کارآفرین و دانش آموخته مازندران به مشاوره کسب و کار اظهار داشت: با انجام مشاوره، شرایط مناسب

 
جهت موفقیت بانوان براي ورود به عرصه کارآفرینی فراهم خواهد شد. 

لازم به توضیح است، مشاور امور بانوان وزیر صنعت، معدن و تجارت و هیئت همراه با حضور در شهرك صنعتی شهید مصطفی
خمینی ساري، از شرکت صنایع غذایی افق تابان کاسپین تولیدکننده انواع چیپس میوه جات، سبزیجات و صیفی جات بازدید کردند. 



گفتنی است، شرکت صنایع غذایی افق تابان کاسپین با برند امی بعنوان واحد تولیدي صادرات گرا، با همت و تلاش یکی از بانوان
کارآفرین مازندران، در زمینی به مساحت 3000 مترمربع، با حجم سرمایه گذاري 100 میلیارد ریال و اشتغال تعداد 15 نفر با قابلیت
افزایش تا 50 نفر بصورت مستقیم و 800 نفر بصورت غیرمستقیم، در حال فعالیت می باشد که محصولات آن بصورت ارگانیک تولید و

صادر می شوند.



گام طلایی فولادسنگان در ارتقاي ورزش حرفه اي شهرستان خواف

منبع: ایلناشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1400/07/24

تفاهم نامه ورزشی فولاد سنگان و باشگاه فرهنگی ورزشی سپاهان، در راستاي ارتقاي ورزش حرفه اي شهرستان خواف،
پرسنل و خانواده هاي آنها امضا شد.

تفاهم نامه ورزشی فولاد سنگان و باشگاه فرهنگی ورزشی
سپاهان، در راستاي ارتقاي ورزش حرفه اي شهرستان

 
خواف، پرسنل و خانواده هاي آنها امضا شد. 

به گزارش ایلنا، امرایی، مدیرعامل فولاد سنگان در مراسم
امضاي این تفاهم نامه با اشاره به جدیت فولاد سنگان در
عمل به مسئولیت هاي اجتماعی گفت: فولاد سنگان در
قبال ذینفعان خویش مسئول است و اصلی ترین هدف
فولاد سنگان، تولید مستمر در راستاي اهداف اقتصاي

است، اما در این بین یک سري از وظایفی بر عهده شرکت ها و البته فولاد سنگان است که از جنبه اخلاق حرفه اي مهم است و آن
اهتمام در تأمین منافع ذینفان و مردم جامعه است و بی شک این مهم از طریق فعالیت در حوزه مسئولیت اجتماعی میسر خواهد شد.

 
وي با اشاره به اهمیت والاي توجه به ذینفعان ؛"جامعه" توسط شرکت هاي بزرگ در جهان گفت : 

شرکت هاي گوگل، مایکروسافت رتبه نخست در جهان در حوزه عمل ، اهتمام و توجه به جامعه را دارا هستند و این نشانگر اهمیت
فعالیت اقتصادي و البته توجه به مسئولیت اجتماعی در جهان است و بزرگی شرکت ها تنها به اهداف اقتصادي، سود آوري معطوف

 
نبوده و در کنارش، توجه به مردم و جامعه، از شاخص هاي موفقیت کمپانی هاي بزرگ در جهان امروز است. 

 
مدیرعامل فولاد سنگان با اشاره به نگاه توسعه گرا و سازمانی نشات گرفته از فولاد مبارکه گفت : 

نگاه ویژه در فولاد سنگان به جامعه ، مفهوم " شرکت شهروند" است و ما خودمان را در قبال مردم متعهد دانسته و فولاد سنگان را در
این منطقه بعنوان شهروندي می دانیم که باید به وظایفش در قبال جامعه عمل نموده است و براي دست یابی به توسعه متوازن

 
نیازمند پیشرفت تکنولوژیکی و صنعتی با رویکرد توسعه رفاهی و آبادانی در منطقه می باشیم. 

 
وي با اشاره به محورهاي فولاد سنگان در حوزه عمل به مسئولیت هاي اجتماعی گفت : 

توسعه زیرساخت ها، توسعه پایدار و رفع مشکلات زیست محیطی، توسعه آموزش و مهارت، توسعه مسکن ،توسعه اشتغال در
شهرستان با هدف اشتغال پایدار،توسعه ورزش و سلامت جسم و روان با هدف توسعه و ارتقا ورزش حرفه اي، از جمله شاخص ها و
محورهاي اصلی این شرکت در حوزه عمل به مسئولیت هاي اجتماعی است و اقداماتی از جمله : مشارکت فعال اجتماعی در چهاربانده
شدن جاده سنگان به تربت حیدریه، مشارکت در طرح انتقال آب دریاي عمان به استان خراسان رضوي، اهداي 110سري جهیزیه به



زوج هاي جوان و 510 دستگاه تبلت به دانش آموزان مناطق مختلف شهرستان، تفاهم نامه با آموزش و پرورش در تجهیز 60 کلاس
آموزشی، لوله گذاري و انتقال آب به روستاها، مشارکت در رفع مشکلات مرزي، ترمیم قنوات کشاورزي روستاییان، مشارکت با صندوق
کارآفرینی امید در راستاي توسعه و آبادانی شهرستان و اعطاي وام به مشاغل با سودهاي تک رقمی از جمله اقدامات انجام شده در

 
این حوزه است. 

 
امرایی ، توسعه متوازن و همه جانبه را از اهداف این شرکت دانست و عنوان کرد : 

طرح توسعه وآبادانی شهرستان خواف با مشارکت دانشگاه تهران با انجام آمایش سرزمینی گسترده و شناسایی هشتصد پروژه انجام
شده و فعالیت در حوزه هاي بهداشت و درمان، آموزش، کشاورزي و ... در حال انجام بوده و در 77 روستا صندوق هاي خرد روستایی

 
تشکیل و به میزان آورده همان روستا، فولاد سنگان هم مشارکت نموده و وام با کارمزد دو درصد به روستاییان عزیز اعطا می گردد. 

در ادامه حمدرضا ساکت مدیرعامل باشگاه سپاهان گفت : شرکت فولاد مبارکه در راستاي انجام مسئولیت هاي اجتماعی خود بر
گسترش فعالیت هاي فرهنگی و ورزشی این شرکت تاکید داشته و همچنین مدیرعامل فولاد سنگان خواف نیز اراده جدي بر انجام
فعالیت هاي ورزشی و فرهنگی در شهرستان خواف داشته است. این تفاهم نامه در زمینه استعدادیابی و پرورش استعدادها، برگزاري
جشنواره هاي استعدادیابی، برپایی همایش هاي ورزشی امضا شده و به جهت تجربه اي که باشگاه سپاهان در مدیریت برنامه هاي

 
ورزشی دارد شرکت فولاد سنگان درخواست همکاري داده و فولادمبارکه اصفهان هم با قبول آن بر اجراي آن تاکید داشت. 

ساکت در پایان خاطر نشان کرد: کارهاي اجرایی و هماهنگی با همکاري آموزش و پرورش و اداره ورزش و جوانان شهرستان خواف
آغاز می شود و انشاالله با هدف افزایش شادي و نشاط، استعدادیابی و پرورش استعدادها، پر کردن اوقات فراغت و گسترش فعالیت

 
هاي ورزشی و همچنین ارتقاي توانایی نیروهاي بومی در عرصه مربیگري و مدیریت ورزشی به پیش برود. 

به گزارش روابط عمومی فولاد سنگان ، تفاهـم نامه همکاري شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان و باشگاه فرهنگی ورزشی سپاهان
اصفهان با حضور ائمه جمعه تشیع و تسنن ، فرماندار و جمعی از مسئولین و فرماندهاي نظامی و انتظامی در شهرستان خواف امضا

 
شد. 

انتهاي پیام/



از جهاد مجازي تا همکاري با مدافعان سلامت/ مؤسسات معطل بودجه هاي
دولتی نمانند

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1400/07/24

مؤسسه «قرآن پژوهان اهل قلم» یکی از مؤسسات شاخص استان فارس است که در عرصه هاي مختلف فضاي مجازي،
پاسخگویی به شبهات دینی و حتی یاري مدافعان سلامت در بیمارستان هاي درگیر کرونا فعالیت می کند.

مؤسسه «قرآن پژوهان اهل قلم» یکی از مؤسسات شاخص استان فارس است که در عرصه هاي مختلف فضاي مجازي،

 
پاسخگویی به شبهات دینی و حتی یاري مدافعان سلامت در بیمارستان هاي درگیر کرونا فعالیت می کند. 

نجمه پاداش نیک، مدیر مؤسسه «قرآن پژوهان اهل قلم» استان
فارس، در گفت وگو با ایکنا از فارس، با یادآوري اینکه این
مؤسسه از سال 94 فعالیت خود را آغاز کرده است، گفت: از سال
97 نیز مجوز رسمی را از اتحادیه مدغم تشکل هاي قرآنی با دو

 
امضاي مسئولان ارشاد و تبلیغات اسلامی اخذ کردم. 

وي با بیان اینکه فعالیت هاي این مؤسسه در دو شاخه مجازي و
حضوري انجام می شود، افزود: یکی از مهم ترین فعالیت هاي ما

در عرصه فضاي مجازي پاسخگویی به شبهات اعتقادي است که این کار را از طریق تولیدات چندرسانه اي انجام می دهیم. در این
راستا صوت هایی با موضوعات کاربردي قرآن از سخنرانان مطرح با اولویت سخنرانان شیراز را تبدیل به کلیپ می کنیم تا فهم آن

 
براي عامه مردم آسان تر شود و سپس در فضاي مجازي و مخصوصاً سایت آپارات بارگذاري می کنیم. 

پاداش نیک با یادآوري اینکه این طرح که با عنوان «سفیران معرفت» است، از روز جهانی قرآنی یعنی عید مبعث سال گذشته با
همکاري اتحادیه تشکل هاي قرآنی فارس کلید خورده است، گفت: مدت زمان این کلیپ ها هم کوتاه در حد یک یا دو دقیقه است که
بتوان به راحتی به آنان گوش داد. از آنجا که امروزه فضاي مجازي پر از آسیب ها و شبهات مطرح شده در خصوص مسائل دینی است،
کمترین کار قرآنی ها این می تواند باشد که با استفاده از منابع موثقی دینی این شبهات را پاسخ داده و به صورت گسترده در فضاي

 
مجازي نشر دهند. 

مدیر مؤسسه «قرآن پژوهان اهل قلم» استان فارس با یادآوري سخنان رهبر معظم انقلاب در خصوص اهمیت فضاي مجازي گفت: به
دلیل اهمیت این کار حتی به دنبال تولید کلیپ هاي چند زبانه هم هستیم گرچه قبلا در ایام اربعین تجربه چنین کاري داشتیم و

 
شعارهاي اربعینی را به سه زبان منتشر می کردیم. 

 
بیشتر بخوانید: 



 
- همت ذکر جمیل فارس براي مقابله خرافه پرستی 

 
- مؤسسه اي که آموزه هاي قرآن را در عمل پیاده کرد 

 
- دغدغه هاي مؤسسات قرآنی را باید شنید 

- نگاه رسمی به مؤسسات قرآنی داشته باشیم پاداش نیک یکی دیگر از عرصه هاي فعالیت این مؤسسه را تولید محصولات فرهنگی
مرتبط با عفاف و حجاب برشمرد که فقط مختص زنان نیست بلکه براي آقایان هم مدنظر گرفته شده است و براي این کار هم یک

 
برند ایرانی تلفیق هنر ایرانی و پوشش اسلامی انتخاب شده است. 

وي با بیان اینکه همچنین آموزش زبان عربی هم در دستور کار داریم، گفت: در اوایل شیوع کرونا دوره هاي آموزش روخوانی و روان

 
خوانی قران را با فیلم در بستر فضاي مجازي برگزار می کردیم. 

پاداش نیک افزود: این مؤسسه با استناد به برخی آیات قرآنی همواره در جهت ترویج عقلانیت، اشاعه فرهنگ تفکر و تعقل در جامعه
در حال فعالیت است. برگزاري کارگاه هاي پژوهشی با موضوعات تاریخ، تمثیلات آیت االله حائري، فلسفه و کودك، نهج البلاغه و
پاسخگویی به شبهات؛ برگزاري کارگاه آموزشی مناظره به صورت عملی و تدریس اصول فلسفه و روش رئالیسم جلد 5 شهید مطهري؛

 
راه اندازي گردش هاي علمی با توجه به نتایج تحقیقات کارگروه هاي پژوهشی از دیگر فعالیت هاي این مؤسسه هستند. 

وي با بیان اینکه این مؤسسه پرچم دار برگزاري 10 دوره آموزش آشنایی با زبان عربی با محوریت مکالمه در استان و اعزام استاد در
جهت همکاري با مؤسسات دیگر در اتحادیه تشکل هاي قرآن و عترت فارس، برگزاري دوره هاي فشرده آشنایی با پژوهش، اصول

 
ویراستاري و تلاش بریا ارتقاي سطح سواد رسانه را از دیگر فعالیت هاي آن اعلام کرد. 

مدیر مؤسسه «قرآن پژوهان اهل قلم» استان فارس بیان کرد: ما نخستین مؤسسه برگزارکننده دوره مجازي نهضت قرآن خوانی با

 
لحن عربی در سطح ملی، 7 دوره سال 1399 با شرکت قریب به 200 خانواده در طرح بودیم. 

به گفته پاداش نیک طراحی و تولید ابزارهاي تبلیغات اسلامی سه زبانه(فارسی، عربی و انگلیسی) در سفرهاي اربعین از سال 1394 تا
1398، برگزاري مسابقات قرآنی در مناسبات مختلف و اهداي جوائز؛ کسب مقام دوم تیمی در رویداد آموزشی - فرهنگی از ایده تا
عمل با رویکرد کارآفرینی فرهنگی در تولیدات محصولات حجاب و عفاف؛ همراهی و همکاري با گروه هاي جهادي فعال در دوران

 
شیوع کرونا در قالب عضو هیئت اندیشه ورز کارگروه هاي فرهنگی از دیگر فعالیت هاي این مؤسسه هستند. 

وي بیان کرد: در ایام شیوع کرونا هم با گروه هاي جهادي بیمارستان ها همکاري داشتیم و هم ایده هاي فرهنگی و قرآنی را در قالب

 
کارگروه هاي فرهنگی بیمارستان هاي درمانی کرونا ارائه و اجرا می کردیم. 

مدیر مؤسسه «قرآن پژوهان اهل قلم» استان فارس در بخش دیگري از سخنان خود در پاسخ به اینکه مهم ترین چالش فعالیت هاي
قرآنی مردمی چیست، گفت: مهم ترین چالش در این عرصه بودجه است اما به نظر من نباید معطل بودجه هاي دولتی و حمایتی
باشیم زیرا همیشه می گویند از ما حرکت و از خدا برکت و قطعاً اگر با این نیت وارد عرصه فعالیت هاي قرآنی شویم خدا هم برکاتش

 
را شامل حال ما خواهد کرد. 

پاداش نیک با اشاره به حمایت هایی که تاکنون از سوي سازمان هاي مربوطه شده است، گفت: تنها در ایام شیوع کرونا یک و نیم
میلیون تومان از سوي ارشاد و یک میلیون تومان هم از سوي اتحادیه تشکل هاي قرآنی کشور به عنوان کمک هزینه دریافت کرده

 
ایم. 



وي با تصریح اینکه مؤسسه مذکور تحت پوشش بیمه فعالان قرآنی نیست، افزود: رهبر معظم انقلاب دستور آتش به اختیار در عرصه
فعالیت هاي فرهنگی داده اند لذا خوب است که ما هم در این عرصه معطل بودجه و حمایت مسئولان نمانیم و حتی اگر مسئولان هم
از فعالیت هاي ما حمایت نکردند، حداقل می توانیم در حد مؤسسه خودمان فعالیت کنیم و این حداقل وظیفه اي است که باید انجام

 
دهیم. 

انتهاي پیام



راهکار هایی براي کشاندن حاشیه به متن

منبع: شهرآرا آنلاینشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1400/07/24

محمد سیف الدین - کارشناس ارشد مدیریت استراتژیک

همان طور که می دانیم حاشیه شهر بخش هاي مورد غفلت واقع شده شهر است که شرایط زندگی و مسکن در آنجا به شدت
نامناسب است و حاشیه نشینان شامل تمام کسانی هستند که در محدوده اقتصادي شهر ساکن اند، ولی جذب اقتصاد شهري نشده اند و
علل پیدایش آن را باید در سطوح فرا ملی، ملی و محلی جست وجو کرد که مفصل است و مجال آن در این فرصت نیست، اما به طور
ساده آنچه اکنون به عنوان حاشیه نشینی شناخته می شود جزو جریان هاي  دیرپا و تاریخی مهاجرت جمعیتی گریزان از روستا ها و
شهر هاي کوچک به لحاظ دافعه هاي آن، در پی افزایش جاذبه هاي شهري، به امید پیدا کردن کار در شهر ها و رفاه و و بهره مندي

 
بیشتر از امکانات نیست. 

آسیب ها و مسائل ناشی از حاشیه نشینی براي شهر مقدس مشهد هم اجتماعی و فرهنگی است و هم کالبدي و زیست محیطی.
رویکرد هاي مقابله با حاشیه نشینی یکی تخریب و نوسازي مجدد است که علاوه بر ایجاد نارضایتی در مردم، نتایج مطلوبی نیز به بار
نمی آورد، دیگري اصلاح و بهبود شرایط زندگی و توانمندسازي است که مزاحمت کمتري براي حاشیه نشینان ایجاد می کند. در

 
چنین شرایطی راهکار هاي زیر را می توان براي سامان دهی حاشیه نشینان مشهد پیشنهاد کرد. 

به رسمیت شناختن بافت هاي حاشیه نشین به عنوان یک واقعیت موجود، زیرا آن ها مجرم و محکوم نیستند، بلکه ضعف سیستم

 
اجتماعی و اقتصادي جامعه آن ها را به آنجا کشانده است. 

تقویت شهر هاي میانی وکوچک استان و تخصیص بودجه هاي عمرانی بیشتر به آن ها، زیرا این مسئله موجب جذب تعداد زیادي از

 
مهاجران روستایی به آن ها خواهد شد و از تشدید مشکلات شهر مشهد خواهد کاست. 

به رسمیت شناختن حقوق شهروندي ساکنان مناطق حاشیه نشین، در برنامه ریزي هاي مختلف اقتصادي اجتماعی و کالبدي و تهیه
برنامه هاي کارآمد، براي پرداخت وام هاي کم بهره و طولانی مدت به قشر فقیر جامعه درزمینه هاي تأمین مسکن و کارآفرینی براساس

 
توان افراد در صنف هاي مختلف در راستاي توانمندسازي آنان باید مدنظر ویژه قرار گیرد. 

نظارت بیشتر شهرداري بر ساخت وساز هاي مسکونی مناطق حاشیه نشین و جلوگیري از ساخت وساز هاي بدون پروانه و همچنین
ساخت وساز هایی که قوانین و ضوابط ساختمان سازي و شهرسازي در آن ها رعایت نمی شود، براي بهره مندي حاشیه نشنان از

 
ساختمان هاي استاندارد تا آرامش بیشتري احساس کنند. 

بهسازي و بهبود بخشیدن به شرایط زندگی در مناطق حاشیه  اي. این بهبودي و سامان دهی شامل ایجاد زیرساخت هاي مناسب مانند
شبکه هاي ارتباطی، سیستم تخلیه فاضلاب و امر نظافت و جمع آوري بموقع زباله ها و حداقل ملزم کردن حاشیه نشینان به حفر چاه

 
است. 



در پایان پیگیري وعده اجراي 505 پروژه عمرانی استاندار، جناب معتمدیان، براي حاشیه نشینان که مقرر شده بود در 78 محله حاشیه 
نشین و در قالب طرح بازآفرینی شهري در حاشیه کلان شهر مشهد اجرا شود، پیگیري شروع به عملیات اجرایی ساخت بیمارستان
540 تخت خوابی براي حاشیه نشینان در شرق مشهد و پیگیري 20 هزار مترمربع از زمین هاي موقوفه که آستان قدس رضوي براي
ساخت مسکن نیازمندان در حاشیه شهر مشهد اهدا کرده است، در کنار پیگیري وصول 40 هزار میلیارد ریال تصویب شده ستاد ملی
بازآفرینی شهري ایران براي سامان دهی حاشیه شهر مشهد، پیگیري هویت بخشی و سند دار کردن املاك و مستحدثات نقاط حاشیه
شهر و پیگیري شبکه توانمندسازي کسب و کار هاي خرد و خانگی حاشیه نشینان به صورت خاص  می تواند در این زمینه راهگشا باشد.



از "ارتقاء کیفیت و کارآمدي دوره هاي تحصیلی"تا"توسعه فناوري، نوآوري و
کارآفرینی" در دانشگاه آزاد

منبع: ایسناشماره خبر:  135  |  تاریخ: 1400/07/24

"برنامه پنج ساله راهبردي دانشگاه آزاد اسلامی" صبح امروز در هفدهمین جلسه شوراي دانشگاه آزاد اسلامی که به ریاست
دکتر طهرانچی و با حضور معاونین، مدیران و روساي دانشگاه آزاد واحد استان ها برگزار شد، رونمایی شد.

به گزارش ایسنا، مراسم رونمایی از سند تحول و تعالی
دانشگاه آزاد اسلامی در قالب برنامه پنج ساله راهبردي
عملیاتی، صبح امروز در حاشیه هفدهمین جلسه شوراي
دانشگاه آزاد اسلامی با ریاست دکتر محمدمهدي طهرانچی
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی در واحد علوم تحقیقات برگزار

 
شد. 

سند تحول و تعالی دانشگاه آزاد اسلامی در قالب برنامه
پنج ساله راهبردي عملیاتی دانشگاه آزاد اسلامی به منظور
تحقق سند دانشگاه اسلامی و سایر اسناد بالادستی در

 
حوزه علم و فناوري تهیه و تدوین شده است. 

از اهداف این دانشگاه در سند تحول و تعالی دانشگاه آزاد اسلامی می توان به ارائه بسته هاي کاري "ارتقاي کیفیت و کارآمدي دوره
هاي تحصیلی"، "ارتقاي تربیت اخلاقی، معنوي و هویتی"، "توسعه فناوري، نوآوري و کارآفرینی"، "ارتقاي پاسخگویی و قابلیت حل
مساله"، "پیشرفت علمی مرجعیت ساز و تمدن آفرین"، "ارتقاي جایگاه بین المللی و الهام بخشی"، "بهره وري و پایداري اقتصادي"،

 
"دستیابی به سازمان یادگیرنده"، "تحول در فرهنگ سازمانی" و "فعالیت منسجم و هم افزاي شبکه اي" اشاره کرد. 

هفدهمین اجلاس شوراي دانشگاه آزاد اسلامی فردا نیز با اهداف تبیین کارنامه فرهنگی واحدهاي دانشگاهی و فرآیند صدور آن، تقدیر
از واحدهاي دانشگاهی با درجه عالی و خیلی خوب براساس کارنامه فرهنگی، تبیین نتایج کارنامه فرهنگی واحدهاي دانشگاهی بر
اساس وضعیت آنها و ارائه گزارش هاي اجمالی فعالیت کارگروه هاي استانی در خصوص مسائل و چالش هاي دانشگاه آزاد اسلامی

 
استان ها ادامه خواهد یافت. 

انتهاي پیام



طرح ساماندهی صنعت خودرو ابهام دارد/ در مورد محرمانه بودن فهرست
اموال مسئولان مصوبه اي به دست شوراي نگهبان نرسیده است

منبع: روزنامه آرمان ملیشماره خبر:  136  |  تاریخ: 1400/07/24

نشست خبري هادي طحان نظیف سخنگوي شوراي نگهبان امروز شنبه در محل این شورا برگزار شد.

 
نسخه چاپی 

 
سخنگوي شوراي نگهبان در نشست خبري: 

طرح ساماندهی صنعت خودرو ابهام دارد/ در مورد محرمانه بودن
فهرست اموال مسئولان مصوبه اي به دست شوراي نگهبان
نرسیده است نشست خبري هادي طحان نظیف سخنگوي

 
شوراي نگهبان امروز شنبه در محل این شورا برگزار شد. 

آرمان ملی آنلاین - طحان نظیف در ابتداي این نشست درباره مصوبات بررسی شده در شوراي نگهبان گفت: نخستین لایحه بررسی

 
شده از سوي شوراي نگهبان لایحه واگذاري مالکیت مربوط به تاسیسات آب و فاضلاب بود. 

وي ادامه داد: طرح هاي استفساریه بند 3 قانون بودجه 1400 کل کشور و همچنین طرح جهش تولید مسکن نیز تایید شدند. البته
طرح استفساریه پس از یک رفع ابهام مورد تایید واقع شد. لایحه اصلاح قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز پس از رد و بدل شدن میان

 
مجلس و شوراي نگهبان، انشااالله با اصلاحات مجلس به زودي شاهد تبدیل این لایحه به قانون باشیم. 

سخنگوي شوراي نگهبان افزود: یکی از ابهامات شورا درباره ماده 7 این لایحه بود. روشن نبود شرط قوه قاهره شوراي پول و اعتبار
دقیقا چیست و اگر علم و عمدي هم در تخطی افراد نبود، آیا فرد مجرم تلقی می شود یا خیر؟ در تبصره نهم هم از حیث اینکه
شوراي پول و اعتبار می تواند تعیین جرم و مجازات کند، مورد ایراد واقع شد. زیرا این موضوع در صلاحیت مجلس است، همچنین
قیمت نمایندگی قائم به شخص است. در تبصره دو ماده 47 هم مهلت هایی در نظر گرفته شده بود که براي احقاق حق مردم ایراد

 
هایی از سوي شوراي نگهبان مطرح شده است. 

طحان نظیف گفت: طرح ساماندهی صنعت خودرو در روز هاي اخیر مورد بررسی قرار گرفت که با بررسی هاي شوراي نگهبان، اعضا
دو یا سه ابهام داشتند. ابهام نخست درباره واردات بدون انتقال ارز بود که شکل هاي مختلفی دارد، زیرا این ارز چند حالت را شامل
می شود. همچنین درباره تبصره اي که سایر مقررات را به وزارت صمت واگذار کرده بود، ابهام هایی وجود دارد. ممکن است یک
معاون و یک مدیرکل مصوبه اي داشته باشد که باید پاسخگوي آن و همچنین منظور از سایر مقررات مشخص شود. ما جزو معدود
نهاد هایی هستیم که براي ارسال پاسخ خود محدودیت زمانی داریم و درباره موضوع مصوبه واردات خودرو تعیین شده نظر خود را
اعلام کردیم. هفته گذشته در مجلس حضور پیدا کردم و در کمیسیون صنایع ابهام ها را تبیین کرده ایم. طبیعتاً از هیئت عالی نظارت
هم باید حاضر شوند و مسائل خود را براي نمایندگان روشن کنند. اگر ابهام هاي ما برطرف شود دیگر ایرادي نداریم و از سوي هیئت



 
عالی نظارت نمی توانم اظهار نظر کنم. 

طحان نظیف اظهار کرد: البته هیئت عالی نظارت بر حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام نامه اي را به شوراي نگهبان ارسال کرد و
برخلاف شوراي نگهبان که ابهام داشت ایراد هاي متعددي را درباره سیاست هاي حمایت از تولید ملی و... اعلام کرد. طرح پشتیبانی و
رفع موانع تولید کشاورزي که پیشتر به عنوان طرح تقویت امنیت غذایی مطرح شده بود هم در پژوهشکده شورا و شوراي نگهبان
مورد بررسی قرار گرفت و حتی وزیر مربوط در برخی جلسات حضور یافت. از نظر اعضاي شوراي نگهبان این طرح نیاز به قانون گذاري
دارد و نمی توان همه مسئولیت تعیین ضوابط را به دولت واگذار کرد. در برخی بند هاي این طرح مانند ایجاد سامانه و... نیز ایراد بار

 
مالی وارد شد. 

وي ادامه داد: درباره پیش بینی شدن یک شورا در طرح مذکور، از آنجا که در استان ها چنین شورا هاي پایین دستی وجود دارد و
صلاحیت هاي کاملی دارد، اشکال شوراي نگهبان ابهام خود را مطرح کرد. در ماده 14 این مصوبه که درباره انتقال قطعی اراضی
صحبت می کند، شوراي نگهبان اعلام مغایرت با قانون اساسی اعلام کرد. شوراي نگهبان طرح جوانی جمعیت و حمایت از خانواده را

 
بررسی کرد که در جلسه اخیر، تنها دو ابهام ناظر بر مواد 52 و 53 مطرح شده است. 

طحان نظیف افزود: در ماده 52 که موارد استثناء در عقیم سازي را مطرح می کند، از سوي شورا بیان شده که آیا حکم این ماده
شامل ضرر و حرج پس از زایمان را شامل می شود یا خیر؟ در ماده 53 که موارد تجویز آزمایش غربالگري بیان شده، شوراي نگهبان

 
مطرح کرده که آیا علاوه بر ضررهاي جسمی ضرر هاي روحی و روانی هم باید در نظر بگیریم یا خیر؟ 

سخنگوي شوراي نگهبان با اشاره به برنامه کاري این شورا در هفته اي که گذشت: در روز هاي اخیر 5 اساسنامه در شوراي نگهبان
مورد بررسی قرار گرفت که اولی صندوق بیمه حوادث طبیعی ساختمان بود و دو یا سه اشکال مطرح شد. این اساسنامه به قانون
تاسیس بیمه مرکزي ایران ارجاع داده شده بود و از آنجا که این قانون مصوبه پیش از انقلاب است و برخی مصوبات آن خلاف شرع

 
است، شوراي نگهبان ایراد وارد کرد. 

وي ادامه داد: همچنین درباره مطالبات مشکوك الوصول هم ابهام هایی مطرح شد. درباره مجمع عمومی این صندوق و عدم ذکر
وثاقت مدیران و... هم ایراد ها و مغایرت هایی اعلام شد. همچنین اساسنامه جدید بانک سپه در شوراي نگهبان بررسی شد. درباره بند
هاي مربوط به اینکه آیا شخص حقوقی می توانند قیم یا وصی شخص دیگر قرار بگیرد، ایراد و ابهام وجود داشت. همچنین از آنجایی
که این بانک دولتی محسوب می شود، باید هماهنگی هاي با دولت داشته باشند و یک مغایرت با قانون اساسی اعلام شد. اعطاي
اختیار کاهش یا افزایش سرمایه بانک به مجمع نیز مغایرت با قانون اساسی واقع شد. اصلاح اساسنامه سازمان فناوري اطلاعات ایران،
اصلاح اساسنامه شرکت مادر تخصصی سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و اساسنامه صندوق کارآفرینی امید نیز از

 
نظر شورا تایید شدند. 

طحان نظیف با اشاره به شکایات مردمی واصله به شورا هم گفت: 65 استعلام در شوراي نگهبان مربوط به شکایات مردم و شهروندان
از دستگاه هاي دولتی، شهرداري ها، شورا هاي شهر و روستا و تامین اجتماعی دریافت کردیم. آن ها مدعی بودند که متضمن اتفاقات
خلاف شرع است. فقهاي شوراي نگهبان در همین هفته جلساتی را براي بررسی این مسائل دارند. دستگاه هایی که مردم شکایاتی از
آن ها دارند بسیار متنوع هستند؛ دانشگاه تهران، وزارت بهداشت، کمیسیون ماده 5 طرح تفصیلی گرگان، وزارت ارتباطات و فناوري

 
اطلاعات، کمیسیون ماده 5 شهرداري خوراسگان و... از نمونه هاي متنوع این شکایات هستند. 

طحان نظیف در ادامه با اشاره به قانون انتخابات اظهار کرد: امروز پنجمین سالگرد ابلاغ سیاست هاي کلی انتخابات است. دستگاه هاي



مختلفی مخاطب این سیاست ها هستند و حتی شوراي نگهبان نیز مخاطب این سیاست هاست و به سهم خودمان کار هایی را انجام
داده ایم. در موارد متعددي اشاراتی داریم که نظام انتخاباتی ما با آسیب ها و مشکلات روبروست، این سیاست ها راهکار هایی هم
دارد. آنچه از خروجی هاي این سیاست ها مورد توقع بود، دیده نشده است. قوانین باید به نحوي اصلاح شوند که حداکثر عدالت
انتخاباتی و شناخت مردم از نامزد ها فراهم شود یا اینکه داوطلبان در تبلیغات انتخاباتی فرصت ها و امکانات برابر داشته باشند. در
منابع و هزینه هاي انتخاباتی داوطلبان باید شفاف سازي رخ دهد و از تخلفات انتخاباتی پیشگیري شود. بر این مبنا سطح شناخت و
آگاهی عمومی در این خصوص ارتقا یابد و همچنین چارچوب ها و قواعد لازم براي فعالیت قانونمند و مسئولان احزاب پیش بینی
شود. البته در این سال ها تلاش هایی شده، اما باید اتفاقات مهم تري رخ دهد. امیدوارم با نگاه مثبت مجلس و دولت اتفاقات بهتري را
در این خصوص شاهد باشیم و شوراي نگهبان ظرفیت مشورتی خود را در اختیار نهاد ها قرار می دهد تا در انتخابات بعدي اصلاحات

 
محقق شود. 

طحان نظیف در پاسخ به سؤالی در مورد محرمانه بودن فهرست اموال مسئولان و نظر و تفسیر شورا در صورت حذف قید محرمانگی از
سوي مجلس پاسخ داد: در مورد موضوع محرمانگی اموال، متن جدید مصوبی از سوي مجلس اعلام نشده و مصوبه فعلی و لازم الاجرا،
از سوي مجمع تشخیص مصلحت نظام مطرح شده است. چنانچه مصوبه خلاف شرع یا قانون اساسی نباشد حتماً شوراي نگهبان آن را
تایید خواهد کرد. باید ببینیم که چنین مصوبه از سوي مجلس و شوراي نگهبان می رسد یا خیر تا بررسی کنیم. البته در سال هاي
گذشته شوراي نگهبان اعلام مغایرت کرده بود. درباره اعلام دارایی و اموال مسئولان شوراي نگهبان جزو اولین دستگاه ها و نهاد هایی

 
بود که پیشتاز به شمار می رفت و اعضاي شوراي نگهبان در سامانه مربوط، دارایی هایشان را پس از فراخوان ثبت کردند. 

وي در مورد اظهار نظرهاي سیاسی برخی اعضاي شوراي نگهبان اظهار کرد: مواضع شوراي نگهبان از سوي سخنگو مطرح می شود و

 
البته ممکن است اعضاي دیگر به دلیل سوابق و مسئولیت هاي خود نظرهاي کارشناسی شان را بیان کنند. 

طحان نظیف گفت: دستگاه هایی که وظایف شان با یکدیگر ارتباط دارد، تعاملاتی دارند. ما در کمیسیون هاي تخصصی هم حضور
پیدا می کنیم و نظرمان را هم بیان کرده ایم. اما هماهنگی میان شوراي نگهبان و مجلس براي تصویب یک قانون نداریم. هر نهادي
مستقل عمل می کند و البته این نافی برخی مشورت هاي کارشناسی نیست. ملاکمان مفید یا مضر بودن مصوبه نیست، بلکه بررسی

 
می کنیم آیا مصوبه خلاف قانون اساسی است یا خیر. 

سخنگوي شوراي نگهبان در ادامه بیان کرد: در مجلس اخیر دیدیم که اصلاح قوانین انتخاباتی ریاست جمهوري، مجلس و شوراها در
دستور کار قرار داده شده بود. اجمالاً اطلاع دارم در کمیسیون هاي تخصصی مجلس اقداماتی انجام می شود. پس از گذشت چند سال
از ابلاغ سیاست هاي کلی انتخابات مردم و رهبري انتظار دارند اتفاق ملموسی رخ دهد. من نگاه مثبتی را در مجموعه هاي مختلف
نسبت به سیاست هاي کلی انتخابات می بینم. شوراي نگهبان در مورد انتخابات شان نظارتی دارد. پژوهشکده شوراي نگهبان هم به
عنوان بازوي پژوهشی، امسال فراخوانی را داد تا با شرایط جدید کشور نظر نخبگان را در مورد سیاست هاي انتخاباتی دریافت کند. ما

 
موارد مختلف مطرح شده از سوي کارشناسان و نخبگان را به صورت متعدد به قانونگذاران انتقال می دهیم. 

وي ادامه داد: شوراي نگهبان از بدنه کارشناسی و پژوهشی خوبی برخوردار است و نسبت به تعویض مسائل حقوق قدم برمی دارد. در
همین روزها در صدد برگزاري دومین رویداد شبیه سازي شوراي نگهبان هستیم که کارشناسان و نخبگان می توانند نسبت به

 
مصوبات و همچنین در این دوره، درباره پرونده هاي انتخاباتی اظهار نظر کنند. 

طحان نظیف درباره تفسیر قانون مربوط به سند خودرو و برگ سبز هم گفت: تفسیر قانون عادي با مجلس و تفسیر قانون اساسی و
شوراي نگهبان است. اگر مجلس به نتیجه برسد قانونی را تفسیر کند ما هم بر اساس وظیفه مان به قانون اساسی و شرع استناد می



کنیم. شوراي نگهبان با هر چیز که به نفع مردم و کشور باشد، موافق است و این برگرفته از شرع و قانون اساسی است. اینکه مسئله

 
واردات خودرو براي مردم و کشور است یا خیر باید کارشناسان اقتصادي اظهار نظر کنند. 

سخنگوي شوراي نگهبان ادامه داد: قانون نظارت بر رفتار نمایندگان سال هاي قبل تصویب شده و بار ها کارشناسان درباره آن
اظهارنظر کرده اند که اشکالاتی دارد و قانون قوي اي به شمار نمی رود. البته در این دوره مواردي وجود داشته تا اصلاح شود، اما از
جزئیات اصلاح قانون و احتمال انتقال وظایف به شوراي نگهبان اطلاعی ندارم. صلاحیت هاي شوراي نگهبان در قانون اساسی کاملاً
مشخص است و به دنبال توسعه وظایفش نیست و از سوي دیگر، درست نیست که وظایش را واگذار کند. شوراي نگهبان از اصلاح

 
قانون نظارت بر رفتار نمایندگان استقبال می کند، زیرا قانون قوي نیست. 

طحان نظیف تصریح کرد: ما جزئی از فرایند زنجیره قانون گذاري هستیم، اما نه ابتداي این زنجیره. شوراي نگهبان براي همه کسانی
که به عرصه انتخابات ورود می کنند فارغ از اعتراض یا عدم احراز صلاحیت انتشارات حیثیت نامزدها برایش مهم است و موارد عدم
احراز را به خود افراد اعلام می کند و همین کار صورت گرفته است. ما استعلام گزارش دستگاه ها را دریافت می کنیم که خودشان
محرمانه می زنند. نسبت به آقاي پزشکیان هم با ایشان تماس گرفتیم که در جلسه خدمتشان باشیم اما ظاهراً معذوریتی داشتند و

 
برایشان مقدور نبود. 

به گزارش آرمان ملی آنلاین به نقل از باشگاه خبرنگاران جوان، سخنگوي شوراي نگهبان افزود: درباره طرح حمایت از حقوق کاربران
فضاي مجازي مشهور به طرح صیانت، اگر موردي به شوراي نگهبان برسد و مشخص شود مغایرت هاي قانونی اساسی و شرع وجود

دارد اعلام خواهیم کرد. امیدواریم مجلس هم بلندنظرانه نسبت به دغدغه هاي جامعه توجه داشته باشد.



تاکید استاندار گیلان بر استمرار برگزاري دوره هاي مهارت آموزي شغلی نسل جوان

منبع: مرجع آنلاینشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1400/07/24

 دکتر ارسلان زارع در جلسه ستاد ساماندهی امور جوانان گیلان بر ضرورت بهره گیري از ظرفیت جوانان در راستاي تحقق
توسعه و شکوفایی کشور و رشد هشت درصدي براي سال 1401 تأکید و اظهار کرد: در مسیر رویکرد دولت مردمی سیزدهم

و تأکیدات آیت االله دکتر رئیسی رئیس جمهوري، باید با تلاش مضاعف شاهد جهشی قابل توجه در ...

استاندار گیلان در جلسه ستاد ساماندهی امور جوانان
گیلان که با حضور محمد حسینی، مدیرکل آموزش فنی و
حرفه اي استان گیلان همراه بود، بر اهمیت استمرار
برگزاري دوره هاي مهارت آموزي شغلی نسل جوان تاکید

 
داشت 

 دکتر ارسلان زارع در جلسه ستاد ساماندهی امور جوانان
گیلان بر ضرورت بهره گیري از ظرفیت جوانان در راستاي
تحقق توسعه و شکوفایی کشور و رشد هشت درصدي براي

سال 1401 تأکید و اظهار کرد: در مسیر رویکرد دولت مردمی سیزدهم و تأکیدات آیت االله دکتر رئیسی رئیس جمهوري، باید با تلاش

 
مضاعف شاهد جهشی قابل توجه در مشارکت جوانان در برش استانی باشیم. 

وي نسل جوان را یکی از ارکان شکوفایی و بالندگی گیلان دانست و به آمادگی آنان براي برداشتن گام هاي بلند در جهت آبادانی و
توسعه کشور اشاره و خاطرنشان کرد: بیکاري یکی از مشکلات و دغدغه هاي جوانان است و مسئولان باید در زمینه رفع این معضل و

 
توسعه اشتغال بسترسازي کنند. 

نماینده عالی دولت در گیلان به تدوین کتاب کار برگرفته از منویات رهبر معظم انقلاب در بیانیه گام دوم انقلاب خطاب به جوانان
اشاره و بر ضرورت همکاري آموزش و پرورش، آموزش فنی و حرفه اي، دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی براي دسترسی دانش آموزان

 
و دانشجویان تأکید کرد. 

وي همچنین به احصاء 30 طرح نیمه تمام با هدف افزایش اشتغال توسط دانشگاه گیلان اشاره و بهره گیري از پایان نامه هاي
تحصیلات تکمیلی در مقاطع کارشناسی ارشد و دکتري را در موضوعات مرتبط با جوانان مورد تأکید قرار داد و گفت: این پایان نامه
ها براي هر طرح توسعه اي و شکوفایی اقتصادي، اجتماعی و فرهنگی دربرگیرنده به روزترین اطلاعات و داده هاي کاربردي هستند که

 
می تواند به صورت همزمان مورد استفاده دستگاه هاي اجرایی قرار گیرد. 

دکتر زارع برگزاري دوره هاي مهارت آموزي شغلی جوانان با نگاه به دانش و فناوري روز و ابتکارات خلاقانه را بسیار اثرگذار عنوان کرد
و با اشاره به انتخاب دانشگاه گیلان به عنوان آزمونه در بعد کارآفرینی، ابراز امیدواري کرد که با افزایش ظرفیت شرکت هاي دانش
بنیان در گیلان، شاهد تقویت نگاه خلاقانه دستگاه هاي مختلف به کار و کارآفرینی و ایجاد فرصت هاي جدید با استفاده از جوانان

 
باشیم. 



در این جلسه گزارش اداره کل آموزش فنی و حرفه اي درخصوص مهارت آموزي شغلی جوانان، گزارش کمیته امداد درخصوص اهداء
جهیزیه به زوج هاي تحت پوشش، گزارش دانشگاه گیلان درخصوص طرح اشتغالزایی جوانان و گزارش معاونت پیشگیري از وقوع جرم

 
دادگستري درخصوص آموزش هاي پیش از ازدواج ارائه شد. 

 
 -

- منبع خبر : فنی حرفه اي



70 طرح از حمایت هاي توانمندسازي پارك فناوري پردیس برخوردار شدند

منبع: ایرناشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1400/07/24

تهران- ایرنا- مدیر کل سرمایه گذاري و بومی سازي فناوري پارك پردیس گفت: 70 طرح در سومین دوره طرح توانمندسازي
تیکاف از حمایت هاي مختلف پارك براي تسهیل فرایند تجاري سازي برخوردار شدند.

تهران- ایرنا- مدیر کل سرمایه گذاري و بومی سازي
فناوري پارك پردیس گفت: 70 طرح در سومین دوره طرح
توانمندسازي تیکاف از حمایت هاي مختلف پارك براي

 
تسهیل فرایند تجاري سازي برخوردار شدند. 

به گزارش روز شنبه روابط عمومی پارك فناوري پردیس،
تیکاف با هدف تسهیل فرآیند تجاري سازي طرح هاي
نوآورانه و مهارت افزایی علاقه مندان به کارآفرینانی
طراحی شده است. این دوره اولین بار از سال 1395 با
هدف توانمندسازي مخترعان سطح سه بنیاد ملی نخبگان

با حمایت معاونت فناوري ریاست جمهوري و همکاري پارك فناوري پردیس کار خود را شروع کرد و با توجه به استقبال صورت گرفته

 
و دستاوردهاي به دست آمده، در سال هاي بعد نیز این روند براي عموم مخترعان و صاحبان طرح نیز اجرا شد. 

احمد عسگري مدیرکل سرمایه گذاري و بومی سازي فناوري پارك پردیس در اختتامیه رویداد دو روزه سومین طرح توانمندسازي
تیکاف که با حضور تیم هاي ارائه برترین طرح ها از سراسر کشور برگزار شد، گفت: سومین دوره طرح تیکاف تفاوت هایی با دوره هاي
قبل دارد. دوره هاي قبل ویژه اعضاي بنیاد ملی نخبگان برنامه ریزي شده بود، اما در سومین دوره تیکاف با توجه به نیاز کشور و با

 
پیشنهاد پارك فناوري پردیس به معاونت علمی و فناوري، میزبان همه علاقه مندان بودیم. 

وي افزود: علاوه بر این، به دلیل شرایط به وجود آمده به علت شیوع بیماري کرونا، سومین دوره تیکاف به صورت مجازي برگزار شد و
این موضوع باعث شد امکانی فراهم کنیم که علاقه مندان در دیگر استان ها نیز امکان شرکت در این طرح را داشته باشند. ثبت نام
سومین دوره طرح تیکاف از آذر ماه سال گذشته آغاز شد. در بازه مهلت ثبت نام، 2600 نفر از 31 استان در طرح ثبت نام کردند؛ 50
درصد از ثبت نام کنندگان داراي مدرك ارشد و دکتري، 40 درصد داراي مدرك کارشناسی و 10 درصد نیز داراي مدرك دیپلم و

 
فوق دیپلم بودند. 

مدیر کل سرمایه گذاري و بومی سازي فناوري پارك پردیس ادامه داد: از 2600 نفري که در مرحله اول ثبت نام کردند، 400 نفر
براي شرکت در طرح برگزیده شدند و در نهایت 110 نفر یا گروه انتخاب شده و در دوره سه تا پنج ماهه تیکاف بسته به نیاز تیم،
شرکت کردند. در پایان و در اختتامیه دوره طرح تیکاف، 70 طرح با حضور در مرحله آخر موفق به کسب حمایت هاي مختلف پارك

 
براي تسهیل مسیر تجاري سازي خود شدند. 



عسگري خاطرنشان کرد: مسیري که براي دوره تیکاف درنظر گرفتیم، شامل سه مرحله بود. مرحله نخست آزمون خودشناسی و خود
ارزیابی، مرحله دوم، شناخت حوزه کسب و کار و وضعیت بازار و مرحله سوم نشست، تمرین و بازدیدهاي مورد نیاز براي شناخت افراد

 
از تیم و فضاي کارآفرینی بود. 

وي تصریح کرد: در پایان این دوره افراد باید بتوانند شناخت کاملی از تیم خود داشته باشند، ابعاد طرح کسب وکار خود را بشناسند،
آن را تحلیل کرده و نسخه تجاري سازي محصول خود را تدوین کنند. در واقع مباحث تحلیل بازار، شناخت رقبا و ایجاد شناخت

 
نسبت به نهادهاي ارائه دهنده خدمات، مرحله سوم را تشکیل می دهد. 

مدیر کل سرمایه گذاري و بومی سازي فناوري پارك پردیس گفت: حمایت هاي پارك در این طرح به دو صورت مادي و معنوي ارائه
خواهد شد. بخشی از حمایت مالی در مرحله اول (آزمون) تامین شده است، همچنین کمک هزینه حداقل 6 میلیونی تومانی بابت هر

 
فرد در نظر گرفته شده است. 

 
برچسب ها 

 
- پارك فناوري پردیس 

 
- دانشجو 

- معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري



در مورد محرمانه بودن فهرست اموال مسئولان مصوبه اي به دست شوراي
نگهبان نرسیده است

منبع: ملیتشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1400/07/24

نشست خبري هادي طحان نظیف سخنگوي شوراي نگهبان در محل این شورا آغاز شد.

به گزارش ملیت به نقل از باشگاه خبرنگاران جوان، نشست خبري هادي طحان نظیف سخنگوي شوراي نگهبان امروز شنبه در

 
محل این شورا آغاز شد. 

طحان نظیف در ابتداي این نشست درباره مصوبات بررسی شده در شوراي نگهبان گفت: نخستین لایحه بررسی شده از سوي شوراي

 
نگهبان لایحه واگذاري مالکیت مربوط به تاسیسات آب و فاضلاب بود. 

وي ادامه داد: طرح هاي استفساریه بند 3 قانون بودجه 1400 کل کشور و همچنین طرح جهش تولید مسکن نیز تایید شدند. البته
طرح استفساریه پس از یک رفع ابهام مورد تایید واقع شد. لایحه اصلاح قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز پس از رد و بدل شدن میان

 
مجلس و شوراي نگهبان، انشااالله با اصلاحات مجلس به زودي شاهد تبدیل این لایحه به قانون باشیم. 

سخنگوي شوراي نگهبان افزود: یکی از ابهامات شورا درباره ماده 7 این لایحه بود. روشن نبود شرط قوه قاهره شوراي پول و اعتبار
دقیقا چیست و اگر علم و عمدي هم در تخطی افراد نبود، آیا فرد مجرم تلقی می شود یا خیر؟ در تبصره نهم هم از حیث اینکه
شوراي پول و اعتبار می تواند تعیین جرم و مجازات کند، مورد ایراد واقع شد. زیرا این موضوع در صلاحیت مجلس است، همچنین
قیمت نمایندگی قائم به شخص است. در تبصره دو ماده 47 هم مهلت هایی در نظر گرفته شده بود که براي احقاق حق مردم ایراد

 
هایی از سوي شوراي نگهبان مطرح شده است. 

 
طرح ساماندهی صنعت خودرو ابهام دارد 

طحان نظیف گفت: طرح ساماندهی صنعت خودرو در روز هاي اخیر مورد بررسی قرار گرفت که با بررسی هاي شوراي نگهبان، اعضا
دو یا سه ابهام داشتند. ابهام نخست درباره واردات بدون انتقال ارز بود که شکل هاي مختلفی دارد، زیرا این ارز چند حالت را شامل
می شود. همچنین درباره تبصره اي که سایر مقررات را به وزارت صمت واگذار کرده بود، ابهام هایی وجود دارد. ممکن است یک
معاون و یک مدیرکل مصوبه اي داشته باشد که باید پاسخگوي آن و همچنین منظور از سایر مقررات مشخص شود. ما جزو معدود
نهاد هایی هستیم که براي ارسال پاسخ خود محدودیت زمانی داریم و درباره موضوع مصوبه واردات خودرو تعیین شده نظر خود را
اعلام کردیم. هفته گذشته در مجلس حضور پیدا کردم و در کمیسیون صنایع ابهام ها را تبیین کرده ایم. طبیعتاً از هیئت عالی نظارت
هم باید حاضر شوند و مسائل خود را براي نمایندگان روشن کنند. اگر ابهام هاي ما برطرف شود دیگر ایرادي نداریم و از سوي هیئت

 
عالی نظارت نمی توانم اظهار نظر کنم. 

طحان نظیف اظهار کرد: البته هیئت عالی نظارت بر حسن اجراي سیاست هاي کلی نظام نامه اي را به شوراي نگهبان ارسال کرد و
برخلاف شوراي نگهبان که ابهام داشت ایراد هاي متعددي را درباره سیاست هاي حمایت از تولید ملی و... اعلام کرد. طرح پشتیبانی و
رفع موانع تولید کشاورزي که پیشتر به عنوان طرح تقویت امنیت غذایی مطرح شده بود هم در پژوهشکده شورا و شوراي نگهبان
مورد بررسی قرار گرفت و حتی وزیر مربوط در برخی جلسات حضور یافت. از نظر اعضاي شوراي نگهبان این طرح نیاز به قانون گذاري



دارد و نمی توان همه مسئولیت تعیین ضوابط را به دولت واگذار کرد. در برخی بند هاي این طرح مانند ایجاد سامانه و... نیز ایراد بار

 
مالی وارد شد. 

 
شوراي نگهبان طرح جوانی جمعیت و حمایت از خانواده را بررسی کرده؛ دو ابهام وجود دارد 

وي ادامه داد: درباره پیش بینی شدن یک شورا در طرح مذکور، از آنجا که در استان ها چنین شورا هاي پایین دستی وجود دارد و
صلاحیت هاي کاملی دارد، اشکال شوراي نگهبان ابهام خود را مطرح کرد. در ماده 14 این مصوبه که درباره انتقال قطعی اراضی
صحبت می کند، شوراي نگهبان اعلام مغایرت با قانون اساسی اعلام کرد. شوراي نگهبان طرح جوانی جمعیت و حمایت از خانواده را

 
بررسی کرد که در جلسه اخیر، تنها دو ابهام ناظر بر مواد 52 و 53 مطرح شده است. 

طحان نظیف افزود: در ماده 52 که موارد استثناء در عقیم سازي را مطرح می کند، از سوي شورا بیان شده که آیا حکم این ماده
شامل ضرر و حرج پس از زایمان را شامل می شود یا خیر؟ در ماده 53 که موارد تجویز آزمایش غربالگري بیان شده، شوراي نگهبان

 
مطرح کرده که آیا علاوه بر ضررهاي جسمی ضرر هاي روحی و روانی هم باید در نظر بگیریم یا خیر؟ 

سخنگوي شوراي نگهبان با اشاره به برنامه کاري این شورا در هفته اي که گذشت: در روز هاي اخیر 5 اساسنامه در شوراي نگهبان
مورد بررسی قرار گرفت که اولی صندوق بیمه حوادث طبیعی ساختمان بود و دو یا سه اشکال مطرح شد. این اساسنامه به قانون
تاسیس بیمه مرکزي ایران ارجاع داده شده بود و از آنجا که این قانون مصوبه پیش از انقلاب است و برخی مصوبات آن خلاف شرع

 
است، شوراي نگهبان ایراد وارد کرد. 

 
اساسنامه جدید بانک سپه در شوراي نگهبان بررسی شد/ این بانک با دولت هماهنگ باشد 

وي ادامه داد: همچنین درباره مطالبات مشکوك الوصول هم ابهام هایی مطرح شد. درباره مجمع عمومی این صندوق و عدم ذکر
وثاقت مدیران و... هم ایراد ها و مغایرت هایی اعلام شد. همچنین اساسنامه جدید بانک سپه در شوراي نگهبان بررسی شد. درباره بند
هاي مربوط به اینکه آیا شخص حقوقی می توانند قیم یا وصی شخص دیگر قرار بگیرد، ایراد و ابهام وجود داشت. همچنین از آنجایی
که این بانک دولتی محسوب می شود، باید هماهنگی هاي با دولت داشته باشند و یک مغایرت با قانون اساسی اعلام شد. اعطاي
اختیار کاهش یا افزایش سرمایه بانک به مجمع نیز مغایرت با قانون اساسی واقع شد. اصلاح اساسنامه سازمان فناوري اطلاعات ایران،
اصلاح اساسنامه شرکت مادر تخصصی سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران و اساسنامه صندوق کارآفرینی امید نیز از

 
نظر شورا تایید شدند. 

طحان نظیف با اشاره به شکایات مردمی واصله به شورا هم گفت: 65 استعلام در شوراي نگهبان مربوط به شکایات مردم و شهروندان
از دستگاه هاي دولتی، شهرداري ها، شورا هاي شهر و روستا و تامین اجتماعی دریافت کردیم. آن ها مدعی بودند که متضمن اتفاقات
خلاف شرع است. فقهاي شوراي نگهبان در همین هفته جلساتی را براي بررسی این مسائل دارند. دستگاه هایی که مردم شکایاتی از
آن ها دارند بسیار متنوع هستند؛ دانشگاه تهران، وزارت بهداشت، کمیسیون ماده 5 طرح تفصیلی گرگان، وزارت ارتباطات و فناوري

 
اطلاعات، کمیسیون ماده 5 شهرداري خوراسگان و... از نمونه هاي متنوع این شکایات هستند. 

 
نظام انتخاباتی ما با آسیب ها و مشکلات روبروست 

طحان نظیف در ادامه با اشاره به قانون انتخابات اظهار کرد: امروز پنجمین سالگرد ابلاغ سیاست هاي کلی انتخابات است. دستگاه هاي
مختلفی مخاطب این سیاست ها هستند و حتی شوراي نگهبان نیز مخاطب این سیاست هاست و به سهم خودمان کار هایی را انجام
داده ایم. در موارد متعددي اشاراتی داریم که نظام انتخاباتی ما با آسیب ها و مشکلات روبروست، این سیاست ها راهکار هایی هم
دارد. آنچه از خروجی هاي این سیاست ها مورد توقع بود، دیده نشده است. قوانین باید به نحوي اصلاح شوند که حداکثر عدالت



انتخاباتی و شناخت مردم از نامزد ها فراهم شود یا اینکه داوطلبان در تبلیغات انتخاباتی فرصت ها و امکانات برابر داشته باشند. در
منابع و هزینه هاي انتخاباتی داوطلبان باید شفاف سازي رخ دهد و از تخلفات انتخاباتی پیشگیري شود. بر این مبنا سطح شناخت و
آگاهی عمومی در این خصوص ارتقا یابد و همچنین چارچوب ها و قواعد لازم براي فعالیت قانونمند و مسئولان احزاب پیش بینی
شود. البته در این سال ها تلاش هایی شده، اما باید اتفاقات مهم تري رخ دهد. امیدوارم با نگاه مثبت مجلس و دولت اتفاقات بهتري را
در این خصوص شاهد باشیم و شوراي نگهبان ظرفیت مشورتی خود را در اختیار نهاد ها قرار می دهد تا در انتخابات بعدي اصلاحات

 
محقق شود. 

 
در مورد محرمانه بودن فهرست اموال مسئولان مصوبه اي به دست شوراي نگهبان نرسیده است 

طحان نظیف در پاسخ به سؤالی در مورد محرمانه بودن فهرست اموال مسئولان و نظر و تفسیر شورا در صورت حذف قید محرمانگی از
سوي مجلس پاسخ داد: در مورد موضوع محرمانگی اموال، متن جدید مصوبی از سوي مجلس اعلام نشده و مصوبه فعلی و لازم الاجرا،
از سوي مجمع تشخیص مصلحت نظام مطرح شده است. چنانچه مصوبه خلاف شرع یا قانون اساسی نباشد حتماً شوراي نگهبان آن را
تایید خواهد کرد. باید ببینیم که چنین مصوبه از سوي مجلس و شوراي نگهبان می رسد یا خیر تا بررسی کنیم. البته در سال هاي
گذشته شوراي نگهبان اعلام مغایرت کرده بود. درباره اعلام دارایی و اموال مسئولان شوراي نگهبان جزو اولین دستگاه ها و نهاد هایی

 
بود که پیشتاز به شمار می رفت و اعضاي شوراي نگهبان در سامانه مربوط، دارایی هایشان را پس از فراخوان ثبت کردند. 

وي در مورد اظهار نظرهاي سیاسی برخی اعضاي شوراي نگهبان اظهار کرد: مواضع شوراي نگهبان از سوي سخنگو مطرح می شود و

 
البته ممکن است اعضاي دیگر به دلیل سوابق و مسئولیت هاي خود نظرهاي کارشناسی شان را بیان کنند. 

طحان نظیف گفت: دستگاه هایی که وظایف شان با یکدیگر ارتباط دارد، تعاملاتی دارند. ما در کمیسیون هاي تخصصی هم حضور
پیدا می کنیم و نظرمان را هم بیان کرده ایم. اما هماهنگی میان شوراي نگهبان و مجلس براي تصویب یک قانون نداریم. هر نهادي
مستقل عمل می کند و البته این نافی برخی مشورت هاي کارشناسی نیست. ملاکمان مفید یا مضر بودن مصوبه نیست، بلکه بررسی

 
می کنیم آیا مصوبه خلاف قانون اساسی است یا خیر. 

 
شوراي نگهبان در مورد انتخابات شانِ نظارتی دارد 

سخنگوي شوراي نگهبان در ادامه بیان کرد: در مجلس اخیر دیدیم که اصلاح قوانین انتخاباتی ریاست جمهوري، مجلس و شوراها در
دستور کار قرار داده شده بود. اجمالاً اطلاع دارم در کمیسیون هاي تخصصی مجلس اقداماتی انجام می شود. پس از گذشت چند سال
از ابلاغ سیاست هاي کلی انتخابات مردم و رهبري انتظار دارند اتفاق ملموسی رخ دهد. من نگاه مثبتی را در مجموعه هاي مختلف
نسبت به سیاست هاي کلی انتخابات می بینم. شوراي نگهبان در مورد انتخابات شانِ نظارتی دارد. پژوهشکده شوراي نگهبان هم به
عنوان بازوي پژوهشی، امسال فراخوانی را داد تا با شرایط جدید کشور نظر نخبگان را در مورد سیاست هاي انتخاباتی دریافت کند. ما

 
موارد مختلف مطرح شده از سوي کارشناسان و نخبگان را به صورت متعدد به قانونگذاران انتقال می دهیم. 

وي ادامه داد: شوراي نگهبان از بدنه کارشناسی و پژوهشی خوبی برخوردار است و نسبت به تعویض مسائل حقوق قدم برمی دارد. در
همین روزها در صدد برگزاري دومین رویداد شبیه سازي شوراي نگهبان هستیم که کارشناسان و نخبگان می توانند نسبت به

 
مصوبات و همچنین در این دوره، درباره پرونده هاي انتخاباتی اظهار نظر کنند. 

 
تفسیر قانون عادي با مجلس و تفسیر قانون اساسی و شوراي نگهبان است 

طحان نظیف درباره تفسیر قانون مربوط به سند خودرو و برگ سبز هم گفت: تفسیر قانون عادي با مجلس و تفسیر قانون اساسی و
شوراي نگهبان است. اگر مجلس به نتیجه برسد قانونی را تفسیر کند ما هم بر اساس وظیفه مان به قانون اساسی و شرع استناد می



کنیم. شوراي نگهبان با هر چیز که به نفع مردم و کشور باشد، موافق است و این برگرفته از شرع و قانون اساسی است. اینکه مسئله

 
واردات خودرو براي مردم و کشور است یا خیر باید کارشناسان اقتصادي اظهار نظر کنند. 

سخنگوي شوراي نگهبان ادامه داد: قانون نظارت بر رفتار نمایندگان سال هاي قبل تصویب شده و بار ها کارشناسان درباره آن
اظهارنظر کرده اند که اشکالاتی دارد و قانون قوي اي به شمار نمی رود. البته در این دوره مواردي وجود داشته تا اصلاح شود، اما از
جزئیات اصلاح قانون و احتمال انتقال وظایف به شوراي نگهبان اطلاعی ندارم. صلاحیت هاي شوراي نگهبان در قانون اساسی کاملاً
مشخص است و به دنبال توسعه وظایفش نیست و از سوي دیگر، درست نیست که وظایش را واگذار کند. شوراي نگهبان از اصلاح

 
قانون نظارت بر رفتار نمایندگان استقبال می کند، زیرا قانون قوي نیست. 

 
شوراي نگهبان بخشی از زنجیره قانون گذاري است، اما نه ابتداي این زنجیره 

طحان نظیف تصریح کرد: ما بخشی از فرایند زنجیره قانون گذاري هستیم، اما نه ابتداي این زنجیره. شوراي نگهبان براي همه کسانی
که به عرصه انتخابات ورود می کنند فارغ از اعتراض یا عدم احراز صلاحیت انتشارات حیثیت نامزدها برایش مهم است و موارد عدم
احراز را به خود افراد اعلام می کند و همین کار صورت گرفته است. ما استعلام گزارش دستگاه ها را دریافت می کنیم که خودشان
محرمانه می زنند. نسبت به آقاي پزشکیان هم با ایشان تماس گرفتیم که در جلسه خدمتشان باشیم اما ظاهراً معذوریتی داشتند و

 
برایشان مقدور نبود. 

سخنگوي شوراي نگهبان افزود: درباره طرح حمایت از حقوق کاربران فضاي مجازي مشهور به طرح صیانت، اگر موردي به شوراي
نگهبان برسد و مشخص شود مغایرت هاي قانونی اساسی و شرع وجود دارد اعلام خواهیم کرد. امیدواریم مجلس هم بلندنظرانه نسبت

به دغدغه هاي جامعه توجه داشته باشد.
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انتخاب کارمند صندوق کارآفرینی امید استان خوزستان به
عنوان نماینده مستخدمان در هیات تجدید نظر کمیته

 
تشویقات و انضباط کار 

به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید خوزستان ، غلامرضا امیري مسول واحد IT صندوق استان خوزستان با راي کارکنان
و حکم درکتر نوراله زاده مدیرعامل صندوق کشور به عنوان نماینده مستخدمان در هیات تجدید نظر کمیته تشویقات و انضباط کار

 
انتخاب شد. 

 
در متن این حکم آمده است : 

به موجب این حکم با حفظ پست سازمانی به عنوان " نماینده مستخدمان در هیات تجدید نظر کمیته تشویقات و انضباط کار"

 
منصوب می شوید. 

انتظار می رود در سایه ي عمل مبتنی بر " علم،عدالت ، قانونمداري،فسادستیزي و حمایت از کرامت انسانی" توجه ویژه ي خود را به
مقوله هاي الف)تاثیر تشویق کارکنان در ارتقاء کمی و کیفی خدمت رسانی ،ب)آسیب شناسی علل وقوع تخلفات اداري ج)تحلیل و
بررسی کارشناسی گزارشات ارجاعی به منظور ارائه راهکارهاي پیشگیرانه ، معطوف داشته و از طریق رسیدگی دقیق به پرونده ها گام
هاي موثري در زمینه برحذر داشتن کارکنان از بی نظمی و هرگونه قصور در انجام امور محوله ، کاهش پیش از پیش سوء جریانات

اداري ، سالم سازي محیط کار، افزایش کارایی و توانایی ایشان و نهایتاً بهبود عملکرد صندوق بردارید.



دیدار مدیر صندوق کارآفرینی امید استان مرکزي و نماینده
مردم شازند در مجلس شوراي اسلامی

دیدار مدیر صندوق کارآفرینی امید استان مرکزي و نماینده مردم شازند در
مجلس شوراي اسلامی
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روز پنج شنبه 22 مهرماه سال جاري امامی مدیر صندوق
کارآفرینی امید استان مرکزي به همراه مدیرکل تعاون ،کار و رفاه اجتماعی استان طی سفر به شهرستان شازند از سه طرح پشتیبان
مشاغل خانگی که از تسهیلات صندوق کارآفرینی امید استفاده کرده بودند در شهرهاي شازند و آستانه و مهاجران بازدید کردند.این
طرح ها در زمینه تولید پوشاك فعالیت داشته و مجموعا با به کار گیري بیش از 50 نفر به طور مستقیم از جمله طرح هاي موفق در

 
این زمینه می باشند. 

در ادامه این سفر مدیر صندوق کارآفرینی امید استان مرکزي و مدیرکل تعاون،کار و رفاه اجتماعی استان با احمدي بیغش نماینده

 
مردم شازند در مجلس شوراي اسلامی دیدار و گفتگو کردند. 

 
محور این دیدار و گفتگو بررسی مسائل و مشکلات کارآفرینی در شهرستان شازند و توسعه مشاغل خانگی در این شهرستان بود. 

در این جلسه امامی بر ظرفیت هاي صندوق کارآفرینی امید در حمایت از مشاغل خرد و خانگی تاکید کرد و گفت یکی از اهداف
اصلی صندوق کار آفرینی امید از بدو تاسیس تا کنون حمایت از مشاغل خرد و خانگی و توسعه ایجاد اشتغال در کشور از این طریق

 
بوده است. 

وي تاکید کرد توسعه مشاغل خانگی به کاهش بیکاري در جامعه کمک شایانی می کند و باعث به کارگیري هرچه بیشتر نیروي کار و

 
جمعیت در سن کار کشور در مشاغل مختلف و بعضا با شرایط راحت تر می شود. 

امامی در ادامه گفت: نیروهاي خلاق و کارآفرین استان می توانند در زمینه عملی کردن ایده هاي خود و ایجاد اشتغال از کمک
صندوق کارآفرینی امید با دریافت تسهیلات ارزان قیمت بهره مند شوند.



اهداء کتاب کارآفرینی و امید در ایران 1400 توسط استاندار
سمنان و نماینده مجلس شوراي اسلامی به کارآفرین برتر صندوق

کارآفرینی امید

اهداء کتاب کارآفرینی و امید در ایران 1400 توسط استاندار سمنان و نماینده
مجلس شوراي اسلامی به کارآفرین برتر صندوق کارآفرینی امید
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به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید استان
سمنان/ با عنایت به فرا رسیدن روز روستا، ضمن بازدید از

طرح احجام نمکی صندوق کارآفرینی امید، کتاب "کارآفرینی و امید در ایران 1400" توسط استاندار سمنان و نماینده مجلس شوراي

 
اسلامی شهرستان هاي گرمسار، آرادان و ایوانکی به مجري طرح اهداء گردید. 

در این برنامه که با حضور مطهري نماینده مجلس شوراي اسلامی شهرستان هاي گرمسار، آرادان و ایوانکی، هاشمی استاندار سمنان،
معاونین، اخلاقی سرپرست صندوق کارآفرینی امید استان، مدیران دستگاه هاي اجرایی، عرب سرهنگی رئیس صندوق شهرستان،
مسئولین و مدعوین و اصحاب رسانه در روستاي ریکان شهرستان گرمسار برگزار گردید، استاندار سمنان و نماینده مجلس شوراي
اسلامی ضمن بازدید از طرح احجام نمکی(صنایع نمکی ساریکا) به کارفرمایی احمدي، کارگاه گلیم بافی دست آفریده هاي عشایري

 
"هوبره" را نیز افتتاح نمودند. 

شایان ذکر است کارگاه گلیم بافی هوبره مبلغ ریال 10.000.000.000 ریال تسهیلات اشتغال روستایی از محل منابع صندوق توسعه

 
ملی دریافت نموده و تاکنون توانسته براي تعداد 10 نفر از اهالی روستاي ریکان ایجاد اشتغال نماید. 

سرپرست صندوق کارآفرینی امید استان ضمن حضور در برنامه هاي موصوف روستاي ریکان و تشریح شرایط دریافت تسهیلات وام
گیرندگان و نحوه حمایت صندوق کارآفرینی امید از آنها، به بیان اهمیت تسهیلات قرض الحسنه در افزونی و افزایش سرمایه

 
کارفرمایان پرداخت. 

وي درادامه ضمن دیدار چهره به چهره با کارفرمایان مذکور، به بررسی نحوه بازاریابی و فروش محصولات تولید شده پرداخت و
راهنمایی هاي لازم در خصوص میزان عرضه و تقاضا و همچنین بازار فروش به تناسب موقعیت جغرافیایی طرح ها و نزدیکی آنها به

پایتخت را بیان نمود.



بررسی مشکلات کسب و کارهاي آسیب دیده از زلزله شهرستان
اندیکا از سوي صندوق کارآفرینی امید خوزستان

بررسی مشکلات کسب و کارهاي آسیب دیده از زلزله شهرستان اندیکا از سوي
صندوق کارآفرینی امید خوزستان
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بررسی مشکلات کسب و کارهاي آسیب دیده از زلزله

 
شهرستان اندیکا از سوي صندوق کارآفرینی امید خوزستان 

به گزارش روابط عمومی صندوق کارآفرینی امید خوزستان ، مرتضی لیریایی ، مدیر صندوق کارآفرینی امید خوزستان با حضور در
شهرستان اندیکا و جلسه با فرمانداري این شهرستان به بررسی مشکلات منطقه زلزله زده اندیکا و کمک صندوق کارآفرینی امید

 
پرداخت . 

این جلسه با حضور فرماندار شهرستان اندیکا ، جمعیت حلال احمر استان ، مسولین استانی و مرتضی لیریایی مدیر صندوق کارآفرینی
امید در محل فرمانداري این شهرستان برگزار شد در این جلسه مشکلات کسب و کارهاي آسیب دیده از زلزله و کمک هاي صندوق
کارآفرینی امید استان ، احداث شعبه صندوق کارآفرینی در شهرستان اندیکا و مشکلات کارآفرینان این منطقه مورد بررسی قرار

 
گرفت. 

لیریایی در این جلسه ضمن اشاره به تسهیلات پرداختی صندوق کارآفرینی امید در شهرستان اندیکا بیان کرد که صندوق کارآفرینی
امید استان با توجه به رسالت اجتماعی خود در حد توان جهت رفع مشکلات و آسیب هاي ناشی از زلزله در حوزه کسب و کارهاي

این شهرستان کمک هاي را در نظر خواهد گرفت.



بررسی مشکلات و موانع طرح هاي حمایت شده صندوق
شهرستان جوانرود

بررسی مشکلات و موانع طرح هاي حمایت شده صندوق شهرستان جوانرود
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عظیمی فشی مدیر صندوق کارآفرینی امید استان در سفر
یک روزه به شهرستان جوانرود از 3 طرح حمایت شده صندوق استان بازدید و از نزدیک در جریان روند اجراي کار و مشکلات پیش

 
روي آنها قرار گرفت . 

مدیر صندوق کارآفرینی امید استان در این سفر از طرح گلخانه 2500 متري محصولات خارج از فصل روستاي عزیزآباد با اعتبار 10
میلیارد ریال و اشتغالزایی 8 نفر ، طرح زمین چمن مصنوعی روستاي شیخ الکرم با اعتبار 13 میلیارد ریال و اشتغالزایی 7 نفر و نیز
طرح کارخانه شن و ماسه شهرك صنعتی بیاشوش با اعتبار 10 میلیارد ریال و اشتغالزایی 7 نفر بازدید و ضمن گفتگو با مجریان طرح

 
، مشکلات و موانع پیش روي هر یک را مورد ارزیابی قرار داد. 

پرداخت تسهیلات تکمیلی ، امهال تسهیلات و وصول اقساط دریافتی عمده ترین مسائل مورد بررسی مدیر صندوق استان از طرح

 
هاي بازدید شده شهرستان جوانرود بود که در گفتگو با مجریان طرح ارزیابی و مورد پیگیري قرار گرفت. 

صندوق شهرستان جوانرود از سال 97 تاکنون از محل اعتبارات اشتغال پایدار روستایی و عشایري مشارکتی صندوق توسعه ملی تعداد
91 فقره تسهیلات با اعتبار 165 میلیارد ریال پرداخت کرده است .



اقدامات لازم بعد از برگشت کارت و برگه سبز خودرو
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سرهنگ علی محمدي روز شنبه در گفت وگو با خبرنگار انتظامی افزود: بعد از خرید خودرو، کارت و سند خودرو از طریق
پست به منزل مالک خودرو ارسال می شود.  وي ادامه داد: کارت و سند خودروهاي صفر، به صورت پستی به منازل مالکان

ارسال می شود تا احراز سکونت شوند، پست 2 بار دیگر به آدرس مراجعه (...) نوشته اقدامات ...

اقدامات لازم بعد از برگشت کارت و برگه سبز خودرو سرهنگ علی محمدي روز شنبه در گفت وگو با خبرنگار انتظامی
ایرنا افزود: بعد از خرید خودرو، کارت و سند خودرو از طریق پست به منزل مالک خودرو ارسال می شود.  وي ادامه داد:

کارت و سند خودروهاي صفر، به صورت پستی به منازل مالکان ارسال می شود تا احراز سکونت شوند، پست 2 بار دیگر به آدرس

 
مراجعه (...) 

سرهنگ علی محمدي روز شنبه در گفت وگو با خبرنگار انتظامی ایرنا افزود: بعد از خرید خودرو، کارت و سند خودرو از طریق پست

 
به منزل مالک خودرو ارسال می شود.  

وي ادامه داد: کارت و سند خودروهاي صفر، به صورت پستی به منازل مالکان ارسال می شود تا احراز سکونت شوند، پست 2 بار دیگر

 
به آدرس مراجعه می کند، در صورت نبود مالک در منزل، کارت خودرو برگشتی محسوب می شود. 

محمدي ادامه داد: گاه متقاضیان آدرس خود را اشتباهی ذکر می کنند که در این شرایط نیز کارت خودرو و برگه سبز برگشت می

 
خورد. 

وي تاکید کرد: بهتر است متقاضیان محل سکونت خود را به صورت شفاف و واضح در سایت پلیس راهور ناجا  ذکر کنند.

 
برخی متقاضیان، آدرس محل سکونت را به اشتباه اعلام می کنند و منجر به بر گشت کارت خودرو می شود.  

سرهنگ محمدي افزود: در صورتی که اداره پست به نشانی ذکر شده مراجعه کند و با پرس و جو از اهالی ساختمان متوجه شود که
صاحب خودرو به مسافرت رفته یا براي مدتی نیست، دو بار دیگر به نشانی ذکر شده مراجعه می کند و در صورتی که فرد حضور
نداشت براي او یادداشتی گذاشته و اعلام می شود که مدارك خودروي فرد در باجه معطلی پست است و به مدت سه ماه در آن جا

 
نگهداري می شود. 

رئیس مرکز شماره گذاري پلیس راهور ادامه داد: چنانچه فرد بعد از گذشت سه ماه مراجعه نکرد یک بار دیگر به نشانی اعلام شده

 
مراجعه می شود تا مدارك خودرو تحویل داده شود. 

محمدي افزود: گاه مالک خودرو نقل مکان کرده یا نشانی اشتباه است در این شرایط افراد باید به مراکز تعویض پلاك مراجعه کند تا

 
نسبت به درج نشانی جدید اقدام کرده تا مدارك بار دیگر براي احراز سکونت به منزل ارسال شود. 



وي تاکید کرد: مدارك لازم براي دریافت سند و کارت خودرو برگشتی شامل سند مالکیت منزل مسکونی (به نام مالک وسیله نقلیه)
یا سند اجاره منزل مسکونی (به نام مالک وسیله نقلیه)، جواز کسب معتبر به نام مالک وسیله نقلیه، گواهی اشتغال به تحصیل فرزندان

با ذکر آدرس محل سکونت والدین که به تایید آموزش و پرورش منطقه رسیده باشد، است.



62 درصد نقدینگی کشور در تهران متمرکز شده است
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معاون امور حقوقی و مجلس وزارت اقتصاد و دارایی بر لزوم عدم تمرکز سرمایه در پایتخت تأکید کرد و گفت: در حال حاضر
62 درصد از نقدینگی کشور در استان تهران است. وقتی در مناطق محروم پولی نباشد که بتوان با آن چرخ اشتغال و تولید را

چرخاند، نمی توان انتظار کارهاي بزرگ در این مناطق داشت.

هادي قوامی در بازدید از پارك علم و فناوري البرز و
همچنین دستاوردهاي پژوهشکده گیاهان دارویی مستقر
در مجتمع علمی و تحقیقاتی جهاد دانشگاهی با اشاره به
اینکه نمایندگان مجلس نگاه حمایتی از حوزه فناوري،
تجاري سازي و به طور کلی اقتصاد دانش بنیان دارند
گفت: پارك علم و فناوري البرز علاوه بر استان البرز، با
توجه به نزدیکی به پایتخت می تواند به اقتصاد دانش بنیان
سایر استان ها از جمله تهران کمک کند و در صورت
حمایت لازم این پارك البرز می تواند اقتصاد دانش بنیان

 
البرز و تهران را متحول کند. 

به گزارش ایسنا، وي با اشاره به اهمیت استفاده از گیاهان دارویی و انقلابی که می توان با جایگزینی داروهاي شیمیایی در دنیاي دارو

 
انجام داد خاطرنشان کرد: تغییر جهت از داروهاي شیمیایی به داروهاي گیاهی بدون شک یکی از مهمترین رسالت هاي مجلس است. 

معاون امور حقوقی و مجلس وزارت اقتصاد و دارایی با تاکید بر حمایت از استان ها در قالب آمایش سرزمینی گفت: در اصل 48 قانون
اساسی نیز بر رشد دادن هر منطقه به فراخور پتانسیل و استعداد آن تاکید می کنیم. ما گیاهان نادر و کم نظیري در مناطق مختلف

 
کشور داریم و باید بتوانیم از آنها در راستاي تولید و تجاري سازي استفاده کنیم. تولید فکر باید منجر به تولید محصول شود. 

وي بر لزوم مدیریت صحیح منابع مالی تاکید کرد و گفت: با تعیین محل مصرف اعتبارات مشخص شده، می توان بسیاري از مشکلات
شرکت هاي دانش بنیان فعال در این حوزه را برطرف کرد و در این زمینه تلاش می کنیم مشکل شرکت هاي دانش بنیان و فناور

 
پارك علم و فناوري البرز نیز با حمایت لازم برطرف شود. 

معاون وزیر اقتصاد و دارایی با تاکید بر اهمیت محافظت از دانش و علم استفاده از گیاهان دارویی بر حمایت از فعالیت هاي پژوهشکده
گیاهان دارویی جهاد دانشگاهی اشاره کرد و افزود: بسیاري از گیاهان دارویی و کاربرد و روش استفاده از آنها نسل به نسل بین مردم
بومی منتقل شده است . اما چالش فعلی ما این است که این دانش در حال از بین رفتن است و ما می توانیم با تخصیص اعتبار براي
آنها این اطلاعات و دانش را ثبت و ضبط کنیم. باید به تجاري سازي این گیاهان دارویی توجه شود و در یک برنامه بلند مدت بسیاري
از داروهاي شیمیایی جاي خود را به گیاهان دارویی بدهند؛ انتظار داریم این ماموریت مهم در جهاد دانشگاهی و پارك علم و فناوري

 
البرز مورد توجه جدي قرار بگیرد. 



قوامی همچنین بر لزوم عدم تمرکز سرمایه در پایتخت تأکید کرد و ادامه داد: در حال حاضر 62 درصد از نقدینگی کشور در استان
تهران است. مجلس می تواند با برقراري توازن منطقی میان مناطق کم برخوردار و کم درآمد با شهرهاي بزرگ و صنعتی، شرایط
پیشرفت و توسعه در این مناطق را براي آنها فراهم کند. وقتی پولی نباشد که بتوان با آن چرخ اشتغال و تولید را چرخاند، نمی توان

 
انتظار کارهاي بزرگ در مناطق محروم داشت. 

وي در پایان با تاکید بر آموزش صحیح و لزوم آگاه سازي فعالان حوزه کشاورزي گفت: ما باید تلاش کنیم تا افراد شاغل و فعالان و
تولیدکنندگان حوزه کشاورزي در استانها را با پتانسیل و توانایی هاي خود و زمین کشاورزي خود آشنا کنیم. افراد متخصص و دانش
آموخته می توانند با بررسی و تشخیص ویژگی هاي خاص و منحصر به فرد هر منطقه، نقشه راهی براي کشت محصول طراحی کنند و
اجراي آن را به دست مردمی که در این مناطق زندگی می کنند بسپارند. این شیوه اي است که می توان از طریق افزایش بهره وري

 
به رشد اقتصادي رسید. 

 
پارك البرز سال گذشته 900 میلیارد تومان محصول فروخت 

مهدي عباسی رئیس پارك علم و فناوري البرز هم در این بازدید با تشریح برخی از دستاوردها و توانمندي هاي این پارك گفت: پارك
علم و فناوري البرز از نظر شاخص هاي ارزیابی یکی از استان هاي موفق کشور است و در سال 1399 بیش از 900 میلیارد تومان

 
فروش داشته و صادرات آن نیز حدود هفت میلیون یورو بوده که حاکی از موفقیت شرکت هاي دانش بنیان و فناور پارك است. 

وي با اشاره به شرایط اشتغال زایی در این مجموعه گفت: در این مرکز براي بیش از دو هزار نفر اشتغال ایجاد شده است. همچنین

 
تلاش ما در این پارك و مجتمع در راستاي همکاري و انجام پروژه هاي مشترك با بخش خصوصی است. 

عباسی با اشاره به راه اندازي صندوق پژوهش و فناوري استان تصریح کرد: صندوق پژوهش و فناوري استان نیز با اعتباري بالغ بر

 
100 میلیارد تومان در براي ارائه تسهیلات لازم به فناوران و پژوهشگران استان فعال است.. 

وي با اشاره به اینکه پارك علم و فناوري البرز در رتبه آخر تخصیص بودجه قرار دارد گفت: از همه نمایندگان محترم مجلس براي
حضور در این مجموعه تشکر می کنیم و انتظار داریم بودجه پارك علم و فناوري البرز براساس شاخص ها و ارزیابی هاي تخصصی در

 
سال 1401 به رقم قابل قبول ارتقاء یابد. 

انتهاي پیام



کرونا و تورم موجب بروز «ناامنی غذایی» در برخی استان ها شده / براي 8
استان داراي ناامنی غذایی برنامه مداخله اي اجرا می شود

منبع: روزنامه اعتمادشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1400/07/24

مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، کرونا و تورم را موجب بروز " ناامنی غذایی" در برخی استان ها برشمرد و با
نام بردن از هشت استان سیستان و بلوچستان، کهگیلویه و بویراحمد، خوزستان، هرمزگان، ایلام، کرمان، خراسان جنوبی و

بوشهر درگیر با این مساله، خواستار توجه و اقدامات سریع دولت شد.

 
مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشتک 

کرونا و تورم موجب بروز "ناامنی غذایی" در برخی استان
ها شده / براي 8 استان داراي ناامنی غذایی برنامه مداخله
اي اجرا می شود مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت
بهداشت، کرونا و تورم را موجب بروز "" ناامنی غذایی""
در برخی استان ها برشمرد و با نام بردن از هشت استان

سیستان و بلوچستان، کهگیلویه و بویراحمد، خوزستان، هرمزگان، ایلام، کرمان، خراسان جنوبی و بوشهر درگیر با این مساله، خواستار

 
توجه و اقدامات سریع دولت شد. 

اعتمادآنلاین| زهرا عبداللهی به مناسبت روز جهانی غذا درباره شعار و هدف امسال این روز، گفت: هدف برگزاري این روز توجه دادن
کشورها به اهمیت امنیت غذا و اقداماتی است که کشورها موظف هستند جهت تامین امنیت غذایی انجام دهند. امسال شعار «اقدامات
ما، آینده ماست_تولید بهتر، تغذیه بهتر، محیط بهتر و زندگی بهتر» انتخاب شده است. برنامه ها و فعالیت هاي فعلی کشورها در
حوزه امنیت غذایی سرنوشت نسل هاي بعد را مشخص می کند. با توجه به مشکل خشکسالی و تغییرات آب و هوایی، این شعار بر

 
بحث تولید تاکید دارد تا کشورها مطابق با وضعیت اقلیمی خود براي موضوع تولید مواد غذایی برنامه داشته باشند. 

به گزارش ایسنا وي افزود: شعار امسال بر سیستم پایدار کشاورزي و غذایی تاکید دارد، یعنی سیستمی که در قالب آن غذاي کافی،

 
مقوي و ایمن با قیمت مناسب به دست مصرف کننده برسد و هیچ کسی گرسنه نماند و یا دچار انواع سوء تغذیه نشود. 

 
در کرونا 150 میلیون نفر به گرسنگان جهان اضافه شد 

وي درباره تاثیرات پاندمی کرونا بر مبحث تغذیه، اظهار کرد: گزارشات فائو اعلام می کند که با بروز پاندمی کووید19 حدود 150
میلیون نفر به تعداد گرسنگان در جهان اضافه شده است؛ زیرا کرونا سبب بیکاري و کاهش درآمد عده اي از مردم شده است و از
طرفی به دلیل محدودیت هاي صادرات و واردات قیمت اقلام غذایی افزایش یافته است و تبعات اقتصادي ناشی از کرونا به مشکلات
سوءتغذیه در جهان دامن می زند. بنابراین؛ سازمان بهداشت جهانی و فائو به کشورها درباره ناامنی غذایی هشدار می دهند که تغذیه

 
مردم نسبت به پیش از بروز کرونا بدتر شده است. 

کرونا و افزایش خطر ناامنی غذایی در دهک هاي پایین درآمدي 



عبداللهی ادامه داد: همچون جهان، در ایران هم تبعات اقتصادي ناشی از کرونا خطر ناامنی غذایی را در مناطق محروم کشور بویژه در
اقشار کمتر برخوردار و دهک هاي درآمدي پایین تر افزایش داده است که پیامد آن افزایش سوءتغذیه و کمبود ریزمغذي ها در اقشار
آسیب پذیر تغذیه اي خواهد بود. در کنار کاهش درآمدها، تورم و افزایش قیمت مواد غذایی و تحریم هاي ناجوانمردانه نیز دست به
دست هم دادند تا احتمال ناامنی غذایی افزایش یابد. از طرفی اکنون در دو استان کم برخوردار می بینیم که وضعیت نسبت به قبل از
کرونا بدتر شده است و شیوع سوءتغذیه کودکان به عنوان یکی از شاخص هاي غذایی بیشتر شده است که هشداري است که اگر به

 
موقع اقدامات مداخله اي نداشته باشیم ممکن است این مشکلات بیشتر شود. 

 
عوارض سوءتغذیه براي نسل آتی 

وي درباره تبعات افزایش سوءتغذیه در کشور گفت: وقتی در منطقه اي سوءتغذیه در مادران باردار و کودکان زیر 5 سال وجود داشته
باشد یعنی فرد مبتلا، سیستم ایمنی ضعیفی دارد و احتمال افزایش موارد ابتلا به بیماري ها و حتی افزایش مرگ و میر ناشی از
بیماري ها در او وجود دارد. همچنین ممکن است اختلال در رشد و تکامل جنین را شاهد باشیم که می تواند بر بهره هوشی و کوتاه
قدي کودکان اثرگذار باشد که نشان می دهد نسل آینده می تواند به دلیل سوء تغذیه به لحاظ توانمندي جسمی و ذهنی دچار مشکل
شوند که تبعاتی چون اختلال در یادگیري و افت تحصیلی، هدر رفت سرمایه گذاري هاي آموزشی، افزایش مرگ و میر ناشی از

 
بیماري ها و... را به دنبال داشته باشد. 

 
تبعات حذف منابع پروتئینی از سفره مردم 

مدیر دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، ادامه داد: کمبود ریزمغذي ها هم نوعی سوء تغذیه است. وقتی مردم نتوانند منابع
پروتئینی را مصرف کنند و از سفره هایشان حذف شود از منابع غذایی ریزمغذي ها محروم می شوند. کمبود ریزمغذي ها مثل کمبود
آهن، کمبود روي و کمبود کلسیم می تواند منجر به کاهش بهره هوشی کودکان، اختلال در رشد و تکامل مغزي کودك و افزایش
ابتلا به بیماري ها به دنبال تضعیف سیستم ایمنی شود. بویژه در دوره کرونا بسیار مهم است که به دنبال تغذیه مناسب سیستم ایمنی
بدن عملکرد مطلوبی داشته باشد که در صورت ابتلا به کرونا بدن در برابر بیماري مقاومت کند و حتی پس از تزریق واکسن کرونا
پاسخ دهی واکسن هم با عملکرد سیستم ایمنی بدن بسیار مرتبط است؛ از این رو مصرف مناسب تخم مرغ، گوشت و مرغ، شیر و

 
لبنیات، حبوبات، سبزي ها و میوه ها و... بسیار مهم است. 

او با اشاره به کاهش مصرف لبنیات به دنبال افزایش قیمت آن، اظهار کرد: باید دسترسی اقتصادي مردم به نحوي باشد که بتوانند

 
برنامه غذایی مناسبی براي خود تعیین کنند. 

 
برنامه کمک هاي تغذیه اي براي مادران باردار و کودکان زیر 5 سالِ خانواده هاي فقیر 

وي افزود: وزارت بهداشت با همکاري کمیته امداد برنامه کمک هاي تغذیه اي براي مادران باردار و کودکان زیر 5 سال در خانواده
هاي فقیر را پیش می برد و این کمک ها به صورت بن کارت هایی جهت تهیه اقلام غذایی به آنها ارائه می شود. همچنین با کمک
وزارت رفاه طرح کمک معیشتی را دنبال می کنیم که مبلغی به حساب سرپرست خانوار خانواده هایی با مادران باردار و کودك زیر 5
سال دچار سوء تغذیه واریز می شود. خیرین هم به این موضوع ورود کردند و با همکاري با معاونت بهداشتی هر دانشگاه علوم پزشکی

 
نیاز تغذیه اي برخی خانوار را تامین می کنند. 



 
لزوم ارتقاي سواد تغذیه اي جامعه 

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت با تاکید بر لزوم ارائه بسته هاي آموزشی تغذیه صحیح به خانوار، تصریح کرد:
فرهنگ و سواد تغذیه باید ارتقا یابد و خانواده ها بیاموزند از مواد غذایی موجود و در دسترس با توجه به بودجه خود به خوبی استفاده
کنند که این کار هم از طریق کارشناسان تغذیه در مراکز جامع خدمات سلامت انجام می شود. همچنین در تمام مناسبت هاي

 
جهانی مانند روز جهانی شیر، روز جهانی تخم مرغ و... برنامه هاي آموزشی اجرا می شود. 

 
برنامه مداخله اي براي 8 استان داراي ناامنی غذایی 

وي افزود: براي هشت استان داراي ناامنی غذایی برنامه مداخله اي به اسم «باغ» ( بسته امنیت غذایی) اجرا می شود. این بسته با
کمک بخش هاي ذي ربط طراحی شده است و در یک منطقه با محوریت استانداري و فرمانداري یک شهرستان اجرا شده است و قرار
است در اولین جلسه شوراي عالی امنیت غذایی که به زودي برگزار می شود براي تعمیم این طرح به کل استان ناامن غذایی اقدام
شود. این بسته مداخله اي سه محور اصلی دارد که یکی آموزش اصول و فنون تغذیه است. محور دوم بر پروژه هاي درآمدزایی و
اشتغال زایی در مناطق محروم تاکید دارد و تمرکز محور سوم نیز بر اقدامات توسعه اي منطقه است که ذینفعان طرح باغ مانند جهاد

 
کشاورزي، وزارت صمت، وزارت رفاه و... باید به آن ورود کنند. 

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت درباره استان هاي ناامن غذایی به ایسنا، گفت: استان هاي ناامن غذایی شامل
سیستان و بلوچستان، کهگیلویه و بویراحمد، خوزستان، هرمزگان، ایلام، کرمان، خراسان جنوبی و بوشهر هستند که دولت باید به
سرعت اقداماتی انجام دهد. به دلیل افزایش بی رویه قیمت موادغذایی، نظارت جدي براي کنترل قیمت مواد غذایی بسیار مهم است؛
زیرا بررسی هاي ما می گوید مصرف برخی اقلام غذایی مانند گوشت و مرغ، لبنیات و حتی میوه ها به دنبال افزایش قیمت تا حدود
40 درصد کاهش یافته است و باید با قیمتی مناسب منابع پروتئینی در اختیار مردم باشد. یک راهکار، تخصیص یارانه به نهاده

 
کشاورزي یا تولیدکننده است که در نهایت مواد غذایی ذکر شده با قیمت مناسب به دست مردم برسد. 

 
ادامه مکمل یاري آهن و ویتامین D در مدارس طی امسال 

عبداللهی تاکید کرد: در سیستم شبکه بهداشتی به جز بحث آموزش، مکمل یاري رایگان ریزمغذي ها را دنبال می کنیم که مادران
باردار و کودکان زیر دو سال تحت پوشش هستند و حتی مکمل یاري مدارس را داریم که امسال تاکید کردیم چه مدارس حضوري
باشد و چه غیرحضوري، مکمل یاري هفتگی آهن براي دختران براي پیشگیري از کم خونی و مکمل یاري ماهانه ویتامین D انجام

 
شود؛ چون در شرایط کرونا کمبود ویتامین D و آهن سیستم ایمنی را تضعیف کرده و مقاومت بدن را کاهش می دهد. 

وي علت بحران امنیت غذایی در کشور را وابسته به چند عامل دانست و اظهار کرد: پس از کرونا عده اي بیکار شدند و درآمدشان را از
دست دادند. همچنین به دلیل خشکسالی و منابع آب محدود، کشاورزي و تولید تحت تاثیر قرار گرفت و به دنبال عرضه کمتر و

 
تقاضاي بیشتر، قیمت ها افزایش یافت. از طرفی از نقش تحریم ها نیز نمی توان غافل شد. 

 
وضعیت کمبود 4 ریزمغذي مهم در کشور 

عبداللهی در خصوص وضعیت کمبود ریزمغذي ها نیز بیان کرد: بر اساس آخرین مطالعات وزارت بهداشت در سال 1392 کمبود چهار
ریزمغذي شایع تر است که شامل کمبود ویتامین D، ویتامین A، آهن و روي است. امسال درصورت تامین منابع این مطالعه را تکرار



خواهیم کرد تا آخرین وضعیت کمبود ریزمغذي ها را متوجه شویم چون فکر می کنیم با توجه به توضیحات ذکر شده وضعیت این

 
کمبودها بدتر شود. 

وي در ادامه صحبت هایش به عوارض و مضرات چاقی نیز اشاره کرد و گفت: الگوي غذایی نامناسب، مصرف بی رویه فست فودها،
مصرف زیاد قند، نمک و چربی و همچنین مصرف کم سبزي و میوه و تحرك بدنی ناکافی از دلایل مهم اضافه وزن و چاقی و بیماري
هاي غیرواگیر در کشور است. اضافه وزن و چاقی در کودکان و نوجوانان کشور روند افزایشی را طی می کند. چاقی شکمی در حدود
20 درصد کودکان و نوجوانان هفت تا 18 سال کشور گزارش شده است. این در حالی است که استمرار چاقی کودکی و نوجوانی در
دوران بزرگسالی شانس ابتلا به بیماري هاي غیر واگیر را افزایش می دهد. از سوي دیگر حدود 60 درصد افراد بالاي 18 سال کشور با

 
اضافه وزن و چاقی مواجه اند. 

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت در پایان صحبت هایش تاکید کرد: گرانی منابع اصلی غذایی پروتئینی و ریزمغذي
ها، مردم و اقشار کم درآمد را به سمت مصرف بیشتر نان و برنج و نشاسته اي که ارزان تر و فاقد ارزش غذایی کافی است، سوق داده
تا تنها شکم شان سیر شود و سیري سلولی برایشان اتفاق نمی افتد. در چنین شرایطی چاقی ناشی از فقر رخ می دهد که خود نوعی
سوءتغذیه محسوب می شود. این درحالیست که کاهش تحرك مردم به دنبال کرونا عاملی مضاعف براي افزایش چاقی است که خود

عامل خطر ابتلا به دیابت، بیماري هاي قلبی و عروقی و سرطان نیز است.



آوار محرومیت بر سر اندیکاي زلزله زده

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1400/07/24

بی بی زینب خاتون در گوشه اي از خرابه منزلش نشسته و به دوردست ها خیره شده تا شاید کورسوي امیدي براي زندگی
جدید آغاز کند.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
اهواز، بی بی زینب خاتون در گوشه اي از خرابه منزلش
نشسته و به دوردست ها خیره شده تا شاید کورسوي
امیدي براي زندگی جدید آغاز کند چرا که زمین لرزه در

 
یک دقیقه همه هستیش را از بین برده است. 

منزل سنگی او کاملا تخریب شده و در کنار آن که به تلی از خاك وسنگ تبدیل شده است چادري برپا کرده تا از گزند سرما و
حشرات و حیوانات خزنده در امان بماند. پیرزنِ دوران دیده عشایر اندیکایی که دستان پینه بسته و زمختش حکایت از سال ها رنج و
تعب ناشی از زندگی عشایري دارد با حسرت و نگرانی امیدوار است که بتواند به روزگار قبل از زلزله برگردد و زندگی خود را دوباره از

 
سر گیرد. 

بی بی زینب خاتون از روز زلزله گفت که ابتدا صداي زوزه بلندي را شنیده و سپس واق واق کردن سگ ها و حیوانات که خبر از
حادثه اي تلخ داشتند و بعد از چند دقیقه تکانه هایی که آوار را برسرشان فرود آورد. عشایر و روستاییان صبح زود بیدار می شوند تا
امور روزمره خود را آغاز کرده و در همین ساعات بیداري زلزله به وقوع پیوست به همین دلیل اغلب روستاییان و عشایر جان سالم به

 
در بردند. 

بی بی زینب افزود: زلزله خانه هایمان را خراب کرده و بیشتر وسایل زندگیمان از بین رفته است. امدادرسانی انجام شده، ولی مردم

 
همچنان بی سرپناه هستند. زندگیمان از حالت عادي خارج شده و ضعف مالیمان زندگی را برما سخت کرده است. 

وارد روستاي سربازار سیمین سرخه از توابع بخش چلو در شهرستان اندیکا شدیم. روستایی صعب العبور که با سختی توانستیم خود را
به آنجا برسانیم. منطقه کوهستانی و بکر با چشم اندازي طبیعی و زیبا، اما فقر و محرومیت در این روستا زیبایی هاي طبیعت را تحت

 
الشعاع قرار داده است. 

کودك خردسالی با دوچرخه اي که نه لاستیک دارد و نه تیوب شادي هاي خود را بروز می دهد و کودکانه بدون توجه به تنگنا هاي
زندگی خود را در هیاهوي خود گم کرده است، صورت نحیفش زخم، خورده و ترك برداشته، اما معصومیت و مظلومیت در چشمانش
موج می زند. در زیر جشم به ما نگاه می کند و آنگاه قابلیت هاي دوچرخه سواریش را به ما نشان می دهد و بی اعتنا به تخریب روستا



 
به دوچرخه سواریش ادامه می دهد. 

خانه هاي روستا یکی پس از دیگري فرو ریخته یا نیمه تخریب و در حال تخریب هستند. چند نفر از افراد روستا به استقبال مان
آمدند. بدون اینکه بپرسند از کجا آمده ایم ما را به سمت منازل تخریب شده خود بردند و جاي جاي آثار تخریب زلزله را به ما نشان

 
دادند. 

محمد جعفر سهرابی نیا از ساکنان روستا گفت: زمین لرزه 12 مهر ماه تقریبا 65 واحد این روستا را تخریب کرده و عملا مردم این
روستا بی خانمان شده اند و روزي که زمین لرزه در این منطقه به وجود آمد مردم در بیرون از منازل خود مشغول دامپروري و

 
کشاورزي خود بودند و این عامل باعث شد تا تلفاتی در این زمینه نداشته باشیم. 

او افزود: مردم روستا بلا فاصله وسایل خود را از زیر آوار درآوردند که بسیاري از آن ها به دلیل سنگی بودن منازل و آوار شدن آن بر

 
وسایل از بین رفته و دیگر غیر قابل استفاده است. 

نادر بهمنی نیز دیگر ساکن روستا بیان داشت: در حال حاضر نیاز به کانکس و وسایل گرما زا داریم چرا که شب بسیار سرد است و
مردم به دلیل خراب شدن منازلشان در فضاي باز کوهستان می خوابند و دهستان سوسن سرخاب با بیش از 20 روستا پنج هزار نفر

 
جمعیت دارد که اغلب منازل این روستا ها تخریب و نیاز به بازسازي دارد. 

اکبر اشنود دیگر روستایی اندیکایی گفت: نیاز اصلی ما سرپناه است و از دولت توقع داریم با توجه به فقر و محرومیتی که بر منطقه
حاکم است اقدام به ساخت منزل برایمان بکند. از روز حادثه تا کنون از سوي سپاه، هلال احمر و دیگر دستگاه هاي امدادي بحث

 
آذوقه خشک و دادن پتو و چادر آوردند. 

او افزود: منازلمان تخریب شده و بیشتر وسایلمان هم در زیر آوار خراب شده و اکنون مردم به نقطه صفر رسیده اند که در صورت عدم

 
توجه دولت و خیران زندگی براي همه ما مشکل خواهد شد. 

130 روستاي شهرستان اندیکا دچار مشکل شده اند فاضل عبیات معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري خوزستان گفت: 45 منزل
مسکونی در روستاي سرشط اندیکا بر اثر زلزله اخیر به طور کامل تخریب شده است و 130 روستاي شهرستان اندیکا بر اثر زلزله دچار

 
خسارت کلی شدند که نیاز به بازسازي کامل دارند. 

او با بیان اینکه مجموعا 980 منزل مسکونی در شهرستان اندیکا بر اثر زلزله تخریب شده و نیاز به بازساري دارند و یک هزار و 950
واحد مسکونی دیگر نیاز به تعمیر اساسی دارند، افزود: در زلزله هاي اخیر هیچگونه خسارت جانی نداشتیم، اما 900 جایگاه دام

 
تخریب شد که باید هر چه زودتر در این خصوص تصمیم گیري شود. 

عبیات تصریح کرد: کمک رسانی به مناطق زلزله زده اندیکا از سوي هلال احمر، سپاه و گروه هاي جهادي در حال انجام است و روزانه
مواد غذایی و نیازمندي هاي آنان توسط این گروه ها انجام می شود و در 2 بازه بلندمدت و کوتاه مدت باید در خصوص مسکن زلزله

 
زدگان تصمیم گیري شود. 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداري خوزستان ادامه داد: در ارتباط با بازه بلند مدت بر اساس مصوبه هیات دولت طرح اساسی
مسکن مهر براي زلزله زدگان اجرا می شود، اما در بازه کوتاه مدت سعی می کنیم مشکل مسکن این روستا ها را به صورت اضطراري



 
برطرف کنیم. 

تسریع در کمکرسانی به زلزله زدگان اندیکا محسن رضاییمعاون اقتصادي رییس جمهوري گفت: کمک رسانی به مردم آسیب دیده از
زلزله در استان خوزستان باید با سرعت عمل بیشتري انجام شود و در زلزله اخیر خوزستان هر چند کسی کشته نشد، ولی تعدادي
زخمی شدند که رسیدگی به آن ها وظیفه ما است. مسئله مهم این است که خانه هاي این روستاییان بسیار ضعیف بوده و سنگی و

 
چوبی هستند که اکثرا تخریب شدند. 

او با بیان اینکه با توجه به تخریب بسیاري از خانه ها، اکنون مردم بیرون از خانه و در چادر هایی که هلال احمر، استانداري و گروه
هاي جهادي به آن ها اهدا کردند زندگی می کنند، افزود: زلزله به خانه هاي مردم، دام و کشاورزي آن ها آسیب وارد شده است و
اگرچه استاندار و فرمانداران منطقه حضور فعالانه در منطقه داشتند، اما مردم نگرانی فصل پاییز و زمستان و بارندگی را دارند که به

 
حق است. 

رضایی بیان داشت: به هنگام وقوع حوادث در خوزستان شاهده می شود که این استان از ابتدایی ترین شرایط و امکانات از جمله

 
معیشت، جاده، تولید و اشتغال بی بهره است که بخشی از آن به مدیران مربوط می شود. 

امداد رسانی به بیش از پنج هزار زلزله زده اندیکایی علی پهلوان معاون امداد و نجات جمعیت هلال احمر خوزستان نیز گفت:
امدادگران هلال احمر از ابتداي وقوع زمین لرزه در 12 مهر ماه تاکنون به پنج هزار و 240 آسیب دیده از زلزله در اندیکا امدادرسانی
کرده اند و این امداد رسانی در قالب توزیع اقلام زیستی نظیر چادر اسکان، پتو، موکت، نایلون پوششی و بشکه هاي نگهداري آب،

 
بسته هاي غذایی شامل برنج، حبوبات، کنسروجات و اقلام بهداشتی بوده است. 

او با بیان اینکه چندین سورت پرواز نیز توسط 2 بالگرد امدادي این جمعیت در روند امداد رسانی به روستا هاي سخت عبور و متأثر از
زلزله اندیکا انجام گرفته اس، تصریح کرد: در کنار امداد رسانی براي محرومیت زدایی در این منطقه نیز ورود کرده است گفت: با اعلام
کد دستوري #61112 و یا شماره کارت 9996-9999-3379-6104پویش همدلی و مهربانی جهت دریافت کمک هاي مردمی به
زلزله زدگان شهرستان اندیکا را راه اندازي کرده ایم و از خیران دعوت می شود با پیوستن در این پویش در این امر خداپسندانه و

 
بشردوستانه شریک و سهیم شوند. 

پهلوان تصریح کرد:با توجه به حضوري برگزار شدن مدارس در این مناطق و براي حفظ سلامت دانش آموزان مقرر شده است تا

 
سرپناه هاي موقتی با همکاري جمعیت هلال احمر و آموزش و پرورش عشایري شهرستان اندیکا ایجاد شود. 

30 میلیارد ریال خسارت آبزي پرورران اندیکایی بر اثر زمین لرزه فتح االله ابوعلی مدیرکل شیلات خوزستان گفت: زلزله 5.7ریشتري
در اندیکا بیش از 30 میلیارد ریال به آبزي پروران این منطقه خسارت زد و براساس بررسی و ارزیابی هاي میدانی، به پنج مزرعه
پرورش ماهیان سردابی سوسن و سرخاب واقع در روستاي سربازار شهرستان اندیکا خسارت سنگین و کلی وارده شده ضمن آنکه 15

 
تن ماهی در این مجتمع ها از بین رفته است. 

او بیان داشت: براثر این زلزله خساراتی به دیواره ها و بدنه 51 استخربتنی وارد شده است و بدون بازسازي خسارات وارده به زیربنا
هاي مجتمع هاي آبزي پروري اندیکا، از سرگیري فعالیت آنان امکان پذیر نیست و گزارش ارزیابی هاي خسارات وارده به آبزي پروران
منطقه اندیکا در شمال شرق خوزستان به استانداري خوزستان، مدیریت بحران وزارت کشور و سازمان شیلات ارسال شده است. آبزي

 
پروران ماهیان سردابی اندیکا پارسال بیش از یک هزار تن ماهی قزل آلاي رنگین کمان تولید به 



ابوعلی افزود: پس از بررسی هاي لازم، خسارات وارده در قالب تسهیلات ارزان قیمت بانکی و پرداخت بلاعوض، فعالیت آبزي پروران

 
اندیکایی از سرگرفته شود. 

مرمت راه هاي زلزله زده اندیکا سید هدایت اله موسوي مدیرکل امور عشایر خوزستان گفت: مرمت راه هاي عشایري مناطق زلزله زده
اندیکا توسط سه تیم ماشین آلات راهسازي آغاز شده است و تاکنون حدود 30 کیلومتر از راه هاي خسارت دیده از زلزله اخیر در این

 
شهرستان بهسازي، مرمت و بازگشایی شده اند. 

او افزود: حدود چهار میلیارد ریال اعتبار از سازمان امور عشایري براي مرمت راه هاي مناطق زلزله زده اختصاص یافته است که 100

 
کیلومتر راه عشایري دیگر نیز در روز هاي آینده مرمت و بهسازي می شوند. 

آسیب جدي به 50 مدرسه در اندیکا علی قربانی مدیرکل نوسازي، توسعه و تجهیز مدارس خوزستان گفت: 50 مدرسه در اندیکا به
دلیل وقوع زمین لرزه در چند روز اخیر آسیب دیدند که نیاز به بازسازي و تعمیر دارند و در پی وقوع زلزله در شهرستان اندیکا با

 
کمک فرمانداري و اداره آموزش و پرورش این شهرستان میزان خسارتی که به مدارس منطقه وارد شده برآورد اولیه شده است. 

او اظهار داشت: تا یک ماه آینده تعمیر مدارس آسیب دیده این شهرستان به پایان خواهد رسید و از تمامی خیران تقاضا داریم براي
تعمیر و بازسازي این مدارس همچون گذشته کمک کنند و از این تعداد 11 مدرسه آسیب بیشتري دیدند و برخی مدارس دوباره باید

 
احداث شوند. 

قربانی ادامه داد: مسیر تردد برخی مناطق در این شهرستان سخت عبور است با بالگرد کلاس کانکسی را به مناطق عشایري ارسال

 
خواهیم کرد و در مناطقی که جاده دسترسی وجود دارد مدارس آسیب دیده بازسازي می شوند. 

مدیرکل نوسازي، توسعه و تجهیز مدارس خوزستان گفت: پنج کامیون تجهیزات آموزشی و مرتبط با تحصیل دانش آموزان، براي
مدارس و دانش آموزان عشایري شهرستان اندیکا ارسال شد و از گذشته محرومیت هایی در این منطقه وجود داشته و زمین لرزه اخیر
نیز خسارات بیشتري به مدارس این منطقه وارد کرده که باید با همکاري و مشارکت خیران شرایط را براي تحصیل دانش آموزان این

 
منطقه فراهم کرد. 

تشکیل قرارگاه سپاه در اندیکا براي امداد رسانی به مناطق زلزله زده سرتیپ دوم پاسدار نعمت االله باقري جانشین فرمانده سپاه
ولیعصر (عج) خوزستان از تشکیل قرارگاه شهیدمرتضی حسین پور براي امدادرسانی به مردم زلزله زده اندیکا خبر داد و گفت: سپاه
خوزستان با تمام ظرفیت در حال خدمت رسانی به مردم آسیب دیده شهرستان اندیکا است و کمک هاي معیشتی و رفاهی را روزانه

 
به این منطقه ارسال می کند. 

او ادامه داد: سپاه و بسیج همواره در تمامی بحران ها و شرایط سخت در کنار مردم بوده و این بار نیز با تشکیل قرارگاه براي امداد

 
رسانی و کمک به مردم آسیب دیده مناطق زلزله زده اندیکا وارد عمل شده است. 

سرتیپ باقري تصریح کرد: پس از وقوع زلزله در اندیکا، فرماندهی سپاه استان باتوجه به لزوم حضور نیرو هاي بسیج و سپاه در این
مناطق بلافاصله برنامه ریزي براي تشکیل قرارگاه همچنین ارسال کمک هاي مختلف به شهرستان هاي شمالی و آسیب دیده را در

 
دستور کار قرار داد. 



جانشین فرماندهی سپاه ولیعصر (عج) خوزستان گفت: باتوجه به اینکه تعداد زیادي از منازل در این زمین لرزه تخریب شده و تعدادي

 
از خانوار ها سرپناهی ندارند، تهیه منبع ذخیره آب، بسته غذایی، چادر و پتو براي کمک رسانی در اولویت قرار گرفته است. 

این مقام مسئول اظهار داشت: در تلاش هستیم پیش از آغاز فصل سرما در این مناطق در زمینه اسکان موقت خانوارها، در کنار هلال

 
احمر، ستاد بحران و بنیاد مسکن انقلاب اسلامی اقدامات اساسی را انجام دهیم 

زلزله اندیکا محرومیت هاي اندیکا را نمایان کرد صادق خلیلیان استاندار خوزستان هم گفت: زلزله اندیکا علاوه بر وارد آوردن خسارت
باعث شد محرومیت هاي این منطقه آشکار شود در نتیجه باید وقوع زلزله و تبعات آن را به فرصت تبدیل کنیم و زمین لرزه خسارت

 
هاي به اندیکا وارد کرد این خسارت ها باید جبران شود و برنامه ریزي براي برطرف کردن محرومیت ها انجام گیرد. 

او افزود: بنابراین باید وضع موجود را مدیریت کرده و خسارت هاي ناشی از زلزله و محرومیت زدایی را برطرف نماییم و در یک مسیر

 
رو به توسعه حرکت کنیم. 

خلیلیان با تاکید برلزوم نگاه راهبردي به این منطقه بیان دشات: بعد از وقوع زلزله، مسئولان ذیربط وارد منطقه شده و خسارت هاي
لازم را برآورد کردند و در حال حاضر در مرحله اسکان موقت مردم به سر می بریم که باید با سرعت بیشتري انجام شود و بعد از آن به

 
اسکان دائم تبدیل می شود. 

استاندار خوزستان بیان کرد: باید ازاین فرصت استفاده کرده و طرح هاي کوچک زودبازده در کشاورزي و دامپروري را به انجام برسانیم
و براي اسکان موقت عشایر و آسیب دیدگان در قرارگاه طرحی تهیه شده و از محل اعتبارات استانی مبلغی اختصاص یافته است که
نیازمند تصویب از سوي هیات دولت است و برآورد اولیه خسارت زلزله اندیکا یک هزار و 250 میلیارد ریال است که خسارات مسکن

 
را در برنمی گیرد. 

استاندار خوزستان اضافه کرد: مناطق خوزستان پیشرفته و یا مانند اندیکا و مناطق شمالی استان با وجود ظرفیت هاي بزرگ بسیار

 
عقب مانده هستند. 

زیرساخت هاي اندیکا ضعیف و نیاز به تقویت دارد عبداالله ایزد پناه رییس مجمع نمایندگان خوزستان گفت: وقوع زلزله دراندیکا باعث
شد تمام مشکلات این مناطق از جمله در بخش هاي راه، گاز و مدارس آشکار شود که باید در جهت برطرف کردن آن ها تلاش کنیم.

او بیان داشت: یکی از اساسی ترین مشکلات شمال و شمال شرق استان راه هاي اصلی و روستایی است و زمان وقوع حادثه درمنطقه

 
کوهستانی ایذه، باغملک، لالی و اندیکا باید بالگرد به منطقه اعزام شود. 

منبع:ایرنا



عدالت محوري رئیس جمهور در فسخ واگذاري هاي مشکل دار

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1400/07/24

دولت سیزدهم با شعار عدالت روي کارآمده تا با مبارزه با فساد مانع از تاراج اموال بیت المال و مردم شود، پیش از این در
مقام رئیس قوه قضائیه در فسخ واگذاري معادنی همچون گشت و صنعت مغان، نیشکر هفت تپه و ... نقش داشته و به تازگی

هم به مشکل واگذاري معدن مهدي آباد ورود کرده و احتمالا از وضعیت شرکت خارج ...

به گزارش ایران اکونومیست، دولت سیزدهم با شعار عدالت روي
کارآمده تا با مبارزه با فساد مانع از تاراج اموال بیت المال و مردم
شود، هرچند پیش از ریاست جمهوري حجت الاسلام و المسلمین در
مقام رئیس قوه قضائیه به این مقوله پرداخته و ورود جدي به بحث
واگذاري ها داشته است، به طوري که در همان سال گذشته تاکید

کرده بود مه « دستگاه قضایی از خصوصی سازي ضابطه مند که موجب رونق اشتغال و تولید شود حمایت می کند، اما اگر واگذاري ها
در چارچوب مصالح مردم نباشد، براي همه زحمت آفرین خواهد بود.» بعد از این زمانی که به ریاست دولت انتخاب شد تاکید کرد که
رسالت ما جلوگیري از فساد است و در دولت این قابلیت وجود دارد که با فساد مقابله شود تا قبل از اینکه نیاز به رسیدگی در قوه

 
قضائیه باشد جلوي آن در دولت گرفته شود. 

در اواخر فعالیت حجت السلام رییسی در قوه قضائیه دادستانی کل کشور به مساله واگذاري معادن ورود کرده بود و در این بین برخی
معادن همچون مهدي آباد که بعد از واگذاري با تغییر وضعیت از رویکرد اولیه خود منحرف شده مورد رصد دستگاه قضائی و
کمیسیون صنعت و معدن مجلس شوراي اسلامی قرار گرفته بود و موضوع تحقیق و تفخص مطرح شده در آن زمان مطرح شده بود و
بعد از آن مدیرعامل این شرکت تغییر کرد، زیرا تعدادي از سهامداران اصلی کنسرسیوم نسبت به تغییر وضعیت به شرکت اعتراض
دارند و این داستان از آنجا شروع شد که بهره برداري از معدن دولتی سرب و روي مهدي آباد از سال 95 با نظارت ایمیدرو به یک

 
کنسرسیوم تخصصی واگذار شد. 

اما در حال حاضر شرایط متفاوتی را طی می کند، به طوري که دیگر نه کنسرسیوم است و نه برنامه هایی که در زمان واگذاري براي
آن تدوین کرده بودند انجام می شود و این مساله مصداق انحراف از اهداف واگذاري است و مقامات دولتی سازمان ایمیدرو که

 
مسئولیت نظارت بر پروژه را بر عهده دارند نیز حاضر به پاسخگو درباره مشکلات نیستند. 

پیش از این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس در گفتگو با خبرنگار خبرگزاري موج درباره واگذاري هاي عجیب وزارت صنعت،
معدن و تجارت در سال هاي اخیر و بروز تغییرات در ترکیب واگذاري معدن مهدي آباد، گفت: مساله کنونی که به صورت چالش به
وجود آمده مشکلی است که معمولا در ماه هاي پایانی همه دولت ها رخ داده و واگذاري هاي گسترده در معادن را اجرا می کنند و
برخی از این واگذاري ها ممکن است مشکلاتی داشته باشند، از این رو مجلس به دنبال طرح تحقیق و تفحص براي واگذاري معادن
است و اگر این واگذاري به صورت عادلانه انجام نشده باشد و همه مردم نتوانسته باشند در این مزایده ها شرکت کنند، کمیته معدنی

 
مجلس ورود می کند. 

الهویري دهقانی درباره تغییر وضعیت معدن مهدي آباد از حالت کنسرسیوم به شرکت، افزود: به طور قطع اتفاقاتی که در معدن مهدي
آباد رخ داده بیشتر مربوط به روابط بین سهامداران است و در هفته آینده جلسه اي با مسئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت برگزار
خواهیم کرد و به مسائل واگذاري معادن و مساله معدن مهدي آباد ورود خواهیم کرد و اجازه نمی دهیم حقوق مردم و سهامداران



 
پایمال شود و اگر تخلفاتی رخ داده باشد حتما برخورد می شود. 

 
حاشیه سازان را از فرصت هاي معدنی دور کنید 

 
درك صحیح فرصت هاي معدنی در اقتصاد ایران موجب رونق و تحرك در سایر بخش ها میشود اگر حاشیه ها بر متن اثر گذار نباشد. 
ابراهیم جمیلی صادرکننده نمونه کشور و فعال حوزه معدن با بیان این مطلب گفت: با تغییر دولت و تاکیدات مقام معظم رهبري ما
امروز نیاز به تحرك، تغییر و تحول در حوزه سیاستگذاري و اجرا داریم و باید در سیاست هاي فعال سازي معادن تجدید نظر شود به

 
نحوي که هیچ معدنی غیر فعال نباشد. 

وي با بیان این که حواشی در حوزه معدن زیاد شده وانتظار این است که اتاق بازرگانی ایران و به ویژه کمیسیون معدن نقش مشورتی
خود را پر رنگ تر از گذشته کند؛ گفت: امروز اگر بنا داریم تا از اقتصاد متکی بر نفت گذر کنیم بیش از همه نیاز به همدلی و همراهی

 
بخش خصوصی داریم و نباید اجازه غلبه منافع شخصی بر منافع ملی را بدهیم. 

این صادرکننده نمونه معدنی با بیان اینکه برخی امروز در تلاش هستند که به رغم تغییر دولت با هر روش و منشی حتی با تهمت و
بهانه هاي واهی برکرسی هاي خود بچسبند، گفت: باید تلاش کرد تا فعالان معدنی واقعی با تمیز دادن افراد مشکل دار پیام و
مشکلات خود را با قدرت و استدلال هاي قوي به گوش مسئولان برسانند و کسی که فعالیت معدنی اش مساله دار است بیشتر به

 
دنبال حل مشکل خود است تا مشورت دهی صحیح و انعکاس مشکلات معدنی ها به دولت است. 

 
اختلافات مانع رسیدن صداي معدنی ها به دولت می شود 

مهرداد اکبریان رئیس هیئت مدیره انجمن سنگ آهن ایران با اشاره به آمار و ارقام درباره توانایی جایگزینی 60 درصدي منابع
درآمدي نفتی از طریق معادن خاطر نشان کرد: ایران به لحاظ ارزش ذخایر معدنی در کنار کشور هایی با چندین برابر وسعت
سرزمینی جایگاه پنجم را دار است اما برخی موارد قابل بررسی ارجحیت به استفاده از این پتانسیل ها را در برخی نهادهاي تخصصی

 
گرفته است. 

این فعال معدنی افزود: امروز تمام برآورد ها بر تغییر و پارادایم شیفت از انرژي هاي فسیلی برانرژي هاي نو دارد و آنچه که به سرعت

 
می تواند در ایران جایگزین درامد هاي نفتی شود، معدن است. به شرط آن که تمام ظرفیت هاي مغفول مانده را فعال کنیم. 

مهرداد اکبریان خاطرنشان کرد: اختلاف در میان فعالان معدنی طبیعی است اما اگر نتیجه اختلاف منتهی به تخریب فعالان حوزه

 
معادن و تضعیف این بخش شود، باید با آن برخورد کرد و از نهاد هاي نظارتی نیز براي جلوگیري از تعارض منافع کمک گرفت. 

وي با بیان این که امروز نیاز است تا بخش معدن و ظرفیت هاي مغفول مانده آن به جریان بیفتد، گفت: متأسفانه نگاه گروهی و منافع
فردي یکی از موانع مهم در افزایش سهم معدن در تولید ناخالص ملی است و نباید گذاشت که این نوع نگاه در برخی بازو هاي تشکلی
در بخش خصوصی غالب شود. وقتی مسئول دولتی این نوع رفتار هاي عموما غیر اخلاقی را می بیند، اعتباري براي بخش خصوصی

 
قائل نخواهد شد. 

متاسفانه یوسف مرادلو، رئیس انجمن صنایع و معادن سرب و روي ایران جهت شفافیت بیشتر در واگذاري معدن مهدي آباد
پاسخگویی خبرنگار ما نبودند که خود این جاي سوال دارد که چرا ایشان بعد از اولین مصاحبه در واگذاري این معدن با تیتر (تبدیل

ابر پروژه ملی با ارزش بالغ بر 20 میلیارد دلار به تجارت خانوادگی) دیگر حاضر به مصاحبه در مورد این معدن نیستند.



آشنایی کشاورزان با فناوري هاي نوین کشاورزي

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1400/07/24

رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی استان اصفهان گفت:کانون هاي اشاعه فناوري هاي نوین و مراکز
خدمات کشاورزي غیردولتی براي دسترسی آسان کشاورزان به خدمات راه اندازي شد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از اصفهان، مهدي تقی پور رئیس سازمان نظام
مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی استان اصفهان با اشاره
به اقدامات انجام شده جهت اشاعه فناوري هاي نوین در
محیط کشاورزي اظهار داشت: در راستاي نهادسازي شبکه
غیردولتی انتقال دانش، مراکز خدمات کشاورزي غیردولتی
با عنوان «پشتیبانان تولید و سفیران دانش در بخش
کشاورزي» و کانون هاي اشاعه فناوري هاي نوین در

 
محیط هاي کشاورزي راه اندازي شده است. 

وي افزود: هدف از این اقدام فراهم آوري دسترسی فیزیکی و اقتصادي آسان کشاورزان به خدمات مورد نیاز و همچنین زیرساخت

 
اجتماعی است. 

 
تسهیل در سرمایه گذاري کشاورزي با کاهش زمان صدور مجوز 

رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی استان اصفهان خاطر نشان کرد: در حال حاضر 256 مرکز خدمات کشاورزي
غیردولتی در استان اصفهان سازمان دهی شده اند که تعداد 74 مرکز به عنوان مجري مراحل اداري صدور مجوز هاي بخش کشاورزي

 
در دهستان ها و در نزدیک ترین نقطه ارتباطی با بهره برداران فعالیت می کنند. 

وي ادامه داد: این امر موجب تسهیل ارائه خدمات به متقاضیان سرمایه گذاري در بخش کشاورزي از طریق کاهش زمان بري صدور

 
مجوز هاي بخش کشاورزي از 120 روز در سه ماهه پایانی سال 1397 به 20 روز در سه ماهه دوم سال 1400 شده است. 

تقی پور خاطر نشان کرد: فعالیت کارشناسان کشاورزي صرفاً با پروانه اشتغال معتبر امکان پذیر خواهد بود و بر اساس قانون دستگاه
هاي دولتی نیز موظفند طرح ها، پروژه ها، انجام فعالیت هاي مشاوره و پیمانکاري بخش کشاورزي، منابع طبیعی و محیط زیست را

 
صرفاً به اشخاص حقیقی و حقوقی داراي پروانه در زمینه هاي تخصصی و در حدود صلاحیت و رتبه آن ها ارجاع کنند. 

 
راه اندازي زیرساخت الکترونیکی در راستاي شفاف سازي 



وي ادامه داد: با تمهیداتی که سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی براي شفاف سازي نظام ارجاع کار و نظارت بر رعایت
اخذ تعرفه خدمات فنی و مهندسی از طریق راه اندازي زیرساخت هاي الکترونیکی تحت عنوان سامانه سانکا اتخاذ کرده است، هر گونه
پرداخت وجهی در قبال دریافت خدمات فنی و مهندسی بخش کشاورزي، خارج از سامانه سانکا ممنوع بوده و تحلف محسوب می

 
شود. 

رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی استان اصفهان با اشاره تجربه بیش از یک دهه فعالیت کارشناسان مراکز
خدمات کشاورزي غیردولتی در سطح استان اصفهان، تاکید کرد: جایگاه اجتماعی و توان فنی و تخصصی این مراکز می تواند دولت را

 
در دست یابی به اهداف مورد نظر در بخش کشاورزي یاري رساند. 

وي با اشاره به ظرفیت هاي کارشناسی موجود در مراکز خدمات کشاورزي غیردولتی افزود: رمز موفقیت مراکز خدمات کشاورزي
غیردولتی تعامل مثبت و مؤثر با مدیریت هاي جهادکشاورزي در شهرستان و جلب اعتماد بهره برداران مناطق تحت پوشش از طریق

اجراي طرح سهم بري دانش از تولید است.






















































